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Alustuksia
TYÖVÄEN OPISTON JA  SUOMALAISEN SOSIALISTI- 

JÄBJESTÖN SUHDE.

Kysymyksestä oli saapunut alustuksia Duluthin osas
tolta, Eurekan osastolta ja  A. J. Partaselta. Näistä oli toi
meenpaneva komitea tehnyt seuraavat yhteenvedot. Dulut
hin osasto esittää perusteluinaan seuraavaa:

“ Edellytämme jo yleiseen tunnetuksi, että Työväen
opisto ou ollut valtavana valistuksellisena tekijänä Ameri
kan suomalaisen siirtolaisväestön kesken. Onhan se tarjon
nut tilaisuuksia alkeisopetuksen saantiin lukuisille työläi
sille, joilta kotomaan kurjat kouluolot ovat sen kieltäneet. 
Se on auttanut heitä joukottain eteenpäin englanninkielen 
oppimisharrastukslssa ja  monissa sen harrastuksen herättä
nyt. Mutta tärkeimmän tehtävänsä on Opisto suorittanut 
sosialistikouluna, oppilaitoksena, jossa on tehty sivistystyötä 
työväenluokan katsantokannan valossa Ja varustettu luok
kataistelussa tarvittavilla tiedoilla järjestön jäseniä. Arva
tenkin osastojen jäsenet eri osissa maata tietävät, missä 
määrin opistolla olleet ovat voineet suorittaa sellaisia teh
täviä kuin pöytäkirjurin, organiseeraajan, kirjeenvaihtajan, 
rahastonhoitajan y. m., voineet alustaa keskustelukysymyk
siä, pitää puheita ja  esitelmiä sekä muuten vilkastuttaa 
osastojen toimintaa. On selvää, että Opistoa el voida pitää 
vastuunalaisena kaikista jonkun viikon Opistolla olleiden

—  3 —



teoista tai laiminlyömisistä, varsinkin knn muistetaan, että 
Opisto on ollut avoinna kaikille, joilla on ollut rahaa kyllin, 
ehkä omia yksilöllisiä tarkotuksiaan varten opiskellakseen.

S. s. järjestö onkin jo viime edustajakokouksessaan hy
väksynyt Opiston “ koko Amerikan suomalaisen Järjesty
neen työväen yhteiseksi opinahjoksi’’; vieläpä ovat ensin 
keski- ja  länsipilrl, sekä sitten koko järjestö päättäneet 
sitä yleisellä verotuksella kannattaa. Tuota päätöstä vas
taan ovat kyllä jotkut osastot rettelöineet, joka osottaa. 
että Opiston morkitystä el vielä täysin käsitetä, joten jä r
jestön Ja Opiston suhdetta on yhä selvitettävä.

Mielestämme on välttämätöntä, e ttä  järjestö sekä sen 
osastot Ja jäsenet yhä edelleenkin kannattavat Opistoa ve
rotuksella, lainoilla, iltamain toimeenpanolla Ja osakkeiden 
ostolla. Myös on Järjestön velvotettava osastonsa nuo vel- 
votukset vastaan hankaamatta täyttämään. Mutta kohtuul
lista on myös, että järjestö tämän tuntuvan uhrauksen teh
dessään omasta puolestaan' esittää vaatimuksensa Opiston 
suhteen.

Mitä ensinnä tulee siihen, onko Opistoa edelleen pidet
tävä avoinna kaikille, puolueeseen kuulumattomillekin, kat
soo Duluthin osasto, että ei olisi viisasta suorastaan vaatia 
Opistoon tulevilta puolueeseen kuulumista. Kokemus näet 
osottaa, että Opistoon tulleet on — harvoja poikkeuksia lu
kuunottamatta — tovoritoiminnalla saatu puolueeseen liitty
mään. Vakava velvoitus on kuitenkin lausuttava, että Opis
ton oppilaat ymmärtäisivät Opiston olevan puolueen jäsen
ten mieskohtaisten uhrausten varassa, joten järjestö odottaa, 
että ne, jotka saavat opetusta nauttia, myös ymmärtäisivät 
työlälsvelvollisuutensa. Tehokkaampi keino kuin puolueen 
jäsenvelvollisuus Opistoon tullessa on mielestämme velvoi
tus, että kaikkien opistolaisten on seurattava sosialististen 
aineitten luentoja ja  suoritettava ainakin alin tletokurssln 
tutkinto, johon kuuluu sosialismin historia, taloustieteen ja 
valtio-opin yleiset perusteet, puolueen menettelytapa ja  oh
jelma, sekä hankittava jonkinlainen taito suorittaa osas
toissa tarvittavia kirjallisia pikkutöitä, kuten pöytäklrjaln 
pitoa, kirjurin ja  kirjanpitäjän toimia, y. m. s.
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Tämän alkeiskurssin lisäksi on Opiston Järjestettävä 
vielä pari ylempää tietokurssla näissä aineissa, siten ett.* 
edellä nimitettyjen vaatimusten lisäksi tulevat mainituissa 
aineissa laajennetut kurssit (m. m. puolueohjelman käytän
nöllinen puoli, opetusoppi y. m.), joiden suorittajille on an
nettava todistukset. — Huomautettakoon tässä, että  mikäli 
osaston tietoon on tullut, Opiston kursseja onkin tähän suun
taan jo kehitetty, järjestä vaan päätöksellään antaisi siilo 
pyrkimykselle suurempaa pontta. Tällaisten vaatimusten 
asettaminen, kun niitä ei kohoteta lilan korkeiksi, on omiaan 
terottamaan opiskelevain velvollisuudentuntoa ja  olisi jär
jestö tilaisuudessa tilastojen kautta saamaan tietoonsa suo- 
r.tetut opin näytteet ja  miten oppilaat Opistolla edistyvät.

Näihin kursseihin olisi myöskin sopivasti sovitettava 
englanninkielen opiskelu, jota on yhä enemmän kehitettävä 
palvelemaan järjestön käytännöllistä toimintaa, kuten suo- 
mennospätevyyden hankkimisen y. m. kautta. Jos Opisto voi 
raha-asialn puolesta ottaa englanninkielisiä sosialismin opet
tajia sekä mahdollisesti toiskielisiä oppilaitakin, on se suo
siteltavaa ja  edistäisi se suuresti Opiston tarkotukseusnukal- 
suutta.

Kuten tiedämme, opetetaan Opistolla myös sellaisia ai
neita, jotka eivät ihan suorastaan kuulu puoluekurssiin, 
mutta ovat tärkeitä ylemmälle työläissivlstykselle ja  työ
väen omien laitosten toiminnalle, kuten luonnontiedettä, fi
losofiaa, mittausoppia, kauppalaskentoa, saksankieltä ja  lii
kekirjanpitoa y. ro. EI ole mitään syytä rajottaa tällais
ten aineiden luennoimista ja opiskelua, mutta voisi ajatella, 
eikö olisi syytä, että milloin tällaiset aineet palvelevat 
enemmän yksilöllisen ammattitaidon kohottamista (mittaus- 
oppi, kauppakurssi, saksankieli), niissä erikoisopetusta naut
tivat siitä suorittaisivat sopivan lisämaksun.

Erittäin tärkeänä seikkana pidämme sitä, että jollain 
sopivilla tavoilla koetetaan valmistaa tilaisuuksia Opistolla 
opiskeluun niille järjestön jäsenille, joitten opiskelusta jär
jestölle on suurinta hyötyä, mutta jotka varattomuuden ta 
kia eivät voi itse opiskeluaan kustantaa. On ajateltu, että 
järjestö vaatisi avustuksensa ehdoksi, että täydellisen puo-
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luekurssin suorittavani opistolaisten opiskelua raha-aslain 
puolesta Opistolla helpotettaisiin, milloin heidän varattomuu
den takia olisi jätettävä kesken jo menestyksellä aletut 
opintonsa. Myös olisi järjestön ja  piirijärjestöjen kuin 
myös osastojen stipeideillä autettava Opistolle varattomia, 
innokkaita ja  itsensä kehittäneitä jäseniään.

Viime aikoina on ollut puhetta Opiston laajentamisesta 
kirjeenvalhtokqulun ja  kesäkurssien kautta. Osasto katsoo, 
että näiden suunnitelmain toteuttamiseen on ryhdyttävä 
niin pian kuin raha-asiat sen sallivat, jättäen tämän kuten 
muunkin käytännöllisen järjestelytyön opistoyhtiön suunni
teltavaksi ja  suoritettavaksi."

Eurekan osaston ja  A. J. Partasen alustusten perustelu
jen henki on samanlainen. Viimemainitun perusteluissa sa
notaan:

"Huolimatta siitä jakamattomasta tunnustuksesta, min
kä Työväen-Opisto sosialistisena opinahjona on Järjestyneen 
työväestön keskuudessa saavuttanut, on kuitenkin erääl-ä 
taholta keskuudessamme syntynyt murinaa Opiston ylläpi
tämiseksi koottua verotusta vastaan. Nämä murisijat ovat 
m. m. mielipiteitään perustelleet sillä, että Opisto nykyisessa 
muodossaan voi niin perin harvoille yksilöille olla hyödyksi, 
eli t. s. niin perin harvat ovat tilaisuudessa nauttimaan 
Opiston valistavasta ja  kasvattavasta työstä ja  että näiden 
harvojen yksilöiden valistaminen kysyy liian suuria uhrauk
sia järjestöltä, joka ennen pitkää voipi tulla ylivoimaiseksi. 
Näiden mielipiteiden ilmaisuihin on kiinnitettävä huomiota 
Opiston ja  samalla koko S. S. järjestön etua ja  tulevaisuutta 
silmällä pitäen.

Työväen-Opisto on S. S. järjestön omistama laitos. Siis 
järjestö voipi sen muodostaa sellaiseksi kuin katsotaan sen 
parhaiten järjestön etua vastaavan- Samalla kuin suunnitel
laan Opiston työohjelmaa, miten se parhaiten voisi Järjestöä 
hyödyttää sosialistisessa valistustyössä, niin on samalla lai
nattava huomiota myöskin aineellisen kannatuksen saantiin. 
On myönnettävä, että jos Opistoa jatkuvasti ja  suurimmaksi 
osaksi tullaan suoranaisilla verotuksilla ylläpitämään, niin
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ennen pitkää se todellakin käypl ylivoimaiseksi sekä tulee 
tuottamaan järjestössä hajaannusta.

Yhtenä sellaisena keinona, mikä voisi tarjota tilaisuu
den laajoille joukoille Opistossa opiskelemiseen, olisi kir- 
jeenvaihtokoulun perustaminen Opiston yhteyteen. Tämän 
klrj eenvaihtokoulun perustamisen hyöty ei olisi ainoastaan 
siinä, että yhä laajemmat joukot olisivat sen avulla tilai
suudessa opiskelemaan, vaan se samalla voisi olla tuntuvana 
tekijänä Opiston taloudelliseen kannattavaisuuteen. Ajan 
pitkään voisi kirjeenvaihtokoulua kehittää siihen suuntaan, 
että sen avulla olisi tilaisuus opiskella kaikkia niitä ainei
ta, mitä Opistossa muutoinkin opetetaan. Kirjeenvaihtokou- 
lnn voisi parhaiten alkaa englanninkielen opettamisella. 
Tarpeetonta lienee tuhlata sanoja tämän opetuksen tarpeel
lisuudesta. Jokaisen suomalaisen, joka aikoo tässä maassa 
leipää tehdä, ensimäinen asia on oppia maan kieltä, puhu
mattakaan kielen oppimisen kehittävästä merkityksestä. 
Tunnettu on myös se seikka, että useat suomalaisten kes
kuudessa eri nimillä toimivat kirjevalhtokoulut kielipuos- 
kareineen ovat saaueet lukuisasti oppilaita. Kieltämättä on 
englanninkielen opettamisen tarve tuntuva järjestömme jä
sentenkin keskuudessa. Opiston yhteydessä toimivalta ja  
tarkotustasn vastaavalla tavalla järjestetyltä englanninkie
len klrjeenvaihtokoululta ei tule puuttumaan oppilaita. Sa
malla kuin tämä tulisi olemaan suuren suuresta arvosta suo
malaisille englanninkielen taidon opettamisessa, niin samalla 
se olisi tuntuvana tukena Opiston taloudellisessa asemassa."

Edellä oleviin perusteluihin nojaten ehdottaa toimeenpa
neva komitea:

1) E ttä S. S. järjestön edustajakokous kat
soo, että T.-O. on oi ainoastaan tarpeellinen, 
mutta välttämätön opinahjo sosialistisen valis
tuksen levittäjänä ja  kasvattajana suomalaisen 
siirtokansan keskuudessa, ja  edustajakokous 
päättää, että järjestöön kuuluvien osastojen on 
edelleenkin kaikin puolin huolehdittava Opis
ton aineellisesta avustuksesta.
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2 S. S. Järjestön edustajakokous katsoo ▼älc- 
mättömäksi ja  olojen vaatimaksi, että T.-0:n 
yhteyteen on perustettava kirjecnvaihtokoulu, 
toimien nyt aluksi englanninkielen opettami
sessa. Edustajakokous esittää, että T.-O.-yhtiö 
ensi yhtiökokouksessaan velvoittaa Opiston joh
tokunnan toimimaan siihen suuntaan, että kir
jecnvaihtokoulu Opiston yhteyteen ensi tilassa 
perustetaan ja  että kirjeenvaihtokoulua tarpeen 
mukaan laajennetaan käsittämään kaikkia 
Opistossa opeteltavia aineita.

3) Edustajakokous toivoo, että kaikki T. O. 
oppilaat tuntisivat velvollisuudekseen liittyä 
sosialistipuoluoeseen, sekä odottaa että kaikki 
Opistolla opiskelevat valvotettaisiin seuraa
maan opetusta työväen luokkataistelussa ta r
vittavissa tiedoissa ja  suorittamaan ainakin 
alimman kurssin opin-näytteet.

4) Edustajakokous pitää tärkeänä, että Työ 
väen-Opiston nykyisiä kursseja yhä kehitetään 
niin että ne muodostavat yleneviä asteita ja  
että niiden kautta annetaan mahdollisimman 
monipuolisia tietoja ja  taitoja työväestön käy
tännöllisessä toiminnassa.

5) Edustajakokous toivoo vielä, että opisto- 
yhtiö sopivasti helpottaa puoluetoimiln parai- 
ten valmistuvain varattomien opistolaisten opis
kelumahdollisuutta.

G) Edustajakokous päättää, että toimeenpa
neva komitea vuosittain järjestön varoista ju 
listaa kaksi 100:n dollarin stipendiä järjestön 
jäsenten haettaviksi;

samalla lausuu edustajakokous käsityksenän- 
sä, että osastojen samoin kuin aluejärjestöjen
kin olisi stipendeillä avustettava soveliaita Jä
seniään Opistolle.
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Näiden lisäksi oli Duluthin S. S. osaston alustuksessa 
ehdotus, että Opistolle otettaisi englanninkielinen luennoit
sija.

ENGLANNINKIELEN OPPIMINEN.

Alustus S. S. Järjestön edustajakokoukselle sekä Työväen
opiston vuosikokoukselle.

Kuten viimeiset kunnallisvaalit selvästi osottivat, on 
Amerikan sosiallstipuolue käynyt käsiksi käytännölliseen 
toimintaan. Tässä toiminnassa tarvittaisiin ehdottomasti 
koko Amerikan sosialistipuolueen voimat, sillä mitä enempi 
on meillä voimaa, sitä enempi on valtaa. Mutta nyt kui
tenkin on ikävä tosiasia se, että S. S. Järjestön jäsenet (jol
tain harvoja lukuunottamatta) eivät itsotietolsestl voi ottaa 
osaa puolueen kunnalliseen ja  valtiolliseen toimintaan, vaan 
meidän täytyy puolueeseen nähden olla sokean asemassa, 
joka el tiedä minne häntä talutetaan. 'Asian näinollen volpi 
esimerkiksi käydä seuraavastikin, että jollain paikkakun
nalla toimiva englanninkielinen sosiallstlosasto asettaa en- 
dokkaita kaupungin virkoihin, mutta nyt kun ehdokkaan 
asettajat eivät ole sosialisteja, niin sitä vähommän ehdokas 
on sosialisti, vaan tavallinen virkapaikkoja tavoiteleva por
vari. — Mitäs paikkakunnan S. S. Osastolla on moisista 
ehdokkaista sanottavaa? Ei muuta kuin: oolrait! Emme 
tahdo väittää, että S. S. Osastot ovat porvarien suosiossa, 
ei! Vaan syy, joka pakottaa S. S. Osastot tuohon ase
maan, on yksinkertaisesti se, että emme osaa englanninkiel
tä. S. S. Järjestö on tosin teoreettisesti hyväksynyt, että 
suom. sosialistien on pantava painoa englanninkielen oppi
miseen, mutta välinpitämättömyyden, omien kansallisten 
lommaimme, sekä aineellisten ja  monien muiden syiden ta
kia on tuo tärkeä kysymys jäänyt käytännössä toteutta
matta. Näitä ja  monia muita seikkoja silmällä pitäen 
ohdottaa DeKalbin S. S. Osasto seuraavaa:

1) Että Työväen-Opiston yhteyteen mahdolli
sesti perustettava englanninkielen kirjeenvalh-
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tokoulu myönnettäisiin S. S. Järjestön jäsenille 
mahdollisimman alhaisella koulumaksulla.

2) E ttä korvatakseen tämän Työväen-Opis- 
tolle olisi S. S. Järjestön verotettava jokaista 
jäsentään sen mukaan kuin järjestön edustaja
kokous sen tarpeelliseksi näkee.

3) E ttä S. S. järjestön edustajakokous vel- 
vottaa S. S. osastoita toimeenpanemaan en* 
lannlnkielisten toverien kanssa yhteisiä kes- 
kustelukokouksia, joissa käytännöllisesti voitai
siin tottua englanninkielen käyttöön. Seka 
velvoittaa S. S. Osastoita kaikilla mahdollisilla 
keinoilla pitämään huolta jäseniensä englan
ninkielen oppimisesta, sillä se on yksi tärkeim
mistä S. S. Järjestön tehtävistä.

Kokouksen puolesta:
John Niemi.

LÄNSIPUBIN EDUSTAJAKOKOUKSEN PONNET 
OPISTOSTA.

"Katsoen siihen, että Työväen-Opisto on välttämätön 
työväenluokan tietoiauustason kohottamisessa, sentähden S. 
S. Järjestön edustajakokous kehottaa S. S. Osastoja, että.

1) Mikäli ne voivat, avustaisivat innokkaan) 
pia ja  kyvykkäämplä jäseniään rahallisesti saa
maan sanotussa Opistossa tietoisuutta, että 
heitä siten voitaisiin velvoittaa valistustyöhön.

2 Kokous myöskin toivoo, että sanotut osas
tot tekevät kaiken voitavansa Työväen-Opiston 
avustamiseksi.

3) Sekä päättää, että Opiston hyväksi kanne
taan 25 sentin ylimääräinen verotus kahdesti 
vuodessa.

4) Ja  edelleen, että Työväcn-Opistosta muo
dostettaisiin yleisen puolueen opinahjo niin 
englannin- kuin suomenkielisillekin.
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Viimeksi mainitun suunnitelman toteuttamiseksi kehot
taa länsipiirin edustajakokous S. S. Järjestön edustajako 
kousta tekemään ehdotuksen sosimlstlpuolueen yleiselle ko
koukselle rahallisen avustuksen saamiseksi."

TYÖVÄEN OPISTO JA  SUOMALAISEN SOSIALISTI- 
JÄRJESTÖN SUHDE SIIHEN.

Opisto-asia tulee ilmeisesti olemaan tärkeänä keskuste
lukysymyksenä tulevassa järjestömme edustajakokouksessa, 
jonka edustajilla lienee kaikilla sen lisäksi tilaisuus Opisto- 
yhtiön vuosikokouksessa olla määräämässä Opistomme tule
vaa kehityssuuntaa. Jotkut osastot ovat jo panneet kes
kustelun alulle asiasta ja kun toiset epäilemättä tämän kuun 
kuluessa määräävät kantansa sen suhteen Ja evästävät edus
tajiaan, lienee paikallaan antaa joltakin tietoja Opiston ku
luneen vuoden toiminnasta ja  kertoilla niistä suunnitelmista, 
joita Opistolla on tehty tämän laitoksen edelleen kehittämi
seksi.

Ensiksi on meidän tehtävä itsellemme selväksi, mikä 
Opisto on. Onko se puoluekoulu, lommoisia tiedämme olevan 
useilla Europan suurilla puolueilla, jotka näissä oppilaitok
sissaan ja kursseillaan valmistavat jäseniään tehokkaiksi 
toimitsijoiksi järjestöjen ja  sanomalehtien palvelukseen, 
jopa antavat sosialistisessa eduskuntatyössä ja  yleisissä vaa- 
llviroissa tarvittavia tietoja ja taitoja? Epäilemättä on 
Opistomme oltava tätäkin ja  onkin täällä opiskelleita tove
reita jo lukuisasti järjestömme luottamuspaikoissa. Mutta 
jos tältä kannalta asetettu mittakaava sovitetaan kalkkiin 
Opistona oUeisiin ja  siten tehdyt johtopäätökset asetetaan 
Opistosta annettavan arvostelun pohjaksi, joudutaan aivan 
harhaan.

Ensiksikin on muistettava, että kun Opistolla on oUut 
opiskeltava kunkin omin varoin, ei tänne ole voinut tulia 
monikaan kehittyneemmistä puoluetovereista, jotka esim. 
perheen perustamisen takia y. m. syistä eivät ole voi
neet säästää kokoon tarvittavaa rahasummaa. Eipä siis 
ihme, että vuosikausia järjestöissä kokemuksensa koonneet
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toverit ovat voineet havaita kehittymättömyyttä Joissakin, 
joille ei muutaman opistokuukauden kuluessa ole voitu antaa 
eitä kokemusta, mikä tulee vain taisteluun osanoton ja  ah
keran itseopiskelun kautta. Ajateltakoon, että Opistolla 
tänä vuonna opiskelleiden 123 :n oppilaan joukossa oli noin 
40, joilla ei ollut minkäänlaista koulusivistystä, ja  kymmen- 
kunnalla oli kiertokouluopetus ainoana alkuopetuksena! 
Vain puolet oppilaista oli saanut kansakoulu- ja  ylempää 
opetusta. Oppilasten niin suuren osan aika kuluu siis kirjo- 
tuksen ja  luvunlaskun alkuharjotuksissa. J a  sitten on huo
mattava, että yhtä suuri — jos ei suurempi — osa oppi
laista tulee Opistolle englanninkieltä oppimaan ja  koettaa 
siihen käyttää aikansa ja  voimansa.

Nyt on vain kysymyksenä, onko Opistoa edelleen pi
dettävä kaikille avoinna, s. o. alkeiskouluna ja  englannin
kielen oppilaitoksena. Näyttää olevan joillakin tahoilla aiko
mus rajottaa Opistolle pääsyä ja  tältä kohdalta, jos rajo- 
tuksia tehdään, niitä tietenkin pantaisiin alkuun. Tämä 
olisi kuitenkin mitä turmiollisinta. Eikö ole meille kalkille 
tärkeätä, ettei joukossamme ole ketään, joka olisi vailla 
alkeellisimpia kansalaistietoja ja  taitoja. J a  jos kotimaam
me kurjain kouluolojen takia joku tovereistamme on näitä 
vailla, eikö ole yhteinen velvollisuutemme tukea hänen har- 
rastuklaan ja korjata, mitä kotimaan olot ovat laiminlyö
neet Eihän hän sitäpaitsi pyydä muuta, kuin saada opis
kella koulullamme itse maksaen ruokansa Ja opetuksestakin 
tuntuvan osan. Ja  eikö samoin englanninkielen taito ole 
asia, jonka takia kannattaa pieniin uhrauksiin mennä!

Ainoa, mitä tässä suhteessa kohtuudella voimme vaatia, 
on että panemme Opistolla olon ehdoksi, että oppilas ottaa 
n. k. alkeistletokurssin, s. o. kuuntelee historian, taloustie* 
teen ja  valtio-opin luennot sekä käy kyselytunneilla osotta- 
massa, että hän on luentoja tarkkuudella seurannut ja  niitä 
varten valmistautunut lukemalla esim. seuraavat teokset: 
Bogdanoffin Taloustiede, Kautskyn Erfurtin ohjelma, Kom
munistinen manifesti, Eiehknechtin Hyökkäystä Ja puolus
tusta ja  Simonsin luokkataistelut Amerikassa. Myös on tu
tustuttava Yhdysvaltain itsenäisyysjulistukseen ja  perns-
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tuslakeihln sekä kansalaiseksi pääsyn ehtoihin sekä harJu
teltava laatimaan pöytäkirjoja, paikkakuntakirjeitä, opetel
tava esiintymistä ja  yksinkertaisten puheitten pitoa.

Tietenkin on tä tä  kaikkea jo koetettu Opistolla toteut
taa ja  ovatkin useimmat oppilaat ahkerasti käyneet luen
noilla ja kyselytunneilla sekä ottaneet osaa mainittuihin 
alkeisharjotuksiin. Sivumennen mainittakoon, että Opistolle 
tullessaan oli pariUakymmenellä täydet Yhdysvaltain Ja vii
dellä Canadan paperit, noin 50:llä oli ensimälset paperit ja  
ottivat kai kaikki sellaiset toverikunnan toimesta. Opetta
ja t myös opastivat kansalaistutkinnossa tarvittavia asioita.

Sosiallstipuolueeseen kuulumista ei ole myöskään pi
detty Opistolle pääsyn ehtona eikä liene syytä sitä nytkään 
vaatia. Toista sataa Opistolle viime vuonna ilmottautu- 
neista oli tai oli ollut puolueen jäseniä ja  piti toverikunnan 
toimikunta huolta siitä, että kaikilla oli jäsenkortit kunnos
sa. Niin hyvällä menestyksellä toimi tämä toimikunta, että 
vain pari oppilasta lienee jäänyt puolueeseen tulematta. 
Yhtiökokouksen sopii kyllä antaa tukensa tälle toverikun
nan toiminnalle päättämällä, että kaikkien oppilaiden olisi 
pidettävä velvollisuutenaan kuulua puolueeseen, koska Opis
to ou saatu jiynyyn ja  sitä edelleen ylläpidetään puolueen 
Jäsenten uhrauksilla.

Tämä olis, kuten sanottu, vähintä, mitä oppilailta vaatia 
voidaan ja  voisihan sen lisäksi päättää, että niillä oppilaUla 
on etusija Opiston varsinaisiin asuinhuoneisiin nähden, jotka 
aikovat olla kauimmin Ja ahkerasti opiskelevat tletokurs- 
seja.

Ja  näitä tietokursseja olisi sitten järjestettävä asteet
ta in yleten niin monta kuin oppilasten kehitys edellyttää ja  
muodostaisivat ne varsinaisen puoluekoulun. Niitä olisi en
siksikin kaksi varsinaista.

Tietokurssille I  pääsy el edellyttäisi mitään sisäänpää- 
sytutkintoa. Siihen kuuluisi alkeiskurssin lisäksi tutkintoja 
tietoaineissa, joita varten olisi luettava vielä seuraavat 
teokset: Engels, Sosialismin kehitys haaveesta tieteeksi;
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Laukki, Suuret orjataistelut; Kausky, Menettclytapavfrtauk- 
sia Saksan sosialidemokratiassa; Pannekock, Työväenliik
keen menettelytavasta; Simons, Amerikalainen maanvilje
lijä ja Indianapolisin kokouksen päätökset. Olisi myös klr- 
J otettava määrätyt aineet, alustettava keskustelukysymys 
ja  harjoteltava puheitten pitoa. Myös olisi kuunneltava 
kehitysopin, filosofian ja  terveysopin luennot ja  toimivasti 
otettava osaa kokousharjotuksiin.

Tietokurssi II  edellyttäisi sisäänpääsytutkintoa, jossa 
oppilas osottalsi olcvansa perillä edellämainituista seikoista. 
Tähän kurssiin kuuluisi luennolta ja  kyselytunteja talous-, 
valtio ja  yhteiskuntaopissa, oppitunteja, joilla annetaan 
järjestöjen toimiin nähden käytännöllistä opetusta ja  tut
kintoja, joita varten olisi luettava: Kautskyn teokset, 
Marxin taloudelliset opit, Parlamenttarlsml ja  Yhteiskun
nallinen vallankumous; Engelsin Perheen, yksityisomaisuu
den ja  valtion alkuperä; Hillquitin Sosialismi ja  Yhdysval
tain sosialismin historia; osotetut kohdat Sosialismin histo
riasta I  ja  II. On myös tunnettava Amerikan suomalaisen, 
ehkä myös Suomen työväenliikkeen päävaiheet. Tämän 
kurssin oppilaiden olisi myös pidettävä itsenäisiin kirjalli
suus- ja tilastotutkimuksiin perustuva esitelmä (sellainen 
kuin mitä äskettäin on ollut puoluelebdissä näytteinä) laa
dittava vaikeampia keskustelukysymysten alustuksia ja  
artikkeleita.

Tätä kurssia opiskelevain on myös sopiva ottaa osaa 
opetusopilllsiin hajotuksiin ja  suorittaa siinä tutkinto kuin 
myös saada opastusta kokousten ja  iltamain järjestämisessä, 
näytelmäin esittämisessä y. m. s.

Tämäntapainen kurssi onkin tänä vuonna toiminut Opis
tolla uudesta vuodesta alkaen ylemmän tietokurssin nimellä.

J a  jos vieläkin ylempää opetusta Jotkut haluaisivat ja  
opettajavoimia riittäisi, voitaisiin järjestää kurssi, jossa 
tonttitutkintojen kautta perehdyttäisiin erikoisteoksiin sel
laisiin kuin Webb'in Englannin ammattiyhdistysliikkeen his
toriaan. Ljadoffin Venäjän sos. dem. historiaan, Sosialide
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mokratian vuosisataan y. m. s.*) Myös saisivat tämän 
kurssin ottajat erlkolsopetusta sanomalehtiteknilkassa, suo
mennostyössä y. m.

Kuten näkyy, perustuisivat nämä kurssit kaikki suomen
kielisiin oppikirjoihin, sillä kokemus on osoittanut, että tieto
aineissa koko pitkälle kehittyneet saattavat olla heikkoja 
englanninkielessä ja  päinvastoin. Niiden kursseja ei siis 
sovi sekottaa yhteen. Englanninkielen opiskelua on tietys
tikin yhä kehitettävä edeUeen ja  koetettava saada mahdol
lisimman käytännölliseksi. Suomennostöitä on edelleen teh
tävä, sillä sitä vaatii käytännöllinen toiminta osastoissa. 
Mutta tärkeätä on myös saada puhumisharjotuksia yhä 
enemmän. Tänä vuonna on oppilasten keskuudessa toimi
nut englanninkielinen keskusteluseura ja  on sellaisia järjes
tettävä edelleenkin ehkä erikseen alotteleville ja  pitemmälle 
kehittyneille. Mutta tärkein otettava askel, joka Opiston 
vasta tekisi täysin tyydyttäväksi, olisi toveri Lankin Opis
ton toissavuoden vuosikertomuksessa tekemän ehdotuksen 
toteuttaminen, sen nimittäin, että Opistolle otettaisiin eng
lanninkielinen luennoitsija, joka toisi tullessaan toiskielisiä 
oppilaitakin. Nämäpä ne olisivat alituisena kannustimena 
englanninkielen opinnoille ja  vetäisivät Opistolle yhä run
saammin entisiä ja  uusia oppilaita.

Kesäkurssejakin Opistolle hommattiin täksi kesää, mut
ta  niille ei ole vielä ilmottaunut kylliksi oppilaita. Näyttää 
siltä kuin olisi kylliksi halukkaita tulijoita, mutta saamat
tomuudessa el ole vannaa ilmotusta annettu. Opistolla olisi 
nyt kuitenkin opettajavoimat valmiina ja  talo tyhjänä otta
maan tulokkaita vastaan. Vieläköhän nyt olisi ilmottau- 
tuvla.

Kirjeenvaihtokoulua myös hommataan Opistolle, ja  saa- 
taneekin se aikaan. Opiston johtokunta valmistaa siitä 
par'aikaa ehdotusta yhtiökokoukselle.

*) On tietenkin ilman muuta selvää, että kaikkien puo- 
luetovereitten, opistolaisten varsinkin, on luettava nämä 
teokset, tässä tarkotetaan vain sitä, että niihin on erikoi
sesti syvennyttävä.
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Kauppakirjanptdon ja  laskuopin kursseja on Opistolla 
edelleen annettava, ehkä myös mittausopin, algebran y. m. s. 
opetusta, mutta koska nämä kurssit — niin tärkeitä kuin 
niissä saavutetut taidot ovatkin järjestöjen toiminnassa — 
kuitenkin saavat enemmän ammattiopetuksen leiman, voisi 
niihin osaaottavilta vaatia pienen lisämaksun. Kun noudar 
tettaisiin periaatetta, että mitä erikoisemman luonteen Jokin 
kurssi saisi, sitä myöten olisi myöskin vaadittava sen kan
nattavan itsensä, ja  mitä enemmän jokin opiskelu on omiaan 
palvelemaan puolueen yhteisiä tarkotuksia, sitä helpommaksi 
se olisi taloudellisesti tehtävä, — kun tä tä  periaatetta nou
datettaisiin, niin arvelisin kaiken tyttymättömyyden opisto- 
veroa vastaan loppuvan ja Opiston saavuttavan yhä enem
män suosiota järjestön keskuudessa.

Sillä — se pantakoon mieleen — Opisto el voi tulla toi
meen ilman järjestön jatkuvaa kannatusta eikä sitä pitäisi 
millään ehdolla nyt lopettaa. Ajateltakoon, kuinka paljon 
meitä verotetaan porvarillisten pimityalaitosten hyväksi, 
meidän täytyy jaksaa pitää yllä edes yksi kunnollinen oppi
laitos, joka on yksinomaan työväen käsissä ja  palvelee 
ainoastaan työväenluokan asiaa. On ikäänkuin suomalaisen 
Järjestömme kunnia-asia kehittää Opistomme hyvään kun
toon, sillä se on paras tapa, millä voimme tehdä Amerikan 
sosiallstipuolueelle erikoispalveluksen ja  hyvänkin.

Tiedän kyllä Idästä Ja Länneltä vastattavan, että 
Opisto saattaa olla hyvä keskipliriläisille, mutta on se kallis 
ylellisyys heille. J a  totta onkin, että keskipiirilälslä on 
enimmän Opistolla. Nyt kuluneena lukuvuonna oli niitä 
kokonaista 82 (Minnesotasta yksin 51), mutta on huomat
tava, että nämä olivat Opistolla yhteensä 1172 viikkoa eli 
keskimäärin 14,3 viikkoa. Länneltä oli kyllä vain 21, mutta 
olivat ne 467 viikkoa eli keskimäärin 22,2 viikkoa ja  Itä- 
piirin 6 oppilasta oli 131 viikkoa el keskimäärin 21,6 viik
koa. Näin voimme siis sanoa esim. Länsipiirin hyötyneen 
suhteellisesti enimmän. Yksi väite voidaan vielä tehdä, se 
nimittäin, että useat Länneltä Opistolle tulleet eivät palaa
kaan sinne takasin osastojaan hyödyttämään, vaan jäävät 
keskivaltioihin. J a  totta onkin, että monet ovat jääneet
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tänne lähimaille — rahoja ansaitsemaan ensi vuoden opin
noit» varten. Mutta varmasti näyttää heillä, kuten lukui
sille keskipiirilälsilläkin, olevan aikomus painaa länttä 
kohti. Länneltä onkin oppilasluku yhä kasvamassa, Joten 
sieltäkäsin ei enää odottaisi ehdotuksia, että opistovero olisi 
lopetettava.

Mitä sitten Itään tulee, on sieltä ollut verraten vähän 
oppilaita, mutta — huomattakoon — ne ovat olleet Opistolla 
miltei koko lukuvuoden ja  saaneet siis mahdollisimman täy
dellisen opetuksen. J a  toivottava on, että sieltä käsinkin 
ruvetaan suuremmassa määrin Opistolla opiskelemaan. Tä
mä käynee varsinkin päinsä, jos ruvetaan toteuttamaan Ou
lutkin Ja Binghamln osastojen ehdotusta, että nimittäin jär
jestöt rupeavat antamaan stipendejä Ja lainoja halukkaille 
Opistolle tuleville, jotka sitten koettavat palata osastoihinsa 
niitä toiminnallaan hyödyttämään.

Canadalaisetkin on vedettävä mukaan Opistoa kannat
tamaan. Viime vuonna oli näet sieltä 14 oppilasta viipyen 
Opistolla 288 viikkoa eli keskimäärin 20,2 vikkoa. Niitä 
oli Ontariosta, Albertasta ja  British Columbiasta. Olisi siis 
aika Canadankin osastojen yhä enemmän ostaa Opiston 
osakkeita ja  pitää iltamia Opiston hyväksi, jos eivät voisi 
vielä verotusta saada aikaan.

Mitä sitten tähän piirijupakkaan tulee, on muistettava, 
että ystävämme kapitalismi kyllä pitää huolta siltä, että 
meidän el tarvitse siltä paljoakaan huolehtia. Se näet työ 
markkinain mukaan juoksuttaa työläisiä Atlannin ja  Tyy 
nenmeren väliä niin ahkerasti, että meidän piirirajamme 
siinä sekottuvat ja samat henkilöt ilmestyvät järjestöihin 
vuoroon Idän Ja Lännen mailla.

No ehkäpä tä tä  nyt riittääkin keskustelujen aluksi. 
Toivoisin siis, että järjestöt viipymättä ottaisivat tämän ky
symyksen esille Ja lausuisivat käsityksensä Opistosta. Jos 
Opistossa on jotain korjattavaa, niin nyt on siihen paras 
tilaisuus. Järjestöt tietystikin evästävät edustajansa sillä 
velvoituksella, että nämät mahdollisimman tarkoin ottavat 
selville, mikä Opisto on ja  tekevät siitä, mitä parasta tehdä 
voidaan. Sitä vain älköön päätettäkö, että Opisto jätetään
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ilman sitä kannatusta, mitä se tarvitsee ja  minkä tämä Jär
jestö kyllä kykenee antamaan ja antaakin, kunhan se vain 
tulee täysin vakuutetuksi Opiston suuresta, Jopa aivan eri
koisesta merkityksestä. Trjö Sirola.

S. S. JÄRJESTÖN SIHTEERIN TOIMINTAKERTOMUS 
YLEISELLE EDUSTAJAKOKOUKSELLE SMITHVIL- 

LESSÄ, MINN., KESÄKUUN 1 P. 1912.

Yhdysvaltain suomalaisen sosiallstijärjestön jäsen- j.i 
osastoluku sen perustamisvuodesta tähän päivään asti on 
reuraava:

V. 1907. Keskimääräinen jäsenluku koko vuodella 2,923
Osastojen luku vuoden lopussa 133.

V. 1908. Keskimääräinen jäsenluku .........................  3,960
Osastojen luku vuoden lopussa 150.

V. 1909. Keskimääräinen jäsenluku .........................  5,384
Osastojen luku vuoden lopussa 160.

V. 1910. Keskimääräinen jäsenluku .........................  7,767
Osastojen luku vuoden lopussa 173.

V. 1911. Keskimääräinen jäsenluku .........................  9,139
Osastojen luku vuoden lopussa 217.

V. 1912. Keskim. jäsenluku 5 enslm. kuuk. ajalla 10,92!»
Osastojen luku huhtikuun lopulla 225.

Osastoluettelossa on otettu huomioon kaikki järjestön 
keskustoimiston kanssa liikettä välittävät osastot, vaikka, 
kin niissä on aina joltakin, jotka eivät ole pohjarahan suo
rittamalla kuuluneet S. S. järjestöön, mutta poikkeuksetta 
siihen liittyneet päästyään sellaiseen asemaan, että ovat 
voineet pohjarahan suorittaa. Jäsenmäärät ovat lasketut 
keskustoimistosta ostettujen veromerkkien perusteella.

Selostukset keskustoimiston raha-asioista ovat julaistut 
osastoille kuukausitilityksissä, tilintarkastajain lausunnoin 
sa sekä vuosikertomuksissa, mutta näytteeksi keskustoimis
ton liikkeen yhtämittaisesta kasvamisesta liitän tähän tär
keimmät vuosittaiset yhteissummat:
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V. 1907- Tulot s. a. veromerkeistä $1652.10, puolue- 
veromerkeistä $1128.36; menot puol. veromerkeistä $3570.13. 
Kokonaistulot $7329.52 ja  kokonaismenot $6545.45.

V. 1908. Tulot s. a. veromerkeistä $2375.95, puolue 
verom. $1770.45; menot puol. veromerkeistä kansallisviras- 
tolle $1939.40 ja  valtiovirastoiUe $2121.09. Kokonaistulot 
$10,969.82 ja menot $9964.74.

V. 1909. Tulot s. a. veromerkeistä $3230.40, puolue 
veromerkeistä $6087.00; monot puolue verom. kansaUisvi- 
rastoUe $2,476.10 ja valtiovirastoille $2,862.63. Kokonaistu
lot $15,645.94 ja  menot $15,208.79.

V. 1910. Tulot s. a. veromerkeistä $1461.35, puol. vo
roin. $8,332.25 menot s. a. veroista plirikomiteoille yhteensä 
$862.98 ja järjestön agit. varain jako piirikomiteoiUe $936. 
00, puol. verom. kansallisvirastolle $3539.50 ja  valtioviras 
töille $4135.89. Kokonaistulot $18.836.34 ja  menot $18,824.39

V. 1911. Tulot s. a. verom. $5138.50, puol. veroin
$9469.52; menot s. a. verom. plirikomiteoille $3290.10, puol. 
verom. kansallisvirastolle $4604.80 ja  valtiovirastoille $4755. 
55. Kokonaistulot $20,646.46 ja  menot $19,578.56.

V. 1912 (viiden enslm. kuukauden ajalla). Tulot s. a. 
verom. $2731.35, puolueverom. $4829.85; menot s. a. verom. 
pilrlkomlteoille $1638.81, puol. verom. kansallisvirastolle 
$2358.75 ja  valtiovirastoiUe $2462.60. Kokonaistulot $13,150. 
21 ja menot $11,522.34.

Piirijärjestöt itsenäisinä agitasionijärjestöinä sekä nii 
den valitsemat piirlkomiteat ja  sihteerit valittiin ja  muo
dostettiin nykyiseen asuunsa Hancockin edustajakokouksen 
päätöksen mukaisiksi lopuUisesti 1910-vuoden ajaUa. Piirl- 
komiteain paikat Ja jäsenet Itä- ja  LänsipUrissä valittiin 
samana vuonna asianomaisten piirien yleisäänestykseUä, 
joka ensimäiseUä kerralla toimitettiin järjestön keskustoi
miston välityksenä. Keskipiirissä valittiin nämä piirin edus
tajakokouksessa, Hancocklssa, samana vuonna. Agltatsioni 
ja  organiseeraustyö yleensä on sittemmin oUut kunkin piiri- 
komitean huolena ja  vallassa järjestömme sääntöjen mu
kaan. Kussakin piirissä on pidetty vakinaisesti liikkeellä

—  19 —



järjestäjä ja  ajoittain on niillä ollut kaksikin järjestäjää 
toimessa yh t’ aikaa.

Piirikomlteain toiminta selviää parhaiten seoraavista 
piirisihteerien antamista lausunnoista.

Katsaus Idän plirikomltean tuloihin ja  menoihin koks 
toiminta-ajalta, 10 p:stä heinäkuuta ▼. 1910, 30 p:vään 
maaliskuuta v. 1912.

Kokonaistulot koko ajalta $3351.98; menot 3176.49; 
eroitus 30 p. maaliskuuta 1912 $176.49. Krl vuosille näistä 
tulevat erät ovat: Vuoden 1910 osalle tuloja $747.47 ja  mo
noja $258.56; vuoden 1911 osalle tuloja $2187.86 ja  menoja 
$2467.83; ja  vuoden 1912 tuloja $416.65 sekä menoja $449.10. 
Näistä on veromerkkltuloja eri vuosilta: V. 1910 $212.37, 
samoin v. 1910 plirikomltean osuus S. S. Järjestön keskus
viraston jakamista entisistä agitatsionlvarolsta $312.00, vuo
della 1911 $1106.96, ja  vuodella 1912 $316.65. Piirin edus
tajakokouksen pöytäklrjatuloja v. 1910 $195.43 ja  v. 1911 
$153.00. Piirin edustajakokouskuluja, tuloja v. 1911 $639.32. 
Agitatsioniavustusta Järjestön keskustoimistolta v. 1911 
$150.00 ja  v. 1912 $100.00. Osastojen ja  eri komiteaa! 
myöntämiä eri suuruisia agit. avustusvaroja $90.67. Klrjal- 
lisuusprosenttia noin $60.00. Tulot kolehdeista Idän piiri- 
komitean koko toiminta-ajalla $403.53.

Menoja: Puhujain palkkoihin v. 1910 $360.00, v. 1911 
$1203.00, ja v. 1912 $66.00; puhujain kyyteihin ja  sekalaisiin 
v. 1910 $113.15, v. 1911 $371.76, ja  v. 1912 $42.77; agitatsio
niavustusta Ohion aluekomitealle v. 1911 $50.00, samoin Fa. 
aluekomitealle v. 1912 $100.00 paikallisia luentokursseja 
varten; avustusta kyyteihin kurssiluennoltsijoille v. 1911 
$37.23 ja  v. 1912 $30.00; piirikomltean kuluja paperiin, posti
merkkeihin Ja lähetyksiin koko toiminta-ajalla $60.00, sa
moin komitean jäsenten matkakulutkin $36.28; plirikomltean 
sihteerin palkkaan yhteensä $290.00, joista vuodelle 1910 el 
mitään ja  vuodelle 1911 $215.00 sekä v. 1912 $76.00. Kir
jallisuutta ja  sanomalehtiä myyty yhteensä koko toiminta- 
ajalla $505.15, joista v. 1910 $171.55, v. 1911 $318.65 ja  v. 
1912 $14.95.
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Piirin puhujat ovat työskennelleet yhteensä koko toi- 
mlnta-ajalla 543 päivää, joista ▼. 1910 120 p., v. 1911 401 p. 
ja  v. 1912 22 päivää. Sitäpaitsi S. S. Järjestö ja  Massan 
valtiokomitea yhdessä kustansivat vaallpuhujan Massan 
valtioon v. 1910 18 päivän ajaksi. Edellä mainitulla ajalla 
ovat puhujat pitäneet yhteensä 320 kokousta.

Plirikomitean palkkaamista piirin puhujista oli tov. 
Hautamäki vuosisopimusperusteella, mutta lopetti kuitenkin 
kesken. Kaikki toiset puhujina toimineet henkilöt ovat 
olleet samojen ehtojen alaisia, ilman aikasopimusta, joten 
puhujiin nähden emme katso tarpeelliseksi tehdä erotuksia 
vakinaisista ja  väliaikaisista, vaan pidämme ne kaikki sa
manlaisina.

Idän piirikomitealla cl ole mitään osake- tai muuta 
omaisuutta, paitsi mitä on tilierotuksen mukaan käteistä 
rahaa sekä pieni määrä myytävää kirjallisuutta piirin Jär
jestäjän mukana. Velkaa 30 p. maaliskuuta on seuraavasti: 
Raivaajalle noin 84.53, Työmiehelle $4.00 ja  Työkansalla 
$6.58, eli yhteensä $95.11, Joten Idän piirikomitealla on va
roja maaliskuun 30 p. 1912 yhteensä $81.38.

ESIKOINEN IaUENTOKUBSSITOIMINTA. Piirikc- 
mitea on ollut kehottamassa ja  mukana hommaamassa seu- 
raavia luentokursseja: V. 1911 Pennsylvaniassa kuusi viik
koa ja  New Yorkissa viisi viikkoa. Näitä kursseja piirikö- 
mitea avusti suorittamalla matkakulut. V. 1912 oli Ohion 
valtiossa 40 päivää kestäneet luentokurssit, joita piirikomi- 
tea avusti suorittamalla yhden luennoitsijan matkakulut. 
Pennsylvanian valtion osastoissa oli 71 luentopäivää, joihin 
plirikomitean puolesta hommattiin avustusta S. S. Järjes
töltä $100.00. Kaikki muut kulut suorittivat Pa. osastot 
itse. — Paikallisia luentokursseja, jolta osastot ovat itse 
hommanneet ilman pilrikomitean avustusta, viime ja  tänä 
vuotena, on ollut seuraavissa paikoissa: Gardner, Mass., 
Fitchburg, Mass., Worcester, Mass., Boston, Mass., Quincy, 
Mass., Newport, N. H. ja  Mainen osastoilla yhteisesti. Kurs- 
sialka on vaihdellut 4 ja  6 päivän välillä. New Yorkissa 
on pidetty luentokursseja 3 viikkoa kahdella luennoitsijalla 
ja  kaksi viikkoa yhdellä luennoitsijalla. Osanotto kaikkiin
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pitempiaikaisiin luentokurssethin on ollut kerrassaan kii
tettävä ja yleensä osottanut lisääntyvää tiedonhalua laa
joissa työläiskerroksissa.

Itäpiiri on jaettu 5:een ag.-aluejärjestöön ja  ovat alue
komiteat toimineet koko ripeästi kukin alueillaan. Erityi
siä puhujia on ollut liikkeellä Ohion agit-aluekomitean palk
kaamana noin kahden kuukauden ajan, johon tarkoitukseen 
piirikomitea sai avustukseksi järjestön keskustoimistolta 
$50.00. Samoin on ollut New Hampshiren ja  Verraontln 
valtioissa aluekomitealla puhuja liikkeellä noin kuukauden 
r.ian. Ohiossa ja Pennsylvaniassa olleet paikalliset iltaluen- 
tokurssit ovat olleet agit.-aluekomitean toimeenpanemia.

Piirin ja  pilrikomitean entinen, nykyinen ja  eteenpäin 
suunnitellut toimet näkyvät piirin edustajakokousten pöytä
kirjoista tarkemmin. — Tov. M. W. Bruun, Idän p.-komi- 
tean puolesta."

Keskipiirijärj eston toiminnasta on meillä ensimäisen 
piirisihteerin, J. Viidan, viime vuoden vuosikatsauksen mu
kaan saatavissamme seuraavat pääasiallisimmat tiedot:

Piirikomitea oli vuoden ajalla kokoontunut 9 eri ker 
taa, jolloin se on keskustellut yleensä piirin agitatsionl- 
työstä, piiriorganiseeeraajien matkoista ja  toiminnasta y. m. 
Alkupuolella vuotta määräsi piirikomitea organiseeraajainsa 
myöskin "myötävaikuttamaan työläisten taloudellisiin jä r
jestöihin liittymiseen ja  kehottamaan heitä liittymään talou
dellisiin järjestöihin, missä sellaisia on olemassa". Tämän 
kehotuksen johdosta nousi osastojen puolelta ankara vasta- 
lausetulva, "m u tta " , sanoo sihteeri Viita, " terve arvoste
lukyky löysi oikean tien, Ja kun komitea vielä laajemmin 
selvitti päätöstään, palasi täydellinen sopusointu piirikoimi- 
tean ja  osastojen välille, jota sittemmin on jatkunutkin." 
Pilrikomitean palveluksessa on ollut yksi organlseeraaja 
yhtämittaisesti sekä toinen organlseeraaja hiukan yli 8 kuu
kauden ajan. Yhteensä ovat organiseeraajat pitäneet vuo
den ajalla 373 kokousta 32,335 kuulijalle. J a  samalla ajalla 
keränneet kolehdeissa puolueelle $862.41; myyneet kirjalli
suutta ja puoluelehtiä $490.71 arvosta. Kustannukset yli 
tulojen tekevät $1080.72.
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Piirin osastojen yleiaäänesty käellä tehdyn päätöksen 
mukaan on piirijärjestö kerännyt ylimääräistä 25 sentin 
vuosineljännesveroa jäsenistöltä kahden neljännesvuoden 
ajan Työväen-Opiston kannattamiseksi. Tämä oli ennen 
vuoden loppua tuottanut Opistolle yhteensä $1347.32. Piirin 
edustajakokouksen päätöksen mukaan ovat osastot ryhty
neet valitsemaan keskuuteensa agltatsionitolmikuntia, jotka 
ovat myös toimineet suurella menestyksellä.

“ Kertomus Länsipiirin toiminnasta huhtikuun 1 p:stä
1911 huhtik. 1 p. 1912.

Yksi organiseeraaja ollut toiminnassa 10 kuukautta, pi
tänyt puheita ja  luentoja yhteensä 213, joissa yhteensä on 
ollut 11,726 kuulijaa.

Organlseeraajain palkkoihin on yllämainitulla ajalla 
maksettu $993.50. Organiseeraajain kyyteihin ollut menoja 
$356.41, sekä sekalaisia menoja $61.86. Kerätyistä kolehdeis
ta  on tullut kaikkiaan $456.91.

Länsipiirin piirlkomitea on vuoden ajalla pitänyt 7 ko
kousta, joihin komitean jäsenten kyytikulut yhteensä teki
vät $25.50. Piirisihteerin palkkaan on vuoden ajalla men
nyt $300.00. Piirin edustajakokouksen pito v. 1911, edusta
jain kyytikulut ja  palkat yhteensä maksoi $645.50. E t- 
pressi-, sähkösanoma- ja  postikuluja on ollut $26.00.

Piirin osastot ovat maksaneet ylimääräisinä Työväen
opiston veroina vuoden ajalla $1114.05.

Länsipiirin osuus Järjestön agitatsioniveroista vuoden 
ajalla teki yhteensä $1000.37.

Länsipiirin edustajakokouksen pöytäkirjan painatta- 
mls- y. m kustannukset, 2000 kappaletta, tekivät $197.47. 
N iitä myytiin 10c kpl. Ja myymättä Jääneissä on rahan 
kiinni $41.37.

Pilrikomltean kokonaistulot vuoden ajalla olivat $3207. 
47 ja menot samalla ajalla $2404.00. Kassa huhtik. 1 p.
1912 $793.47. Maksamattomia laskuja samana päivänä yh
teensä $192.34.

Tämän vuoden huhtikuulla pidetyn edustajakokouksen 
kustannukset nousivat $755.35 ja  muita menoja on sittem
min ollut niin paljon, että piirin kassa tällä kertaa on hy
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vän joukon velassa. — L. plirikomitean puolesta Kasper 
Taipale.”

Lukuunottamatta piirikomiteain aineellisten varain 
puutteellisuutta ovat ne, näistä kertomuksista päättäen, on
nistuneet järjestämistyössä kutakuinkin tyydyttävästi - -  
ehkä niin hyvin kitin järjestömme nykyisten suunnittelujen 
nojalla on mahdollista. Järjestömme jäsenmäärän kasvu on 
kuitenkin näyttäytynyt viimeisten parin vuoden ajalla ole
van suhteellisesti sama kuin ennenkin, jolloin järjestämistyö 
oli järjestön keskustoimiston ja  toimeenpanevan komitean 
huolena ja jolloin myöskin oli yksi organiseeraaja toimessa 
säännöllisesti kussakin piirissä. Organiseeraajain matkata 
järjestämisen jouduttua piirikomiteain tehtäväksi vähentyi
vät keskustoimiston tehtävät hiukan. Sen sijalle kuitenkin 
tuli kirjeenvaihto piirikomiteain kanssa sekä siitä seuraavia 
uusia toimintahaaroja, joten keskustoimiston tehtävät eivät 
silti todellisuudessa pienentyneet. Sitä mukaa, kuta suomar 
laisten toiminta lähenee yleispuolueen toimintaa ja he otta
vat osaa amerikalaisten tovereitten kanssa kaupunki- ja  
kauntijärjestöihin, Joka nyt jo alkaa olla hyvällä alulla, hä
viää erityisten agitatsioonipiirien Ja piirikomiteain tarve ja  
suomalaiset osastot, jos tahtovat pitää yllä oman yleismaal- 
lisen järjestönsä, tarvitsevat ainoastaan yhden yleisen toi
meenpanevan komitean, joka panee toimeen järjestön pää
tökset sekä välittää suomalaisen järjestön ja  yleispuolueen 
väliset asiat.

Järjestömme yleinen toimeenpaneva komitea on, kuten 
säänuöt määräävät, valittu vuosittain Illinoisin, Indianan ja  
etelä-Wisconsinin valtioiden suomalaisten osastojen jäsenistä. 
Vuoteen 1911 asti on se kokoontunut vaan silloin kun sen 
jäsenet ovat katsoneet kokouksien pidon tarpeelliseksi ja  
piti se siihen asti kokouksiaan tavallisesti neljä ta i viisi 
kertaa vuodessa. Ensimäisessä kokouksessaan tammikuulla 
v. 1911 päätti se kokoontua säännöllisesti kerran kuukau
dessa ja  tämän vuoden alussa teki toimeenpaneva komitea 
saman päätöksen. Tämä on tehnyt tarpeettomaksi asiain 
päättämisen ja  keskustelemisen kirjeenvaihdolla, sekä ly
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hentänyt puolueraportteja ja  ainakin tähän asti näyttäyty
nyt toiminnalle edulliseksi. Komitean kokousten pöytäkir
ja t ovat aina olleet julaistuina puolueraportelssa ja  siis pää
tökset ovat olleet järjestön jäsenien tarkastettavina. Sen- 
raavat toimeenpanevan komitean päätökset ja  toimenpiteet 
jälkeen Hancockln edustajakokouksen ovat ehkä olleet tär
keimpiä.

Hancockin kokouksen päätöksen mukaan kutsuttiin 
koolle Amerikan vieraskielisten sosialistljärjestöjcn yhteinen 
neuvottelukokous Chicagoon kahta päivää ennen kansallis
kongressin alkua vuonna 1910. Kaikki silloin elossaolevat 
vieraskieliset järjestöt ottivat kutsun mielihyväliä huo
mioonsa ja  lähettivät edustajansa neuvottelukokoukseen. 
Tässä kokouksessa tehtiin suunnitelma vieraskielisten jär
jestöjen liittymiseksi Amerikan sosialistipuolueen yhteyteen. 
Laadittu suunnitelma ja  vaatimukset esitettiin toukok. 15 p. 
kokoontuneelle kansalliskongressille, joka, vaikkakaan el 
hyväksynyt vaatimukslamme aivan sellaisenaan, otti vas
taan siinä esitetyt periaatteet ja  sen seurauksena alkoivat 
vieraskieliset sosialistijärjestot yhtyä sos.-puolueen lipan 
alle, ollen niitä nyt jo yhtyneinä puolisen tusinaa, joitten 
jäsenmäärät lasketaan tuhansina ja  lisääntyvät yhtämittai
sesti sekä varmasti.

Järjestön sihteerin ja  rahastonhoitajan toimet jotka 
ennen olivat eri henkilöillä, yhdistettiin tammikuun kokouk
sessa v. 1911- ja  samalla vaadittiin sihteeri-rahastonhoita
jalta $1,000 takaus, joka on nykyäänkin vielä käytännössä.

Helmikuusta 1911 alkaen päätettiin eri valtiojärjestöiltä 
tulevat Veromerkkialennukset, jotka ennen sitä jäivät aglt. 
lahastoon, myöntää osastojen hyväksi, joten osastot ostaes
saan puolueveromerkkinsä keskustoimistosta saavat ne sen 
verran halvemmalla, minkä verran valtiojärjestöt myöntä
vät alennusta siten myydyistä veromerkeistä.

Järjestön virallinen kuukausijulkaisu, Joka myöskin oli 
päätetty Hancockin edustajakokouksessa, perustettiin ja  
alkoi ilmestyä maaliskuusta v. 1911. Toimeenpanevan ko
mitean ehdotuksesta se kuitenkin lopetettiin järjestön yleis-
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äänestyksellä Ilmestyen sen viimeinen nnmero saman vuoden 
marraskuulla.

Itäpiirin järjestön kehotuksesta esitettiin kansallistoi- 
mccnpanevalle komitealle, että se kustantaisi ruotsalaisen 
organisecraajan Idän valtioihin ja  myönnettiin järjestön 
varoista $50.0 asian alkuunpanemiseksi.

Viime vuoden ajalla myönnettiin järjestön agitatsioni- 
varolsta scuraavat avustukset: Keskipiirin piirikomiteallo 
yhteensä $175.00, Itäpiirin piirikomitealle $250.00 sekä 
myöskin ostettiin järjestölle viisi bondia, arvo $50.00, Mi1.- 
vraukecn Social Demokratic Publishing Company'sta.

Brooklynin osaston ehdotuksesta keskusteltiin palova
kuutusyhtiön porustamismahdollisuukslsta suomalaisen sosia- 
listijärjestön yhteyteen, sekä määrättiin sihteeri hankki
maan asianmukaisia selvityksiä kysymykselle ja  päätettiin 
esittää selostukset ynnä asian lopullinen ratkaiseminen tälle 
edustajakokoukselle.

Donoran osaston esityksestä keskusteltiin suomalaisten 
sosialististen kustannusyhtiöitten yhdistämisestä, mikä peri
aatteessa hyväksyttiin, mutta siirrettiin myöskin tälle edus
tajakokoukselle.

Työväen-Opiston vuosikokouksiin vuosina 1910, 1911 ja  
1912 on toimeenpaneva komitea lähettänyt edustajan Jär
jestön puolesta. Samoin lähetettiin edustaja Työmiehen 
kustannusyhtiön yhtiökokoukseen v. 1910.

Toimeenpanevan komitean päätöksestä on toimitettu 
yleisiä rahankeräyksiä seuraavasti: V. 1910 julistettiin ylei
nen mielencsotuspäivä marraskuun 20 päiväksi, Jolloin ke
lattiin  varoja “ Suomen vapaustaistelun”  hyväksi. Kc- 
läyskeinoina käytettiin erikoisia juhlamerkkejä, jotka tuot
tivat mainittuun tarkotuksecn kaikkiaan $3,639.45. Viipu
rin läänin itäisen vaalipiirin avustamiseksi on tämän vuo
den alussa kerätty yhteensä $960.94. Yleismaalltset vappu
juhlat määrättiin kaikissa osastoissa pidettäväksi tämän 
vuoden toukokuun 5 päivänä ja  valmistettiin sitä varteu 
erityisiä juhlamerkkejä, joitten avulla kerättiin varoja vaa- 
litaistelurahastoon. Vappujuhlamerkit eivät vielä ole kaikki 
tilitetyt, mutta toukokuun 30 p. asti oli niistä kerääntynyt
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kaikkiaan 9207.00. Myöskin on osastoja kehotettu voin
tinsa mukaan avustamaan muita tärkeitä sosialistien yrityk
siä ja  lakkotalsteluja tässä maassa. Kalkkiin ovat suomalai
set osastot ottaneet osaa koko runsaasti, vaan niistä ei ole 
täydellisiä tilastoja järjestön keskustoimistossa.

Tänä vuonna on toimeenp. komitea päättänyt panna 
useampia ylimääräisiä vaaliagitaattoreita, sekä kustantaa 
vaaiiklihotuskirjallisuutta ja  siten kaikin voimin auttaa ensi 
syksyistä sosialistipuolueen vaalitaistelua. Tämä toimenpide 
on jo niin paljon alulla, että yksi ylimääräinen luennoitsija 
on jo ollut toimessa viime kuun 12 päivästä alkaen.

Lukuunottamatta näitä sekä monia muita vähemmän 
tärkeitä asioita on toimeenpanevalla komitealla ollut kes
kusteltavana useita osastojen sekä niitten yksityisjäsenten 
keskinäisiä asioita. Koska toimeenp. komitean pitäisi olla 
vaan järjestön päätösten käytäntöönpanijm eikä mikään tuo
mioistuin osastojen sisäisiin asioihin nähden, on tämän- 
luontoisten asiain käsittely useammasti siirretty takasin 
asianomaisille osastoille taikka valtiojärjestöille.

Vaikkakin toimeenpaneva komitea on niin tärkeä te
kijä järjestömme kokonaisuudelle, tahtoo se kuitenkin toisi
naan kadottaa arvoaan lilaksi paikallisena laitoksena. 
Meillä on epäilemättä ollut viime aikoina kutakuinkin kes
kinkertaiset kyvyt toimeenpanevan komitean muodostajina 
— ja  minä sihteerinä olen ensimäiseksi velvollinen anta
maan heille itse kullekin kiitollisen tunnustukseni —, mutta 
kauempana oleville järjestömme jäsenille ovat he ja  heidän 
toimintakykynsä vähemmän tunnettuja. Tämän vuoksi ke
hottaisin tätä edustajakokousta tarkasti harkitsemaan, eikö 
järjestöllemme nyt jo olisi mahdollista valita toimeenpaneva 
komitea laajemmalta alueelta.

Paitsi sääntöjen mukaisia virkallialn vaaleja, järjes
tömme edustajan valintaa kansalliskonventsionlin, sekä eri 
piirijärjestöjä koskevia äänestyksiä, on Hancockin kokouk
sen päätösten lopullisen hyväksymisen Jälkeen toimitetta 
seuraavat yleisäänestykset:

Toukokuuna 1911 hyväksyttiin 1727 äänellä 1306 vas
taan yhden vuoden kestävä jäsenkohtalnen 25 sentin nel-
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jännesvuosivero kerättäväksi Työväen opiston kannattami
seksi; marraskuulla samana vuonna päätettiin 1387 äänellä 
671 vastaan lopettaa järjestön kuukausijulkaisun ulosanti- 
minen. Helmikuulla tänä vuonna ehdotti Rock SpringsMi 
osasto ylcisäänestyksellä kumottavaksi toimeenpanevan ko
mitean päätöksen tämän vuoden edustajakokouksen pitämä 
sestä Duluthissa (Työväcn-Opistolla) sekä kokouspaikaksi 
hyväksyttäväksi Chicago, mutta ehdotus raukesi tarpeelli
sen kannatuksen puutteessa,

Ylimääräinen verotus Työväen opiston hyväksi, Joka 
alkoi 1 p:stä viime vuonna, tuotti viime vuoden loppuun 
mennessä yhteensä $2.614.75, sekä tänä vuonna ennen tou
kokuun loppua yhteensä $2,746.74. Veron keräysalka päät
tyy kesäk. lopussa Ja on viimeisen vuosineljänneksen vero 
vielä useimmilta osastoilta maksamatta. Tämän verotuksen 
suorittaminen näyttää käyvän yhä raskaammaksi, valkka- 
kin kaikki muut, paitsi Cloquctin osasto, ovat sen vielä tä 
hän asti suorittaneet. Järjestömme kokonaisena pysymi
selle olisi edullista, että Työväen-Opiston kannattamiseksi 
keksittäisiin muitakin keinoja Ja vähennettäisiin pakollista 
verotusta.

Puoluelehdet, samoin kuin oppilaitoksemme Työväen
opistokin, ovat olleet suuresta merkityksestä järjestömme 
vannalle kasvamiselle ja edistymiselle, mutta näistä — Jär
jestön keskustoimistosta riippumattomia ollen — ei tässä 
voida kuitenkaan varmempia tilastonumeroita esittää. Kos
ka näillä jokaisella tulee olemaan omat edustajansa edusta
jakokouksessa, niin niiden kertomukset ehkä tulevat niiden 
omilta edustajilta.

Seikkaperäisiä tilastoja järjestömme osastoista, niiden 
jäsenmääristä, omaisuudesta y. m. s. kerättiin toimeenpane
van komitean toimesta vuoden 1910 lopussa sekä taas uudes
taan viime vuoden lopussa. Edellinen tilasto on julkaistu 
erityisenä julkaisuna sekä lähetetty osastojen nähtäväksi, 
mutta sen kokonaisuus on puutteellinen, sillä ainoastaan noin 
toinen puoli osastoista antoivat vastauksensa tehtyihin ky
symyksiin. Jälkimäisiin tilastokyselyihin saapuivat vas-
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taokset 1910 osastolta ja  niiden perusteella olen tilaisuudessa 
esittämään se uraa via huomiota herättäviä numeroita meidän 
järjestöstämme:

Katsaus Amerikan Suom. Sos.
Järjestöön

iTA Pinti.

Itäpiirissä v. 1911 lopussa oli 6G eri osastoa, jakaan
tuen kahteentoista eri valtioon. Niistä 56 osastoa ovat vas
tanneet ai Iranaan tilastokyselyyn. Osastot jakaantuvat eri 
valtioihin seuraavasti:

Osastoja 1.

Hartfordin osasto ei vastannut.

FLORIDA.
Osastoja 1.

Jacksonville, jäseniä 37, kalkki täysin maksaneita, niis
tä  6 naista ja  31 miestä. Suomalaisten luku arvioitu 11.1. 
Union jäseniä 11. Osaston kokouksia pidetty: työkok. 3, 
ohjelmakok. li Iltamia 3. Kirjallisuutta myyty $6.00. 
Vuoden tulot $$99.48; menot $78.88. Puhdas omaisuus

Osastoja 5.

Long Cove, jäseniä 62, 8 naista ja  54 miestä, joista 
täysin maksaneita 5.

Monson ei ole vastannut.
Bockland, 35 jäsentä, 7 naista, 28 miestä. Täysin mak

saneita 7.
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South Thomaston, 9 jäsentä, l  nainen, 8 miestä. Täy
sin maksaneita 5.

West Faris, 35 jäsentä, 4 naista, 3 miestä. Täysin 
maksaneita 20.

Valtiossa yht. 141 jäsentä, 20 naista, 121 miestä. Täy
sin maksaneita 37. Union jäseniä 13. Kokouksia pidetty 
yht. 71 työkok., 27 ohjelmakok., 21 iltamaa, agit. toimik. 3, 
kirjallisuustoimik. 4, näytelmäseur. 2. Kirjallisuutta jaettu 
ilmaiseksi 310.50 ja  myyty $89.00 arvosta. Omia kirjas
toja l, sisältää 50 nidosta. Yleisiä kansankirjastoja on 3, 
sisältäen 860 nid.

Yhteiset tulot: $441.34, menot 8432.39.
Työmiehen osak. $10.00, Raivaajan $150.00, Työväen

opiston $14.00. Irtain omaisuus $113.00. Koko omaisuus 
$293.92. Velkoja yht. $14.46. Puhdas omaisuus $279.46. '

Suomalaisten luku arvioitu 710 henkeä, niistä miehiä 
289, naisia 162 ja  lapsia 278.

MASSACHUSETTS.
Osastoja 18.

I__________ | Jäsenet: |
I Täysin | Kirjols-1 Naisia Miehiä
I maks. 1 sa |1

| Ashburnham ..........’ 8 1 H 11 7 4
j A shby ....................... 8 8 3 5
| East Cambridge___ El ole vastannut.
| East Douglas .......... 13 34 8 26
| F ali R iv e r ............... 16 9 7
j Fitchburg ............... 222 368 127 241
| Gardner ................... 125 215 49 166
I Lanesville ............... 47 95 20 75
| Maynard ................. 81 188 60 128
I North A dam s............ 7 7 5 11 2
| Norwood ................. 115 115 55 1| 60
| Peabody ................... Ei ole vastannut.
j Quincy ..................... 200 470 192 278
| Rockport ................. 52 64 21 43
| Sandwich................. 20 20 10 11
| Springfield .............. 33 57 20 37
| Worcester ................ 186 244 86 158
j Wlnchendon ............ 10 15 6 9
| Jäseniä yht. 1132 | 1928 || 678 || 1250
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Suomalaisten luku arvioitu 12,427 henkeä, joista mleh.ä 
4,784, naisia 4,368 ja  lapsia 1,895. Untoihin kuuluu 369. 
Kansalaisoikeudet 92:11a. Ensimäiset kansalaispaperit 235. 
Työkokouksia pidetty 345, ohjelmakok. 237 ja  iltamia 458. 
Agtt. toimikuntia on 9. Kirjallisuustoimik. 10. Näytelmä- 
seuroja 10. Naiskomitea 1. Lauluseuroja 2. Soittokuntia 
7. Ompeluseuroja 9. Voimisteluseuroja 9. Luentokursseja 
toimittu 6. Keskimääräinen osanotto 1,617. Englanninkie
len kursseja 2, osanottajia 146. Sunnuntaikouluja 4, osan 
otto 1-12. Kesäkouluja 1, osanotto 60. Kirjallisuutta jaettu 
ilmaiseksi $183.12 ja  myyty $3,903.68. Omia kirjastoja 9, 
yht. 1,000 nidosta. Yhteisiä kansankirjastoja 5, yht. 3,555 
nidosta. Lukutupia 4, joissa y h t 38 eri lehteä.

Yhteiset tulot: $41,011.79, menot: 41,532.90. Oma talo 
7 osastolla, joiden rahallinen arvo yht. $77,299.67.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $235.00, Raivaajan 
$6,275.00, Toverin $30.00, Työkansan $50.00. Työväen-Opis- 
ton osakkeita $384.00. Muitten yhtiöiden $195.00. Irtain 
omaisuus $15,666.16. Koko omaisuus $103,020.75. Velat: 
Taloista $56,713.26. Muita velkoja $3,635.63. Velat yh>\ 
$60,343 89. Puhdas omaisuus $43,671.86.

NEW HAMPSHIRE.
Osastoja 7.

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - ! Jäsenet: 1
Täysin |  Xirjois- 1 Naisia | Miehiä I
maks. j I 1 1

Lebanon ................. 14 1 14 1 7 1 7
Manchester ............. Ei ole vastannut.
Mllford ................... 22 |  22 | 7 1 15
New Ipsw lch............ 10 1 21 | 6 1 15
N ew port................... 44 1 70 1 21 | 49
Troy ......................... El ole vastannut.
West Congord ........ 10 1 16 1 3 1 13

Jäseniä yht. j 100 1 M3 | 44 | 99 |
Suomalaisten luku arv. 952 henkilöä, joista miehiä 265, 

naisia 275 ja  lapsia 152. Unioihin jäseniä 25. Kansalais
oikeudet 8. Enslm. kansal. paperit 12. Työkok. pidetty 91,
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ohjelmakok. 5, iltamia 91. Aglt. toimik. 3. Kirjal. toimik. 
1. Näytelmää. 3. Lauluseuroja 1. Ompelua. 1. Voimiste- 
lus. 2. Sunnuntaikoulu 1, Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi 
334.00 ja  myyty $454.00. Omaa kirjastoa 3, sisältäen 199 
nid. Yht. tulot: $1,924.15 Ja menot $1,709.97. Yhdellä 
osastolla on talo ja  yhdellä ainoastaan maa, joiden rahalli
nen arvo yht. $8,440.00.

Fuoluelehtlen osakkeita: Työmiehen $10.00, Raivaajan 
$285.00, Toverin $20.00, Työkansan $5.00. Työväen-Opiston 
osakkeita $64.00. Muitten yhtiöiden $30.00. Irtain omai
suus yht. $889.51. Koko omaisuus $10,000.49. Velat: Ta
loista $7,325.00. Muita velkoja $160.00. Yht. $7,485.00. 
Puhdas omaisuus $2,515.49.

NEW JEESEY.
Osastoja 2.

1 i Jäsenet:
| Täysin 
| maks.

| Kirjois-1 Naisia 1 Miehiä
| sa | j

Jersey City ----
| Newark '. ..........

. . . . |
, . . . |  25

Ei ole vastannut. 
1 31 | |

Suomalaisten luku arv. 100 henkilöä. Kansalalsoik. 1 
;'a ensimäisct kansal. paperit 1. Työkok. 22, ohjelmakok. 6, 
iltamia 7, agit. toimik. 1, kirjallisuustoimik. 1, näytelmää. 1, 
ompelus. 1. Kirjallisuutta ilmaiseksi $1.50 ja  myyty $37.50. 
Oma kirjasto 10 nid. Tulot $177.00, menot $137.00. Raivaa
jan osak. $10.00, Työväen-Opiston osak. $5.00. Puhdas omai
suus $55.00.

NEW YORK.
Osastoja 6.

| Jäsenet:
Täysin | Kirjois- Naisia Miehiäj
maks. sa

| Brooklyn ................. 172 172 78 94
| Buffalo ................... 11 23 8 15
| New Rochelle.......... 13 24 23 1
| New Y o rk ................ 344 383 226 157
| Rochester ............... 5 20 12 8
| White P la ln s ............ 18 28 11 17
1 Jäseniä yht. 563 650 358 | 292
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Suomalaisten luku arv. 10,094 henkeä. Unioihin jäse
niä 88. Eausalalsolk. 10. Eusimäisct kansal. paperit 120. 
Työkok. 99, ohjelmakok. 66, Utamia 157. Agit. tolmlk. 3. 
Kirjallisuus tolmlk. 4 naisk. 1. Näytelmäseuroja 3. Soittok. 
1. Leulus. 1. Ompelua, 3. Voimistelua. 2. Luentokursseja 1, 
osanotto 60. Englanninkielen kursseja 1, osanotto 40. Sun
nuntaikouluja 1, osanotto 20. Kirjallisuutta jaettu ilmai
seksi $44.25 ja myyty $1,629.30. Omia kirjastoja 2, nidosten 
luku 470. Lukutupia 2, tulee 29 lehteä. Yhteensä tulot 
$10,809.68 ja  menot $9,585.40. Talo yhdellä osast, arvo 
$29,500.00.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $180.00, Bailaajan 
$3,260.00, Toverin $20.00, Työväen-Opiston osak. $264.00. 
Muiden yhtiöiden osakkeita $75.00. Irtain omaisuus yht. 
$1,305/10. Koko omaisuus $3,880.02. Velat: Talosta 
$26,000.00 ja  multa velkoja $35.00, yht. $26,035.00. Puhdas 
omaisuus $12,768.02.

OHIO. 
Osastoja 10.

Jäsenet: 1
Täysin | K irjois-1 Naisia 1 Miehiä
maks. | 8a | 11

Ashtabula Harbor .. 53 |1 117 | 49 | 68
Aurora ..................... Ei ole vastannut.
Ashtabula ................ 24 41 5 36
Charton ................... 17 17 7 10
Conneaut ................. 60 63 10 63
Cleveland ................ 149 188 89 99
Fairport H arbo r___ 13 24 3 21
Jacksonvill e ............ 13 24 3 21
Santoy ..................... 7 7 2 5
Youngstown ............ Ei ole vastannut.

Jäseniä yht. 341 |1 1 175 | 322

Suomalaisten luku arv. 8,564 henkilöä. Unioihin jäse
niä 63. Kansalalsolk. 63. Ensimäiset kansalaispaperlt 100. 
Työkok. 165, ohjelmakoko. 114. Iltamia 181- Agit. tolmlk. 
6. Kirjallis, tolmlk. 4. Naiskomit. 1. Näytelmää. 4. Lat-
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lus. 2. Soittok. 1. Ompelus. 4. Voimistelua. 3. Luento
kursseja pidetty 3, osanotto 1,095 henkilöä. Omia kirjastoja 
5, niissä 358 nidosta. Yleisiä kansankirjastoja 4, joissa 
1,624 nidosta. Lukutupia 2, saapuu 9 lehteä. Yht. tulot 
$7,262.91 ja menot $6,408.19. Kahdella osastolla on talo ja 
yhdellä vaan maa, joiden rahallinen arvo $15,000.00.

Puoluelehticn osakkeita: Työmiehen $75.00, Raivaajan 
$710.00,Toverin $20.00, Työkansan $35.00. Työväen-Opistor. 
osakkeita $196.00. Muiden yhtiöiden $20.00. Irtain omai
suus $1,880.07. Koko omaisuus $20,628.96. Velat: Taloista 
velkaa $9,197.00. Muita velkoja $570.25. Velat yhteensä 
$9,767.25. Puhdas omaisuus $10,864.02.

PENNSYLVANIA.
Osastoja 10.

) | Jäsenet: |
Täysin
maks.

Kirjois
sa

Naisia Miehiä

Bessemer ................. 6 18
i—

17~
Coal C en te r.............. 33 78
Donora ..................... 13 13 5 8
E r ie ........................... 11 63 15 48
Fayette C i ty ............ 7 14 2 12
Glassport ................. 93 118 29 89
Monessen ................. 125 125 18 107
New Castle ............. Ei olo vastannut.
Philadelphia ........... 11 ii 23 1 10 I1 13
Pittsburg ................. H  11 18 1 9 11 9

Jäseniä yht. 310 |1 470 1 109 |[ 303 |

Suomalaisten luku arv. 2,269 henkilöä, joista miehiä 
978, naisia 600 ja  lapsia 691. Unioihin jäseniä 64. Kansat, 
oikeuksia 38. Ensim. kansal. paperit 123. Työkok. pidetty 
218, ohjelmakok. 138. Iltamia 185. Agitat. toimik. 8. Kir- 
.lsllisuustoimik. 6. Naiskomit. 1. Näytelmää. 5. Laulus. 
1. Soittok. 3. Ompelus. 4. Voimistelua. 4. Luentokursseja 
5, osanotto 245 henkilöä. Englanninkielen kursseja 1, osan
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otto 23. Sunnuntaikouluja 1, osanotto 10. Kesäkouluja 3, 
osanotto 61. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $71.40 Ja myy
ty $2,878.46. Omia kirjastoja 7, joissa on 738 nidosta. 
Yleisiä kansankirjastoja 3, sisältäen 446 nidosta. Lukutu
pia 3, joihin on tilattu 40 lehteä. Yht. tulot $7,420.70 ja  
menot $7,396.13. Neljällä eri osastolla on oma talo, joiden 
yhteinen arvo on $12,575.00.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $270.00, Raivaajan 
$1,065.00, Toverin $30.00, Työkansan $5.00. Työväen-Opis 
ton osakkeita $275.00. Muihin yhtiöihin $20.00. Irtai/i 
omaisuus $3,075.21. Koko omaisuus $17,626.56. Velkaa ta 
ioista $6,865.00. Muita velkoja $106.00. Velat yhteensä 
St,971.00. Puhdas omaisuus $10,648.49.

RHODE ISLAND.
Osastoja 1.

Paurtucket, täysin maksaneita jäseniä 5, kirjoissa 7, 
joista naisia 1 ja miehiä 6 Suomalaisia arvion mukaan 
44, joista miehiä 19, naisia 12 ja  lapsia 13. Kansalais
oikeudet 1, ensimäiset kansalaispaperit 2. Työkokouksia 
pidetty 12, ohjelmakokouksia 12. Iltamia 2. Kirjallisuus- 
toimik. 1. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $5.40 ja  myy
ty $77.50. Yhteinen kansankirjasto sisältää 218 nidettä. 
Tuloja $109.26 ja  menoja $103.58.

Puoluelehtien osakkeita: Työmieheen $10.00, Raivaa
jaan $115.00, Toveriin $10.00, Työkansaan $5.00. Työväen
opiston osakkeita $8.00. Irtain  omaisuus $10.00. Koko 
omaisuus '$163.68. Velkoja $13.00. Puhdas omaisuus 
$150.68.

VERr^ONT:

Jäsenet:
Täysin
maks.

Kirjoin
sa

Naisia Miehiä

O raniteville.............. 16 16 3 13
Procktor ................. 21 21 2 19
Winooski .................. 8 36 15 21

Jäseniä yht. 45 73 20 53
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Suomalaisia arvion mokaan 440 henkilöä, Joista mie
hiä 178, naisia 111 Ja lapala 161. Union Jäseniä 13- Kan
salais-oikeudet 2. Ensimaiset kanaa!aispaperit 7. Työko
kouksia pidetty 73. Ohjelmakokouksia 36. Iltamia 49. 
Agitatlonitoimlk. 3, klrjallisuustolmik. 2, näytelmäseuroja 
1, luentokursseja 1. Osanotto 25 henkilöä. Kirjallisuutta 
limaiseksi $13.20 Ja myyty $492.25. Omia kirjastoja 3, 
niissä 192 nid. Yleisiä kansankirjastoja 1, sisältäen 115 
nidosta. Tulot yhteensä $984.72 ja  menot $879.78.

Puoluelehtien osakkeita: Raivaajan $305.00, Työkansan 
$15.00, Työväen-Oplston osakkeita $45.00. Irtain  omaisuus 
$199.65. Koko omaisuus $781.59. Velkoja $26.25. Puhdas 
omaisuus $755.34.

WEST VIRGINIA: 
Osastoja 2.

Jäsenet:
Täysin
maks.

pUrjois-1 Naisia Miehiä

Clarksburg .............. 40 1 42 1 13 29
Welrton ................... 20 1 27 | 3 24

Jäseniä yht. 60 | 69 | 16 53

Suomalaisia arvion mukaan 235 henkilöä, joista miehiä 
127, naisia 58 ja  lapsia 50. Kansalaisoikeuksia 2. Ensim
mäiset kansalaispaperit 1. Työkokouksia pidetty 49, ohjel
makokouksia 42, iltamia 26, näytelmäseuroja 1, ompeluseu
roja 1, voimistelaseuroja 2. Kirjallisuutta ilmaiseksi 
$5.20 ja  myyty $210.88. Oma kirjasto 1, sisältää 20 nidosta. 
Yhteiset tulot $908.45; menot $752.43. Yhdellä osastolla 
oma talo, arvo $2,000.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $10.00, Raivaajan 
$50.00. Työväen-Oplston osakkeita $11.00. Irtain omai
suus $393.03. Koko omaisuus $2620.05. Talosta velkaa 
$1383.55. Puhdas omaisuus $1,236.46.
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Itäpiirlssä oli, vastauksen antaneissa 56 osastossa, täy- 
slnmaksanelta jäseniä 2,655. Jäseniä kirjoissa 4,046 henki
löä, joista naisia 1,427 ja  miehiä 2,530. Koko suomalaisen 
väestön luku arvion mukaan 36,450 henkilöä. Union jäseniä 
646. Kansalaisoikeudet 222. Ensimälset kansalai^iaperit 610. 
Työkokouksia pidetty yhteensä 1,176, ohjelmakokouksla 
729. Iltamia ja  huveja yhteensä 1,183. Agitatlonitoimi- 
kuunissa työskentelee 173 Jäsentä. Kirjallisuustoimikun- 
nlssa 108 jäsentä. Naiskomiteoissa 78 jäsentä. Näytelmä- 
seuroissa 437 jäsentä. Lauluseuroissa 101 jäsentä. Soit
tokunnissa 161 jäsentä. Ompeluseuroissa 384 jäsentä. Vol- 
mlsteluseuroissa 577 jäsentä.

Luentokursseja pidetty 28y2 viikkoa, osanottajia 3,038 
henkilöä. Englanninkielen kursseja 26 viikkoa, osanottajia 
209 henkilöä. Sunnuntaikoulua pidetty 142 viikkoa, osan
ottajia 245 henkilöä. Kesäkoulua pidetty 49 viikkoa, osan- 
ottajia 121 henkilöä. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi 
8163.31 ja  myyty 811,110.85 arvosta. Omia kirjastoja 
32, sisältäen 3,041 nidosta. Yleisiä suomalaisia kansan
kirjastoja 17, sisältäen 6818 nidosta. Lukutupia 11 osas
tolla, joihin tulee 116 eri lehteä ja  aikakausjulkaisua. 
Yhteiset tulot $71,149.63; menot $69,017.75. 18 osastoa
omistaa kiintelmistöjä, Joiden yhteinen arvo on $77,305.67.

Puoluclehtien osakkeita: Työmiehen $800.00, Baivaajan 
$12:325.00, Toverin $130.00, Työkansan $115.00. Työväen
opiston osakkeita $1,268.00. Muiden yhtiöiden osakkeita 
$340.00. Irtain omaisuus yhteensä $23,531.63. Koko omai
suus yhteensä $194,013.62. Velat yhteensä $112,041.94. 
Puhdas omaisuus $82, 964.42.

KESKIPIIBI.

S. s. osastoja kcskipilrissä oli v. 1911 lopussa 97 osas
toa, jakaantuen 7 eri valtioon. 83 osastoa on vastanneet 
tilasto kyselyihin Ja 14 osastoa jättänyt vastaamatta. Osas
to t jakaantuvat eri valtioihin seuraavasti:
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ILLINOIS: 
Osastoja 5.

Jäsenet: 1
Täysin
maks.

Kirjois
sa

Naisia | Miehiä 1

Chicago No. 1 .......... ---- 217 281 126 155
Chicago No. 2 .......... 18 30 17 13
De K a lb ................... 40 - 69 22 47
Joliet ........................ 14 14 7 7
Waukegan ............... 187 214 84 130

Jäseniä yht. 476 | 608 | 256 || 352 |

Suomalaisten luku arvion mukaan 4,017 henkilöä. Union 
jäseniä 30. Kansalaisoikeuksia 67. Enslmäiset kansalais- 
paperit 76. Työkokouksia pidetty 127, ohjelmakokouksia 
53 ja  iltamia 120. Agitationitoimikuntia 4, kirjallisuus- 
toimikuntia 5, nais komiteoita 2, näytelmäseuroja 5, lauluseu
roja 1, soittokuntia 2, ompeluseuroja 5, voimisteluseuroja 4. 
Luentokursseja pidetty 1, osanotto 25 henkilöä. Englannin
kielen kursseja 1, osanotto 38 henkilöä. Kirjallisuutta jaet
tu ilmaiseksi $85.75 ja  myyty $2,091.67. Oma kirjasto 1, 
sisältää 2C0 nidosta. Yleisiä kansankirjastoja 3, sisältäen 
790 nidosta. Lukutupia 1, tulee 15 eri lehteä. Tulot 
yhteensä $11,801.12 ja  menot 89,681.27.

Kiinteimistöä: Yhdellä oma talo ja  kolmella osastolla 
ostettu maata taloa varten, joiden yhteinen arvo $15,150.00.

Puoluclehtien osakkeita: Työmiehen $650.00, Balvaajan 
$190.00, Toverin $10.00, Työkansan $35.00. Työväen-Opis- 
ton osakkeita $285.00. Muiden yhtiöiden osakkeita $90.00. 
Irtain omaisuus yhteensä $3,952.75. Koko omaisuus $23,- 
698.13. Taloista velkaa $11,772.50. Muita velkoja $749.98. 
Velat yhteensä $12,531.48. Fuhdas omaisuus $11,166.65.

INDIANA.
Osastoja 1.

Clinton, täysin maksaneita jäseniä 51; kirjoissa 54, 
joista naisia 16 ja  miehiä 38.

Suomalaisten luku arvion mukaan 151 henkilöä, niistä 
miehiä 74, naisia 26 ja  lapsia 51. Union jäseniä 38. Kan-
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Salalsoikeudet 6. Ensimäiset kansalalspaperlt 15. Työko- 
kokouksia pidetty 24, objelmakokouksia 16 ja  iltamia 11-

Lcytyy agitat. totmlk., näytelmää., ompelua, ja  volmis- 
telus. Kesäkoulua pidetty, osanottajia 18. Kirjallisuutta 
jaettu ilmaiseksi $5.65 ja  myyty $111.55. Tulot $364.01; 
menot $334.27.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $160.00, Balvaar 
jän $125.0, Toverin $10.00, Työkansan $10.00. Työväen
opiston osakkeita $38.00. Muiden yhtiöiden osakkeita 
$10.00. Irtain omaisuus $13.00. Puhdas omaisuus $396.64.

MICHIGAN:
Osastoja 25.

Jäsenet: [
Täysin | K irjo it 1[ Naisia | Miehiä
maks. 1 S» 1 1

Ahmeek ................... 50 1 103 11 20 1 83
Amasa ..................... 5 38 3 1 35
Bessemer ................. 23. | 92 21 1 71
Caluxuct .................. Ei ole vastannut.
Chassell ................... Ei ole vastannut.
Doggett ................... 10 13 13
Detroit ..................... 121 121 57 60
Grand R ap id s .......... 5 21 3 18
Green ....................... 22 38 4 34
Hancock ................. 100 232 74 153
Hennan ................... 18 31 31
Iron R iv e r ............... 56 100 187 13
Ironwood ................. 25 126 37 69
Ishpeming ................ 42 93 28 65
Kaleva ................... El ole vastannut.
Kreetan ................... 8 1 20 |1 3 11 17
Marquetto ............... 78 | 268
Mass City ............... 63 64 19 1 45
Negaunee ............... Ei ole vastannut.
Paynesville ............. 25 27 1 3 1| 24
Prlnceton ................ Ei ole vastannut.
Sault St. Marie ___ 27 66 1 15 1 51
South Range ............ El ole vastannut.
Suomi ....................... 6 25 1 1| 25
Verona ..................... Ei ole vastannut.

Jäseniä yht. 684~ 1478 | 300 || 915
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Suomalaisten luku arvioidaan 16,874 henkilöä, joista 
miehiä 6,513, naisia 3,£92 ja  lapsia 3,569. Union jäseniä 
194. Kacstlalsoikcct 111. Ensimäiret kansalaispr.perit 158 
Työkokouksia pdelty  373, ohjelmr-kokouksia 295 Ja iltamia 
202. Agltr.t. toi^ik. 2. Kirjf.llifxu-tolmik. 10. Näytslmä- 
seuroja 9. Lauluseuroja 3. Ompeluseuroja 12. Voimistelu- 
seuroja 3. Luentokursseja pidetty 4, osanottajia 2C0. Eng
lanninkielen kursseja 2, osanotto 45. Kesäkouluja 1, osan
otto 20. Kirjallisuutta Ja6ttu ilmaiseksi $102.75 ja  myyty 
$2,129.90. Omia kirjastoja 7, sisältäen 785 nidosta. Luku- 
tupia 3, joihin tulee 19 eri lehteä. Yhteiset tulot $13,126.74 
ja  menot $13.047.32. Oma talo 4 osastolla,'joiden yhteinen 
arvo $25,052.98.

Fuoluelchticn osakkeita: Työmiehen $930.00, Kuivaa
jan $185.00, Toverin SGO.CO, Työkansan $135.00. Työväen
opiston osakkeita $470.00. Muiden yhtiöiden osakkeita 
$6,400.00. Irtain omaisuus S 1,109.13. Koko omaisuus $33,- 
049.59. Talojen velkoja $10,000. Muita velkoja $750.32. 
Velat yhteensä $10,750.52. Puhdas omaisuus $23,159.27.

MINNESOTA: 
Osastoja 47.

| J ä s e n e t : |
Täysin Kirjois Naisia Miehiä
maks. sa

A ngora ..................... 16 33 2 31
Angoratovn ............ 16 27 27
Aurora ..................... 46 66 20 46
Bates ....................... 18 28 11 17
Blwabik ................... 43 50 8 42
Bovey ....................... 56 94 15 79
Brainerd ................. 15 27 5 22
Brookston ............... 31 38 5 133
Buhl ......................... 17 19 5 14
Cheen ....................... 21 31 3 28
Chlsholm .................. Ei ole vastannut.
C loquet..................... 188 252 11 40 1 212
Crosby ..................... 45 l o 9 1 61
Crystal Bay ............ 21 1 23 |1 5 1 18

Siirto | 633 1 758 | 128 1 611 |
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Suomalaisten luku arvioitu 25,439 henkilöä, joista mie
hiä 10,517, naisia 5,574 Ja lapsia 6,202. Union Jäseniä 84. 
Kansalaisoikeudet 537. Enslmäiset kansalalspapeait 590. 
Tyckekcuksla pidetty 958, objelmakokouksia 451 ja iltamia 
755. Agitaticnitoimik. 17. Kirjallisuustoimikuntla 27. 
Naiskomiteoita 3. Nfiytelmäseuroja 24. Lauluseuroja 6.
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Soittokuntia 4. Ompeluseuroja 17. Voimisteluseuroja 7. 
Luentokursseja pidetty 10, osanotto 765 henkilöä, Englan
ninkielen kursseja 4, osanotto 129 henkilöä. Sunnuntai
kouluja 2, osanotto 71 henkilöä. Kirjallisuutta Jaettu il
maiseksi $390.87 ja myyty $4,151.09. Omia kirjastoja 13, 
joissa on 2,075 nid. Yleisiä kansankirjastoja 14, niissä 
2,598 nid. Lukutupia 6, joihin tulee 71 sanomalehteä. 
Yhteiset tulot $44,002.43 ja  menot $38,358.33. Omia taloja 
on 20 osastolla ja 3 osastoa omistaa maata, joiden yhteinen 
arvo on $81,594.56.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $1,785.00, Bai
laajan  $350.00, Toverin $95.00, Työkansan $120.00. Työ- 
▼äen-Oplston osakkeita $1,227. Muiden yhtiöiden osakkeita 
$10,530.00. Irtaimen omaisuuden yhteinen arvo $17,888.27. 
Koko omaisuus $107,994.17. Talojen velkoja yhteensä $15,- 
827.81. Muita velkoja $2,191.05. Velat yhteensä $18,018.86. 
Puhdas omaisuus $96,749.94.

NORTH DAKOTA: 
Osastoja 2.

| J äsenet: ~ f
| Täysin | K irjoisT  Naisia | Miehiä

____________________ |_raaks^ |__ sa _ | _______ |_______|
| Belden .................... | 16 | 27 I 5 I 22 I
I Brocket ...................j ___23 j 35 |___ 15 | 20 |
| Jäsentä yht. | 39 | 62 | 20 | 42 |

Suomalaisten luku arvioitu 665 henkilöä, joista mie
hiä 177, naisia 138 ja  lapsia 350. Union jäseniä 3. Kan- 
salalsoikeut 34. EnBlraäiset kansalalspaperit 13. Työko
kouksia pidetty 26, ohjclmakokouksla 6 ja  iltamia 8. Kir- 
Jalllsuustoimikuntla 1. Näytelmä seuroja 1. Kirjallisuutta 
jaettu liinaseksi $6.95 ja  myyty $50.75. Oma kirjasto 1, 
sisältää 3 nid. Yleisiä kansankirjastoja 2, joissa yht. 415 
nid. Yhteiset tulot $212.13. Menot $162.66. Työmiehen 
osakkeita $10.00. Työväen-Opiston osakkeita $15.00. Ir
tain omaisuus $27.25. Puhdas omaisuus $102.22.
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SOUTH DAKOTA. 
Osastoja 1.

Dead, täysinmaksaneita Jäseniä 13, kirjoissa 170, Joista 
naisia 43 ja  miehiä 127.

Suomalaisten luku arvioitu 633 henkilöä, Joista miehiä 
250, naisia 83 Ja lapsia 300. Union jäseniä 8. Kansalais
oikeudet 6. Enslmäiset kansalaispaperit G. Työkokouksia 
23 ja ohjelmakokouksla 14. Englanninkielen kursseja pi
detty, osanotto 15 henkilöä. Kirjallisuutta Jaettu ilmaisek
si $1.00 Ja myyty $140.00 arvosta. Tulot $117.10 ja menot 
$96.25. Työmiehen osakkeita $10.00. Työväen-Oplston osak
keita $7.00. Irtain omaisuus $46.00. Puhdas omaisuus 
$83.85.

WISCONSIN: 
Osastoja 16.

Jäsenet:
Täysin | 
maks. |

Kirjois
sa

Kaisla | Miehiä

AUouez..................... 18 | 35 3 32
■Rrant.wnnd ............... 32 1 65 12 53
fTUffnrd ................ 33 | 36 10 | 26

Ei ole vastannut.
TTnrt.fnrd ................. 13 1 18 11 3 1 16
High Bridge ............ 16 18 4 14
Iron Belt ................. 19 40 12 28
TCfmfrcha. ____ ____ 17 | 19 8 I

El ole vastannut.
‘Maran g rt ............... 15 15 4 11
Milwaukee .............. 31 50 21 29

12 26 3 23
22 22 5 17

Red Granit© ............ 47 58 14 44
Silver C reek ............ 2 18 4 14
Superior ................... 94 j 117 46 72

Jäseniä yht. 1 371 | 537 j 148 389

Suomalaisten luku arvioitu 4,586 henkilöä, joista mie
hiä 1,489, naisia 975 ja lapsia 1,708/ Union jäseniä 79. 
Kansalaisoikeudet 23 henkilöllä Ja ensimäiset kansalalspa-
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perit 11 henkilöllä. Agltatlotolmik. 10. Kirjalllisuustoimi- 
kuntia, Näytelmä seuroja 4. Lauluseuroja 1. Ompeluseuro
ja 6. Voimisteluseuroja 2. Luentokursseja pidetty 2, osan
otto 160 henkilöä. Englanninkielen kursseja 2, osanotto 
26 henkilöä. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $168.96 ja 
myyty $1,319.59. Omia kirjastoja 6, sisältäen 544 nid. Ylei
siä kansankirjastoja 3, sisältäen kaksi niistä 350 nid., yh
destä ei ole ilmoitettu nid. lukua. Lukutupia 2, tulee 53 eri 
sanomalehteä. Yhteiset tulot $2,751.69. Menot $2,436.14. 
Omia taloja 4, joiden yhteinen arvo $7,856.52.

Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $500.00, Raivaajan 
$135.00, Toverin $35.00, Työkansan $30.00, Työväenopiston 
osakkeita $502.00. Muiden yhtiöiden osakkeita. $185.00. 
Irtain omaisuus 1,766.37. Koko omaisuus 11,946.51. Talojen 
velkoja $2,885.00. Muita velkoja $8.80. Velat yhteensä 
$2,893.80. Puhdas omaisuus $9,081.51.

Keskipiirin oli vastauksen antaneissa 86 osastossa 3370 
täysinmaksanutta Jäsentä. Jäseniä kirjoissa 5,733 henkilöä, 
joista naisia 1,359 ja  miehiä 4,119. Suomalaisten luku ar
vioitu 52,365 henkilöä, joista, miehiä 19,972, naisia 11.456 
ja  lapsia 12,379. Union jäseniä 415. Kansalaisoikeuksia 
894. Ensimälset kansalaispaperit 1,053. Työkokouksia pi
detty yhteensä 1,805 ja  ohjelmakokouksia 841. Iltamia ja  
huveja 1,316. Agitatlonitolmlkunnissa toimii 164 henki
löä. Kirjallisuustoimikunnlssa 161. Naiskomiteoissa 19. 
Näytelmäseuroissa 571. Lauluseuroissa 172. Soittokunnissa 
73. Ompeluseuroissa 515. Voimisteluseuroissa 274. Luento
kursseja pidetty 20 viikkoa, osanottajia 1,210 henkilöä. 
Englanninkielen kursseja pidetty 123 viikkoa, osanottajia 
263 henkilöä. Sunnuntaikouluja pidetty 36 viikkoa, osan
ottajia 71 henkilöä. Kesäkouluja pidetty 20 viikkoa, osan
ottajia 38 henkilöä. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi 1,063.- 
93 ja  myyty $9,894.55 arvosta. Omia kirjastoja on 28 osas
tolla, joissa on 3,607 nidosta. Yleisiä kansankirjastoja 30, 
joissa 6,236 nid. Lukutupia 12 osastolla, joihin tulee 158 
eri lehteä ja  aikakausjulkaisua.



Yhteiset talot $72,476.12. Menot $64.666.68. Klintei- 
mlstöjä omistaa 35 osastoa, joiden yhteinen arvo on $131,- 
654.06. Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $4,085.00, 
Raivaajan $985.00, Toverin $240.00, Työkansan $330.00. 
Työväen opiston osakkeita $2,544.00. Muiden yhtiöiden 
osakkeita $17,215.00. Irtain  omaisuus yhteensä $27,802.77. 
Koko omaisuus $180,016.37. Talojen velkoja yhteensä 
$40,485.31. Muita velkoja yhteensä $3,698.17. Velat yh
teensä $44,184.48. Puhdas omaisuus yhteensä $140,740.08.

LÄ N SiPirai

Länslplirlssä oli 54 osastoa, joista 8 osastoa el ole vas
tannut tilastokyselyihin. Osastot jakaantuvat 10 eri val
tioon seuraavasti:

ARIZONA.

Lowell, täysinmaksaneita jäseniä 75 henkilöä, kirjoissa 
103, joista naisia 20 ja  miehiä 83. Suomalaisia Ilmoitetaan 
olevan 630 henkilöä, joista miehiä 450. naisia 60 ja  lapsia 
120. Union jäseniä 60. Kansalaisoikeudet 15 henkilöllä. 
Ensimäiset kaasalaispaperit 33 henkilöllä. Työkokouksia 
pidetty 26, ohjelmakokouksia 51 ja  iltamia 32. Toimii agl- 
tatlonitoimik., klrjaUlsuustoimik., näytelmäseura, ompelu
seura ja  voimistcluseura. Luentokursseja pidetty 1, osan
otto 85 henkilöä. Pidetty sunnuntaikoulua, osanotto 20 
henkilöä. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $10.00 Ja Ja myy
ty $250.00 arvosta. Oma kirjasto sisältää 68 nld. Yleinen 
kansankirjasto sisältää 630 nld. Omaan lukutupaan tulee 
7 eri lehteä. Tulot $1,705.23 ja  menot $1,537.40. Oma talo 
ja  sen arvo $12,800.00. Toverin osakkeita $70.00, Työväen
opiston osakkeita $22.00. Irtaimen omaisuuden arvo 
$800.00. Koko omaisuuden arvo $13,859.83. Talosta velkaa 
$7,934.00, muita velkoja $13.40. Velat yhteensä $7,947.40. 
Puhdas omaisuus $5,912.43.
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OALIFOBNIA: 
Osastoja 6.

Jäsenet:
Täysin
maks.

1 Kirjois-1 
1 sa |

Naisia | Miehiä
1

76 76 20 1 56
Fort Brflgg .............. 77 114 23 91
Los Angeles.............. Ei ole vastannut.
Rockiin ................... 40 1 60 | 20 | 40
San Francisco..........
West B rke ley ..........

143
79

159 |
1 135 | 75 | 60

Jäseniä y h t | 415 | 544 | 138 | 255 |
Suomalaisten luku arvioitu 2,825 henkilöä, joista mie

hiä 1,350, naisia 800 ja  lapsia 675. Union jäseniä 87. 
Kansalaisoik. 43. Ensimäiset kansalaispaperit 105. Työ- 
kokouksia pidetty 197, ohjelmakokouksia 104 Ja iltamia 
160. Agitationitoimik. 3. KirjaUisuustoimik. 5. Näytelmä- 
seuroja 5. Lauluseuroja 1. Soittokuntia 4. Ompeluseuroja 
4. Voimisteluseuroja 2. Luentokursseja pidetty 2, osan
otto 160 henkilöä. Englanninkielen kursseja, osanotto 42. 
Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $224.00 ja  myyty $2,087.01 
arvosta. Omia kirjastoja 3, sisältäen 433 nld. Yleisiä 
kansankirjastoja 2, sisältäen 805 nid. Lukutupia 2, Joihin 
tulee 35 eri lehteä. Yhteiset tulot $11,426.65 ja  menot 
$10,926.48. Omia taloja 4 osastolla, joiden yhteinen arvo 
on $35,700.00. Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $340.- 
00. Raivaajan $120.00. Toverin $1,330.00. Työkansan 
$40.00. Työväen-Opiston osakkeita $340.00. Muiden yhtl- 
öitten osakkeita $70.00. Irtain omaisuus $6,641.55. Koko 
omaisuus $44,699.91. Taloista velkaa $23,725.10 ja muita 
velkoja $100.00. Velat yhteensä 23,825.10. Puhdas omai
suus $20,874.81.

COLORADO: 
Osastoja 2.

Jäsenet:
Täysin | Kirjois
in aks. | sa

Naisia | Miehiä

Leadville ................. 44 i 49 
29 | 53 
73 | 102

19 | 30 |
20 | 33 | 
39 | 63 |

Telluride .................
| Jäseniä y h t
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Suomalaisten luku arvioitu 489 henkilöä, joista miehiä 
213, naisia 132 ja lapsia 214. Union jäseniä 8. Kansalais
oikeudet 31 henkilöllä. Ensimäiset kansalaispaperit 13 
henkilöllä. Työkokouksia pidetty 64, ohjelmakokouksia 10 
ja  iltamia 17. Agitationitoimik. 1. KirjaUisuustoimik. 1. 
Näytelmää. 1. Ompelua. 1. Voimistelua. 1. Kirjallisuutta 
jaettu ilmaiseksi 819.30 ja  myyty $330.00 arvosta. Oma 
kirjasto, jossa on 22 nidosta. Tht. tulot $727.25 ja  menot 
$675.75. Oma talo 1 osastolla, jonka arvo on $1,500.00. 
Puoluelehticn osakkeita: Työmiehen $70.00, Baivaajan 
$20.00, Toverin $100.00, Työväen-Opiston osakkeita $60.00. 
Irtain omaisuus $250.00.. Koko omaisuus $2,170.20. Talon 
velkoja $200.00. Puhdas omaisuus $1,970.20.

IDAHO: 
Osastoja 3.

1 Jäsenet:

1 Täysin | K irjois-1 Naisia | 
maks. | sa 1 |

Miehiä

| Enaville ................... 23 1 72 | 9 | 63
j McCall ..................... El ole vastannut.
| Mullan ..................... 29 1 60 | 17 | 33
| Jäseniä yht. 52 | 122 | 26 | 96 |

Suomalaisten luku arvioitu 318 henkeä, joista miehiä 
153, naisia 68 ja  lapsia 97. Union jäseniä 15. Kansalais
oikeudet 31 jäsenellä. Ensimäiset kansalaispaperit 62 jä
senellä. Työkokouksia pidetty 75, ohjelmakokouksia ja  
iltamia 18. Toimii agitatlotolmik., kirjallisuustoimlk., näy- 
telroäseura ja  ompeluseura. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi 
$0.50 ja  myyty $222.50 arvosta. Yleinen kansankirjasto 
sisältää 162 nid. Tulot $1,109.60 ja  menot $289.20. Omia 
taloja 2 ja  niiden arvo on $4,700.00. Puoluelehtien osak
keita: Työmiehen $30.00, Toverin $310.00. Työväen-Opis
ton osakkeita $32.00. Irtain omaisuus $250.00. Koko omai
suus $5,051.80. Talosta velkaa $150.55. Puhdas omaisuus 
$1,901.25.

—  47 —



MONTANA: 
Osastoja 11.

Jäst net:
Täysin I Klrjois- Naisia Miehiä
maks. | sa

B e l t ........................... 20 1 115 17 98
Bonner ..................... 30 | 68 9 59
Butte ....................... 160 | 240 66 174
Oeyser ..................... 8 11 1» 4 14
Hamilton .................. 11 11 13 6 7
Helena ..................... E l ole vastannut.
Red Lodge .............. 52 l i i 73 38
Boundup .................. 14 21 7 14
Sand Coulce ............ 27 27 5 22
Stocket ..................... 26 44 7 37
Wickes ................... 8 24 7 17

Jäseniä yht. | 356 |1 681 |1 201 |f  48Ö |

Suomalaisten luku arvioitu 5,212 henkilöä, Joista mie
hiä 2,107, naisia 1,221 ja  lapsia 1,671. Union jäseniä 420. 
Kansalaisoikeudet 81 henkilöllä. Ensimäiset kansalalspape- 
rlt 155 henkilöllä. Työkokouksia pidetty 275, ohjelmako- 
kouksia 90 Ja iltamia 102. Agitatlonitoimik. 1. Klrjalli- 
suustoimlk. 6. Näytelmäseuroja 6. Lauluseuroja 1.
Ompeluseuroja 5. Voimistcluseuroja 2. Luentokursseja pi
detty 1, osanotto 60 henkilöä. Englanninkielen kursseja 2, 
osanotto 46 henkilöä. Sunnuntaikoulua 1, osanotto 11. 
Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $238.35 ja  myyty $3,570.51 
arvosta. Omia kirjastoja 2, sisältävät 799 nid. Yleisiä 
kansankirjastoja 6, joissa 3,079 nid. Lukutupa 1 osastolla, 
johon tulee 13 eri lehteä. Yhteiset tulot $7,176.85 ja  menot 
$7,030.25. Omia taloja 3 ja  yhdellä osastolla maa, joiden 
arvo $4,468.00. Puoluelehtlen osakkeita: Työmiehen $470.- 
00, Balvaajan $75.00, Toverin $1,180.00, Työkansan $25.00. 
Työväen-Opiston osakkeita $579.00. Muiden yhtiöitten 
osakkeita 8550.C0. Irtain omaisuus $1,112.55. Koko omai
suus $9,596.48. Talon velkoja $115.00 ja  muita velkoja 
$45.00. Velat yhteensä $160.00. Puhdas omaisuus $9,- 
436.38.
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NEVADA: 

Osastoja 3.

I Jäsenet:
Täysin 1 Kirjota-1 Naisia 1 Miehiä 
maks. | sa | |

Ooldfleld .................. E l ole vastannut.
Bound Mountain . . . 26 1 26 1 8 1 18
Tonopah ................... | 35 | 11 | 24

Jäseniä yht. j 2 6 " '  j 61 | 19 j 42 |

Suomalaisten luku arvioitu OS henkilöä, joista miehiä 
48, naisia 27 ja  lapsia 23. Union jäseniä 42. Kansalais
oikeudet 12 henkilöllä. Ensimäiset kansalaispaperit 12 hen
kilöllä. Työkokouksia 35, ohjelmakokouksia 28 ja  iltamia 
14. Kirjalllsuustolmik. 1. Lauluseuroja 1. Ompeluseuro
ja  1. Kirjallisuutta myyty $220.20 arvosta. Omia kirjas
toja 1, sisältää 115 nid. Yhteiset tulot $548.25 ja  menot 
$541.56. Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $10.00, To
verin $170.00, Työkansan $10.00. Työväen-Oplston osakkei
ta  $65.00. Koko omaisuus $284.00. Velkoja $8.00. Puhdas 
omaisuus $276.00.

|  | Jäsenet: |
1 1Täysin 1 Kirjota-1Naisia 1 Miehiä 1
1 1 maks. 1 sa | 11 1
| Astoria ..................... 1 142 1 210 1 50 11 1 6 0  1

iMarsfleld................. 36 55 6 49
|  Portland ................. | 178 1 210 | 68 |1 142 |
j  Jäseniä yht. | "  356 1 '  « 5  " | 124 | 351 |

Suomalaisten luku arvioitu 4,650 henkilöä. Union jäse
niä 21. Kansalalsolk. 15. Ensimäiset kansalaispaperit 11. 
Työkokouksia pidetty 127, ohjelmakokouksia 53 ja  iltamia 
70. Agltatlonitoimlk 1. Kirjallisuustoimlk. 3. Näytelmä- 
seuroja 2. Soittokuntia 1. Ompeluseuroja 3. Voimisteta-
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seuroja 2. Luentokursseja pidetty 2 viikkoa. Sunnuntal- 
ja  kesäkoulu toiminut Astoriassa. Kirjallisuutta jaettu il
maiseksi $15.00 Ja myyty $682.40 arvosta. Omia kirjasto
ja  2, sisältäen 230 nid. Lukutupia 2, joihin tulee 11 eri 
lehteä. Yhteiset tulot $2,603.73 ja  menot $2,554.76. Omia 
taloja 2 osastolla, yhteisarvo $36,274.38. Fuoluelehtien osak
keita: Työmiehen $170.00, Raivaajan $15.00, Toverin
$1,660.00, Työkansan $80.00. Työvöen-Opiston osakkeita 
$192.00. Muiden yhtiöiden osakkeita $10.00. Irtain omaisuus 
$7,422.87. Koko omaisuus $46,474.42. Talojen velkoja $29,- 
051.53. Puhdas omaisuus $17,622.89

UTAH: 

Osastoja 2.

| Jäsenet:
1 Täysin 
| maks. m Naisia Miehiä j

Bingham ................. 1 37 1 94 1 13 81 1Park City ............... 1 34 1 63 1I 5 48 |
| Jäseniä yht. 1 71 |1 147 |1 18 |1 129 |

Suomalaisten luku arvioitu 305 henkilöä, joista miehiä 
223, naisia 40 ja  lapsia 42. Union jäseniä 35. Kansalais- 
oik. 9. Ensimölset kansalalspaperit 16. Työkokouksia pi
detty 55, ohjelmakokouksia 33 ja  iltamia 22. Agltattonitoi- 
mik. 1. Kirjallisuustoimik. 1. Näytelmäseuroja 2. Ompe
luseuroja 2. Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $27.00 ja  myy
ty $330.00 arvosta. Omia kirjastoja 1, sisältäen 58 nid. 
Yhteiset tulot $1,025.40 ja  menot $1,171.40. Oma talo 1, 
arvo $600.00. Puoluelehtien osakkeita: Työmiehen $20.00. 
Raivaajan, $10.00, Toverin $200.00, Työkansan $10.00. Työ
väenopiston osakkeita $96.00 arvosta. Muiden yhtiöiden 
osakkeita $10.00. Irtain  omaisuus $50.00. Koko omaisuus 
$996.00. Talovelkaa $50-00 ja  multa velkoja $100.00. Ve
lat yhteensä $150.00. Puhdas omaisuus $846.00.
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WASHINGTON: 
Osastoja 14.

Jäsenet:
Täysin 1 
maks. |

| Klrjois- j1 Naisia | Miehiä
1 1

Aberdeen ................ 200 |1 301 74 || 227
B a lla rd ..................... 36 j 44 15 1 29
Brush Pralrie ..........
Hoquiam ................. 78 |

Ei ole vastannut.
1 120 1 29 l1 91

14 11 25 1 4 1I 21
Juanita ................... 22 26 8 || 18..

16 20 5 1 16
Raymond ................ El ole vastannut.
Roslyn ..................... 8
Seattle ..................... 170 48 122
Spokane .................... 99 131 40 91
Wllkeson .................. 80 139 45 94
Winlock ................... 37 56 12 44
Woodland ............... 17 30 12 18

| Jäseniä yht. | 607" | 1062 | 202 | 770 |

Suomalaisten luku arvioitu 5710 henkilöä, joista mie
hiä 2179, naisia 1009 Ja lapsia 1031. Union jäseniä 121. Kan
sa!. olk. 153. Ensimäiset kana. paip. 137.

Työkok. pld. 322, ohjelmakok. 114 ja  iltamia 299.
Agit. toiinik. 7. Kirjallisuustoimik. 12. Naiskomiteolta 3. 

Näytelmää. 8. Laulua. 2. Soittokuntia 2. Ompelus. 8. Voimis- 
telus. 4.

Luentokurs. pid. 1, osanotto 80 henk. Englannin kielen 
kurs. 1, osanotto 22. Sunnuntaikouluja 4, osanotto 74.

Kirjallisuutta jaettu  ilmaiseksi $316.85 ja  myyty 
£058.36 arvosta.

Omia kirjastoja 6, sisältäen 925 nld. Yleisiä kansan
kirjastoja 3, joissa 440 nid. Lukutupia 4, joihin tulee 37 eri 
lehteä ja  aikakausjulkaisua.

Yhteiset tulot $21438.87 ja  menot $20320.02.
Omia taloja 6 osastolla ja  yhdellä maa, joiden yhteinen 

arvo -31725.00.
Puoluelehtien osakkeita:

Työmiehen $260.00, Raivaajan $90.00, Toverin $2320.00, Tyb
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kansan $330.00, Työväen Opiston osakkeita $553.00. Muiden 
yhtiöiden osak. $330.00. Irtain omaisuus $8727.33. Koko 
omaisuus $50799.57. Talojen velkoja $11205.00 Ja muita vel
koja 2153.50. Velat yht. $13358.50. Puhdas omaisuus 
$37431.15.

WYOMING: 
Osastoja 9.

| Jäsenet:
Täysin | Kirjols- 
maks. | sa

Naisia | Miehiä

Gameyville ............. 51 1 61 7 44
Cumberland ............ 36 1 44 8 1| 36
Diaraondvlllo .......... 24 | 32 13 |1 19
Frontier ................... 19 I 27 7 1| 20
Gunn ....................... Ei ole vastannut.
Hanna ..................... 168 1 228 1 51 177
Rock Springs .......... 25 54 11 16 38
Sublet ..................... 14 1 14 2 12
Superlor....................|1 «1 1 141 1| 23 118

jäseniä yht. | 418 1 591 | 127 464 |

Suomalaisten luku arvioitu 1493 henkilöä, joista miehiä 
646, naisia 293 Ja lapsia 553. Union jäseniä 447. Kansalais- 
oik. 147. Ensimäiset kans. pap. 113.

Työkok. pld. 276, ohjelmakok. 91 ja  iltamia 101.
Agltat. toimik. 5. Kirjallis. 6. Näytelmää. 6. Laulua. 

1. Soittokuntia 3. Ompelua. 1. Voimistelua. 2.
Luentokurs. pid. 1, osanotto 90 henkilöä. Englannin kie

len kurs. 2, osanotto 33.
Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $80.00 Ja myyty $1811.67 

arvosta.
Omia kirjastoja 3, sisältäen 823 nid. Yleisiä kansankir

jastoja 3, joissa 1510 nid.
Yhteiset tulot: $5778.02 ja  menot $5347.58.
Omia taloja 1 osastolla, arvo $5000.00.
Puoluelehtlen osakkeita:
Työmiehen $250.00, Raivaajan $165.00. Toverin $1860.00. 

Työkansan $30.00. Työväen Opiston osak. $447.00. Mui
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den yhtiöiden osakkeita $60.00. Irtain  omaisuus $2075.05. 
Koko omaisuus $10239.14. Talojen velkoja $22000.00. Puh
das omaisuus $8039.14.

Länslpiirissä on, kyselyihin vastanneissa 47 osastossa jä 
seniä yhteensä, täysin maksaneita 2469. Kirjoissa 3888, jois
ta  naisia 1004 ja  miehiä 2730. Suomalaisten luku arvioitu 
21739 henkilöä, joista miehiä 8399, naisia 4175 ja  lapsia 
4551. Union jäseniä 1256* Kansalaisoik. 577. Ensimäiset 
kansa! pap. 657.

Työkok. pid. yht. 1472, ohjelmakok. 690 ja  iltamia ja  
huveja yht. 835.

A git toimik. toimii 112 henkilöä. Kirjallisuus toimlk. 
122. Nalskomiteolssa 34. Näytelmää. 608. Laulua. 126. 
Soittokunnissa 151. Ompelua. 410. Voimistelua. 305 henki
löä.

Luentokursseja pid. 11 viikkoa, 478 kuuliaa. Englannin
kielen kura. 64 viik., osanotto 143. Sunnuntaikouluja 80 viik
koa .osanotto 105 henkilöä.

Kirjallisuutta jaettu ilmaiseksi $937.00 ja  myyty $1762.65 
arvosta. Omia kirjastoja yht. 20, joissa 3473 nld. Yleisiä 
kansankirjastoja 16, nidoksien luku 7515. Lukutupia 10, 
joihin on tilattu 103 sanomalehteä Ja aikakausjulkaisuja.

Yhteiset tulot: $ 53629.85 Ja menot $50444.40.
Kllnteimistöä on 23 osastolla, Joiden yhteinen arvo 

$110,015.38.
Puoluclehtlen osakkeita:
Työmiehen $1620.00, Raivaajan $620.00, Toverin

$9200.00, Työkansan $210.00, Työväen Opiston osakkeita 
$2386.00. Muiden yhtiöiden osak. $1020.00. Yhteinen irtain 
omaisuus $27329.35. Koko omaisuus $184171.15.

Kilnteimistöistä velkaa $74630.63 ja  muita velkoja 
$2419.40. Velat yhteensä $77051.08. Puhdas omaisuus
$107210.05.

YLEISKATSAUS KOKO S. S. JÄRJESTÖÖN VUODEN 
1911 LOPUSSA.

Vuoden lopussa oli 217 osastoa, joista 28 osastoa on jä t
tänyt tilastokyselylhin vastaamatta. Vastauksen lähettä
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neissä 189 osastossa oli täysin maksaneita Jäseniä 8474 hen
kilöä. Kirjoissa 13667, Joista naisia 3790 Ja miehiä 9379.

Suomalaisten luku arvioitu 110554 henkilöä, joista miehiä 
36517, naisia 22579 Ja lapsia 21541. Union jäseniä ilmoi
tettu olevan 2317.

Kansalais olkeuk. 1693 henkilöllä ja  ensimäiset kansal. 
pap. 2320 henkilöllä.

KOKOUKSIA JA HUVEJA:

Työkok. 4433, ohjelmakok. 2160, iltamia Ja huveja 
3290.

TOIMIKUNTIA JA ALAOSASTOJA:
A glt toimii. 86 osastossa, niissä 449 Jäsentä. Kirjalli

suus toimlk. 126 osastossa, niissä 394 Jäsentä.
Nalskomiteolta 12, jäseniä 131.
Näytelmäs. 107 osastossa, Joissa 1516 jäsentä.
Lauluseuroja 23 osastossa, joissa 409 jäsentä.
Soittokuntia 28 osastossa, joissa 385 jäsentä.
Ompeluseuroja 91 osastossa, Joissa työskentelee 1359 jä 

sentä.
Voimisteluseuroja 53 osastossa, jäseniä niissä 1156 hen

kilöä.
Luentokursseja pidetty 59i^ viikkoa, kuulijoita 4776 

henkilöä.
Englanninkielen kurs ,pid. 203 viikkoa, osanottajia 615 

henkilöä.
Sunnuntaikouluja pid. 258 viikkoa, osanottajia 421 hen

kilöä.
Kesäkouluja pidetty 69 viikkoa, osanottajia 159 henkilöä.
Kirjallisuutta ja  sanomalehtiä levitetty limaiseksi 

$2464.24 arvosta, sekä myyty $22768.05 arvosta.
Omia kirjastoja 80 osastossa, niissä 10121 nid.
Yleisiä kansankirjastoja 63 paikkakunnalla, joissa yh

teensä 20569 nidosta.
Lukutupia 33 osastolla Joihin on tilattu  377 sanomaleh

teä ja  aikakausjulkaisua.
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Yhteiset tulot: $107,255.65 ja  menot: $184,128.83.
Kiinteimlstöä omistaa 76 osastoa, joiden yht. arvo 

$318,975.11.
Puoluelehtien osakkeita:
Työmieheen $6515.00, Raivaajaan $13830.00. Toveriin 

$9570.00, Työkansaan $655.00, Työväen Opist. osak. $6198.00. 
Muiden yhtiöiden osak. yht. $18,575.00.

Osastojen irtaimen omaisuuden arvo yht. $78,663.75. 
Koko omaisuus yht. 558201.14.

Kiinteimistölstä velkaa yhteensä $222,599.75 ja  multa 
velkoja $10,739.16. Velat yht. $233,338.91. Puhdas omaisuus 
yht. $330.914.55.

Vanhin osasto S. S. järjestössä on Fitchburgissa Saima 
seura, perustettu v. 1894. Sitä seuraava on San Franciscon 
osasto, perustettu v. 1901. Vuotena 1902 on perustettu osas
tot: Duluth’in, Hlhbing’in, Norwood’in Ja Eockport’ln.
Seuraavina vuosina on osastojen luku kasvamistaan kasva
n u t

Suurimmat osastot S. S. järjestössä, joissa v. 1911 lo
pussa oli enimmän täysinmaksanelta jäseniä ovat:

New York, y h t 344 jäsentä, Duluth, y h t 231 jäsentä, 
Fitchburg, Saima, y h t 222 jäsentä, Chicago No. 1, y h t 217 
jäsentä.

Jäseniä kirjoissa oli enimmän Quincyn osastolla, nlm. 
470 jäsentä, niistä täysin maksaneita vaan 200 jäsentä.

Tässä katsauksessa esitettyjä numerotietoja voimme kat
sella vaan summittaisina tietoina, sillä osastojemme toimi
henkilöt eivät ole tottuneet vielä tilasto kyselyihin vastailles
saan antamaan eri kyselyille sitä tärkeyttä, mikä yhtenäisen 
ja  tarkan tilaston saamiseksi olisi välttämätön. Toivottavasti 
vastaisuudessa eri osastojen toimihenkilöt pitävät velvolli
suutenaan täyttää heille saapuneet kyselykaavakkeet j s  
aikanaan palauttavat no asianomaiseen paikkaan.

(Tämä tilasto ei ole mikään tilasto. Pieninkin silmäys 
siihen osottaa, e ttä  numerot eivät lyö ollenkaan yhteen. 
El siis tilaston kokooja ole osannut yhteenlaskua. Minä en 
ole siitä enkä sen pöytäkirjaan tulemisesta vastuunalainen. 
A. E.)
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Järjestön keskustoimiston aineellinen asei 
29 päivän tilinpäätöksen mukaan on seuraava:

Vastaavaa:
Käteinen raha ...............................$ 41.54
Sahaa pankissa ............................... 3983.63
Tarpeita lnventarlon mukaan ----- 109.39
Kirjallisuutta inventarion mukaan 177.43
Kalustoa Inventarion mukaan ___ 127.38
Arvo Ja osakepapereita inv. muk. . 1894.00 
Saatavia eri tilien m ukaan ............ 256.44

Yhteensä $6589.81

Vastattavaa:
Velkoja eri tilien m ukaan ..............$ 3.36
Yleinen edustajakok. rahasto ----  2592.60
Puhdas omaisuus ............................. 3993.85

Toverillisesti alistettu

Piirijako-järjestelmä s. s. järjes
tössä; sen hyödyllisyys tai 

hyödyttömyys
Työmiehen toimitussivulla tammik. 7 p. 1912:
‘ ‘ PURIKOMITE AIN JA  SIHTEERISTÖJEN POISTA- 

MISKYSYMYS, Josta lehdlssämme ei vastaiseksi ole mitään 
mainittu ja Josta sentähden haluamme lausua Jonkun sanan 
niiden kokemusten perusteella, mitä siitä asiasta järjestöl
lämme Jo lienee.

Piirijäsjestöt, omine komlteoineen ja  sihteereineen, pe
rustettiin pääasiassa siinä tarkoituksessa, että ne pitäisivät 
kukin huolta oman piirinsä agltatsionityöstä Ja yleensä otak-
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suttiln, että ne eivät tulisi suurestikaan järjestömme me
noja lisäämään.

Mutta, mitä varsinkin asian Jälkimäiseen puoleen tulee, 
ovat plirikomiteat sikteerelneen tulleet maksamaan niin pal
jon, että se työ, jonka ne suorittavat toisin järjestettynä, voi
taisiin saada paljon halvemmalla.

Järjestömme keskusvirasto voisi aivan hyvin, kuten en
nen piirijakoa, hoitaa piirien agitatsionityön y. m. asioiden 
järjestämisen Ja toimeenpanon, korkeintaan voisi sihteerlmme 
tarvita yhden konttooriavustajan lisää ja  sellaisen palkkaa
minen tulisi järjestöllemme paljon halvemmaksi, kuin kolmen 
piirisihteerin Ja komitean kustantaminen.

Sensijaan kuin kussakin piirissä nyt pidetään omaa pii- 
rivirastoa. voitaisiin niillä varoilla, jotka niiden poistamisen 
kautta säästettäisiin, palkata kuhunkin piiriin yksi agitaat
tori tai luennoitsija lisää Ja se olisi Järjestöllemme paljon hyö
dyllisempi.

Sitäpaitsi sensijaan, että  me suomalaiset perustaisimme 
omia kansallisia piiri- y. m. komiteolta ja  niissä toimisimme, 
olisi meille ja  sosialistiselle liikkeelle yleensä edullisempi, 
että valitsisimme edustajamme valtio- ja  kauntikomlteoihin 
toimimaan toiskielisten kanssa yhdessä.

Kehoittaisimme plirikomiteoita tarttumaan asiaan ja  
sen alustukseksi esittämään numeroita y. m. tarkempia tie
toja niiden menoista ja  toiminnan tarpeettomuudesta tai tar
peellisuudesta, jotta osastot voisivat ottaa asian niin moni
puolisen harkinnan alaiseksi kuin suinkin.”

Toveri John Korven alustus:
“ Usealta suunnalta on lausuttu mielipiteitä nykyisen 

suom. sos. järjestön piirijaosta ja  sen tarpeellisuudesta.
Asia on saanut siksi suurta huomiota että se kaikessa 

tapauksessa tulee edustajakokouksen ratkaistavaksi. Ettei 
asia joutuisi taasen tuntemattomana tai selvemmin käsittele- 
lemättä kokouksen ratkaistavaksi, esitän seuraavassa peri
aatteellisen mietteen! piirijaon tarpeellisuudesta.

Suomat, sos. järjestön toiminnan jaottamista kolmeen 
agitatsionipilriin vastustin Jo silloin kun piirijako päätet-
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tila  — edellisessä ednst. kokouksessa v. 1909. En kuiten
kaan silloin selvästi käytännöllisistä syistä, kuin nykyään.

Amerikan sosialistisessa liikkeessä on tapahtunut suuri 
muutos sltte vuoden 1909. Se on astunut teoriasta käytän
töön. Kaikkialla on toiminta kohonnut käytännölliseksi 
luokkataisteluksi, kunnallisten Ja valtiollisten virkapaikko
jen valloittamiseksi Tämänlainen taistelu ei ole jättänyt 
vieraskielisiä sos. Järjestöjä sivuun käytännöllisestä toimin
nasta.

Missä onkaan suomalaisia sos. osastoja, varsinkin Kes- 
kipiirissä ovat ne ryhtyneet amerlkalaisten kanssa yhteistoi
mintaan, vieläpä monesti auttamaankin käytännöllistä toi
mintaa.

Silloin alkaa sulautuminen suomalaisten ja  amerlkalais
ten toiminnassa Ja tähän me pyrlmmekin.

Suomalaisista sos. osastoista on valittava enslnkln kes
kuskomiteaan jäsenet, sekä kauntikomlteaan ja  valtlokoml- 
teaan edustajat. Nämä ovat välttämättömyyksiä, joita mei
dän pitää seurata ja  pitää yllä toimiessamme käytännöllisesti 
eteenpäin.

Paitsi yhdistymistä amerikkalaisen toiminnan kanssa, 
on suomalainen sos. järjestö ollut pakoitettu järjestymään 
yhä kiinteämmin omaa kansallisuutta herättääkseen kykene
väksi käytännölliseen toimintaan. Näin on järjestetty suo
malaisten kesken agitatslonialuelta, kuten esim. Keskipli- 
rlssä on pohjois-Minn. Ja pohjois-Wis. agitatsionialue; ylä- 
nlemekkeen agitatsionljärjestö Michiganissa, sekä etelä-Wis., 
111. ja  Ind. agitatlonlalue. Näitten tehtävänä on järjestää 
agitatsionl, koota varoja puhujien ja  luennoitsijain käyttä
miseksi j. n. e. Nämä aluekomiteat tuntevat parhaimmin 
agltatsionin tarpeen kullakin alueella.

Meillä on sitten vielä keskustoimisto, jossa on klelen- 
kääntövlrasto, jonka lävitse kalkkien asiain täytyy kulkea 
ja joka vielä onkin välttämätön.

Piirivirastot tolmikuntineen tulevat näin ollen kuten 
viides pyörä vaunussa, jotka ovat olemassa, vaan eivät sa
nottavaa hyötyä rakentamassa. Se että sieltä johdetaan orga- 
niseeraajain matkat, el edellytä sitä, että niitä el voitaisi
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yhtä hyvin Järjestää Keskusvirastosta. Se että pilrikomlteat 
tuntisivat piiritärpeen — ne eivät sitä voi tuntea nytkään, 
sillä useimmissa tapauksissa ne ovat valitut samalta palkka' 
kunnalta taikka ympäristöseudulta. Aluekomiteat ovat ol
leet määräämässä Ja Järjestämässä nytkin Jo puhujien mat
koja ja  ne voisivat vedota yhtä hyvin Keskusvirastoon kuin 
piiiivirastoonkin. Keskusvirasto, minusta nähden, voi asioita 
käsitellä yhtä nopeaan Ja nopeamminkin kuin piirlvirasto.

Tässä on lyhyesti esitetty syyt, miksi minä näen piiri
jaon virastoineen tarpeettomaksi. Se kangistuttaa meidän 
yleistä toimintaamme Ilman vastaavaa hyötyä. Ollessamme 
sosialisteja täytyy meidän kulkea kehityksen kanssa ja  
matkassa. Meidän täytyy pyrkiä yhä lähemmäksi amerika- 
laisten toimintaa sulaaksemme yhdeksi rungoksi.

Kuten edellä sanottu, meidän virallinen, välttämätön 
koneisto kaupunki-, kauntl- ja  valtiokomiteoissa vaatii jo 
sunrta huomiota oman kansallisuutemme aluekomiteoissa Ja 
keskusvirastoissa. Nämä ovat välttämättömiä vielä mutta 
piirijako on minusta vältettävä, ellei sille löydy todellisuu
dessa tarpeellisuutta. Joku voi sanoa, että m. m. Keskipll- 
rin virasto auttoi puoluetta rahallisesti viime vuonna, kus
tantaessaan kirjasia. Aluekomiteat olisivat voineet tehdä 
samoin, ja  vielä paremmilla edellytyksillä olisi kirjaset voi
nut kustantaa suomal. sos. järjestön keskusvirasto.

Minun käsitykseni mukaan ei piirijaon lopettaminen va
hingoita puoluetta, vaan saattaa nopeutta toimintaan, ehkäi
see piirivihollisuuksia ja  säästää varoja, jotka nykyään me
nevät piirikomiteain matkoihin ja  virastojen ylläpitämiseen.

Kuitenkin miettikäämme ja  tähkäämme päätös parhain 
päin.”

TOV. E. SAVELAN ALUSTUS:

“ Alustukseksi S. S. Järjestön edustajakokoukselle, joka 
pidetään Duluthissa ensimäinen päivä kesäkuuta 1012, esitän 
seuraa van asian:

Koska nykyään vallitseva piirljakojärjestelmä on saanut 
osakseen jonkunverran tyytymättömyyttä ja  joitakin ehdo
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tuksia sen poistamiseksi on jo Ilmestynyt, niin yhdyn täydel
lisesti niihin, jotka ovat ehdottaneet sen poistamista.

Pätevlmpänä syynä on esitetty nykyisten piiri virastojen 
suuret kustannukset ja  seuraavana se, että ne jossain määrin 
kannustavat “ piirihenkeä”  ja  häiritsevät yleistä solidari- 
suutta järjestössämme.

Nämä molemmat syyt ovatkin Jo kyllin pätevät puhu
maan niiden hävittämisen puolesta.

Ensinnäkin meidän on jo aika ruveta katsomaan tar
kasti sen asian perään, että el ylen suuri verokuorma puo
lueessamme pääsisi jäsenistöä rasittamaan. Siitä voi vihdoin 
koitua maksamasta kieltäytymisiä, jolta jo aluksi on ilmen
nyt esim. Työväen Opiston verotuksen suhteen. J a  huono
jen työsuhteiden yhä huonontuessa se voi tulla pakostakin 
jatkumaan. Sitäpaitsi "pUrihengen’’ kasvaminen on yksi 
seikka, joka kiihottaa verojen maksamisen laiminlyömistä, 
ja  virastojen julistukset tulevat vihdoin kaikumaan kuu
roille korville.

Sellaista vaaraa on siis ajoissa koetettava välttää. Mutta 
jos vanha hävitetään on sen tilalle saatava uusi, Joka käy
tännöllisiin tuloksiin nähden vastaisi vanhaa. Siksi 
ehdotan uudeksi järjestelmäksi seuraavaa:

Ensiksi, että S. S. järjestön keskusvirasto velvoitettai
siin ja valtuutettaisiin järjestämään ja  valvomaan koko jär
jestön agitatsionl työtä.

Toiseksi, että organiseeraajat ja  agitaattorit eivät enään 
olisi mitään plirlorganlseeraajia, vaan voitaisiin heitä lähet
tää minne milloinkin edullisemmaksi nähdään.

Kolmanneksi, että keskusvirasto ja  t. p. komitea saisi 
mahdollisimman tarkat tiedot, minne kulloinkin on edullisin 
organiseeraajaa lähettää, on seuraavanlainen järjestelmä 
mahdollisesti edullisin ottaa käytäntöön:

Koko S. S. järjestö järjestetään agltatslonialuelslin, joita 
aluksi on Jo muutamin paikoin olemassa. Nämä alueet muo
dostuisivat toisiaan mahdollisimman lähellä olevista osas
toista valtiorajoja huomioonottamatta.
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Valittaisiin aluetoimikunnat, jolliin jokainen osasto valit
sisi yhden jäsenen, jonka toimikunnan tehtäväksi tulisi agi- 
tatsionin Järjestäminen alueessaan.

Nämä aluetoimikunnat velvoitettaisiin antamaan t. p. 
komitealle mahdollisimman tarkat tiedot alueensa yleisestä 
agltatsionitarpeesta, kun ne järjestön palkkaamia puhujia 
vaativat. Jos ne vaativat pitempiaikaisia luentokursseja, 
niin on heidän annettava tieto siitä, paljonko tulee osanot
tajia Ja paljonko alue puolestaan voi maksaa kustannuksia. 
Näitä aluetoimikuntain tiedonantoja toisiinsa vertailemalla 
voi toimeenpaneva komitea saada mahdollisimman parhaan 
yleiskäsityksen, missä puhuja on tarpeellisin Ja missä hän 
voi parhaita tuloksia tuottaa.

Tähän tapaan järjestettynä voisi järjestömme säästää 
toistatuhatta dollaria vuodessa, sillä nämä aluetoimikunnat 
on mahdollinen saada kokoon ja  toimimaan ilman palkkaa.

ALUSTUS S. S. JÄRJESTÖN EDUSTAJAKOKOUKSELLE.
CUMBERLAND, WYO., S. S. O.

Piirijärjestöt ovat olleet aikanaan ehkä tarpeelliset, 
mutta puolueen kasvaessa kuin myöskin toiminnan laajetessa 
ovat piirijärjestöt Ulan laajat johtaakseen kyllin tiviiati 
agitationityötä, ja  myös voitaisiin vähentää niitä kuluja, 
mitä pilrikomlteat nielevät, mikä on synnyttänyt napinaa 
yksilöissä, kuin myöskin osastoissa. Meidän on katsottava 
ettei ylim. verotukset käy Uian tikeiksi, koska sUtä voi 
johtua selkkauksia puolueelle.

J a  vielä koska piirijärjestöistä huolimatta on nähty tar- 
peeUiseksl perustaa suomalaisia valtiokomiteoja ja  yhä uusia 
perustetaan, niin katsomme, että  piirijärjestöt ovat tarpeet
tomia karsinoita mitkä enempi hajottavat kuin lujittavat 
puolueen kokonaisuutta.

Ehdotamme perustettavaksi valtlokomiteat (niihinkin 
valtioihin missä ei vielä ole), mitkä toimien pienemmällä 
alalla tuntisivat paremmin eri paikkakuntien tarpeet Ja mah
dollisuudet, Ja vaUttuna yksiltä paikoin voisivat toimia ilman 
palkkaa.
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Ehdotamme agitatsionin ylemmän johdon jätettäväksi 
keskusviraston huostaan, joka valtiokomitoain tiedonantojen 
sekä vaatimusten perusteella voi lähettää puhujat niihin paik
koihin, missä kipeimmin kaivataan ja  missä ne enempi tulok
sia tuottaisivat.

S. Alonen M. Helkkola.
(Osaston leima.)

ONKO OIKEATA HÄVITTÄÄ PHBIJÄRJESTÖT.

Viimeinen suomalaisen sosialistijärjestön edustajakokous 
laski perustuksen agitatsionipiireille, joille annettiin laajan- 
lainen itsehallinto-oikeus.

Sellaiselle toimenpiteelle oli olemassa luonnolliset syynsä, 
joista mainittakoon huomattavimpia, koska nykyinen Järjes
tön toimeenpaneva komitea, en tiedä mistä alkuunpanosta, 
näyttää valmistelevan alustusta tulevalle edustajakokouk
selle, jossa tultanee esittämään piirijärjestötoiminnan lopet
tamista.

Kun kaikki järjestön toimeenpaneva johto oli yksin Chi
cagossa olevan toimeenpanevan komitean käsissä, joutui se 
lakkaamattoman rettelöimisen keskipisteeksi. Se aiheutui 
siitä kun koko järjestön toiminta koetettiin valaa nnimui 
kaavaan. Se ci luonnollisesti onnistunut

Suomalaiset tässä maassa asuvat niin hajalla, olosuhteet 
ovat niin moninaiset. Se mikä on täällä hyvä menettely, on 
tuolla päin männikköä. Luonnollisesti ci Chicagossa ole
valla komitealla voinut olla tuntemusta kaikesta siitä, mitä 
missäkin kaivattiin, mikä oli hyvä toimenpide Idässä ja 
mikä Lännessä. Oli käymässä katkeamaton sota eri menette
lyjen johdosta. Yleisäänestysehdotuksia sateli niin, että jär
jestö tulvehti niistä, lehtien palstat olivat ajottaln pelkkänä 
raporttimerenä, joita ainoastaan ne lukivat ja  ottivat huo
mioon Joiden paikallisten tarpeiden ja  näkökantojen mukaan 
mikin yleisäänestysehdotus oli tehty. Usein syntyi koko jär
jestön kannalta katsoen sangen hassunkurisia päätöksiä ja  
ajottain oli täydellinen anarkia vallalla, ei ollut tietoa minkä 
säännön mukaan milloinkin piti menetellä, ja  jos miten me
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netteli, saattoi sitä koskeva sääntö ta i peruste Jo seuraavalla 
viikolla tai kuukaudella kumoutua.

Se osotti, että on mahdoton perustaa tai saada aikaan 
keskitettyä hallintoa suomalaiselle sosiallstljärjestölle siten, 
että se pitäisi huolen tyydyttävästi kaikista tarpeista. Jos 
sitä uudelleen yritetään, joudutaan samallaiseen ja  vielä pa
hempaan sisäiseen sekamelskaan, josta ylempänä mainitsin.

Toimeenpanevan komitean täytyisi todellakin olla ko
koonpantu erinomaisista neroista, jos se voisi oikein ja  tasa
puolisesti kohdella kaikkia eri olosuhteita ja  tarpeita kautta 
laajan Amerikan. Sellaisten nerojen valintamahdollisuutta 
ei ole. En tahdo sanoa, e ttä  Chicagossa ja  sen ympäristössä 
olisi pölkkypäitä tovereita. Tiedän, e ttä  siellä löytyy paljon 
kokeneita sosialisteja, mutta kuitenkaan se ei ole mikään 
suuri suomalainen asutusseutu, eikä ollenkaan vakiintunut 
Siellä voi tänä vuonna olla tovereita, jotka kykenevät katse
lemaan järjestön asioita paikallisten näkökantojen yläpuo
lelta, mutta seuraavana vuotena niitä mahdollisesti ei enää 
ole. Voi tulla pula saada edes keskinkertaisia kykyjä jär
jestön Toimeenpanevaan komiteaan. Silloin voisi käydä niin, 
että toimeenpaneva komitea käsittelisi ja  päättelisi asioita 
siten kuin olosuhteet näyttävät Chicagon ja  sen ympäristön 
olojen kannalta katsoen Se aiheutuisi auttamattoman 
sotkun.

Oikeastaan meillä ei nykyisin ole olemassa koko laajassa 
Amerikassa suomalaista asutusseutua, joU  voitaisiin pitää 
sellaisena “ pääkaupunkina” , jolle järjestön asiain johto luon
nostaan lankeaa. Mutta, sanonee joku, pannaan uudelleen 
voimaan yleisäänestysjärjestelmä. Päätellään asiat järjestön 
jäsenistön auktoriteetin vastuulla. — Siltä järjestelmästä 
meillä tähän mennessä on verrattain huonoja kokemuksia, 
se onkin luonnollista. Massassa el osata äänestää sitä mitä 
Oregonissa pidetään välttämättömänä. Eikä päinvastoin. 
Olosuhteet ovat niin erilaiset Ja tarpeet samoin. Itä voi 
vaikuttoa äänillään haitallisesti Lännen edistyspyrkimyksiin, 
harrastuksiin ja  tarpeisiin ja  päinvastoin. Niin tapahtui ai
kana, johon alussa viittasin. Siitä aiheutui, että Hancockin 
edustajakokous yksimielisesti antoi eri piireille sisäistä hal-
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lintovapautta. Se oli käynyt sisäisen sekamelskan vuoksi 
välttämättömäksi.

Sillä toimenpiteellä on ollut myös toivottu vaikutus. 
Järjestössä ei ollut mitään sisäistä hankausta jälkeen Han- 
cockln edustajakokouksen, järjestö on kasvanut toisella puo
lella ja  kaikki käytännöllinen järjestötoiminta on luistanut 
verrattain-hyvin nykyisen järjestelmän vallitessa. E i siis 
suinkaan ole syytä sen hävittämiseen.

Itäpiiri lie kehittänyt järjestömuotoaan paremmin kuin 
muut piirit. Se on aluejärjestöjä perustamalla poistanut sen 
hankauksen mitä eri valtioiden tai suomalaisten asutusaluei
den välille voi kehittyä, jos ei ole järjestömnotoa, joka val
voo, että kalkki paikalliset tarpeet tulevat huomioon ote
tuiksi tasapuolisesti ja  mahdollisuuksien mukaan. Niillä on 
jo ollut huomattava käytännöllinen merkitys paikallisessa 
valistustyössä. Ne voivat täsmällisesti määritellä mitä Ja 
miten milloinkin tehdään siinä ta i tässä asiassa.

Jos kaikki järjestön sisäinen käytännöllinen toiminta 
olisi Chicagossa olevan komitean käsissä, kävisi sille ylivoi
maiseksi ja mahdottomaksi määritellä m itä meidän, jo suurel- 
lainen järjestömme Josta osia on lähes kaikissa Yhdysvaltain 
valtioissa, kulloinkin, siellä ja  täällä kalpaa. Lukemattomat 
tärkeät asiat Jäisivät toimeenpanematta Ja monet asiat toi
meenpantaisiin oloja tuntematta, nurinkurisesti. Toimeenpa
neva komitea voisi juoksuttaa puhujaa kalenterin mukaan, 
kerran vuodessa kussakin paikassa, jonkamoisen valistustyön 
tarve suureksi osaksi jo, ainakin Itäpiirissä, on loppunut. Nyt 
kaivataan järjestämistoimintaa etupäässä, jossa täytyy nou
dattaa sangen tarkkaa eri alueiden tuntemusta. Samoin luen
tojen toimeenpano kysyy yksityiskohtaista eri olojen tarkas
telua.

En ollenkaan osaa aavistaa mikä pätevä näkökanta joh
taa Toimeenpanevaa komiteaa valmistuttamaan alustusta pii
rijärjestön lkkauttamisesta. Luulon näkeväni siinä eräänlai
sen vallan keskittämisajatuksen, jolla tähdätään väärään 
maaliin. Mutta siltä el sen enempää tässä.

Puolusteena toimenpiteelle tuotanee piirkomlteojen tuot
tamat kustannukset. Se el ole pätevä puoluste. Halpa työ
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tuottaa aina lopulta kalliimmat kustannukset, ja  tässä ta
pauksessa el se tulisi halvemmaksikaan. Järjestön keskusvi
rastoon täytyisi lisätä työvoimaa, jos mielittäisiin edes osa
puille onnistua.

Sanottanee myös, että on olemassa piirihenkeä. Se on 
totta. Sitä on olemassa. Mutta sitä ei voi mikään Toimeen
panevan komitean päätös poistaa. Satojen ja  tuhansien mal
lien välimatkat eri suomalaisten asutuskeskusten välillä, joi
den asujamet eivät voi olla kiinteässä kanssakäymisessä kes
kenään, ja  monella tavalla toisistaan eroavat olosuhteet pa
kostakin pitävät yllä sitä sellaista, jota sanotaan plirihen- 
geksl. Mutta minä en näe siinä niin pahaa Sellaista se el 
ainakaan tähän mennessä ole ollut. Jos siinä lie jotain eipä- 
suotavaa, on siinä paljon myös suotavaa — sitä, jota sanotaan 
‘ ‘Jaloksi kilpailuksi’ ’. Kukin piiri ja  kukin asutusryhmä on 
ponnistellut voittaakseen arvonantoa Ja huomattavaisuutta 
toisten joukossa. Se on terveen ihmisluonnon huomattava 
ominaisuus. Se on yhteisten pyrkimysten suuriarvolnen käyt
tövoima. Näitäkin seikkoja tässä asiassa täytyy ottaa huo- 
snloon ja  ymmärtää niitä. Kesklpiirlssä näitä ei ole koskaan 
oikein ymmärretty, sillä siellä piirihenkl on tahtonut mono- 
pollseerata kaikkien piirien hengen. Mutta se el käy päinsä, 
Ja Jos kävisi, syntyisi siitä hengetön sopusointu.

F. J. Syrjälä.

ALUSTUS A. S. S. JÄRJESTÖN EDUSTAJAKOKOUK
SELLE AGITATSIONITYÖN JÄRJESTÄMISESTÄ PH- 

RITTÄIN.
Jo tta agitatsionityö olisi mahdollisimman tehokasta Ja 

tarkoitustaan vastaavaa, täytyy sen mukautua teollisuudessa 
vallitseviin olosuhteisiin. Niin laajassa maassa kuin Yhdys
vallat ovat, el agitatslonityön järjestäminen ole suinkaan mi
kään helppo tehtävä. Maan valtlomuoto, olosuhteiden eri
laisuus sen eri osissa .pitkät matkat ja  niistä johtuvat kalliit 
kustannukset silloin kun halutaan olla lähemmässä henkilö
kohtaisessa vuorovaikutuksessa toistensa kanssa, ta i kun ha
lutaan lähettää puhujia eri paikkakunnille, kaikki nämät sei
kat ovat omiaan vaikeuttamaan kysymystä.
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Viime vuosina on Järjestömme edistynyt ripein askelin, 
niin hyvin jäsenmäärän kohoamiseen kuin toiminnan vilk
kauteenkin nähden. Suurena tekijänä tähän on ehdottomasti 
ollut se, että  maa on ollut jaettuna eri piireihin, joissa on va
littu  erikoiset piirikomlteat huolehtimaan agitatsloonltyötä, 
itsekukin omalla alueellaan

Jos tahdotaan näiden piirikomlteain toimintaa arvostella, 
niin on niiden suhteen paljonkin sanomisen ja  toivomisen va
raa. Itse asiassa niiden toiminta on ollut tuskin muuta kuin 
kokeilua. Mutta sittenkin ovat jo saavutetutkin tulokset 
lupaavia ja  jos tahdotaan ottaa kokemuksista oppia, niin voi
daan vastaisuudessa toimia paljon tehokkaammin. Toimien 
alueella, jossa olosuhteet läpeensä ovat kutakuinkin yhtäläi
set, samoin väestön käsityskanta, pilrikomitea voi päteväm
min päättää minkälaista kirjallisuutta alueella kaivataan, 
siis mitkä ovat asiallemme suurinta hyötyä tuottavia. He 
voivat sen tehdä paljon paremmin kuin yksi ainoa koko 
maan ag.-tyctä johtava keskuskoni. Tämä täytyisi vielä 
meikäl. oloissa valita joltain rajoitetulta alueelta henkilöistä, 
jotka omaavat heitä ympärölvile olosuhteille ominaiset käsit
teet ja  ennakkoluulot, ja  jotka voisivat varsin vähän ymmär
tää sellaisten työläisten tarpeita ja  katsantokantaa, Jotka 
työskentelevät tykkänään toisenlaisissa olosuhteissa. Voi
taisiin sanoa, että tämä ei pidä paikkaansa meihin valistunei
siin Ja tietoisiin sosialisteihin nähden, että voimme asettua 
ahdasmielisyyden yläpuolelle. Kuitenkin on jokainen asioita 
seuraava henkilö voinut, ja  voi huomata, että mekin aivan 
yleisesti katsomir.o ensin mikä kukin on ammatiltaan, miltä 
paikkakunnalta hän tule3, kuka hän on persoonaltaan, en
nenkuin annamme huomiomme hänen mielipiteilleen, tarkas
tamme ovatko ne järkeviä tai typeriä, sosialismin periaattei
den mukaisia tai niitä vastaan sotivia. Samaten on laita 
yleisiin mielipiteisiin ja  käsityskantoihin nähden. Suurkau
punkien ammattilaiset, kaivosmiehet, metsätyöläiset j. n. e. 
ovat tavallisesti liian herkät tuomitsemaan toinen toistensa 
erikoisominaisuuksia ja  sekottamaan ne yleisiin asioihin. 
Tämä pitää paikkansa varsinkin juuri silloin kuin ollaan 
etäällä toisistaan Ja toistensa olosuhteista. Tästä voisi olla
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seurauksena, että agitatlonityö joUlain seuduin voisi muodos
tua tahtomattakin tyrkyttämiseksi, jos se Johdettaisiin yhden 
ainoan keskuskomitean kautta, joka, kuten on jo sanottu, 
käytännöllisistä syistä täytyy valita hyvin rajoitetulla alu
eella asuvista henkilöistä. Asioita voitaisiin esittää sellai
sessa muodossa, että ne eivät herättäisi vastakaikua tai olisi
vat suorastaan vastenmielisiä, ja  niin ollen olisi työ mennyt 
hukkaan, kenties saanut tantumuksen aikaan pitkiksi ajoik
si.

Sen sijaan maan jakamisella piireihin kysymys agitat- 
slonitycn tehokkaaksi järjestämisestä, tulee koko joukon hel
pommaksi ratkaista. Niissä kuin olosuhteet ja käsitteet ovat 
kauttaaltaan enemmän yhdensuuntaiset ja  koska niissä plirl- 
kom. on kokoonpantu piirinsä olosuhteita ja  käsityskantoja 
tuntevista henkilöistä. Järjestämällä toimintansa niin, että 
ne voivat joka aika saada tarkat Ja luotettavat tiedot kai
kilta piireihinsä kuuluvilta suomalaisilta asutusseuduilta, pii- 
rikomlteat voivat ilman suurempia vaikeuksia syventyä pii
rien tarpeisiin ja  mahdollisuuksiin, ja  voivat suunnitella agi- 
tatsloni- ja  järjestämlstyönsä niiden mukaan. Tämä käy 
mahdolliseksi piirikomiteallo olemalla vilkkaassa vuorovaiku
tuksessa sellaisten alue-, valtio- Ja paikalliskomlteain kanssa, 
joita on jo muodostettu ja  jolta edelleenkin nähdään tar
peelliseksi muodostaa tyydyttämään sellaisia erikoistarpeita, 
joita välttämättömästi esiintyy vielä rajoitetummilla alueilla 
kuin piirit ovat. Piirikomltealn on välttämättömästi ja  jär
jestelmällisesti koottava tilastoja, joiden avulla ne voivat 
Joka aika tietää piireissään asuvien suomalaisten olosuhteet.

Voidakseen toimia tarmokkaasti täytyy pilrikomlteoilla 
olla laaja toimintavapaus ja  valta piiriä koskevissa asioissa, 
ja  piirisihteerit ovat tehtävät yksinomaan puolueen palkkaa 
nauttiviksi palvelijoiksi. Niille on myönnettävä niin suuri 
palkka, että ne voivat uhrata koko aikansa puolueen palve
lukseen. Tämä tuottaa enin tuloksia, Ja tulee ehdottomasti 
ajan oloon halvimmaksi tavaksi Työläinen, jonka täytyy an
saita leipänsä kapitalisteilta, ei voi paraimmalla tahdollakaan 
hoitaa sivutyönään sellaista tointa kuin useita tuhansia puo- 
luejäseniä käsittävän piirin sihteerinvlrka on siten, että se
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vastaisi niitä vaatimuksia mitä tänä päivänä sosialistipuolu- 
eelta vaaditaan tai ainakin pitäisi vaatia. Vielä mahdotto
mammaksi käy hänelle tarmokkaasti toimia niin, että ne 
monet kymmenet tuhannet järjestymättömät suomalaiset, 
jotka asuvat hänen piirissään, saataisiin mahdollisimman no
peasti järjestetyiksi soslalistipuolueen riveihin. Organlsee- 
raajien palkkaaminen piireihin on jätettävä piirien itsensä 
ratkastavaksl siten, että ne saavat mieleisiänsä puhujia Ja 
järjestäjiä Tleensä sanoen piireille olisi annettava mahdol
lisimman suuri itsehallinto-oikeus yksinomaan piiriä koske
vissa kysymyksissä. Keskuskomitea ja  keskusvirasto Johtai
sivat sellaisten kysymysten ratkaisua, joilla on yleismaalli- 
nen luonne. Niiden tehtävä on toimia niin, että järjestömme 
esiintyy kokonaisuutena Yhdysvaltain työväenliikkeessä ja 
katsoa, että sen toiminta on sopusoinnussa Yhdysvaltain so- 
sialistlpuolueen toiminnan kanssa. Niiden on oltava lähei
sessä vuorovaikutuksessa piirikomiteain kanssa, jotta ne joka 
aika tietävät miten järjestömme laita on, sen vahvat ja  hei
kot puolet. Jos tämä vuorovaikutus oikein järjestetään, voi 
järjestömme esiintyä tehokkaasti Ja ripeästi silloin kun on 
kysymys taistelusta kapltalistiluokkaa vastaan. Sillä, vaik
kakin meillä työläisillä on erimielisyyksiä yksityiskohtaisissa 
kysymyksissä ja  vaikka me niiden vuoksi usein kllhkeästikln 
riitelemme, niin on meillä kuitenkin yhteinen vihollinen, jota 
vastaan etumme pahoittavat meitä seisomaan yhtenä mie
henä, ainakin sikäli kun käsitämme mitkä ovat todelliset 
etumme Ja kuka on todellinen vihollisemme. J a  sikäli kun 
voimme keksiä keinoja, jotka vähentävät aihetta tarpeetto
miin riitoihin, sikäli luomme Itsellemme tilaisuutta antamaan 
suurempaa huomiota taistelulle yhteistä vihollistamme kapi- 
talistlluokkaa vastaan.

On ehdotettu nykyisten piirikomiteain lakkauttamista ja  
niiden sijaan muodostettavaksi suoranaisesti keskusviraston 
alaisena toimivia valtiojärjestöjä. Tämä toimenpide olisi 
taka-askel. Se hajaannuttaisi järjestömme suureen joukkoon 
pieniä pirstaleita, Jotka hyvin vähän tulisivat olemaan teke
misissä toistensa kanssa, jotkut näistä valtlojärjestöistä voi
sivat ehkä olla elinvoimaisiakin, mutta el ole ollenkaan lilolt-



tulevaa ennustelua, jos sanoo, että useat heikoilla perustuk
silla lepäävät aikansa rluduttuaan joko nukkuvat taikka sit
ten lähtevät kulkemaan omia uriaan. Kuten on jo ennen 
mainittu, keskuskoni, el voisi parhaimmalla tahdollaaakaan 
tutustua perinpohjin maan Joka kolkkaan. El ainakaan 
muutoin kuin olemalla palkattu toimisto Joka uhraa kaiken 
aikansa sitä tarkoitusta varten. J a  vaikka se voisikin niin 
olisi sillä melkein voittamattomat vaikeudet koettaessaan 
tyydyttää koko järjestää. Järjestömme taloudellinen asema 
ei salli asettaa vielä hetikään tarpeellista määrää organlsee- 
raajla ja  puhujia liikkeelle. Jos ajatellaan, että me voimme 
palkata vaikka kymmenenkin vakituista puhujaa, niin otak
suttavasti niiden Joukossa on monenlaisia henkilöltä, toiset 
pidettyjä puhujina yhdellä seudun, toiset toisella. Keskus
komitean tietysti täytyisi koettaa lähettää sellaisia puhujia 
paikkakunnille kuin kulloinkin tahdotaan huolimatta matko
jen pituudesta ja  kustannusten suuruudesta. Taikka sitten, 
keskuskomitean täytyy lähettää puhujat oman harkintansa 
mukaan huolimatta siitä onko heidän lähettämänsä puhuja 
mieleinen taikka el. Tämä voisi tuntua tyrkyttämiseltä ja 
ennen on jo sanottu, mitä sellaisesta tyrkyttämisestä mahdol
lisesti voisi olla seurauksena. Suunnitellessaan puhujien mat
koja, täytyisi keskuskomiteankin kustannusten vähentämi
seksi ja  antaakseen puhujille tilaisuutta tutustua paikallisiin 
oloihin, määrätä puhujat kiertelemään ainakin jonkun aikaa 
määrätyillä yhteenkuuluvilla alueilla esimerkiksi nykyisten 
piirien alueilla. Mitä parempi sitten tämä olisi kuin että 
annettaisiin näiden piirien itsensä päättää, kenon he halua
vat kiertämään keskuudessaan puhujana. Toisin sanoen ny
kyistä piirljärjestelmää.

Sitäpaitsi on ehdotettu piirikom. poistamista, koska se 
säästäisi järjestölle piirisihteerien palkat. Kuitenkin tulisivat 
valtlojärjestöt niihin verrattuna paljon kalliimmiksi. Jokai
sessa valtiossa täytyisi olla ainakin yksi palkkaa nauttiva 
henkilö sihteerinä, nimittäin jos sihteeriltä aijottaisiln mi
tään vaatia. Kunnlavirkana se menisi kyllä ilman palkkiota
kin, ja  voisihan sellainenkin sihteeri joskus jotain tehdäkin, 
jos sattuisi elantohuollltaan joutamaan, mutta mitään jär-



Jestelmällistä työtä ei häneltä voisi vaatia. Jos taas makset
taisiin vaikkapa vaan kymmenenkin dollaria kuussa, joka ei 
sekään ole vielä mikään mahdottoman suuri palkka, niin 
nousisi esim. 40 valtiosihteerin palkka $400 kuussa. Sitä
paitsi lisääntyisi järjestön sihteerin työ tuntuvasti, joten hä
nellekin täytyisi yksistään tämän vuoksi ottaa apua. Totta 
kyllä, sikäli kun järjestömme kasvaa sikäli sen virkailija- 
kuntakin kasvaa Joten voimme odottaa, että piireissä toimi
vat alue-, valtio- ja  paikalliskomiteat katsovat itselleen e- 
duksi palkata vakinaiset sihteerit, mutta tämän määrää pal
kallisten olosuhteiden kehitys, joka on toinen juttu.

Ylläolevan perusteella New Yorkin ja  Brooklynin S. S. 

osastot ehdottavat:
että agitatsionityön tekemistä varten maa yhä edelleen

kin pidetään jaettuna kolmeen piiriin,
että jokaisessa piirissä agitatslonityötä johtaa plirlkoml- 

tea vakinaisella sihteerillä,
että eri piireille myönnetään mahdollisimman laaja mää

räämisvalta yksinomaan piiriä koskevissa kysymyksissä, kui
tenkin järjestön toimeenpanevan komitean valvonnan alai
sena niin, ettei loukata S. S. järjestön ja  sosialistipuolueen 
yhteisiä päätöksiä ja  sääntöjä,

että syventyäkseen perinpohjin piirinsä asioihin, pilrl- 
komitealn on oltava vilkkaassa vuorovaikutuksessa piiris
sään olevien alue-, valtio- y. m. paikalliskomiteain kanssa, 
jolta on muodostettu ta i nähdään tarpeelliseksi muodostaa 
paikallista agitatslonityötä varten ja  että laaditaan yhden
mukainen Ja tarkoitustaan vastaava järjestelmä tilastojon 
kokoomista varten suomalaisten olosuhteissa.

New Yorkin ja  Brooklynin alustustolmikunta.

Ehdotus toimeenpanevan komitean 
hajottamisesta

Alustus S. S. järjestön edustajakokoukselle.
S. S. järjestön toimeenpaneva komitea on elänyt yli ikän

sä, niin välttämätön kuin sen syntyminen on ollutkin Ja ae
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työ on suuri ja  laajakantoinen minkä se kiitettävällä tavalla 
ajallaan on suorittanut, josta osittain tuloksena on ollut se 
nopea kehitys mikä järjestössämme on tapahtunut viimeisen 
S vuoden kuluessa .mutta samalla kertaa on tämä järjestöm
me nopea kehitys luonut uusia, paremmin sopivia järjestäy
tymismuotoja, tehden siten välttämättömäksi uusien toimeen 
panevien valta-asemien syntymisen, samalla kalvaen ontoksi 
sen perustuksen mille vanha toimeenpaneva komitea on ra
kennettu, joten hauta on valmis ja  Toimeenpaneva komitea 
tehtävistään vapaa siirtymään olleitten joukkoon, siltä Jär
jestömme rahtuakaan kärsimättä.

Hancockin edustajakokous loi pohjan Järjestömme uu
delle sisäiselle järjestykselle, jakamalla S. S. järjestön pii
rijärjestöihin ja  piirijärjestöt aluejärjestöihin. Sittemmin 
kun piiri- ja  aluekomiteat ovat olleet käytännössä, on tämä 
järjestäytymismuoto osottautunut olevan vallan onnistunut 
Ja täysin vastaavan S. S. järjestön nykyistä kehitystä. Mut
ta  varojen ja  vallan puute eniten ehkäisee piiri- ja  alueko- 
miteain edistyksellistä toimintaa. — Sittemmin kun piiri- ja 
aluekomiteat ovat olleet toiminnassa, ei Toimeenpaneva ko
mitea ole tehnyt, tahi ei ole kyennyt tekemään mitään, jos
ta  olisi ollut järjestöllemme sanottavaa hyötyä ja  sellaiseen 
on se mahdoton yhä edelleenkin, erittäinkin kahdesta syystä. 
Ensiksi, että se on paikallinen laitos, toiseksi on se kokoon
panoltaan periaatteellisesti rikkinäinen. Huolimatta siltä, 
että T. k. jäsenet ovat kootut kolmesta eri valtiosta, on se 
sittenkin paikallinen laitos laajan järjestömme keskellä. T. 
k. jäsenet voivat tuntea osan Wisconsinin, Indianan ja  Illi
noisin oloista, mutta vallan mahdoton heidän on tuntea niitä 
kirjavia oloja, jotka vallitsevat ulompana laajan järjestöm
me kaikilla eri tahoilla Ja yhtä mahdotonta on osastoille ja 
aluekomiteoille tutustuttaa T. k:n jäseniä kirjeellisesti sato
jen paikkakuntien erilaisiin oloihin. Niin ollen on T. k:n 
toiminta itsetiedotonta arvailemista ja  kankeaa, oloihin mu- 
kautumatonta, joten olojen tuntemattomuus katkaseo mahdol
lisuudet T. komitealta tehdä onnistunutta työtä.

Sitten se periaatteellinen ristiriitaisuus, mikä on vallin
nut ja  edelleenkin vallitsee T. komitean jäsenten kesken, te
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kee sen kokonaan kykenemättömäksi toimeenpanemaan sille 
kuuluvia S. S. järjestön yleisiä periaatteellisia tehtäviä. Tä
män periaatteellisen kykenemättömyytensä on se räikeästi 
paljastanut useammin kun kerran. Olkoon tässä vaikka muis
tien virkistämiseksi, esimerkkinä mainittu vaan yksi sellai
nen tapaus. Se kauan kytenyt, mutta viime vuonna uudel
leen tuleen syttynyt Raivaajan ja  Työmiehen välinen tavaton 
suunta-juttu. Siinä itse asianomaisten sekä osastojen tahol
ta  tiukasti vaadittiin T. komiteaa ratkaisevalla sanallaan te
kemään lopun tästä Jutusta ja  vaikka T. komitealla Itses
täänkin olisi ollut oikeus ja  vielä enemmän velvollisuuskin 
järjestön korkeimpana käskyn haltijana panna käytäntöön 
järjestön edustajakokouksien (Hibblngin ja  Hancockln) 
päätökset, vaan sittenkin se pienillä viittailullla kurinpito- 
pykäliin sivuutti koko asian.

Mitäpä ratkaisevaa olisi voinut odottaakaan laitokselta, 
joka on itsekkin periaatteellisesti halvattu. Sitävastoin T. 
komitealla kyllä on ollut erinomainen halu ja  taipumus ottaa 
suorittaakseen tehtäviä mitkä eivät olisi sille kuuluneet, 
vieläpä on pelkän hyväsydämisen herkkätuntolsuuden sokase 
mana, ottamatta järkiperäisesti asiasta selvää, keräillyt Jär
jestön välityksellä varoja itsensä hukuttaneiden ruumisark
kujen ostoa varten y. m. Tässä el voida enää jäädä odotta
valle kannalle, että tulevaisuudessa onnistuttaisiin valitse
maan periaatteellisesti cheämpi ja  toiminnassaan tarmok
kaampi T. komitea, sillä laajalla alalla, hajallaan oleva, 
10,000 jäs. käsittävän järj. on mahdoton löytää (määrätyl
tä  alueelta) kylliksi kykeneviä tovereja, jotka olisivat kaik
kialla tunnettuja, joka olisi välttämättöintä ennenkuin vaali 
voisi tapahtua itsetiotoisesti. On sulaa typeryyttä järjestön 
edelleen kustantaa kuollutta laitosta silloin kun järjestön 
eloisemmat laitokset varojen puutteessa ovat kykenemättö
miä tekemään tuloksellista valistustyötä. On vähemmän jär
kevää pitää komiteoita ja  virastoja virastojen päällä silloin 
kun niiden ylläpitokustannukset nielee kaksikolmatta-osaa 
järjestön agitatsionivaroista. Hajotettakoon toimeenpaneva 
komitea ja siirrettäköön sen valta pilrikomiteoille; se käy 
vallan hyvin laatuun, Billä yleiset edustajakokoukset tulee
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edelleenkin olemaan Järjestön ainoana yleisiä lakeja laativa- 
na laitoksena. Ne määrittelevät Ja järjestävät piirien väliset 
suhteet, joten plirlkom. on helppo panna päätöksiä käy
täntöön itse kussakin piirissä Ja asiat, Jotka ovat luonteel
taan yleisjärjestöllislä; niistä voivat pilrikomlteat edustaja
kokouksien päätöksien pohjalla, ensin keskustella erikseen 
ja  jollei keskustelun tulokset lyö yhteen niin järjestön sih
teeri voi toimittaa ylelsäänestyksen piirikomlteoiden jäsen
ten kesken. Silloin varmasti tulee asiat tasapuolisesti rat
kaistua, ilman niihin vaikuttamatta paikallisuus- eli per
soona sympatia. Järjestön sihteerin tilien tarkastajaln va
linta voidaan jättää Chicagon s. s. osastolle. Tähän suuntaan 
järjestämällä Järjestömme ohjakset voidaan säästää melkoi
nen summa vuosittain Järjestön ag. varoja, jotka sitten tu
lee käytettäväksi todelliseen kiihotustyöhön. Nykyään T. ko
mitean käytettäväksi jää järjestön ag. verosta 40 pros. s. o. 
nykyään yli $200 kuukaudessa, mutta jos T. k. hajotetaan 
niin tilintarkastajain palkkoihin y. m. menoihin riittää 10 
pi|OB. (tietääksemme järjestön sihteerin kustannukset suo
rittaa kansalllsvirasto), joten tämän kautta lisääntyy jokai
sen pllrlkomltean kuukausitulot enemmällä kuin $50.00, näin 
ollen kun valta ja  varat tulee piiri- ja  aluekomiteoiden kä
siin, niin silloin järjestömme toiminta on varmaa ja  itsetie
toista, sillä piiri- Ja aluekomiteat tuntee piirin ja  alueensa 
kaikellaiset olosuhteet, joten he voivat niiden mukaisesti toi
mia. Sentähden ehdotamme tulevalle s. s. järjestön edusta
jakokoukselle,

a) E ttä  s. s. järjestön toimeenpaneva komitea tarkoitus
taan vastaamattomana hajotetaan.

h) E ttä  sen toimeenpanovalta siirretään piirikomiteoille 
ja  järjestön sihteerille ynnä tilintarkastajien valinta määrä
tään Chicagon s. s. osaston tehtäväksi.

10 pros. a  a  järjestön ag. veroista pidätetään järjestön 
kassaan ja  90 pros. jaetaan suhteellisesti piirikomiteoille.

Tässä emme ryhdy prlkusta prikkuun määrittelemään 
miten missäkin tapauksessa näiden pilrlkomlteain tehtävät
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olisi järjestettävät; jätämme sen kokonaan s. s. järjestön 
edustajakokouksen tehtäväksi.

Lebanon s. s. osaston alustuskomitea.
(Osaston leima.)

Agitatsionityö yleensä
Duluthin osaston alustus puhujatoimen järjestämisestä 

on pääkohdissaan seuraava:
Varsinaisten pilripuhujien ohella löytyy järjestömme 

keskuudessa puhujia ja  luennoitsiolta, jotka itse järjestävät 
matkansa — tavallisesti kylläkin asianomaisten osastojen 
suostumuksella —, ottavat sisäänpääsymaksun ja  kokoovat 
kolehtia. Se seikka, että varsinainen valistustoiminta ei ole 
riittävä, tulee todistettua sillä kun näille puhujille Ja esiin
tyjille on annettu puhumatilaisuuksia osastoissa. Se järjesty- 
mättömyys ja  suunnittelemattomuus, joka siinä suhteessa on 
vallinnut, ei kuitenkaan ole eduksi. Sillä, kun puhuja mat
kallaan poikkee vaan suurimmissa osastoissa jättäen pienet 
sivuun, herättää se paheksumista näiden keskuudessa. Myös
kin se seikka, että yksityisen puhujan ja  plirlpuhujan mat
kat sattuvat yksiin aikoihin, tuo tua  sekaannusta. Haittaa 
tuottaa varsinkin asian rahallinen puoli. Yksityinen puhuja 
saa toisilta osastoilta ilmaisen huoneen, toisilta ei; toisissa 
annetaan oikeus ottaa sisäänpääsy, toisissa taas jää hänen 
korvauksensa kolehdin varaan, Joka voi aiheuttaa sen, että 
suuri osa puhujan puheesta muodostuu kolehtikerjuuksi.

On siis aika ryhtyä asiaa järjestämään siten, että puhu
jat, Jotka eivät ole suorastaan järjestön palveluksessa, alis
tavat puhujatolmensa piirijärjestöjen määräyksien alaiseksi. 
Asian voisi järjestää seuraavasti:

Jos riittävä määrä llmottaa haluavansa erikoisluennolta 
ja suorittaa siitä kulut, tiedustelee piirisihteeri sopivaa luen
noitsijaa. Myös voi halukas luennoitsija ilmottautua piirlko- 
mitealle, jolloin piirisihteeri, jos piirikomitea suosittaa pu
hujaa, kysyy osastoilta haluaisivatko he ilmottautuneen luok
seen. Samalla valmistaa piirisihteeri matkasuunnitelman,
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Jossa otetaan huomioon matkan varrelle sattuvat osastot, se
kä näiden suuruuden ja  maksukyvyn perusteella arvioi kuin
ka suuri summa kultakin osastolta menisi, kon puhujan palk
kio ja  matkakulut ovat huomioon otetut. Sitten kun osas
to t ovat hyväksyneet suunnitelman, pannaan se käytäntöön. 
Näin osastot tulisivat saamaan määrätyllä, muihin osastoihin 
nähden suhteellisella maksulla puhujan ja  puhujat saisivat 
tietyn palkkionsa. Mitä tällaisen matkan kuluista jäisi yli
jäämää, siirrettäisiin pilrirahastoon. Loppuponneksi ehdot
taa  Duluthin osasto kokouksen päätettäväksi

että järjestön keskuudessa toimivien yksityisten puhu- 
jain on tästä alkaen annettava puhujamatkansa piiritoimi
kuntain järjestettäväksi siten, että puhujaa haluavat osastot 
suostuvat määräsummalla kohdaltaan korvaamaan puhuja- 
matkan kulut ja  puhuja saa määrätyn korvauksen työstään, 
eikä ole tilaisuudessa käyttämään valistustilaisuutta yksityi
seen keinotteluun.

Duluthin osaston alustusta oli kannattanut Detroitin 
osasto muissa paitsi niissä kohdissa, Joissa puhutaan, että yk
sityisten puhujain on annettava puhujamatkansa piiritoimi
kuntain järjestettäväksi. Detroitin osasto ehdottaa että pu
hujain on annettava järjestön keskustoimiston ja  aluekomi
teani järjestää puhujamatkansa, ja  että tulevaisuudessa, jäl
keen edustajakokouksen ruvettaisiin pitämään kirjanpitoa 
puhujain ja  luennoitsijain aineista, että osaston virkailijat 
velvoitetaan antamaan aluetoimikunnille Ja järjestön kes
kusvirastolle tarkat tiedot mistä aineista puhujat ovat kul
loinkin puhuneet. Tällainen kirjevaihto voisi kyllä hiukan li
sätä työtä, sekä menoja postikulutkin y. m., mutta täten tie
täisivät aluetoimikunnat Ja keskusvirasto, kuinka monta lu
entoa ja  puhetta on kullakin paikkakunnalla pidetty ja  mis
tä  aineista. Nyt, entiseen tapaan, kun ei ole tiedetty mistä 
aineista on edellinen puhuja puhunut paikkakunnalla käy
dessään, voi sattua, että viikon ta i parin perästä tulee toi
nen puhuja ja  puhuu aivan samoja mitä edellinenkin, eikä 
näin ollen aluetoimikunnat enempi kuin keskusvirastokaan
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tiedä mitään mistä aineista on koliakin paikkakunnalla pu
huttu ja mistä siellä el vielä ole puhuttu.

Matti North alustuksessaan painosti ensinnäkin sitä 
seikkaa, että kaikissa niissä s s. osastoissa, joissa el vielä 
ole toimessa erikoiset agitatsionikomiteat, on ne niihin heti 
valittava. Niiden tarpeellisuudesta mainitsee hän seuraa- 
vaa:

“ Missä nuo mainitut komiteat ovat rakennetut, on 
myöskin huomattu sellaisen komitean työ parhaita tuloksia 
tuottavaksi kuin mikään entinen menettely on agltatsloni- 
työn levittämisessä koskaan tuottanut. Se menettely on 
korjannut agltatslonin sekä sisälle että ulospäin. Ulospäin 
se on ollut voimakkaampi, paremmin järjestetty ja  sellaise
naan vähempi yksityisponnistuksla kysyvä. Sisällepäin on 
se kasvattanut suuremmassa määrässä toimintaintoa ja  sa
malla se on lopettanut kaikenlaisen yksilöllisen kelnottelu- 
yrityksen kirjallisuus- ja sanomalehti- “ bisneksessä” , Joten 
ne monet ennen tapahtuneet kustannusliikkeiden aslamies- 
tensä velkojen karhuamiset y. m. ovat yhteistoiminnalla pois
tetut, samalla kuin on myöskin loppunut se ikävä pelko, että 
asiamiehet “ tienaavat”  agitatsionin levittämisessä prosentin 
kirjallisuudesta y. m. Samalla on ehkäisty niiden henkilöi
den velkaantuminen, jotka ovat tuossa toimessa olleet. Kaik
kein tärkein puoli, mikä sillä toiminnalla on saavutetta, on 
se, että jäsenistöön on kasvatettu varmuus siitä, että kai
kenlainen agitatsionl täytyy olla järjestön kontrollin alaista 
ja  että kaikenlainen yksilöllinen, omalla vastuullaan oleva 
agitatsionityö on poistettava. Siksi olisi järjestön edustaja
kokouksessaan painostettava enempi sitä puolta, että  Jo
kainen s. s. osasto velvoitetaan ottamaan käytäntöön agl- 
tatsionlkomiteain perustaminen.”

Yksityisten puhujain suhteesta järjestöön lausun alusta
ja:

“ Tästä pulasta olisi järjestön Jo päästävä, otettava Jär
jestön märäämisvallan alle jokainen puhuja, joka on matkal
la, sillä luullakseni on s. s. Järjestö jo siksi voimakas, että
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se kykenee järjestämään agltatslonln paremmin tuottavaksi 
kuin kukaan yksilö sitä voi tehdä. Tämä määräämisvalta 
voiteisiin jä ttää  plirikomltealn ja  osastojen agltatslonlkoml- 
teain väliseksi asiaksi. Tai jos plrlikomiteat tarpeettomina 
poistetaan, sitten niiden tilalle asetettujen aluetoimikuntain 
huoleksi, joten s. s. järjestön toimeenp. komitealta voisi kaik
ki agitatsionia koskevat työt jättää näiden enempi palkallis
ten joukkojen Järjestämiseksi ja  samalla voitaisiin siirtää 
toimeenpanevalta komitealta puhujalupaklrjain myöntämi
nen kokonaan näille järjestäville toimikunnille, sillä Juuri 
sen takia eivät piiritoimikunnat, enempi kuin osastot tai 
agltatsionlkomlteatkaan voi määrätä näitä kulkevia puhujia, 
niillä kun on toimeenpanevalta komitealta lupakirja mu-

Emil Pelto alustuksessaan kosketteli etupäässä järjestön 
puhujain matkoja. Alussa hän selvittää kuinka on ollut pak
ko järjestymistyön tähän asti tapahtua niinkuin se on ollut, 
että on täydytty etupäässä pitää myöskin siitä huolta, mis
sä palkoilla puhujat ovat saaneet enempi aineellista kanna
tusta. Mutta kun järjestö on kasvanut suureksi ja  voimak
kaaksi, niin voitaisiin puhujain matkat Järjestää seuraavan 
Järjestelyn mukaan:

a) "Järjestyneillä paikkakunnilla yhden tel kahden il
lan puheilla ei ole suurta merkitystä, syystä että osastojen 
jäsenistön, jotka useammassa tapauksessa muodostavat enem
mistön kuuliakunnasta, tietoisuus on kasvanut siinä mää
rin, että tavallisilla klihotuspuhellla ei ole sanottavaa mer
kitystä. Ja  illassa parissa el puhuja voi selvittää paljoakaan 
sosialismin teoreettista puolta. Paikkakunnilla, missä osasto 
on pitemmän aikaa ollut olemassa, on useassa tapauksessa 
jonkinlaisia kotoisia voimia, jotka kykenevät jotain selvittä
mään, ainakin persoonakohtaisesti ja  ellei sellaisia olisikaan, 
niin kirjallisuuden avulla voidaan kuitenkin tehdä sosialistis
ta  kasvatustyötä Useammissa osastoissa toimU kirjalllsuus- 
ja  agitatslonlkomlteat, jotka levittävät sanoma- Ja lentoleh
tisiä, kirjallisuutta j. n. e. Ja täten tehdään mainiota agl-
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tatsionityötä vieläpä niidenkin keskuudessa, jotka sosialisti- 
puhujia eivät mitenkään tule kuulemaan.”

b) ‘ ‘Järjestämistyö kohdistettakoon etupäässä järjesty
mättömillekin seuduille, kuten farmarien, etenkin uutlsasu- 
kasten keskuuteen, metsäkämpille ja  yleensä joka paikkaan, 
missä sellainen vaan on mahdollista. On kylläkin usein sa
nottu, että sosialismi el verso farmarien keskuudessa, mutta 
se ei pidä paikkaansa. Etenkin ylä-Michiganissa, Wisconsi- 
nissa ja  Minnesotassa on sadottain suomalaisia uutlsasukkal- 
ta, Jotka taistelevat villipedon tavoin elämästä ja  kuolemasta, 
samaten kuin teollisuudenkin palveluksessa olevat työläiset 
tekevät. Ei ole epäilystäkään siltä, etteikö heihin sosialismi 
pystyisi, jos sitä vaan heille selitettäisiin. On otettava vielä 
huomioon se seikka, että farmarin kokelaat ovat useassa ta 
pauksessa äänestyskelpolsia, kun sitävastoin kaupunkityö- 
1 öiset eivät ole puoleksikaan. Siis agitaattorin ehdottomasti 
kannattaa mennä paikkakunnalle, missä vaan on puolikym- 
mentäkään suomalaista — ainakin rautateiden lähistöllä.”

c) “ E ttä  tällaista järjestäsnistyötä voitaisiin tehdä, ky
syy luonnollisesti enempi järjestön varoja, sillä puhuja luon
nollisesti el sellaisilla paikkakunnilla kannata läheskään it
seään, mutta onhan s. s. järjestö Jo siksi voimakas, että voi
daan puhuja lähettää matkalle ilman sen “ kirkollista”  avus
tustakin. Tietääkseni voidaan kustantaa ainakin yksi pu
huja kuhunkin piiriin nykyisellä verotuksella ja  ellei voida, 
keksitään keinoja että voidaan.

Mitä tulee järjestyneltten paikkakuntien kasvatustyö
hön, niin mielestäni ne tarvitsevat useampipäiväisiä luento
ja, joissa voitaisiin selittää esim. valtiorakennetta, kunnallls- 
sekä valtiohallintoa j. n. e.”

Onko naisia tarpeellinen järjestää 
taloudellisesti?

Alustus s. s. järjestön edustajakokoukselle.
Nykyään ovat miehet, työläistoverlmme, melkein kal

killa aloilla järjestyneet ja  niitä, jotka eivät vielä ole, koe
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tetaan kiireen kaupalla herättää ja  saada järjestymään. So- 
sialistipuolne lähettää ja pitää pnhujla liikkeellä, eri ammat
tijärjestöt omia organiseeraajiaan, järjestämään miestyöläi- 
siä, josta on ollut seurauksena se, että el löydy enää taontaa
kaan alaa, jolla eivät miehet olisi järjestyneet. Mutta samal
la alkaa on tässä järjestymistyössä kokonaan unohdettu nais- 
työlälset, Joita on monilla eri työaloilla useampia kymmeniä 
tuhansia, jotka ovat kokonaan tietämättömiä Järjestymisen 
välttämättömyydestä ja olojensa parantamisen mahdollisuuk
sista ja  jotka järjestymättöminä voivat polkea miesten palk
koja tekemällä työtä halvemmalla Ja pitempiä työpäiviä, y. 
m. Myönnettävä tosiasiahan on, että Jos kerran kannate
taan ja  uskotaan työläisten Järjestymiseen, niin on siihen 
myöskin luettava työläisnaiset kaikilla eri aloilla, Lukuun
ottamatta naisia, jotka työskentelevät tehtaissa Ja joista suu
rin osa on Järjestyneitä yhdessä mlestyöläisten kanssa samoi
hin Untoihin, on naistyöläisiä, joita kohuan el koskaan har
joiteta erityistä agitatslonla. Sellaisia naisia ovat esim. 
l:ksl palvelijataret, Joiden luku Yhdysvalloissa nousee var
masti kymmeniin tuhansiin; 2:ksi kauppapalvelljattaret, Joi
den luku myöskin nousee useampiin kymmeniin tuhansiin; 
3:ksl päivätyöläisnaiset.

Palvelijataria työskentelee melkein joka kylässä ja  kau
pungissa, suurkaupungeissa tuhansitUin He, ollen poikke
uksetta siirtolaisia, eri kansallisuuksiin kuuluvia, ovat kie
len UiUmattomuutensa takia pakoitetut tekemään ylettö
män pitkiä työpäiviä, keskim. 12—16 tuntiin, hyvin usein 
pitempiäkin, ilman palkkaa ylityöstä; ovat työnantajansa 
melkeinpä rajattoman mielivallan alaisia, saavat vähän palk
kaa ja  aivan lilan vähän nauttia vapautta. J a  vielä, amerl- 
kalainen pitää palvelijan asemaa kaikista mulsU työläisistä 
hai vimpana, joU tässä sivumennen mainittuna todistaa se
kin seikka, että harvoin tässä maassa syntynyt työläinen 
alentuu palvelijan ammattiin, tehden ennen työtä S—i  dolla
rin vlikkopalkalla, joka el hänelle anna edes kunnollista ra
vintoa, puhumattakaan muista elämäntarpeista Palvelija on 
toisin sanoen kotiorja, jota isäntänsä saa mlelinmäärin koh
della ja  käskeä.
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Tällaisissa oloissa pitemmän ajan elettyään, palvelija 
muuttuukin useammassa tapauksessa täydelliseksi orjattar 
reksi ruumiiltaan ja  sielultaan, Joka, vaikka huomaakin vää- 
ryyttä kärsivänsä, ei uskalla ääntään korottaa puolustuksek
seen, peläten kadottavansa paikkansa ja  saavansa huonon 
todistuksen palveluksestaan. Suurkaupungeissa etenkään el 
palvelija saa kunnollista paikkaa ellei hänellä olo todistuk
set viimeisestä paikastaan, jossa häntä kiitetään ja  sanotaan 
* ‘rehelliseksi, nyöräksi ja  kuuliaiseksi” , ja  ennenkaikkea ko
vaksi työihmiseksi ja  joka el vastusta emäntäänsä. Tällai
nen pelko se on, joka pakottaa palvelijan koettamaan paras
tansa ollakseen emäntänsä mieliksi. Palvelija tietää, että 
ellei hän tee hänelle määrättyjä tehtäviä tai nurisee vas
taan, saa laputtaa tiehensä, muualta leipäänsä etsimään, ja 
on toisia palvelijoita jotka ovat Joka aika valmiita ottamaan 
hänen paikkansa ja  täyttämään samat vaatimukset.

Tässä juuri huomaamme heidän Järjestymisensä välttä
mättömyyden. Yksilöinä he eivät voi paljoakaan parannuk
sia saada oloihinsa. Yhdistettyinä he voivat taistella oikeuk
siensa puolesta ja  tietäessään, että he ovat kaikki yhden ja  
yksi kaikkein puolesta taistelussa. Kaikenkiellsten palve
lijain keskuudessa jo löytyy paljon sellaista henkeä, että jär
jestyminen on välttämätöntä Ja se on ainoa keino heillekin 
asemansa kohottamiseksi, joten, Jos heitä vaan todella ale
taan järjestämään, se tuottaisi ennen pitkää hyviä tuloksia.

Kauppapalvelijat, joina Yhdysvalloissa on suurimmaksi 
osaksi nuoret tytöt Ja naiset, ovat surkuteltavaakln suretta- 
vammassa asemassa. Tunnettuahan on meille kalkille miten 
pientä palkkaa he nauttivat ja  kuinka he ovat pakoitettuja 
alistumaan työnantajansa Ja Johtajalnsa tahdon alle. Hei
dän asemansa on surkuteltava vielä siitäkin syystä, että 
vaikka he saavat pienempää palkkaa, kuin monilla muilla 
aloilla työskentelevät naiset, kuten palvelljattaret, ompelljat- 
taret y. m. he sittenkin pitävät Itseään parempina ja  sivlsty- 
neempinä kuin nämä yllämainitut, eivätkä halua tulla lue
tuiksi samaan Joukkoon toisten työläisten kanssa. Siis kaup- 
papalvelijoita kohtaan olisi myös harjoitettava voimakasta 
agitatsionla ja  sen kautta saatava hekin tietoisiksi työväen
luokan jäseniksi.
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P&ivätyöläisnaisten olosuhteet myös kaipaavat paljon pa
rannuksia. Naiset, jotka käyrät perheissä ompelemassa päi
väpalkalla, ovat, vaikka heitä yleisesti pidetään parempina 
eekä kohdellaan kunnioittavammin kuin palvelijoita, useam
massa tapauksessa vielä kurjemmissa oloissa kuin palvelijat 
Saaden pientä palkkaa, jolla heidän täytyy hankkia ruokaa, 
asunto, vaatteet ja  muu ylläpitonsa, ei se useastikaan riitä, 
Josta on seurauksena että he ovat pakoltettuja kärsimään 
puutetta (nälkää) tai myymällä ruumistaan ansaitakseen 
lisää. Heidän täytyy myös työskennellä 10—12 tuntiin päl- 
vässä jolla ajalla ovat pakotettuja puskemaan kaiken työ
voimansa käsillä olevaan työhön. Heidänkin ainoana pelas
tuksenaan on järjestyminen.

Paljon on vielä naisia, jotka käyvät perheissä pesljättä- 
rlnä, siivoojina y. m. He saavat pientä palkkaa ja  tekevät 
pitempiä työpäiviä yleensä kuin miehet, Jolla ajalla heidänkin 
on koetettava lisätä työn nopeutta, saadakseen mahdollisim
man paljon työtä valmiiksi. J a  kun otamme huomioon sen, 
että tällaiset työntekijät ovat tavallisesti perheen äitejä 
Joilla on koti ja lapset vielä huolehdittavinaan saavuttuaan 
kotiin tyÖBtään, voimme arvata, että he ovat perinpohjin ra
sittuneet. Järjestymällä voivat hekin saada lyhemmän työ
päivän, parempaa palkkaa ja  paremmat työolot.

Myönnämme, että tällaisten naisten järjestäminen on 
sangen valkea tehtävä, matta el suinkaan ole aivan mahdo
ton. Juuri siksi, että se on vaikea, siihen on kiinnitettävä 
huomiota. Siihen on uhrattava kaikki voimat, mitkä suinkin 
ovat käytettävissä.

Tässä on puhuttu taloudellisesta järjestämisestä alustuk
sena soslallstijärjestön edustajakokoukselle. Ehkä monikin 
sanoo, että meillä el ole mitään tekemistä taloudellisen jär
jestämisen kanssa. Pitäkööt siltä huolen unlot, joille se kuu
luu. Me työskentelemme vaan poliittisen järjestämisen alalla. 
Mutta näiltä vastaväittäjiltä kysyn yhden seikan: Miten 
ihmiset tulevat sosialisteiksi? Eivätkö he tule siksi, että 
huomaavat taloudellisissa oloissa epäkohtia? — aivan niin. 
Jos asianlaita kenan on niin, niin silloin on niistä selkoista 
puhuttava. On paljastettava epäkohdat heidän työskentelya-
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lallaan heille selviksi. Kun ne heille selviävät, niin niiden 
mukana selviää ennen pitkää, että vika el ole olemassa aino
astaan heidän työskentelyalallaan, vaan kalkilla työaloilla. 
Se selviää sitä paremmin, jos näitä molempia puolia heille 
yh t’aikaa selvitetään. Ja  sen voivat nykyisin tehdä ainoas
taan sosialistipuolueen järjestöt Amerikassa. Tämän vuoksi 
ehdotamme, että

suomalaiset sosialistiosastot kaikkialla tekevät voita
vansa naisten järjestämiseksi taloudellisiin järjestöihin hank
kimalla puhujia, lentolehtisiä y. m. sopivia välineitä ja  suo
rittavat tätä työtä missä se suinkin on mahdollista, paikka
kunnalla olevien toisten soslalistiosastojen ja  unloiden kanssa 
yhteisvoimin, ja  että

Toveritar ottaa tämän ohjelmaansa hankkimalla ja  jul
kaisemalla asiaa koskevia kirjoituksia; ja  että

nämä ehdotukset toteutetaan niin että ne eivät jälsi 
kuolleeksi kirjaimeksi, vaan muuttuisivat eläväksi voimaksi.

Työväen-Oplston naisten puolesta
Elina Aaltlo.

Suomalaisen puoluetoiminnan suhtau
tuminen maankieliseen puoluee

seen valistustyössä
Suomalaisena sosialistijärjestönä kuuluessamme keskus

virastomme kautta S. puolueeseen, on tietystikin velvollisuuk
sia puolueen tehtävissä valistustyössäkin.

Mutta on meillä myöskin oikeuksia arvosteluun ,että eikö 
yleinen valistustyö kaipaisi korjauksia tai parannuksia, ja  
kun siinä asiassa kaikkien kansallisuuksien voimat kootaan 
yhteen, tulee asia autetuksi.

Tosin S. S. Järjestö monessakin asiassa kalpaa vakiin
tumista, mutta silti huomataan maankielisessä valistustyössä 
sangen suurta velttoutta, varsinkin kunnallisen toiminnan 
järjestämisessä y. m. pienemmissä työväenluokan järjestämis
tavoissa.
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Tietysti me suomalaisetkin olemme olleet osallisina moi
seen velttouteen, mutta kun se nyt jo huomataan, niin tulem
me täyttämään velvollisuutemme valistustyössä.

Kieltämätön tosiasia on, että Amerikan teollisuusalat 
ovat kehittymässä huippuunsa, joka tekee kansalle elämisen 
mahdottomaksi. Sosialistipuolue on sen etuvartlja. Sen on 
pelastettava ja estettävä kansa vajoomasta alimpaan kurjuu
teen, josta enään sen on vaikeampi nousta.

Historian totuus on, että valistunut työväestö ainoastaan 
pystyy taistelemaan ja saavutetut voitot pitämään itsellään.

Samalla'tunnemme, että sosialistinen tuotantotapa, sen 
toteuttaminen on välttämätön, silloin kun kapitalistinen tuo
tantotapa el enään voi kansaa elättää ja  yhteiskunnallisia 
oloja tyydyttää. Mutta juuri sen kansalle tietoisuudeksi te
kemiseksi Ja saada kansa oivaltamaan asemansa ja  samalla 
tekemään velvollisuutensa yhteiskunnallisessa vallankumous- 
työssä vaatii paljo uhrauksia Ja kiinteätä ponnistusta.

Sen sijaan kun nyt vaalialkoina ainoastaan innostutaan 
kllhoituspuheita pitämään ja  hetkellisesti saadaan äänestäjiä 
kannattamaan sosialismia, joka tuottaa pettymyksiä, on työ
väenluokkaa opetettava käsittämään kaikkia pienempiäkin 
parannusvaatimuksla, niiden merkitystä työväenluokan Joka
päiväisessä elämässä. Sellaisessa pyrkimyksessä työväestö 
valistuu itse Itseään johtamaan Ja hallitsemaan.

On suuria kaupunkeja, teollisuuskeskuksia, missä asus
taa useita tuhansia työläisiä, jotka rimpuilevat sosialistisen 
valistuksen puutteessa kaikellaisten porvarillisten radikaalein 
vaikutusten alaisina. Erityisellä taidolla varsinkin sanoma- 
lehtialalla vierotetaan työväestö tosiasioiden tuntemisesta.

Siksi ehdotamme että edustajakokous päätää:
1. että suomalaisten puoluelehtien on kiinteästi terotet- 

tava lukijakunnalleen ja  osastoille valistustyön merkitystä 
yleisesti, kunnallisessa, osuustoiminnallisessa ja  taloudelli
sessa järjestymisessä ja  pienemplenkln parannuksien merki
tystä työväestölle ja

2. että osastot agitatsionikomiteoita erityisemmin vei 
voittavat levittämään kirjallisuutta ja  sanomalehtiä tolskiell-



slssä piireissäkin, missä huomataan maankielisten piireissä 
velttoutta siinä toimessa.

3. että osastot kauntlkomiteolhin valitsevat edustajia, 
Joita velvoitetaan erityisemmin kokouksissa painostamaan 
alinomaisen Jatkuvan valistustyön merkitystä ja  sanomaleh
tien perustamista y m. soveltuvia keinoja.

4. että kaupungittain ja  kauntittain suomalaiset osastot 
missä maankleliset eivät tunne velvollisuuttaan,seuraavat por
varillisten sortoa ja  vääryyksiä työväen luokan pyrkimyksien 
polkemista J. n. e. toimivat yleisiä protestikokouksla, missä 
Julkisesti lausutaan paheksuminen sellaisesta menettelystä,

K. Wehter.

Verotuskysymys
Toveri A. J. Partasen alustus:
“ Järjestömme Jäsenkohtalnen verotus on saattanut ai

kaan mutinaa muutamissa osastoissa. On tapahtunut kiel
täytymisiä verojen suorittamisessa ja  Cloquetln osastossa 
mutina on jo huippuunsa kehittynyt. Kuten tunnettu, on 
sanottu osasto juuri verotus-syistä eronnut pois — ei puo
lueesta, vaan — 9. S. Järjestöstä. Samalla kuin me suun
nittelemille toimintaa puolueessa ulospäin, samalla on 
myös kiinnitettävä huomiota sisäiseen toimintaan. Jos mi
kään, niin juuri verotuskysymys kauttaaltaan kaikissa jär
jestöissä on mitä hullunkurisin. Järjestössämme käytän
nössä oleva verotusmuoto saapi hakea vertaistaan löytämättä 
sitä rutlvanhoillisista porvarillisista verotustavolsta. Clo- 
quetin osaston menettely on selitettävissä, vaikkakaan heidän 
menettelyään ei voida millään puolustaa, sillä doquettilalsten 
sosialisteina olisi pitänyt oivaltaa ,että heidän ensimälnen 
velvollisuutensa itseään ja  järjestöä kohtaan olisi ollut ryh
tyä korjaamaan havaitsemiaan epäkohtia verotustavolssa.

Mainittakoon tässä vaan yksi esimerkki nykyisen vero- 
tustavan nurinkurisuudesta.

Olettakaamme että on osasto, jonka Jäsenmaksu on 40c. 
kuukaudessa, niin henkilöltä, joka ansaitsee $4 päivässä me
nee hänen päiväpalkastaan 10 pros, kuukauden jäsenmaksuun;

—  84 —



Jota vastoin henkilö, joka ansaitsee vaan $2 päivältä, saa suo
rittaa 20 pros. päivän palkastaan kuukauden jäsenmaksuun. 
Ajatelkaamme että tämä kahden dollarin päiväpalkan saaja 
on perheellinen mies Ja että hänen vaimonsa tahtoisi myös 
kuulua sosialistien joukkoon, silloin täytyy tämän kahden 
dollarin palkkaa nauttivan suorittaa 40 pros. päivän 
tuloistaan saadakseen kuulua sosialistipuolueeseen. Sama 
suhde vallitsee myös ylimääräisiin verotuksiin nähden. Esim. 
T. Opistolle menevää ylimääräistä 25 sentin ylimääräistä ve
rotusta saa perheellinen osaston jäsen suorittaa 60 senttiä 
samansuuruisista tuloista kuin perheetön mies suorittaa vaan 
puolta vähemmän. Minkä tähden? Puolueemme tarkoitus 
el ole verottaa perheellisiä jäseniään siksi, että he jo ny
kyisten kurjien palkkasuhtcltten vallitessa perheellisyytensä 
vuoksi ovat pakotetut elämään monin verroin puutteellisem
paa elämää kuin yksityiset työnraatajat. Tämä on seikka, 
joka lienee huomaamattomuudessa jäänyt järjestössämme.kor- 
Jaasnatta. Se on myös seikka, johon on kiinnitettävä huo
miota, ellemme aijo kehittää oloja siihen, että kaikki perhei
den äidit jäävät vähitellen puolueriennoista tiensivuun, sillä 
yhä tiukkenevat elämisen mahdollisuudet pakottavat siihen 
että perheellinen mies ei jaksa ostaa Jäsenyyttä vaimolleen.

Järjestömme Jäsenyys ja kerätyt ylimääräiset verotuk
set eivät ole nykyisin tarpeeksikaan suuria, kun vaan vero
jen k antotavassa saadaan aikaan suhteellisempi menettely
tapa, joka edes osittain perustuisi jäsenten tuloihin. Tässä 
el ole tarkoitus ryhtyä esittelemään uusia verotustapoja, vaan 
tarkoitus on saada asia harkinnan alaiseksi. El voi tulla 
kysymykseenkään, että tämä edustajakokous olisi valmis 
ratkaisevasti päättämään jostakin uudesta veronkanto tavasta 
järjestössämme. Asia vaatii yksityiskohtaisen harkinnan Ja 
edustajakokous voi sen panna alulle, e tt’el järjestössämme 
jatkuisi cloquettilaisten tapaisia ilmiöltä.

Suomalaisen siirtokansan yhä lisääntyessä on järjes
tömme aina enempi ja  enempi uhrattava sosialistisen valis
tustyön levittämiseen ja  kansalaistemme kehittämiseksi sosia
lismiin. Yhtenä suurena ja  jakamattoman tunnustuksen saa
neena opinahjona sosialistisessa valistustyössä on jo toimiva
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Työväen-Oplsto. Suullista agltatsionityötä suomalaisten kes
kuudessa ei myöskään ole vähennettävä, vaan pänvastoln. 
Tämä valistustyö, tapahtuipa se sitten muodossa taikka toi
sessa, kysyy aina ja  yhä uudestaan rahaa. Vaikka myönnäm
me, että sosialistinen valistunut köyhälistö on aina valmis 
mitä suurimpiin uhrauksiin, silloin kuin on kysymys sosialis
min levittämisestä, niin samalla on huomattava että siirto- 
kansamme lisääntyessä ja järjestömme yhä laajetessa el voida 
suoranaisilla varoituksilla tarpeeksi laajaa Ja voimakasta va
listustyötä jatkuvasti toimittaa.

Tämän huomioon ottaen on siis keksittävä tulolähteitä, 
millä voidaan sosialistista valistustyötä edistää. Yhtenä täl
laisena välillisenä verotuksena sosialistisen valistustyön edis
tämiseksi olisi niin sanotut mielenosotusmerkit Vappujuhlissa. 
Näistä Vappumerkeistä saadut tulot käytettäisiin yksinomaan 
sosialistisen valistustyön kannattamiseen. Järjestömme val
mistuttaisi Joka vuosi näitä vappumerkkejä ja  niistä saadut 
tulot t. p. komitea tilittäisi siten, että osastot myymistään 
merkeistä saisivat laskea 10 pros. hyväkseen myyntipalkkio
na ja  jälellä oleva summa, merkkien valmistus- ja  lähetyskus- 
tannukset pois laskettuina, jaettaisiin siten että puolet puh
taasta voitosta siirrettäisiin Työväen opiston kannattami
seksi ja  toinen puoli jäisi järjestön agitatsionirahastoon. Nä
mä saadut tulokset tulisivat ainakin osaksi helpottamaan yli
määräisiä veroituksia.

Edellä olevan perusteella ehdotetaan:
1. E ttä edustajakokous velvoittaa toimeenpanevan komi

tean tutkimaan ja  suunnittelemaan suhteellisempaa verotus- 
tapaa järjestön jäsen- ja  ylimääräisiin verotuksiin nähden, 
sekä esittämään työnsä tulokset Järjestön yleisäänestyksellä 
ratkaistavaksi;

2. E ttä  S. S. järjestön edustajakokous päättää, että toi
meenpanevan komitean on hyvissä ajoin Vappujuhlia varten 
valmistettava mielenosotusmerkkejä, sekä kulloinkin mää
rättävä merkkien hinta, ja niistä kertyvät tulot jaettava 
siten, että kukin osasto saa laskea hyväkseen 10 pros. myy
mistään merkeistä sekä puhdas voitto jaettava puolet Työ- 
väen-Opiston kannattamiseksi Ja toinen puoli järjestön agl-



tatsionlrahastoon toimeenpanevan komitean päätöksien ma
kaan agitatsionltyöhön käytettäväksi; ja

3. S. S. järjestön edustajakokous velvoittaa jokaisen jär
jestöön kuuluvan osaston tekemään voitavansa Vappumerk- 
klen levittämisessä.”

*
liri osastoilta oli saapunut seuraavia lausuntoja verotus

kysymyksen suhteen:
“ Iron Beltin osasto päätti kokouksessaan helmlk. 25 

päivänä esittää järjestön edustajakokoukselle ,että suomalai
nen agitatslonivero nostettaisiin 10 senttiin. Tätä esitystä 
perusteltiin sillä, että koska jäsenmaksut muutamia poik
keuksia lukuunottamatta ovat osastoissa 25 senttiä kuussa, 
niin tästä eivät tulisi jäsenet ensinkään kärsimään; ainoa, 
joka siitä kärsisi, olisi osastojen kassat. J a  silloin myös 
voitaisiin pitää Joka piirissä kaksi jopa kolmekin puhujaa, 
Joka vastaisi monin verroin enempi kuin ne muutamat dolla
r i t  osastojen kassoissa.”

Wilkesonin osasto:
“ E ttä  maksettavaksi aijotuista ylimääräisistä verotuk

sista äänestäessä pitää olla vähintään kaksl-kolmasosaa an
netuista äänistä verottamisen puolella ennen kuin sitä voi
daan hyväksyttynä pitää.”

Eveletbin osasto:
“ Mikään ylimääräinen verotus ei ole laillinen ennenkuin 

järjestön Jäsenet ovat sen yleisäänestyksellä hyväksyneet.”

Glassportin, Penn. S. S.:
E ttä  naiset, joiden mies on puoluejäsen, ovat vapaat kai

kista veroista nauttien kuitenkin täysiä oikeuksia puoluejä-

Hoquiamin, Wash. S. S. O.:
E ttä  kaikki perheelliset naiset ovat vapautettavat kal

kista A. S. S. järjestölle menevistä veroista, syystä että juuri
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▼erojen tähden ainoastaan pieni määrä perheellisistä nai
sista voi kuulua osastoihin ja  väitämme, että Jos kalkki nai
semme kuuluvat puolueeseen, merkitsee se enemmän puolu
eemme voimasuhteissa, kuin mitä tuottavat heidän suoritta
mansa jäsenverot.

Sääntömuutoksia
UUSI PYKÄLÄ S. S. JÄRJESTÖN PERUSSÄÄNTÖIHIN.

Mikään ylimääräinen veroitus el ole laillinen ennenkuin 
järjestön jäsenet ovat sen yleisäänestyksellä hyväksyneet.

Kahdeksannentoista pykälän lopussa Jossa sanotaan: 
“ Edustajakokouksen päätökset astuvat voimaan heti kokouk
sen päätyttyä’ ’ muutettaisiin seuraavaksl:

Edustajakokouksen päätökset astuvat voimaan heti kun 
ne on yleisäänestyksellä hyväksytty.

Evelethln s. työväenyhdistyksen puolesta:
Otto Alhfors. J . E. Viinikainen.

(Os. leima.)

Viimeinen Itäpilrln edustajakokous agitatsionltyön Jär
jestämisestä neuvotellessaan päätti esittää, että nykyinen, 
suomalaisen verotuksen jakamisperuste keskuskomitean Ja 
piirien välillä muutetaan siten, että jokaisesta 5 sentin vero
merkistä keskuskomitealle tuleva osa 2 senttiä muutetaan 
yhdeksi sentiksi tai siihen alimpaan määrään, Jonka keskus
komitea tarvitsee käytännöllisiin kuluihinsa, ja  että piireille, 
piirikomitealn käytettäväksi alueittensa agltatslonltyöhön 
jäisi 5 sentin veromerkistä neljä senttiä, tai se korkein määrä, 
joka jää kun keskuskomitean välttämättömästl tarvitsemat 
kulut koko suomalaisesta verotulosta eroitetaari.

Perusteluuna Itäpiirin edustajakokous ja  pllrlkomltea 
mainitsee, että koska tarkoituksenmukainen agitatsionityö 
koko suom. Järjestössä onnistuu parhaiten piirien ja  piiriko
mitealn kautta, niin suomalainen erityinen agltatsionivero si-
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s&lstä ja ulkonaista agltatslonityötä varten kuuluu kokonai
suudessaan suom. järjestön agitatslonlln ja  niin ollen käytän
nöllistä agltatslonityötä johtavain pilrikomiteain käytettä
väksi. Näihin seikkoihin nähden esittää Itäpilrln komitea 
Itäpilrin edustajakokouksen päätöksen Suom. Sos. Järjestön 
yleiselle edustajakokoukselle.

E ttä  suom. sos. järjestön sääntöjen 11 pykälä 
muutetaan siten, että suomalaiset ag. veromerkit 
välittää järjestön sihteeri kalkille järjestöön 
kuuluville s. s osastoille kussakin piirissä mää
rätystä hinnasta, josta toimeen p. komitean ja  
järjestön siht. ylläpitämiseksi lasketaan 1 sentti 
jokaista veromerkkiä kohti, tai se alin määrä 
minkä keskusvirasto välttämättömiin menoi
hinsa tarvitsee; kaikki muu ylijäämä suomalai
sesta verotulosta jaetaan suhteellisesti pilrlko- 
miteoille.

Idän piirin edustajakokouksen puolesta toimeksi saanut 
Idän piirlkomltea.

Koska toisissa S. S. järjestön osastoissa luetaan puolue- 
jäseneksi sellaiset henkilöt. Jotka ovat 6 kuukautta Jäsenmak- 
surästlä, riippuen eri valtioissa voimassa olevista puolueemme 
perustuslaeista, aiheuttaa se hankaluutta muuttelevllle puo- 
luejäsenille ja  s. s. osastoille.

Esimerkiksi Massan valtiossa lasketaan puolueeseen kuu
luvaksi henkilö, jolla on kolme kuukautta jäsenmaksurästiä, 
mutta muutamissa muissa valtioissa sitävastoin henkilö, jonka 
Jäsenmaksut ovat 6 kuukautta rästissä. Kun sellainen hen
kilö, jonka jäsenmaksut ovat olleet suorittamatta yli kolmen 
kuukauden ajan pyrkii muuttokortilla Johonkuhun Massan 
valtion osastoon, el häntä voida jäseneksi ottaa paitsi uutena 
Jäsenenä. Silloin tavallisesti syntyy välttely kummanko val
tion puoluesääntöjä tulee noudattaa, senkö, josta muuttaa vai 
senkö, johon muuttaa. Tämän ristiriidan poistamiseksi pää
tettäköön tehdä seuraava lisäys S. S. järjestön sääntöihin.



Henkilö, Jonka puoluejäaenmaksut ovat olleet maksa
matta yli 3 kuukautta, ei ole oikeutettu nauttimaan Jäsenoi- 
keuksia missään S. S. järjestöön kuuluvassa osastossa.

S. s. o. Saiman alustuskomitea.
(A. Santanen.)

Suomalaisten sosialististen kustannus
yhtiöiden liittoutumis- ja järjestön 

omaisuudeksi ottamis-kysymys
Toveri A. J. Partasen alustus kuuluu:
“ MIHIN SUUNTAAN ON KEHITETTÄVÄ PUO

LUEEMME KESKUUDESSA TOIMIVIEN KUSTAN
NUSYHTIÖIDEN LHTTOUTUMISKYSYMYSTÄ?

Mainittua kysymystä on julkisuudessa ,eri osastojen ko
kouksissa ja  yksityisissä toveripiireissä pohdittu puoleen ja  
toiseen. Yleisempänä perusteluna kustannusyhtiöldemme liit
toutumiselle on esitetty, että keskinäinen kilpailu siten saar 
täisiin poistumaan ja  etenkin kirjatuotannon alalla voitaisiin 
saavuttaa tarpeellista yhtenäisyyttä niin niiden kus
tannuksiin kuin myyntiinkin nähden. Tosin kyllä kust. 
yhtiöiden keskinäinen suhde ei ole sellainen, kuin sen tulisi 
olla. Siitä on todisteena yli rajojensa menevä keskinäinen 
kilpailu viime joulukirjallisuudessakin.

Vaikka näin on, niin ei tämä seikka ole mikään välttämä
tön syy liittoutumiseen. Tämän seikan voimme auttaa paljon 
pienemmillä ponnistuksilla kuin mitä kysyy kustannusyhtiöi
den liittoutuminen. Nimittäin siten, että pidämme näiden 
kust. yht. toimeenpanevat voimat — johtokunnat paremmassa 
kurissa järjestön taholta, sekä samalla opetamme heille, että 
kust. liikkeemme ovat järjestetyt järjestöjä varten ,eikä päin
vastoin. Tämä puoli kun asiassa tulee tasapainoon, silloin 
tuo keskinäinen kilpailu myös tasoittuu, joten tästä kysy
myksestä puhuessa voimme nämä seikat pitää vähemmän pai
navina tekijöinä liittoutumiselle.

Mitkä ovat sitten ne painavimmat syyt kust. yht. liit
toutumiseen?
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Vastaukseksi tähän voimme mainita kaksi päätekiää. 
Liittoutumisesta koituva taloudellinen etu ja  lehtlemme yh
tenäisempi toiminta puolueemme hyväksi. Ne ovat tekiöitä, 
joiden ympärille kietoutuvat n. s. vähemmän painavammat 
seikat. Niitä monia eri seikkoja, mitkä muodostavat nämä 
päätekiät ja  kannattavat tä tä  kust. yht. yhtenäiseksi muodos
tamista, ei ole tarkoitus tässä ruveta selostamaan. Idinä pi
dän itsestään selvänä sen puolen asiasta, eli toisin sanoen, 
että me kaikki olemme periaatteessa samalla kannalla, siis 
tunnemme sen hyödyn, mikä tämän mantereon suomalaisille 
työläisille koituisi, jos olisi olemassa vaan yksi taloudellisesti 
voimakas yhtiö niiden monien heikkojen yhtiöiden asemasta. 
Siis periaatteessa näyttää asia jo kypsyneen, mutta miten 
tämä yhtenäisyyskysymys käytännössä toteutetaan, siitä on 
eri mielipiteitä olemassa ja  vaatii sangen tarkkaa pohtimista, 
ettemme joudu asemaan, joka voisi olla vielä nykyistä hul
lumpi.

Liittoutumiskysymyksen kannattajilla näyttää esiinty
vän yleisempänä se mielipide, että on kalkista nyt olevista yh
tiöistä muodostettava yksi. Se on kyllä helposti ajateltu ja  
vastaa niitä toiveita mitä tästä liittoutumiskysymyksestä 
haetaan. Sovellutettuna sitä käytännössä tulee siinä esiinty
mään monta muttaa ja  mutkaa. On otettava huomioon, että 
tässä on kysyms osakeyhtiöiden yhteen sulattamlsesta, josta 
lopullisesti päättävät kunkin yhtiön osakkeenomistajat, eikä 
näinollen ulkopuolisilla yhtiöiden kannattajilla ole ratkaise
vaa sananvaltaa. Siis järjestöjemmekln sananvalta yhtiöt- 
demme sisäisiin asioihin supistuu heillä olevien osakepaperlen 
lukuisuuteen. Jos taloudelliset seikat antaisivat myöten, että 
järjestömme keskuudessa voisi muodostua uusi kust. yhtiö, 
Joka olisi kylliksi voimakas taloudellisesti, että voisi ostaa 
nyt Jo olevat yhtiöt varoineen Ja velkoineen, niin kysymys 
olisi verrattain helposti ratkaistu. Tätä puolta emme kuiten
kaan voine liittoutumiskysymystä käsitellessä ottaa ollenkaan 
laskuihimme. Siksi on meidän edelleenkin etsittävä toisia 
keinoja.

Kun ottaa huomioon, että järjestöt—osastot—ovat pää- 
asiallisempia osakkeenomistajia puheena olevissa yhtiöissä
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ja  sen lisäksi samat järjestöt muodostavat yhtiöiden varsinai
sen kannattajajoukon, niin ensi silmäyksellä näyttää, että 
tosiaankin S. S. o:tot voivat vaan yksinkertaisesti enemmistö
päätöksellä pakolttaa nämä yhtiöt sulautumaan yhdeksi. Jos 
tuollainen päätös tehdään uhalla, että muussa tapauksessa Jär
jestöt lakkaavat näitä yhtiöitä kannattamasta, niin silloin 
saadaan varmasti yhtiökokoukset päättämään järjestöjen toi
vomuksien mukaan. Siis meillä on käytettävissämme voima, 
jolla voimme nämä yhtiöt pakoittaa yhtymään. Mutta en
nenkuin me tuota voimaamme käytämme, on meidän tarkoin 
harkittava, onko se viisasta ja  edullista — Juuri järjestöjen 
edun kannalta — sitä nyt juuri käytännössä toteuttaa. Jos 
el olisi kysymys vähävaraisista yhtiöistä, eli toisin sanoen, jos 
nämä meidän kust. yhtiömme omistaisivat niin suuret pääo
mat, että ne omilla pääomilla ilman lainavaroja harjoittaisi
vat liikettä, silloin ehdottomasti olisin sillä kannalla ja  eh
dottaisin, että järjestömme turvautuisivat edellämainittuun 
pakkotoimenpiteeseen. Mutta asian nykyisellään ollen, kuten 
kalkille on tunnettua, kust. yhtiöillä on siihen liikevaihtoon 
nähden, mitä ne vuosittain harjoittavat, perin niukat ja  vä
häiset omat varat. Tällaiset pakkotoimenpiteet voisivat 
tuottaa järjestöillemme tuollaisen yhtymisen kautta arvaa
mattomia tappiolta. Mainittakoon tässä vaan yksi ainoa 
seikka, mikä mahdollisesti voisi olla näin muodostetulle yhti
ölle voittamaton, ehkä kuoliniskukin. Se on: luottosuhteet. 
Kuten Jo edellä viittasin, toimivat nykyiset yhtiömme perin 
vähäisillä pääomilla ja  siis tarvitsevat luottoa, vierasta pääo
maa. Voidaan kyllä väittää, että yhtyneinä eivät ne aina
kaan suurempaa luottoa tarvltseisl, ja  kun nyt on saatu luot
toa, niin miksi el sitten näin yhtyneelle suuremmalle pääo
malle saisi suhteellisesti samaa luottoa. On myönnettävä, jos 
olisi kysymys pääomien omistajaln liittoutumisesta, että pääo
man lisääntyessä — keskittyessä — luotto suhteellisesti kas
vaisi. Mutta niin ei ole laita vielä meikäläisissä liikehom- 
missa, sillä luottolaitoksissa meillä ei ole mitään sananvaltaa. 
Nykyiset yhtiöt ovat hankkineet tarvitsemansa luoton erinäi
sillä keinoilla, käyttämällä yksityisten apua J. n. e. On 
erityisesti huomattava, että eri yhtiöinä on pienemmät luotto-
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sommat kerrallaan kysymyksessä, siis tarvittavat luottova- 
kuodet Jakaantuvat ja  ovat helpommin täytettävissä; jota* 
vastoin yhdistyneinä tnlisl yksiin käsiin luoton tarve monin 
verroin suuremmaksi ja  vakuuksen saanti aina vaikeammaksi. 
Tämä puoli asiasta jos ilman ennakkovalmistuksla sivuute
taan, voipl viedä vielä senkin mitä meillä nyt on. Kapitalis
tiset liikeperiaatteet, jotka yksin luottolaitoksissa määräävät, 
eivät tunnubta, anna arvoa ollenkaan joukoille, vaan yksin 
dollareille. Meidän lilkeyritystemme perusvoimana ovat juuri 
joukot, eikä dollarit.

Jos nyt oletettaisiin, että edelläviitatut luottosuhteet voi
daan helposti sivuuttaa ja  tulisi muodostumaan yksi kustan
nusyhtiö, voimmeko olla vakuutetut ,että tämä näin muodos
tettu  yhtiö tulisi aina sen kaikissa valkeuksissa pysymään 
solidarisena S. S. järjestön päätöksille. Tästä puolesta asiaa 
maksaa vaivan myös tuumia.

Aivan samoin, kuten nykyisissäkin yhtiöissä, tulisi tässä
kin yhtiön sisäisistä asioista päättämään vaan osakkeenomis
tajat. Siis S. S. järjestöllä, järjestönä ei tulisi olemaan mi
tään sanansijaa. Kun otamme vielä huomioon, että näin muo
dostuneella yhtiöllä el tulisi olemaan kilpailusta mitään hait
taa, niin ennen pitkää voisimme olla sellaisessa asiain tilassa, 
että tämä trusti-yhtiö määräisi meille, el ainoastaan mitä mei
dän on luettava ja  sulatettava, vaan mitä meidän on järjes
tönä kulloinkin tehtävä ja  tekemättä Jätettävä. Meillä on 
Jo siihen suuntaan hieman kokemusta, että S. S. järjestölle, 
järjestönä näyttää olevan perin vaikea pitää keskuudessamme 
toimivia kustannusyhtiöltä kurissa. Siltä tuoreimpana esi
merkkinä mainittakoon Työmiehen kust. yhtiön menettely pi- 
lalehtikysymykseen nähden. Mitä sitten, jos olisi vaan yksi 
yhtiö olemassa, niin sillä laitoksella olisi paljon helpompi ajan 
kanssa kehittää koko toimintansa yksinomaan porvarillisten 
Uikeperaatteiden mukaiseksi, eli lievemmin sanottuna, että 
tuon yhtiön toiminta vedettäisiin niin etualalle, että S. S. jär
jestöt eivät muuta näkisi kuin tuon yhtiön kaikki kaikessa, 
jonka eteen ja  hyväksi kaikkinainen toiminta Ja ponnistelu 
ohjautuisi. Tällaisen olotilan muodostuminen on nykyään
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mahdollinen yhtiöissä, vaikkakin s. s. järjestöt, eri osastoina, 
olisivat suurimpina osakkeenomistajina.

Kuten näistä lyhykäisistä viittailuista jo selviää Jää ky
symyksen alaiseksi, onko laisinkaan edullista S. S. järjestölle 
ryhtyä muodostamaan yhtä kust. yhtiötä? Minä arvelen, että 
tämä kust. yhtiöitten liittoutumiskysymys olisi järjestettävä 
siihen suuntaan, että k. y. yhtenäistyminen ja  etu tulisi sa
malla taatuksi. Tähän suuntaan jos asiaa lähdemme aja
maan, niin on heti alussa sivuutettava kalkki puhe yhteisen 
kustannusyhtiön yhtiöksi muodostamisesta ja  ryhdyttävä toi
mimaan siten, että nyt olevat puoluelehdet saadaan yhtiöt- 
neen puolueen s. o. S. S. järjestön omaksi. Näin kun menet
telemme, silloin ei ole mitään mahdollisuuksia erimielisyyk
siin kust. yhtiöitten ja  S. S. järjestön välillä. Saadessamme 
järjestön omaisuudeksi nämä kustannusliikkeet, saavutamme 
pysyväisemmät Ja tarkoitustaan vastaavammat tulokset tässä 
yhtiöitten liittoutumiskysymyksessä.

Ensimäinen väitös, joka tä tä  liittoutumista vastaan teh
dään, on, että järjestöllämme ei ole varoja millä lunastaa nyt 
toimivia kust. yhtiöiden osakkeita. Tämän puolen tunnen 
varsin hyvin, siis siihen vastaan myöntävästi. Järjestöm
me toimeenpanevalla toimikunnalla, siis järjestömme rahas
tossa, ei ole varoja nimeksikään, jos kysymys on lunastaa 
kust. yhtiöltä. Mutta on väitetty ja edelleen väitetään, 
että eri osastot omistavat puheena olevissa yhtiöissä suu
rimman osakemäärän. Siis ne tavallaan ovat Jo järjestön 
omistamat, vaikka se omistusoikeus on hajaantunut eri o- 
sastojen kesken. Siis järjestön keskusvirastolta el sanot
tu toimenpide kysykään varoja tällä kertaa.

Miten sitten tämä kust. yhtiöiden siirtäminen puo
lueen yksityisomaisuudeksi parhaiten voisi tapahtua? Se 
on kysymys, johon tässä el ole tarkotus antaa vastausta 
lopullisesti viimeisteltynä, niistä muodoista ja tavoista mi
ten tämä kaikki yksityiskohtiaan myöten tapahtuisi. Tar
koitus on täten saada tämän liittoutumishankkeen puhee
na ollessa myös asia tältä puolen eri osastojen pohdittavak
si.
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Minä arvelen, kun ottaa huomioon, että osastot nyt Jo 
omistavat suurimman osan kust. yhtiöitten osakkeista, että 
kysymys: ottaa nykyiset kust. yhtiöt lehtineen puolueelle, 
on verrattain helppo asia, jos nimittäin kalkki eri osastot 
järjestössämme ovat sillä kannalla. Käytännössä toteutet
tuna tulisi se tapahtumaan siten, että kukin osasto lahjot* 
taisi kaikki omistamansa kust. yhtiöitten osakkeet järjes
tömme keskusvirastoon. Tällainen päätös jos saadaan syn
tymään, niin voimme olettaa että hyvin moni yksityinen- 
kln puoluejäsen, jolla löytyisi sanottuja osakkeita, tulisi 
seuraamaan järjestöjen esimerkkiä ja  siirtäisi osakkeensa 
puolueelle. Eri osastot tämän siirron kautta eivät itse asi
assa kärsi mitään taloudellista häviötä; siten olisi laskettu 
perustus kysymykselle kust. yhtiöitten liittoutumisesta, jon
ka lopullinen ratkaisu sitä myöten lähestyisi, kuta lukui
sammin järjestömme keskusvirastoon kertyisi osakepape- 
reita. Täten jo heti tulisi keskitetyksi ne voimat, mitkä 
eri osastoille hajaantuneina nyt jo järjestöillämme kust. 
yhtiöihin nähden on olemassa. Tämä osakkeiden siirto puo
lueelle, kun on saatu kaikissa osastoissa käytännössä toteu
tetuksi, niin sitten voimme tuumia keinoista miten lunas
tamme ne yksityisillä olevat osakkeet, jotka eivät ole puo
lueelle niitä lahjoittaneet, sekä samalla siitä — sitten kun 
puolue on saanut nämä yhtiöiden osakkeet haltuunsa — 
tulemmeko ja  millä tavalla yhdistämään nämä yhtiöt. Tär
keintä on saada ensin eri yhtiöiden omistus puolueen kä
siin, s. o. yhtiöt puolueen omaisuudeksi; liittymiskysymys 
ratkeaa sittemmin itsestään.”

John J. Kolu kirjotta» alustuksen suhteen: 
"Puoluelehtiemme yhdistämiskysymys on tullut päivän 

polttavimmaksl kysymykseksi. Kaikki sitä asiaa käsitte
levät tähänastiset kirjoitukset on kohdistettu koko laajuu
deltaan vaan siihen, että on jo tarpeellista muodostaa jon
kinlainen trusti, monopoli, eli miksi sitä nimittäisikään, 
puoluelehtiemme keskuuteen. Samoin on yleispiirtein to
disteltu sitä taloudellista hyötyä, mikä tulisi olemaan eri
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teoksien kustannusten suhteen y. m. Kaikki kirjoitukset 
ovat olleet ylimalkaisia, sanoisinko teoreettisia katsomuk
sia. Kukaan el juuri nimeksikään ole maininnut vielä 
niistä menettelytavoista, millä voidaan saada lehtemme mo- 
nopoliseerattua, että ne vastaavat yhdistämiskysymyksessä 
tarkoitustaan ja  muodostuvat tarkoitustaan vastaavalle 
pohjalle, joka olisi hyödyllinen el ainoastaan näille eri 
kustannusyhtiöille, vaan koko järjestölle.

Meillä on jo takavuosina ollut pohdinnan alaisena leh
tien puolueello luovuttaminen, vaan se Jäi sen tähden sik
seen, että millään poliittisena puolueella Yhdysvalloissa el 
ole oikeutta omistaa laillisesti muuta kuin virallisen jul
kaisun Ja ettei voida asiassa päästä sen pidemmälle, kuin 
että osastot omistamalla enemmistön osakkeita kustannus
yhtiöihin j. n. e., siten kontrolleeraavat Ja ovat määrää
jinä niiden toiminnassa. Mutta nyt on herännyt ajatus 
näiden kaikkien yhdistämisestä — trustiuttamlsesta. Miten 
voipl trustlutuminen tapahtua? Perustaa kustannusyhtiö 
määrättyyn valtioon, sanokaamme vaikkapa Michiganiin, 
joka myöskin harjoittaa kustannusliikettä Massan ja  Ore
gonin valtioissa. Tämä kustannusyhtiö myypl S. 8. Osas
toille osakkeiden suuren enemmistön ja  niin on suurin sa< 
nanvalta osastoilla tässä uudessa yhtiössä.

Mutta löytyykö vaikeuksia tällä tavoin toimivalle liik
keelle? Löytyy, ja  ne meidän täytyy ottaa huomioon. 
Oletamme, että Raivaaja kustannetaan Massassa niinkuin 
tähänkin asti ja  sillä on itsellään nimellinen omistusoikeus 
kiinteimistöen, joka on sillä tällä kertaa siihen taloon, jos
sa se painetaan. Niin siinä tapauksessa sen tulee olla lail
listettu Massan valtion korporatsionilakien mukaisesti, ja  
jos se ei ole, saattaa Massan valtion porvaristo passittaa 
sellaisen kustannusyhtiön, joka toimii michlganilalsen kus
tannusyhtiön haaraliikkeenä, pois valtiostaan silloin kun 
se näkee tarpeelliseksi ja  eduilleen vastenmieliseksi. Jos 
Raivaaja on Massan suojeluslakien alaisena ja  lnkorporee- 
rattu siellä, niin samaa yhtiötä ei voida inkorporeerata anti
trustilain vastaisena toisessa valtiossa. Ainoa menettely on
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osakkeenomistajilla se jälellä, e ttä  Työmiehen osakkeenomis
ta ja t voivat omistaa Raivaajan ja  Toverin osakkeita Ja päin
vastoin, silti ollen kukin yhtiö korporeerattu siinä valtiossa, 
missä liikettä harjoittaa. Koiporatsionilait eroavat melkein 
jokaisessa valtiossa toisistaan m. m. New Jerseyssä, jossa 
terästrusti on muodostettu, ei ole tarpeellista olla muuta kuin 
lllkekonttoori ja  siellä lnkorporeerattu. “ U. S. Steel Cor
poration”  el harjoita liikettään sillä nimellä missään muu
alla, vaan esim. Oliver Illining Co.:nina Illinoisissa, Betle
hem Iron Works’ina Pennsylvaniassa j. n. e. ,ollen kuiten
kin Terästrustin johtajilla ja  omistajilla melkein poikkeuk
setta edelläkerrotuissa yhtiöissä ratkaiseva määrä osakkeita 
käsissään samoin kuin monissa muista yhtiöistä, joita he 
määräävät ja  Johtavat.

Siispä, jos tahdotaan saada puoluelehtemme monopollsee- 
ratuiksl, riippuu koko yhteispuuhamme osakkeitten siirtämi
sestä toisesta toiseen ja  siitä e ttä  määrätään kolmesta eri 
kustannusyhtiöstä jonkunlainen toimeenpaneva voima, Joka 
silmällä pitää tasapuolisesti kaikkien kustannusyhtlöitten 
asioita. Näin saadaan kaikki kolme kustannusyhtiötä taval
laan yhdeksi, mutta samalla voimme siirtää omistusoikeuden 
S. S. järjestölle yhtä hyvin. Jos tahdottaisiin saada Työ
mies, Raivaaja ja  Toveri puolueen omaisuudeksi, voisivat 
osastot siirtää osakkeensa kaikista eri kust yhtiöistä puo
lueelle, se on S. S. järjestön nimiin ja  järjestö voisi valita 
keskuudestaan sanomalehtikomltean, jonka huolena olisi toi- 
mittajain valitseminen ja  eri liikkeiden yleinen peräänkatso- 
minon. Liikkeenhoitajat voisivat esitellä sille ehdotuksensa 
kustannettavista kirjoista Ja suunnitella tasapuolisesti, mikä 
menettelytapa olisi aina kulloinkin edullista lehdillemme. Jo
kainen lehti saisi harjoittaa liikettä niin kuin tähänkin asti, 
eikä se synnyttäisi minkäänlaista hankaluutta lehtien Jul- 
kasemisessa. Puolueen sanomalehtiä johtava komitea saisi 
järjestää asiamiehet ympäri maan ja  pohtia järjestön toi
meenpanevan komitean kanssa yhteisesti agitatsionikirjalll- 
suudesta, niin sen julkaisemisesta kuin levlttämls es täkin. 
Liikevoitto menisi kalkki järjestölle samalla kun lehtemme 
olisivat kaikki toinen toisensa ja  koko järjestön tukena ta-
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loudelllsestl Ja henkisesti. K tm ajattelemina lehtiemme trus- 
tiuturaishankkeita ja  silmäämme mitä edellytyksiä ja  hyö
tyä olisi yrittää kolme eri kustannusyhtiötä yhdeksi liittää, 
niin samalla näemme että yhtä hyvät, melkeinpä paremmat 
mahdollisuudet havaitsemme siirtää niiden omistus S. S. jär
jestölle. Järjestöllä on oikeus omistaa, osakkeita, vaikka ei 
voikaan nimellisesti harjoittaa kustannusliikettä. “ Työmies 
Kust. Yhtiö”  voipi kantaa nimeään, samoin kuin “ Rai
vaaja’’ ja  “ Toveri” , mutta suoranainen omistusoikeus kuu
luisi S. S. järjestölle edellä selittämälläni menettelytavalla 
järjestettynä.

Jos harkitaan lehtikysymystä järkiperäisesti ja  katso
taan koko järjestön etua laajuudessaan, mikä hyöty puolu
eella tulevaisuudessa on tälläkin tavalla omistamalla puo
luelehdet, niin olen varma, että se taloudellinen kateus ja  
■hankaus tosiaan kohtaan, jota viimeaikona on harjoitettu, 
katoaa lehtiemme väliltä ja  niiden palstat tulevat täytetyiksi 
kirjoituksilla, joista on enemmän hyötyä Am. suomal. sos. 
liikkeelle.”

PUOLUEEN KUSTANNUSLIIKKEIDEN YHDISTAMIS- 
KYSYMYS.

Ncgauneen S. S. osaston alustus järjestön edustajako
koukselle.

Kustannusyhtiöittemme yhdistyminen on tullut harkin
nan alaiseksi järjestömme keskuudessa. Kukaan el välttäne 
etteikö sellainen toimenpide olisi hyvä keskinäisten riitojen 
poistamiseksi ja  kustannusyhtiöiden varmemman taloudelli
sen aseman saavuttamiseksi.

Mutta näin suuri kysymys aiotaan sivuuttaa lilan vä
hällä harkitsemisella. Tosin on lausuttu joitakin ylimalkai
sia suunnitelmia puoluelehtlen palstoilla, mutta minkäänlai
sia laskelmia yhtymisen hyödyistä ja  tappioista ei ole esi
tetty, eikä myöskään tarkkoja keinoja millä tavalla tämä 
yhtyminen parhaiten voisi tapahtua ja  tuottaa toivotut tu
lokset.

Se ehdotus ,että osastot luovuttaisivat omistamansa kus-



tannusyhtiölden osakkeet järjestölle, joka sltte valitseisl eri
koisen komitean pitämään koolta kirjallisuuden ja  puolue- 
lehtien kustantamisesta ja  toimittamisesta, näyttää ehkä 
käytännölliseltä Ja helpolta toteuttaa. Mutta me uskallamme 
epäillä sen käytäntöön saamista ja  toteuttamista. Me emme 
usko, että sellainen lehtitolmlkunta milloinkaan voisi kun
nolla täyttää tehtävänsä, ja  kun osastoilta suoranainen mää
räämisvalta puoluelehtiin nähden olisi mennyttä, niin puo
luelehdet jäisivät Jonkun koplakunnan haltuun, joka el 
suinkaan tuottaisi hyötyä järjestölle. Vastustamme sellaista 
toimenpidettä epäkäytännöllisenä ja  hyödyttömänä. Mitä 
muihin ehdotuksiin tulee ovat ne lilan vähän pohditulta ja  
tuntemattomia järjestön keskuudessa Ja ollaan niistä epä
varmalla kannalla, kuinka niitä voitaisiin ruveta käytäntöön 
sovelluttamaan ja  toteuttamaan.

Kuitenkin suotavaa olisi, että jonkunmoinen yhteistoi
minta kustannusyhtiöiden välillä syntyisi, etenkin k irja in . 
kustantamiseen nähden. Ettei edustajakokouksen taholta 
tehtäisi mitään äkillisiä päätöksiä, jotka eivät tuota mitään 
hyötyä, päinvastoin vahinkoa, katsomme edullisemmaksi, että 
edustajakokous el yhtymisen suhteen päätä mitään, vaan 
asettaa komitean tä tä  asiaa harkitsemaan ja  tekemään suun
nitelman sen toteuttamiseksi. Näillä perusteilla ehdotamme:

E ttä  edustajakokous päättää järjestön Ja kus
tannusyhtiöiden edustajista kokoonpantavaksi 
komitean, jonka tehtävänä on ottaa selvä, millä 
tavalla kustannusyhtiöiden välillä voitaisiin 
järjestää yhtenäinen toiminta puoluekirjalllsuu-

Negauneen S. S. Osaston valitsema

William Risto,
John Koivisto.

Arvi Salomaa,



Yhteinen kuukausijulkaisu tilapäisjul
kaisujen tilalle

Duluthin s. s. o:n alustus suom. sos. järjestön edustajako
koukselle:

Sanomalehti- Ja klrjalukemisen ohella on lukevan ylei
sön keskuudessa nykyisin erityinen harrastus saada julkai
suja, Joissa päivän tärkeimpiä kysymyksiä käsitellään tie
teellisellä pätevyydellä Ja sen ohella tarjotaan hyvää kau
nokirjallista lukemista Ja kuvilla varustettuja esityksiä het
ken tapahtumista. Tällaisen lukemisen kysyntään perustuu
kin nykyisten joulu-, Vappu- y. m. tUapälsjulkalsujen me
nekki, joiden ohella ‘ ‘Säkenet’ ’ ovat koettaneet sitä tarvetta 
tyydyttää. Silmiinpistävää on kuitenkin, että tässä Julkaisu- 
asiassa nykyisin on hankaluuksia, Joiden poistamisen kautta 

' lukeva yleisö saisi parempaa ja  arvokkaampaa lukemista sillä 
rahalla, mikä kuluu nykyisten julkaisujen lunastukseen. Kuka 
nyt näet haluaa saada kaiken tällä alalla tarjona olevan lu
kemisen, saa ostaa Säkenien lisäksi 3—1, jopa viisikin 25 
sentin Julkaisua Joulun alla ja  Vapuksi, jolloin siis saa enem
mänkin lukemista yhtäaikaa Ja välillä saa olla ilman. Mutta 
näin ollen ennättävät tärkeät tapahtumat vanheta ja  menet
tää mielenkiintonsa, ennenkuin niistä saa kuvitettuja ta i tie
teellisiä esityksiä, vieläpä silloin voi saada samasta asiasta 
lukea eri julkaisuissa samantapaisia selostuksia ja  nähdä 
samantapaisia kuvia. Niiden toimituskin, sanomalehtimies
ten sivutyönä ollen, ei voi aina olla täydellä huolella teh
tyä eikä suunnitelmallista. Suurta taloudellista tuhlausta joh
tuu siltä, että jokaista julkaisua varten täytyy painattaa eri 
tilauslistat, ne erikseen postittaa, asiamiesten täytyy ke
räillä aina Jokaiselle erikseen tilaajat, jakaa niille Julkaisut 
y. m., mikä rahan Ja ajan hukka suuresti supistuisi, jos olisi 
levitettävä yksi täyspätevä, yhtenäisesti toimitettu Ja levi
tetty Julkaisu. Mikäli myös tiedossamme on, kuluu nykyi
sellä levittämistavalla koko joukon enempi postirahaa, kuin 
jos levitettävänä olisi säännöllisesti ilmestyvä aikakausjul
kaisu. Muut kulut (paperi, kuvat, toimituksessa tarvltta-
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vat julkaisut y. m. sen mukaan. Varmaa on että  nykyisten 
tllapälsjulkaisujen ostajista suurin osa tulisi siirtymään uu- 
den julkaisun tilaajiksi ja  säännöllisiksi ostajiksi. Olisi näet 
koetettava järjestää toimitus niin, että eri vihkot esiintyisi
vät mahdollisimman määrin Itsenäisinä liman muita jatkuvia 
kirjoituksia kuin ehkä joku hyvä romaani Joulu- ja  Vappu- 
numerot voisi julkaista erikoisesti levitettävinä numeroina, 
joista voisi ottaa suuremman painoksen.

Julkaisun toimitusseikat Ja yleisöä koskeva rahapuoll 
puhuvat siis täällä sen julkaisun puolesta. Tietääksemme el 
sillä olekaan muuta estettä kuin nykyisten kustannusyhtiöin 
temme edut. Kysytään: miten korvata yhtiöille tappio, mikä 
johtuisi siltä, että niiden täytyisi luopua nykyisten julkai
sujen tuottamasta, niille niin tarpeellisesta rahasta? Tämä 
el olisikaan tarkotuksena, vaan voisivat yhtiöt jakaa yhteisen 
julkaisun tuottaman voiton keskenään sopivan suhteellisuu
den perusteella. Kuten jo on huomautettu, tuottaisi tällai
sen julkaisun toimittamisessa, julkaisemisessa ja  levittämi
sessä noudatettu suunnitelmallisuus suuremman liikevoiton, 
joten siitä kullekin riittäisi entisestä julkaisusta tullutta 
voittoa suurempi erä, kun vain jakoperusteesta sovittaisiin. 
Vaikka siinä nykyisin lieneekin vaikeuksia, voitaisiin ne epäi
lemättä hyvällä tahdolla voittaa. Suurinta vaikeutta tuot
taisi kai kysymys .mikä kirjapainomme saisi suorittaakseen 
tämän työn Ja miten korvata muille täten koituva työn ja 
tulojen vähennys. Tätä el kyllä voida auttaa muuten kuin 
siten, että yhtiömme muihinkin painotöihin s. o. kirjallisuu
den kustantamiseen nähden ryhtyvät yhteistoimintaan. Sitä 
varten on niiden asetettava yhteinen komitea, joka suunnit- 
telee suomennettavat ja kustannettavat teokset sen mukaan 
kuin markkinat voivat vetää, Ja sitten painotyöt jaetaan ta 
sapuolisuutta Ja kirjapainojen tuotantokykyä silmällä pitäen. 
Tätä asian puolta emme nyt kumminkaan ryhdy tässä yhtey
dessä lähemmin kehittämään, viittaamme vain siihen, että 
tästä sekä eslttämästämme Julkaisuasiasta voisi kustannusyh
tiöittämme juuri suunnittelun alaisena oleva yhteistoiminta 
sopivasti alkaa. Tämän asian kustannuspuolen yksitylssel- 
kolsta ei Duluthin osastolla voi olla lähempiä numerotietoja,
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olemmekin vain tahtoneet lukevan yleisön kannalta tuoda 
esille sen tarpeen. Toimeenpanevalle komitealle yhdessK kns- 
tannnsyhtlöittemme johtokuntain ja  yhtiökokousten kanssa 
kuuluu asian käytännöllinen toteuttaminen.

Edellä esitetyn perusteella esittää Sulutkin suomalainen 
so8iallstiosa8to järjestön edustajakokouksen hyväksyttäväksi 
seuraavan lausunnon:

Katsoen niihin hankaluuksiin ja  liikakuluihin, 
mitä Johtuu monien tilapäisjulkaisujen toimitta
misesta ja kustantamisesta, kehottaa suomalai
sen sosiallstijärjestön edustajakokous Ameri
kassa toimivia suomalaisia sanomalehtlyhtlöltä 
järjestön toimeenpanevan komitean kanssa yh
dessä ryhtymään yhteistoimintaan ajanmukai
sen kuukausijulkaisun aikaansaamiseksi Jonka 
tuottama voitto suhteellisesti Jaettaisiin yhtiöit
ten kesken ja  joka tekisi tarpeettomaksi nykyi
set tllapäisjulkalsut.

Kustannusyhtiöiden edustajain 
ehdotus

Edustajakokouksen kestäessä ovat sanomalehtiyhtlöiden 
edustajat pitäneet useita neuvottelukokouksia, joissa ottaen 
huomioon sekä koko järjestömme että kunkin kustannusliik
keen edut, ovat sopineet muutamista yhteisesti noudatetta
vista menettelytavoista ja  yhteistoiminnasta liikkeiden hoi
dossa. Nämä sopimukset, Jotka täten esitetään edustajako
kouksen tietoon Ja arvosteltavaksi, epäilemättä tulevat suu
resti edistämään liikkeiden yhteistoimintaa sekä järjestön 
eheyttä, ja  edustanevatkin kaiken mitä nykyoloissa tässä yh
teistoiminnassa käytännölliseltä kannalta katsoen voidaan 
saavuttaa.

Tämän perusteella ehdotamme, että edustajakokous tyy
tyisi tähän järjestelyyn, ja  hyväksymällä sen antaisi tälle

Kokous katsoo, että s .s. järjestön tunnustamien kustan
nusyhtiöiden yhdistäminen nykyisin yhdeksi osakeyhtiöksi on
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käytännöllisesti mahdoton, eikä liioin tarkotuksen mukaista 
ole saattaa mainittuja yhtiöitä s. s. järjestön suoranaiseksi 
omaisuudeksi tai toimeenpanevan komitean eli jonkun muun 
komitean virallisesti hallittaviksi.

Ottaen huomioon, että puoluelehtien osakkeet suurim
maksi osaksi ovat S. S. Osastojen hallussa, on se takeena siitä, 
että niitä hallitaan mahdollisimman kansanvaltaisesta Jota- 
vastoin, Jos osastot siirtäisivät osakkeensa toimeenpanevalle 
komitealle, siirrettäisiin samalla joukkojen valta harvojen kä
siin.

Kokous sen vuoksi pitää puoluelehtien nykyistä omista
mis- ja  hallitsemistapaa mahdollisimman parhaana, kuitenkin 
kehottaen kaikkia s. s. järjestön tunnustamia kustannusyhti
öitä kehittämään taloudellista yhteistoimintaa keskenään.

Päätettiin kustantaa kaikki S. S. K. Yhtiöissä kustan
nettavaksi otettavat k irjat yhteisesti ja  sitä varten valita yh
teinen kirjateosten arvostelulautakunta.

Mikään kustannusliike ei ole oikeutettu ottamaan kus
tannettavakseen teosta, johon el ole kaikkien yhteistä suos
tumusta

Uuden teoksen hankittuaan Ja saatuaan ensin arvostelu- 
komitealta suosiollisen lausunnon ilmoittaa kukin yhtiö hank
keensa toisille yhtiöille, Jotka ilmoittaessaan suostumuksensa 
teoksen kustannettavaksi ottamiseen myöskin ilmottavat 
kuinka monta kappaletta tä tä  teosta tahtovat, ja  suostuvat 
maksamaan kustannukset.

Kukin yhtiö on vastuunalainen tästä ennakkotilaukses
taan, joiden perusteella painoksen suuruus määritellään, ja 
on tästä ennakkotilauksestaan velvotettu suorittamaan kus
tannukset etukäteen.

Painokustannukset lasketaan yhteisen arvlolaskutarlffln 
perusteella; tuotantokustannuksiin lasketaan myöskin lähe- 
tyskulut.

Sen jälkeen kun Joku yhtiö on myynyt loppuun tämän 
ennakkotilauksensa eli oikeammin oman osansa, on sillä oi
keus saada näitä kirjoja vielä toisilta kustannusliikkeiltä, 
joilla niitä on varastossa, suorittamalla lähetyskulut tuotanto
kustannusten lisäksi.
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fehdotus, että yhteisesti maksettaisiin hyvistä kirjoituk
sista, jotka sitten jimaistaisiin kaikissa lehdissä yhtäaikaa, 
jätettiin  toimittajien keskenään sovittavaksi ja  päätettä
väksi.

Tilapäisjulkaisujen rajoittamisesta el päästy minkäänlai
seen päätökseen.

Päätettiin ottaa yhteinen asiamies, jolle maksetaan poh
japalkkaa $60.00 kuukaudessa sekä 30 prosenttia asiamles- 
palkkiota sanomalehdistä ja  kaikista omista kustantamista 
kirjoista ja  julkaisuista ja  10 pros. osakkeista. Kiertävän 
asiamiehen on annettava $1,000 takaus.

Kaikille palkallisaslamiehille päätettiin maksaa 25 pros. 
asiamiespalkkiota sanomalehdistä ja  omista kustantamista 
kirjoista. Kaikkien paikallisasiamiesten on annettava 
$25.00 rahallinen takaus, josta he saavat 4 pros. koron ja  vel
kakirjan.

Ulkoapäin tilattujen kirjojen painamisesta päätettiin 
muodostaa erityinen tariffi ja  sitä laatimaan valittiin Num- 
mivuori. Tariffi lopullisesti hyväksytään kirjevaihdon 
avulla.

Päätettiin, että jokainen liike tiedustelee paperinhankkl- 
joilta, kuinka paljon ne antaisivat alennusta jos ostettaisiin 
250 tonnia sanomalehtipaperia vuodessa lähetettynä 70 ton
nia Astoriaan, 70 Fitchburgiin ja  vähintäin 110 tonnia Han- 
cocklin.

Päätettiin tiedusteUa saksalaisilta firmoilta tänne joulu
kortteja ja millä hinnalla niitä saisi, Jos ostettaisiin 100,000 
korttia vuodessa. Asia lopullisesti päätetään kirjevaihdon 
kautta.

Päätettiin, että jokainen liike hankkii itselleen stereo- 
tyyppilaitoksen jolla voidaan monistaa kuvat, krjoitukset, 
y .m. vaihdettavaksi lehtien kesken.

Päätettiin neljän liikkeen nimessä tiedustella Suomen 
suurimmilta kustannusliikkeiltä kuinka paljon ne antavat 
alennusta, jos ostetaan heiltä kirjallisuutta. Tilaukset teh
dään yhteisesti, mutta kirjat ja  laskut ovat lähetettävät kul
lekin erikseen. Kirjain hinta ja  asiamiespalkkio määrätään 
yhteisesti. Nummivuori valittiin asian alkuunpanijaksi.
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Lapatossu ja Väkäleuka
CANADAN S. S. JÄRJESTÖN TOIMEENPANEVAN KOMI

TEAN KIRJELMÄ.
Toronto, toukok. 30 p. 1912.

Amerikan Suomalaisen Sosialisti Järjestön edustajako
koukselle, Smith ville, Minn.

Toverit:
Sen viime syksynä syntyneen Työkansan Ja Työmiehen 

kustannusyhtiöiden välisen pilalehtijupakan johdosta esi
tämme, että

1. ) Vaikka edustajakokous ei voikaan nyt tehdä pää
töstä asian ratkaisemiseksi eikä kajota kustannusyhtiöiden 
sääntöihin, niin tulevaisuuden varalta ehdotamme asiasta kes
kusteltavan, joka voisi olla esityksenä tuleville yhtiökokouk
sille.

2. ) E ttä asiaa käsiteltäessä otettaisi asia siltä kannalta, 
että se tulisi olemaan eduksi Yhdysvaltain sekä Canadan suo
malaiselle sos. järjestölle. Ja  ottamalla huomioon ne valkeu
det, Joissa me täällä rajan takana toimimme, jonka edistämi
seksi on täytynyt hartiavoimalla harvalukuisten osastojen ja  
yksityisten eteenpäin puskea puoluelehteämme Työkansaa 
Jolla yhtenä apulähteenä on ollut Väkäleuka.

3. ) Olemme edelleen sitä mieltä, että: yksi kunnolleen 
toimitettu pilalehti on kylliksi tällä mantereella, olkoon sen 
ilmestymispaikka missä tahansa. Mutta asiain näin ollen, 
olisi mielestämme paras yhdistää molemmat ja  jos katsottaisi 
edullisemmaksi, että se sitte ilmestyisi Työmiehen yhteydessä 
(jolla on enempi Ja paremmat koneet.) Niin tulisi Työkan
san saada vuosittain sen verran korvausta mitä Väkäleuka on 
tuottanut voittoa.

4). Olisi toimittava siihen suuntaan että S. S järjes
töillä olisi kontrollivalta puoluelehtlen ja  niiden yhteydessä 
ilmestyvien julkaisujen yli ettei mitään näistä saisi ruveta 
ilmestymään, ta i uusia perustaa ilman järjestön antamaa lu

—  105 —



paa tahi hyväksymistä. Välttääksemme tulevaisuudessa 
moisia Jupakoita syntymästä.

Puoluetoveruudella:
O. S. S. Järjestön t. p. komitea.

J. F. Lahti, kirjuri.

M. Hahlin alustuksesta ponsi:
että Yhdysvaltain S. S. Järjestön edustajako

kous velvoittaa Työmiehen kustannusyhtiön 
lakkauttamaan Lapatossun.

Jos edelläoleva tulee päätökseksi, me sitou
dumme tekemään kaiken mahdollisen, saadak
semme Väkäleuan tarkoitustansa vastaavaksi.

Maatalouskysymys
FABMABIEN HEBÄTYS.

Sebekan, Minn. S. S. Osasto kokouksessaan t. k. 12 p. 
päätti tulevalle edustajakokoukselle esittää:

että puoluelehtien on enemmän lainattava huo
miota farmarikysymykselle kuin mitä ne tähän 
asti ovat lainanneet, joka voi tapahtua vain 
siten, että niihin perustetaan ainakin kerran vii
kossa oleva erikoinen farmarlosasto, sillä se on 
välttämätöntä kahdestakin syystä, nimittäin so
sialismin levittämisessä Ja puoluelehtien tilaa- 

laajamäärän kohottamisessa farmarien keskuu
dessa.

Perusteluksi lausumme seuraavaa:
Amerikalainen pienfarmari on teollisuustyöläisen kanssa 

samassa asemassa siinä, että heidän työnsä tulokset riistää 
suurkapitalismi, nykyinen riistojärjestelmä. Mutta pienfar- 
marln riistäminen el tapahdu niin suoranaisesti kuin teolli
suustyöläisen, ja  siksi el heille saa heidän asemataan sa
malla kertaa selville, vaan täytyy siinä käyttää eri tapoja. 
Mutta Joskaan ei farmaria riistetä niin suoranaisesti, tapah
tuu se silti yhtä perinpohjaisesti, ja  siksi el sosialismin levit
täminen ole heidän keskuuteensa mikään mahdoton kysy
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mys, jos siinä vain oikealla tavalla toimitaan. J a  se olkea 
tapa on, ei ainoastaan puhutun sanan — joka sekin on, 
ainakin näihin asti ollut hyvin vaillinaista — vaan myöskin 
painetun sanan levittäminen.

Kuitenkin jokainen, joka vähänkään tuntee plenfarma- 
rlen asemaa, sekä on seurannut puoluelehtlä, täytyy tunnus* 
taa, että niiden sisältö el missään suhteessa ole vastannut tar- 
kotustaan.

On kylläkin kokeiltu erikoisilla farmlosastöillä, mutta 
mikä sitten lienee ollutkin syynä, joko tietämättömyys ta i 
välinpitämättömyys, ta i ehkä molemmat, kuitenkaan nuo osas
tot eivät ole olleet sitä mitä niiden pitäisi olla, ne ovat vain 
sisältäneet joitakin neuvoja käytännöllisessä farmi työssä, 
mutta sosialismia, enempää kuin farmarien yhteiskunnallista 
asemaakaan ei niissä ole selostettu, Joka kuitenkin olisi tär
keintä. Ja  sitten nuo neuvotkin, eivät nekään ole olleet so
vellettuja pienfammukseen keskivaltiolssa, vaan enempi län
nen (tarkottaa Työmiehessä olleita neuvoja) suurfannausta 
niissä on selostettu, Joten on käynyt niin, että porvarilehdet 
ovat tässä vieneet voiton käytännöllisyytensä tähden, sillä 
kirjoitukset ja selostukset niiden fanniosastoissa ovat otetut 
lähiympäristöistä ja  ovat niihin sovellutettuja. On kylläkin 
sanottu, että puoluelehdillä on siksi vähän farmarltilaajia 
että niitä varten ei kannata minkäänlaista osastoa toimit
taa. Mutta minkälaiseen asemaan Joutuu puoluelehden asia
mies kaupatessaan lehteään vanhoilliselle farmarille? — Mah
dollisesti vähän valehtelemalla voi tuon farmarin saada tilaa
maan lehteä joksikin aikaa, mutta nähtyään ettei se sisällä
kään sitä mitä hänelle sanottiin sen sisältävän, el häntä saa 
hyvällä eikä pahalla jatkamaan tilaustaan. Ja  tämä on luon
nollista juuri siksi, että hän el ole siitä saanut lukea koskaan 
sellaista, joka häntä innostaisi, sillä mitä hänelle kuuluu ker
tomukset työläisten taisteluista, vaatiessaan lyhyempää päi
vää, parempaa palkkaa y. m. s. Mutta jos selvitettäisiin 
Juuri hänen asemaansa, mitenkä häntä ryöstetään, myydes- 
sään tuotteitaan, samoin ostaessaan, korkeissa rahan ko
roissa, veroissa y. m. lukemattomilla eri tavoilla, niin silloin 
olisi mahdollisuus levittää puoluelehtlä farmlseuduUlakln, Ja
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silloin farmarit myös antaisivat äänensä sosialistipnolneelle. 
Myöskin on välttämätöntä aina silloin kun erikoisia agitat- 
sionipalnoksia otetaan, että myöskin farmarit siinäkin tulee 
otetuksi huomioon, siten e tu  helU varten oteUan oma pai
noksensa, tai jos se on mahdotonta, niin ainakin saakoon far- 
marikysymys suhteellisen tilan ja huomion yhteisessä painok
sessa, sillä farmarien keskuudessa olevat sos. osastot haluaisi
vat näiU painoksia levittää, mutta Uhän saakka on se ollut 
turhaa, sillä farmarien asema el ole missään saanut huomiota 
osakseen. Toivomme, että nyt kerrankin, ei ainoastaan teh
täisi päätöksiä, vaan myöskin pantaisiin ne käytännössä toi
meen, siten nilsU koituisi todella hyötyä sosialistiselle liik
keelle, sillä ollaksemme käytännöllisiä sosialisteja, meidän 
täytyy ottaa huomioon kaikki ne seikat, Joista todella hyö
tyä on. Jokainen ääni, tulkoonpa se mistä hyvänsä, on osa 
siitä voimasta, joka nykyisen järjestelmän tukipylväitä Jär
kyttää, samalla kun se on vähentänyt kapitalistisen järjestel
män voimaa ja  olemassaolon mahdollisuutta.

Toivomme on, tetä tuleva S, S. Järjestön edusUjakokous 
ottaa muiden kysymysten ohella myöskin tämän kysymyksen 
huomioon ja  tekee päätöksen sosialistisen liikkeen sekä kär
sivän luokan etua silmälläpitäen, ja  toimii, Jos mahdollista, 
niin että päätös ei jää ainoastaan kuolleeksi kirjaimeksi.

Sebekan, Minn. S. S. Osaston puolesta:
Joseph Wilson, Vilho Keskinen, E. V. Haapanen.

(Osaston leima.)

F AB MARIT MUKAAN.

Alustus S. S. edust. kokoukselle 1912.

Viime edustajakokoukselle oli laadittu useampiakin alus
tuksia tästä kysymyksestä, nimittäin sosialistipuolueen suh
teesta pienviljelijöihin ja  pöytäkirjan mukaan sitä Jauhet
uinkin kokouksessa aika tavalla. Käytännöllisiä tuloksia ei 
siitä kuitenkaan koitunut, mutta periaatteellista merkitystä 
sillä lienee ollut ja  kun sen jälkeen mutenkin on periaatteelli
nen kanta tästä kysymyksestä jonkun verran selvinnyt ja  va
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kaantunut niin voinemme sen puolen asiasta lyhyesti sivuut
taa  ja  pyikiä vaan käytännöllisiin tuloksiin, s. o. tekemään 
sitä mitä periaatteemme velvoittaa.

Kyllin selvää on, että samanlainen menettelytapa järjes
tämisessä ei sovi kaikkialla. Metsätyöläinen tarvitsee toiset- 
laista agitatsloonia kuin tehdastyöläinen, tehdastyöläinen toi- 
sellaista kuin maanviljelijä j. n. e. Siis saadakseen parhaim
pia tuloksia aikaan, täytyy kullekin näistä suurista ammatti
ryhmistä järjestää sille ominainen Ja sille soveltuva agitat- 
siooni. Näihin asti ovat kuitenkin n, a  farmarit Jääneet koh
tuuttoman vähälle osalle, ettemme sanoisi osattomaksi sosia
listisesta valistustyöstä suoranaisesti puolueemme toimesta, 
huolimatta siitä, että tämä joukko käsittää hyvin huomatta
van osan koko suomalaisesta väestöstä samoin kuin farmarit 
yleensä noin 40 pros. koko maan väestöstä ja  e ttä juuri heissä 
farmareissa on suhteellisesti suurempi prosentti äänikelpoisla 
kuin millään muulla ammattialoilla, puhumattakaan siltä mitä 
he voisivat saada aikaan kunnallisella alalla jos vaan ym
märtäisivät puoliansa pitää! Nämä ovat seikkoja, jotka sa
malla kun huomataan se kaikin puolin puutteellinen ja  kiris
te tty  asema missä he taloudellisesti ovat, täytyy tärkeänä 
huomioon ottaa. Kun se tendään, niin varmasti Jää sosialisti- 
puolueen velvollisudeksi heitä kohtaan tästä eteenpäin paljon 
enemmän kuin tähän asti. Ehdotamme siis tälle kokoukselle 
työksi samalla kuin mahdollisesti laatia lyhyt selväpiirteinen 
periaatteellinen ohjelmaponsi, etupäässä kääntää huomio käy
tännölliseen farmarien herätystyöhön, järjestämällä heille so
veltuva johdonmukainen agitatsiooni siten, että

a) tämä kokous velvoittaa s. s. järjestön toimeenpanevan 
komitean hankkimaan farmarien herätystyöhön sopivaa agl- 
tatsloonikirjallisuutta ja  toimimaan niin että se tulee sopi
valla tavalla maksuttomasti jaetuksi, johon tarkotukseen 
kokous luovuttaa järjestön varoja;

b) tämä kokous velvoittaa kunkin piirijärjestön huolehti
maan erityisten puhujien lähettämisestä farmlseudulle, johon 
tarkoitukseen olisi myönnettävä apua järjestön yleisestä kas
sasta; Ja

c) tämä kokous velvoittaa puoluelehtlemme toimitusten
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kiinnittämään huomiota tähän asiaan, julkaisemalla asiaa va
laisevia kirjoituksia, kustantamalla samaan tarkoitukseen so
veltuvaa kirjallisuutta sekä sopivalla tavalla klihoittamalla 
ja  huojentamalla niiden levittämistä.

Hyväksytty New Ipswichin, Ashburhamln Ja Ashbyn yh
teisessä edust.-kokouksessa Ashbyn Majalla 12 p. toukok. 
1012.

Osuustoiminta
Kysymyksen oli alustanut O. Löijä. Alustus keskittyi 

seuraavan kansainvälisen sos. Kongressin Kööpenhaminassa 
laatiman ponnen ympärille:

E ttä  työväenluokalle on mitä tärkeintä käyt
tää luokkataistelussaan osuustoiminnallista 
asetta. Kongressi kehottaa sen vuoksi mitä 
kiinteimmin kaikkia ammatillisesti järjestyneitä 
työläisiä tulemaan ja  jäämään toimiviksi jäse
niksi osuusliikkeisiin ja  toimimaan osuusliik
keissä sosialistisessa hengessä, estääksensä 
osuusliikkeitä muuttumasta arvokkaasta kei
nosta työväenluokan järjestymistä ja  kasvatta
mista varten keinoksi, jolla heikennetään sosia
listista yhteenkuuluvaisuuden henkeä Ja kuria.

Kongressi velvottaa sen vuoksi puoluetove
reita vaikuttamaan osuusliikkeissä siihen suun
taan, että voittoa el yksinomaan käytetä Jäse
nille jaettaviin voitto-osuuksiin, vaan myös ra
hastojen muodostamiseksi, jotka tekevät osuus
liikkeille mahdolliseksi, joko itse tel liittojensa 
ja  keskusliikkeittensä kautta siirtyä osuustoi
minnalliseen tuotantoon ja  huolehtia jäsentensä 
kasvatuksesta ja  sivistämisestä samoinkuin nii
den avustamisesta, että niiden henkilökunnan 
palkka- ja  työolot järjestetään yhteisesti ammat
tiyhdistysten kanssa, että niiden omat liikkeet 
ovat kaikessa suhteessa mallikelpoisesti järjea-
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tettyjä, sekä että tavaroita ostettaessa riittä
västi otetaan huomioon ne ehdot, Joiden alaisina 
niitä valmistetaan.

Onko ja  missä määrin osuuskuntien suorastaan 
omista varoistaan tuettava valtiollista ja amma
tillista liikettä, on jätettävä jokaisen maan 
osuustoiminnallisten järjestöjen ratkaistavaksi.

Ottaen huomioon, että ne palvelukset, jolta 
osuustoiminta voi suorittaa työväenluokalle, voi
vat tulla sitä suuremmiksi, mitä voimakkaampi 
ja  kiinteämpi se itse on, selittää kongressi, että 
jokaisen maan osuuskuntien on muodostettava 
yksi yhtenäinen Uitto.

Kongressi selittää vihdoin että työväenluokan 
edun kannalta sen taistelussa kapitalismia vas
taan, on välttämätöntä, että suhteet valtiollis
ten, ammatillisten ja  osuustolminnaUlsten Jär
jestöjen välillä tulevat yhä lähelsemmlksl liman 
että sen kautta niiden Itsenäisyyteen kosketaan.

Naisten ehdotuksia
PÖYTÄKIRJA

tehty naisten neuvottelukokouksessa S. S. Jär
jestön edustajakokouksen yhteydessä 1 p. ke- 
säk. 1912. Kokouksen puheenjohtajaksi vallt- 
tiin Ida Pasanen ja  kirjuriksi allekirjoittanut.

Kokouksessa olivat läsnä seuraavat edustajat: Ida Pa. 
sanen, Rosa Välimäki, Ingrid Ketonen, Hilda Sandberg, 
Anni Ryynänen, Olga Fast ja  HeUin Vitikainen. Vielä oli 
Hancockin naisten unlo lähettänyt edustajakseen Hilma 
Ahlstetdin, häneUe myönnettiin edustajaoikeudet.

1) Enslmäisenä kysymyksenä kokouksessa keskustel
tiin siitä, tultaisiinko vastaisuudessa pitämään naisten neu
vottelukokouksia s. s. järjestön edustajakokousten yhtey
dessä edustajiksi saapuneiden naisten kesken. Keskuste
lussa ilmeni se mielipide, että naisten kokoontuminen on 
tarpeellinen. Lopullisen päätöksen saamista varten päätet
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tiin asia esittää järjestävän valiokunnan kautta edustaja
kokoukselle.

2) Keskusteltiin agltatsionltyön järjestämisestä nais
ten keskuudessa. Kokous oli yksimielinen siitä, että nais
ten herätystyöhön on kiinnitettävä entistä enemmän huo. 
miota. Naisten agitatsionikomiteoita on lukuisemmln perus
tettava ja  on näiden komiteain tehtävä herätystyötä pane
malla toimeen keskustelukokouksia, levittämällä kirjalli
suutta ja  pitämällä puheita naisten taloudellisen, sekä pölli- 
tiilisen aseman selvittämiseksi, Näiden komiteain on 
myös teroitettava naisille kansalaisoikeuksien hankkimisen 
tärkeyttä ja  avustettava heitä niiden hankkimisessa.

Kokouksen laatima ponsi, koskeva naisten agitatslonl- 
työtä päätettiin jättää agitatsionivaliokunnalle.

3) Keskusteltiin nuorisoliiton perustamisesta. Keskus
telussa ilmeni se, että nuorisoliitto on tarpeellinen perus
taa. Englannin kieliset toverit ovat useissa paikoissa pan< 
neet alulle nuorlsollittohomman, joten päätettiin ehdottaa, 
että suomalaiset kaikkialla, missä suinkin mahdollista liit
tyisivät heidän kanssaan yhteistoimintaan.

4. Keskusteltiin äitiysvakuutuskysymyksestä. Tuotiin 
esille niitä seikkoja, millaisiin olosuhteisiin Joutuvat työ- 
läisäidlt ja  heidän lapsensa synnytyksen aikana ja  muul
loinkin, kun kukaan ei heidän toimeentulostaan huolehdi. 
Kysymyksen suhteen hyväksyttiin kansainvälisen sosiall- 
deunokratisen naisten konventsionin päätös. Oltiin sitä 
mieltä, että siellä hyväksytyt pykälät ovat liitettävät Ame
rikan sosiallstlpuolueen ohjelmaan.

5) Keskusteltiin Toverittaren levittämisestä ja  talou
dellisen aseman tukemisesta. Hancockin edustajat ilmoit
tivat, että he ovat aikoneet paikkakunnallaan panna toi
meen kilpailun Toverittaren levittämiseksi. Kokous lausui 
toivomuksena, että kaikkialla, missä suinkin mahdollista, 
pantakoon toimeen kilpailuja sekä muilla sopivilla keinoilla 
levitettäköön lehteä. Ennen kaikkea velvottaa kokous 
osastojen valitsemaan kirjeenvaihtajia, jotka lehden pals
toilla tuovat esille kullakin paikkakunnalla tapahtuvia asi-
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olta, kuten kapitalistein ja  työläisnaisten välisistä taiste
luista, naisten toiminnasta tärkeimmät kobdat y. m. sellai
set, Jotka edistävät lehden levenemistä.

6) Naisten neuvottelukokouksen pöytäkirja päätettiin 
esittää liitettäväksi edustajakokouksen pöytäkirjaan.

7) Pöytäkirjan tarkastajiksi valittiin Olga Fast Ja 
Anni Ryynänen.

Kokouksen puolesta 
Hellin Vitikainen.

Pöytäkirjan tarkastaneet Ja oikeaksi huomanneet
Olga Fast. Anna Ryynänen.

EHDOTUS S. S. JÄRJESTÖN EDUSTAJAKO
KOUKSELLE.

Kesäk. 2 p:nä 1912 pitivät s. s. järjestön yleiseen edus
tajakokoukseen saapuneet naiset keskinäisen neuvotteluko
kouksen, jossa päätettiin esittää s. s. järjestön edustajako
koukselle seuraavaa: “ Koska viime aikoina on näkynyt 
yhä tärkeämmäksi meille työläisnaisille se seikka, että nai
set järjestääkseen vaikuttavan agltatslonityön suomalaisten 
työläisnaisten keskuudessa tarvitsevat aina silloin tällöin 
kokoontua keskenään neuvottelemaan agitatsionityön jär
jestämisestä paikkakunnilla, niin katsoivat naiset neuvot
telukokouksessaan, että sopivin tilaisuus edellä mainittua 
tarkoitusta varten on Juuri S. S. järjestön edustajakokouk
sen yhteydessä. Kokouksessa ilmeni sellainen mielipide, 
että niiden asiain käsittely, jotka lähemmin koskevat nai
sia ehditään kyllä tehdä yhtenä päivänä ja siksi päiväksi 
ehdotettiin päivä ennen edustajakokouksen alkua.

Perustelut: koska naisia vielä työskentelee erilaisilla 
työaloilla, kuin miesten työsuhteet ovat Ja koska heidän 
henkinen kehityksensä on vielä jälessä miesten kehitysta
soa, eikä luokkataistelu ole heille vielä lähimainkaan sel
villä, niin on tarpeellista harj ottaa naisten keskuudessa sel
laista agitatslonityötä, jonka kautta heitä voidaan pikem
min opettaa ymmärtämään asemaansa. Edelleen on käynyt 
selville, että naisten työsuhteet eri paikkakunnilla myös
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kin eroavat toisistaan, Joten agitatsionityön tekeminen eri 
paikkakuntiinkin nähden vaatii erilaisia menettelytapoja. 
Sen vuoksi on tarpeellista, että naiset voivat kokoontua 
keskenänsä näistä asioista keskustelemaan Ja päättämään.

Vielä näiden edellä mainittujen seikkojen lisäksi sel
laiset kysymykset kuin lasten kasvatus, äitien ja lasten suo
jelus ovat niitä asioita, jotka lähemmin koskevat naisia, 
sekä siis velvoittavat heitä erityisesti niihin kysymyksiin 
kajoomaan.

Koska kaikkien näiden kysymysten perinpohjainen har
kitseminen kuluttaisi liian paljon varsinaisen kokouksen 
kallista aikaa, joka muiden suurempien yhteiskunnallisten 
kysymysten pohtimisessa aina tahtoo käydä lilan lyhyeksi, 
niin ilmeni kokouksessa se mielipide, että naiset tällaisissa 
neuvottelukokouksissaan jo voisivat edeltäpäin valmistaa 
asioita seikkaperäisemmin ja  sitten alistaa keskusteluista 
johtuneet päätösehdotukset s. s. järjestön yleisen kokouk
sen hyväksyttäväksi. Siten ehkä säästäisimme aikaa kuin 
myöskin päästäisiin agitatsionityön järjestämisen suhteen 
paremmin yksimielisyyteen, kuin mitä on tähän asti päästy, 
sekä siitä mahdollisesti olisi suurempaa hyötyä naisten he. 
rätystyössä, kun asioihin oltaisiin seikkaperäisemmin sy
vennytty ja  käsitettäisiin olosuhteet eri paikkakunnilla.

Kokous ehdottaa päätökseksi:
että s. s. järjestön koko maata käsittävän 

edustajakokouksen yhteydessä pidetään edus
tajiksi valittujen naisten kesken neuvotteluko
kous päivää ennen järjestön edustajakokousta; 
ja  että järjestön kassasta maksetaan heille 
päiväpalkka siltä kokouspäivältä samoin kuin 
muiltakin kokouspäiviltä.

Kansalliskonventsioonin pöytäkirjas
ta lyhennysote suomeksi

Dulutbin osastossa on tov. O. Humon tehnyt seuraavau 
ehdotuksen, Jonka osasto hyväksyi järjestön kokoukselle 
esitettäväksi:

—  114 —



Suomalaisen sosialistijärjestömme osastot ovat joutu
neet yhä vilkaampaan vuorovaikutukseen toiskielisten to
vereitten kanssa. Suomennettujen kirjain ja  jokapäiväisten 
lehtien kautta voidaan jo koko tarkkaan seurata amerika- 
lalsta työväenliikettä ja  suhtautua siihen asianmukaisesti. 
Puutteellisuutena täytyy kuitenkin pitää sitä, että puolueen 
suomenkielisillä jäsenillä ei ole saatavana Amerikan sosia- 
listlpuolueen tärkeimpiäkään päätöksiä, Joihin kuitenkin 
usein vedotaan. Ne ovat kyllä aikanaan esitetyt, hätäi
sesti suomennettuina sanomalehtireportelssa, mutta kuinka 
moni on sattunut niitä säilyttämään! Tämä yhä huuta- 
vammaksi käyvä puute on nyt poistettava.

Emme kyllä jaksa kustantaa itsellemme suomeksi koko 
Indianapolisin konventsloonin pöytäkirjaa, mutta rlittälsi- 
kin, jos saisimme keskusteluista pätevän referaatin ja  pää
tösponnet. Sellainen kirjanen on siis toimitettava. Tähän 
voitaisiin myös ottaa tärkeimpiä kohtia entisten edustaja
kokousten pöytäkirjoista.

Arvellen, että tällaisen toimenpiteen välttämättömyys 
on pitemmittä puheitta selvä, ehdotetaan järjestön edusta, 
jakokauksen hyväksyttäväksi:

Olkoon päätetty,

että Suomalainen Sosialistijärjestö suomen- 
nuttaa ja  kustantaa Amerikan sosialistlpuo- 
lueen Indianapolin edustajakokouksen päätök
set ja  selostuksen keskustelujen tärkeimmistä 
kohdista; tämän yhteyteen otetaan myös yh
teenveto edellisten puoluekokousten pöytäkir
joista, varsinkin niistä päätöksistä, joihin Indi
anapolin kokouksessa erityisesti vedotaan.

Orjakontrahdit
Nykypäivinä työläisten oloja kiristää kapitalistinen 

teollisuusjärjestelmä, samalla työnantajat kiertävät niitä la
keja, Joita porvarilliset lainlaatijat ovat laatineet työväen 
suojeluslaeiksi, erittäinkin näissä kesklvaltloiden rautakal-
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vantoalueilla, joissa työt ovat hirveän vaarallisia ja  vuo
sittain joutuu suuret joukot työläisiä tapaturmien ja  ennen
aikaisen kuoleman uhriksi ja  näillä rautakaivantoaluellla 
työskentelee suuret joukot suomalaisia sosialistipuolueen jä
seniä. Näillä rautakaivantoaluellla ovat kaivantojen omis
ta ja t ottaneet käytäntöön niin kutsuttuja orjakontrahteja 
(eli miksi niitä voisi nimittää). Näihin kontrahteihln vaa
tivat kaivoskomppanlat kirjoittamaan nimensä työnetsijäin, 
Ja jos el kirjolta, niin el saa työtä. Nämä samaiset kont
rahdit ovat saattaneet järjestyneet työläiset tyytymättö
miksi ja  koettavat he olla mikäli mahdollista niiden alle 
nimeänsä kirjoittamatta ja  halveksivat yleisesti sellaista 
henkilöä, joka on kirjoittanut nimensä sanottujen kontrah
tien alle, Jopa on Jollakin paikkakunnalla henkilö erotettu 
pois sosialistipuolueesta, syystä kun on kirjoittanut nimensä 
sanottujen kontrahtien alle. Mutta nykyään, kuten kautta 
aikojen suurteollisuuden aikakautena, on suurin osa palkka
työläisiä siinä taloudellisessa asemassa, että ovat pakotetut 
tekemään tekoja, ja  hyväksymään ehtoja, jotka ovat heille 
epäedullisia Ja turmiollisia, sillä nälkä pakottaa tekoihin, 
joita he eivät periaatteellisesti hyväksy. J a  sosialistipuo
lueen säännöissä el mainita mitään siitä, onko se puolueri
kos eli ovatko henkilöt kelvollisia puolueen jäsenyyteen, 
jotka kirjoittavat nimensä sanottujen kontrahtien alle.

Ylläolevan johdosta ehdottaa ja  vaatii Auroran 8. S. 
Osasto, että S. S. Järjestön edustajakokous keskustelee ja  
päättää mille kannalle S. a  Järjestö asettuu jäseniinsä 
nähden, että voivatko S. S. osastot ottaa eli pitää jäsene
nään henkilöä, joka on kirjoittanut tai kirjoittaa nimensä 
rautakaivantokomppanioiden käytäntöön ottamien orjakont- 
rahtien alle.

Hyväksytty, Aurora, Minn., S. S. Osaston kokouksessa 
19 p. toukokuuta 1912.

Arvi Lehtonen, kirjeenvaihtaja.
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Suhtautumisemme taloudellisiin jär
jestöihin

Länsipiirin edustajakokous esittää ensi kesäkuussa pi
dettävälle s. s. järjestön edustajakokoukselle, että kysymyk
sestä: “ Suhtautumisemme taloudellisiin järjestöihin” , hy
väksyttäisiin Hancockin kokouksen ponnet tälle kysymyk
selle seuraavalla lisäyksellä: “ Samalla kun soslallstlpuolue 
tunnustaa lndustriallsen — teolllsuusalottaln — järjestäyty
mismuodon” .

Mutta poistettakoon ponsien edellä oleva “ selitys” , 
joka “ selitys” , jättää I. W. W. liiton, yhtenä taloudelli
sena järjestönä, poikkeustilaan muihin taloudellisiin järjes
töihin nähden. Ponsi tulisi kuulumaan:

l:ksl) Samalla kun soslallstlpuolue tunnus
taa lndustriallsen — teolllsuusalottaln — jär- 
jestymismuodon velvoitta se ammattijärjes
töissä toimivia jäseniänsä vaikuttamaan voita
vansa samaan ammatti- ja  samaan teollisuus
alaan kuuluvien itsenäisten kuin myöskin eri 
liittoihin kuuluvien järjestöjen Ja liittojen 
yhteenliittymiseksi ja  solidarisemman sekä vai
kuttavimman yhteistoiminnan alalla katsomatta 
kunkin järjestön tai liiton valtiollista ajatus- 
kantaa.

2:ksi) Sosiallstipuolue velvoittaa paikallis- ja  
valtlojärjestöjään pyytämään ja  keholttamaan 
kullakin paikkakunnalla toimivia ammattijär
jestöjä ottamaan osaa sosiallstipuolueen kanssa 
kaupungin, kunnan ja  valtion vaaleja varten 
valmistettavan ohjelman ja  vaatimusten laatlml- 
miseen.

Samoin on ammattijärjestöissä olevien sosia- 
listlpuolueen jäsenten velvollisuus vaikuttaa 
järjestöissään valtiollisen toiminnan aikaansaa- 
saamista, kehottamalla järjestöhän ottamaan 
sosiallstipuolueen kanssa osaa vaaliohjelman ja
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yleisten vaatimusten laatimiseen sekä vaalira- 
haston kartuttamiseen.

BUTTEN S. S. OSASTON ALUSTUS SUOM. JÄRJESTÖN 
EDUSTAJAKOKOUKSELLE.

Mo hyväksymme alustuksena seuraavat ponnet:
"Koska ammatti- tai craft-unionistinen liike 

on osottautunut suuressa määrin helkkovoimal- 
seksi solidarisuuden puutteen ja vanhanaikais
ten menettelytapojen takia, ja

"Koska teollisuuden kehittyminen on mel
kein kaikkialla maailmassa asettanut suurtuo
tannon pientuotannon tilalle, ja

"Koska industrialisen unionlsmin periaat
teet ovat nyt tulleet ehdottomasti välttämättö
miksi työväenluokan etujen suojelemiseksi ja 
edistämiseksi, niin sentähden.

"Olkoon päätetty että ensiksi puolueemme 
suoraan ja  kursailematta tunnustaa industriaa- 
lisen unionlsmin välttämättömyyden ja  epäröi
mättä Ja pelkäämättä lausuu sen vakaumuksen, 
joka nyt jo jokaisessa puolueemme jäsenessä 
elää, että lndustrlalinen unionisin! on se talou
dellinen järjestymis- ja  talstelemlsmuoto, joka 
yhdessä sosialistisen valtiollisen liikkeen 
kanssa kykenee työväenluokkaa yhä kiinteäm
min trustiintuvaa kapitalistista luokkaa vas
taan menestyksellisesti puolustamaan Ja .va
pauttamaan työläiset orjuudesta, ja

"Koska Industrial Workers of the World ni
mellinen ammatillinen liitto on paremmin kuin 
entiset perustettu luokkataistelun pohjalle Ja 
niin sanotulle industriaallselle järjestysperlaat- 
teelle, ja  on siten työväestön etuja vastaava ja  
nykyajan vaatimusten mukainen, suositamme 
mainittua liittoa kaikkialla Ja erittäinkin sei-
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laisilla paikkakunnilla, Joissa el vielä ole työ
väestö ammatillisesti järjestynyt.

“ Puolueemme julistaa kannattavansa Ja aut- 
tavansa kaiken työläisten, niin järjestyneiden 
kuin Järjestymättömäinkin taisteluja kapltalls- 
tiluokkaa vastaan” .

Hyväksytty Butten S. S. Osaston kokouksessa touko
kuun 12 p. 1912.

J, W. Kuittinen. Matti Mularl. J. W. Uitto.
Jacob Juntunen. Matti Tupa.

Osaston valitsema komitea. (Osaston leima.)

Suomi-asia
Amerikan suomalaisen sosialistipuolueen edustajako

koukselle.
K. Toverit:—
Viitaten myötällltettyyn alustukseen lausumme sen 

toivomuksen että edustajakokous ratkaisisi kysymyksen 
siitä, tuleeko Amerikan S. S. Järjestö puolueena ryhtymään 
mihinkään järjestelmälliseen toimintaan Suomen itsenäi
syystaistelun tukemiseksi tai Suuomea vastaan tähdättyjen 
venäläistyttämis- ja valtiollisten sortotoimenpitelden vas
tustamiseksi, vai jättääkö se tällaisen toiminnan — alus
tuksessa tehdyn esityksen mukaisesti — yksityisten asiaa- 
harrastavien puoluetovereiden huostaan.

Syyt miksi pidämme jälkimäistä menettelyä itse asialle 
ehkä edullisempana, ovat seuraavat:

Kysymys Suomen valtiollisen taistelun avustamisesta 
luonnostaan on yleinen kysymys, joka koskee, ta i jonka 
ainakin luulisi koskevan kaikkia suomalaisia. Saadakseen 
jotakin merkitsevämpää aikaan Suomen hyväksi olisi asian 
luonnon mukaisesti vedottava mahdollisimman laajojen pii
rien kannatukseen. Mutta Jos asiaa ajetaan tiukkana puo- 
lueasiana, on varmaa, että kannatus supistuu vain sosialisti
siin tai heille myötätuntoisiin piireihin. Varsinkin jos
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amerikalaisen “ suuren yleisön”  kannatusta halutaan, pi< 
täisi välttää antamasta mitään puolueväritystä asialle.

Asettuessamme tälle kannalle olemme ajatelleet etu
päässä sitä, miten voitaisiin saada mahdollisimman paljon 
tuloksia — silti luonnollisesti kuitenkaan tinkimättä puo- 
lueperiaatteista. Ottaessamrae täällä Bostonissa alotteen 
siihen suuntaan kuin olemme asiaa tähän saakka kehittä
neet, nojauduimme sekä Kööpenhaminan kongressin päätök
seen että knsainvällsen soslalistitoim. Suomen asiasta anta
maan julistukseen. Kongressi päätöksessään kehottaa 
kalkkia sosiallstipuolueita ja  koko maailman kaikkia todel
lisia kansanvaltaisuuden puoltajia vastustamaan Suomea vas
taan kohdistettua kaappausta. Sosialistitoimiston julistuk
sessa samaten sanotaan: "Tällä vaikealla hetkellä käänty
vät suomalaiset puoluetoverit Kansainvälisen Sosialistilil- 
ton ja  kaikkien kansanvaltaista vapautta puoltavien aines
ten puoleen koko sivistyneessä maailmassa.”  Me täällä 
Bostonissa, voidaksemme menestyksellä vedota kaikkiin 
kansanvaltaista vapautta puoltaviin aineksiin Suomen asi
assa, katsoimme tarvitsevamrae sellaisten knsalaisalnes- 
temme välitystä, jotka vielä liikkuvat ja  vaikuttavat n. s. 
porvarillisten vapaamielisten piireissä, mutta jotka ovat jo 
siksi vapautuneita, että voivat toimia tällaisessa asiassa 
yhdessä sosialistien kanssa ja sosialistipuolueen valvonnan 
alaisina. Täällä Bostonissa on sellaisia aineksia löytynyt 
jonkunverran ja on niistä kieltämättä ollut tuntuvaa apua 
toiminnalle. Sama lienee suhde muillakin sellaisilla paik
kakunnilla, Jossa suomalaisasutus on monilukulsempi ja 
vankempi.

Näiden n. s. itsenäisten aineksien välityksellä on oUut 
tarkotuksena m. m. helpoimmin saada amerikalaisessa sano
malehdistössä julkaistuksi Suomen asiaa koskevia kirjoi
tuksia; rahavaroja voitaisiin siten saada ainakin Jonkunver
ran muualtakin kuin yksinomaan puoluejäsenten jo ennes
täänkin kylliksi rasitetuista kukkaroista j. n. e. Varsin 
vähäpätöiseksi emme myöskään arvioi sitä agltatsionimah- 
dolllsuutta, minkä tällainen toiminta sosialistisille jäsenille
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tarjoo. Tästä puolesta olemme täällä Bostonissa Jo ennät
täneet nähdä jonkunverran todisteitakin.

Haluaisimme vielä erityisesti terottaa paria seikkaa:
Emme ole aikoneet perustaa mitään Järjestöä Järjestön 

rinnalle, sillä täysin käsitämme sellaisen vahingollisuuden. 
Olemme alkaneet toimintamme yksityisenä, puhtaasti pai
kallisena komiteana, siis mahdollisimman irtanaisessa muo
dossa. Mahdollisesti tulee, siinä tapauksessa että toiminta 
nykyisessä muodossaan tulee jatkumaan, samanlaisia komi
teoita syntymään muillakin paikkakunnilla ja  niille saat
taa käydä tarpeelliseksi olla jonkunlaisessa yhteistoimin
nassa keskenään, mutta se ei vielä merkitsisi mitään jär
jestöä.

Olisi myöskin aivan harhaanosattua selittää alustuk
semme niitä kohtia, joissa puhutaan valmistautumisesta Ve
näjällä mahdollisesti uusiintuvien vallankumouksellisten pur
kausten varalta, siten että muka ajattellslmme mitään 
aseellista taistelua, sen järjestämistä tai tukemista. Mo 
päinvastoin olemme vakuutettuja siitä, että  vapaustaistelu 
Venäjällä tulee entisistä epäonnistuneista yrityksistä vii
sastuneena heittämään väkivaltaan turvautuvat menettely
tavat pois Ja käyttämään uusia, rauhallisia taistelukeinoja, 
sellaisia kuin sosialldemokratisen ryhmän kasvattaminen ja  
voimistuttaminen duumassa sekä sosialistisen valistuksen 
entistä tarmokkaampi levittäminen työläisten, niiden jou
kossa sotaväenkin, keskuuteen. Tällaisen työn tukemista 
olemme tarkottaneet ajatellessamme yhteistoimintaa venä
läisten puoluetovereiden kanssa, ja  epäilemättä juuri täl
laisen työn menestymisestä Venäjällä riippuu oleellisesti 
Suomenkin vapauden lopullinen saavuttaminen.

Odotamme edustajatoverien ratkaisevaa sanaa. Jos 
Järjestö itse päättää tarmolla tarttua asiaan, sen helpompi 
meille. Jos taas se näkee hyväksi lausua hyväksymisensä 
toimintasuunnitelmallemme, sentapaisena kuin se esiintyy 
alustuksessamme, käymme parhaamme mukaan asiaa edis
tämään, tietäen että latu on selvä ja  kaikellaiset keskinäi
set pikku kahinat kysymyksen johdosta vältetyt.
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Boston, Mass., kesäk. 1 p. 1912.
Suomi-komitean puolesta: 

Severi Alanne.
Komitean sihteeri.

Ylläoleva:sa kirjelmässä mainittu alustus ei ollut edusta
jakokoukselle, vaan Bostonin Ja ympäristön suomalaisten ko
koukselle 31 p. maallsk.1912. Alustuksen ponnet kuuluvat että 
kokous valitsee erityisesti Bostonia ja  ympäristöä varten 
pysyväisen komitean, jonka tehtäväksi tulee:

1) Kääntyä Bostonin ja  ympäristön venä
läisten, puolalaisten, lättiläisten j. n. e. sosla- 
lidemokratisten (tai muiden Venäjän nykyistä 
hallitusvaltaa vastustavien) yhdistysten puo
leen kehottamalla heitä ryhtymään yhteistoi
mintaan Venäjällä lähimmässä tulevaisuudessa 
mahdollisesti jälleen llmautuvlen kumouksel
listen purkausten varalta.

Sikäli kuin tämän suunnitelman toteuttami
nen osottautuu käytännössä mahdolliseksi, on 
toimintaa koetettava ulottaa sellaisiin suurkau
punkeihin tai muihin paikkoihin, joissa tuollai
nen yhteistoiminta Venäjän valtakuntaan kuu
luvien eri kansallisuuksien välillä on mahdol
lista.

2) Kerätä kaikilla tarkotustaan vastaavilla 
keinoilla rahavaroja Suomen itsenäisyystaiste
lun tukemiseksi ja  säilyttää niitä sopivalla ta 
valla sekä luovuttaa niitä tarkoituksiinsa sosla- 
listipuolueen välityksellä.

3) Puuhata vastalausckokouksla, toimittaa 
Suomen asiaa koskevia kirjoitelmia amerlka- 
laisiln sanomalehtiin sekä yleensä harjoittaa 
Venäjän hallituksen sortopolitiikkaa vastus
tavaa agitatsionia, sikäli kuin sen käytettä
vissä olevilla voimilla käy mahdolliseksi.

4) Ottaa alote siihen suuntaan, että piak
koin pidettävässä Yhdysvaltain sosiallstipuo-
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lueen konventslonissa koetetaan saada puolue 
hyväksymään Suomen asian Johdosta saman
suuntainen ponsilauselma kuin mikä hyväksyt
tiin Köpenhamlnan kansainvälisessä sosialisti-
kongressissa.

6) Toimia ensi kesäkuussa pidettävään 
Amerikan suom. sosiallstijärjestön edustajako
koukseen kirjelmä tai ehdotus, jossa järjestöä 
kehotetaan antamaan hyväksymisensä tässä 
alustuksessa suunnitellulle toiminnalle, edelly
tettynä että se ei Itse halua ottaa samanta
paista toimintaa suoranaisesti ajaakseen, Jossa 
tapauksessa toiminta tässä suunnitellussa muo
dossaan luonnollisesti tarpeettomana lakkaa.

Komitea pysyy — edelläolevilla edellytyksillä — toi
messa kalenterivuoden loppuun asti, jota ennen se hyvissä 
ajoin kutsukoon koolle asiaaharTastavlen yleisen kokouk
sen, jolle sen on annettava seikkaperäinen kertomus toi
minnastaan sekä tilitys käyttämistään rahavaroista. Ko
kous sitten toimittaa uudelleen komitean vaalin, Jos se ta r
peelliseksi nähdään.

Siinä tapauksessa, että komitea ennen tolmlntakautensa 
loppumista käy leväperäiseksi tai sen toiminta muuten el 
paikkakunnan aslaaharrastavla kansalaisia tyydytä, on 
komitean puheenjohtajan kymmenen toimintaan osaa otta
neen henkilön kirjallisesta vaatimuksesta kutsuttava viipy
mättä uusi kansalaiskokous, jossa komitean on tehtävä sel
vää toimistaan, ja  jossa komitea voidaan erottaa, jos niin 
hyväksi nähdään, ja  uusi komitea asettaa sen tilalle.

Sosialistipuolueen toimeenpanevan 
komitean kehotus puolueosastoille

Työläisille Amerikassa:
Joseph J. E ttor ja  Arturo Giovannittl ovat vankilassa 

Lähteneessä, Masa., syytettynä erään työläistytön, Anna La
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Pizzan murhasta, joka otti osaa tuonnottalseen kutomatyö- 
Iäisten lakkoon Lawrencessa, Mass. Näiden kahden miehen 
vangitseminen ja  vankilaan telkeäminen on laittomin ja 
häpeällisin tako, mitä tämän maan valtaluokka on kos
kaan tehnyt. Anna La Pizzan murhan aikana Ettor ja 
Giovannini johtivat Lawrencen lakkoa. He pingottivat 
jokaisen hermonsa lakkolaisten henkien säilyttämiseksi, 
eikä tuhoamiseksi. On Julkisesti tiettyä, että Anna La 
Pizzan ampui kuoliaaksi eräs poliisi, ja että Ettor ja  Gio- 
vaunittl olivat monen mailin matkan päässä murhapaikalta. 
Heidät vangittiin ja  teljettiin vankilaan puhtaasti sillä tar
koituksella, että lakkolaisten asema heikentyisi, ja  jotta 
heidän olisi pakko alistua tehtailijaln annoille. Ettoria ja 
Giovannlttia ei syytetä suoranaisesta osanotosta Anna La 
Pizzan murhaan tai että he kehottivat eli auttoivat tämän 
katalan teon toimeenpanoa. Teoria, jolle syyte perustuu, 
on se, että lakonjohtajat ovat pitäneet kiihottavia puheita, 
Jotka johtivat väkivaltaisiin yhteen ottoihin, joiden seu
rauksena oli tämän onnettoman tytön kuolema. Jos tämän 
teorian annetaan pitää palkkansa ja  saada laillisen oikeus- 
käynnin voiman, on se ankarin isku tämän maan oikeusis
tuimista kansalaisten oikeuksia ja  vapauksia kohtaan.

Jokainen ammattijärjestön virkailija, joka johtaa lak
koa, ja jokainen sosialisti, joka syyttää kapitalistista epä
järjestystä, saatetaan pitää syyllisenä henkirikokseen, Jos 
poliisi ja  joku toinen työnantajain palkattu kätyri tahal
laan nostattaa mellakan ja saa aikaan murhan työtaistelu
jen yhteydessä.

Sosialistien ja  Amerikan järjestyneiden työläisten täy
tyy tehdä tyhjäksi tämä katala yritys. Yleinen mie
lipide pitää nostattaa tätä vastaan. Ettorin Ja Giovannit
t a  asia on taisteltava loppuun saakka.

Sosialistipuolue täten kehottaa kaikkia paikallisosastoja 
toimeenpanemaan yleisiä mielenosotuksia ja vastalauseko- 
kouksia tätä oikeuslaitoksen viimeistä ja  kaikkein ilkeintä 
puhevapauden tai työväenoikeuksten hyökkäystä vastaan,
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ja  kokoomaan varoja Ettorin ja Qiovannittlin puolustaml- 
aeksi.

Veljellisesti teidän
Victor L. Berger, Job Harrlman, William D. Haywood, 
Morris Hillquit, Alexander Irvine, Kate Bicbards 0'H are, 

John Spargo.
Sosiallstlpuolueen kansallinen toimeenpaneva komitea.

PONSIEHDOTUKSIA,

JOITA KESKUSTELUN KULUESSA JÄTETTIIN 
KIRJALLISESTI.

OPISTO.

Hedman luki Springfleldin S. S. Osaston evästyksen, jo
ka sisälsi:

a) Työväen-Opisto on välttämätön;
b) Varsinainen verotus (25c) kerran vuodessa.
c) Opetus suunnattava etupäässä tietopuoliseen opetuk

seen, siten että  tietokurssit ovat tebtävät pakollisiksi;
d) Opisto on pidettävä avoinna vasta-alkaville;
e) Kirjeenvaitatokoulua kannatetaan perustettavaksi;
f) Varsinaisen verotuksen lisäksi Vappu-juhlista luovu

tettakoon Opiston kannattamiseksi.

Fallström luki Negauneen Osaston hyväksymät ponnet:
1) Voimassa oleva verotus määrättäköön vuodeksi eteen

päin;
2) E ttä  Järjestön varoista luovutettaisiin 200 dollaria 

Opiston johtokunnalle käytettäväksi varattomien, etupäässä 
puoluetolmlntaa varten opiskelevien oppilaiden avustami
seksi Opiston Toverikunnan päätösten mukaisesti.

Järjestön sihteeri luki Chisholmln ja  Hoqutamln S. 8. 
Osastojen hänelle lähettämät ponnet, Joissa Chisholmln osas
to ehdottaa verotuksen poistamista ja  tilalle avustuksen ilta
mien pidon välityksellä.
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Hoqulamin osasto ehdottaa:
a) E ttä verotus määrättäisiin 50 sentiksi vuodessa;
h) E ttä  ellei veroa alenneta osasto voi lähettää yhden 

Jäsenensä Opistolle, hänen Opisto maksunsa tullen korvatuk
si niiden verojen kautta, joita osasto Opistolle maksaa.

Ehdotan:
E ttä järjestö vaatii täyden kontrollivallan Opiston ope

tusaineisiin, opettajiin ja  taloudenhoitoon nähden:
Vaatii, että puolueainelden oppiminen tehdään oppilaille 

pakolliseksi, niin että oppilaat eivät saa mielivaltaisesti olla 
poissa tunneilta ja  tulee heidän suorittaa oppinäytteet;

Edelläolevia voltanee toteuttaa:
Muuttamalla Opiston säännöt, niin että äänestysoikeus 

on osake ja ääni; valitsemalla johtokunta laajemmalta alalta; 
lisäämällä sääntöihin määräys, e ttä  Opiston yhtiökokouksen 
on kaikissa alistuttava Järjestön päätöksiin; aikaansaamalla 
sopiva yhteys Opiston johtokunnan ja  toimeenpanevan ko
mitean kesken Opiston asioissa: perustamalla opettajaneu- 
vosto, jolle annetaan v a lu  valvoa oppilaiden opinnoiden har- 
jottamisU ja  ryhtyä laiminlyönneistä rankaisutoimenpitei
siin ja  sille Ja johtokunnalle yhteisesti valta erottaa oppilas, 
joka ei oU ojentuakseen. (Rissanen).

Mikäli arvostelusta on käynyt selville, e ttä  1) Sihteerin 
raportti on puutteellinen sisältämättä kertomusta järjestöm
me elämän periaatteellisesU ja  yleensä aatteellisen kehityk
sen tilasU; 2) Edelleen, että  toimeenpaneva komitea el (de 
ensinnäkään tarpeellisella Urmolla puuttunut järjestömme 
yleisenä edusUjana näihin järjestömme sisäisiin asioihin, 
suunUriitoihin y. m., joihin sekaantuminen on sille kuulunut.
3) Toiseksi se päinvastoin on sekaantunut asioihin: perhe- 
juttuihin y. m., Jotka sille eivät kuulu ja  osunut harhaan, 
tehnyt ehkä suuriakin erehdyksiä niiden asioiden käsitte
lyissä Ja päätöksissä, Jotka arvostelussa ovat esitetyt.

—  126 —



Mutta käsittäen, että nämä vajavaisuudet ja  erehdyk
set sekä toiminnan tarmottomuus Ja siinä esiintynyt mahdol
linen puolueellisuus Johtuvat järjestömme omasta rakentees
ta, toimeenpanevan voiman vallasta ja  valtuuksista, valio
kuntaa kehotetaan harkitessaan korjauksia näiden epäkohti
en poistamiseksi kiinnittämään huomionsa Järjestömme si
säisen rakenteen korjaamiseksi erityisesti toimeenpanevan 
ja johtavan voiman järjestämiseksi sellaiseksi, e ttä  ne voivat 
toimia tyydyttäen järjestömme tarpeen. (Laukkl.)

TOIMEENPANEVA KOMITEA JA  FIIBUAXJESTÖT.

Jos jonkinlainen järjestelmällinen toiminta aiotaan saa
da aikaan, niin piirijärjestöt ovat säilytettävät edelleen Ja 
kehitettävät.

Toimeenpaneva komitea on valittava enempi paikallinen, 
kuin se nyt on- Valittakoon se yksinomaan EL valtiosta. 
Jos valinta toimitetaan näin, niin komitea tulee toimlntaky- 
kylsempl kuin se tähän saakka on ollut

Toimeenpanevan komitean täydennyksen voi toimittaa 
esimerkiksi siten, että piirisihteerit kuuluvat toimeenpane
vaan komiteaan. Näinollen tulisi järjestön joka piiri edus
tettua järjestön toimeenpanevassa voimassa.

Lisäjäseniä toimeenpanevaan komiteaan kuuluu piirisih
teerit ja  1 kutakin alkavaa 2,000 jäsentä kohti, jotka kokoon
tuvat kerran vuodessa ja useamminkin, jos erittäin tärkeät 
asiat sen vaativat. Boman.

E ttä  kukin piiri valitsee kaksi jäsentä yleiseen toimeen
panevaan komiteaan Ja että siten kokoonpantu hallinto ko
koontuu kerran vuodessa. W. N. Beivo, I. Hiibacka.

NUORISOLIIKKEESTÄ.

Edustajakokous päättää, e ttä  järjestömme toimeenpane
va komitea ottaa selvää niistä sosialistista nuorisoliikettä 
edustavista keskus y. m. järjestöistä, joita tässä maassa jo
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on, tekee niistä jo lähimmässä tulevaisuudessa Järjestöllemme 
selvän Ja auttaa järjestömme osastoja saamaan kaikkea ta r
peellista avustusta palkallista nuorisoliikettä hommatessaan 
ja  sitä pääsemään täten yhteyteen tämän puolueemme ylei
sen nuorisoliikkeen kanssa. Laukkl.

SUHTAANTU AUNEN TOISKIELISTEN VALISTUS
TYÖHÖN.

Mattila:
E ttä  edustajakokous velvoittaa osastot: 
l:s l Jakamaan paikkakunnallaan riittävästi sos. agltat- 

sionilehtiä, helppotajuisemmasta alkaen aina valkeatajuisem- 
paan englannin- ja  kaiken kielisiä aina paikkakunnan väes-
tön Tnntraon.

2:si Hankkimaan Englannin- y. m. kielisiä luennoitsijoi
ta  paikkakunnilleen, ilmottaen niiden luennoista, hankkien 
heille kokoushuoneita ja  kaikinpuolin avustaen heitä

3:si Avustaen kaikin tavoin kunnallisissa vaalitaisteluis
sa, käytännöllisessä toiminnassa.

Boman: Mattilan ehdotukseen esitän lisäksi että: 
Osastot toimivat entistä tarmokkaammin *ngi«MiiwV<Ai«w 

opettamiseksi jäsenilleen sekä ottavat toiskielisten puhujia 
iltamiinsa y. ra. tilaisuuksiin puhumaan ja  että:

Kokous velvoittaa osastoja huolehtimaan, e ttä  ne jäsenet, 
jotka ovat valitut kaunti- y. m. komiteoihin, täyttävät vel
vollisuutensa mainituiden komiteoiden kokouksissa käymällä 
ja  että he tuovat niissä kokouksissa käsitellyt asiat osasto
jen käsiteltäväksi.

E ttä kokous keholttaa osastoja huolehtimaan siitä, että 
osastojen kielitaitoisista jäsenistä joku tutustuu valtion, 
kauntln ja  kaupunkien säädöksiin tarkoituksella hyödyttää 
osastojen ja  toiskielisten välisiä suhteita yleensä.

O. Lahti.
W. Hedman: Toiskielisten kanssa yhteistoiminnassa

olemalla voimme parhaiten vaikuttaa heihin: 
l:s i Ottaen osaa keskuskomiteoihin;
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2:si Toimimalla yhteisiä joukko-kokouksia kuten vappu-, 
vaali-, y. m-, joilla on laajempi merkitys;

3:si Järjestämällä lentolehtisten jako siten, että kaupun
git jaetaan piireihin lehtien jakoa varten;

4:si Käyttämällä toiskielisiä puhujia, sekä muita ohjel
man suorittajia suomalaisten iltamissa, se on tutustuttamal
la siten toiskielisiä suomalaisten to imintar tapaan.

5:si Lähettämällä ajottaisia selostuksia suomalaisten 
toiminta-tavoista ja saavuttamista tuloksista toiskielisiin leh
tiin, sillä toisten saavuttamat voitot vaikuttavat innosta
vasti.

Laukki: Valvottaa toimeenpaneva komitea, plirikomite- 
at ja  muut järjestömme toimihenkilöt kuten sanomalehtl- 
miehet ja  Työväen-Opiston opettajat auttamaan toiskielisiä 
Järjestöjä saamaan kaikki ne tiedot suomalaisen järjestön ke
hityksestä, kokoonpanosta, järjestämis- ja  toiminta-tavasta 
y. m., joita he haluavat.

VEROTUS JA SÄÄNNÖT.

“ Tapauksissa, jolloin mies ja  vaimo molemmat ovat 
puolueen jäseniä >  vain yhdellä heistä on tuloja, toinen voi 
niinikään käyttää tuollaisia erikoisveroanerkkejä’’ (10 pro
senttia valtion koko veromorkkimäärästä). (Laukki).

Pennsylvanian Aluekokouksen lausunto, esitti A. Meri
kanto:

E ttä  S. S. järjestön edustajakokous tekee ehdotuksen 
kansallistoimeenpanevalle komitealle tarkotuksella saada 
kussakin valtiossa Jäsenolkeuden menettäminen yhdenmu
kaiseksi.

Ehdotan, että verokysymys pidetään ennallaan, mikäli 
se koskee vakinaista yl. puolueen ja  suom. agit. veroa.

Viita.
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KUSTANNUSYHTIÖIDEN YHDISTÄMINEN.

Nuorteva:
Kokous on sitä mieltä, että  liikkeitten yhdistäminen on 

tarpeellinen ja  puolueelle hyödyllinen toimenpide joka voi
mis tutta a puoluelehtien ja  kirjallisuuden kautta harjoitettua 
agitatsioni- ja  järjcstämistyötä ja  päättää kokous, että kus
tannusyhtiöt on yhdistettävä yhdeksi liikkeeksi. M utta että 
kustannusyhtiöitten ollessa vielä alkukehityksessään ja  suur
ten velkataakkojen varassa on vaikeata ilman muuta toteut
u a  tä tä  yhdistämistä, on kokous sitä mieltä, e ttä  tämä yh
distyminen on toteutettava asteettain Ja aluksi yhtiöitten yh
teisen sopimuksen perusteella sellaisissa kohdissa joissa ta 
loudellinen yhdistyminen on mahdollinen. Kuultuaan kos
tan nsyhtiöiden kokouksen päättämästä sopimuksesta tun
nustaa kokous, että nämä toimenpiteet tulevat johtamaan 
Urkotcttuun tulokseen, jonkavuoksl kokous velvoittaa kus
tannusyhtiöitä noudatUmaan tä tä  sopimusta ja  samalla aset
taa komitean, Jonka tehtävänä on valvoa, että tämä kehitys 
tuloe tapahtumaan mahdollisimman voimakkaasti Ja tarkoi
tustaan vastaavalla tavalla.

Partanen:
Että samalla kuin järjestö päättää yhtymisen, samalla 

päätetään, että edustajakokous päättää että järjestö toimii 
siihen suuntaan, että yhiölden osakkeet lunastetaan järjes
tön haltuun.

Malo:
E ttä  valitaan erityinen valiokunta joka laatii seikkape

räisen selostuksen ja  valmistaa tarkoin alustuksen seuraa- 
valle edustajakokoukselle.

TILAPAISJULKAISUT.

Ehdotan, että jupistaisiin vuorotellen Jouluna Joululeh
ti, Vappuna Vappu-nimellä, Juhannuksena yksi Ja yksi suu
rempi tietopuolinen käsikirja, johon voitaisiin yhdistää Työ
miehen Nuija ja  että lopetettaisiin Vallankumous, Jonka kor-
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vankseksi kustakin julkaisusta annettaisiin joko 1 tai 2 pro
senttia voitosta Työväen-Opistolle ja  opistolaiset avustaisivat 
korvaukseksi näitä julkaisuja kirjoituksillaan; ja että näihin 
julkaisuihin sovellutettaisiin samat ehdot, kuin kirjain kus
tantamiselle ja  myynnille on hyväksytty.

Aug. Nikula.

Kokeiltavaksi ehdotan julkaisujen rajoittamista kahdek
si ynnä lasten leh ti Voiton ehdotan jaettavaksi kunkin 
kustannusyhtiön kokonaismenojen mukaan. Rissanen.

Nuorteva:
Että valiokunta keskustelisi yhtiöitten edustajain kans

sa, voitaisiinko ensi jouluna Ja kevännä julkaisemalla yh
teinen Julkaisu, jonka voitto yhtiöitten kirjainkustannustol- 
minnassa noudatetulla tavalla jaettaisiin lehtien kesken. Yh
tiöillä olisi vapaus tämän kautta saadun kokemuksen perus
teella järjestää asia vakituisesti puolueen ja  liikkeitten etuja 
vastaavalla tavalla.

LEHTIEN KONTROLLI.

Vaadin Työmiehen kustannusyhtiön johtokunnan pitä
mään huolta siitä, että Työmies pysyttelee puolnemääräysten 
sisällä, koska el toimitus voi sitä tehdä ja  jos el Johtokunta 
sitä itse käsitä, niin sen on kuultava puolueen yleistä ääntä, 
milloin se ilmenee voimakkaana. Annala.

Edustajakokous velvoittaa puolueemme lehdet selostel- 
lessaan suunta- y. m. kysymyksiä sanomaan sosialistipuolu- 
een kannan kaikissa eri kysymyksissä. Samoin sanomalehtien 
johtokuntain on seurattava puolueen ohjelmaa ja  päätöksiä 
ja valvottava, että toimittajat noudattavat niitä.

Nimetön.
1) Vastaava toimittaja yleisäänestykseUä.
2) Johtokunta laajennettava — (kuten Raivaajassa on).
3) Vastaava toimittaja velvollinen selostamaan kantansa

ja  toimintansa plirikokoukselle. Laukki.
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E ttä tässä kokouksessa valitaan yleinen kontrolli ohto- 
kunta, joka ratkaisee kust y h t keskinäiset erimielisyydet 
ja  siten estää riltalsuoksien syntymisen. Malo.

E ttä  kustannusyhtiöt ja  S. S. järjestö yhteisesti valitsevat 
valiokunnan, joka toimii kustannusyhtlöitten liittoutumia- 
kysymyksessä ja  että  S. 8. järjestö valitsee puolestaan kol
me henkilöä Ja yhden kukin kustannusyhtiö tarkoituksella 
sovelluttaa niin periaatteellista kuin taloudellistakin katsan
tokantaa eri kustannusyhtiöiden ja  S. S. järjestön välillä.

K olu .
Lindström:
Edustajakokous velvoittaa järjestön toimeenpanevan ko

mitean valvomaan, että järjestön lehdet toimitetaan kansain
välisen kongressin sekä Amerikan Sosialistlpuolueen periaat
teiden sekä hyväksyttyjen menettelytapain mukaisesti.

2:sL Piirikomiteat neuvotelevat kukin piirinsä lehden 
kanssa millä tavalla piirin agitatslonl kulloinkin parhaat tu
lokset saavuttaa voi.

Lindström:
Edustajakokous velvoittaa kustannusyhtiöiden johtokun

nat päätoimittajan valinnassa kysymään pilrlkomiteansa 
mielipidettä toimittajan toimeensa kykeneväisyydestä.

FARMARI- JA  MAATALOUSKYSYMTS.

Edustajakokous päättää:
E ttä  suomalainen soslalistijärjestö yhä edelleenkin har- 

Jottaa järjestämis- ja  agitatsionityötään maanvlljelysväes- 
tön keskuudessa;

E ttä  tämän Järjestämis- ja  agitatsionityön ohjeena sekä 
periaatteelliseen että  käytännölliseen puoleensa nähden on 
seurattava:

Puolueemme Indlanapolln konventsionlssa hyväksymää 
farmarlohjelmaa, s. t  s.

1) Sen selityksessä ilmituotuja perusteluita maanvilje
lyksen kehittymisestä tyypilliseksi kapitalistiseksi;

2) Sekä niitä ohjelmapykällä, joissa esitetään ne ybteis-
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kuntavallankumoukselllset peru sv aativaatim ukset maanvil- 
Jelystuotantovälinelden omistamiseen, käyttöön Ja hallitse- 
misocn nähden;

Sekä ne maanvlljelysväestön nykyistä asemaa ja  eri
toten sen kehittymistä yhteiskunnalliseksi tuottajaksi hel
pottavat välilliset parannukset, jotka mainitussa ehjelmas- 
sa esitetään. Laukkl.

OSUUSTOIMINTA.

Edustajakokous tunnustaa, e ttä  osuustoiminta on 
yksi tärkeimpiä välillisiä parannuskeinoja ja  hyväksyy 
kansainvälisen soslallstikongressin päätöksen, että Ameri
kassakin edistetään osuustoiminnallista pyrkimystä mikäli 
se on mahdollista olosuhteita silmällä pitäen.

Nimetön.

ORJAXONTRAHDIT.

Kokous katsoo, e ttä  orjakontrahdit ovat työväestölle 
erittäin vaaralliset, mutta että olosuhteitten pakottamana 
voi sattua tapauksia, joissa yksityisen henkilön on pakko 
alistua ja sen vuoksi emme katso ehdottamaksi puoluerikok
seksi niiden allekirjoittamista. Kuitenkin älköön tä tä  ym
märrettäkö siten, ettei palkallisilla s. s. osastoilla olisi mää
räysvaltaa jokaisessa yksityistapauksessa.

Edelleen kehoitta* kokous, että sosialistien olisi kaik
kialla koitettava aikaansaada voimakas Joukkoliike, Joka 
taloudellisina järjestöinä asettuisi taisteluun kaikkia henki
lökohtaisia sopimuksia vastaan. W. N. Relvo.

Ehdotan valiokunnan miettimään, eikö olisi järjestö- 
jemme avulla mahdollisuutta turvautua oikeuslaitoksista 
lnjunktionien hankkimiseen sellaisia työnantajia vastaan, 
jotka orjakontrahteja tarjoovat ja  eikö olisi mahdollisuutta 
panna käyntiin yleistä agltatlonia lalnlaatljakuntlen pa
kottamiseksi sellaisten lakien laadintaan, jotka kieltävät
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orjakontrahdit, jos el sellaisia lakeja valtiossa ennestään 
ole. Rissanen.

Edustajakokous el lausu mitään, miten osaston on me
neteltävä orjakontrahdin allekirjoittaneiden jäsentensä 
kanssa, sillä se riippuu paikallisista olosuhteista ja  moni
naisista asianhaaroista.

>Mutta osastojen on kilhoitettava yleistä mielipidettä 
orjakontrahteja vastaan, yhdyttävä unioon, vedottakoon 
oikeuslaitoksiin ja  vaadittakoon lakia joka kieltää ne.

Syrjälä.

SUHTAUTUMINEN TALOUDELLISIIN JÄRJESTÖIHIN.

Kokous tunnustaa lndustrialistisen uniomuodon välttä
mättömyyden ja  kehottaa järjestön jäseniä sekä Untoissa, 
että unioiden ulkopuolella työskentelemään kaikella tarmol
laan siihen suuntaan, että mainittu untomuoto tulisi mah
dollisimman pian todellisuudeksi.

Tämän periaatteen nojalla kehottaa kokous suomalais
ta  työväestöä olemaan pyrkimättä uniolta hajottamaan, 
vaan päinvastoin kokoomaan toimimalla eri ammattijärjes
töjen Ja kilpailevien unioiden yhdistämiseksi.

Rissanen.
Katsoen siihen, että suomalaisella sosialistijärjestöllä, 

Yhdysvaltain sosialistlpuoluecseen kuuluvana agitatsionijär- 
jestönä, ei ole halua eikä valtaa päättää asiasta, josta se 
puolue, johon se kuuluu, on jo päättänyt, kumoo tämä ko
kous tarpeettomana Hancockin edustajakokouksen päätös- 
selityksen ja päätösponnet, koskeva taloudellisia järjestöjä.

Kokous tunnustaa s! S. Järjestön velvollisuudeksi nou
dattaa Yhdysvaltain sosialistipuolueen, Indlanapolisen kon
ventioissa vahvistamaa päätöstä sosialistipuolueon suh
teesta taloudellisiin järjestöihin-

S. S. järjestö ei anna jäsenilleen tai osastoilleen tai 
toimeenpaneville komiteoille tai sanomalehdistölleen tai 
Työväen-Opistolle, sanalla sanoen millekään sitä edustavalle 
laitokselle, tai henkllöllo mitään oikeutta esiintyä ylempänä
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minitun Indianapolin päätöksen toisin tulkitsijana, kuin 
mitä se sisältää. Syrjälä:

Kokous hyväksyy Yhdysvaltain sos. puolueen Indiana
polin konventsionin päätöksen tunnustaen industrialistisen 
uniomuodon etevämmyyden anunattiunlonismiin nähden Ja 
kehottaen puolueen jäseniä ja  puoluelehtiä siihen painoa 
panemaan aina huomioon ottaen työväen taloudellisten jär
jestöjen perusmerkitykselllsen asemafl luokkataistelussa.

1) Sen että ne ovat koonneet ja  kokoavat työläisiä 
järjestyneeseen jokapäiväiseen taisteluun torjumaan kapi 
talistiluokan yrityksiä työväen elinehtojen kurjistamiseksi 
ja  pyrkivät työväenluokan ryhmien työ- ja  elinehtojen säi
lyttämiseksi ja  parantamiseksi.

2) Kun ne täten kokoavat työväkeä näiden välttämät- 
tömäin etujen perustalla, antavat no erinomaisen tilaisuu
den harjottaa työväen keskuudessa valistustyötä luokka- 
taistelnpiirtoiden selventämiseksi ja  kaikinpuolisen luokka
taistelu välttämättömyyden terottamiseksi.

3) Ollen kokoonpantuja työväestä, joka on alituisen
teollisen kehityksen vaikutuksen alaista, ja  joka sen takia 
yhä enemmän käytännössä oppii tuntemaan ahtaan ammat
tiunioni smin riittämättömyyden, samoin kuin toiselta puo
len antiparlamentarisrain turmiollisuuden ne myös tämän 
työväen kehityksen mukana ovat kehitettävissä uusaikai- 
siksi kaikkien saman alan työläisten järjestöiksi ja  yhdis
tettävissä yhä suurempiin järjestöihin, Jotka oppivat käyt
tämään yhä tehokkaampia taistelutapoja taloudellisten tais
telujen alalla ja  tukemaan sosialistipuolueen poliittista toi
mintaa. Sirola.

1) Hyväksyen Indianapolin konventlonin päätöksen 
tässä kysymyksessä.

2) Kokous selittää industrialistisen unlonismin välttä
mättömyyden ja  terottaen S. S. järjestön jäsenten mieliin, 
että mikäli he noudattaen näitä Indianapolin konventlonin 
tekemiä päätöksiä Ja tämän kokouksen selityksiä liittyvät 
taloudellisiin järjestöihin ja  alkavat niissä toimia;
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Kiln he pitävät varansa, että eivät anna näiden järjes
töjen, olivat ne sitten n. k. vanhoillisia ammattiunioita ta i 
n. k. industrialistisia järjestöjä, johtaa itseään kannatta
maan näissä järjestöissä ilmeneviä tai mahdollisesti synty
viä sosialismivastaisia virtauksia ja  vivahduksia, joista 
eritoten mainittakoon antiparlamentarlsmi, yleensä poliitti
sen toiminnan väheksyminen, yksilöllisiin väkivaltaisuuk
siin, sabotageen y. m. turvautuminen. Laukki.

Kokous päättää, että S. S. järjestön sanomalehdistön 
ja  puhujan on tarkalleen noudatettava ja  oikein tulkittava 
Indlanapolin kansalllskonventionin päätöstä taloudellisiin 
järjestöihin nähden sekä vältettävä aiheetonta parjausta 
ja  vääristelyä, taloudellisista järjestöistä, mikäli niitä ei 
voi täydellisesti todistaa nykyisen toiminnan perusteella.

Helskeen lisäys.
Jokaisen S. S. järjestön jäsenen velvollisuus on, samas

sa kuin he arvostelevat näissä vanhoissa järjestöissä ilme
neviä epäkohtia ja  mitä tarmokkaimmln taistelevat niitä 
periaatteita ja  meneettelytapoja vastaan, jotka ovat sosia
lismivastaisia, myös ja  ennen kaikkea käsittävät, että näil
lä järjestöillä ovat sangen tärkeät luokkataistelulle valoi
sat puolensa. Helske ja  Kuorteva.

BUTTEK RETTELÖT.
Jos joillakin paikkakunnilla joistakin syistä tapahtuu 

työläisten häätämistä poliittisten tai taloudellisten vakau- 
muksiensa johdosta ja  siinä järjestömme jäseniä joukossa on 
joutunut kapitalistien sorron alaisiksi, ja  jos silloin se ta 
loudellinen järjestö, johon he kuuluvat ei tahdo tai kykene 
heitä puolustamaan, niin missään tapauksessa älkööt järjes
tömme Jäsenet puolueosaston nimessä Ja suotavastl muuten
kaan nostako sen johdosta hajottavaa taistelua sitä järjestöä 
vastaan, johon he kuuluvat. Laukkl.

Edelläolevat ponnet täytyy järjestää täten siksi, että 
muutamissa kysymyksissä käyttivät edustajat useampia pu- 
hevuoroja eikä kirjurien muistiinpanoista aina näy, minkä 
puhevuoron yhteydessä ponnet esitettiin. — A. E.



KOKOUKSEN ALKUVALMISTELUT.

Kokouksen kutsui järjestykseen S. S. Järjestön kielen- 
kääntäjäsihteeri J. W. Sarlund Työväen-Opistolla Smitvilles- 
sä, Minn. kello 10.15 aamulla 1 p. kesäkuuta 1912.

Valittiin väliaikaiseksi puheenjohtajaksi A. F. Heiskanen 
Ja väliaikaiseksi sihteeriksi Vilho Boman.

Sarlund luki toimeenpanevan komitean laatiman työjär- 
jestysehdotuksen, joka kuului:

Ehdotus työjärjestykseksi ja  kokousohjeiksl S. S. jär
jestön edustajakokoukselle.

1. Valitaan neljä puheenjohtajaa, jotka keskinäisen 
sopimuksen mukaan vuoroin toimivat puheenjohtajina koko 
edus. kok. ajan.

2. Valitaan neljä vakinaista pöytäkirjuria, joista kaksi 
on aina yhtäaikaa toimessa.

3. Valitaan 3 henkilöä valtakirjain tarkastajoiksl.
4. Valitaan kaksi puheenvuorojen merkitsijää.
5. Valitaan 3 jäsentä äänestysten laskijoiksi.
6. Valitaan tarpeelliset järjestysmiehet.
7. Valitaan kaksi pöytäkirjan tarkastajaa.
8. Valitaan 5-hcnkllölnen ponslvaliokunta.
9. Valitaan eri kysymyksiä valmistelemaan tarpeelli

nen määrä valiokuntia.
10. Puheenvuorojen pyynti ei ole luvallista silloin kun 

joku toinen käyttää puheenvuoroaan ja  ainoastaan puheiden 
väliajoilla pyydetyt puheenvuorot otetaan huomioon. Ei- 
edustajat saavat puheoikeuden ainoastaan kokouksen suos
tumuksesta kullakin kerralla erikseen.

11. Puheenvuorojen käyttäjät saavat puhua palkal
taan korkeintaan viisi minuuttia; pitemmät puheet ovat esi
te ttävät puhujalavalta.

12. Kokoukselle esitetyt alustukset ja  keskustelukysy
mykset otetaan esille seuraavassa järjestyksessä:

a) Sihteeri esittää toimintakertomuksen;
b) Plirijakokysymys;
c) Agitatsionityön järjestäminen;
d) Veroituskysymys;
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e) Sääntökysymys;
f) Työväen opisto ja  S. S. järjestön suhde;
g) Sanomalehtlkysymys;
h) Kysymys tilapäisistä y. m. julkaisuista;
i) Kysymys palovakuutusyhtiön perustamisesta;
j)  Osuustoimintakysymys;
k) Farmari- ja  maatalouskysymys;
l) S. S. järjestön suhde taloudellisiin järjestöihin;
m) Suunta kysymys;
n) Multa esityksiä.
Valittiin valtakirjain tarkastajiksi K. G. Lindström, 

Victor Annala Ja Kasper Taipale.
Otettiin kolmenkymmenen minuutin loma valtakirjojen 

tarkastamista varten, jonka jälkeen kokoonnuttiin.
Järjestön keskuudessa toimitetussa edustajain vaalissa. 

Joka oli tapahtunut piirikomitealn toimittaman vaalipiirijaon 
perusteella, olivat lopullisesti valituiksi tulleet seuraavat 
henkilöt:

ITÄPIIRI
Victor Annala, J. Suominen, Axel Santanen, Karl Veh- 

teri, Adam Lehto, Vilho Hedman, Vilho Mäki, Semmi Hauta- 
niemi, Ingrid Ketonen, Jack Ojala, John Nokari, A. Meri
kanto, A. H. Björn, K. G. Lindström, Vilho Boman, F. F. 
Broman, Olga Fast ja  Uuno Anderson.

KESKIPIIBI
John Viita, Ida Pasanen, Matti North, Herman Corby, A. 

F. Heiskanen, Henry Tenhunen, J. G. Määttälä, J . E. Viini
kainen, Aug. Wesley, Aaro Koski, Geo. G. Saarinen, J. H. 
Fallström, Suusa Välimäki, Martin MattUa, Nestor Toivo
nen, J. Malm, A. J. Partanen, John J. Koin, Onni Lahti.

LANSIPIIBI
Elias Huttunen, Matti Hellman, Evert Merilä, Taavi 

Helske, Ivar Hilbacka, Joonas Hannula, Helien Vitikainen, 
John Malo, Kasper Taipale, A. Mäki, Hilda Sandberg, Annie 
Ryysänen, William Marttila, William N. Belvo, Kalle Mäki, 
Jack Juntunen.

Raivaajasta F. J. Syrjälä, Työmtehestä Leo Laukkl, 
Toverista Santeri Nuorteva. Järjestön sihteeri J . W. Sar-
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lund ja Työväen opistosta Toivo Virtanen. Näistä täysi
valtaisista kokoukseen osanottajista olivat valtakirjansa 
tarkastajille Jättäneet kaikki muut paitsi Martin Mattila. 
Leo Laukki, Roosa Välimäki Ja J. O. Määttälä, jotka saapui
vat myöhemmin, sekä Uuno Anderson, joka ei saapunut ol
lenkaan. Jäsenkorttinsa olivat unohtaneet Merikanto, Han
nula, Lahti, Toivonen ja  Heiskanen. Lyhyen keskustelun 
jälkeen hyväksyttiin edustajiksi kalkki tarkastajille ilmoit
tautunet. Puheoikeutta olivat pyytäneet toimittajat Mooses 
Hahl ja  Trjö Mäkelä Canadan Työkansasta, Työväenopis
ton johtaja Trjö Sirola, järjestön luennoitsija Akn Rissanen 
ja  Toverin taloudenhoitaja Aug. Nikula ja  se heille myön
nettiin.

Seurasi puheenjohtajain vaali. Ehdokkaiksi asetettiin 
seuraavat henkilöt: Boman, Partanen, Heiskanen, Hedman, 
Vehterl, Kolu, Toivonen ja  Hiibacka. Valituiksi tulivat:

Boman 41 äänellä, Partanen 27, Kolu 24 ja Heiskanen 19 
äänellä.

Seuraavana tuli esille sihteerien vaali. Toimeenpaneva 
komitea oli tehnyt pöytäkirjan laatimisesta seuraavan 
esityksen:

Edustajakokouksen valitsemat pöytäkirjurit jättävät 
päivittäin valmistamansa pöytäkirjat ja  niihin kuuluvat asia
paperit järjestön sihteerin huostaan ja  kokouksen pöytäkir
jan puhtaaksikirjoittaminen ja  julkaiseminen jätetään jär
jestön keskustoimiston ja toimeenpanevan komitean tehtä
väksi.

Tästä esityksestä syntyi navakka väittely, jossa useim
mat puhovuorojen käyttäjät vaativat, että kokouksen on va
littava pöytäkirjan toimittaja. Äänestettiin ja  sen tulok
sena oli, että 26 äänellä 7 vastaan kokous päätti valita pöy
täkirjan toimittajan.

Otettiin päivällisloma kello 12.15 tunnin ajaksi.
Kokoonnuttiin kello 1.15. Puheenjohtajan paikan otti 

Partanen. Kokoukseen saapuivat edustajat Ruusa Välimäki, 
Martin Mattila ja  Leo Laukki. Puheoikeus myönnettiin 
Työmiehen taloudenhoitajalle Nummivuorelle ja  Lapatossun 
toimittajalle Suvannolle.



Otettiin esille pöytäkirjan toimittajan vaali. Ehdotettiin 
ennen valintaa päätettäväksi palkan suuruus. Hylättiin, kos
ka ei ollut tietoa, miten laaja pöytäkirja tulee olemaan. Jä 
tettiin siitä sopiminen valitulle ja  toimeenpanevalle komiteal
le.

Ehdokkaiksi asetettiin Aku Rissanen ja  John Viita* 
Äänestyksessä sai Rissanen 43 ääntä ja  Viita 2.

Apulaissihteerejä päätettiin toimeenpanevan komiteani 
esityksen mukaan valita neljä. Asetettiin ehdokkaita. (Väli
aikainen sihteeri Boman el ole merkinnyt, keitä oli ehdokkai
na. En muista valituiden lisäksi muita ehdokkaita kuin 
William Marttaan. — A. R.)

Hedman esitti, että ehdokkaita arvosteltaisi. Hylättiin 
27 äänellä 10 vastaan.

Toimitetussa vaalissa saivat ääniä John Viita 34, Martin 
M attaa 30, S. Hautaniemi 26 ja Hada Sandberg 19 ja  William 
M arttaa 18- Valituiksi tulivat neljä ensimmäistä.

Puhevuorojen merkitsijöiksi valittiin O. Lahti Ja Joonas 
Hannula.

Äänten laskijoiksi tulivat Taavi Helske, Aaro Koski ja  
Elias Huttunen.

Pöytäkirjan tarkastajiksi valittan Toivo Virtanen 26 
ääncUä ja  A. J. Partanen 25 äänellä.

Sirola ehdotti, että työjärjestysvaliokunnan muodostaisi
vat puheenjohtajat ja  sihteerit. Ehdotus hyväksyttiin yksi
mielisesti.

Hyväksyttiin toimeenpanevan komitean esittämästä työ
järjestyksestä kohu  11. K ohu 10 hyväksyttiin sillä Bo
manin tekemällä muutosehdotuksella, että jonkun puhuessa 
saa puhevuoron pyytää kirjallisesti. Kohdan 10 loppuosa 
koskeva sivullisten puhevuoronkäyttöä oli tullut kumotuksi 
sillä, kun kokous oli valtakirjain tarkastuskomitean raportin 
hyväksymällä hyväksynyt sen kautta pyytäneille puheoikeu
den kokouksen koko ajaksi.

Boman ehdotti, e ttä  kokous tekisi varsinaisesti työtä 8 
tuntia päivässä. Tämän samoin kuin yleensä työn järjestä
minen jätettiin järjestävälle komitealle.

Sarlund ehdotti, että pidettäisi vain päätöspöytäkirja,
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Johon tulisivat päätösten lisäksi alustukset Ja ponnet. Sirola 
ehdotti, että pidettäisi lyhyt referaattipöytäklrja. Sirolaa 
ehdotus hyväksyttiin valtavalla enemmistöllä.

Otettiin 15 minutin kahviloina.
Päätettiin ottaa vapaata sunnuntain iltapäivä Ja mennä 

Duluthin s. s. osaston toimeenpanemaan kenttäjuhlaan.
Otettiin kello 5.20 tunnin iUaUlsloma, jolla ajalla Jär

jestävä valiokunta velvotettiin laatimaan kokoukselle työ
järjestys.

Kokoonnuttiin kello 6.20.
Järjestävä valiokunta esitti seuraavan työ- Ja kokous- 

järjestyksen:
Puheenjohtajista ja  sihteereistä kokoonpantu järjestävä 

valiokunta päätti esittää edustajakokoukselle seuraavan 
työjärjestyksen:

1. Glassportin lakon avustus.
2. Järjestön sihteerin kertomus ja puolueemme kansal- 

liskonventionlssa olleen järjestömme edustajan raportti.
3. Suomalaisen S. Järjestön ja  agitatsionityön järjestä

minen:
a) Piirikomlteain lakkauttaminen;
b) Toimeenpanevan komitean lakkauttaminen;
c) Agitationityö yleensä;
d) Naisten järjestäminen;
e) Nuorisoliike;
f) Lasten opetus;
g) Suom. S. S. järjestön suhteutuminen kielisten valis

tustyöhön;
h) Verotuskysymys (ei Opiston vero tällä kertaa);
i) Säännöt;
j) Haalit ja  keskinäinen avustus;
4. Sanomalehtikysymys:
a) Kustannusyhtiöiden yhdistäminen;
b) Lapatossu ja  Väkäleuka;
c) Kirjojen kustantaminen ja tilapälsjulkaisut y. m.;
d) Lehtien arvostelu;
e) Sanomalehtien kontrolli edustajakokousten väliajoil

la suuntaan y. m. nähden;
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f) Puoluelehdeksl hyväksyminen;
5. Menettelytapakysymyksiä:
a) S. S. järjostön suhde taloudellisiin järjestöihin:
1. Periaatteellinen puoli.
2. Käytännössä (Butten rettelöt, Aberdeenin rettelöt, 

Eerkeleyn rettelöt y. m. esimerkkinä).
h) Farmari- ja  maatalouskysymys;
c) Osuustoiminta;
d) Sairaus- ja  hautausapurenkaat;
e) Kieltolakikymys;
f) Naisten äänlolkeustaistelu ja  suhtautuminen porva

reihin siinä;
g) Kuinka ravetaan toimimaan orjakontrahtien allekir

joittajiin nähden;
6. Työväen-Opisto ja  järjestön suhde siihen: 
a) Tarvitaanko Opistoa;
h) Mitä Opistolta vaaditaan; 
c) Mitä Opistolle annetaan.
7. Äitiysvakuutus, naisten ja  lasten suojelus.
8. Kansalliskonventionln pöytäkirjan pääkohtien julkai

su suomeksi.
9. Palovakuutus.
10. Y. m.
Näitä kysymyksiä y. m. varten ehdottaa järjestävä va

liokunta seuraavat valiokunnat:
Järjestävä valiokunta kokoonpantuna puheenjohtajista 

ja  sihteereistä.
Agitationivaliokunta 7 jäsentä.
Sanomalehtivaliokunta 7 jäsentä. 
Menettelytapavaliokunta 7 jäsentä.
Opistovaliokunta 5 jäsentä.
Yleisten asiain valiokunta 5 jäsentä.
Raha-asialn valiokunta 5 jäsentä.
Agitationlvaliokunnalle esitetään kysymykset 2 Ja 3. 
Sanomalehtivaliokunnalle kysymys 4.

Opistovaliokunnalle kysymys 6.
Yleisten asiain valiokunnalle kysymykset 1, 7, 8, 9.
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Työajaksi ehdotetaan kello 9—12 ja  puoli 2—6, viiden
toista minuutin kahvialka alkaen puoli 4.

Jos jollakin on vielä muita kysymyksiä, niin niistä saa il
moittaa järjestävälle valiokunnalle, joka itsekin tulee vielä 
esittämään joitain sellaisia, kuten ediistajakokouspidon, mat
kakulujen maksun ja  ehkä muuta ilmaantuvaa.

Aku Rissanen, sihteeri. A. J. Partanen puheenjohtaja.

Hedmanin esityksestä hyväksyttiin työjärjestys sellai
senaan.

Ryhdyttiin valiokuntain vaaliin. Ehdotettiin valittavik
si suletuilla lipuilla.

Rissanen ehdotti, että valinta tapahtuisi käsien nostolla, 
koska lippuäänestys veisi tavattomasti alkaa. Jälkimäinen 
ehdotus hyväksyttiin.

Agltatlonivaliokuntaan saivat ääniä seuraavasti:
Linström 36, Syrjälä 34, Pasanen 30, Fast 30, Vitikainen 

27, Malo 26, Malm 24, Merikanto 19, Viinikainen 15, Ryynä
nen 12. Valituksi tulivat seitsemän ensimäistä.

Sanomalehtlvaliokuntaan ääniä: Nuorteva 39, Parta
nen 32, Suominen 29, Broman 28, Reivo 18, Rantanen 18, 
Marttila 17, A. Mäki 16, Ryynänen 14, Kolu 14, Hilbacka 14, 
Annala 13, North 11, Ketonen 10, Ojala 6, Nokari 3. Valituk
si tulivat seitsemän ensimmäistä.

Menettelytapavallokuntaan:
Boman 30, Laukkl 25, Vehterl 22, Hiibacka 21, Annala 

20, Hedman 20, Virtanen 19, Kolu 18, Juntunen 16, Taipale 
16, V. Mäki 14, K. Mäki 12, Ojala 11, Mäki 10, Ryynänen 10, 
Fallström 9, Lahti 6- Valituiksi tulivat seitsemän ensim
mäistä.

Oplstovallokuntaan:
Heiskanen 30, Hannula 24, K. Mäki 19, Ojala 17, Ranta

nen 16, Helske 16, Ryynänen 15, Nokari 14, Lehto 13, Tenhu
nen 13, Koski 7. Valituiksi tulivat viisi ensimmäistä. Hels- 
keen ja  Rantasen saatua yhtä paljon ääniä luopui Helske 
Rantasen hyväksi.

Yleisten asiain valiokunta:
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Merikanto 28, R. Välimäki 23, Ryynänen 19, Ketonen 19, 
Nokarl 15, Viinikainen 15. Valituiksi tulivat viisi ensimäistä.

Raha-asiain valiokunta: Hiibacka 28, Virtanen 23, 
Kelske 17, Lahti 16, V. Mäki 16, Malm 11, Ojala 17. Vali
tuiksi tulivat viisi ensimmäistä.

Vaalien toimitettua lopetettiin ensimmäisen kokouspäi
vän, lauantain, työt noin 9 aikaan illalla.

TOINEN KOKOUSPÄIVÄ.
Kokous alettiin laulamalla Kansainvälinen.
Keskipiirin organiseeraaja O. O. Humon pyysi puheoi

keutta kokouksessa ja  se hänelle myönnettiin.
Toimitettiin edustajain nimihuuto. Kaikki olivat saa

puvilla.
Ensimälsenä työjärjestyksessä oli GLASSFORTIN LAK

KO. Kysymyksen alusti tov. Syrjälä. Olosuhteet Glasspor 
tissa ovat onnettomat ja  työläisten palkat poljetut niin alas, 
ettei niitä voi sen alemmas polkea. Mutta kuitenkin isän- 
nlstö alkoi vieläkin kiristämään työläisten oloja, joten työ
läiset olivat pakotetut nousemaan taisteluun työnantajia vas
taan. Nyt olisi heillä hyvä mahdollisuus voittaa, jos vain 
heitä ulkopuolelta tuetaan. Vaikkakaan tämä edustajakokous 
el edusta varsinaisesti taloudellista järjestöä, niin tämä kui
tenkin edustaa työläisten taistelua. Ja  kun suuri osa lakko
laisista kuuluu s. s. Järjestöön, niin kehottaisin edustajako
kouksen antamaan heti julistuksensa sanomalehdissä kaikille 
osastoille, että he ryhtyisivät avustamaan Glassportin lakko
laisia.

R i s s a n e n :  Ehdotti Syrjälän alustuksen hyväksy
mistä keskustelutta. (Hyvä.).

C o r b y :  Yhtyi Syrjätään ja Rissaseen. Ehdotti ilta
mien pitoa varojen kokoomiseksi.

O j a l a :  Vastusti iltamien pitoa. Ehdotti järjestön 
kassasta annettavaksi apua.

N o k a r i : Puolusti lainan antoa lakkolaisille järjestön 
kassasta.

R e i v o : Vastusti iltamien pitoa ja myöskin lainanan
toa järjestöltä.
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T a i p a l e :  Minä kannatan edellistä puhujaa. Län
nellä on ollut juuri paraikaa myöskin lakkoja ja  siellä olisivat 
yhtä oikeutettuja saamaan avustusta. Vastustan järjestön kas
sasta varojen luovuttamista. Yhdyn Syrjälään, että sanoma
lehdissä kehotetaan osastoja avustamaan.

M e r lk a n t  o : Kertoi Glassportissa olevan kysymyk
sessä häpeälliset orjakontrahdlt. Kertoi kolmen kuun aikana 
tulleen lakkoavustuksla vain noin $000- Olassportin osaston 
on täytynyt hankkia lainoja. Kannatti järjestön kassasta an
nettavaksi pikku lainaa.

L i n d s t r ö m :  Täällä on sanottu, ettei lakoilla ole mi
tään eroa. Mutta niillä on eroa. Sen olisi pitänyt jo tulla 
näkyviin tämän taistelun kuluessa. Yhtyi Ojalan esitykseen, 
sillä järjestön kassasta avun antaminen innostaisi osastoja 
vilkkaampaan toimintaan avustamisessa.

V e h t  e r 1: Vastusti rahan luovuttamista järjestön va
roista. Ehdotti lainattavaksi pikku summaa sillä ehdolla, että 
se maksetaan takaisin niistä varoista, jotka lakkolaisille mah
dollisesti kerätään eri paikkakunnilta.

Puhevuorot raj otettiin.
N u o r t e v a  : Oli samalla kannalla kuin Vehterl. Eh

dotti kuitenkin, että toimeenpaneva komitea myöntäisi nyt 
alussa $200, jotka sitten maksettaisi takaisin osastoilta kerä
tyistä varoista.

M a l m :  Olen ollut siinä kylässä 6—7 vuotta ja  tiedän, 
että siellä on saatu tehdä paljon työtä, ennen kuin siellä on 
saatu 9—10 jäsentä puolueeseen. Yhtyi varojen myöntämistä 
kannattamaan.

P a s a n e n :  Yhtyi Nuortevaan.
C o rh y : Uudessa puhevuorossaan yhtyi Syrjälään.
B j ö r n :  Kannatti lakkolaisten avustamista. Yhtyi 

Nuortevaan. Toivoi, että vastaisuudessa yleensä otetaan pa
remmin kuin tähän asti huomioon lakkotaistelut eikä lainata 
huomiota muille monastikln joutaville keräyksille.

S a n d b e r g :  Vastustan avustusta. Olen kulkenut 
lännellä, jossa myöskin Uistellaan ja  he tarvitsevat avustus
ta. Heillä olisi yhtä suuri oikeus saada.

F a 11 s t  r ö m : Ehdotti, että kalkki edusUjat lähettät-
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sivät osastoilleen kirjeellisen kehotuksen näitten lakkolaisten 
avustamiseksi, koska niillä tulisi olemaan suurempi vaikutus 
kuin sanomalehtikehotuksilla,

M a r t t i l a :  Mahdotonta luovuttaa järjestön varois
ta  siksi, että varat ovat vähäiset. Sanoi lännen piirikomi- 
tean olevan velassa, ettei voi maksaa organiseeraajan palk
kaa. Vastusti iltamien pitoa. Siitä kuitenkaan ei tule mitään, 
että niiltä osastoilta, Jotka jo ovat avustusta antaneet, sitä 
lisää kiristettäisi. Ehdotti lainattavaksi järjestön kassasta 
$50.

K o 1 u : Yhtyi Syrjälään. Vastusti järjestön kassasta 
lainaamista. Ehdotti asiaa lykättäväksi yleisten asiain va
liokuntaan.

A. M ä k i :  Olen Syrjälän ja  Beivon kannalla.
S a a r i n e n :  Yhtyi Syrjälän alustukseen.
A n n a l a :  Kannatan 100 dollarin lainaa. Annettakoon 

se järjestön kassasta, sillä iltamien toimeenpano tulee osas
toille lilan raskaaksi.

N i k u l a :  Vastusti järjestön kassasta lainan luovutta
mista.

M a 1 o : Vastustan mitään pakkoavustusta. Avustakoon 
A. F. of Labor, johon unio kuuluu ja  jolla on kyllä varoja.

K o s k i :  Yhdyn Syrjälään.
K a n t a n e n :  Kannatti, että kehotetaan osastoja avus

tamaan sekä että myöskin lainataan.
M e r i k a n t o :  Jos nämä edustajat olisivat siksi myötä

tuntoisia, e ttä  yhtyisivät toveri FaUströmln ehdotukseen, 
niin Jo olisi ehkä suuri apu. Ainakin keskiplirlläiset voisivat 
sen tehdä.

Keskustelu loppui tähän.
Edustaja J. O. Määttälä saapui kokoukseen.
Kokous päätti ryhtyä jonkunlaisiin toimenpiteisiin Olass- 

portin lakkolaisten avustamiseksi.
Äänestettiin eri toimenpiteistä. Syrjälän ehdotus hy

väksyttiin 31 äänellä 17 vastaan. (Sihteeri Sandberg ei ole 
merkinnyt, mikä oli vastaehdotuksena Syrjälän ehdotukselle.)

Ehdotus, että edustajat velvoitetaan kirjoittamaan vaa- 
llpiirinsä osastoille, hylättiin 21 äänellä 16 vastaan.
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Asia lykättiin yleisten asiain valiokunnalle ponnen laati
mista varten.

Seuraavana työjärjestyksessä olivat Järjestön sihteerin 
ja  kansalliskonventionissa olleen järjestön edustajan kerto
mukset. Sarlund ilmoitti, e ttä  hän ei ole tilaisuudessa esittä
mään kertomusta ennen maanantai aamua. Hyväksyttiin. 
Laukki ilmoitti, että hänen kertomuksensa on niin läheisessä 
yhteydessä Sarlundin kertomuksen kanssa, että sen esittämi
nen on myöskin paras lykätä maanantaiksi. Hyväksyttiin.

Puheenjohtaja ilmoitti seuraavana asiana olevan agita- 
tlonityön järjestäminen ja  kysyi, aiheuttaako edellisten lyk
kääminen tämänkin lykkäämisen. Päätettiin lykätä.

Nuorteva ehdotti otettavaksi seuraavaksi asiaksi opisto- 
kysymyksen. Ehdotus hyväksyttiin.

Bissanen ehdotti, että kokouksen järjestelyyn käytetyt 
puhevuorot jätettäisi pöytäkirjasta pois. Ehdotus hyväksyt
tiin.

KESKUSTELU TYÖVÄEN OPISTOSTA.
Luettiin alustukset.
M a i  o: Ehdotti, että keskusteluitta hyväksyttäisi Työ- 

väen-Cpiston tarpeellisuus.
Malon esitys hyväksyttiin yksimielisesti.
Toisena osana opistokysymyksessä oli: mitä opistolta 

vaaditaan.
T a i p a l e :  Ehdotti, että se jätettäisi keskustelutta 

ponslvaliokunnalle. Esitys ei saanut kannatusta.
H e d m a n :  Kannatti kirjevaihtokoulun perustamista. 

Kehotti kokousta kehottamaan opiston Johtokuntaa perusta
maan kirjevaihtokoulun opiston yhteyteen. Vielä puhuja tah
toi, että opistossa pantaisi eritoten painoa sosialismin opetta
miselle kirjevalhdon avulla ynnä myöskin kirjanpitoa.

K o 1 u : Kannatti kirjevalhtokoulua.
M a r t t i l a :  Ehdotti opistolla annettavaksi osuustol- 

mintakursseja.
L e h t o :  Yhtyi Sirolan alustukseen oppiaineita koske

vassa kohdassa. Kirjevalhtokouluun nähden kehotti toimi
maan niin, että siitä tulee kunnollinen, jottei järjestö tulisi 
sen vuoksi menettämään arvoaan.
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H a n n u l a :  Puolusti kirjevaihtokoulun perustamista. 
Etupäässä puolusti englanninkielen opettamista siten.

O j a l a :  Täällä on pidetty velvollisuutena opiston kan
nattaminen. Mutta mitä täältä on saatu. Täällä on opetettu 
vain alkeistietoja. Mutta eihän sosialistijärjestön velvolli
suus ole antaa opetusta alkeistiedoissa siirtokansallemme. Se 
on yhteiskunnan velvollisuus. Meillä el ole ollut sanottavasti 
hyötyä opistosta. Meidän ei kanata ruveta opettamaan poh
jatietoja 300,000 siirtolaiselle. (Naurua). Muuten on osaston 
mielipide Sirolan alustuksen kannalla.

M a i  o : Epäili, voiko kirjevaihtokoulu antaa tarpeeksi 
alkeistietoja käytännöllisen opinnan perustaksi. Epäili, vol- 
talsiko järjestää opistolta käsin kirjevaihtokoulua, sillä se 
tuottaisi liikaa työtä opettajistolle.

P a r t a n e n :  Painostan valiokunnan jäsenille sitä, mi
tä  Sirola esitti alustuksessaan. Oli sitä mieltä ,että el vielä 
toiskielistä luennoitsijaa hankittaisi, koska siitä ei olisi vas
taavaa hyötyä. Arveli, että kirjevalhtokoululla voidaan opet
taa hyvin. Etenkin englanninkielen opetus sen avulla on tär
keää. Vastusti opiston talon laajentamista, koska arveli klr- 
jevalhtokoulun osaksi vähentävän opistolta oppilaita.

H u m o n : Puolusti kirjevaihtokoulua sekä alkeisope
tuksen antamista opistolla. Kertoi kokemuksestaan, että o- 
pistolla kaikki tarvitsevat alkeistietoja. Yhtyi Sirolaan sii
nä, e ttä  oppilaiden velvollisuus on myös opetella sosialismin 
historiaa. Kirjevaihtokoulun opetuksen tulisi olla sosialis
tista käsitystä selventävää ja englanninkielen opettamista. 
Alkeisopetuksen antaminen opistolla tulisi halvaksi, jos sen 
antaminen annetaan, kuten on tehtykin, vanhempien oppilai
den tehtäväksi. Varsinaiset opettajat valvokoot heidän työ
tään. Ei ole epäilemistäkään siinä, etteikö opisto vastaisuu
dessakin saisi niin paljon oppilaita, että rakennuksen laajen
taminen on tarpeellinen. Vastaisuudessa ehkä el lähistöltä 
saa asuntoja vuokrata.

Kokous lopetettiin kello 12. Seuraava Istunto alkaa maa
nantai aamuna kello 9
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KOLMAS KOKOUSPÄIVÄ.

Kokous alkoi kello 9. Puheenjohtajan paikan otti Bo
man. toimitettiin nimihuuto- Poissa olivat Koski, Hannula, 
Laukki, Nuorteva, Virtanen, Bissanen. Saapuivat 9.20. Y- 
lelsten asiain valiokunta ehdotti Glassportin lakkolaisten a- 
vustamlsesta laatimansa ponnen. Se hyväksyttiin keskuste
lutta. Ehdotettiin, että päätöksestä annettaisi sähkösano
malla tieto puoluelehdille. Ehdotus hylättiin ja  sen sijaan jä
tettiin saapuvilla olevien sanomalehtikertojaln tehtäväksi toi
mittaa päätös edustamilleen lehdille, miten parhaaksi katso
v a t

Puheenjohtoja kysyi, oliko ilmaantunut mitään asiaa, 
Joka aiheuttaisi työjärjestyksen muuttamisen. El ollut.

Malo ehdotti, e ttä  aina seuraavana päivänä saisi kukin 
edustoja tarkastaa pöytäkirjasta edellisenä päivänä käyttä
mänsä puhevuorot Esitys hyväksyttiin.

Jatkettiin keskustelua opistosta.
B i s s a n e n :  Kun järjestö verotuksena uhraa opiston 

hyväksi dollarin jäseneltä, siis noin 11,000 vuodessa, niin sil
loin sillä on oikeus vaatia opistolta mahdollisimman paljon 
puoluekouluna. Järjestönä pitää olla valta määrätä, mitä 
opistolla opetetaan ja  miten opetetaan. Se el saa enää olla 
vain jonkun yksityisen osaston asiana. Oppilaille on saata
va tiukempi kuri. Vapaaehtoisuutta aineiden valinnassa on 
raj otettava. Se on hyödyksi oppilaillekin. Sitä toverikunto- 
kln viime talvena kannatti. Myöskin on saatava muutos op
pilaiden opiskelutapaan. Vapaaehtoisuus siinäkin on lakkau
tettava. Ei kelpaa, että järjestön ylläpitämässä oppilaitok
sessa sallitaan lorvehtimista, joka lisäksi on vahingoksi niille
kin, Jotka ovat saapuneet opistolle opiskelemaan eivätkä vain 
boordaamaan. Tunneilla käynti täytyy tulla täsmälliseksi ja  
säännölliseksi. Ken el säännöllisesti nauti opetusta, ajetta
koon matkaansa. J a  sitten johtokunta on valittava laajem
malta alalta kuin tähän saakka.

B r o m a n :  Olisin voinut yhtyä edellä puhujaan, jos hän 
el olisi ottanut kysykseen johtokunnan valitsemista laajalta 
alalta. Kannatan klrjevaihtokoulun perustamista, jos se saa
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daan niin laajaksi, että se ehdottomasti tappaa toiset klrje- 
valhtokoulut. Tämä opisto on aina ollut sellainen “ tussa
rien’’ valmistuslaitos, jotka ovat toimineet hajotuahommlssa 
osastoissa. Yhdyn Bissaseen siinä, kun hän sanoi, että tämä 
el vastaa tarkoitustaan sosialistisena oppilaitoksena, vaan 
minä ihmettelen, kun se sitä on ollut kun Bissanen on Itse 
ollut opettajana täällä. Kertoi, ettei Suomesta voi tulla hy
vää opettajaa niiden ahtaitten valtiollisten olojen takia. Ker
toi ettei opistolle ole ollut tilaisuudessa tulemaan ne, jotka 
ovat olleet puoluetolminnassa, sillä ne ovat nyletyt puolue- 
toiminnassa sekä rahallisesti että henkisesti.

M ä ä t t ä l ä :  Huomautti puhujalle, että olisi käyttä
nyt selvempää sanaa “ tussari*'-sanan asemasta.

Ehdotettiin puhevuorojen rajottamista. Ehdotus hyväk
syttiin 29 äänellä 15 vastaan.

F a l l s t r ö m :  Vaati ,että opistolla tulisi antaa opetus
ta  myöskin yleistiedoissa sekä alkeisopetusta, kuten kirjotus
ta, luvunlaskua, englanninkieltä y. m. Kannatti kirjevaihto- 
koulun perustamista.

H e d m a n :  Pyytäisin tehdä herroille professoreille 
muutamia kysymyksiä. Ensiksi te sanotte, että täällä täytyy 
ruveta opettamaan sosialismia. Mitäs te sitten olette tähän 
saakka opettaneet, häh! Olin eilen keskustelussa erään enti
sen opiston oppilaan kanssa. Hän oli ollut opistolla kaksi 
vuotta ja kehui puolueohjelman joutavan helvettiin ja  dogma- 
tikan myöskin. Tällaista opistolla on opetettu. Näihin toi
von täällä selitystä. Täällä on ollut herroja, mutta uskon, 
että herrat lähtevät täältä pian. (Huutoja: paljon kiitoksia, 
hyi kuin tuhma puhuja).

W e s 1 e y : Toverien Hedmanin ja  Bromanin puheen
vuoroista ilmenee tyytymättömyys opiston antamiin tulok
siin. Sanoi typerää olevan syyttää opetusjärjestelmästä joh
tajaa. Sanoi olevan vian siinä, että opiston lukujärjestel
mää ovat oppilaat päässeet määräämään. Oli Sirolan alus
tuksen kannalla, mutta epäili tokko kirjevaihtokoulu onnis
tuisi tuloksiinsa nähden. Jos se kuitenkin perustetaan, an
nettakoon laitoksen ylläpitäjille opetusta halvemmalla kuin 
muille. El luullut kirjevaihtokoulun ehkäisevän oppilaiden
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kouluun saapumista. Talon rakentamisesta lausui että kes
kusteltakoon siitä sitte kun käsitellään kysymystä» “ mitä 
opistolle annetaan” .

A. Mä k i .  Yhdyn Sirolaan, mitä tulee opiston ope
tusjärjestelmään. Kirjevaihtokoulun suhteen olen Partasen 
alustuksen kannalla.

M a l m :  Opistolta täytyy vaatia että opetus on sopu
soinnussa sos.-dem katsomuksen kanssa. Sanoi tavanneensa 
opistolla olleita, jotka eivät ole olleet selvillä sosialismista 
niin että sellaisia oppilaita on osastojen täytynyt pitää ai
soissa. Sanoi että Opistolla on opetusjärjestelmä muutet
tava paremmaksi. Englanninkielen opetuksesta sanoi löy
tyvän vähintäin 1,000 henkilöä, jotka alkaisivat ostamaan 
englanninkielessä oppia. Siltä saataisiin tuloja Opistolle 
(kirj. vaihtofeouluna). Jos opisto järjestetään liikekan
nalle, se tulee tuottamaan rahallisesti ja  vähentämään vero- 
tustaakkaa.

L i n d s t r ö m :  Olen hieman eri mieltä kirjevaihto
koulun tuottavaisuuteen nähden. En usko sen tuottavan 
niin einomaista hyötyä. Uskon, että vaikuttaa lamautta
vasti tälle oppilaitokselle. Opetussuunnitelman muutostol- 
vomukseen olen Rissasen kannalla. Mielestäni Rissasen ehdot
tama muutos on ihan välttämätön. Opiston tuottama henki 
on kummallinen. Kertoi erään esimerkin siltä. Jossain on 
cleva vika siihen. En tiedä, onko se opettajissa vai missä.

S u o m i n e n :  Kirjeenvalhtokoulun puolella olen tin
kimättömästi. Saa sen ilman suuria uhrauksia. Tulolähde 
tusiness-silraälläkin katsottuna. Helppo toteuttaa liman 
suuria pääomia. Muilla kirj. vaihtokoulullla el ole mitään 
mahdollisuutta kilpailussa. Annettakoon Opiston johtokun
nalle v a lu  järjestää koulu älköönkä siitä täällä JauhetUko. 
Jos Opiston epatusohjelmassa on joUkin vikana, muutetta
koon se.

A n n a l a :  Täällä todennettiin yksi seikka. On sa
nottu, että täällä on ollut opiskelemassa ei-sosialisteja, siis 
synodalaisia y. m. Nämä sitten ovat muodostaneet opiston 
opetus-ohjelman. Näistä sitten tulee osastoihin tolmlhenkl-
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löitä, Jotka vaativat palkkaa pienistäkin tehtävistä. Edel
leen tällaisille annetaan suosituksia opiston opettajilta. Jos 
opettajat ovat niin arvostelukyvyttömiä, niin tehtäköön 
pyykkäys niidenkin suhteen. Olen sitä mieltä, että opis
tolle ci ole päästettävä muita kuin ainoastaan puolueen Jä
seniä. Kirjevaihtokoulun suhteen olen sen perustamisen 
kannalla. Opiston johtokunnan suhteen olen sillä kannalla, 
että johtokunta on valittava laajemmalta alalta. Duluthin 
osaston ei ole sallittava kontrolleerata opistoa, sillä sen 
kautta voivat puolueen ulkopuolella olevat vaikuttaa opis
toon.

A a r o  K o s k i :  Yhtyi rallströmiin ja  Wesley-
hyn.

S a n d b e r g :  Ei suinkaan opisto voi muutamassa 
kuukaudessa tehdä kenestäkään professoria ja  onhan oppi
laita, jotka eivät opi millään. Mutta jos jaettaisiin stipen
dejä, silloin parhaat kyvyt tulisivat opistolle menemään. 
Yhtyi Rissaseen johtokunnan valitsemisessa.

R a n t a n e n :  Jos täällä on ollut niin, että oppi
laat ovat määränneet opetusjärjestelmän, niin silloin el 
opettajilla ole ollut mitään virkaa, sillä säännöt määräävät, 
että oppilailla ei ole mitään sanan valtaa opiston asioihin. 
Kirjevalhtokoulun suhteen olen sillä kannalla, että  Jos se 
kannattaa, niin perustettakoon. Epäili, että se el kan
nata, sillä ainakin idän paikkakunnilla on iltakouluja kau
punkien toimesta joissa saa halpaa opetusta- Opiston hal
linto olisi saatava hyvin laajoihin käsiin, vaikkakin se on 
hankalaa, niin siltikin välttämätöntä.

V e h t  e r i : Tämä kysymys Järjestölle on tärkeimpiä, 
että tietoisuus ainoastaan sos. toiminnan vie kunnolliseen 
voittoon. Kaikissa maissa on yritetty puolueopistoja. Ovat 
huonosti onnistuneet. Suuret Opiston kustannukset ovat 
saattaneet monenkin katsomaan syrjäsilmällä Opistoa. Li
säksi, kun Opisto vielä on leiponut kyvyttömiä. Opistoissa 
älköön mentäkö muuttelemaan puolueen ennen tekemiä pää
töksiä menettelytavoista. Pyydän valiokunnan miettimään, 
millä tasotetaan Opiston ja  järjestön välillä olevat rlstlril-
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dat. Opisto on tärkeimpiä laitoksiamme. Meidän täytyy 
päästä selville yhteiskuntakysymyksistä. Sitä emme voi 
täydellisesti ilman Opistoa. Mutta millä hyvitämme tove
reita, jotka eivät voi tänne tulla? Kirjeenvaihtokoululla, 
varsinkin englanninkielen opetuksella. Pyydän valiokunnan 
miettimään voitaisiinko kirjeenvaihtokoulua laajentaa muil
lekin kuin cngl. ktel. opetuksen alalle. Sanoi idässä annet
tavan tunnustus Opistolle mutta täytyy Opiston antaa hyvi
tystä laajemmallekin alalle; ja se tapahtuu kirjeenvaihdon 
avulla. Myöskin ovat opiston opetusaineet järjestettävät 
mahdollisimman tarkotustaan vastaaviksi.

(Kolu astui puheenjohtajan paikalle).
V. M ä k i :  Ei voi tulla kysymykseenkään Opiston 

hajottaminen sen vuoksi, että sen saamiseksi on niin pal
jon tapeltu. Täällä on naurettu, kun joku on esittänyt, 
että täällä on opetettava enemmän sosialismia. Sitä on 
opetettava. Myöskin olen sillä kannalla, että alkeisopetusta 
on myöskin annettava. Eirjevaihtokaulun suhteen olen sen 
perustamisen kannalla. Yhdyn Annalaan, että tänne pää
semisen ehdoksi asetetaan puolueeseen kuuluminen, sillä 
se on oleva edistystä. Sanoi suuntaviitojen johtuneen Opis
ton opettajien vaikutuksesta. Tästä lähtien on pantava 
painoa, että täällä opetetaan sosialismia, eikä pyrittävä 
kontrolleeraamaan järjestöä.

J. N o k a r i : Jos me panemme pääpainon sille, että 
työläisten tulisi olla tietoisia, niin opisto on tarpeen. Näen 
tietoisuuden auttavan paljon tämänpäiväisissä taisteluissa. 
Kun tiedoton joukko el pysty vaatimaan porvareilta kou
luja, täytyy meidän pitää yllä tällaista opistoa. Yhdyn 
Sandbergiin siinä, että opisto ei voi lyhyessä ajassa ja  kal
kista valmistaa tietoisia (Boman astui puheenjohtajan pai
kalle). Klrjevaihtokoulun katson tarpeelliseksi ja  yhdyn 
siinä Suomiseen. Kirjevaihtokoululla voimme tietoisuutta 
levittää laajemmalle alalle. Pannaan kirjevaihtokoulu pys
tyyn. Stipendejä vastaan ollaan Ashtabula Harborlssa ko
vasti. (Puheenjohtajan huomautukseseta, että se seikka
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kuulun keskustelun kolmanteen osaan, lopetti puhuja puhä- 
vuoronsa.)

J u n t u n e n :  Itäläiset käsittelevät holtittomasti tätä 
Opisto-asiaa. Heidän mukaansa ei saisi valistaa ulkopuo
lella puoluetta olevia työläisiä. Mitä tulee opetusjärjestel
mään, on se ollut tähän saakka hyvä. Itäläiset sanovat, 
että opistolle ei voi saapua oppilaita idästä. Kuitenkin pu
huvat he meille auktoriteeteistä. He tahtovat pitää ne 
siellä idässä (Älä puhu loruja). Nämä holtittomat itäläl- 
set väittävät, etteivät oppilaat ole oppineet täällä mitään. 
Eiväthän ne muutamassa kuukaudessa ole voineet mitään 
erikoista oppia. Kirjeenvaihtokoulun suhteen olen sen pe
rustamisen kannalla. Eng. kielistä luennoitsijaa vastus
tan.

H e i  sk  e: Haluan sanoa niiden joukkojen mieli
piteen, jotka ovat minut valinneet. Ovat San Francis
cossa ja  Lännessä yleensä Sirolan alustuksen kannalla. S. 
S. järjestöltä saadaan edelleenkin kannatus, perustettakoon 
vain klrjeenvaihtokoulu, mutta rajotettakoon sen opetus
ala vain englanninkielen opetukseen eikä annettako ammat
tiopetusta. Englanninkielisten luennoitsijoiden hankkimi
sesta sanon, että tulee lilan kalliiksi eivätkä osastot nii
den vielä noustessa jaksa niitä sietää. Saattaa napinaa 
kansajoukon keskuudessa.

C o r b y : Tietämättömyyden tähden Johtuu muuta
mien edustajien Opiston vastustus. Täällä ei ole todis
tettu, etteikö täällä ole opetettu sosialismia, on väitetty 
ilman todistamatta. Selitti opiston tärkeäksi. Kertoi nii
den oppilaiden toiminnasta, jotka ovat olleet opistolla, 
miten he ovat kaikkialla taistelleet sosialististen periaat
teiden puolesta. Edelleen puhuja puolusti kirjevaihtokou- 
lun perustamista. Sanoi sen olevan välttämättömän alkeisope
tuksen antamisessa.

R y y n ä n e n :  Yhtyi Corbyyn ja  kannatti kirjeen
vaihtokoulun perustamista. Kokemuksemme äärimmäisessä 
Lännessä on se, että Opisto on täyttänyt tehtävänsä mai
niosti. Sanoi, että jos itäläiset eivät ole saaneet tuloksia
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Opistosta, syynä lienee, että itäläiset - lienevät lähettäneet 
tänne tiedottomimmat aineksensa.

M e r i k a n t o :  Opetusssuunitelmassa yhdyn Sirolan 
alustukseen. Kirjevaihtokoulun perustamista kannatti. Sa
noi Opiston hengen olevan huonon. Kertoi esimerkin, miten 
hänen alueellaan on saatu pitää aisoissa entisiä opiston 
oppilaita. Paheksui keäkiplirin holtittomuutta opisto- 
asisassa. Kertoi esim. miten holtittomuutta todistaa osas
tojen erkaneminen järjestöstä keskipiirissä opistoveron 
vuoksi. Sanoi samaa seuraavan itäpiirissä, jos ei opiston 
henki muutu.

O j a l a :  Minun täytyy huomauttaa, että olen prole
taari enkä räätäli. Ihmiset käsittävät, että tällä laitoksella 
tehdään sosialisteja. Se tulee kalliiksi. Mitä sillä tehdään 
sltte? Vahvistettakoon täällä niiden taistelutovereiden tie
toja, jotka ovat tulessa. Ennen kuin Opistoon otetaan, 
täytyy pyrkijällä olla alkeistietoja, joita saa porvarillisia- 
takin kouluista, panematta sosialistista katsomustaan vaa
ranalaiseksi. Meidän on tehtävä opetussuunnitelma sel
laiseksi. Perustettakoon kirjeenvaihtokoulu ainoastaan 
suomen- Ja englanninkielen opetusta varten nyt ainakin 
aluksi, kuitenkin sillä edellytyksellä, että johtokunnalla ja 
opettajistolla yhdessä on valta laajentaa, miten parhaaksi 
näkevät.

Valittakoon johtokunta laajemmalta alalta, jos se on 
mahdollista.

Opisto avoimeksi kaikille, mutta oppiaineet määrätyt 
Ja pakolliset.

Yhdyn Rissaseen ja Sirolaan.
M ä ä t t ä l ä :  Täällä puhutaan "itäläisistä”  ja

“ keskiläisista’'. Olen Sirolan alustuksen kannalla ja  va
litkoon Työv. Opiston johtokunta sellaisen opistosuunnltcl- 
man, joka lähimmin vastaa työväenluokan pyrkimyksiä. 
Kirjevaihtokoulusta sanon, että on melkein välttämätöntä, 
että toverit ympäri rnaaa saisivat käytännöllistä opetusta 
kunnallisohjelmasta, englanninkielestä y. m. välttämättö
mistä tiedoista, e ttä  se selostaisi, mitä on a  k  Commission
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fonn of goveraement. Jos puolnemiehlämme tulee Ta- 
litulksi kunnallisiin virkoihin, olisivat nämä tiedot tuiki 
tarpeellisia. Älkäämme olko ahdasmielisiä, päästäkäämme 
oppilaitokseemme kaikki maailman katsomukseensa kat
somatta. Toverit näkyvät liian ankarasti arvostelevan 
niitä tovereita, jotka ovat kuukaudesta pariin vuoteenkin 
saakka koulussa olleet. To toivoisitte sitte heistä täydel
lisiä johtajianne. £1 meidän tulo arvostella niin paljon 
sitä, mitä oppilaitoksemme on tehnyt, vaan tehkäämme 
opistostamme opinahjo, joka aina paremmin ja  paremmin 
tyydyttää meitä. — Meidän olisi saatava englanninkielisiä 
oppilaita opistoomme läheisemmän yhteyden *<*»«««a.m<«Air- 
sl oppilaiden keskuudessa.

K o 1 u : Kielikurssikysymys on syntynyt siitä, että 
on käynyt välttämättömäksi suomalaisten osanotto eng. 
kielisten toimintaan. Yhtyi Bissaseen ja  kertoi osastonsa 
mielipiteen olevan Sirolan ehdotuksen kannalla.

L a u k k i : Ikävimpänä puolena Opistoaslassamme on 
ollut se, että se ei ole yleensä tyydyttänyt laajoja jouk
koja, el ole k a i k l l  l e  pystynyt antamaan opetusta. Sa
noi Jo ennemmin tehneensä ehdotuksen, että Opisto tehtäisiin 
kiertäväksi — joka tuskin kävisi laatuun. Kirjeenvaihto- 
koulun avulla voimme tämän laitoksen saattaa palvelemaan 
koko järjestöämme. Haluan puolustaa klrjeenvalhtokou- 
lua. Minulla oli ennen ennakkoluulot yleensä näitä kou
luja vastaan. Mutta otin itse kursseja. Kokemus osottaa, 
että esim. Scrantonin koulussa englanninkieltä opetelleet 
ovat olleet tyytyväisiä saamiinsa tuloksiin. Sama asia tu
lee täälläkin tapahtumaan. Jo  yksistään englanninkielen 
taidon opettamisen takia. — joka muuten on tuiki tarpeel
linen — on kirjevaihtokoulu ihan välttämätön. Mutta me 
voimme sitten alkaa antamaan opetusta myöskin Yhdysval
tain pemstuslaeista, kunnallis- ja  valtiolaelsta y. m. Sitä 
paitsi se voinee alkaa antamaan opetusta eri aineissa. 
Jo Hinkkasen kirjevaihtokoulu — niin huono kuin se on 
ollutkin — on 500 oppilastaan mainiosti tyydyttänyt Ja 
he kaikki haluaisivat jatkaa opiskelua.
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Kuin nyt klrjevalhtokoulu ulottaa siunauksensa yli 
mantereen, el verotus tule puolueellisesti asetetuksi. Jos 
me pidämme täällä englanninkielistä luennoitsijaa, on 
meille hänestä paljon hyötyä. Hän voi antaa meille lähei- 
sempiä tietoja tämän maan työväenliikkeen virtauksista. 
Häntä el suinkaan otettako tänne englantilaisia varten, 
vaan suomalaisia, että opetus heille tulisi täydellisemmäksi. 
Tämä Opisto ei aina ole ollut sosialistien opisto. Alkujaan 
oli tämä teologinen seminaari. Siis se on kehittynyt ja  
voi yhä edelleen kehittyä. Väärien menettelytapojen opet
tamisesta sanon: Entiset Minnesotan lakkolaiset, jotka oli
vat opistolla, tapaslvat lllatsuissaan keskustella menettely
tavasta, mutta puoluelehdet alkoivat rähisemään, joten se 
lakkasi. Itälälset ovat oikeassa. Opetettakoon menettely
tapaa. Rissasen huomautukseen, e ttä  johtokunta olisi va
littava laajemmalta alalta, sanon. Ennen on siten ollutkin, 
mutta kun jäsenet eivät saapuneet kokouksiin, täytyi siitä 
luopua. Jos nyt käytännölliset esteet voidaan poistaa, pa
lattakoon entiseen tapaan ja  valittakoon johtokuntaan ym
päristöltäkin, sillä Duluth on tavallaan liian lähellä, vai
kutuksen sisällä. Tussareita on tullut New Yorkista. 
Heitä el voitu kasvattaa Opistolla. Lopettivat koulunsa. 
Tullut on kätyreitäkin vanhoillisen leirin lähettäminä ja  
niistä on joku oltu pakotettu panemaan pois opistolta. 
Opisto saa nyt niskoilleen tapahtuipa mitä tahansa. Tä
män laitoksen henki on ollut lndustriallstlnen ja  toivon, että 
se sitä tulee olemaan. Jos te sitä vastustatte, niin osotta- 
kaa minulle, mitä pahaa on industrialismissa.

Otettiin päivällistunti kello 12.

Kokous jatkui kello 1:30. Puheenjohtajana toimi 
Boman. Ennen työjärjestykseen käymistä luettiin Canadan 
s. s. järjestöltä saapunut toimeenpanevan komitean lähet
tämä tervehdyskirjelmä, jossa toivotettiin onnea kokouksen 
työlle. Kohotettiin kolmikcrtainen eläköön Canadan s. & 
järjestön menestykselle.

Kahviaika päätettiin muuttaa alkavaksi kello 3.
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Luettiin edustajaksi valitulta Andersonilta saapunut 
kirje, Jossa bän ilmoitti ei voivansa saapua kokoukseen.

OPISTOKYSYMYS.

S y r j ä l ä :  En ole spesialisti kysymyksissä, joita 
Opistossa harjoitetaan. Tahtoisin kuitenkin huomauttaa, 
että tästä opistosta on tehty liian tärkeä laitos. Ei se 
olisi ollut alkujaankaan niin tärkeä laitos. Siitä on tullut asia, 
jossa voidaan joutua selkkauksiin. Meidän järjestämme on 
taipuvainen hölmöläisyyteen. Meidän pitäisi nyt muka taa
sen ryhtyä laajennuksiin. Opistolta ei tarvitsisi niin pal
jon vaatia, sillä me emme sille voi kovin mahdottomia 
antaakaan. Mitä me voisimme Opistolta oikeastaan vaa
tia? Minä uskon, että olemme pakotetut vähentämään 
veroja. Pitää viedä sitä niin vähillä kustannuksilla kuin 
mahdollista. Teemmekö siitä hoortitalon vaiko sos.-opls- 
ton? Sen vaikutus ei ole ollut paljon mikään, mahdollisesti 
lähimpään ympäristöön vaikuttanut. Idässä ovat palkat 
pienet. Eivät voi säästää siellä niin paljon että voisivat 
tulla Opistolle “ boordaamaan” . On huomautettu, että 
Opistossa on valmistettu ‘‘tussareita’'. Minä olen tavan
nut useita Opistossa olleita, joilla on ollut monta eri kat
somusta m. m. sekin, että tämä vanha työv. liike on jo 
kulunut Ja joutaa mennä” . Toisenlaiset, varmempia Jo 
tullcssaankin ovat kertoneet Opistolla lakkaamatta jauhe
tun industrialismia; tämä varsinkin tov. Laukin aikaiseen 
Opiston toimintakauteen nähden. Olen havainnut, että ne, 
jotka ovat ahkerasti itse opetelleet, ovat olleet paljon ky- 
kenevämplä. Löytyy aina jokin muu keino, joilla toverit 
saavat tarvittavat tiedot toiminnassaan. Sanotaan, että 
Opistossa ei ole vika, uuden hengen synnyttävät olosuh
teet. Sitä en usko. Uskonto esim. perustuu tietämättö
myyteen eikä taloudellisiin olosuhteisiin. Samaa tietämät
tömyyttä voidaan käyttää uusien samallaisten oppien 
omaksumiseen. Minä en vaadi Opistolta paljon. Laitetta
koon sellaiseksi, jollaisena se kannattaa itsensä ilman vero
tusta laajoille joukoille t a h i  sitte erikoiseksi sosiallstl-
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seksi Opistoksi, jossa annetaan vain erikoistietoja j o 1- 
1 o 1 n pieni verotus mahdollisesti kävisi päinsä. Huo
mautti valiokunnalle, että ottavat nämä kaksi seikkaa huo
mioon.

H u t t u n e n : ,  kertoi, että kun hän vuonna 1907 oli 
Opistolla, oli se juuri saatu sosialistien käsiin, joten sitä 
luonnollisesti el oltu ehditty järjestää kunnolliseksi. Mutta 
seuraavanakaan vuonna ei oplstojärjestelmä vieläkään oi
kein vastannut tarkoitustaan. Kehui, että hän samoin 
kuin toisetkin oli ollut pölkkypää, joten heihin el oltu pal
joakaan voitu vaikuttaa. Leo Laukille huomautti, että 
hän oli kuullut Laukin eräässä toverlkunnan kokouksessa 
sanovan sellaista, joka el ollut paikallaan. Yhtyi Sirolan 
ja  Rissasen esityksiin Opiston opetusjärjestelmään nähden. 
Johtokuntaan toivoi valittavan Jäseniä Minnesotasta, 
Michiganista ja  Wisconsinista.

O l g a  T a s t : Täällä on sanottu, että itäläiset ei
vät ymmärrä mitään Opistosta. Ovat he ainakin jossain 
määrin ymmärtäneet paremmin velvollisuutensa Opistoa 
kohtaan kuin keskipilriläiset. Ovat maksaneet täydelli
sesti oplstoveronsa. Sitä vastoin kesklpiirissä ovat useam
mat sen laiminlyöneet ja  eronneet pois järjestöstä. Minä 
olen aina siltä saakka kuin Opisto tuli sosialistien käsiin, 
ymmärtänyt, että täällä opetettaisi vain sosialismia. Mutta 
jos sitä el ole tehty, niin meidän el ole syytettävä yksinään 
opettajia, vaan itseämme, kun emme ole valvoneet oman 
oppilaitoksemme opetusohjelmaa. Otettakoon tämä tästä 
lähtien tarkasti huomioon. Yhdyn siihen, että johtokunta 
valitaan laajemmalta alalta. Kannatan kirjevaihtokoulun 
perustamista englanninkielen opettamista varten. En katso 
välttämättömäksi pitää puoluejäsenyyttä opistolle pääsyn 
ehtona. Riittää, kun on tutkinto suoritettava.

L a h t i :  Opiston ja  järjestön suhde el tähän saakka 
ole ollut tarpeeksi sitova. Toivon vastaisuudessa asian 
paranevan. Yhdyn muuten Rissaseen.

I d a  P a s a n e n :  Kirjevaihtokoulua en tunne, mutta 
tuntuu olevan tarpeellinen ja  siis kannatan. Olen ollut
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‘' ryöstämässä”  Opistoa “ tosisuomalaisilta’ ’ ja  tunnen siis 
laitoksen. Se, että opetusjärjestelmä ja  työjärjestelmä 
ovat olleet vapaat, el osota, että ei opistolla olisi sosialis
mia opetettu. Työväestö tarvitsee tietoja; niitä on Opis
tolla annettu. Opisto on m. m. valmistanut *7 sanomalehtl- 
harjoittelijaa; se on valmistanut agltaattorelta, kirjanpi
täjiä, taloudenhoitajia. Me voimme n y t  määrätä, mitä 
Opistolla tästä lähtien opetetaan. Näistä Syrjälän “ boor- 
dareista”  Opisto on saanut tulonsa ja  niistä se on valmis
tanut, mitä se on valmistanut. Opisto el suinkaan ole 
vastuunalainen kenenkään yksilön persoonallisista mielipi
teistä. On niitä idästäkin tullut vallattomia. Minä en 
usko löytyvän opettajaa, joka pystyisi pitämään kurissa 
kaikkia oppilaita — jos esim. arvoisat edustajat olisivat 
siellä. Työv. Opiston toverikunnassa el ole yksi kaksi 
hyväksytty tuulesta temmattuja oppeja. — Minäkin olen 
saanut selkääni monta kertaa. Tähän saakka ei ole 
v o i t u  määrätä opetusaineita, mutta n y t  tehkää mitä 
tahdotte. Opisto on saanut kannatuksen lahjoista y. m. 
näytelmillä (Opiston näytelmäseura). Emme ole vastuun
alaisia kaikista Hynnisistä, jotka kolmeksi viikoksi tulevat 
“ opiskelemaan". Opettajat eivät ole minun tietääkseni 
ohjanneet vallattomuuteen teoriassa tai käytännössä. Opis
ton Järjestämisessä olkoon johtokunnalla ja  opettajistolla 
valtaa. — Johtokunnan valitsemisesta. Ei käy päinsä, 
että sitä ympäri maata valitaan: jos käy, el minulla ole 
vastaan. Johtokunnassa on ollut mitä parhaita miehiä. To- 
verikunta itse vastuunalainen. Jos ehtoja pääsyyn, niin 
ensin se, että on osastossa jäsenenä, muut toiselle sijalle.

S a a r i n e n  toi esille, että osastossa, Johon hän 
kuuluu, kannatetaan kirjevaihtokoulun perustamista. Sa
noi olleensa opistolla silloin kuin Huttunenkin ja olleensa 
toverikunnan kokouksissa, mutta ei koskaan kuulleensa 
Laukln esittävän mitään sopimatonta.

H i i b a c k a :  Näyttää olevan jo valmista. Yhdyn
Rissaseen ja  Wm. Relvoon.

N o r t h :  Rissasen ehdotuksesta, että S. S. Järjestö



määräisi mitä ja  milloin opetetaan (Rissanen: el ollut sel
lainen tarkoitus)-. Oppilaita el voida pakottaa ottamaan 
mitä hyvänsä aineista ja  milloin hyvänsä. Jos on oppi
laille annettu parempia todistuksia kuin mitä ansaitsee, 
niin parannukseksi siihen ehdotan, että saakoon oppilas 
valita aineensa ja  julkaiskoon opettajisto hänestä arvolau
seen eri aineista sanomalehtien kautta koulusta erotessa. 
— Kannatan kirjevaihtokoulun perustamista. Siinä on 
yksi tie, jolla me kasvatamme lähempää yhteyttä amerl- 
kalaisen ja  suom. työv. liikkeen keskeen.

B j ö r n :  Arveli Itäpiirllälsten arvostelun Opistoon 
nähden johtuneen sillä perusteella, mitä tuloksia he ovat 
saaneet opistolta. P iti oikeutettuna arvostelun.

Kannatti klrjevaihtokoulua vapaasti järjestön maksa
ville jäsenille, mutta toisille maksullisesti.

Ehdotti asian valiokunnalle.
V i t i k a i n e n :  Täällä päätettiin jo aikoja yksi

mielisesti, että Opisto o n  t a r p e e l l i n e n .  Nyt sitä 
päätöstä ei enää muisteta. Idästä on m. m. tullut joku nai
nen, jota el ole saatu oppimaan, vaikka “ puulla päähän”  
olisi taottu. Laukki on opettanut sosialismia. Kukaan el 
ole todistanut, että Opistolla olisi opetettu sosialismin vas
taisia oppeja. Toivon, e t u  itäläisetkin lähettävät tove
reita opistoon. — Valitsijani ovat sitä mieltä, että kirje- 
vaihtokoulu pannaan toimeen mahdollisimman laajalti.

S i r o l a :  Selosti kirjevaihtokoulun tarpeellisuutta, 
niin että kirjevaihdon avulla voitaisiin opettaa määrättyjä 
aineita. Kirjevaihtokoulun luuli kannattavan. Myös 
Opistolle tulleen alkeistletojen vaatimista ei pitänyt vält
tämättömänä, kun on saatavana kehittyneistä oppilaista 
halvalla opettajia.

Puoluejäsenyydestä ei tulisi tehdä liian suurta nume
roa.

Selosteli Opiston opetusjärjestelmää ja  muistutukseen, 
että Opistolla on “ liikaa kansanvaltaa”  sanoi, että on 
järjestetty johtajan ja  opettajien kanssa johtokunnan suos
tumuksella opetussuunnitelma josta sitten on toverlkunnan-
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kin mieltä kysytty. Englanninkielisen opettajan ottami
sesta opistolle ei myös tulisi tehdä suurta numeroa, kun on 
jo olemassa englanninkielen opettajia, joista yksi ▼oltaisiin 
▼aihtaa siinä sivussa sosialismista luennoivaksi. Hedman'llle 
huomautti, että tulisi lukea vähän huolellisemmin alus
tusta. Letkauttajille huomautti, että kynällä työskentely 
on yhtä kunniakasta kuin neulalla ja  Syrjälälle mainitsi 
että väite, että uskonto ei riipu taloudellisista oloista, ilmai
see, että sen lausuja uskoo materialismiin, mutta el tunne si
tä. (Kätten taputusta).

M a 1 o : Meille on opetettu tänään sangen paljon, 
puhuttu yhtä ja  toista. On pilkistänyt esille, että Opisto 
on tuottanut puolueelle jp liikaakin. Sanotaan länsirannik
koa onnelliseksi Opiston vaikutuksesta. On sielläkin joltar 
kin suurisuisia Opiston leivoksia, jotka puhuvat “ suuresta 
mustasta massasta’’! Opisto on vastuunalainen siltä, min
kälaista taktiikkaa opetetaan ja  mitkä ovat seuraukset. 
Kirjevaihtokoulun en luule antavan sellaista tulosta, kuin 
toverit näyttävät luulevan. Esitti, että oppilaat tasan 
maksaisivat kyytinsä.

K. M ä k i :  Yhtyi Sirolan alustukseen.
Kahviaika 15 minuuttia.
H a u t  a n i em i : Opetussuunnitelmassa yhdyn Siro

laan ja  Rissaseen. Klrjevalhtokouluasiassa olen tinkimät
tömästi sen perustamisen kannalla, sillä tiedän joukkojen 
kaikkialla vaativan ja tarvitsevan sitä.

Rissanen luki ehdotuksensa.
V i i t a :  Täällä on mitattu Opiston saavutuksia sen 

mukaan, kuinka monta sanomalehtlmiestä, agitaattoria y. 
m. toimitsijaa se on kyennyt puolueelle antamaan. Jos siltä 
kannalta asiaa tarkastellaan niin saavutukset supistuvat 
vielä pieniin, mutta minä mittaan opistomme saavutuksia 
toiselta näkökannalta, nimittäin siltä, mistä merkityksestä 
se on ollut suurille työläisjoukoille ja kuinka paljon se on 
kyennyt kohottamaan j o u k k o j e n  luokkatietoisuutta ja 
siinä työssä on opistomme suorittanut tärkeän osan. Ja  
eikö koko meidän sos. liikkeemme tarkotus ole sitten itse
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työläisjoukkojen luokkatietoisuuden kasvattaminen ja  va
listaminen? Meidän liikkeemme menestys el riipu suurista 
yksilöistä, vaan Joukkojen tietoisuudesta ja  voimakkuu
desta joukkojen tietoisuutta kasvattaen. Menettelytapaky
symyksiä täällä on pohdittu siksi, että niitten selvittäminen 
työläisille on välttämätöntä, sillä mitäpä muuta voitaisiin 
sosialistisessa oppilaitoksessa opettaa, ellei juuri sosialismia 
ja  työväestölle tärkeitä kysymyksiä. Ja  nyt tässä kokouk
sessa on puolueen kerta kaikkiaan määriteltävä suhteensa 
opistoon ja  määrättävä mitä siellä opetetaan, sillä opisto 
on kuitenkin meille välttämätön, siitä huolimatta, että 
täällä tänä päivänä on koetettu sen merkitystä tinkiä. 
Täällä on syytetty duluthllaisia ja  opiston juurella asuvia 
tovereita, mutta minä sanon, että on suureksi osaksi juuri 
täkäläisten toverien ansiota, että meillä on opisto sellai
sena, kuin se tänä päivänä on, me olemme sen porvereilta 
vallottaneet ja  pitäneet kynsin hampain siltä kiinni, sil
loin kun meidän omat puoluelehtemroekin ovat sitä poiko- 
teeranneet.

Olen samaa mieltä Rissasen kanssa, että järjestön on 
nyt ryhdyttävä pitämään opistosta huolta kaikissa suh
teissa enempi kuin tähän asti. Tuntekoon myöskin tä s t’ 
edes kaikki järjestön jäsenet, että Työväen-Oplsto on 
meidän koulumme, sosialistinen oppilaitos.

V i r t a n e n :  Täällä on tahdottu halveksia alkeis
opetuksen jakamista työläisille. Jos me itse kukin ymmär
rämme suhteemme niihin kysymyksiin nähden, joista 
meidän tarvitsee tulla selville, niin me huomaamme, että 
jokainen meistä on alkeisopissa. Minä olen tullut opistolle 
oppimaan alkeita ja katsoen yhteiskunnallisia kysymyksiä 
joista pitäisi päästä selville, tuntuu kun vieläkin olisi 
alkeis-opissa. Minun toivomukseni on, että opisto pidetään 
avoinna edelleen alkeisoppia etsiville työläisille, silloin se 
on todellinen Työväen-Opisto.

M e r i l ä :  Yhtyi Sirolaan.
Puheenjohtajaksi tuli Partanen.
B o m a n  : Keskustelussa näyttää joutuvan eri pal-
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kollia aravien edut vastakkain. Jos rannalta tulleet sa
novat jotakin, silloin sanovat duluthilaiset sitä arvotto
maksi. Mutta nyt eivät duluthilaiset voi olla Isäntiä, 
sillä j ä r j e s t ö  astun nyt määräämään. Kysymys el 
nyt ole ainoastaan siltä, tarvitaanko opistoa ja  mitä ope
tetaan, vaan siitä miltä kannalta opetetaan. Sen tulee olla 
tinkimättä puolueen ja  järjestön hyväksymä kanta. Täällä 
on koetettu “ puliveivata". Laukki on esiintynyt johta
jana. Sanotaan, että el ole opetettu menettelytapaa. Sen 
seuraukset näkyvät jo; Työmiehen y. m. toimituksissa on 
oppilaita, joita sinne on kerrottu tarkoituksella hommatun. 
Kalkki, jotka ovat seuranneet, tietävät mihinkä suuntaan 
menettelytavassa täällä on menty, jollelkaan virallisissa 
oppiaineissa, niin kuitenkin niiden ulkopuolella. Nämä sei
kat lukuun otettuna tiedämme, m i t ä  opistolla on ope
tettu ja  millä t a v  a i  la . Sanotaan el Opiston kasvatta
neen johtajaa: Mitään muuta se el näytä valmistaneen
kaan. Opiston entiset oppilaat ovat tehneet hajotustyötä, 
ovat kannaltaan anarko-sosialisteja. Ovat täällä oppineet 
säädyttömyyttä, ainakin siten käyttäytyneet Vastaisuu
dessa pidettäköön tätäkin vähän enemmän silmällä. — Sa
malla luokalla on yhtäaikaa pidetty edlstyneempiä ja  
vasta-alkajia- Se asia on korjattava. Opettajilla täytyy 
siihen nähden olla suurempi valta. Uusien aineiden opetta
misesta kuten osuustoiminnasta ja  kunnallispolltikasta y. 
m. sanon, että tälle kannattaa antaa huomiota ja  ottakoon 
Työv.-Opiston vuosikokous tämän asian huomioon. Kannatti 
Maloa, että oppilaat tasan maksavat kyytinsä. — Syr
jälä oli oikeassa sanoessaan, että tästä toivotaan aivan liian 
paljon. Älkää Opiston takia unhottako multa toimia.

L a n k i l l e  myönnettiin oikeus tehdä persoonallinen 
huomautus Bomannille (hän nimittäin sanoi Laukln juuri 
odustaneen erikoista menettelytapaa Opistolla).

L a u k k i :  Boman sanoi, että Opisto on koettanut mie
hittää puoluelehdet opistolaisilla. Minä olen antanut oppi
lailleni suosituksia, kun minulta on niitä pyydetty. Mitään 
vallotusta lehtiin en ole ajanut. Niissä ei pysy, ellei jou-
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kot ole ta k a n a ------- . Taktiikkaa on opetettu — el ton
nilla, vaan toveriknnnan kokouksissa. Minä olen nllssi 
kokouksissa rauhoittanut, joskin olen industrialistl. Se 
oli minun velvollisuuteni. Minä en liene alkuaikoina opet
tanut siten, kuin te nykyään vaaditte. Mutta kun minulta 
kysyttiin, miten valmistetaan pommeja, sanoin että niitä 
ei koskaan tarvita luokkataistelussa ("olkein” -huntoja). 
Minä en myönnä itseäni vikapääksi kansainvälisestä sos.- 
dem. katsomuksesta poikkeavien oppien opettamiseen.

Keskustelu pidettiin päättyneenä.

MITÄ OPISTOLLE ANNETAAN.

V e k t o r i :  Ennen kuin ryhdytään keskustelemaan, 
luetaan osastojen lausunnot. Esitys hyväksyttiin.

Tehtiin ehdotuksia puhevuoron käyttöajan rajottaml- 
sesta. Esitys hyväksyttiin. Esitettiin 3 ja  kaksi minuut
tia. Äänestyksessä voitti kahta minuuttia kannattava 
puoli.

Luottiin osastojen ja  yksityisten tekemät esitykset. 
(Tästä samoin kuin muistakaan kysymyksistä annettuja 
lausuntoja ei jä te tty  monista muistutuksista huolimatta 
kaikkia minulle, joten niitä en ole voinut saada pöytäkir
jaan. Niitä oli sitä paitsi sellainen paljous Ja olivat s*- 
mansuuntaisia, niin että niiden pöytäkirjasta poisjäämisestä 
el koidu mitään vahinkoa. A. R.)

W e s 1 e y huomautti ennen keskustelun alkamista, 
että edustajat puhuisivat yleensä enemmän valltsljainsa 
mielipiteitä eivätkä omiaan.

A. J. P a r t a n o n :  Pyytäisin vähän pitempää kuin 
2 minuutin ajan tehdäkseni Opiston tilien perusteella 
enempi selkoa. (Myönnettiin). — Pakollinen verotus el 
ole hyvä. Sillä järjestön jäsenluvun perusteella olisi vero
tuksen pitänyt tuottaa $11,000 ja  siltä on tullut ainoas
taan noin $6,000. £e osottaa, että muuallakin on jätetty 
veroja maksamatta, kuin Cloquetissa. Ja  siinäkin osas
tossa, josta olen, oltiin kielteisellä kannalla pakkoveroihin. 
Ja  meidän on otettava joukkojen vaatimus huomioon. Ja
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enemmin ihmeteltävää on, että Juuri Opiston Juurella on 
laiminlyöty oplstoverojen maksu, Joten eivät pidä palk
kaansa ne syytökset, että yksistään idässä Ja lännessä on 
Jätetty veroja maksamatta. Sen jälkeen toveri Partanen 
esitti muutamia numerolta tileistä ja  niitten perusteella to
disteli, että oppllasmaksut ruuasta ja  asunnosta osottavat 
hieman voittoa, mutta talon veloista menevä korko on siksi 
suuri, että tilit osottavat tappiota, joka seikka voitaisi 
korjata ylentämällä hieman oppilasmaksua. Esitti oppilas- 
maksujen korottamista 25 dollariksi kuulta. Jos Opistolla 
olisi noin 100 oppilasta, tulisi se kannattamaan itsensä. 
Vappumerkeistä voitaisi Opistolle luovuttaa joku summa, 
esimerkiksi 80 prosenttia, korvaamaan verotuksen lakkaut
tamista. Tämä edellyttäisi, ettei Opistoa kovinkaan paljoa 
laajennettaisi, vaan kehitettäisi näitten puitteitaan sisällä.

Tämän jälkeen luettiin muutamien osastojen lausun
nolta.

P a r t a n e n  uudessa puhevuorossaan esitti lisää nume
roita. Osakepääoma 19191 dollaria, siltä enin osa järjes
tön omistamaa. Tileistä yleensä näkyy, että Opisto on 
tuottanut tappiota.

V i i  n i k a l n e n :  Tämän kysymyksen ratkaisulla on 
suuri merkitys s s. järjestölle. Valitsijani kannattavat ve
rotusta ja  kannatusta yksimielisesti. Kannatan täydelleen 
vanhaa verotusta. Se on mainiosti järjestetty. Maksavatko 
osastojen kassasta suoraan vaiko kutakin osaston jäsentä 
verottamalla, on sama. Siinä ei pitäisi kellään olla mitään 
vastaan.

•M a i  o : Minä olen länneltä ja  länslpiirin kokous kan
natti 50 sentin verotusta vuodelta, mutta Astorlan osasto 
oli taipuvainen maksamaan yhteen dollariin asti, jos se on 
välttämätöntä, ja  Vappumerkeistä tulevat tulot sen lisäksi.

H e d m a n :  Sprlngfleldln osasto kannattaa 25 sentin 
verotusta kerran vuodessa. Itäläiset eivät tule Opistolle 
pitkän matkan takia eivätkä voi pienien palkkojen vaoksi 
maksaa tavattomia veroja. Siitä huolimatta me maksamme, 
mitä järjestö päättää.
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L i n d s t r  ö m : Yksinkertaisesti kannattaisin verö- 
tnsta kannettavaksi 50 senttiä vuodessa, vaikkakin Opisto 
saataisi itsensä kannattavaksi. Veroista karttuvista ra
koista annettaisi Opiston Johtokunnan myöntää stipendejä 
kykenevien oppilaiden käytettäviksi.

A n n a l a :  Gardnerissa kannatettiin 25 sentin vero
tusta vuodessa ja  Vappumerkeistä tuleva osa Partasen 
alustuksen mukaan. Iso verotus on karkoittanut jäseniä.

M a l m :  Verotus täytyy poistaa. Se rasittaa. Kun 
kiij eenvaihtokoulu pannaan käyntiin, niin se tulee tuotta
vaksi, kuten joku on lausunut. Vappumerkeistä saadaan 
rahaa myös.

S a n d b e r g :  Minulla on Wilkesonin ja  Woodlan- 
din, Wash. evästys, että pakollinen verotus poistettaisi ja  
että Opiston opiskelumaksut korotetaan, niin että Opisto 
kannattaa Itsensä. Yhdyn Partaseen.

N o k a r l  Pyysi aikaa 5 minuuttia. Myönnettiin). 
Ashtabulan ja  Harborin osastot kovasti vastustavat pakko- 
veroa. Vastustan stipendirahoja ja  alueavustusta. En 
varsinkaan kannata 100 dollarin stipendejä.

W e s l  e y : Pyytäisin hiukan enemmän aikaa (Myön- 
nettiin). Mlnneapolin osasto oli sitä mieltä, että Opisto el 
ole vielä täysin sosialistien käsissä. Jos tulisi tiukka 
paikka, niin porvaritkin voisivat vielä jonkun verran vai
kuttaa. Keskipilriä on täällä moitittu, mutta se on mak
sanut viisi verotusta ja  yhä edelleenkin kannattaa Opisto- 
veroa pidettäväksi. Stipendlhommaa osastossani vastustet
tiin. Epäiltiin sen ei käytännössä menestyvän, vaikka pe
riaatteessa el sitä vastaan oltu. Itse puolestani kannatan 
stipendejä. Opiston laajentamista myöskin kannatan.

H a n n u l a :  Hannan osasto haluaisi verotuksen alen
nettavaksi 50 sentiksi, mutta maksaa dollarinkin, jos se on 
välttämätöntä. Ehdotan lähetettäväksi Opistoon 24 oppi
lasta järjestön varoilla, ja  että sitä varten verotetaan 
vielä jäseniä yllmääräisesti 25 sentillä. Se tekisi noin 
2,400 dollaria veroina. Sitten vasta tämä Opisto alkaisi 
täyttämään tehtävänsä.
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H u t t u n e n :  Vaalipiiri, jota edustan, lukuunotta
matta Binghamin osastoa, on entisen dollarin verotuksen 
kannalla. Lisärakennuksen rakentamiseksi, jos se on tar
peellinen, voidaan verottaa toinen dollari lisää. Kannatan 
Hannan osastoa stipendlasiassa.

V e h t  e r 1: Kannatti Sprlngfieldin osaston ehdotusta. 
24 oppilaan lähettämistä järjestön varoilla piti mielettö
mänä. E i tehdä tuhmuuksia, sillä se tuottaisi tappiota. 
Laaja enemmistö on jyrkästi lisäveroja vastaan.

Puhevuorot rajotettiin.
J u n t  u n e n :  Evästys vallankumouksellisesta But-

testa on, että tä tä  Opistoa kannatetaan ja  laajennetaan 
kaikinpuolin. "Nykyään on Opistolla tilaa ainoastaan 60 
oppilaalle. Opiston on näin ollen vuokrattava huoneita, 
joka aiheuttaa kuluja ja rasitusta tarpeettomasti.

M e r i k a n t o :  Pennsylvaniassa ollaan verotuksia
vastaan. Iltamien pitoa vastustan. Ne eivät tuota tulok
sia. Järjestössä olevilta naimisissa olevilta verot on saa
tava tykkänään pois. Osastoja tippuu järjestöstä verojen 
maksamattomuuden tähden. Glassportin osasto ehdottaa, 
että joissakin tapauksissa myönnettäköön verovapaus. Sti- 
pendeihin nähden ehdotan, että plirikomlteoille luovutet
taisi vuosittain joku määrätty summa jaettavaksi parhaan 
harkinnan mukaan.

V. M ä k i :  Tämä on perin vakava juttn. Tämä vero
tus on pudottanut* osastosta vuoden ajalla noin 100 jäsentä. 
Mutta heistä ei ole väliäkään. Itse asiassa ovat he olleet 
synodalaisia Ja cnustasotnialaisla. Kuitenkaan el osas
tomme kannattanut pakkoverotusta.

O j a l a .  Valitsijoillani on katsantokanta, että  vero
tus on poistettava. Suostuvat maksamaan yhden vero
tuksen, Jos Opisto muodostetaan puolue-opistoksi. Partasen 
esittämistä numeroista näkyy, että osakkeita on enää myy
mättä vain toista tuhatta dollaria, joten niitä ei voi enää 
kovin kauan myydä- Vastustan stipendejä.

L e h t o :  Pyydän pitempää aikaa (Myönnettiin). Mei
dän osastossamme evästettiin paikallisten verotusten polsta-
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toiseksi. Kuitenkin kannatettiin Opistoa kiinteästi avustet
tavaksi. Eikö tämä kokous voisi päättää, että järjestö 
säännöllisesti määräisi vuosittain Jonkun määrätyn summan 
Opistolle. Mutta ellei tämä tulisi päätökseksi, yhdyn siinä 
tapauksessa Sprinqfieldin alustukseen Ja Partaseen. Sti
pendejä en kannata. Toimeenpaneva komitea on menetel
lyt huonosti kantaessaan ylimääräisiä veroja. Osastoissa 
on tullut sananparreksi: kalliiksi tulee sosialistina olemi
nen.

M a r t t i l a :  Vastustan stipendejä, mikäli niitä an
nettaisi järjestön kassasta. Kannatan vakituiseksi veroksi 
SO senttiä vuodessa ynnä tulot vappujuhlamerkeistä. Kan
natan oppUasmaksujen korottamista. Jos köyhyys on vi
kana oplstoverojen maksamettomuuteen, niin säännöthän jo 
määräävät varattomille verovapauden.

H a  n n u I a : Vieläkin puolustan samaa mielipidettä 
Jonka esitin. Ke ainekset, Jotka ovat osastoja johtamassa, 
tarvitsevat lisää tietoja kasvattaakseen joukkoja. Varsi
naiset agitaattorit eivät voi siinä suhteessa paljoakaan. 
Puhutaan varojen vähyydestä, mutta niitä kyllä on tällai
siin tarkoituksiin, jos vain käsitetään.

Järjestävän valiokunnan ehdotus ilta-istunnon pitämi
sestä hyväksyttiin. Ajaksi 7—9.

Aaro Koski pyysi siitä vapautusta. Myönnettiin.
Lindström ehdotti, että kokous päättäisi velvottaa 

Opiston taloudenhoitajan aina ilta-istunnon lopuksi toimit
tamaan kahvit Hyväksyttiin.

Kokous lopetettiin.
Iltaistunto alkoi kello 7.
Puheenjohtajana Boman,.
F a s t : Osasto el antanut kantaa. Omana mielipi

teenäni on, että annetaan Opistolle verotusta 50 senttiä 
vuodessa. Veron lakkautus olisi harha-askel. Vastustan 
Partasen ehdotusta, että oppilasmaksu korotettaisi 25 dolla
riksi kuulta. Haluaisin ennemmin sitä alennettavaksi. 
Älköön ryhdyttäkö rakentamaan uutta rakennusta, ennen 
kuin on varma rahasto.
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C o r b y :  Minä yhdyn Mlnneapolin Ja Butten osas
ton evästyksiin, että verotus pysytetään ennallaan. Jos 
Opiston kannatus jäisi vappumerkkien varaan, Jäisi «e 
epävarmalle pohjalle.

K e t o n e n :  Yhdyn Partasen ehdotukseen.
V i t  i k a i n e n :  Yhdyn Maloon. En ole stipendien 

kannalla. Jätän sen yksityisten osastojen varaan.
P a s a n e n : Two Harborsin osaston kanta on, että 

verotus täytyy pitää ennallaan. Stipendimaksut tulisivat 
liikana. Hyvä kun saadaan 16,000 dollarin velka makse
tuksi. Osastoilla olkoon silti oikeus avustaa jäseniään.

B o o s a  V ä l i m ä k i :  Yksinkertaisesti kannatan 50 
sentin verotusta ja että se kannetaan niin miehiltä kuin 
naisiltakin.

T e n h u n e n :  Verotus ennallaan ja oppilasmaksu
mahdollisimman alhaisena, on vaallpllrinl osastojen kanta. 
Joskin muutamat osastot ovat kieltäytyneet maksamasta, 
tulee tyytymättömyys ja  vastahakoisuus poistumaan edus
tajakokouksen ja  Työväen opiston yhtiökokouksen jälkeen. 
Pidän iltamien pitoa epävarmana, jos yksin niiden nojaan 
jäädään. Naisten vapauttamista Opiston veroista vastus
tan.

H e  I s k e :  Minulla on evästyksiä kahdesta osastosta. 
San Franciscon osasto on 50 sentin verotuksen kannalla. 
Berkeleyläiset ovat verotukseen nähden samalla kannalla, 
mutta stipendejä eivät kannata. Vappumerkeistä tulevia 
varoja kannatan omasta puolestani.

A. M ä k i :  Hoquiamin osaston evästys on, että ve
rojen alentamista toivovat 50 sentiksi. Tai jos verotus py
sytetään entisellään, niin toinen puoli verotuksesta käytet
täköön toverien kustantamiseksi Opistolle. Hyväksyn vap- 
pumerkkisuunnltelman. Vastustan oppilasmaksuj en korot
tamista.

H e i s k a n e n :  Aluksi yhdyn kaikkiin niihin, jotka 
kannattavat verotuksen ennallaan pysymistä. Ne edustajat, 
jotka vastustavat verotusta, eivät käsitä täydellisesti tä
män laitoksen merkitystä ja  sitä päätöstä, jonka järjestö
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on tehnyt, nimittäin ottanut tämän omaksi laitoksekseen. 
Silloin kun me kerran tahdomme hyötyä Opistosta, täytyy 
meidän ottaa osaa sen aineelliseen kannatukseen. Jos itä- 
Iäiset kieltäytyvät Opiston kannatuksesta, niin el heillä 
liloin pidä oleman mitään oikeutta Opiston asioissa. Fois 
järjestöstä, jotka eivät maksa. Meidän on maksettava 
Opiston velat.

B j ö r n :  Kannatan 50 sentin opistoveroa kannetta
vaksi 25 sentin erissä kahdesti vuodessa. Vastustan vappu- 
merkkisuunnitelmaa. Useat osastot haluavat laittaa mer
kit itse. E l velvoteta osastoja tilaamaan niitä järjestöltä.

K o 1 u : Waukeganin osasto ei hyväksy pakollisia 
veroja eikä stipendejä. Thtyi Partasen ehdotukseen. Yk
sityisenä yhdyn Springfieldln osaston evästykseen.

K. M ä k i :  Luonnollisesti meidän länsipllriläisten on 
oltava länsipilrln edustajakokouksen kannalla, mutta osasto, 
johon kuulun on aikaisemmin evästänyt verotuksen ennal
laan pysyttämistä.

S y y n  ä n  e n  : Länsipiirin kokous vastusti stipen
dejä.

S a a r i n e n :  Meidän on laitettava Opiston asiat
sille kannalle, että veloista ei mene korko porvarien tas
kuun. Olen länsipiirin esityksen kannalla, että verotusta 
annetaan 50 senttiä vuodessa.

N o r t  h : Chisholmln osasto vastustaa veroja, mutta 
Hibbingin osasto kannattaa. Asetun länsipiirin kokouksen 
kannalle. . Vappumerkeistä tuleva voitto on epävarma, sillä 
vappujuhlat ovat kansainvälisiä. Erikoisten suomalaisten 
vappumerkkien aika tulee pian menemään ohi.

H a u t a n i e m i :  Kannatan veTon-alentamista 50 sent
tiin vuodessa, sillä olen yleensä huomannnut kallisten ve
rojen vaikuttavan haitallisesti ja  sitä paitsi uskon klrjeen- 
vaihtokoulun, jos se tulee perustettavaksi, korvaavan ta
kaisin ne tulot, m itkä menetetään verojen alentamisessa. 
Myöskin kannatan osan vappujuhlamerkeistä kertyvistä va
roista myönnettäväksi Opiston hyväksi. Vielä yhdyn nii
hin, jotka ehdottavat stipendien antamista järjestön sekä
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ag. aluetoimikuntien varoista niille järjestön jäsenille, Joi
den opiskelemisesta on hyötyä puolueelle ja  jotka eivät voi 
omilla varoillaan Opistolle mennä.

B r o m a n :  Ei voi ensinkään ruveta rakentamaan 
llsärakennnuksia, sillä täällä on kohotettava opplmaksuja. 
Silloin on tilaa kyllin. Agit. kursseja on järjestettävä ja  
niihin otetaan opettajiksi näitä opettajia, jos he pääsevät 
niistä suurlakkofraaseista, joita he nyt omaavat Täällä 
on puhuttu liian paljon suomalaisesta sosialismista, eikä ole 
nähty, “ industrialismia” , kansainvälistä sosialismia Ame
rikassa.

V ir t  a n e n: (Opiston edustajana pyysi pitempää ai
kaa Ja sai.) Otettava on monta seikkaa huomioon kanna
tuksessa: mikä oppilasmäärä, mitä voidaan pitää ja mitä 
niistä tuloja. Tila ei ole riittävä, vaan rajotettu. Jos te 
vaaditte mahdottoman suuria Opistolta, teidän täytyy sa
massa suhteessa sille antaakin. Oppilaiksi pyrkiviä on 
ollut aina enemmän, kuin on voitu vastaan ottaa. Tämä 
laitos on välttämätön opettamaan suomalaista taistelemaan 
amerikalalsen työläisen rinnalla. Lisärakennuksen raken
taminen on muuten välttämätöntä, sillä ottaen huomioon 
sen opinhaluisen joukon, joka Opistolle pyrkii, niin vaan 
pieni osa niistä voidaan sijoittaa nykyisiin asuntohuonel- 
siln.

F a l l s t r ö m :  Negauneen osasto on sillä kannalla, 
että verotus on pysytettävä ennallaan ainakin vuoden ajan. 
Veroja ei pitäisi poistaa, ennen kun Opisto on päässyt hiu
kan väljemmille vesille. Puolustan stipendejä.

V i i t a :  Järjestössä on kaikki pakollista, siis verot 
ovat aina pakollisia. Laittakoot osastot rahat tavalla tai 
toisella. Luki Duluthin osaston laatiman ponnen stipen
deistä: jaettakoon piirikomlteain välitykseUä. Myöntä
köön t. p. kom. verovapautuksen joissakin välttämättö
missä tapauksissa. — Vappumerkkituloista lausui, että niitä 
el tule, sillä Vappujuhlat ovat kansainvälisiä ja  juhlamerk- 
kejä el voi yksin vaan suomalaisille laittaa.

P a r t a n e n :  Chicagon osasto oli sillä kannalla,
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ettei mitään stipendejä järjestön kassasta. Varsinaista 
verotusta vastustan. J a  Jos kerran el Opistolle rakenneta 
taloa, niin verotusta el tarvitakaan, sillä Opistoa voidaan 
kannattaa muutenkin.

T a i p a l e :  Valitsijasi haluaisivat verotuksen 60
senttiin. Jotkut osastot Lännellä ovat miltei kykenemät
tömiä suorittamaan. El rasiteta liiaksi veroilla. Kerättä
köön vaan veroja iltamilla, mutta kaikki osastot eivät voi 
sitäkään, kun el ole kaaleja.

H e d m a n :  Olisin mielelläni stipendlhomman kan
nalla, ja  jos stipendejä myönnetään, olen enslmälnen niitä 
hakemaan. Mutta ne stipendit tarvitaan agit. kurssien 
pitoon, joiden kautta kasvatetaan joukkoja. Maksettakoon 
kerta kaikkiaan Opiston velka, Joka jokaista järjestön Jä
sentä kohti tekee noin $1.75.

S i r o l a :  Jos eivät työläiset anna stipendejä, saavat 
osastot kustantaa kalliita luentoja. Pyytäisin kokouksen 
periaatteessa hyväksymään stlpendlajatuksen. Muuten 
voisi järjestää siten, että Opisto antaisi osansa, järjestö 
osansa ja  osastot osansa. Emme voi kohottaa oplstomaksua, 
sillä se on sangen kohtuullisesti asetettu.

V i i n i k a i n e n :  Yhdyn täydellisesti niihin, Jotka 
kannattavat verotuksen ennallaan pysyttämistä, vaalipii
rin!, osastoni ja  itseni puolesta. Stipendeissä yhdyn tov. 
Sirolaan.

S a  n d b e r g :  Yhtyi stipendien kannattajiin. Itse
kin tullut stipendeillä puhujaksi. Luentokurssit tulevat 
monta kertaa kalliimmiksi. Stipendiaateista te  saatte itsel
lenne työntekijöitä.

B e i v o: On liian paljon puhuttu, e ttä  keakipliri hyö
tyisi Opistosta itä- ja  länsipilrien kustannuksella. Mutta 
on kuitenkin huomattu, e ttä  itä- ja  länsikin hyötyvät Opis
tosta. J a  siksi on Opistoa kannatettava.

S y  r j ä l  ä : Pyysi pitempää aikaa. Sai. Oppi on hyvä 
asia, tunnustan sen, mutta on muutamia tekijöitä, jotka te
kevät tämän laitoksen vähemmän t ä r k e ä k s i  k o k o  
Järjestöllemme. Pari kesklvaltlota siitä voi hyötyä. Idässä
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varrotaan verojen alennusta tai niiden kokonaan poista
mista. E l l e i  tapahdu sitä, osastot yksitellen k i e l t ä y 
t y v ä t  maksamasta. Jos idässä tulee verolakko, en sano- 
malehtimiehenä lähde puolustamaan Opiston etua. Pitäisi 
ottaa Partasen esitys huomioon. On idässä olemassa leh
temme Raivaaja Jonne tarvitaan $30,000.00. Sitä summaa 
emme ainakaan saa kesklpliristä. Ehdotti 25 sentin vero
tusta vuodessa. Uusista rakennuksista el puhettakaan.

R i s s a n e n :  Vaikuttaisiko se, jos puhuisin dollarin 
verotuksen puolesta (ei). Vaikuttaisiko, jos puhuisin 60 
sentin puolesta (Joo). Sitten en puhu ollenkaan, koska 
näytte olevan 50 sentin veron kannalla.

L i n d s t r ö m :  Meidän täytyy saada lyhentymään 
entistä velkaa. Eeskipiiriläiset näkyvät lakkaavan maksa
masta veroa, ennemmin kuin muut.

J u n t u n e n :  Yhdyn Heiskaseen, että ne osastot, 
jotka kieltäytyvät maksamasta veroja, erotetaan järjes
töstä. Ottakoon valiokunta tämän huomioon. Syrjälälle 
sanon, että ennen kymmentä vuotta hän hyppää aisois
taan, sillä joukkojen Järki kasvaa. (Syrjälä oli jossain, 
en muista, tapahtuiko se Duluthin osaston kenttäjuhlassa 
vai jossain tupakkatilaisuudessa, sanonut, että hän aikoo 
olla Raivaajan vastaavana vähintäin kymmenen vuotta. 
Tässä Pöytäkirjssa ilmenee muuallakin letkauksia Ja pole
miikkia sellaisia lausuntoja vastaan, joita el esiinny pöytä
kirjassa, mutta joita edustajakokouksen aikana lausuttiin 
joko tupakkapuheina tai lltavälttelyissä. Edustajat kal
voivat ne väitteinään esille kokouksessa. Edustajakokouk
sessa oli niin paljon ilmaa, että väliajatkin olivat yhtämit
taista edustajakokousta, vaikkei virallista. Näinä väliai
koina eri suunnat hankaslvat toisiaan paljo voimape- 
räisemmin kuin varsinaisessa kokouksessa Ja lienevät kai 
paremmin sulautuneetkin, koska näissä keskusteluissa jokai
nen sai iskeä olkansa takaa tarvitsematta pelätä, että hä
nen lausuntonsa tulisi pöytäkirjaan ikuistetuksi. Toimit
tajan muistutus.)

H u t t u n e n :  Täällä on esitetty oppllasmaksujen
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korottamista. Mielestäni se el kuulu tälle kokoukselle, 
vaan Opiston johtokunnalle.

M ä ä 11 ä 1 ä : Minusta Syrjälä on liian pessimistinen 
tähän laitokseen nähden. Onko sitten Baivaaja tärkeämpi. 
(Syrjälä: on) Kuka sen on tehnyt tärkeäksi. (Syrjälä: 
proletaarit) Minusta on tämä koulu paljo tärkeämpi. Eh
dotan, että kaikki oppilaat maksaisivat yhtä paljon rauta- 
tlekyytejä. Siten tulisi Opistolle tuleminen kalkille pii
reille yhtä helpoksi. (Vasara) Määttälä yrittää jatkaa. 
Puheenjohtaja koputtaa vasaraansa ehtimiseen. Kokous
nauraa. Minä olen myöskin suurmies ja  tahtoisin enemmän 
aikaa, sanoo Määttälä ja  istuu.

W e s 1 e y : Toveri Koski on jättänyt minulle ponnen, 
jossa neljä farmarlosastoa Minnesotassa kieltäytyy maksa
masta veroja.

H e l l m a n :  En kannata stipendejä. Hankkikoot 
osastot jäsenilleen korottomia lainoja tai muuten avusta
koot. Vapaaehtoiset iltamat ovat epävarmoja. Opetus-
maksua ei korotettavaksi, sillä kirjeenvaihtokoulukin luul
tavasti alkaa tuottamaan. Toimeenp. kom. koettakoon pe
riä vanhat verot, ennenkuin asetetaan unsia.

B o m a n :  Verotuksen vaikutus on järjestölle turmiol
linen. Olisin sitä mieltä kuin Partanen, että kerta kaikki
aan maksetaan $1.75 vero. Mutta silloin taas meidän täy
tyisi aivan yhtä mittaa alkaa tanssittamaan jäseniä. Ve
roista joudutaan lopulta sellaiseen kurjuuteen, että veroja, 
ja  veroja; nyletään aina osaston kassat. (Enemmän aikaa 
Bomannllle 22 äänellä. Vain tavallinen 2 min. sai 16 
ääntä). Boman jatkoi: Valiokunnan olisi laskettava ve
rojen maksun ja  sen vaikutuksen jos kokonaan lakkaute
taan, ta i verojen alennuksen välillä. E l olisi mahdotto
muutta antaa järjestön kassasta jonkun verran. Hannulan 
ehdotus on Järkevä. Jos 24 henkilöä vuosittain tänne lähe
tetään, silloin alkavat tulokset olla hyvät. Hannulan ja  
Malon ehdotukset ovat järkevämpiä koko keskustelussa. 
Kannatan yhtäläisen kyytikulun maksoa. Sama maksu 
»ulisi läheltä ta i kaukaa.
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M ä ä t t ä l ä :  Minua suuressa määrin kiinnittävät ne
asiat, mitä Boman puhui, että matkakustannukset ovat teh
neet tässä mielipiteisiin eroavaisuudet. Pidettäköön verot 
ennallaan ja  tasattakoon matkakulut. Annettakoon myös
kin stipendejä.

I, a u k k 1: Luki tilastoa Saksan puolueopistosta, että 
Saksassa on annettu puolueesta apurahoja puolueen oppi
laitoksessa oleville.

H e  1 s k e : Huomautti, että Saksan puoluejäsenmäärä 
on isompi.

Kesknstelu päättyi.
Asia meni valiokuntaan.
Valiokuntaan menosta lausui
A n n a l a :  Ehdotan äänestettäväksi näitten verosum

mien välillä. — (Hyvä).
Puheenjohtaja ehdotti myöskin äänestettäväksi raken- 

nushommasta.
M ä ä t t ä l ä :  Älkäämme kajotko rakennuskysymyk- 

seen. Jättäkäämme se asia yhtiön johtokunnalle. Äänestä
käämme siitä, kumpaa enemmän kannatamme: stipendejäkö 
vai keskimääräisiä matkakuluja.

S i r o l a :  Ehdotan että rakennushomma jätetään 
valiokunnalle, sillä se riippuu verokysymyksestä.

M e r i k a n t o :  Pitäisin oikeutettuna, että järjestö 
sanoisi rakennuahommasta kantansa.

L au  k k 1: Verotuksen määrä, jos siitä täällä äänes
tettäisiin, määräisi uusien rakennusten laittamisen.

F a l i  S trö m : Johtokunnalle! Äänestetään nyt ve
rotuksesta. $1.00 vai 50 senttiä.

N o k a r i : Täällä ollaan vastustavalla kannalla, joten 
rakennuahommasta olisi päätettävä.

Ilman äänestystä päätettiin rakennushomma jättää va
liokunnan harkittavaksi.

Äänestettiin verotuksesta.
Ensin asetettiin vastakkain, annetaanko veroa vai eikö. 

Edellinen voltti 39 äänellä 3 vastaan.
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Sitten asetettiin vastakkain dollarin ja  50 sentin verot. 
Jälkimäinen voitti 23 äänellä 16 vastaan. Voittanut 50 
sentin vero asetettiin vastaehdotukseksi 25 sentin verolle. 
Äänestyksessä sai 50 sentin verotus 32 ääntä ja  25 sentin 
13 ääntä, Joten edellinen tuli päätökseksi.

P u h e e n j o h t a j a :  Hyväksytäänkö tämä vuodeksi 
kerrassaan.

L a u k k i : Yhdyn vuoteen.
V i r t a n e n :  Ehdotan kahta vuotta.
V e h t  e r  1: Tällaisia verotuslupauksia antaessa täy 

tyy ottaa huomioon olevat olot. Kannatan vuotta.
A n n a l a :  Meillä on toimeenpaneva komitea, Joka 

valvoo näitä asioita. Jos asiat menevät kuten Cloquetlssa, 
niin silloin on korjaus tehtävä.

H u t t u n e n :  Yhdyn kahden vuoden kannattajiin.
L a u k k 1: Voimme järjestää siten, että Järjestö voi 

lopettaa veron, milloin se haluaa.
Äänestettiin verotuksen kestämisajasta.
Asetettiin vastakkain vuosi ja  kaksi vuotta. Vuosi 

voitti 35 äänellä 9 vastaan. Sen jälkeen asetettiin vas
takkain voittanut vuosi ja  määräämätön aika. Määräämä
tön aika voitti 25 äänellä 23 vastaan.

H e d m a n :  Vaati uutta äänestystä Jälkimäisestä
osasta. Väitti, ettei äänestys ollut tapahtunut oikein. Hed
manin esityksen saatua kannatusta toimitettiin uusi ää
nestys, mutta tulos oli sama.

T a i p a l e :  Vaati äänestettäväksi kolmannen ker
ran. Mutta kannatuksen puuttoessa vaatimus raukesi.

Kysymys stipendeistä, vappumerkeistä y. m. ehdotuk
sista jätettiin semmoisenaan valiokunnalle.

S y r j ä l ä :  Ehdotti valiokunnalle huomioon otettar
vaksi, mitä olisi tehtävä niiden osastojen kanssa, jotka oli
vat jääneet pois järjestöstä oplstoverojen maksamattoman- 
den tähden. On ilkeää, että järjestöstä on sen vuoksi 
tippunut osastoja. (Hyvä.)
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Puheenjohtaja asetti äänestettäväksi, otetaanko ehdo
tus huomioon vai eikö. Äänestettäessä sai Syrjälän ehdo
tus 16 ääntä ja sitä vastaan annettiin 21 ääntä.

Tehtiin muistutus äänestystä vastaan. Toimitettiin no
et äänestys, jossa Syrjälän esitys sai 30 ääntä ja  sitä vas
taan 8 ääntä.

L a u k k 1: Ehdotti asiaa lähetettäväksi ilman kes
kustelua valiokuntaan.

P a r t a n e n :  Ei suoraa päätä valiokuntaan. Tämä 
asia on tärkeä asia.

K o 1 u : Sellaiset osastot hyväksytään s. s. järjestöön 
sltte vasta, kun maksavat rästinsä entisen tariffin mukaan.

S i r o l a :  Ajattelln, että ellei olisi muute kuin räs
tejä, niin voisi vaatia laiminlyöneiltä osastoilta iltamia tai 
muuta. Mutta esittäköön valiokunta.

L a u k k i :  Kun asiasta ei ole alustuksia, niin lähe
tetään valiokuntaan. Silloin on helpompi keskustella, kun 
se tuo lausuntonsa.

N o k a r i : Olen SyTjälän kannalla, että osastot ote
taan takaisin järjestöön.

L e h t o :  Olen Partasen kannalla.
P a r t a n e n  Täällä on mainittava, mihin suuntaan 

valiokunnan tulee aslata käsitellä.
M ä ä t t ä l ä :  Tahdon sanoa, että Syrjälä suurena 

diplomaattina olisi lähetettävä porvarilliseen senaattiin. 
(Laukki: ja  Määttälä ylioikeuden tuomariksi suurena ju
ristina).

K o l a :  Minä haluan ilmoittaa, että on ainoastaan 
kaksi osastoa, Cloquetin ja Ooldfleldin, jotka eivät ole 
maksaneet.

H e l s k e : Tästä pitää puhua täällä. Huomautan 
valiokunnalle, ette tässä pitää olla tarkka. E i mitään an
teeksiantoja.

V i r t a n e n :  Ei anteeksiantoja rästeistä. Se olisi 
omiaan kehottamaan toisia taas lyömään veronsa laimin. 
Älköön tehtäkö virallista päätöstä.
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R i s s a n e n :  Äänestetään nyt herran nimessä ilman 
turhaa jauhamista, lähetetäänkö tämä asia valiokuntaan vai 
eikö.

Puheaika rajotettiin yhdeksi minutiksl.
A n n a l a :  Saa jäädä valiokunnalle. Ei huolisi Syrjä- 

län esittääkkään niin tyhmiä. Järjestö on jo ennemmin 
päättänyt, mitä tehdään niskotteleviUe.

V i i t a :  Ennen tehtyjen päätösten kannalla.
Asia lähetettiin yksimielisesti valiokunnalle.
Kokous lopetettiin kello 9 illalla.

NELJÄS KOKOUSPÄIVÄ.

Kokous alkoi kello 9.05 aamulla. Puheenjohtajana toi
mi Heiskanen. Toimitettiin nimihuuto. Poissa olivat Lauk- 
ki ja  Nuorteva.

Työjärjestyksessä oli järjestön sihteerin toimintakerto
mus.

S a r l u n d : Järjestön sihteerinä ilmoitti, että hän el 
ollut vieläkään saanut koko kertomusta. Puuttuvat toi
meenpanevan komitean kokoomat tilastot suomalaisesta a- 
suluksesta. Lukee kertomuksen vaillinaisena, jos se on 
hyvä.

B r o m a n :  Ehdotti, että kertomusta el luettaisi vailli
naisena.

B o m a n :  Ehdotti, että kertomus valinnaisuudestaan 
huolimatta luettaisi. Poissaolevat tilastot eivät ole niin 
tärkeät, että ne vaikuttaisivat keskusteluun.

K o i n :  Kannatti ehdotusta.
Bomanin ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.
Nuorteva ja Laukkl saapuivat kello 9.15.
S a r l u n d :  Luki toimintakertomuksensa.
B o m a n : Ehdotan, että se osa kertomuksesta, joka 

koskee toimeenpanevan komitean työtä,* siirretään siihen 
kohtaan työjärjestystä, jossa tulee esille toimeenpanevan 
komitean lakkauttaminen. (Ehdotus hyväksyttiin).

B o m a n :  Sihteerin kertomus on dollarikertomus ja 
sihteeri on dollarisihteeri. Järjestön henkinen tila ei ole
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tollot esille kertomuksessa ollenkaan. Se olisi oliot tär
keintä. Kertomuksesta eivät ole käyneet selville järjestän 
sisäiset hommat. Kertoi, ettei siinä ollut mainittu n. k. 
haallsosiallsmlsta y. m. Edelleen todisteli puhuja, miten 
näytteleminen on tollut yleiseksi. Selvitteli niitä surulli
sia seurauksia, jolta edellämainittu saa aikaan järjestössä. 
Mainitsi m. m., että ainoastaan noin 20 pros. Jäsenistä käy 
säännöllisesti kokouksissa. Tätä puolta sanoi puhuja odot
taneensa sihteerin kertomuksesta. Vielä moitti puhuja sih
teerin toimintakertomusta siitä, kun siinä el mainittu ny
kyteistä suuntarlldoista. Kertoi toivoneensa, että sihteeri 
Ja t  p. k. tarttuvat niihin ja  lausuvat niistä painavan sa
nan. Kertoi, että sihteerin olisi pitänyt vaikuttaa julkises
ti niihin riitoihin, että ne olisivat saaneet arvokkaan puo
lue- ja suuntarildan leiman. Vielä puhuja mainitsi, mitä 
nämä riidat ovat vaikuttaneet osastoissa ja  jäsenissä. Pu
huja sanoi ei tietävänsä, onko sihteerillä valtaa sekaantua 
muihin asioihin kuin dollareihin. Sanoi, että jos sitä el 
ole, niin sitä täytyy antaa, sillä järjestön on päästävä siitä 
penikka-taudista, missä se on ollut.

J. O j a l a :  Boman sanoi palkalleen, vaan ei ehkä tie
dä, mistä se pääasiassa johtuu. Ohion aluetoimikunta ei 
ole saanut sihteeriltä vastausta kirjeisiinsä. Nähnyt niistä 
päätökset vasta viikkojen päästä raporteissa. Pyytäneet 
kunnallisvaalien aikana lentolehtiä paljon ennen vaaleja. 
Saaneet vasta vaalien jälkeen. Huomautti Ohion olevan 
enemmän Jälessä kuin esim. Minnesotan. Eikä sinne oltu 
lähetetty pyytämälläkään organiseeraajaa. Sihteeri ei ollut 
vastannut kirjeisiin, vaan lykännyt kaikki t. p. k. kokouk
siin, joiden pidettyä niistä näki raporteissa. En tunne sih
teeriä, mutta toiminta osottaa puutteellisuutta. Sihteeri el 
tiedä mennä ehdottelemaan piirikomitean lakkauttamisen 
hyötyä: mistä hän sen tietäisi?

Puheenjohtaja huomautti, että arvosteltaisiin nyt vaan 
sihteerin kertomusta ja  että tuonempana keskusteltaisiin 
niistä selkoista, Jolta kertomuksessa esitetään. Hyväksyt-
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S y r j ä l ä :  Sanoi, ettei kertomuksessa ole mainittu 
sellaisia asioita joita olisi tarvinnut. Sanoi, että t. p. kom. 
on pannut lilan suurta painoa A. suom. historian ja  A. 
Tuomisen juttuun. Vielä moitti to im. pan. kom. siitä, että 
se on sekaantunut yksityisiin perheasioihin. Myöskin sanoi 
puhuja tietävänsä, että se on toiminut liian huonosti Ohion 
vaaleihin nähden. Sanoi to im. pan. komitealla olevan 
kyllin valtaa, mutta se ei ole tahtonut penkoa muita kuin 
Kalke-juttuja. Vielä moitti puhuja toim. pan. komiteaa 
kansalliskonventsloonlln edustajan vaalissa. Dollaripuoli 
on kylläkin hyvässä kunnossa. Ehdotan, että tästä puoleen 
sihteeriä valittaessa pantaisi painoa hänen kykeneväisyy- 
teensä puolueaslain tuntemuksessa katsomatta osaako hän 
englanninkieltä vai eikö. Kielimlehiä kyllä saa avuksi.

M e r i k a n t o :  Mainituinko kertomuksessa ollenkaan 
kansalliskonventsioonlin asetetun ehdokkaan äänestyksessä 
saamasta äänimäärästä. Jos ei, niin se osottaa heikkoa 
puolta sihteerissä, kun el sitä uskallettu mainita. Tanssit 
ja  näyttelyt eivät osota henkistä heikkoutta, kuten Boman 
luuli. Jäsenistömme lisääntyy päivä päivältä ja  kasvaa 
henkisestikin. Mutta kaikkea el voi yhdellä kertaa kas
vattaa. Mitä Ojalan lausuntoon tulee, niin on totta, että 
toimeenpanevan komitean kirjeet ovat viipyneet tavatto
man kauan. Syrjälän lausunto perheriitoihin sotkeutumi
sesta ja  Amerikan suomalaisten historia-puuhatta on pal
kallaan. Ohion asioissa on sihteeri ollut huolimaton.

M a l m :  Sanoi sihteerin kertomuksessa olevan pisteet, 
pilkut ja  dollarit paikallaan. Moitti toim. p. kom. siltä, 
että se on muuttanut 1 päivän toukok. 5 päiväksi. Kertoi 
toimineensa siihen suuntaan, että vietetään 1 päivä tou
kok. 1 päivänä, mutta sanoi epäonnistuneensa sihteerin 
määräyksen johdosta. Toivoi, että tästäkin olisi kerto
muksessa mainittu. Puhuja kertoi sitä mielipidettä mikä 
oli heidän farmarien keskuudessa n. k. suuntarlldasta. Sanoi 
farmarien toivoneen, että toim. p. kom. sanoo näistä 
asioista painavan sanansa. Toivoi, että tästä heidän mie
lialastaan olisi kertomuksessa minlttu.
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Sanoi t. p. k. olleen laiskan palvelijan, josta se ansait
see nuhteen ta i kunnon selkäsaunan.

Puheenvuoroja ei rajoitettu, vaikka siitä tehtiin huo
mautus.

H e d m a n :  Yhdyn Bomaniin ja  Syrjätään.
L i n d s t r ö m :  Sanoi yhtyvänsä Bomaniin joissain 

kohdissa. Moitti t. p. k. tämän edustajakokouksen valmis
teluista. Sanoi niissä olleen huolimattomuutta. Kertoi epä
kohtia m. m., miten palnikuume on vallalla ja  miten se on 
vaikuttanut haitallisesti. Sanoi toivoneensa, että tästäkin 
olisi kertomuksessa mainittu. Sanoi t. p. k. olevan näistä 
puutteista suurimman syyllisen, eikä sihteerin, sillä sihtee
rin on tehtävä, niin kuin t. p. k. määrää. Moitti t. p. k. 
siinä, kun se on muuttanut vapunpäivän vieton 5 p. tou
kokuuta. Sanoi sen olevan ristiriidassa kansainvälisen pää
tetyn vapunpäivän vieton kanssa.

P  a s a n e n : Puhukaamme vain sihteerin toiminta
kertomuksesta. Sihteeriä ei kannata rökittää. Hän on t. 
p. k. määräysten alainen. T. p. k. ei myöskään ole mikään 
sovintolautakunta, jonne kaikki pyykki jutut sysätään. Me 
pidämme sihteeriä kirjanpitäjänämme. Hän ei voi kaik
kiin asioihin syventyä. Jos me lausumme paheksumlsemme, 
lausukaamme se t. p. komitealle. ( “ Asiaan" huutoja). 
Te olette vaatineet sihteeriltä vain engl. kielen Ja kirjanpito- 
taitoa. Älkää siis vaatiko koko maailmaa.

Tehtiin ehdotus ja  päätettiin t. p. komitean arvostelu 
toimittaa yhdessä sihteerin arvostelun kanssa, koska el 
näkynyt voivan niitä erottaa.

H u t t u n e n :  Yhtyi Bomanniin ja  Syrjälään niistä 
epäkohdista, mitä on ollut t. p. kom. toiminnassa. Yhtyi 
Pasaseen siinä, ettei sihteerissä ole tähän asiantilaan syytä. 
Syyn sanoi olevan yksin t  p. komiteassa. Moitti keski- ja 
länsipiirin sihteerien kertomusta. Piti kiitettävänä Itäpii- 
rin sihteerin kertomusta.

M a r 11 l i a n  väliin huomautus: puhutaan vain t. p. 
komiteasta eikä piirlkomiteoista, kuten Huttunen.

J. M ä k i :  Yhtyi Bomaniin, että hän on moittinut
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ihan oikein t. p. k. Piti, että toim. p. k. on erehtynyt 
Martin suhteen, kun häntä on aijottu käyttää apuna Am. 
Suom. historian kirj ottamisessa. Vielä moitti puhuja t. p. 
k. vappujuhlan muuttamisasiassa.

i K o 1 u : En voi arvostella t. p. k. yhtenä sen jäsenenä. 
Mutta yksi seikka on teidän otettava huomioon. Järjestä 
on kokouksissaan laatinut säännöt, joiden mukaan sihteeri 
ja  t. p. k. ovat toimineet. Myöhästymisistä olkoon sanottu 
seuraavaa: Alustuksia on tulvinut eri aikoina ja  niistä 
on t. p. k. täytynyt tehdä jonkinlainen yhteenveto. Yh
teenvedon tekemisen näette t. p. k. p. kirjoista. Kun alus
tukset, suuri enemmistö, tulivat myöhään, huh tik. lopulla, 
niin ei kai meillä ollut aikaa niiden suhteen tehdä enempää. 
Vielä yksi viivytys Idässä: Ehdotettiin ed. kok. muuttamis
ta  T. 0 :lta  Chicagoon. Jos ei ehdotusta laisinkaan olisi otet
tu huomioon, sekin olisi ollut väärin. Nyt eivät länsi- ja  kes- 
klpiirln komiteat hyväksyneet ehdotusta ed. kok. muut
tamisesta. Aikaa kului siinä 30 vuorokautta. Sen jälkeen 
täytyi t. p. k. saada jotakin kokoon. — Eaukin äänestän 
misestä kansallis-konventsiooniin sanoi, ettei ollut mitään 
sääntöjä, minkä mukaan menetellä. Samalla tavalla esim. 
Barnes kolme kertaa on valittu sihteeriksi. (Huomautus: 
olisitte käyttäneet järkeä!). Jos olisi taasen toimitettu 
uusi ehdokkaiden nimitys ja niistä äänestys, emme olisi 
kerinneet saada omaa edustajaamme k  anaali is-konventsl- 
oniin. Mitä taasen vappujuhlien viettämiseen 5p:nä tou- 
kok., niin komitea ajattell sunnuntaipäivän parhaaksi 
( “ Häpeä vähän, tehtaat seisoneet 1 p :nä“ ) Sitte taas t. 
p. k. halusi vappumerkeillä vaaliagitatsioonikassaan rahaa 
Ja että juhla tulisi yleisemmäksi, asetettiin se sunnuntaiksi 
5 p:ksi toukok. — Minun ajatukseni mukaan on sihteeri 
täyttänyt kalkki hänelle kuuluvat tehtävät sääntöjen mu
kaan. Jos jotakin erikoista sihteeriltä vaaditaan, annetta
koon siitä kerrankin erikoiset ohjeet. Sihteerin viran käsi
tän minä juuri sellaiseksi, kuin se tähän saakka on ollut. 
Sikäli kun me olemme kielentaitamattomla, meidän on san
gen vaikea saada sihteeriä, joka täyttää kalkki vaatimuk

—  183 —



set. Toista on, Jos laitamme sinne 4 a 5 henkilöä. T. p. k. 
el voi pitää kokouksia joka päivä. Jos se pitäisi, saisi se 
syöttiläiden nimen.

N o k a r i  : Vastusti Kolua. Yhtyi niihin, jotka ovat 
moittineet t. p. k. Arveli, että jos me laitamme sään
nöt jokaiseen pikkukohtaan, niin tämä edustajakokous saa 
istua 6 kk. laatimassa sääntöjä. Vielä moitti pnhuja t. p. 
k. vappujuhla-asiassa. Sanoi el merkitsevän sen mitään, 
jos joudutaan työstä pois vappujuhlan takia, kun muutenkin 
joudutaan.

H a n n u l a :  Vappujuhlaan nähden t. p. k. on otta
nut huomioon ne vaikeudet, että suomalaiset eivät yksi
nään voi määrätä vappujuhlan viettoa juuri 1 p:ksl, sillä 
Amerik. työväestö sitä el pidä Juhlana ja  kourallinen suo
malaisia juhlimassa näyttäisi naurettavalta. Periaatteessa 
olen sitä mieltä, että vappu vietettäköön silloin kuin se on.

L a u k k 1: sanoi, että järjestön henkinen kehitys on 
kulkenut jälessä sen varallisesta kehityksestä. Puhuja 
sanoi haalisoslallsmin olevan ilmiön, jolle el t. p. k. ole 
voinut mitään. Sanoi suunnan kulkevan samaan toiskielis
ten keskuudessa. Puhuja sanoi haallnrakennusten johtuvan 
siltä, että vanhoilliset ovat rakentaneet kirkkoja. Tämän 
sanoi puhuja pakoittaneen esiin haalisoslallsmin. Sanoi 
olevan paikkakuntia, missä toiminta on ollut pakottamassa 
haalia rakentamaan, sen vuoksi ettei ole ollut kokouspaik
koja.

Vielä sanoi puhuja saatavan kasvatustyön vastaamaan 
tarkotustaan. Sanoi olleensa sitä mieltä, e ttä  nykyisessä 
pilrljakojärjestclmässä on ollut vika nykyisen kasvatus
työn heikkouteen, vaan sanoi nyt olevansa sitä mieltä, että 
pilrikomitcat ovat palkallaan. Täällä on sanottu, että 
sihteerin on oltava puolueen auktoriteettinä, vaan sanoi 
puhuja, sillä tavalla ei saa olla. Myöskin oli puhuja sitä 
mieltä, ettei toim. p. komitealla ole mitään aloteoikeutta, 
se ei saa myöskään esiintyä tnomarina puolueessa. Myös
kään suuntariitolhin nähden el puhuja nähnyt vikaa toim. 
p. komiteassa. Vappujuhliin nähden sanoi puhuja komitean
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toimineen el oikein eikä väärin, vaan tyhmästi, sillä sen 
el olisi saannt eikä olisi ollnt oikeutta sekaantua koko asi
aan- Puhuja oli sitä mieltä, että to lm. pan. kom. on valittava 
laajemmalta alalta, sillä kaikki sen erehdykset ovat Johtu
neet siitä, että se on valittu lilan pieneltä alalta. T. p. k. 
erehdyksiä el korjata sillä, että moititaan sihteeriä. Ja 
myönnetään valtaa t. p. komitealle. Tolmeenp. kom. on pi
dettävä edelleenkin ainoastaan toimeenpanevana voimana 
järjestössä. Edelleen puhuja painosti sitä seikkaa, että 
suuntaxiidoissa ei t  p. komitea ole voinut sanoa mitään, 
sillä jos se olisi edustanut idän kantaa, niin olisi se saanut 
keski- ja länsivaltion silmilleen ja päin vastoin.

B r o m a n :  Pyydän Laukkia puhumaan asiasta Ja 
puheenjohtajaa pitämään kokousta järjestyksessä, ettei 
täällä puhuta puuroa Ja velliä sekasin.

Otettiin päivällisloma keUo 11.58.
Kokous alkoi kello 1.30. Puhetta johti Boman.
Luettiin Amerikan skandlnavialaiselta s. Järjestöltä 

tullut seuraava sähkösanoma: Wishing you success in your 
great work for international sosialidarity. Scandinavian 
Soclalist Federation of America.

Tähän vastaaminen jätettiin järjestävän valiokunnan 
tehtäväksi.

Jatkettiin keskustelua työjärjestyksessä olleesta asiasta.
W i i t a :  Järjestön sihteerin ja  toimeenpanevan komi

tean kertomus oli heikko, aivan kuin jonkun konttorikir- 
janpitäjän selostus. Keskiplirin toimintakertomus oli esi
te tty  myös vajanalsesti, kai siksi, että sillä voitaisi val
mistaa maaperää piirijärjestöjen lakkauttamiseksi. Huo
mautti, ettei myös arvostelu ole kiellettyä sihteeriltä ja  
toimeenpanevalta komitealta. Myös niiden täytyy kyetä 
arvostelemaan ja  lausumaan ratkaisevan sanansa suuntaky- 
symyksessä. Toivoi myös, että sihteeriltä tulee vaatia muu
takin kuin ainoastaan englanninkielen taitoa.

S a a r i n e n . :  Toi esille, ettei toimeenpaneva komitea 
ole suuntakysymykseen nähden ottanut huomioon heidän 
osastonsa vaatimusta.
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H u  m on: Ellei Järjestön toimeenpaneva komitea 
Ja keskustoimisto tiedä mitä järjestössä tapahtuu, kuten 
Boman jo alussa sanoi, on paha. Se, Joka matkustaa, tulee 
huomaamaan, miten järjestössä on asian laita. Kerto
muksessa el ole ensinkään mainittu, mitenkä esim. Kes- 
kiplirlsBä on tehty työtä erikoisella huolella farmarien 
keskuudessa. J a  tämä on aiheuttanut sen, että teollisuus- 
työväestön valistustyö on siitä kärsinyt ja siitä on johtu
nut myöskin verojen laiminlyönnit. Samoin ei farmarlosas- 
tolssa ole vielä tietoisuus niin suuri, että ne olisivat käsit
täneet näitten verojen merkityksen ja  siksi he ovat niitä 
vastaan protesteeranneet. Vappumerkkejä ja  juhlia val
mistaessaan ei toim. kom. ole myöskään ottanut huomioon, 
että ne ovat kansainvälisiä.

B r o m a n :  Toivoi, että ennen edustajakokoukseen 
saapumista pitäisi saada tutustua kokouksen asioihin. Lan
kin sanoi edustavan suuntaa joka saattaa koko Joukot, höy- 
hensoslalUtiksi. Minä olen kovin murheellinen, (naurua) 
niin minä olen kauhean murheellinen, että toimeenpaneva ko
mitea asetti vappujuhlan 5 päiväksi toukokuuta. Toimeen
panevassa komiteassa el ole tervettä järkeä.

P a r t a n e n :  Tässä täytyy levollisesti tuumia, onko 
se kaikki palkallaan, mitä on puhuttu. On nimittäin kysy
mys sihteerin toiminnasta, eikä toimeenpanevan komitean 
eikä oikeastaan toimeenpaneva komitea ole tilivelvollinen 
kenellekään eikä sillä ole mitään muuta valtaa, kuin panna 
toimeen niitä, asioita, jolta järjestö velvottaa. Täällä ei ole 
sihteeri eikä toim. p. kom. siinä merkityksessä, kuin esim. 
Suomessa. Tämän kohdan tahtoisin korjattavaksi ja  pyy
täisin valiokunnassa se eritoten huomioon otettavaksi.

Kansalllskonventsioniin valitun järjestön edustajan 
vaali toimitettiin nurinkurisesti, mutta se on toim. p. komi
tean enemmistön päätös. Toinen nurinkurinen päätös teh
tiin vappujuhlien pidosta. Mutta sen päätöksen teki toim. 
p. komitea parhaassa tarkoituksessa, nimittäin saadakseen 
herätettyä innostusta vapun viettoon, ottaen olosuhteet 
huomioon, että ne myöskin tulisivat yhtenäisiksi. Edusta
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jakokouksen valmisteluissa, joista täällä myöskin on muis
tutettu, on ollut komitealla suuria hankaluuksia. Sillä alus
tukset y. m. valmistelut, jotka kuuluivat osastojen ja  jär
jestön jäsenten velvollisuuksiin, eivät saapuneet ajallaan.

R a n t a n e n :  yhtyi Partaseen siinä, että tulisi olla 
edellytyksiä voidaksemme saada paremman kertomuksen 
toiminnasta. Ehdotti valiokunnalle sääntöjen muodosta
mista vastaista varten.

L e h t o :  Partanen on lieventänyt lilan paljon niitä 
syytöksiä, Joita on tehty sihteeriä ja  toim. p. kom. vas
taan. Boman ja  Laukkl puhuivat hyvin, mutta puhuivat 
paljon, joka olisi kuulunut agit. työn järjestämiskysymyk- 
seen. Niitä epäkohtia, mitä järjestössä on ilmennyt, esim. 
haalirakennushommla, el suinkaan toim. p. kom. voi auttaa, 
kun sitä eivät ole voineet piiri-, alue-, eivätkä agit. komite
atkaan auttaa.

S a n d b e r g :  Tahdon huomauttaa, että edustajako
kouksen valmistelut on tehty lilan kiireesti, joten kokouk
sen työ kärsii siitä. Samoin nousevat kustannukset paljon 
kalliimmaksi. Vastaisuudessa olisi meneteltävä tässä suhtees
sa paremmin. Vappujuhlien valmistuksessa el toimeenpaneva 
kom. ole myöskään tehnyt niin suurta rikosta, että siitä 
kannattaisi alkaa “ suoraa toimintaa” , jota newyortdlalset 
eivät sano kannattavansa ja  kuitenkin harjoittavat.

A n n a l a :  Vappujuhlien siirtämiseen myönnän toi
meenpanevalla komitealla olleen oikeuden menetellä, niin
kuin se teki. Myöskin edustajakokouksen valmisteluihin 
nähden ovat toimeenpanevalla komitealla olleet omat asial
liset esteensä. Jos olemme rehellisiä, niin meissä itses
sämme täytyy myöntää olevan syytä. Mutta loljanmaituu- 
destä syytän toimeenpanevaa komiteaa. Se oli sitä Lan
kin valitsemisessa yleispuolueen edustajakokoukseen. Oli
sin ehdottanut toimeenpanevan komitean erottamista, jos 
el edustajakokous olisi ollut niin likellä. Toivon kokouk
sessa laadittavaksi säännöt, jotka vastaisuudessa ohjaavat 
toimintaa, niin että erehdyksiä ei tule.
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K. T a i p a l e ,  Länsipilrln sihteeri: Tahdon kajota 
siihen osaan kertomasta, Jossa piirisihteerien kertomusten 
perusteella tehdään selkoa piirien toiminnasta. Länslpll- 
rin toiminnasta kerrottaessa näyttää se koko laihalta, 
mutta siihen on syynä se, etten ollut silloin tilaisuudessa 
antamaan järjestön sihteerille laajempaa kertomusta, kun 
länsipilrln kokoukselle laatimani kertomus el ollut käsillä. 
Mutta edellisten vuosien toimintakertomus on lähetetty Ja 
niistä olisi sihteeri voinut saada, jos olisi tahtonut.

V e h t e r i :  En hyväksy sitä menettelyä, jota on 
käytetty puhevuoroja käyttäessä. Olen syyttävällä kannalla 
sihteeristöön siitä, kun edustajakouksen alustukset ja  kutsu 
saapuivat liian myöhään.

B j ö r n :  Toimeenpanevan komitean jäsenet ovat to
distaneet, ettei sihteerillä ollut valtaa laatia parempaa ker
tomusta. Siksi yhdyn siihen, että velvoitetaan heidät vas
taisuudessa toimimaan paremmin.

V i t i k a i n e n :  Olen vappujuhlien suhteen samalla 
kannalla kuin toimeenpaneva komitea, sillä niiden siirtoon 
on työoloissa pätevät syyt. Me emme suomalaisina pysty 
vielä ottamaan vapautta vappuna. Vastustan Syrjälän eh
dotusta, että sihteeriksi voitaisi valita henkilö, joka el osaa 
englanninkieltä. Myös haallsosialismlsta el voi syyttää 
toimeenpanevaa komiteaa, sillä paikalliset olot määräävät, 
rakennetaanko haaleja vai eikö.

Partanen otti puheenjohtajan paikan,
B o m a n :  Edellisessä puhevuorossanl toimeenpanevaa 

komiteaa arvostellessani tarkoitin, että sen olisi tullut val
voa, miten järjestössä ja  osastoissa toimitaan. Nykyinen 
toimeenpaneva komitea on ollut kykenemätön siksi, että 
se on ollut puolueellinen. Siksi se on antanut vaikuttaa 
Itseensä vain joltakin taholta. Sen tähden myöskin edus
ta ja  kansalliskonventioniin valittiin sillä tavalla. Valit
tiin sellainen henkilö, joka oli vähää ennemmin tehnyt mo
nenlaisia puoluckuperkeikkoja. Sihteerin tulee olla puolue
mies. Hänestä riippuu paljon, miten toimeenpaneva ko
mitea toimii. Yhdyn niihin .jotka vaativat sihteerin toi



men toisella tavalla järjestämistä. Yhdyn myöskin niihin. 
Jotka sanovat, että toimeenpanevan komitean on oltava se 
organi, joka edustajakokousten väliajoilla pitää järjestön 
yleisistä asioista huolta. Sen on oltava niistä vastuunalai
nen.

Boman otti puheenjohtajan paikan.
M e r 11 ä : Olisin toivonut, että sihteerin kertomuk- 

sesa olisi ollut lähemmin kerrottuna järjestömme sisäinen 
toiminta.

F a 11 s t  r ö m : Yhdyn Partasen Ja Lankin selittelyyn. 
Vappujuhlien siirron johdosta oli Negauneen osasto päättä
nyt lausua toimeenpanevalle komitealle paheksumlslauseen. 
Yhdyn itse myöskin siihen.

A. M ä k i :  Mikäli toveri Boman toivoi että sihteerin 
kertomuksen olisi tarvinnut tulkita Järjestön toimintaa ja 
henkeä, yhdyn häneen.

H e d m a n :  Paheksun, että sihteeri ja  toimeenpaneva 
komitea kehuvat toisiaan. Luki järjestön säännöistä 16 
pykälän, joka velvoittaa sihteerin ja  toimeenpanevan komi
tean laatimaan kertomuksen toimistaan.

O j a l a :  Teen osastoni puolesta toimeenpanevaa ko
miteaa vastaan muistutuksen selkärangattomuudesta. Moi
tin sihteerin kertomusta.

N o r t h :  Oletan, että meidän slhteerimme on vain 
kirjanpitäjä ja kielenkääntäjä. Siksi hyväksyn hänen ker
tomuksensa. Toimeenpanevaa komiteaa vastaan olisi Jotain 
muistutettavaa, mutta jääköön se sen asian yhteyteen.

L i n d s t r ö m :  Ihmetteli sitä, että ollaan niin arkoja, 
ettei arvostella ankarasti näitä meidän virkailijoitamme. 
Toi esimerkin Suomesta, että siellä annettiin xökkiin vir- 
virkailljoita. Lindström huomautti Lankin alkaneen komi
tean puolustuksen, mutta sanoi sen olevan huonon todistuksen. 
Kun samoja henkilöitä valitaan virkoihin, niin ne edusta- 
jakokouksen arvostelusta oppivat.

M e r i k a n t o :  Alustukset olisivat joutuneet kylliksi 
ajoissa, jos olisi Ilmoitettu aika, milloin alustusten olisi 
pitänyt saapua. Sihteeri on kuitenkin huomannut sen,
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että toimeenpaneva komitea olisi valittava laajemmalta 
alalta. Nykyisin on komiteassa henkilöitä, joilla periaat
teet ovat heikot.

H u t t u n e n :  Toimeenpaneva komitea on toiminut 
huonosti. Sen on oltava tilivelvollinen toiminnastaan. 
Edustajakokoukseen saapumiseni oli myöshästyä toimeen- 
panevan komitean velttouden vuoksi (en osaa sanoa olisiko 
siitä sentään ollut kokoukselle vahinkoa) (Naurua) Vap
pujuhlien suhteen olen kansainvälisen päivän kannalla. 
Kannatan asian lähettämistä valiokuntaan.

H e 1 s k e : Minä puhun tulevaisuudesta (ääni, ei saa 
puhua) No minä puhun sitten menneisyydestä. Sihteeri on 
tehnyt työnsä kiclenkääntäjäslhteerinä. Tulevaisuuteen 
nähden tahdon huomauttaa, ettei valittaisi sihteeriä yleis- 
äänestyksellä, vaan annettaisiin se valta tolm. p. komi
tealle, joka myöskin olisi kaikesta vastuunalainen Järjes
tölle.

Otettiin 15 min. kahviloma.
Kokousta jatkettiin. Puhetta johti Boman.
Puheenjohtaja ilmoitti, että Työmiehen puolesta anne

taan edustajille vapaasti “ Työmies”  kokouksen aikana.
M ä ä t t & l ä :  Yhdyn kaikkiin ja  olen kaikkia vas

taan sihteerin toimintakertomukseen nähden. Sihteeri on 
toiminut konttorityön hyvin. On liiaksi vaadittu asettaa 
hänen tehtäväkseen laatia laaja kertomus. On järjetöntä 
vaatia lilaksi paljon yhdeltä, jonka työ on ilman sitäkin 
lilaksi raskas. Toimeenpanevasta komiteasta on tehty suuri 
kysymysmerkki. Sillä ei ole selkärankaa, mutta järjestö 
el ole sille sitä antanut. Mutta sen tulee antaa. Suuntaky- 
symyksessä myös on liiaksi vaatia toimeenpaneva komitea 
määräämään se. Vappujuhlain siirrosta olen tullut siihen 
käsitykseen, että toimeenpaneva komitea teki oikein.

P a s t  : Mielestäni on puhuttu jo kyllin paljon. Eh
dotan asian lykättäväksi valiokuntaan.

E a u k k i : Minusta on koetettu tehdä toimeenpane, 
van komitean kanssarikollinen valintaani nähden. Varsin
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kin Boman on sitä koettanut. Mutta tahdon vapauttaa 
toimeenpanevan komitean ja  itseni. Olin tullut osastojen 
toimesta asetetuksi ehdokkaaksi. Minulla oli vastaehdok
kaita, mutta he kaikki kieltäytyivät. Kun toimeenpaneva 
komitea, minun jäädessä ainoaksi ehdokkaaksi, julisti minut 
valituksi, kieltäydyin ilman äänestystä ottamasta edus
tusoikeutta vastaan. Toimeenpaneva komitea oli tehnyt 
erehdyksen ilman minun myötävaikutustani. El sinun pidä 
tehdä syytöksiä, jollei niitä voi todistaa. Toimeenpaneva 
komitea on tehnyt virheen lähtiessään itseään puolusta
maan. Jos se itse olisi itsensä haukkunut, kuten teki kan
sallispuolueen toimeenpaneva komitea, selittänyt syyt, 
mistä virheet johtuvat, niin tä tä  haukkumistulvaa el olisi 
tullut. Toimeenpanevan komitean on mahdoton toimia 
oikein niin kauan, kun sen valinta-alaa ei laajenneta. Se 
ei voi tuntea koko järjestöä, vaan ainoastaan lähimmän ym
päristönsä ja  menettelee sen vaikutusten mukaan. Ehdotan 
valiokunnalle huomioon otettavaksi, että kun se antaa lau
suntonsa toimeenpanevasta komiteasta, se samalla ottaisi 
huomioon, niistä puutteellisuudet johtuvat.

C o r b y :  Täällä on syytetty sihteeriä ja toimeenpa
nevaa komiteaa kertomuksen vajavaisuudesta. Mutta miksi 
syyttää heitä. Heidän kertomuksensa vajavaisuuteen 
on syynä piirisihteerien kertomusten puutteellisuus.

S a r 1 u n d : En tavallisesti tarvitse kokonaista viittä 
minuuttia puhevuoroa käyttäessäni, mutta tulen kuitenkin 
tänne puhujain paikalle näyttääkseni että vielä voin kat
sella rehellisillä silmillä. Toveri Ojalalle, joka täällä puhuu 
niin suurena puoluemiehenä, haluaisin esittää nämä (näyt
täen puoluejäsenkorttejaan) — näissä on vaan noin kah
deksan vuotta, mutta voin löytää jonkun vielä vanhemmil
takin ajoilta.

Jos toimintakertomukseni on ‘‘dollari-kertomus’ ’, sil
lein se on mitä se suurimmaksi osaksi voikin olla. Agltat- 
slonityö järjestössämme on ollut kokonaan plirikomiteain 
hoidettavana ja  piirisihteerien antamissa selostuksissa,
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mitkä ovat kertomukseen liitetyt, koetetaan esittää miten 
ne ovat tämän tehtävänsä toimittaneet. Ellei kertomuk
sessa olisi esitetty järjestön asemaa numerolllsestl — jäsen 
ja  osastolukuja sekä raha-asioita — silloin se varmasti 
olisi ollut puutteellinen. E ttä järjestössä on vallalla tanssi
ja  haallpolitiikka, joka ehkäisee todellista opinlevitystoi. 
mintaa, sen minä tiedän liiankin hyvin, mutta miten kau
niilta sen kertominen näyttäisi tällaisessa toimintakerto
muksessa, siinä olen eri mieltä niiden kanssa, jotka moit
tivat tätä vajavaisuutta kertomuksessa. Minä en oikein 
kehtaisi sellaista toimintakertomusta esittää. Te, edustajat, 
olette tulleet tänne järjestömme toimintatapoja korjaa
maan ja  kertomaan eri haaroilla maata esiintyvistä puut
teista, Ja kun toimintamme on saatu päinvastaiseksi kun 
se nykyään on, silloin siitä kelpaa kertoa toimintakertomuk
sissa, Joista silloin erityisesti mainitsematta näkyy, että 
el ole hlmphampputolmintaa.

Joku sanoi, että kertomuksessani olisi pitänyt olla 
johtopäätelmiä. Kun kertomuksessa suositetaan toimeen, 
panevan komitean valitsemista laajemmalta alalta ja ny
kyisten pllrikomitealn lakkauttamista, niin joku toinen 
täällä kutsui näitä letkauksiksl. Tässä el tietysti ole mi
tään pahaa, mutta tahdon tällä vaan todistaa, että kaik
kien mieleistä kertomusta näyttää olevan vaikea laatia ja 
että te ette Itsekään ole varmoja mistä olisi pitänyt ja 
mistä ei olisi pitänyt mainita. Olen myös maininnut lä
hemmän toiminnan tärkeydestä amerlkalaisen liikkeen 
h-anoita ja  pidän sen yhtenä tärkeänä johtopäätelmänä.

Sen "suuren”  suuntajupakan aikana vaativat toiset 
osastot toimeenpanevan komitean ryhtymään toimiin tov. 
Laukln erottamiseksi Työmiehen toimituksesta ja  toiset 
taas vaativat Raivaajalta otettavaksi puoluelehden oikeu
det. T. p. komitea ymmärsi pysyä puolueettomana ja  
vetosi järjestössämme vallalla oleviin puoluekuripäätök- 
slln. Täällä on sanottu tällaista kykenemättömyyden ja
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holtittomuuden osoitukseksi, mutta minä saatan kutsua sitä 
— valtioviisaudeksi.

On moitittu t. p. komiteaa pikkuasiain ja  persoona- 
juttujen käsittelemisestä. Tov. Boman on ollut myös osal
lisena niiden synnyttämisessä, hankkiessaan itselleen vasta
lauseita Cloquetista, Waukeganista, y. m. ja  ovat ne tul
leet osastojen esittäminä komitealle. Komitealle esitettyyn 
kirjeenvaihtoon vastaaminen on viipynyt ainoastaan silloin 
kun ne ovat olleet odottamassa komitean kokousta. Tov. 
Ojalan mainitsemat lentolehtilähetykset viipyivät siksi, että 
lcptolehdet viipyivät painossa. Kun kana. konventslonin 
edustajaehdokkaita oli ainoastaan yksi, eikä mitkään sään
nöt eikä myöskään edelliset menettelytavat määrää tällai
sessa tapauksessa myöten ja  vastaan äänestystä ja  kun 
edustaja oli kaikessa tapauksessa päätetty lähettää, niin 
vieläkin väitän että tämä valinta toimitettiin oikeen. 
Vältääksemme edustajakokouksen edustajain vaalin me
nemistä niin myöhäksi kuin tänä vuonna tapahtui, olisi 
määrättävä aika kuinka kauan ennen kokouksen alkamista 
edustajain vaali pitää olla toimitettu, e tt’ei mitkään sivu. 
seikat saisi olla viivyttämässä vaalin toimittamista. Se 
historian kirjottaminen oli Hamcockln kokouksen lopetta
man ja  silloin jo vajanaisen yleiskomitean hommia eikä 
luullakseni mainitsemisen arvoinen. Aini Tuomisen asiaan 
otti t. p. komitea osaa sen verran, että Chicagon osaston 
pyynnöstä kysyi Suomesta josko olisi mahdollista saada 
Venäjän hallitus vaatimaan Amerikassa kadonnutta kansa
laistaan. Tuntuu vähän köykäseltä, että sanomalehden 
vastaava toimittaja (katsoen Syrjälään) vaatisi näistä 
asioista kerrottavaksi toimintakertomuksessa.

Luonnollisesti on ollut puutteita toiminnassa ja  toi
mintakertomuksessa, mutta Jos toimintakertomus sellaise
naan tulee pöytäkirjassa näkymään, niin ehkä useita tä
mänpäiväisiä puhujia sitä lukiessaan sentään hävettää 
täällä esittämänsä lausunnot. Syytökset huolimattomuu
desta, laiskuudesta, y. m. s. pidän ala-arvoisina ja  lupaan
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kaiken mitä minulla on sille, joka voi sellaiset lausunnot 
todistaa.

Keskustelu loppui tähän.
Seurasi sitten Laukin kertomus edustuksestaan puolue- 

konventsionissa Indianapolissa.
Syrjälä ehdotti, että kertomusta ei esitettäisi. Ehdo

tus hylättiin 35 äänellä 5 vastaan.
Kolu otti puheenjohtajan palkan.
La ukki esitti kertomuksessa. (Kertomusta ei ole Pöy

täkirjassa, koska ei ole sitä saapunut Laukilta.—Toimittaja.) 
Kertomuksen loppupuolella Boman otti puheenjohtajan pai
kan.

Laukin esitettyä kertomuksensa ehdotti Syrjälä sen 
lykkäämistä valiokuntaan keskustelutta. Ehdotus hyväk
syttiin.

Seuraavana kysymyksenä oli

SUOMALAISEN S. S. JÄRJESTÖN JA AGITATSIONI- 
TTöN JÄRJESTÄMINEN.

Ennen keskustelua esitti puheenjohtaja Boman, että 
pidettäisi ilta-istunto. Ehdotus hylättiin.

Puheenjohtajaksi ryhtyi Kolu.
B o m a n  ehdotti, että muutettaisi työjärjestystä siten, 

että ensin keskusteltaisi toimeenpanevan komitean lak
kautum ista koskeva kohta ja  sitten vasta plirikomlteoiU 
koskeva.

S y r j ä l ä  ehdotti, että kysymys toimeenpanevan ko
mitean lakkauttamisesta hylättäisl. Kannatuksen saatua 
ehdotus asetettiin äänestykselle ja  hyväksyttiin yksimie
lisesti.

R i s s  a n e n  huomautti, että joskin on toimeenpane
van komitean lakkauttamisehdotus hylätty, niin jää jä- 
lelle keskusteltavaksi toimeenpanevan komitean työn järjes
täminen ja  sen valinta-alue.

S i r o l a  esitti, että toimeenpanevan komitean työn 
järjestäminen ja  piirlkomitcat keskusteltaisi yhdessä.
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B o m a n  ehdotti, että ne pidettäisi erillään.
Toimitettiin äänestys, kun kumpikin ehdotus oli saa

nut kannatuksen.
Äänestyksessä sai Sirolan ehdotus 24 ääntä ja  Bo- 

mannin 3.
Sihteeri luki alustukset.
H e d m a n :  Esitän, että toimeenpanevan komitean 

jäsenet valitaan mahdollisimman laajalta alalta. Piiriko- 
miteat pidettäköön paikallaan.

O j a l a :  Clevelandin osasto kannattaa piirikomiteain 
säilyttämistä, mutta yhtyy tietysti niihin, jolta on enem
mistö. En tunne länslpllrlä, miten siellä toiminta on jär. 
jestetty, mutta jos keskipiirissä olisi järjestetty toiminta 
ltäpiirin malliin, niin olisi se tuottanut paremman tulok
sen. Kannatan plrlkomiteain ja  toimeenpanevan komi
tean valitsemista mahdollisimman laajalta alalta.

W e s l e y :  Olen Mlnneapolista ja  siellä vastustetaan 
pilrikomlteolta, samoin koko keskipilrln 4:jäs vaalipiiri 
vastustaa niitä. On olemassa lilan paljon komiteoita ja 
varsinkin suomalaisten keskuudessa. Oltiin sitä mieltä, 
että olisi pyrittävä lähemmäksi toiskielisten toimintaa. 
Itsepuolestani olisin Lankin kannalla, että  valittaisiin 
jonkinlainen yleinen komitea, mutta Jääköön se valio
kunnalle.

M a r t t i l a :  Yleensä lännellä ollaan piirikomiteain 
poistamisen kannalla. Siellä ovat olemassa valtiokomiteat, 
jotka toimivat läheisesti toiskielisten kanssa paremmalla 
menestyksellä — kuin pilrikomiteat. Valtiokomiteat voivat 
paremmin pitää silmällä paikallisia oloja järjestäessään 
agitatsionia.

L i n d s t r ö m :  Itäpiirissä ollaan sitä mieltä, että 
piirikomiteat ovat säilytettävät. Siellä ei ole toimittu 
liian laajalla alalla. On kasvatettu mukana olevia eikä 
ole kaikkea toimintaa kohdistettu jäsenistön lukumäärän 
L.-.avattamiseksl. Ensin pitää saada entisiä kypsymään. 
Kannatan plirifcomiteoita välttämättöminä. Vastustan Sa
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velan ehdotusta sillä syyllä, että se tuottaa useampia hen
kilöitä palkkaa nauttiviksi virkailijoiksi. Ehdotan, että 
toimeenpaneva komitea valitaan yhdeltä paikalta ja  että 
se ja  piirisihteerit muodostavat yleisen toimeenpanevan 
komitean, ehkäpä pilrikomlteain jäsenistä vielä yksi lisää 
tähän. En pidä paikallaan lakkauttamisehdotusta, sillä 
se tahtoo lisätä sekamelskaa. Nykyäänkin sitä jo tar
peeksi on. En myöskään näe keskipiirin komitean toimin, 
taa niin vähäpätöiseksi, kuin on koetettu maalata. Päin 
vastoin se on saanut aikaan jäsenistön kasvamisen piirissä. 
El ole tuotu pätevää syytä plirlkomiteain poistamisen puo
lesta. Jos se pätevästi todistetaan ja kyetään rakenta
maan parempaa tilalle, niin kernaasti poistamisen hyväk
syn.

S a a r i n e n :  Osastomme evästi Jyrkästi piirikomi- 
teatn poistamisen puolesta, koska on pyrittävä yhä lähem
mäksi toiskielisten toimintaa. Kun se saavutetaan, niin 
pilrikomiteat menettävät merkityksensä.

M e r i k a n t o :  Niiden yhdeksän osaston mielipide, 
Joita edustan, on, että toimeenpaneva komitea olisi lakkau
tettava, mutta yhdyn niihin, jotka puoltavat sen paranta
mista valitsemalla laajemmalta alalta. Ehdotan laajennuk
sen tapahtuvaksi siten, että paikalliseen komiteaan valitaan 
lisää aluejärjestöjen sihteerit ja  piirisihteerit. Kannatan, 
että pilrikomiteat ovat pysytettävät. Länsipiirissä vastus
tetaan pilrikomiteoita siksi, että siellä el ole vielä päästy 
pllrlttäin toimimisen alkuunkaan. Valtlokomiteain muo
dostamista haittaavat maantieteelliset hankaluudet, joten 
niitäkään ei voida ottaa huomioon piirikomiteain tilalle 
asettamiseksi.

N o k a r i :  Täällä ovat puhujat olleet liian tietoisia 
koko järjestöstä. Olisi parempi, että kukin antaisi tietoja 
omalta alueeltaan. Olen piirikomiteain säilyttämisen kan
nalla.

N o r t h :  Chlsholmin osasto vaatii piirikomiteain pois
tamista ja  Hibhingin osasto vaatii niiden säilyttämistä.
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Pidän Itseni oikeutettuna ottamaan oman kantani, Joka on, 
että piirlkomitealn poistaminen olisi pitkä askel taakse
päin. Valtiokomitcain järjestämisen pidän epäkäytännöl
lisenä.

Oli illalliselle menon aika ja  kokous loppui.

VIIDES KOKOUSPÄIVÄ.

Kokous alkoi kello 9. Toimitettiin nimiliuuto. Poissa 
olivat Lehto, Määttälä, Aaro Koski, Nuorteva ja Virtanen. 
Sihteeri luki Suomen sos.-dem. puoluehallinnolle osotetun 
tervohdyskirjelmän kokoukselta. Hyväksyttiin sellaise
naan. Kohotettiin kolmlkertainen eläköön Suomen sos.- 
dem. puolueelle.

Myöhästyneet edustajat saapuivat.
Sihteeri luki järjestävän valiokunnan laatiman vas

tauksen skandinavialalsen sos. järjestön lähettämään ter- 
vehdyssähkösanomaa n. Vastaus kuului:

Kiittäen tervehdyksestänne toivomme teille menestystä 
järjestäessänne tässä maassa olevia skandinavialaisia.

Hyväksyttiin sellaisenaan.
Mooses Hahl ilmoitti kirjeellisesti, että  hän el voi olla 

saapuvilla kokouksessa.
Siirryttiin työjärjestykseen.
V i i n i k a i n e n  ehdotti, että työjärjestyksessä ole

vasta kysymyksestä ci enää käytettäisi puhevuoroja, vaan 
käytäisi äänestämään.

Ehdotus hylättiin 32 äänellä 10 vastaan.
Ryhdyttiin siis keskustelemaan.
P a s a n e n :  Two Harborsln osasto on piirikomiteain 

lakkauttamisen puolella, mutta jos selville käy, että komi
teoista on hyötyä, niin vastustan niiden lakkauttamista. 
Keskipiirissä on esimerkiksi perustettu lukuisasti uusia 
osastoja piirlkomitean vaikutuksesta. Jos aluekomiteat 
vastaavat paremmin tarkoitusta, niin olen niiden perusta
misen kannalla, jos el niistä koidu sanottavasti suurempia
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kustannuksia. Mitä nyt taas toimeenpanevan komitean 
lakkauttamiseen tulee, siitä el nyt luonnollisesti voi olla 
kysymystäkään.

A n n a l a :  Pidän piirikomiteat tarpeellisina. Olen 
tullut siilien vakaumukseen idän piirikomitean toiminnasta. 
En usko aluekomiteain voivan korvata piirikomiteolta. 
Aluekomiteat tulevat maksamaan lilan paljon sihteerien 
palkkioina. Esimerkiksi Massan valtiokomltea ei ole vas* 
tannut tarkoitustaan. Myöskin uskon, että jos aluekomi
teat toimisivat kirjevaihdon kautta, se ei vastaisi tarkoitus
taan. Eräässä idän alueessa oli toiminta hajanaista ennen 
piirikomiteaa, mutta parantui heti piirikomitean tultua.

B r o m a n  : Vastustan plirikomiteain tappamista, 
vaikkakin niiden säilyttäminen tulee kalliiksi. Mutta tosi 
on, että hyvä palkka antaa paremman työn kuin huono. 
Aluekomiteat ovat välttämättömiä myös, että jäsenet kal
kissa piireissä eivät heiluisi sinne ja  tänne, kuten ne yh
dessä piirissä tekevät. Piirisihteeri tulisi voida lähet
tää lakkopaikoille, ynnä missä on selkkauksia työn ja 
pääoman välillä. Plirikomiteain pitäisi olla läheisessä 
yhteydessä englanninkielisen järjestön kanssa. Myöskin 
toimeenpanevan komitean säilyttämistä kannatan.

V e h t e r l :  Sen vaalialueen, jota minä edustan, ylei
senä mielipiteenä on plirikomiteain säilyttäminen. Toi
meenpanevan komitean hajottamista seuraisi järjestön 
Jakautuminen kolmeen osaan, joten hajotus ei voi tulla ky
symykseenkään. Jos taasen piirikomiteat hajoitetaan, 
katoo yhtenäisyys toiminnasta.

M*a 1 1  i 1 a : Häitä piirejä on lilan vähän. Agitatsio- 
nisuhteissa ovat ne liian laajat. Ehdottaisin valtiojärjes- 
töjen perustamista juuri valtiorajojen mukaan. Valtiojär- 
jestoille olisi edustusoikeus jäsenlukunsa perusteella. Luon
nollisesti järjestön keskusvirasto edelleen olisi olemassa. 
Tällainen valtioittain jakaminen olisi samaamukalsta, 
kuin mihin yleispuoluekin pyrkii- Indianapolin päätöksel
lään. Mitään minulla oi olo sitäkään vastaan, että entl-



set kolme piiriä säilytetään. Mutta kukin piiri sisältäisi 
oman valtiojärjestiinsä, kukin valtio sisältäisi oman kauntl- 
järjestönsä, kukin kauntl oman kunnallisjärjestönsä. Nämä 
kaikki järjestöt ensinnäkin olisivat perustetut kansanval
taisuutta silmällä pitäen, toiseksi ne parhaiten voisivat 
valvoa agitatslonityön kunnollista tekemistä. Meidän olisi 
kourallisena suomalaisia ennen kaikkea pidettävä silmällä, 
miten me parhaiten voisimme vaikuttaa englannin- ja  
muunkielisten työläisten herättämiseksi. Meidän tarkoi
tuksemme el suinkaan liene kerätä kassoja. Taasen täällä 
on sanottu, että sen jälkeen kuin piirijärjestöt perustettiin, 
on järjestössämme Jäsenluku tuntuvasti lisääntynyt. Pal
jonkohan jäsenluku lisääntyisi, jos järjestyminen tapahtuisi 
valtioittain Ja kauntittain silti säilyttäen piirijärjestöt. 
Kun tämä asia menee valiokunnalle, niin tahtoisin sille 
antaa evästykseksi Juuri tämän, e ttä  kuta enemmän työtä 
tahdomme, sitä tarkemmin jaamme työn.

L a h t i :  Osasto, johon kuulan, ei välitä, hävitetäänkö 
piirijärjestöt vai eikö, sillä arveltiin, että osastomme el 
kärsi kummassakaan tapauksessa. Ehdotan, että kukin 
piiri saa päättää itse, haluaako se säilyä ta i hävitä. (Huu
toja: hyvä ehdotus). Vastustan toimeenpanevan komitean 
lakkauttamista. Kannatan sen valitsemista laajemmalta 
alalta.

(Huolimatta siitä, että keskustelutta oli hylätty toi
meenpanevan komitean lakkautus, useat edustajat siltä 
puhuivat aivan kuin päätöstä ei olisi tehtykään. Mutta 
täytyy säilyttää ne lausunnot pöytäkirjassa, jos el muuten, 
niin opiksi seuraavalle edustajakokoukselle. Toimittajan 
muistutus).

B o m a n :  “ Hajota ja  hallitse” . Joukkojen täytyy 
saada määrätä asioistaan. On tehty erehdyksiä, jakamalla 
järjestömme umpimähkään piireihin. Täällä puhutaan pii- 
rihengestä. Mutta nyt nämä piirit ovat kansanvallan Ilmai
sumuotoja ja  sentakia niitä yksityiset pullikoltsijat vastus
tavat. Meidän täytyy saada siirtokansamme työläiset so-



sialisteiksl. Toiseksi on meidän saatava Järjestömme lähei
seen vuorovaikutukseen Engl. kanssa. Ne ovat päämää
rämme. Mutta kokemus on kuitenkin osottanut, että suo
malaisilla täytyy olla omat osastonsa vielä pitkän aikaa. 
Pitkiin aikoihin el voi ajatella suomalaisten suorastaan 
liittymistä engl. osastoihin. Varsinkin niin kauan kuin 
siirtolaisia virtaa Suomesta ja  meidän täytyy niitä vielä 
valistaa. — Jos me jaamme järjestömme valtiojärjestöi- 
hin, tulee siitä sellainen soppa, jonka vertaista ei voi aja
tella. Vaatikaamme ennemmin a l u e j ä r j e s t ö j  e n  pe
rustamista, el hallinnollisia vaan maantieteellisiä rajoja 
silmällä pitäen. — Jaettakoon tämä järjestömme vaikka 
neljään piirijärjestöön, jos se on tarpeellista. Mutta kukin 
piiri on jaettu alueisiinsa. Aluejärjestöjen yläpuolella on 
piirijärjestö Ja näitten yläpuolella taasen on järjestö koko
naan. — Meillä pitäisi olla puolueviraato, ja  johon tulisi 
noin 9 a 10 jäsentä; noin 5 a 6 näistä jäsenistä tulisivat 
kauempaa. Tällöin voisimme tolmeenp. komitean valita 
aivan yhdeltä paikalta. Toimeenpaneva komitea käytän
töön panisi puolueneuvoston päätökset. Puolueneuvostolla 
olisi alote Ja hallintovalta ed. kok. välisinä aikoina. — Län- 
sipiinlälset täällä näkyvät aikovan hajottaa nykyiset pii
rijärjestömme, eivät suinkaan verotuksen takia. Idässä 
ja myöskin keskipiirissä ovat nämä piirijärjestöt tuottaneet 
tuloksia.

F a s t : Olen Idän piirin yhdeksännen vaalipiirin 
kannalla, joka on piirikomitcaln säilyttämisen puolella. 
Toimeenpanevan komitean hajottamista en kannata, vaan 
sen valitsemista laajemmalta alalta.

A a r o  K o s k i :  Piirikomlteat ovat tarpeelliset.
Toimeenpanevan komitean valitsemisessa yhdyn Bomanein. 
Sen valinta täytyy saada tapahtua samalla tavalla, kun 
Indlanapolin konventioni on suunnitellut kansalliskomitean 
valitsemisen.

M a 1 o : Pidän plirikamiteat nollan arvoisina, jos ne 
eivät saa valtiojärjestöjensä apua. Täällä eivät olot ole
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sellaiset kuin Suomessa, joten ci täällä voi tulla sama 
Järjestymlsmuoto kysymykseen. Olen sitä mieltä, että 
meidän täytyy suhtautua läheisesti toiskielisten toimin
taan. Piirikomiteat voidaan tarpeettomina poistaa, jos 
valtiokomiteat tai aluekomiteat asetetaan. En kannata toi
meenpanevan komitean lakkauttamista, vaan sen valitse
mista laajemmalta alalta. Valtiokomiteat voivat paremmin 
kuin piirikomiteat tuntea alueensa, joten ne voivat tehdä 
parempaa työtä agitatsiooniin nähden. Halvaksikin niiden 
toiminta saadaan, kun järjestetään. Arvelen niiden tule
van halvemmiksi kuin piirikomiteat.

V i i t a :  Valitsijat tahtovat piirikomiteat pois. Ou
lutkin osasto on 11 äänellä 5 vastaan hyväksynyt Savelan 
alustuksen. Itse puolestani v a s t u s t a n  plirlk. hajotta
mista. Täällä on sanottu, että nämä piirijärjestömme teke
vät toiminnan kankeaksi. Mutta monta vertaa kankeampi 
oli entinen yli maan käsittävän toimeenpanevan komitean 
pitäminen. — Jos taasen perustaisimme valtiojärjestöt, Jou
tuisimme kustannuksiin aivan arvaamattomiin. Mutta nyt 
me jonkinlaisella tarkkuudella tiedämme, mitkä ovat piiri- 
järjestökustannuksemme. Minä kannatan sitä esitystä, 
että piirisihteerin toimi perustetaan vakituiseksi ja  sih
teereiksi valitaan kielentaitavia tovereita. Piirlkomltealle 
on annettava enempi valtaa Ja varoja. Pilrikomiteollle 
annettakoon veromerkeistä 4 senttiä. Olen samaa mieltä 
kuin toisetkin, että meidän täytyy yhtyä amerikalaisiin; 
mutta erityisiä aluejärjestöjä me emme mielestäni tarvitse. 
— Toimeenp. komitea ei mitenkään voi johtaa agit. työtä, 
vaan se annettakoon näiden piirikomiteain huoleksi.

M a l m :  Luki Kenoshan osaston kirjeen, jossa kan
natetaan piirikomiteain lakkauttamista. Itse puolusti pii
rikomiteain säilyttämistä. Vertaili sosialistista liikettä 
hammasrattaisiin, että jos siitä jonkun ottaa pois, tulee 
toiminta ontuvaksi. Toimeenp. kom. vertaili puhuja pui
siin hammasrattaisiin, josta on johtunut, että sen toiminta
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on ollut heikko. Vielä puhuja selitti miten kaikki ovat 
tarpeellisia niin piirikom. kuin valtlokomiteatkln.

Puheenvuorot rajotettiin 37 äänellä 0 vastaan. Puhe- 
aika rajotettiin 3 minuuttiin 26 ääuellä; 2 minuuttia ää
nesti 11.

K e 1 s k e : Puolusti länsipllrin edustajakokouksen 
päätöstä 1 'iirikom. hajotuskysymykscssä. Sanoi, ettei piiri
kom. vastaa tarkotustaan sen takia, kun länsipliri on laaja 
ja  piirikom. sijaitsee Canadan rajoilla, Joten se ei tunne 
tarpeita ja  vaatimuksia piirin eteläosassa. Sanoi toimeenp. 
kom. olevan yhtä käytännöllisen tässä tapauksessa kuin 
piirikomiteatkin. Uskoi valtio- Ja aluekoin. olevan par
haimpia ag. työssä. Puolusti toimeenp. kom. olemassa
oloa.

H u t t u n e n :  Siellä, mistä olen, on suomalainen 
asutus harva. Ne osastot siellä, Arizonassa ja  Nevadassa, 
vaativat piirikom. poistamista ja  toimeenp. kom. valitse
mista laajemmalta alalta. Jos perustamme valtio- ta i 
aluejärjestöjä, tulee meille kustannuksia, Jotka kuitenkin 
ovat välttämättömät. Aluekomiteamme täytyy olla kir
jeenvaihdossa suoraan “ pääkortteerin”  kanssa. Jos ne 
kaikki asiansa ajaisivat piirlkomlteain välityksellä, kuluisi 
aikaa hukkaan.

V. M ä k 1: Oli sitä mieltä, että piirikom. ovat säi
lytettävät. Sanoi ehdotuksen syntyneen pikkusieluisten 
suurmiesten tarpeettomasta uudistusalasta. Sanoi ehdo
tuksen kannattajat olevan Korven ja Savelan henkisen 
holhouksen alaisina.

B y y n  ä n e n :  Valitsijani tahtovat piirikom. hajotta
mista ja  toimeenp. kom. valitsemista laajemmalta alalta.

V i i n i k a i n e n :  Valitaan 9-miehinen puoluehallinto. 
4 Idästä, 3 keskeltä ja  2 länneltä. Ne pitäisivät kokouk
sensa samalla aikaa kuin englanninkielinen puoluehallinto, 
kerran vuodessa. Väliajoilla toimisivat klrjevaihdon 
avulla. Näillä 9 henkilöllä on lopullinen sananvalta kal
kissa järjestön asioissa.
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Toimeenpaneva komitea valitaan Chicagosta. — Piiri- 
komiteat lakkautetaan Ja niiden tilalle asetetaan maan
tieteellisen asemansa mukaisesti jotkut aluetoimikunnat.

H e l l m a n :  Asetun piirijärjestöjen lakkautusta kan
nattamaan. Kannatan toimccnp. kom. valitsemista laajem
malta alalta, suhteellisesti eri osista maata.

K e i v o : Olen ollut alun pitäen sillä kannalla, että 
piirikomiteat poistetaan. Arvelen, että ne voivat olla 
idän piirissä tarpeelliset, mutta länsipilrissä se el vastaa 
tarkotustaan. Aluejärjestöjen perustamista puolustan. 
Yhdyn ehdotukseen, että annetaan kullekin piirille oikeus. 
Länsipiiri voidaan jakaa kahtia.

A. L e h t o :  Näiden piirisihteerlemme olisi täytynyt 
tämän kokouksen alussa selostaa, mitä hyötyä on ollut 
näistä kolmesta piiristämme. Idässä emme voi olla arnert- 
kalaisten mukana. Meillä täytyy olla piirijärjestömme. 
Antakaamme järjestymisen sen lisäksi tapahtua alueittain 
tai valtioittain. Eoman’in alustukseen toimeenpanevan 
kom. ja  puolueneuvoston valitsemisesta voisi yhtyä.

H a u t a n i e m i :  Siltä alueelta, josta olen edusta
jana, on tehty tämä ehdotus t. p. kom. lakkauttamisesta 
tälle edustajakokoukselle. Minun tietenkin pitäisi edus
taa sitä mielipidettä. Mutta asia on nyt kumminkin niin, 
että minä en osaa puhua tämän ehdotuksen puolesta sen 
enempää kuin mitä oletto nähneet ehdotuksen perusteluissa, 
sillä itse personallisesti en voi mitenkään yhtyä mielipi
teeseen toimeenpanevan komitean lakkauttamisesta ja  sitä 
paitsi uskon, ettei tämä olo sen vaalipiirin yleinen mieli
pide. Tunnen ja tiedän t. p. kom. puutteellisuuden. Uskon 
sen puutteellisuuden osaksi poistuvan, jos T. p. kom. vali
taan laajemmalta alalta. Sen vuoksi yhdyn siihen mieli
piteeseen. Mitä taasen tulee plirikomiteain hajottamiseen, 
niin olen niiden hajoittamisen kannalla, sillä asiat ovat 
kehittyneet siihen suuntaan, että ag. työ siirtyy yhä enem
män ag. aluekomiteat huoleksi. Ag. aluekomlteoja on 
syntynyt melkein kaikkialla pitkin järjestöä, täten syn
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nyttäen alheettomunden piirikom. olemiselle. Siis kanna
tan piirikom. lakkauttamista. Vastustan toimeenpanevan 
komitean lakkauttamista, vaan että se on valittava laajem
malta alalta.

M e r 11 ä : Vastustan piirikom. olemassaoloa, sillä pe
rusteella, etteivät piirikomiteat tuota vastaavaa hyötyä, 
ainakaan lännellä.

C o r h y : Piirikomiteat ennallaan, sanovat minun 
valitsijani, ellemme voi aluejärjestöjä perustaa. — Minä 
olen toimeenp. kom. kokonaan l a k k a u t t a m i s e n  kan
nalla — koko laitos on jarruttajana, kuin porvarillinen 
senaatti. Minä tahtoisin teroittaa mieliinne, että piiri- 
Ja aluekomiteoistamme on hyötyä. Olosuhteet ovat eri 
paikoilla pakottaneet perustamaan aluetoimikuntia.

E. T a i p a l e :  Oma mielipiteeni on piirikom. säilyt
tämisen kannalla, mutta pyydän merkitä kantani niiden 
hajottamisen puolesta, sillä se on valitsijalnl enemmistön 
mielipide.

S a n  t a n e n :  Meillä tulevat suuret työtaistelut 
esille, piirisihteerimme ovat niissä meidän miehiämme. 
Jäsenistön kasvaessa kulut eivät rasita. Piirijako edelleen 
ennallaan. Meillä el ole 3 sosialismia, vaikka onkin 3 
piiriä.

V i t i k a i n e n :  Piti länslpilriä liian laajana, joten 
ei piirikomiteat vastaa tarkoitustaan. Luki Astorian osas
ton mielipiteen, jossa edelleen kannatettiin piirikom. lak
kauttamista ja  valtiokom. perustamista puolustettiin.

K a l l e  M ä k i :  En halua matkia ennen puhuttua. 
Yhdyn Maloon Ja Vitikaiseen.

A. M ä k i :  Yhtyi edelliseen.
H e d m a n :  Itäpiirl on jo ennestään jaettu 6 agl- 

tatslonljärjestöön, joilla on aluetoimikuntansa; isommissa 
kaupungeissa on keskusvirastonsa — joten emme sielläkään 
ole niin järjestymättömiä. Mutta valtlojärjestöjä valtioi
den rajoja silmällä pitäen emme voi perustaa, sillä mo
nessa valtiossa asuu vaan muutamia suomalaisia. Jos vai-
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tlokomiteat soveltuvat keskivaltioiden ja  lännen oloille el 
minulla ole vastaan sanomista, jos Järjestytään valtioit
tain tai alueittain. Idässä meidän on täytynyt järjestyä 
alueittain ainakin.

P a r t a n e n :  Muutamat osastot siltä alueelta, jota 
minä edustan, ovat Chicagon osaston kannalla, Joka asi
asta on päättänyt seuraavaa:

l:si) että s. s. järjestön edustajakokous päättää lopet
taa piirikomiteat nykyisessä muodossaan ja  että niiden ti
lalle muodostettakoon aluetoimikuntia, Jotka käsittävät 
pienempiä alueita kuin nykyiset piiritoimikunnat.

2:sl) että nämä aluetoimikunnat toimivat agitatslonl- 
työn järjestämisessä järjestömme keskusviraston ohjausten 
mukaan;

3:sl) että aluetoimikuntia muodostettaessa on tarkoin 
otettava huomioon alueen maantieteellinen asema.

Persoonallinen mielipiteeni on, että meidän on aina 
suoritettava korvaus tehdystä työstä, sillä liikkeemme el 
perustu armeliaisuuteen. Täällä olen havainnut, että keski- 
piirin toimintaa lähemmin tuntevat henkilöt pitävät piiri- 
toimikuntien pysyttämistä tarpeellisena. Järjestön edun 
kannalta keholtan valiokunnan kiinnittämään huomiota Jo 
idän piirissä saavutettuihin tuloksiin tässä kysymyksessä.

F a l s t r ö m :  Oli sitä mieltä, että itä- ja  kesklpllrl 
pidetään ennallaan, mutta länsipiirikom. lakkautetaan. Toi
meenpaneva komitea valittakoon yksin Chicagosta, mutta 
T. p. kom. päätökset kulkekoot piirikoin. kautta.

R o s a  V ä l i m ä k i :  huomautti, että annettaisiin pu
heenvuoroja siltä pyytäneille puolueettomasti eikä vain 
samoille suunsoittajille.

Wm. M a r t t i l a :  Eilen Jo sanoin mitä ajattelln, 
sltte ovat ajatustani selvittäneet Mattila ja Malo.

S a n d b e r g :  Thdyn Relvoon, että länslpllrl Jaet
taisiin.

V i r t a n e n :  Kokemuksen perusteilla olen pllrikom. 
säilyttämisen kannalla.
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Länsipiirin nähden puolusti jonkunlaisia muutoksia.
B j ö r n :  Oli ääneti, seisten palkallaan 3 minuuttia. 

Loistava “  puheenvuoro ” -miclenosotus jaaritteluja vas
taan.

S u o m i n e n :  P iti kysymyksen tulleen kokoukseen 
keskeneräisenä. Sanoi tämän järjestelmän olevan kesken
eräisen. Sen vuoksi on se kulottava loppuun. Yhtyi 
Bomaniin ja Laukkiin, että valitaan yleinen komitea.

H 11 b a c k a : Länsipiirl el ollut aivan yksimielinen 
näiden piirijärjestöjen poistamiskysymyksessä, vaikkakin 
siellä sellainen päätös on syntynyt. Wyomlngissa olimme 
jyrkästi pilrikom. säilyttämisen puolella. Meillä Wyomln- 
gin valtiossa on 6-vuotinen valtiokomitea; sitä, enempää 
kuin pllrijärjestöämmckään, emme Wyominglssa tahdo lak
kauttaa.

S y r j ä l ä :  Sanoi ymmärtävänsä länsipilrilälsten 
ajatuksen. Se on johtunut sen laajuudesta. Yhtyi Lah
den ehdotukseen, että  länslplirille annetaan oikeus hajot
taa piirlkom. jos haluttaa.

N u o r t o v a :  Kannatan Heivaa, että lännen val
tioissa toimitettaisiin piirijako maantieteellisiä seikkoja 
silmällä pitäen. Jos itäpilr haluaa sälyttää oman nykyi
sen piirinsä, mitä tarvitsee meidän sitä vastustaa, vai pi
tääkö meidän saman kaavan mukaan valaa nämä alueet 
ylfympäri?

H e i s k a n e n :  Toimeenp. kom. suhteen yhdyn Bo
maniin. Pilrikom. suhteen olen niiden säilyttämisen 
kannalla.

H o k a r i :  P iti Malmin vertausta koneesta järjes
töön nähden aivan oikeana. Puolusti pilrikom. säilyttä
mistä. Puolusti lähempää suhtautumista eng. kielisten toi
mintaan, vaan silti sanoi omat kausalliset laitokset Ja 
järjestöt olevan välttämättömiä.

B o m a n :  Haluan huomauttaa, että on kunkin seudun 
oma asia, millaisten rajojen sisäpuolelle haluaa alueensa. 
Kuten Nuorteva sanoi antakaamme itä- ja keskllälsten säi
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lyttää nykyiset piirijärjestöt, jos ne ovat tarpeelliset. Län
sipäässä nyt vasta voi alkaa oikea järjestyminen. Yhtenä 
piirinä ollen se on ollut liian laaja.

R i s s a n e n :  Fiirikomit. ovat olleet ehdottomasti 
välttämättömiä ja jos havaitaan ne edelleen tarpeelli
siksi, ne ovat säilytettävät. On hieman hankala koneisto 
länteläisille nykynen piirijako. Keskiläiset voivat pyrkiä 
Järjestymään samoin koin idässä, Minnesotan rauta-alue, 
Kuparisaarl y. m. muodostaen aluejärjestöt.

Keskustelu loppui tähän. Kysymys lykättiin valio
kuntaan.

Otettiin päivälllsloma kello 11.45 ja  päätettiin ko
koontua kello 1.

KESKIVIIKON ILTAPÄIVÄN ISTUNTO.

Puhetta johti tov. Koin.
Ennen työjärjestykseen palaamista ilmoitti puheenjoh

taja, että tänne saapuneen kansallispuolueen luennoitsijan 
tov. Frank Bohnin ja  Minnesota Sociallstln toimittaja 
E. Latlmerin jotka haluavat lausua tervehdyksensä tälle 
kokoukselle, Joka hyväksyttiin.

Sen jälkeen tov. Frank Bohn lausui tervehdyksensä 
jonka Leo Laukki suomensi. Puheessaan sanoi toveri 
Bohn, että hän, joka on ollut useissa kansalliskonventsio- 
neissa, on iloinen nähdessään tämän järjestön kokoontu
neena tällaisessa koululaitoksessa, jota puolue kontrollee- 
raa ja  omistaa. Ne suuntaväittelyt, joista puolueen kes
kuudessa kaikkialla puhutaan, ovat vain terveellisiä puo
lueen edistymiselle, jos ne tehdään toverillisessa hengessä. 
Me olemme nykyään suuren taistelun pyörteissä ja  tähän 
taisteluun voimme mennä sitä rohkeampina, mitä tietoi
sempaa työväenluokka on. Puolueen edistymiselle ovat 
sangen tärkeitä tällaiset koululaitokset. Lopuksi lausui 
toveri Bohn toverillisen tervehdyksen ja  onnittelunsa suom. 
tovereille.
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Puhe otettiin vastaan snosionosotuksilla.
(En ollut tilaisuudessa olemaan läsnä iltapäivä Istunnon 

ensi minuutteina, joten en tiedä, puhuiko Latimer. Sihtee
rin muistiinpanoissa el siitä mitään mainita. — Toimittaja.)

Keskipilrin siht. T. Virtanen kehotti Keskip. edusta
jia  neuvotteluun kello 7 illalla.

Siirryttiin työjärjestykseen. Seuraavana oli egitatsio- 
nityö yleensä. Se jätettiin keskustelutta valiokunnalle.

Sihteeri luki opistovaliokunnan lausunnon Opistosta.

Sihteerin sitä lukiessa ilmoitti joku kokoukselle, että 
Opiston ohi menevällä rautatiellä juuri Opiston kohdalla 
oli tapahtunut junaonnettomuus. Edustajat juoksivat ulos 
luullen siellä tarvittavan apua.

Onnettomuus oli johtunut siitä, että vaihde oli jä
te tty  auki. Matkustajajuna syöksyi toisilla raiteilla ole
vien tavaravaunujen päälle murskaten niitä. Veturi suis
tui radalta ja  lämmittäjä taittoi jalkansa hypätessään 
veturista.

Noin puolen tunnin keskeytyksen jälkeen pääsi kokous 
alkamaan. Boman huomautti, että edellä sattunut edusta
jain päätön ryntääminen kokoushuoneesta osottaa järjes- 
tysmiesten tarpeellisuuden. Järjestysmiehiksi valittiin Vir
tanen ja  Broman.

Sihteeri luki uudelleen opistovaliokunnan laatimat pon
net. Ne käytiin läpi kohta kohdalta ja hyväksyttiin muu
ten paitsi se kohta, joka koski oppilaiden puolueeseen kuu
lumista. Toimitetussa äänestyksessä kokouksen valtava 
enemmistö päätti, että oppilaiden opistolle pääsyehdoksi 
asetetaan puolueeseen kuuluminen.

Partanen ilmoitti eroavan mielipiteensä stipendien 
myöntämistä koskevasta kohdasta ja  ilmoitti jättävänsä 
kirjallisen vastalauseen verotusta koskevaan kohtaan, jnT»m 
pari muuta edustajaa yhtyi.
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AGITATIONITYö NAISTEN KESKUUDESSA.

Sihteeri luki naisten neuvottelukokouksen lausunnon, 
jonka jälkeen asia keskustelutta jätettiin valiokunnalle.

NUORISOLIIKE.
Luettiin alustusten ponnet, niiden joukossa Indiana- 

polin konvontsionin päätös.
Keskustelu:
S a n d b  e r g :  Meidän on tehtävä työtä nuorison 

keskuudessa vastapainoksi partiopoikaliikkeellc. Ja  siinä 
työssä on meidän yhdyttävä toiskielisiin.

A n n a l a :  Yhtyi kansalliskonventionin ponsiin ja
piti nuorisoliikettä muutoin tarpeellisena, mutta epäili 
että se hajoittaa.

L e h t o :  On otettava huomioon, mistä nuorisoliike 
on saanut alkunsa toiskielisten keskuudessa. Heidän jäse
nistönsä muodostuu suureksi osaksi ijäkkäämmistä ihmi
sistä, mutta he ovat huomanneet esim. suom. keskuudessa 
olevan paljon nuorisoa ja  siitä on johtunut, että he ovat 
ryhtyneet toimenpiteisiin nuorison mukaan saamiseksi, joka 
onkin tarpeellinen heidän keskuudessaan, mutta suom. kes
ken ovat erityiset toimenpiteet tarpeettomia.

Äänestettiin puhevuorojen rajottamisesta yhteen mi
nuuttiin ja  18 äänellä 12 vastaan päätettiin rajottaa.

N u o r t e v a :  Selosti, että nuorisoliitot tulevat ole
maan ulkopuolella osastojen.

C o r b y :  Vastustan nuorisoliittoja. Ne vain hajotta
vat. Niiden perustaminen olisi harha-askel.

L i n d s t r ö m :  Nuorisoliitot ovat syntyneet toiskie
listen taholta, kun ei soslalistipuolueessa ollut nuorisoa. 
Nuorisoliittoja käytetään nuorison mukaan saamlskelnona. 
Suomalaisten ei liene aivan välttämätöntä niitä perustaa, 
koska meillä on nuorisoa muutenkin.

B o m a n :  Kieltäydyn pnhevuorosta, koska puhealka 
rajotettiin liian lyhyeksi. Panen vastalauseen sellaista 
menettelyä vastaan.

—  209 —



R a n t a n e n :  Tahdon terottaa valiokunnan huo
mioon, että ottaisi tämän asian tärkeyden tarkasti poh
dittavakseen.

L a u k k i :  Toi esille, että nuorisoliikettä on jo tois
kielisten keskuudessa- Toimeenpaneva komitea v e lo te tta 
koon ottamaan selkoa niistä sosialistisista nuorisoliitoista 
ja  keskusjärjestöistä, joita on olemassa ja  selostamaan niitä 
lähimmässä tulevaisuudessa järjestömme tietoon.

H e d m a n :  En kannata karsinoita. Nuoriso-osastot 
eivät ole tarpeellisia ainakaan suom. keskuudessa.

M a t t i l a :  Jos nuoriso-osastoja perustetaan, niin 
yhtä hyvällä syyllä pitäisi perustaa vanhuudenosastoja.

A. M ä k i :  Kannatan kansalliskonventlonin ponsia.
M a 1 o : Kannatan nuoriso-osastojen perustamista.
F a s t  Ja V i t i k a i n e n  yhtyivät Laukklin ja  Ran

taseen.
R i s s a n e n :  Kannatti nuorisoliikettä.
M e r i k a n t o :  Englanninkielisten keskuudessa pi

dän nuoriso-osastot tarpeellisina, mutta en suomalaisten.
V e h t  e r i : Järjestön on merkittävä tässä kokouk

sessa kantansa tähän kysymykseen nähden. Laukkiin ja 
Nuortevaan yhdyn.

N o k a r  i : Yhdyn kansalliskonventlonin ponteen ja  
Laukln lisäehdotukseen.

J u n t u n e n :  Yhdyn kansalliskonventlonin ponteen 
ja  Laukkiin.

K o s k i :  Samoin.
F a l l s t r ö m :  Yhdyn kalkkiin edellisiin (naurua).
L a h t i :  Kyllä nuoriso-osastot ovat tarpeellisia suo

malaistenkin keskuudessa.
C o r  b y : Minä vastustan nuorisoliittoja ankarasti 

(naurua).
S u o m i n e n :  Ehdotan keskustelun lopettamista,

koskei kellään ole mitään uutta sanottavaa.
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Keskustelu lopetettiin ja  asia lähetettiin agltationiva- 
liokuntaan ottamalla huomioon kansalliskonventionin ja  
Laukin kanta.

Seuraava työjärjestyksessä oli:

LASTEN OPETUS.

Tehtiin ehdotus puhevuorojen rajottamlsesta. 24 ää
nellä 7 vastaan hylättiin rajotus. Tehtiin muistutus ää
nestystä vastaan. Toimitettiin uusi äänestys. Tulos: 21 
äänellä 8 vastaan hylättiin rajotus.

Sihteeri luki länslpilrln edustajakokouksen asiasta laa
timan ponnen, jossa kehotettiin panemaan huomiota Ja 
edistämään lasten opetusta.

L a u k k i : Luki Hancockin edustajakokouksen laa
timat ponnet. Niitä ei ole toteutettu. Toimeenpaneva 
komitea el ole tehnyt, mitä sen tehtäväksi Hancockin ko
kous jäti. Miksi ei, sitä en tiedä. Mutta toisella taholla 
on ryhdytty hommaan, nimittäin opistolla. Opistolla suun
nitellaan oppikirjoja ja opettajia, siellä myöskin valmis
tetaan. Sellaisia opiston valmistamia opettajia on jo toi
messa. Velotettakoon toimeenpaneva komitea toimimaan 
niin, että agitaattorit y. m. panevat enemmän painoa lasten 
opettamisen edistämiseksi.

S i r o l a :  Opistolla on parina vuotena ollut yhtenä 
aineena opetusoppi. On opetettu kesäkoulujen ja  sunnun
taikoulujen opettajiksi. Mutta oppikirjojen puute on vai
vannut. Suomessa ilmestyvästä Ihanne-lehdeetä voisivat 
opettajat ottaa kertomuksia y. m. Spargon kirjoittama 
kirja, Jota parsillaan suomennetaan, on enemmän herras- 
lapsille kuin työväen lapsille. Olen itse kokeillut aineksia 
opetusopiksi.

Otettiin kahviloina.
W e s 1 e y : Mikäli Mlnneapolissa tunnetaan kesäkou- 

lutoimintaa, on se ollut liian teoreettista. Opetus olisi saa
tava havainnollisemmaksi ja  toivottavasti Opisto täyttää 
sen tarpeen.
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C o r p y : Sanoi suomalaisten lasten vielä olevan ai
van porvarillisia, syystä että opetus on sitä. Olisi toimit
tava sosialististen koulujen edistämiseksi.

V e h t e r i :  Päätös, joka viime edustajakokouksessa 
tehtiin, on jäänyt toimeenpanematta. Täällä on käsitetty 
tämä kouluhommina ainoastaan kesäkouluksi, mutta yhtä 
paljon olisi painostettava sunnuntaikoulua. Mikäli niitä on 
kokeiltu, ovat ne tuottaneet hyviä tuloksia. Ehdotan valio
kunnalle, että piiri- ja  aluejärjestöt perustavat ihanneliit- 
toja ja  valvovat niitten toimintaa.

N o k a i l :  Yhtyi Vehteriin.
B j ö r n :  Yhtyi viime edustajakokouksen päätökseen.
M e r i k a n t o  samoin.
M a l m :  Alkuunpanevaa voimaa toivon. Olen kou

lujen kannalla.
H a u t a n i e m i :  Kannatan koulujen perustamista.
P a s a n e n :  Emme voi pakoittaa kesäkouluja, kun 

löytyy seutuja, joissa ei ole lapsia. Suuremmilla paikkakun
nilla perustettakoon niitä. Lapset kaipaavat lepoa kesäaikana. 
Kolme päivää viikossa on tarpeeksi Jaettuna vanhempain ja  
nuorempaln oppilaiden kesken. Sunnuntaikoulut katsoi käy- 
tännöllisemmiksl.

V i t i k a i n e n :  Olen sitä mieltä, että kesäkouluja
kin perustetaan kaikkialla. Opettajat valvokoot, etteivät 
lapset rasitu.

iM a 1 o : Yhdyn edellisiin.
M ä k i :  Yhtyi Vehteriin ja  kirjojen suhteen oU Mär 

kelan valmistaman oppikirjan kannalla.
T a i p a l e :  1 Yhdyn edellisiin ja  tahdon muistuttaa, 

että pllrlkomitea ainakin lännellä on jo kehottanut osas
toja kouluja perustamaan. Oppikirjoista on sunri puute 
ja  on se otettava huomioon.

H e i s k a n e n :  Kertoi, että ovat kesklplirlssä koet
taneet kehoittaa osastoja, mutta ne eivät ole mitään teh
neet. Ehdotti osastoja erotettavaksi puolueesta, jotka eivät 
perusta lasten kouluja.
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T e n h u n e n ,  H u t t u n e n  j a V i i t a  yhtyiyät edelli
siin.

S a n d b e r g :  Ihmettelen, että Pasanen on posslmistt 
kesäkoululhin. Minulla on kokemusta, että kesällä, retkillä 
luonnossa, voi sangen helposti kasvattaa lapsiin luokkahan- 
keä.

L a u k k i :  esitti havainto-opetuksen käytännöllisyyttä 
Ja sanoi Opistolla pian voitavan ottaa käytäntöön havainto
välineiden välittämisen osastoille.

Jätettiin  valiokunnalle.

SUHTAUTUMINEN ENGLANNINKIELISIIN.

Vehteri luki alustuksensa.
K e s k u s t e l u .
M a 1 o : Meillä on vielä omassa kansallisuudessamme 

paljon valistamista emmekä ole paljonkaan edellä eng. kie- 
lisistä. Ne kehumiset, joita toiskielisten puolelta on meistä 
annettu, lienevät enempi kirjallista laatua. Emme tarvitse 
mielestäni mitään erikoista päätöstä tehdä.

H e i s k a n e n :  Piti suomalaisen väestön herätystä 
toiskielisiin nähden vähemmän suurena. Omia kokemuk
siaan kirjallisuuden levittäjänä toi esille, mutta sanoi el 
niistä olleen suuria tuloksia. Nykyään on yhteistoiminta 
vilkkaammassa käynnissä. E i uskonut olevan syytä eri
tyistä alkutoimintaa tehdä.

M a t t i l a :  Tämä kysymys olisi ollut yhdistettävä 
kysymykseen: Agit. työ yleensä. Mutta kun kysymys on 
kerran esillä ehdotan päätettäväksi seuraavaa: (luki toi
sessa palkassa olevan pontensa.)

Äänestettiin keskustelun jatkamisesta ja  18—10 vastaan 
päätettiin jatkaa.

J u n t u n e n :  Yhtyi Maloon.
B o m a n :  Minusta nähden tämä asia olisi esitettävä 

hiukan toiselta kannalta kuin alussa ja  Mattila huomautti- 
kin jo siltä ja  siksi yhdyn häneen siinä, mutta sen lisäksi 
ehdotan, että osastoissa otetaan erikoisesti huoleksi englan
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ninkielen oppiminen. Osnmme harhaan, jos lähdemme eng
lanninkielisiä opastamaan.

F a l s t r ö m :  Keholtan toiskielisten keskuudessa toi
mimaan kirjallisuuden ja  lehdistön avulla, ottamalla osot- 
teitä ja  lähettämönä sanomalehtiä.

N o k a r  i : Olisikohan tämä lakipykälä nyt tänne p. 
kirjaan pantava, koska me nyt jo kaikkiaUa olemme siihen 
suuntaan toimittu. Sanomalehtien perustamisessa epäon
nistutaan, jos niitä perustetaan pienillä pääomilla. Toimit
takoon kaikkialla niin paljon kuin mahdoUlsta yhdessä eng. 
kielisten kanssa.

H e d m a n :  ehdotti kiinteää yhteistoimintaa toiskie
listen kanssa. Toi esimerkkejä paikkakunnaltaan, jossa 
yhteisesti piirittäin jaettiin lentolehtiä. Järjestetään yhtei
siä huveja ja  käytetään englannin kielisiä puhujia. Ke- 
hoittl selostuksen antamiseen toiskielisille suomalaisten toi
minnasta, sanomalehtlraporttien muodossa. Uskoi niiden 
voivan edullisesti vaikuttaa.

L a u k k i : Tov. Hedman vastasi niihin toivomuksiin, 
mitä kans. konventsloonlssa eng. kielisten taholta toivottiin. 
Ou erehdyttävää lähteä lilan paljon meidän taholtamme 
agiteeraamaan englanninkielisiä. Mutta sen sijaan on selvi
tettävä englanninkielisille tovereille meidän järjestysnls- 
lmetoamme ja menettelytapojamme. Ehdotan hyväksyttä
väsi teuraavan ponnen: (ponsi toisessa paikassa).

W. M ä k i :  E l pitänyt toiskielisten opettamisesta, 
mutta yhtyi Hedmannlin käytännöllisissä toimenpiteissä.

B j ö r n :  Paikkakunnalla, josta olen, on suomalaisten 
toimesta saanut alkunsa osaston perustaminen muunkielis
ten keskuudessa.

M e r i k a n t o :  Piti välttämättömänä aglt. tekemisen 
toiskielisten keskuudessa, ainakin Pennsylvaniassa ja  toi 
esille, että he ovat aluetoim. toimesta pitäneet eri kielisiä 
puhujia.

Se on kyllä kallista, mutta lakkotapauksissa on esiin
tynyt sen välttämättömyys.

V i l t a :  yhtyi Mattilaan ja  Laukklin.

—  214 —



N o r t h :  Samoin.
T a i p a l e :  Wyo. valtiossa on agiteerattu englannin

kielisille ja  on saatu 10 eng. yhtymään osastoon ja  nyt eivät 
he taivu perustamaan omaa osastoa ja  nyt ovat he vaivana 
suomalaisille. Yhdyn Isukkiin  ja  Mattilaan.

L i n d s t r ö m :  yhtyi Mattilaan ja  Laukkiin ja vielä
ITAHmantiii.

F a s t :  Asetun idän piirin edustajakokouksen päätök
sen kannalle. Englanninkielen oppimiseksi on myöskin 
tehtävä työtä.

H u t t u n e n :  Vuoristovaltioissa olisi tehtävä agita- 
ttonia puhujan avulla, joka voi käyttää vähintäin kahta tai 
kolmea kieltä. Olisi edullinen useamman kielisten lento- 
lehtien jakaminen.

H i i b a c k a: Yhdyn lyhyesti Laukkiin, Hedmaniin 
ja  Mattilaan. Mutta olen sillä kannalla, että meidän on 
myöskin herätettävä englanninkielisiä, sillä monin paikoin 
ei saada muutoin vaalilistaa.

Puheenjohtaja luki Mattilan, Hedmanin Ja Bomanin 
esitykset ja  keholttl yhtymään niihin, ellei ole uutta sanot
tavaa.

A. Mä k i ,  H a u t a n i e m i ,  R i s s a n e n  yhtyivät pon
siin.

L e h t o :  yhtyi Hedmaniin ja  Laukkiin.
S a a r i n e n :  Yhtyi ponsiin.
S a n d b e r g :  Yhdyn Laukkiin.
P a s a n e n :  Two Harborissa on ryhdytty toimimaan 

rinnan eng. kanssa ja  se on tuottanut hyviä tuloksia.
B r o m a n :  Tässä kohden on pilrikomitea juuri tar

peellinen. Jos saataisiin toiskielisten keskuuteen hyvä 
suom. agitaattori, joka osaisi hyvästi eng. kieltä, niin var
masti saataisiin hyviä tuloksia.

B o m a n :  Suomalaiset yhteisiin komiteoihin valitut 
jäsenet eivät monastikaan täytä velvollisuuksiaan. Siksi 
niitä on siihen pakotettava.

V e h t  e r  1: lausui alustuksensa puolesta, jos toiskie
lisellä toiminnalla on Jotain merkitystä, on meidän tehtävä
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työtä saadaksemme koneiston toimintaan. Toi esimerkin 
siitä, mitenkä sieltä taholta toiskielinen virasto on leväpe
räinen toiminnassaan. Vastasi Matolle, ettei siellä olla 
mahdottomia, vaan käytännöllisen toiminnan kannalla.

V i r t a n e n :  Ehdotti käytännölliseen toimintaan tois
kielisten kesken yhtymällä keskuskomiteoihin.

B e i v o :  Yhtyi edellisiin.
Keskustelu tästä asiasta lopetettiin ja  lähetettiin valio

kuntaan.
C o r b y  teki muistuksen, ettei hän saanut käyttää 

asiasta puheenvuoroa, vaikka pyysi. Myönnettiin Corbylle 
puheenvuoro, jossa ei kuitenkaan ilmennyt mitään uutta.

Seuraavana työjärjestyksessä oli 
VEBOTUS.

Imettiin alustuksia ja  alustusten ponsia.
L a u k k i : ilmoitti, että kansalllskonventionissa (dl 

päätetty myöntää vieraskielisille järjestöille 50 prosentin 
alennus veroista.

E  e i v o : Yhdyn Fartasen ponsien ensimäiseen osaan.
N o k a r i :  Olen vappumerkklen laittamisen kannalla 

ottaen huomioon, että ne ovat huomiota herättäviä. Ashta- 
bulan ja  Harborin osastot ehdottavat, että perheellä olisi 
yksi Jäsenkirja niin, että mies ja  vaimo tulisivat juttuun 
yhdellä verolla. Olen sitä mieltä, että yhteinen perhekorttl 
olisi käytännöllinen.

M e r i k a n t o .  On tuotu esiin syitä, miksi naiset 
olisi vapautettava veroista. Me kyllä toivomme, että nai
set tulisivat mukaan, mutta perheellisille tulee verojen mak
saminen liian raskaaksi.

H  e 1 s k e : Berkeleyn osasto oli Partasen kannalla, 
mutta vappumerkkien suhteen ei minulla ole mitään eväs
tystä.

H u t t u n e n :  Yhdyn Partaseen sekä niihin, jotka 
puolustavat perheellisten naisten verovapautta.

H e d m a n :  Olen sitä mieltä, että meillä ei ole oi
keutta poiketa kansalliskonventlonin päätöksestä, vaikka 
kyllä omasta puolestani kannattaisin yhteistä jäsenkorttia.
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P a r t a n e n :  Tätä verotuskysymystä ei voida oike
astaan päättää lopullisesti täällä. Siksi olenkin tämän esit
tänyt annettavaksi toimeenpanevalle komitealle edelleen ke
hitettäväksi.

V i i n i k ä i n e n :  Yhtyi Partaseen.
M a t t i l a :  En hyväksy vappumerkkejä, sillä niillä 

hyödytetään ainoastaan tehtailijoita. Vastustan toimeen
panevan komitean omavaltaisuutta.

L e h t o :  Vappumerkkien suhteen vaadin yhtäläistyt- 
tämlstä tai muuten ne ovat lakkautettavat. Yhdyn Parta
seen.

V. M ä k i  ja N o r t h  yhtyivät Partaseen.
P a s a n e n :  Two Harborin osasto oli naisten veroista 

vapauttamisen kannalla.
M a r t t i l a :  Yhdyn Partaseen.
K o s k i  Kaiketi suomalainen s. s. järjestö voi va

pauttaa naiset ainakin suomalaisesta agitationiverosta. Yh
dyn muuten Partaseen.

S a n d b e r g :  Esitti Woodlandin Wash osaston eväs
tyksen, jossa vaadittiin miehelle ja  vaimolle yhteistä veroa. 
Yhtyi Partasen alustukseen.

B r o m a n :  Vastustan naisten verovapautta. Mutta 
puolueen säännöthän myöntävät verovapautta työttömyyden, 
sairauden ja  maksukyvyttömyyden takia. Vappumerkkien 
laittamista suomalaisen järjestön taholta vastustan.

C o r b y : Yhdyn puoltamaan naisten verovapautta.
H i 1 b a c k a :  Ehdotan, ottä perheelliset naiset va

pautetaan ylimääräisistä veroista.
B j ö r n :  En kannata vappumerkkien myyntiä.
T a i p a l e :  Yhdyn Hiibackaan.
J u n t u n e n :  Olen naisten veroista vapauttamisen 

puolella.
A. M ä k i :  Yhdyn Hiibackaan.
V i r t a n e n :  Luulen, että syntyy kapina, jos naiset 

vapautetaan veroistaan.
V i i t a :  Yhdyn Virtaseen. Naisten veroista vapaut

taminen voi synnyttää kaoksen.
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P a s a n e n :  Minulla ei ole mitään sitä vastaan, että 
naimisissa olevat naiset vapautetaan veroista, sillä mie- 
hlinhän se kohdistuu, jos niin tapahtuu.

F a l s t r ö m :  Kaikille samallaiset velvollisuudet ja  
samallaiset oikeudet. El mitään helpotusta.

H e 1 s k e : Pidän liian raskaana nykyiset verot per
heellisille.

L a u k k i :  Se selkkaus, mikä veromerkkien ostami
sessa on ollut, on Johtunut siitä, että muutamat valtlovi- 
rastot ovat pakottaneet vieraskieliset järjestöt ostamaan 
veromerkkinsä suoraan heiltä. Tämä asia nyt kuitenkin on 
korjattu siten, että kaikki vieraskieliset järjestöt saavat 
ostaa suoraan veromerkkinsä kielenkääntäjäsihteerlnsä 
kautta.

Tämän keskustelun tapahduttua lykättiin verotuskysy
mys valiokuntaan.

Seuraavana oli

SÄÄNTÖKYSYMYS.

Se lykättiin keskustelutta valiokuntaan

HAALIT JA KESKINÄINEN AVUSTUS.

kysymyksestä lausui alustukseksi
P a r t a n e n :  Meillä on liian paljon haalisosialismia. 

Se tahtoo viedä osastoista kaiken vakavamman työn hun- 
nlngoille. Ehdotan, e ttä  haalikuumelle pitäisi asettaa jon
kunlaisia rajoja. Ehdotan, että valiokunta ottaisi pohtiak
seen tätä kysymystä.

E  i s s a n e n : Minä arvelen, että tästä on tarpeetonta 
keskustella. Tuskinpa meillä on enää montakaan paikkaa, 
jossa ei olisi haalia. Sitä paitsi meillä on ennen tehtyjä 
päätöksiä, jotka riittävät vastaisuudessakin.

V i i t a :  Huomautan, että meillä on Hancockln ko
kouksen päätös, joka on hyvä, kunhan vain valvotaan, että 
se tulee noudatetuksi.

Kysymys lykättiin valiokuntaan.
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B o m a n :  Ehdotti, että  lopetettaisi Istunto, koska 
järjestävä valiokunta el ole ehtinyt järjestää seuraavaa työ
järjestyksessä olevaa kysymystä. Samalla huomautti, että 
seuraavana päivänä on Opiston yhtiökokous ja  kehoitti jo
kaista edustajaa olemaan saapuvilla.

Ehdotettiin ilta-istunnon pitämistä.
Äänestyksessä 34 äänellä 12 vastaan päätettiin, ettei 

pidetä ilta-istuntoa. 37 äänellä 5 vastaan hyväksyttiin, 
että seuraavana päivänä ei pidetä kokousta, koska silloin 
on Opiston yhtiökokous.

Istunto lopetettiin kello 6.
KUUDES KOKOUSPÄIVÄ (perjantai).

Kokous alkoi kello 9. Puheenjohtajaksi ryhtyi Boman. 
Toimitettiin nlmihuuto. Poissa olivat Boosa Välimäki ja  
Nuorteva, jotka saapuivat muutaman minuutin jälkeen.

Työjärjestyksessä oli

SANOMALEHTTKYSYMYS.

Ensimäincn kohta siitä oli k u s t a n n u s y h t i ö i d e n  
y h d i s t ä m i n e n .

Luettiin asiaa koskevien alustusten ponnet.
Koska sanomelehtimlesten neuvottelukokous el vielä 

ollut valmis esittämään työnsä tuloksia, esitti agitatlonl- 
valiokunta muutamia päätösehdotuksiaan (sihteerien muis
tiinpanoista ei näy mitä. Toimittajan muistutus) jotka hy
väksyttiin.

Tämän jälkeen luettiin sanomalehtimiesten neuvottelu
kokouksen laatimat ehdotukset.

M a 1 o : ilmoitti, että länsipiirin edustajakokous ehdot
taa, että valittaisi jonkunlainen yhteinen johtokunta, joka 
pitäisi silmällä kaikkia kustannusyhtiöitä.

B e i v o :  Onko toimeenpaneva komitoa ottanut sel
vää, salliiko laki kustannusyhtiömme yhdistettäviksi. Kun 
komitea keitän on käynyt laatimaan alustuksia, olisi sen 
tätäkin seikkaa pitänyt tiedustaa.

K o 1 u : Silloin kun huomattiin lehdissä tov. Partasen
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ylimalkainen alustus ruvettiin ottamaan asiasta lähempää 
selvää. Kirjoitin siitä asiasta Työmiehessä. Kyselin sitä 
asiaa muutamilta lakimiehiltä, jotka sanoivat yhdistymisen 
olevan mahdollista, jos ne haluaisivat trustiutua yhdeksi 
kustannusyhtiöksi, jolleivat ne jaa voitto-osingolta.

V i i t a :  Tälle kysymykselle tämä kokous el voi pal
jon mitään. Kilpailu lilkkeidemme kesken ei ole ilmennyt 
kovinkaan pitkälle menevänä. On hankaluuksia, jotka pu
huvat yhdistämistä vastaan. Lehdillä täytyy kuitenkin olla 
omat johtokuntansa. J a  minkälainen komitea olisi se kaik
k ien  yhteinen? Ehdotan koko kysymyksen (yhdlst. kysy
mys) valiokunnalle ilman muuta (hyvä huutoja).

Asian käsittelyä päätettiin 27 äänellä 12 vastaan ja t
kaa lähettämättä valiokuntaan.

M a r t t i l a :  Oli sitä mieltä, että valittaisiin erityi
nen johtokunta, joka kontrolleeraa näitä eri kustannusyh
tiöitä.

H u t t u n e n :  Yhdyn siihen, e ttä  valitaan se “ Jyry- 
komitea” , joka on kaikkien johtokuntien yläpuolella.

B e 1 v o : Minä luulen, että periaatteellisesti tämä 
asia on valmis. Mutta käytännöllisesti tämä on valkea. 
Täällä ovat vetäneet sanomalehtimiebet verkon kysymyksen 
päälle, ettei näkyisi heidän vehkeilynsä. Moitin Työmiehen 
menettelyä julkaisuihin nähden, Ja luulen, ettei Työmies 
alistu mihinkään sovitteluihln.

M a r t t i l a :  Keskustellaan yhdistämisestä ja  jul
kaisuista yhtäaikaa.

Ei päätöstä.
H e d m a n :  Springfieldin osaston päätös on llklpl- 

täin sama kuin sanomalehtimiesten sillä lisäyksellä, että 
lehtien kesken pitää järjestää yhteisosto ja  julkaisuista, 
että kukin kustantaa vain yhden.

(Springfieldin, Mass. s. s. osaston evästys on):
Sanomalehtiyhtlöt ovat pidettävät eri yhtiöinä, mutta 

säännöllinen yhteistoiminta on järjestettävä niitten välille.
l:s l Järjestämällä yhteisoston kolkkiin niihin tava-
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rolhin Ja koneisiin nähden Jolta yhteisostojen kantta saa 
halvemmalla.

2:si. Aikakausjulkaisut on järjestettävä ehdottomasti 
niin, että jokainen yhtiö julkaisee aina erilaisia Julkaisuja 
eikä samanlaisia toisten kiusaksi.

Samaa tapaa on noudatettava kirjojen kustannuksiin 
nähden.

P a r t a n e n  : Täällä on lausuttu lakimiesten lausun
toja, johonka meidän täytyy luottaa. Meidän on mahdoton 
nyt tällä hetkellä liittää yhteen näitä kustannusyhtiöltä. 
Ainoa, minkä voimme tehdä, on toimia siihen suuntaan, että 
eri osastoilla olevat osakkeet saadaan järjestön keskustoi
miston omaisuudeksi ja  tämän saavutettua tehdä lopullinen 
liikkeiden yhdistäminen.

Ma l m:  Kenoshan, Wis., os. tahtoo sanoa minun suuni 
kautta: Yhtiöt edelleen eri yhtiöinä, osastot lunastavat 
kalkki osakkeet, järjestölle annetaan kontrollivalta, kirjo
jen kustannuksessa yhteistoiminta.

L a h t i :  En voi uskoa olevan kylliksi käytännöllistä 
hyötyä eri kustannusyhtiöiden yhdistämisestä. Toivon, että 
tästä otettaisiin ensin tarkat laskelmat, ennen kuin yhdis- 
tämlspuuhiin ryhdytään.

L i n d s t r ö m :  En vastusta yhdistymistä periaat
teena, vaan en näe yks kaks sitä mahdolliseksi. Yhdyn 
t. p. komitean alustukseen, että järjestö saa omistuksen 
kautta vallan. Järjestöllä täytyy olla valta lehtien toimit
tamiseen. Piireillä tulisi olla valta puuttua lehtien toimi
tustapaankin. On seurattava sitä tietä, mitä Partanen 
alustuksessaan on viitoittanut, on suunnitelmaa kehitet
tävä.

N u o r t e v a :  Sanomalehtimiesten kokouksessa oltiin 
sitä mieltä, että nämä toimenpiteet, mitä kustannusyhtiöt- 
den taholta on Jo yhdistymiseen nähden tehty, Johtavat 
yhdistymiseen. Kykyään vielä ovat k. y. siinä asemassa, 
ettei yhdistyminen laajemmassa merkityksessä voi tulla 
kysymykseen, sen tähden kun k. y. eivät ole taloudellisesti 
riippumattomia, joten järjestö saisi ison sopan niskaansa,
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jos se ottaisi ehdottoman kontrollin lehtien yli. Ehdotan, 
että kokous tunnustaa lehtien yhdistymisen periaatteessa 
ja että kokous velvoittaa eri k. y. sopimaan julkaisujen y. 
m. välillä. Vielä kertoi puhuja, että lehtien toimitukset 
ovat tehneet sopimuksia keskenään Jotka vaikuttavat edul
lisesti lehdillemme.

Katso lähemmin päätösehdotuksia.
S a a r i n e n :  Yhtyi Partaseen.
N ik  u l a :  Kertoi yhtiöiden taloud. hoitajain kokouk

sesta. Luki siellä tehdyn päätöksen kirjojen kustantami
sesta, aslamlestolmesta, ilmoitushinnoista, paperin ostosta, 
joulukorttien yhteisostosta, stereotyypikoneen hankkimi
sesta, kirjojen yhteisostosta y. m. (Katso Nikul. alust.)

A. M ä k i :  Minä yhdyn yksinkertaisesti Partaseen. 
Koetetaan aijetta kehittää.

H e 1 s k e : P iti yhdistymisestä olevan käytännöllistä 
hyötyä. Periaatteessa yhdyn Partaseen.

M a 1 o : Minä myös yhdyn Partaseen. On sanottu, 
että meillä el ole syytä yhdistää yhtiöltämme; syitä kyllä 
on viljavasti.

K o 1 u : Yhdyn Nuortevaan. Pyydän saada lukea 
kokoukselle seuraavan lausunnon:

(Katso päätösehdotuksia.)
K a n t a n e n :  Lausui kantansa, että  yleensä ollaan 

lehtien yhdistämisen puolella. Ei panna näitä sanomalehti 
päätöksiä pöytäkirjaan ennen kuin ne ensin tarkastetaan.

B r o m a n :  Yhtyminen on hyvä.
C o r h y : Yhdyn Koluun.
M e r i k a n t o :  Yhdyn Partaseen.
N o k a r  i : Yhdistymisestä on hyötyä.
A n n a l a :  En ymmärrä Kolun esitystä. Minä en 

hyväksy Kolun kalikkavaliokuntaa. Hallintovalta täytyy 
olla kullakin itsellään, joskin yhtiöt joissakin kohden voi
vat toimia yhdessä.

AI e r  i 1 ä : Kannatan yhdistymistä.
F a s t :  Nuortcva puhui viisaasti. E i valita erityistä 

kalikkavaliokuntaa. Annetaan kontrollivalta sille puolue
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neuvostolle, joka täällä vielä mahdollisesti tullaan valitse
maan.

J u n t u n e n :  Ylijohto on saatava järjestölle.
L e h t o :  Tätä asiaa kehitettäköön. Pääasiassa yhdyn 

Nuortevaan.
V e h t  e r  i : Kannatan kontrollivaliokunnan valitse

mista.
S a n d b e r g :  Yhdyn Partaseen.
B j ö r n :  Asia on hyvä periaatteessa.
H i l b a c k a :  Yhdyn Nuortevaan.
M ä ä t t ä l  ä : Minä tietysti yhdyn periaatteessa sii

hen, että saadaan yhdistys toteutumaan, Nuortevaan lähei
sissä toimenpiteissä ja  julkaisujen kustantamisesta, että 
n y t  h e t i  niiden kustannukseen saadaan kontrolli. Ellei 
t. p. k. voi ulottaa vaikutustaan tälle alalle, valittakoon 
erityinen sanomat neuvosto.

S u o m i n e n :  Yhdyn k. y. kokouksen ponteen. Siinä 
hyväksyttiin asia periaatteessa sekä käytännössä. Olen sitä 
mieltä, että julkaisuihin nähden otetaan se päätös, minkä 
edustajakokous päättää, sillä siitä ei ole olemassa mitään 
päätöstä vielä. Yhdyn muuten Nuortevaan.

N u o r t e v a :  Luki laatimansa ponnen liikkeiden
yhdistämisestä ja  ensimäislstä toimenpiteistä siihen suun
taan, (samaan suuntaan käytti ennemmin puheenvuo
ronsa).

T a i p a l e :  Yhdyn Nuortevaan.
N i k u l a :  Yhdyn Nuortevaan.
V. M ä k i :  Voin yhtyä Nuortevan ponteen.
K o 1 u : Pidän kokouksella olevan oikeuden valita tahi 

alistaa yleisäänestyksellä valittavaksi komitea, joka valvoo 
k. y. toimintaa.

L e h t o :  Kysyi, mikä mahdollisuus tämän k. y. pää
töksen perusteella on syntyä uusia puoluelebtiä.

P a r t a n e n :  Esitystäni on kannatettu. Se on saman 
suuntainen kuin Nuortevan.

Keskustelu pidettiin riittävänä ja  rajotettiln puhevuo- 
rot.
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O j a l a  : Meidän osastomme ei halua hallinnon kes
kittämistä määrättyyn pisteeseen, vaikkakin toivoo yhteis
toimintaa. Sen vuoksi — peljäten diktaattorlvaltaa — minä 
vastustan Kolun ehdotusta koplakunnan valitsemisesta.

Asia lähetettiin sanomal. valiokuntaan (vain yhdisty
mis kysymys).

Seuraavana oli

KIRJOJEN KUSTANTAMINEN JA TELAPÄISJUL- 
KAISUT.

Luettiin kysymyksestä esitetyt ponnet.
N i k u l a :  Kertoi K. Y. edustajain kokouksessa teh

dyn päätöksen, jossa päätetään ottaa yksi julkaisu, jota 
painetaan niin paljon, kuin kukin k. y. voi myydä, joka 
tulee painettavaksi yhdessä paikassa. Itse oli sitä mieltä, 
että julkaisut rajotettaisiin yhteen.

S u o m i n e n :  Jatkoksi Nikulaan, sanon, että Rai
vaajassa luulen suostuttavan Nikulan ehdotukseen, saas 
nähdä, mitä Työmies sanoo.

N u m m i v u o r i :  Lilkecmme ovat määrätyn kehityksen 
tuloksia. Työmies Kust. yhtiö on ollut ensimäinen ja  luon
nollisesti päässyt kauimmas. Tilap. julkaisuista — sääs
tämme paljon, jos kustannamme julkaisun yhdessä pal
kassa, mutta haluan muistuttaa mitä Nikula sanoi, että 
tappiokseen ei näitä kukaan halua julkaista. Niiden julk. 
leviämisala on laaja. Raivaajan ja  kaikkien leviää ympäri 
maan. M i n ä  k y s y n :  Saavatko yhtiöt esim. 20,000 
kappaleen tilap. julk. y h t e i s e s t ä  kustannuksesta niin 
paljon voittoa kuin erikseen kustannettuna?

B r o m a n :  Yhtyi sanomalehtimiesten ja  taloudenhol- 
tajain yhteiseen suunnitelmaan. Arveli, lienevätkö k. y. 
siinä asemassa, että tämä päätös voidaan panna käytän
töön.

C o r h y : P iti luonnollisena Nuromivuoren lausumaa 
ajatusta julkaisuista. Julkaisujen rajoittamista yhteen 
piti tarpeellisena, sillä julkaisut tulevat arvokkaampia, kun 
niitä vähennetään.
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S a n d b e r g :  Jos julkaisuja on yksi ja  arvokas, 
ostaa sen jokainen, sitä vastoin kuin taas neljää julkaisua 
huonosti toimitettuna el viitsi ostaa kukaan.

Partanen astui puheenjohtajaksi.
K e i v o :  Myönnän, niin vastenmielistä knn se onkin, 

että Nummivuoren puheessa on paljon perää, sillä on totta, 
että se tuottaa ennemmän hyötyä kustannusyhtiöille, kun 
julkaisuja on useampia. Julkaisut ovat kyllä ala-arvoisia, 
kun niitä näin tulvii. Joten sen vuoksi olisi niitä rajo- 
tettava, jos se on mahdollista.

A. M ä k i :  Valitsijani ovat yhden Julkaisun puolella. 
Lopetetaan kilpailu niiden kustantamisessa.

Puheenvuorot raj otettiin.
V i i t a :  Duluthissa ovat Julkaisujen rajottamlsen 

puolella. Piti edullisena postitukseenkin nähden, kun jul- 
kalsut rajotetaan yhteen. Hancockln kokouksen päätöstä 
on tiukennettava, sillä el viitsi lukea kaikkea sitä roskaa, 
mitä näissä julkaisuissa on.

P a s a n e n :  Two HarborsMn osasto haluaa rajottaa 
julkaisujen tulvinnan. Ei pidetä enää puolueihmisenäkään, 
joka ci osta kolmea neljää julkaisua. Miten nyt ratkai
semme julkaisualan kalkille yhtiöille? Voisimme niinkin, 
että 2 yhtiötä kustantaisi julkaisunsa keväällä, toiset 2 
Joulun tienoilla. — Suuria teoksia pitäisi mielestäni jul
kaista vihkottain, sillä isoja teoksia eivät toverimme jaksa 
ostaa hintojen ollessa kappale $2.00—$3.50.

V i t i k a i n e n :  Ehdottomasti yhdyn niihin, jotka eh
dottavat julkaisujen rajottamlsta.

E o l u :  Julkaisujen kustantamisen järjestämisestä, 
yhtiömme voivat n e u v o t  e l i a  ajasta y. m. — Jos esim. 
joulukirjallisuutemme, mitä niitä oli, olisi kustannettu yh
dessä paikassa, sidottu yksiin kansiin, el hinnaksi olisi ku
kaan rohjennut asettaa $1.35, kuten ne erillään viimein 
yhteensä maksoivat.

H e l l m a n :  Yhdyn, siihen mielipiteeseen, e ttä  jul
kaisuja on rajotettava.

R y y n ä n e n :  Sieltä, josta tulen, ollaan Hancockln
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ed. kok. päätöksen kannalla. Se on vain pantava voi
maan.

M ä ä 11 ä 1 ä : Kannatan sitä ajatusta, että on perustet
tava eri aikakauslehti, joka ilmesty; kuukausittain, niin 
että se ilmestyy yhdessä paikassa ja  että nettovoitto jae
taan eri k. y. kosken sen mukaan kuin he niitä myyvät

H u t t u n e n :  Hajottamisen kannalla ollaan Neva
dassa. Ilmestyköön julkaisujen tilalle joku aikakausjul
kaisu tai lehti, arvokkaampi sisällöltä, vain neljä kertaa 
vuodessa.

H e 1 s k e : Täällä Nummi vuori ottaa kysymyksen 
aina business kannalta, mutta hänen tulee ottaa huomioon, 
että hän tekee buslnestä, minun Ja tovereittani tasku
jen kanssa. Olen sitä mieltä, että julkaisut ovat rajotetta- 
vat neljään. Kustannetaan yhdessä ja  voitto tasan eri k. 
y. kesken.

L a h t i :  Tllapälsjulkalsut ovat todella maanvaivana. 
Yhdyn Duluth’in ehdotukseen, että perustetaan tieteellinen 
kuukausijulkaisu, mutta el uutta, vaan muutetaan “ Säke
net”  sellaiseksi. Tämä mahdollisimman hyvänä. Sltte 
julkaistaisiin yksi joululehti ja  se mahdollisimman hyvänä.

H i i b a c k a : Kannatan julkaisujen rajoittamista.
M e r i k a n t o :  Vastustan Duluth’in osaston esitystä. 

Kun kustannusyhtiöt saavat ostaa toisiltaan kustannHallin
noilla, niin s l l l  ä t a v a l l a h a n  voitto Julkaisuistakin 
tulee tasan liikkeiden kesken.

M a r t t i l a :  Minua on käsketty olemaan rajottaml- 
sen kannalla. Mutta tässä täytyy ottaa ehdottomasti myös
kin business huomioon. Pidän, että Työmies tarvitsee suu
remmat tulot, kun sillä on suuremmat menotkin. Olen sitä 
mieltä, ettei täällä tehdä mitään vannaa päätöstä, ennen 
kun ollaan selvillä, miten rajottaminen on mahdollista.

J u n t u n e n :  Julkaisut täytyy ehdottomasti rajoit
taa neljään, mutta nimi on muutettava. Kaikki Julkaisut 
ja  ylimääräiset työt julkaistaan äos.-dem puolueen nimessä, 
eri nimillä kuin tähän saakka, ja  voitot jaetaan tasan liik
keiden kesken.
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F a U s t r ö m :  Negauneen osasto on sillä kannalla, 
että ainoastaan yksi Julkaisu. Mutta missä se painetaan. 
Sitä ei saisi painaa Työmiehessä, sitä ei saisi painaa Rai
vaajassa eikä Toverissa (Huutoja Siirtolaisessa ja  Lännen 
Uutisissa). Olen sitä mieltä, että jos el k. y. taloudelliset 
edut siltä kärsi, niin rajoitettakoon julkaisut

N u o r t  e v ä :  Asialla on käytännöllinen ratkaisu. 
Tämänkin täytyy tapahtua asteettain. Sanomalehtlvallo- 
kunta voisi kutsua lehtiemme taloudenhoitajat neuvottele
maan. Liikkeemme voisivat esim. k o k e e k s i  ensi jou
luksi kustantaa jonkun yhteisen Julkaisun, esim. Raivaajan 
työvainiolta Ja Köyhälistön Nuijan yhdessä. Jos se el 
tuottaisi tarkotettuja tuloksia, asiasta voisi uudelleen 
neuvotella. Vastustan Duluth’in osaston ehdotusta uuden 
julkaisun perustamisesta. Meillä jo on ennestään Säkenet. 
— Työkansaa älkäämme ollenkaan ottako lukuun. Se on 
toisessa valtakunnassa.

H e d m a n :  Vastustan eri kuukausijulkaisujen perus
tamista, sillä meillä on Säkenet Ja Toveritar. Muuten yh
dyn Nuortevaan.

R i s s a n e n :  Rajotetaan julkaisut kahdeksi, nlm.
Joulu- ja  vappujulkaJsuihln. Emme voi jakaa voittoa osa
kepääoman mukaan. Työmiehen osakepääoma el ole pal
jon suurempi kuin muidenkaan, vaikka sillä liike on enempi 
paisunut. Voiton Jakamiseen nähden ehdotan, että se tar 
pahtuisi suhteellisesti, kunkin kustannusyhtiön kokonaisme
nojen mukaan.
F ä s t : Yhdyn Nuortevaan.

R a n t a n e n :  Jos haluatte r&jottaa, niin olen sitä 
mieltä, että annetaan k. y. kokeilla, ja  jos tulee tappiota, 
niin järjestö korvatkoon tappion. Muuten yhdyn Nuorte
vaan.

V e h t  e r  1: Jyrkästi erotettava tieteelliset ja  tilapäls» 
julkaisut. Tilapäiset ovat tarpeelliset sille joukolle, joka 
el jaksa sulattaa valkeampaa. Jos halutaan rajottaa, el 
minulla erikoisesti ole vastaan, mutta noudatettakoon siinä 
Nuortevan ehdottamaa kokeilutapaa.
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S i r o l a  : Olon Nummi vuoren kannalla, että asia 
on otettava liikeperiaatteiden mukaan. Jos Järjestettäisiin 
siten, että henkistä tuotantoa raj otettaisiin, niin se olisi 
vahingoksi. Meillä täytyy olla aina silloin annettavaa, 
kuin halutaan, mutta samalla tasalla vain voi antaa enem
män ja  parempaa kuin nyt hajalla oltaessa. Toimitukseen 
nähden sanon, että ne tullaan vastaisuudessa toimittamaan 
luultavasti täältä Työväen-Oplstolta. (Eikä tulla.)

B j ö r n :  Jä tti ehdotuksen puheenjohtajalle Pennsyl
vanian aluetoimikunnalta (katso).

A n n a l a :  Ehdotan, että k. y. kustantavat ainoas
taan kaksi julkaisua toisen Jouluna Ja toisen vappuna.

N i k u l a :  El nyt näitä voittoja huolita aivan tasan 
jakaa. Neljän julkaiseminen kysyy tarpeettomasti työtä.
— Ehdottaisin että yksi yhteinen kirja Julkaistaisiin ker
rallaan, työ tehtäisiin yhteisesti ja  voitot jaettaisiin (katso 
ehdot.) Julkaisuun koottaisiin “ kerma”  ja  voitoista an
nettaisiin 1 pros. Työväen-Opistclle — niistä kirjoituk
sista joita oppilailta saadaan.

A. L e h t o :  Olen sitä mieltä, että alistettakoon Työ
kansa myöskin samojen päätöksien alaiseksi. (Puheenjoh
taja. Älkäämme olko epäkohteliaita kunniavieraillemme.)

S u o m i n e n :  Nummivuori täällä sanoi, että asetu
taan julkaisujen suhteen samalle kannalle kuin kirjojenkin.
— Jos järjestömme “ humaanisuudesta”  kannattaa Julkai
suja antaa heidän sellaisina ostaa niitä. Yhdyn Nuortu
vaan siinä, että yhtiömme voivat kokeilla yhteistyössä 
tässä asiassa. Ottakoon valiokunta harkltakseen, onko muu
ten tarpeellista vähentää julkaisuja.

V. M ä k i :  Tätä rajottamiskysymystä on täällä puf
fattu vanhojen Julkaisujen kehnouden kustannuksella. Pi
dän, että niissäkin on oUut hyvää. TääUä Hilda Sikanen
— ei kun Sandberg — excuse me — puhui lämmöllä ra- 
jottamisen puolesta. Eipäs puhunut silloin, kun naisten 
lehti perustettiin.
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L i n d s t r ö m :  En perusta sanoa.

Kesknstelussa tehdyt ehdotukset päätettiin lähettää 
uudelleen lukematta valiokuntaan.

LAPATOSSU JA VÄKÄLEUK A.

Luettiin kirjelmät Canadan s. s. järjestöltä ja  Työ
kansalta — Puh. johtaja huomautti, että pohditaan asia, 
kun se on tuottanut ennen Jo osastoille niin paljon pään 
vaivaa. — Päätettiin käydä asiasta keskustelemaan.

PäiväUisloma kello 12.

Kokous alkoi keUo 1.30.
Bosa Välimäki saapui kello 1.30 j. p. p.

Järjestävä valiokunta esitti, että kaikista edustajista 
kootaan pieni tilasto, käsittäen edustajien ijän, milloin yh
tynyt puolueeseen, milloin Amerikaan, mikä ammatti, kuu
luuko Unioon, paikkakunta, koulumäärä, kansalaisena olo. 
Esitys hyväksyttiin. Sihteeri kerää tilaston.

Järjest. vallok. ilmoitti kahden edustajan Määttälän 
ja  Heiskasen haluavan poistua kokouksesta. Asian tutki
minen ja  päättäminen tässä ja  muissakin samallalsissa ky
symyksissä jätettiin järjest. valiokunnalle. Palkan maksu 
jätettiin raha-asialn valiokunnalle. Edustajat esittäkööt 
sinne laskunsa. Ehdotus, että puheenjohtajille Ja sihtee
reille maksetaan $4.00 päivältä, hyväksyttiin.

N u o i t e v a :  Luki sanomalehtlvaliokunnan laatiman 
ponnen järjestön kustannusyhtiöiden yhdistämisestä toi
siinsa. Mietintö hyväksyttiin muistutuksetta.

B r o m a n :  Halusi panna vastalauseensa pöytäkir
jaan sitä vastaan, että neljälle kirjurille ja  neljälle puheen
johtajalle maksettaisiin kullekin $4.00 päivältä. Hyväk
syttiin jo ennen tehty päätös, että maksetaan $4.00 kulle
kin päivältä.
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KESKUSTELU LAPATOSSU JA  VÄKÄLEUKA 
JUTUSSA.

N u m m i v u o r i :  Minusta näyttää, että Lapatossu- 
juttu on pääasia tässä järjestön kokouksessa. Selitti Työm. 
Kustannusyhtiön vuosikokouksen päättäneen asian äänten 
enemmistöllä. Kertoi jo ennen käsitetyn, että Lapatossun 
syntyminen on tapahtunut vastoin kansan tahtoa. Muuten, 
kukapa meistä oikein suosien on syntynyt. Havaittiin, että 
Väkäleuka niihin piireihin, joihin Lapatossu aijottlin, el 
ollut levinnyt. Huolimatta tä6tä Työkansan puolelta käy
tiin nanrikansanvaltaisuudella nuijaamaan vasta syntynyttä 
Lapatossu-lasta. Kertoi Lapatossun perustetun vaikutta
maan ja  tuomaan lisää tuloja Työm. Kustannusyhtiölle. 
Sanottiin alussa, että Lapatossu on perustettu Väkäleukaa 
tappamaan. Tosiasia kuitenkin on nyt, että Lapatossun 
perustamisen jälkeen Väkäleuan tilausmäärä on noussut. 
Työmies llmoltuslehtenä voi tarjota Lapatossua lukijakun
nalleen Ja sitä leviää melkein yksinomaan Työmiehen alu
eelle s. o. Työmiehen vakinaisille tilaajille, Jotka sitä ennen 
eivät olleet tilanneet mitään pUalehteä.

L a u k k l :  Vakuutti toimituksen puolesta, ettei La
patossu tuota vauriota Väkäleualle, sen tähden kun se 
leviää sellaisille alueille, johon ei VäkäleuaUa ole tilai
suutta levetä. Sanoi myöskin, ettoi Väkäleuka pystynyt 
tyydyttämään pilalehden tarvetta. Se on kyllä parannut, 
mutta se on parannut sen tähden, kun on ollut erityinen 
kiihotus vallalla Lapatossua vastaan. Myöskin sanoi pu
huja, että Lapatossu leviää eri alueille, ja  että täällä on 
kyllä sijaa ja tarvetta kahdelle pllalehdello, joten ehdotti 
puhuja, että koko kysymys haudataan.

Y r j ö  M ä k e l ä  (Työkansan toimittaja) Nummivuori 
Ja Laukkl kävivät Canadassa “ ketun häntä kainalossa’* 
tarjoomassa sovintoa. Työmies oli pannut pilalehden pys
tyyn, kun sovittelu Väkäleuan kanssa oli keskeneräinen 
Ja yleisäänestys Väkäleuan lakkauttamisesta niinikään kes
keneräinen. Sanoi Väkäleuan leviävän melkein yksinomaan
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yhdysvaltain puolelle ja  julkaistavan raharaslain vuoksi 
(Laukki: Mitä pirua te  sitte julkaisette sitä ollenkaan, 
kun se el Canadassa leviä?)

B r o m a n :  Tämä on pirullista peliä, kun täällä seli
tetään että tämä ‘'kääpiö”  on syntynyt tarpeen vuoksi ja  
taas toinen selittää, että Väkäleuka on syntynyt rahan tar
peen vuoksi. Kun tätä asiaa katselee käytännölliseltä kan
nalta ja industrialiselta kannalta, niin el kumpaakaan 
olisi tarvinnut perustaa. Sanoi olcvansa pulassa näiden-pl- 
lalcbticn kanssa, kun ne tulevat iltayöllä toinen ja  toinen 
aamuyöstä kuin varkaat asuntoon. Sanoi sanoneensa mui
jalleen, että heittäisi ne hiiteen. Lopuksi sanoi, että pila- 
lehdet olisivat yhdistettävät. Yksi on tarpeeksi.

H e l s k e :  Oli canadalaisen kirjeen puolella ja  kan
natti, että korvaus maksetaan sille, jolta pilalehden kus
tannusoikeus otetaan pois. Kun Työmies on tuottanut voit
toa, kuten sen tilikertomuksesta näkyy, sen el olisi tarvin
nut liikesylstä synnyttää Lapatossua kalkkia vastalau
seita halveksien.

H a n n u l a :  Olemme kaikki sitä mieltä, että se on 
syntynyt luvattomasta yhteydestä avioliiton ulkopuolella. 
Vaan koska se on kerran syntynyt, niin on epäviisasta 
sitä tappaa.

P a s a n e n :  Minä näen, että emme voi tehdä mi
tään päätöstä täällä. Sanotaan, että Väkäleuasta on 
voittoa $700.00.

M ä ä t t ä l ä :  Lakkautettakoon jompl kumpi näistä
lehdistä.

B i s s a n e n : Luovun puheenvuorosta.
V i i t a :  Antaa Lapatossun elää.
A n n a l a :  Oli sitä mieltä, että suoran toiminnan mie

het menettelivät liian suorasti perustaessaan pilalehden 
Väkäleuvan kiusalla. Oli sitä mieltä että Lapatossu olisi 
lakkautettava.

M a 1 o : Lapatossun perustamisessa on käytetty liika 
suoraa toimintaa. Toinen pilalehti pois.

V i r t a n e n :  Canadassa emme voi toimittaa ja  jul
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kaista pllalehteä amerikalaisille. En myöskään hyväksy 
sitä, että sitä on armeliaisuudesta Jolloinkin tilattu. Vasta 
sltte, kun näyttämölle tuli Lapatossu, alkoi Väkäleukakin 
vähän siistiä sivujaan. Ellei Lapatossu olisi tullut, Väkä
leukakin olisi todennäköisesti kuollut itsestään. Siis kil
pailu elvytti nämä molemmat.

L i n d s t  r ö m :  Panen suuremman painon sille ta
valle, jolla Lapatossu synnytettiin ja  miten se otettiin vas
taan Järjestössä. Kertoi New Yorkissa el päästetyn Lapa- 
tossua sisään ovesta, eikä heidän asiamlehlllään ole 
oikeutta myydä sitä. Sanoi vaativansa, ettei k. y. ole 
oikeutta perustaa mitään ilman järjestökokoukse.i lupaa. 
Lopuksi sanoi vaativansa, että jotain sovittelulta on teh
tävä, että el olla tällaisessa ristiriitaisessa asemassa.

K o 1 u : Minä näen Lapatossun syntyneeksi aivan 
laillisesti; samalla tavalla kuin Toveritar, Säkenet y. m. 
Älköön edustajakokous käykö tästä päättämään puoleen 
taikka toiseen.

V. M ä k i :  Lapatossu on syntynyt luvattomasti maail
maan, mutta on epäviisasta tappaa. Yhtykööt keskenään.

H u t t u n e n :  Samaa kuin muutkin, yhdistetään leh
det.

M e r 11 ä : En voi sanoa puoleen tai toiseen. Muuten 
yhdyn Bromanein.

V i i n i k a i n e n :  Kauan eläköön Lapatossu.
M a r t t i l a :  Eläköön Lapatossu.
A. L e h t o :  Kannatan Lapatossun tappamista.
K e t o n e n :  Yhdyn Bromanein.
M e r i k a n t o :  Molemmat ovat puutteellisia ja  ko

kouksella on valta määrätä, minkälaista se kannattaa. Tä
mä el ole yksistään business kysymys. Me lähdemme 
tappamaan Työkansaa, jos me Väkäleuvan tapamme. Nä
mä lehdet täytyy yhdistää.

F a s t : Yhtyi V. Mäkeen.
S a a r i n e n :  Lapatossu saa elää.
T a i p a l e :  Ne osastot, joita edustan, ovat sovltte- 

luiden kannalla.
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J u n t u n e n :  Lapatossu on säilytettävä, se tekee 
kyvää agitatsionia.

G o r b y : Annamme elää kummankin, koska oi niistä 
ole mitään vahinkoa toisilleen. Haukkukoot toisiaan.

H e i s k a n e n :  Turhaa puhua niin isällisesti tämän 
kokouksen. Lapatossun eläminen kuuluu sitä kustantavalle 
yhtiölle. Mutta jos osastot alustavat esityksen Työmies 
Kustannusyhtiön vuosikokoukselle, ne voivat saada asian 
käsittelyn alaiseksi.

M a l m :  Minun kantani tulla muljahti Bromannln Ja 
Lindströmin suusta.

M a t t i l a :  Eläköön LapatossuI
A. K o s k i :  Pieni määrä vain on vastustanut Lapa- 

tossua, antaa siis sen elää.
H i i b a c k a :  Meillä ei Lapatossua myydä ja  meillä 

pidetään se päätös niin kauan, kuin asiat selvlintyvät. 
Olen sitä mieltä, että asia jotenkin selvitetään.

H e d m a n :  Yhdyn vastustukseen ja  sanon, mitä 
Sprlngfleldln osasto on päättänyt: että niin kauan, kunnes 
kokous on Jotakin varmaa päättänyt, siellä el Lapatossua 
levitetä. Ehdotti, että Työmies velvotetaan korvaamaan 
Työkansalle tappio.

H e l l m a n :  Yhtyi Hedmannin ponteen.
B e 1 v o : Yhdyn edelliseen.
H a u t a n i e m i :  Jotakin sovitteluja saatava aikaan.
S a n d b e r g :  Yhdyn Virtaseen. E l Väkäleukaa

tarvita.
F a l l s t r ö m :  Kaikki lehdet tulevat elämään, jos 

kerran sosialistinen liike menee eteenpäin. Pidän lehtiä 
välttämättöminä. Asia lopullisesti päätettäköön Työmiehen 
k. y:n kokoukseen.

N o k a r  1: Asetuttava varmalle kannalle, vaikkemme 
voi varmasti päättää täällä. Lapatossu syntyi siksi, että 
Väkäleuka ei vastannut tarkotustaan. Antaa niiden kil
pailla. Osottakoot siinä kilpailussa, kumpi saa elää. An
netaan vettä kasteeksi lapselle.

O j a l a :  Oli sitä mieltä, ettei Lapatossu ole synty
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nyt tarpeen vuoksi. Yhtyi Springfieldln osaston tekemiin 
ponsiin.

J. V ä l i m ä k i :  (annettiin vnoro vaikka ei ollut' 
edustaja) Ihmetteli, miksi kokous erikoisemmin hyökkää 
Työmiehen niskaan, sillä ilman siunausta ja  lupaa Toveri 
perusti Toverittaren. Toisti, että Lapatossu syntyi. Väkä- 
leuvan huonouden takia pilalehtenä että Väkälenkaa aijot- 
tiin Canadassakin jo itsestään tappaa. Sanoi Työkansan 
vaatineen $1,500 vuodessa Lapatossun julkaisemisoikeu- 
desta. Mitään petollisuutta yhtiöiden välisessä neuvotte
lussa el Työmiehen puolelta tehty.

Minun ymmärtääkseni on jonkun tekemä esitys par
hain, että tämä asia jätetään noiden yhtiöiden omaksi 
asiaksi. Minä olen vanna, että Työmiehen Kust. yhtiö 
tulee — jos asia esitetään osakkaille — myöntämään kor
vauksen Työkansalle, jos asiallisia esityksiä siten tehdään. 
Työmies tarvitsee varoja niihin yrltyksiinsä, joita se tekee 
liikkeen ja  järjestön hyväksi ja  senkin tähden sen tarvitsee 
julkaista lehteä. Jos Työni. Kust. yhtiössä olisi ollut 10 
osakkeenomistajaa, jotka olisivat vaatineet yllm. yhtiöko
kousta Lapatossun johdosta, he olisivat voineet sen tehdä; 
mutta niitä 10:tä ei oUut. Siitä näette, että Työni. K. yht. 
osakkaat eivät halua Lapatossua tappaa.

L a h t i :  Yhtyi niihin, jotka olivat sitä mieltä, että 
ne olisivat yhdistettävät, vaan oli edelleen sitä mieltä, 
e ttä Väkäleuka tuotaisiin Lapatossulle emännäksi.

V i r t a n e n :  Työkansa on ilman lupaa boikottanut 
Lapatossua ja  sen kautta Työmiestä; eikö olisi kohtuul
lista, että Työkansa määrättäisiin maksamaan korvausta 
Työmiehelle.

M a i  o :  Työm. k. y. teki pikku virheen siinä, kun se 
ei maininnut koko lehtihommasta mitään silloin, kun se 
kutsui kokoon yhtiökokouksen. Täten kun se olisi tehnyt, 
niin olisi osastoissa tietty  tästä keskustella etukäteen. To
verittaren perustamiseen sanoi olevan Hancockin kokouk
sen päätökset takana. Siellähän jätettiin "jonkun”  kus
tannusyhtiön tehtäväksi perustaa naisten lehti. Vielä sanoi
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puhuja, että T. k. y. on tehnyt palveluksen Canadan porva
reille perustaessaan tämän Lapatossun, sillä se on vahin
goittanut Työkansan liikettä.

H e 1 s k  e : En sano paljon. Huomautan vaan Väli
mäelle, e tu  Lännellä, jossa meillä on osakkaita, vaadittiin 
asiaa käsittelyn alaiseksi (Välimäki: El tullut 10 henkilön 
anomusta ylim. kok. pidosta).

S u o m i n e n :  Meillä Fltchburgissa on myöskin osas
ton päätös, ettei saa levitUä Lapatossua. Toivon jotain 
sovittelulta saatavan aikaan.

A s i a  m e n i  v a l i o k u n t a a n .
Otettiin kahviloina.

PUOLOELEHTIEN ARVOSTELIT.

Puhetta johti Boman.
17 äänellä 12 vastaan päätettiin arvostella yksi lehti 

kerrassaan alkaen R a i v a a j a s t a .
R a i v a a j a n  a r v o s t e l u :
C o r b y :  Raivaajaa kohtaan on kovasti hyökätty 

keskipiirissä. P iti sen aiheettomana. Raivaajan suunta 
saboteesin suhteen oli oikeutettu. Piti Raivaajan olevan 
paikallaan.

H e d m a n :  Sikäli kun olen seurannut puoluelehtlä, 
cl Raivaaja ole poikennut sos.-dem. periaatteista, sen sijaan 
on Työmlehessä agiteerattu Raivaajaa vastaan, el toimi
tuksen taholta, mutta muuten.

J u n t u n e n :  Piti Raivaajan esiintyneen el Uysln 
sosialidemokratisella kannalla. Toi esille Ettorln jutun. 
Ja  että Raivaaja kannattaa ehdottomasti revisionlsmla, sillä 
sen päätoimittaja edustaa sitä ja  pelkää vallankumousta.

M e r i k a n t o :  Raivaaja el tosiaan ole noudattanut 
mitään “ impossua” . Ja  siksi se saakin täyden tunnustuk
sen sos.-dem lehtenä. Jos Raivaaja olisi revisionistinen, 
kuten täällä on samettu, suosisivat sitä porvarit, mutta nyt 
ne kuitenkin sitä vihaavat ja  se todistaa sitä, että se on 
työväestön lehti.
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Poikettiin työjärjestyksestä ja  puheenjohtaja kysyi 
finanssivaliokunnan puolesta, maksetaanko edustajille 
palkka Työväen-Opiston kokouspäivältä. Hyväksyttiin 
muistutuksella, ettei makseta niille edustajille, jotka ta 
valla ta i toisella nauttivat palkkaa Työv. Op. edustusoi
keuksista.

P a s a n e n :  Keskipiirissä arvostellaan siten, että
Raivaaja ei keskipiirissä vastaa sen henkeä ja  että siellä 
odotetaan Jotain lujempaa kieltä, sillä sitä täkäläiset työ
läiset odottavat. Raivaaja ei ole ollut sitä henkeä ja  sitä 
taloudellista järjestämlsmuotoa, jota keskipiirissä kaiva
taan.

H u t t u n e n :  Sellaisia kirjeitä kuten Raivaajassa
olevat “ pöytälaatikon puhumiset”  ovat suljettavat pois, 
sillä se vaikuttaa hajottavasi, ja niin vaikeuttaa luokka- 
hengen kasvattamista.

N o r t h : Minun täytyy sanoa, että syytös, jonka 
Corhy teki .että muka Raivaajaa täällä boikoteerattalslln, 
on aivan perätön. On kuitenkin myönnettävä, ettei Ral. 
vaaja voi saada kannatusta tämän ympäristön työväen kes
kuudessa. Ja  tämä juuri sen tähden, että se sisältää Jo
tain sellaista, sanoisinko sitä “ lehmähengeksl” . Raivaajan 
olisi enempi selostettava taloudellisten järjestöjen merki
tystä ja  jätettävä pois persoonarakittelut.

A. H o s k i : Ei Raivaajassa, enempää kuin Työmie- 
hessäkään, anneta huomiota maanviljelijöille. Piti sen 
antamisen tarpeellisena ja  odottaa, että otettaisiin huo
mioon.

K o l u :  Täytyy olla yksimielisiä siltä, että Raivaaja 
on sos. lehti. Mutta sellaisissa tapauksissa kuten Lawren
cen lakossa ja  Hutten rettelöissä el Raivaaja ole osunut 
oikeaan. Raivaajan olisi asetuttava jyrkemmälle — se on 
luokkataistelun kannalle.

B r o m a n :  En ole huomannut, että Raivaaja olisi 
poikennut pois puolueohjelmasta. Raivaaja on Joutunut 
edustamaan jyrkkää kansainvälistä sosialistista suuntaa.
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Piti Suomen Työmiehen Ja Baivaajan kantaa yhtäläisenä, 
vaikkei edustakaan tuplajuuta.

L i n d s t r ö m :  Se mitä Juntunen toi esille ei ole to
distettu, että se olisi aina soslalistlsuutta, mitä suurempaa 
ääntä pitää. Se on kyllin riittävä, että lehteä toimitetaan 
kansainvälisen sos. detn. hengessä. J a  meitä on Ihmeesti 
tyydyttänyt Balvaaja, sen tähden ettei se ole hyppinyt 
kuten sammakko. Mitä suuntaväittelyihin tulee, koetettiin 
Baivaajan taholta pitää sos. periaatteista kiinni. Luulen, 
että keskipiiriläisille ja  länteläisllle el ole Balvaaja tuttu 
muuta kuin Työmiehen kautta. Pidän Baivaajan sos.-dem. 
periaatteiden mukaan toimitettuna lehtenä.

V i l h o  M ä k i :  Piti vannana totuutena, että Bal
vaaja el ole sotkenut sosialistista periaatetta. Hyväksyi 
Baivaajan homman sos.-dem. sanomalehtenä, vaikka el 
uskonut, ettei siinä myös olisi korjaamisen varaa. Balvaa
jan suhtautumista taloudellisiin järjestöihin toivoi vas
taisuudessa, että siihenkin seikkaan tultaisi kohdistamaan 
toiminta. Farmarien suhteen ei pidä ammattikirj otuksia 
niin välttämättömänä. Balvaaja on yrittänyt pysyä s. d. 
kannalla, joten se on paikallaan.

S a a r i n e n :  : Osastomme lähetti toimeenpanevalle 
kom. vilmekesäisen suuntaväittelyn aikana käskyn, että 
lehti, joka el saata ajaa asiaa asiana, menettää puolue- 
lehtiarvonsa.

A n n a l a :  Vaati Juntusen peruuttamaan syytöksensä 
Baivaajan revisionlsmista. Sanoi kesklpllrlssä oltavan sli- 
plsosialisteja.

M a r t t i l a :  Oli sitä mieltä, että Balvaaja on vii
meaikoina edustanut pikkumalsuutta tulkitsemalla mahdol
lisimman llkeällä värillä industrialistlen toimia ja  tahtonut 
huomata tarpeettomissa asioissa anarkismia ja niin ollen 
siinä ympäristössä, jota edustan on kokolailla vastenmieli
nen mieliala Baivaajaa kohtaan.

B l s s a n e n :  Kun katsoo neulan silmän läpi, niin 
maailma näyttää lilan lyhyeltä. Jos katsoo kiväärin täh
täimen läpi, niin näkee pitkän matkan päähän, mutta el
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likelle. Syrjälä el mielestäni ole jaksanut aina katsoa 
asian pohjaan. Toinen seikka, Baivaajassa on liian pal
jon heikkoja toimitusvoimia, jotka eivät jaksa käsitellä 
asioita. Ja  esim. viime talvena, kun elettiin niin suurten 
taistelujen aikana, olisi niistä täytynyt kyetä luomaan sei- 
viä kuvia.

M a t t i l a :  Meidän lehtemme eivät ole jaksaneet kyl
lin seurata tapahtumia, mutta se ehkä johtuu toimitusvol- 
main puutteesta.

S a n d b e r g :  Yhdyn Bissaseen, mutta suuntakysy- 
mysväittelyn suhteen voin sanoa: Luin suuntakysymysten 
alussa mielenkiinnolla Baivaajaa, sillä minusta oli terveel
listä sellainen välttely, mutta kun se muuttui persoonat» 
kltteluksl, oli se kaikkea muuta kuin puoluelehden menet
telyä. Odotin, että kun Laukki lakkasi, Baivaajankln ta
holta tehtäisiin sama, mutta sen sijaan pitkän aikaa jatkoi 
Syrjälä pikkumaista rakitteluaan, joka synnytti vastenmie
lisyyttä Baivaajaa kohtaan. Butten rettelöissä on Syrjälä 
myös heittänyt halpamaisen perusteettoman syytöksen sikä
läisille tovereille ja  yleensä lännen tovereille. Tämän täh
den toivon, että vastaisuudessa moinen menettely puolue
lehden taholta lakkautetaan.

V i r t a n e n :  Baivaajaa on koetettu levittää parhaan 
mukaan ja  DuluthMn s. s. osasto on kontrolleerannut kir
jeenvaihto iaan, mutta Baivaaja ei ole julaissut kirjeenvaih
tajan lähetyksiä. Butten rettelöihin kajotessa oli Raivaaja 
Siirtolaisen kannalla. Sen vuoksi on Balvaajan kanta ollut 
heikko Ja sitä olisi terästettävä.

M a l m :  Näkyy olevan jupinaa, että Baivaaja on
vähän “ lehmänhenklnen”  — pehmeä. Baivaaja on kuiten
kin esim. Glassportissa sellaisella hengellään vaikuttanut, 
että 200 suomalaisesta kuuluu 150 sos. osastoon. Ja  yleensä 
on Baivaaja kyennyt vaikuttamaan Idässä hyvin paljon, 
niin että itäpiiri keskipiiriin verraten on edellä.

V i i t a :  Pöytälaatikkojutut ovat vastaisuudessa jä
tettävät pöytälaatikoihin. Persoonat ovat jätettävät syr
jään, el sillä, ettei niistä saa puhua, mutta el silloin kuin
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ne muodostuvat rakitteluksi. Lawrencen lakon suhteen 
olisin toivonut, että Raivaajan puolelta olisi lakon päätyt
tyä ruvettu innostamaan lakkolaisia. Mutta meneteltiin 
päin vstoin. Mitä se vaikuttaa. Se vaikuttaa sen, että 
lakon päätyttyä lamautettiin lakkolaisia ryhtymästä uusiin 
taisteluihin. Mitä Raivaajan uutisosastoon tulee, on se 
hyvin toimitettu.

O j a l a :  Ollaksemme tasapuolisia tässä arvostelussa 
ei saa ottaa huomioon piirirajoja. Raivaaja on esiintynyt 
sangen tarmokkaasti, paitsi Ulan vähän selvittänyt A. Fede
ration Lahor-lilton toimintaa.

H a n n u l a :  Pit', että Raivaaja ei joka suhteessa 
ole vastannut joukkojen kaipausta. Thtyl muutoin Sand- 
borgiin, Rissaseen y. m., joiden mielipide oli samansuuntai
nen.

H u  m o n: Jos Raivaaja on tyydyttänyt idän työvä
estöä, täytyy olosuhteissa oUa suuri eroavaisuus. Raivaajaa 
on liian paljon toimitettu Suomesta päin eikä se tyydytä 
enemmän aikaa maassa ollutta työväestöä. Täytyy ottaa 
huomioon, että tääUä täytyy etupäässä selvittää Amerikan 
oloja. Usein sisältää Raivaaja myöskin liian paljon salai
sia uhkauksia. Tahdon kiinnittää huomiota myöskin Law
rencen lakkoon. TäUe lakolle on Amerikan työväestö an
tanut tunnustuksensa Ja kuitenkin Raivaaja toimitusosas- 
tossaan sanoi, ettei se merkitse mitään. Ellei täällä vain 
ole mahdollisuuksia työväestön voitoille, niin emme voita 
milloinkaan. On rikollista sanoa, että työväestön taistelut 
ovat merkityksettömiä. (Hyvä.)

F a l l s t r ö m :  Raivaajan tasapuolisuudesta hiukan
tahdoin huomauttaa, ettei edes puolueosaston perustamlsuu- 
tista Riston taholta lähetettynä siellä otettu vastaan. 
Myös toi toisia esimerkkejä, “ pöytälaatlkkojutun” , jossa 
on provokaattoreille annettu tilaa, mutta syytetyille ei ole 
annettu tilaisuutta puolustaa. Lawrencen lakkolaisten suh
teen myös ei ole ollut johdonmukaisuutta. Jos yhdelle an
netaan tilaisuus, on annettava myös syytetylle.
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H e I s k e :  Raivaaja on ali right. Friscoon sitä ei to
sin tule muille kuin minulle Ja toverilleni, mutta meidän 
mielestämme on Raivaaja paikallaan.

R a n t a n e n :  Raivaaja oli se, joka osotti suunta jupa
kan aikana Työmiehen olevan väärässä. Duluthlssa kyllä
kin ollaan tyytymättömiä Raivaajaan, mutta Duluthissahan 
ollaankin ristomaisia hyvin paljon.

L e h t o :  On puhuttu tässä arvostelussa liian pienistä 
asioista. Raivaajan on täytynyt olla toisella kannalla sil
loin, kun joukkoja on herätetty, mutta nyt, kun joukkoja 
täytyy valistaa, on sen täytynyt jonkun verran muuttua. 
Lawrencen lakko näyttää täällä erikoisesti lntressooraavan. 
Mekin tunnemme sitä asiaa. Tämä oli suuri ilmiö, olisi 
määriteltävä, miten tällaisiin suuriin ilmiöihin olisi suhtau
duttava.

B o m a n :  Raivaaja on ollut soslalidemokratinen lehti 
Ja se juuri pelasti järjestömme syndikalismista ja  pakotti 
syndikalistisen suunnan edustajat peräytymään. Lawrencen 
lakon Johdosta moitin Raivaajaa siitä, että sen uutis- Ja 
toimitusosasto olivat ristiriitaiset. Uutisosastossa kehuttiin 
lakkoa (huutoja: kai se tapahtui lakkolaisten vaikutukses
ta-) Mielestäni el uutisosastossakaan olisi saatu esittää 
asioita toisina kuin ne olivat. Köyhälistön edun kannalta 
ei ole hyvä liiotella. Se johtaa pettymyksiin. Ajattele
mattomista. lakoista joutuu edesvastuu liiottelljolden kon
tolle. I. W. W. halusi lyödä mynttiä täUä lakolla eikä se 
ole rikollista, jos sellaisen myntin lyömisen estää. Yhdyn 
Malmiin siinä, että toimitusvoimat ovat heikkoja. Mutta 
Europan uutiset ovat Raivaajassa paremmat kuin missään 
muussa lehdessä. Suuntakysymyksessä yhdyn Lindströmin 
lausuntoon.

P a s a n e n :  Huomautan vain Bomanille, että luulet
teko te, että meitä voisi sanomalehti viedä sokeasti muka
naan. Sosialisti, jonka tietoisuus jää sanomalehtien va
raan, on sangen heikko. Eikä kaikkea herätystyötä voi jä t
tää  sanomalehden kontolle. Raivaaja on kylläkin sosialisti
nen lehti, mutta el ole kyllin repäsevä.
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F a s t ;  Oli sitä mieltä, että Raivaaja on sosialldemo- 
kratinen lehti. Persoonaletkaukset piti vaarallisina tietä
mättömiin Jonkkolhin nähden. Selma Jokelan suhteen sa
noi ei Idän naisten häntä tahtoneen Ja Raivaajalla kai on 
oikeus hänet erottaa, jos katsoo tarpeelliseksi. Lawrencen 
lakossa piti Raivaajan edustaman suunnan olevan palkal
laan sekä yleensä taloudellisiin järjestöihin nähden.

V e h t e r l :  Minä en tiedä, luetaanko täällä Raivaajaa 
ensinkään, koska täällä keskivaltioissa voidaan välttää, et
tä  siinä el olisi selostettu työväen taloudellisia järjesty 
niinmuotoja. Sitä siinä on tehty. J a  aivan tasapuolisesti- 
Ainoa virhe, josta syytän Raivaajaa, on persooniin mene
minen.

S y r j ä l ä :  Kun Rissanen täällä sanoi, että Raivaaja 
on katsellut asioita neulansilmän eikä kiväärin tähtäimen 
läpi, lausui hän siten julki Raivaajan yleisen toimitusperi
aatteen, jos tätä vertausta ymmärretään siten, että  Rai
vaaja on koettanut tarkastaa ympärillään riehuvaa käytän
nöllistä elämää käytännöllisellä tavalla. Raivaajan toimi
tusta on Johtanut se ajatus, että sanomalehden tehtävänä el 
tarvitse olla syväjuovimn ftlosofeeraaminen, sillä se tekee 
lehden raskaaksi ja epäkansanomaiseksi. Syvällisten kysy
mysten käsittely olkoon näiden Työväen Opiston professo
rien, (viitaten Sirolaa ja  Rissasta kohti), asiana. (Sirola: 
Oikein, se on tunnustus Työväen Opistolle) — Niin, minä 
kyllä koetan pitää huolta tarkastuksesta, neulansilmän läpi 
tlrkistellen, kuinka kiväärillä tähdätty laukaus osui maa
liin (iloisuutta). Täällä on tehty syytös, ettei Raivaaja 
olisi seurannut, kuten Työmies, amerikalaista elämää ja 
työväenliikettä. Se osoittaa, että syyttäjät eivät ole luke
neet Raivaajaa. Raivaajassa on ollut viimelsempinä aikoi
na enemmän Amerikan elämää, työväenliikettä ja  poli
tiikkaa koskevia toimitus- y. m. kirjoituksia kuin Työ- 
mlehessä. Yhtä väärää kuin tämä, on sekin syytös ettei 
Raivaaja olisi seurannut Lawrencen tapahtumia eikä pan- 
nnt painoa Ettorin oikeustaistelulle. Raivaajassa on ollnt 
julaistuna useita tämän oikeustaistelun syltä ja  vaiheita
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koskevia toimituskirjoituksia sekä suomennoksina Ettor- 
jutun puolustuskomitean julistuksia. (Rissanen: Se on 
totta).

Siinä syytöksessä on perää että, Raivaajan uutis- ja 
toimitussivut olivat joskus keskenään ristiriitaiset Massan 
lakkotapahtumien kuvauksiin nähden. Uutisten toimitta
ja t olivat kovin hurmaantuneet tähän taisteluun Ja Joutui
vat joskus värittämään uutlsisan loistavin värein. Tolmi- 
tussivulla otettiin lukuun mainitun taistelun synkempiäkin 
puolia. Mutta siitä el mahtanut koitua pahaa haittaa, sillä 
jokainen sanomalehden lukija käsittää, että toimltnspno- 
lella ymmärretään asioita paremmin. Ja  luottaa voi siis 
toimituksen lausuntoon enemmän kuin jonkun uutisen hui
kaisevaan värikkyyteen.

Ei myöskään tarvitse pitää suuna melua siitä, että 
viimesyksyisen väittelyn aikana Raivaajassa käytettiin 
persoonaan käypää kieltä, kun sanottiin m. m.: Ymmär
tääkö herra luutnantti? Se oli tov. Salin’in letkautus, joka 
on nerokas mestari milloin heittää tarvitsee. Se sopi siinä 
yhteydessä käytettynä jossa se käytettiin kuin nyrkki sil
mään. — Tämän kokouksen kestäessä on tov. Sirola useat 
kerrat painostanut että tosiasia on tosiasia; jota el maksa 
vaivaa kieltää. Tov. Leo Laukki on entinen luutnantti; 
se on tosiasia ja minä entinen räätäli, joka viimeksi mai
nittu tosiasia tuli Työmiehen taholta useat kerrat julki
lausutuksi jo mainitun väittelyn kestäessä — tulipa lausu
tuksi muutakin persoonaluontoista. Työmiehessä annettiin 
minulle monta epätodellistakin liikanisneä, kuten lurjus, 
houkkio, edesvastuuton räkänenä, housujen paikkaaja j.n.e. 
Mutta niistä ei maksa vaivaa tehdä suurta numeroa. Sillä 
sen, joka antautuu Amerikassa julkiseen elämään sen pi
tää kestää tavallista enemmän.

Ja  kun minulta on Jotain vaadittu vastaisuudessa, 
teen pienen lupauksen, että edelleenkin arvostelen ja  
annan löylyä sosiallsmlvastaiselle virtaukselle järjestös
sämme sikäli kun sitä ilmenee.

Raivaajan arvostelu loppui tähän.
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Ehdotettiin iltaistunnon pitämistä. Esitys hylättiin 
22 äänellä 18 vastaan.

Kokous lopetettiin 5.45 Ja mentiin valokuvaan.

SEITSEMÄS KOKOUSPÄIVÄ.

Puhetta Johti Kolu kokouksen alkaessa säännölliseen 
aikaan. Toimitettiin nimihuuto. Poissa olivat Ketonen, 
Boman, Nuorteva, Sandberg Ja Bissanen. Vapautusta 
edustajatoimesta olivat saaneet Heiskanen ja  Määttälä, jo
ten he eivät enää tästä lähtien ottaneet osaa kokoukseen.

Kalkki muut poissa olevat saapuivat kymmenkunnan 
minuutin kuluttua, paitsi Bissanen, joka saapui kello 1.30.

Seuraavana oli

TYÖMIEHEN ABVOSTELU.

B r o m a n :  Lehtiarvostelussa täytyy kiinni pitää toi- 
mitusosastosta. Työmies on siinä poikennut Ja joutunut 
harhaan puolueohjelmasta. Se on hajottanut ja  heilunut- 
Sanoi annetun liian vapaasti palstoja kaikensuuntaisille, 
holtittomille kirjoituksille kuten Frank Aaltosen, joka on 
ollut aliupseerina Laukille. Se on ollut muotokysymys, ei 
mikään suuntakysymys. Tahdon moittia Työmiehen toimi
tusta tahdittomuudesta, sieltä on puuttunut vakaumusta.

P a s a n e n :  Olen tarkoin seurannut Työmiestä ja 
oman tuntemukseni perusteella sanon siltä sen, mitä sanon. 
En pidä Työmiehen menetelleen väärin. Mitä saboteeslin 
tulee, en tiedä, onko se niin väärin siitä sanonut. Se on 
ainoastaan selittänyt sabotage-sanan merkitystä, sillä se on 
vieraskielinen sana, ja  tarkoittaa joltain talstelumuotoja, 
mitä jossainpäin käytetään. Ainoa, mistä voin moittia Työ
miestä, on eräs vaalijuttu. Työmies puhvasi erästä porvari- 
tuomaria virkaan. Sitä minä paheksun. Muutoin hyväk
syn Työmiehen kannan täydellisesti.

H u t t u n e n :  Työmiehen kannasta on kysymys- 
Syytti Työmiestä haj ottamisyrltykaista, m. m. siitä, että se 
on koettanut maalata Balvaajan porvarilehdeksl. Huo-
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mäntti että Laukkl on tehnyt “ henkisen kuperkeikan” . 
Ehdotti valitsijoidensa puolesta, että Laukkl erotettaisiin 
päätoimittajan palkastaan Työm. E. T. vuosikokouksessa. 
El perustellut syltä, sanoi Laukin vaan tehneen kuperkeik
koja eikä sellaisen kelpaavan puoluelehdille.

A n n a l a :  Työmiehcssä on opetettu revlslonlsmia. 
Sitä osottaa se tuomarin vaali, joka tapahtui joku aika 
sitten. Se on revislouismia. Siitä tuomitsen Laukkla. 
(Huutoja: El Laukkl ollut silloin Työmlehessä). Myöskin 
tuomitsen Laukkia siltä sabotage-aslasta. Olen seurannut 
tarkoin Työmlestä niihin aikoihin Ja olen vaxma siltä, että 
siellä suositeltiin sabotagea. Olen sitä mieltä, että se on 
lopetettava. Työmiehen k. y. pitää ottaa huomioon, kun 
yleisesti vaaditaan lehdiltä varmaa suuntaa; että  se erot
taa toimituksesta sellaiset lentomestarit kuin on Laukkl.

L i n d s t r ö m :  Suurin paino suuntajupakalle. Mark
kaan kantani siten, että Työmies on holtittomasti mene
tellyt. Kun asiasta tuli tarkempi kysymys. Työmiehen 
kanta muuttui yhtäkkiä. Laukkl sabotage-kysymyksessä 
y. m. diplomaattisesti esiintyi poliittista toimintaa v a s 
t a a n .  Siitä kannasta voidaan kehittää hlrveäkln kanta. 
— Boskasen kielen käytössä Työmies on voittanut Jopa 
Raivaajankin; Eikä se kieli nyt niin tärkeä ole, mutta el 
tarvitsisi persoonasappeaan näyttää lukijakunnalle. Palkka- 
kuntakirjeltä on enemmän Työmiehessä. Hiissä on paljon 
roskaa, mutta en laske sitä toimituksen kontolle, vaan tä 
män kokouksen. Klrjeenvaihtajain tulee silvota paremmin 
kirjotuksensa. Sanon vaan, että Työmies on oBut e p ä s o -  
s l a l  Is t i  n e  n. Mitä porvarin runnaamiseen tulee, en 
tunne asiaa tarkemmin. Puhutaan siltä sen Jälkeen, kuin 
Välimäki on asiaa selostanut.

P a r t a n e n :  Tunnen kesklpiiriläisenä Työmiehen 
toimintaa parisen vuotta taaksekäsin. Jo ennen Laukkla 
oli lehti kelvoton puoluelehdeksl sen tähden, että siinä 
hyvin vähän julaistlin periaatteellisia kirjotuksia. Hyt 
Laukin aikana ou lehti ollut niin horjuva, ettei puolue
lehti saisi sellainen olla. Muuten luulen, että Työmieheen
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nähden on turha puhua parannuksista, sillä se on kuin 
kallio. Kaikki mitä sinne puhuu, kaikuu kuuroille kor
ville. Meidän on toista tietä pantava Työmies tottele
maan järjestön tahtoa.

H e d m a n :  Minä yhdyn Lindströmin, Bromanin ja  
Annalan lausuntoihin, pääasiassa. On otettava huomioon, 
että Työmiehen suuntaa nähtävästi kontrolleeraa Työv. 
Opiston suunta. Opistolla leivotut poliitlllisen suunnan 
vastustajat näkyvät sen palstoja täyttävän. Ne puhuvat 
joukkojen nimessä. Puhumalla joukkojen nimessä, 
tään joukolta silmät. Kun todistettiin, että Työmies 
kesi puolueen vallitsevasta kannasta niin sltte lehti 
alkoi peruuttamaan lausuntojaan.

O o r  b y : Partanen osui oikeaan sanoessaan, 
Työmies el noudata sosialidemokratian periaatteita, 
kenlaista painlhumpuukia ja  kaikenkarvaisia porvareja 
siellä on runnattu. Olen sitä mieltä, että Työmiehen on 
taisteltava työväen puolesta eikä sitä vastaan. Jos se el 
sitä tee, niin menettää se kannatuksensa työväen taholta.

J u n t u n e n :  Hyökätty on nyt Työmiestä vastaan. 
Työmies on seurannut joukkojen llikehtimlstä, se on to
distellut taloudellisten järjestöjen välttämättömyyden; opet
tanut lndustriaallsta Järjestymistä, selvittänyt rohkeasti, 
mitä on sabotage y. m. työv. luokan taistelutavat, esimer
kiksi ottaen Ranskan rettelöt. Minä väitän, että v. 1010 
—1911 elpyi seudulla industriaalinen unionismi ja  suureksi 
osaksi Työmiehen ansiosta. Työmies ei ole ollut yksipuoli
nen. Se on ymmärtänyt, kuten kalkkien puoluelehtlcn tu
lisi ymmärtää, että yksipuolinen työväenluokan taistelu el 
vie voittoon; miekan tulee olla kaksiteräinen, poliittinen ja 
taloudellinen. Mitä porvarien runnaamlseen tulee, luulen, 
e ttä Työmleheltä on taitettava niskat H i l t u n e n h a n  se 
siellä pukkasl 0 ’Brienln Houghtonlssa tuomariksi. Siinä 
oli lehti äärimmäinen revisionisti.

V i i n i k a i n e n :  Silloin kun Työmiehen päänä istui 
Välimäki, oli se juoruämmäln tupa. Nyt kun siellä on 
ollut tämä viisas La ukki, niin se on ollut sotkupata. Siellä
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kaikenl! sijansa. En hyväksyon
sitä, e ttä  porvareita runnataan virkaan. Mitä tulee keski- 
piiriin, niin on täällä miehiäkin, jos on houkkojakin. Ihmet
telen tä tä  Hibbingin edustajaa, se kun rätisee kuten kataja- 
pensas, kun siihen pistää tulen. Kerta kaikkiaan on siinä 
Työmiehessä vikaa, jos siinä on hyviä puoliakin.

S a a r i n e n :  Olen lukenut Työmiestä ja  ollut Opis
tolla. Työmies on opettanut meille k a h d e n k ä d e n  tais- 
telutapaa. poliittinen ja  taloudellinen. — Mitä Opistoon 
tulee, Raivaaja on sitä provoseerannut. Sitä el ole Työ
mies tehnyt. Muuten yhdyn Viinikaiseen.

V e h t e r l :  Idässä luetaan Työmiestä yhtä hartaasti 
kuin Raivaajaakin. Työmlehellä el koskaan ole ollut 
varmaa kantaa. Se on ollut pesuammeena kaikille. Hor- 
juvaisuudesta Työmiehessä on tehtävä loppu. Ehdotan että 
ellei Työmiehen menettely muutu, on lehdestä erotettava 
holtittomat toimittajat pois.

K o 1 u : On otettava huomioon, että Työmies seuraa 
par ai mm in Amerikan työväenliikettä. Siltä johtuvat ne 
suuntaeroav&isuudet. Työmies ajaa amerikalaista työväen
liikettä. Raivaaja katselee Suomen soslalldemokratisen 
liikkeen silmällä Amerikan työväenliikettä. Siinä ristirii
ta. Työmiehelle on annettava tunnustus. Se ei myöskään 
ole halveksinut poliittista toimintaa. Se on asettanut aina 
sen etusijalle. 0'Brienln Juttua en tunne. Jos Hiltunen 
tahi Välimäki ovat porvareita puoltaneet, niin se on pa
heksuttavaa. Sitä en hyväksy.

B o m a n :  Pitemmässä puheessaan selosti aluksi, että 
Kolukln joku aika oli toista mieltä Työmiehen kannasta. 
Vertasi, minkä mukaan on kanta otettava: amerikalalsuu- 
denko vai kansainvälisen sos. demokratian. Vastasi Ko- 
lulle, että on iloissaan Raivaajan kansainvälisen sos. dem. 
kannasta. Syrjälän kanta on muuttunut jyrkemmäksl Rai
vaajassa sen joukon kautta. Välimäki koetti asettua var
malle kannalle. Tullessa esille paikalliset Houghton kaiu
tin  edut, horjahti lehti sellaisille teille, porvareita puhvaa- 
maan. I>aukln tullessa, lämpsähtl kieli kellossa toiseen
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äärimmäiseen laitaan. Luki leikkauksen Työmiehestä, kos
keva sabotagen selvittelyä. Siteerasi Laukln lausunnon: 
"M inä hyväksyn menettelyn voimakkaiden ja Itsetietois
ten unioiden puolella". Selosti, kuinka Hanskan työväen
luokka on hyljännyt sabotagen ja  astunut todellisen työ
väenluokan taisteluarenalle. Työmies meni p u o l u s t a 
m a a n  kun Amerikassa alkoi ilmetä sabotagemaisia pyrki
myksiä. Työmiehen kanta el suinkaan, kuten sanoin, ole 
seurauksena jonkun Laukin yksilöllisestä kannasta, vaan 
keskipiirin joukot ovat Työmiehen kaltaisia. Nyt näihin 
joukkoihin vastaamalla, milloin I. W.W.:llä milloin millä
kin, saadaan tämä joukko sellaiseen kaaokseen, että minä en 
tosiaankaan tiedä, miten siltä selviydytään. — Työmies on 
tosiaankin hyvä uutislehti, mainio, mutta artlkkelilehtenä 
huono. Tosiaankin, kuten Kolu sanoi, on artlkkeliosastossa 
pääpaino pantu Amerikan työväenliikkeelle. — Palkk&kun- 
nankirjelsiin nähden lehti on sisältänyt enimmäkseen ilta- 
mapuhveja. Arvaa sltte, onko lehti ollut siinä suhteessa 
lukemisen arvoinen.

M a l m :  Olen lukenut Työmiestä useamman vuoden 
kuin Raivaajaa. Minusta tuntuu, ettei Työmiehen kanta 
ole ollut oikein sosialistinen. Se on tahtonut halventaa po
liittista toimintaa. Työmiehessä on selitetty asiat niin kie
rolla tavalla. Minun kantani on, että meidän voimamme 
riippuu järjestymättömistä, vaan Työmiehessä el ole otettu 
näitä huomioon ensinkään. Minusta tuntuu, että Työmie
hen kanta on lehmämäinen, se kun el ole voinut saada 
kokoon kuin yhden neljännesosan siitä joukosta, mitä sen 
alueella asuu. Kun kuulin, että Työmies on tehnyt "pyl- 
läyksen", niin panin kädet ristiin ja  ajattelin, että tokko
han se on totta, vaan niin se oli. Panisin Laukin koette
lemuksen kouluun, sillä hänestä el ole johtajaksi vielä, tä
män pitäisi ottaa huomioon T. k. y. ja  erottaa Laukki sekä 
asettaa hänet koettelemukselle kuudeksi vuodeksi.

Puheenvuorot rajotettiin ja  myönnettiin vain yksi pu
heenvuoro kullekin, ellei tärkeätä sanomista ole.

O j a l a :  Meillä päin on seurattu Työmiestä, ja  kiin-
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teasti sabotagea. Huomasimme, että siinäkin asiassa on 
kaksi puolta. Pidän paheksuttavana, että Laukkl puolusti 
rikollisten menettelytapojen pätevyyttä. Sun  lukijat siel
lä  päin huomasivat tämän, respekti Työmieheen ja  sen 
johtoon putosi. Poliittisesti Työmies on ollut revisionisti
nen, vellimäinen, taloudeliselta kannaltaan saboteeraaja. Se 
on ennen kaikkea ollut businoss-lehtl. Titanic-jutullakin se 
y ritti tehdä rahaa, käyttämällä sitä agitatsloonlvälineenä. 
Se lausui: “ Tilatkaa Työmies, se seuraa tarkemmin kaik
kia päivän tapahtumia.”

M e r i k a n t o :  Yhdyn Viinikaiseen. Työmies on ol
lut *‘rokkapata” . Meilllä Glassportlssa on Työmies mus
talla listalla. Työmiehessä on julalstu yksityisten rakitta- 
lukirjoitukaia, joissa on haukuttu osastojen virkailijoita y. 
m. Mitä tulee muuhun humpuukiin, niin siinä yhdyn 
Corby’n. Siellä on julaistu yksityisten paini-ilmoituksia 
pitkillä palstoilla, vaan kun on ollut puhuja, niin siltä on 
vaan lyhyesti mainittu. Yhdyn Partaseen ja  Malmiin 
siinä, että reisu sieltä tulla pitää.

H i i b a c k a :  Huomautan Juntuselle, että ei puhua 
varsin länsipilrin nimessä.

Länsipliri ei ole sitä, mitä on Juntunen. En halua 
toistaa monasti lausuttua Työmiehen holtittomuutta: Työ
mies on pyrkinyt olemaan enemmän unionistlen äänenkan
nattaja, kuin ses. demokraatien. VaaJialkolna — sen si
jaan että se olisi selvitellyt vaaliohjelmaa — se riiteli 
menettelytapakysymyksistä. Sen vuoksi, holtittomuuden, 
on Työmies Wyomingissä mustalla listalla.

V i r t a n e n :  Mitä Bomanin letkautuksiin tulee, niin 
sanon, että se johtuu siitä, että Duluthin yleisö ei ole 
antanut puhua Bomanin suun kautta Bomanin pussiin ra
haa. Mitä Työmieheen tulee varhaisempina aikoina, niin 
moitin sitä, sillä so ei ole ollut todellisen luokkataistelun 
kannalla. Aluksi Laukin aikana se on ollut hyvä ja  
opettava. Te olette kaikki siitä oppineet. Sitä paheksun, 
kun Laukki peräytyi, vaikka tiedänkin, että se johtui 
Työmiehen johtokunnan pakotuksesta. Nykyään on taas
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Työmies mikä hyvänsä. Siltä on katkennut se terävä 
kärki, mikä sillä oli vähä aikaa sitten.

V ä l i m ä k i :  Vastasi puolestaan syytöksiin hänen
aikuistaan toimitustapaa vastaan. Selosti Työmiehen ase
masta, suhteista eri virtauksiin kunakin aikana. Sanoi 
lehden olleen kahden tulen välissä. I. W. W:läisen suun
nan Ja sen mitä Raivaaja edusti. Sanoi, että Työmiehen 
toimituksessa on kuta kuinkin päästy samalle kannalle 
kuin Raivaajakin, että Syrjälä on tullut radikaalisemmaksi, 
Joten Työmiehen puolella yhtälälstyminen siihen suuntaan 
oli helpompi, mutta I. W. W.:laisiin ei Työmies ole niin 
helposti voinut sulautua, sen uusimpiin virtauksiin y. m. 
Meidän tahollamme, poliittisen voiman kasvaessa, yksino
mainen luottamus I. W. W:hen tai Johonkin ammattiuni- 
oon, on heikentynyt. — Selosti 0 ’Brienin vaalista. 0 ’Brien 
on ovelana miehenä koettanut asettua ajamaan työväen 
asiaa — ja  voitettuaan useita juttuja työväestölle, on saa
nut ainoana miehenä huomiota ja  luottamusta osakseen, 
suunnitellut taistelun asettuen dem. listalle. Primary-vaa- 
leissa oli useita ehdokkaita rcpuhllkanl-puolueella, m. m. O. 
J. Lareon, lakimies Duluthista ja mainio kätyri suomal.- 
työväen liikettä vastaan. Larsonilla oli tosl-suomalalsten 
jakamaton kannatus. Tarkoitus kupaxltrustilla oli käyttää 
Lassoilla aasin leukaluuna ja  lyödä Työmies ja  alkava 
unlo. Työmies paljasti Larsonin, selvitti Rockland jutut 
y. m., joten suomalaiset republikaaniset ja  demokraatiset 
äänestäjät eivät Larsonia äänestäneetkään. — Paljastues
saan pahimman politikoitsijan menettelyn, avusti Työmies 
luonnollisesti jonkun vähemmän pahan porvarillisen politi
koitsijan valintaa, kuten k a i k k i  sos. lehdet joutuvat 
aina tekemään. Oliko tämä paljastelu Työmiehen puolelta 
puoluerikos? Luki asia! koskevan Työmiehen toimitusar- 
tikkelin, jossa selostettiin vaalia. Työmies ei koskaan 
ole antanut lupaa sosialisteille äänestää ketään porvarien 
ehdokkaista. Mutta 0 ’Brienilla oli työväestön kannatus. 
Aino, minkä voitiin, oli selostaa. Me sanoimme 0 ’Brienia 
porvariksi; me sanoimme, että äänestäkää siinä vakuutuk-
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Sessa, että 0 'B rien on porvari. Sanoi tällaisia tapahtuvan 
monella innolla paikkakunnalla, mutta el järjestössä ennem
min ole tnotu niitä esille. Luki Hiltusen artikkelin sa
mojen vaalien johdosta vaalien tapahduttua. Kirjotuk- 
sessa Hiltunen lausui el 0 ’Brlenln valinnan merkinneen 
mitään hyödyllistä työväenluokalle. Sanoi vapaamielisen 
tuomarin valinnan jouduttaneen jonkun verran työväestön 
asiaa kupari-alueella. — Sanoi Bomanille eronneensa työn 
paljouden takia ja  että duluthilaiset (radikallset) saisivat 
miehensä toimitukseen kantaansa selvittämään. — Lausui 
että edustajakokous voisi vaatia Työmlestä muuttamaan 
sääntönsä siten, että Johtokunta voidaan valita ulompaakin 
eikä vain Houghton-kauntista, josta ei aina saa hyvää Joh
tokuntaa.

O. F  a s t : Pidän rikoksena, että soslalistipuolueen 
jäsen äänestää porvaripuolueen ehdokkaita. Työmiehestä 
olen huomannut, että se pitää taloudellista taistelua ar
vokkaampana kuin poliittista toimintaa. Myöskin sabo- 
tage’n käyttöä on siellä puolustettu, sen pidän paheksut
tavana. Myöskin sitä paheksun, kun Työmiehessä pahek
suttiin V. Berger'in toimintaa kongressissa.

S a n d b e r g :  En hyväksy revlsionlsmia. Kertoi 
Lännellä ilmenneen 0 ’Brienin jutun kaltaisen, mutta el 
annetun lupaa sosialisteille- äänestää porvarien ehdokkaita. 
Lausui mielihyvänsä siltä, että Työmiehessä on selostettu 
työväenliikkeen menettelytapoja ennakkoluulottomasi!, josta 
on ollut liikkeelle paljon hyötyä.

S a n t a n e n :  Laukki on tehnyt kuperkeikkoja. Se 
on Johtunut leipäpaikan menettämisen pelosta. Täällä kes- 
klpiirissä näyttää olevan vallalla henkinen köyhyys. Minä 
ehdotan, e ttä  johtokunnan on sysättävä syrjään Laukki, 
sillä hän ei ole sopiva puoluelehden toimittajaksi.

H a n n u l a :  Sanoi seurattavan Työmlestä innokkaasti 
parhaana uutislehtenä koko maassa. Mitä taas “ kantoi
hin”  tulee, onhan siitä täällä selostettu.

M a r t t i l a :  Sabotagesta on tehty liian suuri numero. 
Raivaajasta on myöskin tullut sabotagea, eitä todistaa
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Jack London'in Bantakorko. Muuten minä luulen, ettet 
Syrjälä eikä Laukkl voi lopullisesti määritellä, miten sitä 
lopuksi menetellään. Myöskin Raivaaja on puolustanut 
Mexicon kapinallisia ja  ne käyttävät sabotagea. Mer
kitsen mieUbyvällä kantani, että Työmiehen kanta on ollut 
kiitettävä.

R y y n ä n e n :  Sanovat siellä, josta olen valittu,
että Työmies ei ole aina menetellyt oikein järkevästi, 
mutta minä käsitän, että eri toimittajilla on eri kantansa 
Ja ne voivat ilmetä samassa lehdessäkin. Lausun kanta
nani, että Työmiehen täytyy tulla tanakammaksl, v a s 
kenkaan suoslttele sitä, että ketään toimittajaa tuomitaan 
karkotettavaksi määräajoiksi. Otetaan sellaisia toimittajia, 
jotka ovat vakaantuneet.

S i r o l a :  Minä yhdyn niihin, jotka sanovat että, 
Työmies on ollut horjuva. Johtovarmuutta on puuttunut 
Sitä en pidä vikana, että se on laskenut julkisuuteen eri 
miellpldevivahduksla ja niitä ilmenee näin laajassa maassa 
erilaisia. Silloin kun Laukkl tuli Työmieheen, niin pani 
se eritoten painoa poliittiselle toiminnalle. Niistä Bo
manin väitteistä mitä hän on sanonut, että minä olen 
muuttanut kantaani, niitä el hän voi todistaa. Itälälsillä 
on täällä lahkolalsvarmuutta. He esittävät täällä Syrjälä- 
Boman sosialismia, sitä todistaa se yksipuolisuus, mitä 
olen huomannut ltäläisissä olevan. Rslm. kun minä sanoin 
ja  selitin valtionkin toiminnan tärkeyttä, niin sanoo Hed
man, että täällä opetetaan, että valtio on ruostunut kone, 
Jota el sovi ottaa haltuunsa. Mitä tulee saboteesijupak- 
kaan, oli sitä koskeva ensi lausunto niin ylimalkainen, el 
esim. käynyt selville erotus joukko-ilmiön Ja yksilöllisen 
väklvaltatoimen välillä. Mutta se tuli tarkistetuksi heti 
seuraavissa numeroissa, on erotettava korpilakko-menette
lyt Ja järjestynyt joukkoliike eikä annettava varjoakaan, 
että esim. McNamarat noudattivat joitain, uusia (hyväk
syttiin) menettelytapoja-”  On muistettava, että väkivalta 
luokkataistelussa voi olla hyväksyttävä ja  etuja tuottava 
vain lujan joukkoliikkeen yhteydessä.
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V i i t a :  Pyysi todistuksia missi Työmies on vas
tustanut valtiollista toimintaa; huomautti valtiollisen toi
minnan arvostelun olevan terveellisen ja  välttämättömin. 
Huomautti, että Jonkun lehdistömme täytyy erikoisesti lai
nata palstansa taloudellisen järjestön asioille ja  tunnusti 
Työmiehen niissä asioissa menetelloen oikein. Syytti Työ- 
mlestä 0 ’Brienin valinnassa kompromissista porvarein 
kanssa. Sanoi sabotagejutusta tehdyn liian suuren nume
ron. Olisi toivonut, että Työmies olisi sabotage-jutussa 
käyttänyt enemmän kritiikkiä. Huomautti, e ttä  pitäisi 
perustella ensin, mitä kirjoittaa. Syytti horjuvalsuudesta. 
Syytti sekä Hai vaajaa että Työmicstä, että Tltanic-jutussa 
puhuttiin liika paljon ja ylistettävästl porvareista.

P uh .  j o h t a j a :  huomautti suulaudesta. Kuta kau
emmin kokous kestää, sitä pahemmiksi tullaan. (Kolu astui 
puheenjohtajaksi.)

J. M ä k i :  Täällä on todennettu, että Työmlehessä 
on ilmennyt revislonismia. Täällä on myöskin todennettu, 
että Työmiehessä on opetettu sabotagea. Olen lukenut Jos
kus Työmiehestä, että Laukkl on joskus hyväksynyt polit- 
tisen toiminnan, mutta viime aikoina olen huomannut, että 
se on sabotagea suositellut. Kaikki tämä todistaa Lankin 
kannan horjuvaisuutta. Kerta kaikkiaan merkitsen kan
tani, että Työmiehen kannan horjuvaisuutta on paheksut
tava.

PäiväUisloma 12.
Iltapäivä.
Puheenjohtajana Boman.
Puheenjohtaja ilmoitti järjestysvaliokunnan puolesta, 

että jos halutaan kokous saada loppumaan pian, täytyy 
m e n e t t e l y t a p a k y s y m y s  poistaa työjärjestyksestä.

L a u k k l :  Ihmetteli että valiokunta ollenkaan esittää 
sellaista, sillä mielestään tärkein kysymys koko kokoukses
sa on Juuri menettelytapakysymys.

P ä ä t ö s :  Päätettiin pitää entisestä työjärjestyksestä 
kiinni.

P u h e e n j o h t a j a :  muistutti, että Jos edust. aiko-
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▼at poistaa, on neuvoteltava järjestävän valiokunnan kanssa 
Ja sltte vasta rahavallokunnan.

P u h e e n j o h t a j a :  ilmoitti, että päätettäisiin, saar 
▼atko edustajat poistua kokouksesta ja  mennä puhumaan 
eri paikkakunnille.

P ä ä t ö s :  Edustajilla ei ole oikeutta poistua.
Järjestön sihteerin tehtäväksi annettiin laatia refe

raatti kokouksesta New Tork CallUle, Chicago Daily 
Socialistille y. m. englanninkielisille sosialistilehdllle.

P ä ä t e t t i i n  pitää iltaistunto 29 äänellä 11 ään
tä  vastaan. Istunnon aika jätettiin  rajottamatta 28 äänel
lä  16 vastaan.

LAPATOSSU JA  VAKXLETJKA PONSI.

Sihteeri luki valiokunnan laatiman ponnen Lapatossus
ta  ja  Väkäleuvasta. .Hyväksyttiin yksimielisesti ensin.

T a i p a l e  ehdotti asian uudelleen keskustelunalal- 
seksl. Ponsista keskustelu 24 äänellä 11 vastaan hylät
tiin.

Valiokunnan ehd. kannattajat 27 ääntä.
Valiokunnan ponnen vastustajat 12 ääntä, 

joten ponsi hyväksyttiin 27 äänellä 12 vastaan. Marttila 
pyysi huomauttaa, että tämä ponsi on tuotu valiokuntaan 
ilman, että valiokunnan kaikki jäsenet olisivat saaneet 
asiasta riittävästi neuvotella.

AOITATSIONIKOMITEAN PONSI.

A g l t a t s l o n l  t y ö  y l e e n s ä .

Sihteori luki valiokunnan ponnen. Mietintö hyväksyt
tiin yksimielisesti ilman äänestystä ja  keskustelua.

NAISTEN TOIMIKUNTAA KOSKEVA PONSI

Sihteeri luki naiskysymystä koskevan ponnen. Hyväk
syttiin yksimielisesti ilman äänestystä tai keskustelua,
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TYÖMIEHEN ARVOSTELUA JATKETAAN.

B e i v o :  En usko että asia tulee sen kummemmaksi
minun puhumisella, ja  sen vuoksi en puhu mitään.

N o r t h :  Minä en halua mustata TTyÖmlestä. Työ
miehen olisi pitänyt varottaa työläisiä lähtemästä vasik
ka* ueksulle porvarien kanssa. Minnesotaan Hough-
ton kauntin vaalijutut eivät ole rahtuakaan vaikuttaneet 
vaikka täällä on koetettu sitä todistella, joskin englannin
kieliset ovat poikenneet suunnasta jonkun verran Hlbbing- 
issä. Minä pidän, että Työmies on asettunut juuri sellai
selle kannalle ympäristöönsä| kuin on vaatinutkin. Itä- 
lälset tulevat täällä piirikokouksensa evästäminä Holvaa
maan keskiplirlläisiä Ja lehteämme ("v a le "!)  Annetaan 
Työmiehelle, kuten muillekin lehdille, huomautus, että en
tistä valppaammin koettaisivat tulkita työväenluokan pyr
kimyksiä ja  selventää luokkatietoisuutta.

A. K o s k i :  Minua on keholtettu farmarien taholta 
huomauttamaan, ettei Työmies ole lainannut taipeeksi pal
jon huomiota farmarien asioille. Muuten siellä ollaan tyy
tyväisiä Työmiehen toimitustapaan.

L a h t i :  Täytyy sanoa, mitä käskettiin. Sanovat 
Työmiestä kannettomaksi. Paikkakuntani kuuluu Työmie
hen lääniin: tulee 40 Työmiestä ja  noin 8 Raivaajaa.

Ti a i p a 1 e : Niillä paikoin, mistä minä olon tullut, 
voin mainita, että siellä ei olla katkeria Työmiestä vas
taan, joskin Työmlehessä onkin parantamisen sijaa. Uskon, 
ettei Työmiehen henki ole kotoisin Työväenopistolta kuten 
täällä on sitä tahdottu väittää. Täällä on myöskin ehdo
tettu, että Laukkl tulisi syrjäyttää 6 vuodeksi puoluetol- 
minnasta.

Tämän tarkoituksena uskon olevan, että ltälälset ha
luaisivat saada, Bomannin sijalle, myöskin mahdollisesti 
Broraannin opettamaan " tussareita". (Huutoja: Olklassa 
olet!)

M a 1 o : En halua että lehdistä aiheettomasti potki
taan toimittajat pois. Sitte kun Laukki sabotage jutun
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jälkeen tunnusti pöhlöilleensä, ei minulla ole häntä vastaan 
mitään. Sabotagen olisi voinut selittää sosialidemokra- 
tlsessa valossa. Lausutaan työmlehelle, kuten muillekin, 
että koettaisivat noudattaa sos. dem. hyväksymiä menet
telytapoja,

A. L e h t o :  Meillä ei ole erityisesti evästetty tämän 
asian varalta. Meillä el uskottu että nämä kysymykset 
tulevat täällä esille kuin Juntulan porsaat. Minun mieles
täni ei koko asia kuuluisi tänne. Arvostelu olisi yksino
maan piirikokousten ja  k. y. kokousten tehtävä. Myöskin 
katson, suuntariidat ovat olleet eduksi. Ne ovat synnyt
täneet elämää ja  virkeyttä. Ne ovat kasvattaneet pu- 
hujavolmia ainakin meillä. Muuten asiat on osattu meillä 
ainakin oikeaan, jonka voin kiitollisuudella mainita.

B j ö r n :  Itäläiset ovat olleet kadehdittavan yksi
mielisiä keSkipllrin mielestä. Sirolakin kutsui heitä lah
kolaisiksi tai siihen suuntaan. Yhdyn kyllä moittimaan 
Työmlestä; muutos on saatava aikaan.

A. M ä k i :  Suurimmaksi pahaksi Työmlestä vas
taan pidetään meillä sitä, kun se puffasi 0 ’Brienia. Muuta 
en tiedä Työmiestä vastaan. Paasimaiseksi ovat myös sitä 
moittineet.

S u o m i n e n :  Minä en jaksa ymmärtää niitä, jot
ka sanovat, että lehden pitäisi suhtautua ympäristöönsä. 
Siinä tapauksessa pitäisi Työmiehen olla Synodalaistcn ää
nenkannattaja, sillä Työmiehen lähin ympäristö on syno- 
dalainen. En myöskään voi yhtyä niihin, jotka sanovat, 
että Työmies on ollut maltillisempi riitajutuissa. Sitä ei 
se ollut. Työmiehen taholta on punottu katalia juonia 
Raivaajan liikettä vastaan, sanottu miten se on vararikon 
partaalla. Se on katalaa menettelyä! Myöskin lausun 
Fitchburgin osaston mielipiteen ja  se on, että muutos täy
tyy tapahtua Työmiehen suunnassa.

(Puheenjohtajaksi muuttai Partanen.)
H a u t a n i e m i :  Sivuutan.
L a u k k l :  (riisui takkinsa) Olen mielissäni saa

mastani pyykistä. Arvostelu osottaa, että joukot halua
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vat kontrolleerata liikkeemme niin taloudellisesti koin aat- 
teelllsestlkin. — Helpoin asia on pysyä palkallaan. On 
olemassa jokin kansainvälinen sos. dem. periaate. Sekin 
on kehifcyksenalainen. Vähitellen syntyvät eriävät mieli
piteet siltä tai tästä kysymyksestä. Syntyy kaksi katso
musta: radikaalinen Ja vanhoillinen. Vanhoilliset tahto
vat pysyä kirjaimen kannalta radikaalit eivät käsitä kir
jainta muuna kuin muistiinpanona, he haluavat selventää 
ja  rakentaa uutta. Näiden molempien katsomusten vuoro
vaikutuksesta syntyy selvä, krirtalloitunut sos. dem. kat
saus. Tuntuu kohtalon ivalta, että minut asetetaan niiden 
joukkoon, jotka takaa ajavat väkivaltaista vallankumousta. 
Minä olen aina tarmoni takaa vastustanut pommi- ja  ki- 
▼äärlteorioita ja  vastustanut fanatismia. Minä tunnen 
tämän asian. Se on minun erikoisalani. Minä en kos
kaan tule agitecraamaan teille sellaista rysähdysoppla, 
että teidät joskus kutsuttaisiin barrikaadeille. Te tiedätte, 
e ttä poliittista toimintaa on liloteltu; se on yhtä vaaral
lista kuin sen väheksyminenkin. Väheksyminen oli yh
dellä kertaa kansainvälinen tauti johtuen m. m. siltä, 
että Ranskan parlamentin sos. dem. pettivät puolueensa. 
Niistä, ynnä siitä, että parlair.enttarisnilla ei ole paljoa 
voitettu, syntyi entiparlamentaristlnen katsomus. Minä 
olen aina vastustanut antlparlamentarlsmia, samoin kuin 
parlamentarismin liioittelua. Minä olen vastustanut Kal- 
nua, Florellia y. m. hullutteluoita jo ensimälsisU artik
keleistani saakka minä olen osottanut, että työväen luo
kalla täytyy olla voimakas poliittinen toiminta Ja myös 
taloudellinen. Ne ovat yhtä välttämättömiä. Jos haette 
todistukset, että olen vastustanut antlparlamentarlsmia, 
te tunnustatte ne parhaiksi väitteiksi kumoamaan antlpar- 
lamentarismin. Minä väitän, että kaikki parlamentarismin 
vastustajat kymmenen vuoden sisällä tulevat sos. puoluee
seen ja  hyväksyvät poliittisen toiminnan, (sivulta: Herve 
jo tullut puolueeseen). He o ta t silloin nähneet, että yksis
tään taloudellisilla järjestöillään he eivät voi johtaa yh
teiskuntaa sosialismiin. — Sanoi taloudellisen taistelun ole-
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van mahdollisen vain luokkataistelun pohjalla, sisältäen 
unioon t 7 össäolijat ja  työttömät, luokkasolldaarisuuden 
avulla. Minä olen selvittänyt, että  työväenluokka koko
naisuudessaan, mahtavana järjestönä, ei yksilöllisinä Untoi
na, v o i  käyttää luokkataistelussaan aseena s i t ä  tai 
t ä t ä .  Minä en ole sanonut, että ne (sabotage) merkitse
vät pommiteorioita, kuten Syrjälä ja  jotkut muut luule
vat. Siitä syntyi kiista lehdissä. Minä välttelyssä ase
tuin sille kannalle, kuten jo alussakin, että sabotagesta, 
kuten Joistakin muista työväenluokan uusista talsteluasels- 
ta, ei kansainvälinen sos. demokratia ollut vielä sanonut 
määräävää kantaansa; se oli sabotagen suhteen odotta
valla tarkastelevalla kannalla. Syndikallstisiakaan menet
telytapoja ei ylimalkaisesti voi mennä tuomitsemaan. Ku
kin erikolsasia vaatii oman erikoisen menettelytapansa. 
Siteerasi omia artikkeleitaan sabotagesta. (Artikkelissa 
tuomittiin sabotage) Luettuaan: Eikö artikkelissa ollut 
jo v a r m a  kanta, samalla kuin muualla maailmassa tuskin 
missään sabotagesta oltiin vannalla kannalla? Vasta kir
joitukseni jälkeen Ranskassa tuomittiin sabotage, kun siltä 
ensin oltiin siellä tarpeeksi jauhettu. Täällä silta teidän 
mukaan el olisi saanut mainitakaan, tuskinpa edes tuomit
sevasta

(Kahviloina).
Istunto alkoi uudelleen, keskustelua Johtaen A. J. 

Partanen.
L a u k k i :  (jatkoa) Minä toivoisin, ettei Työmies 

saboteeraisi minua, (tarkottaen lehden lukijoita, jotka 
lukivat Työmiestä). Täällä on pidetty sangen leveää suuta 
kansainvälisestä sos. dem. ja  kuitenkin se on vieläkin 
avonainen saboteesln harj ottamiseen nähden. Kuka siis 
on oikeassa? Minä olisin voinut yhtä hyvin kehottaa 
hajottam aan saboteesia, kuin kieltää sen. Kuitenkin näyt
tää, että se tullaan määrittelemään maa maalta ja sitten 
vihdoin kansainvälisessä kongressissa. Te olette puhuneet 
“ kuperkeikoista” , mutta minä panen teidät nlelemään, 
mitä te olette sanoneet.
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Silloin kun Hanskan rautatieläiset harjottivat sebotee- 
siä, luultiin sen olevan luokkalllkettä ja  samallalsena sitä 
selostivat Hanskan puoluelehdet. Vasta McNamara jutun 
aikana jouduttiin tarkastamaan, mikin se voi johtaa. 
McNamara-juttu teki saman vaikutuksen New Tork Call’iin 
ja  moniin muihin sos. lehtiin kuin minuunkin. Minä tein 
sen, mitä olin luvannut, nimittäin, että silloin kun talou
delliset järjestöt itse kokemuksiensa perusteella olisivat 
sen hyljänneet; hylkään sen. Siinä oli se “ kuperkeikka” . 
Menin kehityksen mukana ainoastaan ja  tahdon aina 
mennä kehityksen ja  työväenliikkeen mukana. Täällä on 
sanottu, ettei Raivaaja ole seurannut Amerikan oloja, mutta 
se on vslhe. Raivaajassa on vain esitetty liikkeemme 
toista puolta, Työmiehessä toista. Siellä on ollut Jumalana 
Hillquit ja  meillä Debs. Tämä on ainoastaan heijastus 
Amerikan oloista ja  puolueesta. J a  olisi väärin ellei niin 
olisi. Sitäpaitsi Työmiehessä ei ole sellaista valtaa kuin 
on Raivaajassa vastaavalla toimittajalla. Minulla el ole 
ollut valtaa ja  siksi olen antanut “ aliupseerin”  sanoa 
sitä enemmän. Työmiehessä voi johtokunta määrätä vas
taavan toimittajan kannan joka päivä. Olisi annettava 
Työmiehen toimittajalle sama valta. Työmiehessä on 
koetettu seurata Amerikan oloja ja  seurata monipuoli
sesti lainaamalla artikkeleita erlsuuntla edustavista leh
distä.

On sanottu, että amerikalainen liike sairastaisi jon
kinlaista penikkatautia. Mutta Am. sos. liike on juuri 
suuressa murrostilassa. Näinä vuosina on sen täytynyt tar
kistaa kantansa monissa kysymyksissä. Sen on täytynyt 
lähetä yhä likemmäk3i vallankumouksellista työväestöä. 
Sen on täytynyt muuttaa kantansa uniokysymyksessä ja 
agraarikysymyksessä. Kaikissa tärkeissä asioissa on nyt 
ratkaistu se hirveä sekamelska vallankumouksellisen köy
hälistön eduksi. Jos siis Työmies on ollut heiluvalla kan
nalla, on koko Am. sos. liike ollut heluvalla kannalla. 
Kuitenkin te tahdotte sanoa, että Työväen opistolla on 
synnytetty tä tä  mielialaa ja  levitetty sitä puolueemme

—  258 —



keskuuteen. Mutta minä sanon, että sitä on synnytetty 
kaikkialla Amerikassa. En häpeä tunnustaa, että olen pitä
nyt Debsiä opettajanani. Mitä tulee Riston, Salmen y. m. 
kirjoituksiin, niin niitä on jonkunverran julkaistu, huoli
matta siitä etteivät ne aina ole kokonaan asiallisia olleet
kaan. Mitä tulee siihen persoonajuttuun, joka minusta 
julkaistiin Raivaajassa viimeisen välttelyn aikana, sisäl
tää se valhetta, jonka jotkut täälläkin olevat henkilöt, 
Sirola ja  hänen vaimonsa- voivat todistaa. J a  Raivaajan 
olisi ollut velvollisuus se oikaista, koska nimenomaan olen 
sitä vaatinut. Toivoisin, että  Työmies senkin jälkeen, 
kun minä lähden sieltä pois tulisi seuraamaan Amerikan 
oloja. Lopuksi pyysi Laukki Sirolan todistamaan sen par
jauksen valheellisuuden.

Keskustelu lopetettiin ja  lähetettiin asia sanomalehtl- 
vallokuntaan.

S i r o l a  lausui, että toveri Laukki erään venäläisen 
toverin ja  joidenkin punakaartin päälliköiden kanssa oli 
Viaporin kapinan aikana vaatinut sos. dem. puoluehallin
non edessä suurlakon julistamista. Siinä käytettiin kii
vasta kieltä kylläkin, mutta millään revolvereilla ei 
uhattu eikä sitä asiaa pidetty Suomessa esteenä Lankin 
ololle puoluelehden toimittajana. — “ Raivaajan’ kirjoi
tuksessa pantiin tuo' asia provokationivaloon, koska myö
hemmin selvisi Viaporin kapinassa olleen provokationiakin. 
Se teki asian rumaksi.

S y r j ä l ä :  Raivaajan toimituksella ei siinä ole
mitään osaa, sillä sen kirjoittaja oli kirjoittanut syytöksen 
ja  toimitus kirjoittanut peräkaneetin. Nyt uskon tov. Si
rolan selityksen.

TOVERIN ARVOSTELU.

M a l m :  Minä en voi sanoa Toverista mitään muuta 
kuin hyvää.

H u t t u n e n :  Rissasen ollessa Toverin vastaavana, 
keholtti Haywoodln puhujamatkoja tukemaan, vaikka Call- 
fomian valtion valtlokomitea kielsi H. puhumatllaisuudet.
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Nuortevalle huomautti, että ei pidä olla niin herkkä louk
kaantumaan. Me voimme pian antaa potkut (Nuorteva 
minä annan takasin.)

M a 1 o : Toveria kyllä jo hiukan arvosteltiin lännen 
piirikokouksessakin ja  annettiin evästykset ja  luulen, ett# 
siihen voidaan yhtyä täälläkin.

L i n d s t r ö m :  Toveri on esiintynyt suuntakysymyk- 
sessö pää-äänenkannattajana. Blssanen ollessaan Toverissa 
oli Raivaajaan nähden puolueellinen. En tilaa Toveria 
enää, joten en tiedä mitä nykyään edustaa.

V i r t a n e n :  Koska tämä kysymys tuntuu olevan 
kokonaan tuntematon täällä, niin ehdotan, että se Jäte
tään. Muuten Rissanen menetteli oikein asettuessaan Rai
vaajaan sille kannalle.

S a a r i n e n :  Samaan aikaan kun Haywoodilta, kiel
lettiin myös Debsiltä oikeus puhua Californiassa, Joten 
Rissanen el ole tehnyt mitään rikosta.

R i s s a n e n :  Mitä tulee siihen, että puolustin Hay- 
woodin Callforniaan laskemista, niin tein sen täydellä 
vakaumuksella ja  tulen aina puolustamaan puheoikeutta jo 
niinkin tunnetulle toverille kuin Haywood on työväenliik
keessä, jos ei ole päteviä todistuksia siitä, että hänen toi
mintansa on puoluetta vastaan ta i sitä hajottavaa. Koska 
el muita syytöksiä ole, niin el minulla siis ole mitään 
enempää puolustamistakaan.

Asia lähetettiin valiokuntaan.
T o v e r i t a r  ja S ä k e n e t  päätettiin arvostella yh

dessä.
M ä k i :  Toveritar on naisten agitatlonilehtenä pai

kallaan.
R i s s a n e n :  Toveritar on agitationilehti ja  vielä 

nuori, joten siinä on parantamisen tilaa. Säkenlen suhteen 
lausun, että siinä on lilaksi paljon kaunokirjallista Ja vä
hän n. s. tieteellistä. Pyrkii myös olemaan samaa vikaa 
kuin Raivaajassa, nim. kaavamaisuutta.

K o i n :  Yhdyn Raivaajan ja  Säkenlen suhteessa Ris
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saseen ja  Toverittaren suhteen olisi toivottava, että se 
seurasi enempi The Progressive Womania ja  Am. oloja.

F a  s t : Toveritarta, ei ole pidettävä uutislehtenä, 
vaan siinä tulisi olla parempia artikkeleja. Säkenien mo
nipuolisuuden piti paikallaan olevan. Sen avulla on se 
voinut saada tilaajia.

V i r t a n e n :  Toveritar nähdäkseni on pyrkinyt hy
vään suuntaan. Olen aina pelännyt, että se lähtee aja
maan sitä tra-ra-ra-ra-suuntaa. * Mutta se on kuitenkin 
ollut yleensä tyydyttävä Ja paranee, kun ehtii vakiintu
maan. Säkenlssä on ollut paljon sellaista kun E. Bailuin 
“ Vanhaa viinaa uusissa leileissä", mutta ehkäpä sekin 
paranee, kun yhteisvoimin koetetaan ja  Säkenien taholta 
pannaan enempi huomiota kuvitukseen y. m. nähden.

K a n t a n e n :  Säkenien suhteen lausun,, että ei ole 
voitu saada kyllin hyviä avustuksia, kun puuttuu käyttö
varoja, ellei puolue anna sille niitä. Jokaisen olisi tila t
tava, silloin voisi vaatia myös siltä jotain.

P a s a n e n :  Säkenien täytyy olla kai etupäässä
kaunokirjallinen lehti, ja  sikäli kuin siinä on puutteelli
suuksia, olisi sitä korjattava siihen kirjoittamalla. Tove- 
rittaressa on heikkouksia, mutta siinä on vielä kehittymät
tömät avustajat. On kumminkin näyttäytynyt, että Tove
ritar elää ja  saa kannatusta, vaikka sitä alussa vastustet
uinkin. Toveritar on etupäässä naisten agitationilehU, ja  
kun sen kannatusjoukko suurenee, tulee sen sisältökin pa
ranemaan.

A n n a l a :  Toverittareen nähden lausui, että siihen 
el olisi tarvinnut ottaa kaikkia kirjoituksia SandbeTgllta.

S a n d b e r g :  Tahdon vastata, mistä kirjoitukseni
johtui. Naisten agitatlooniin nähden täytyi minun saar 
da selvittää mikä on naisten lehden Ja nalsagitationin 
merkitys Ja tehtävä. Toimittaja on sittemmin selittänyt 
kantaansa länsipilrln kokouksessa, el ole minullakaan mi
tään häntä vastaan. Toveritar tulee myöskin vaurastu
maan slsältöönsäkin nähden, sikäli kun se saa enempi kan-
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liatusta. Säkenet paranevat sikäli, kun se lilkanainen kaa
vamaisuus siitä varisee.

L i n d s t r ö m :  Vaati, että on otettava huomioon, että 
Toveritar pian muutettaisi enemmän agitatioonia vastaa
vaksi. Säkenlen suhteen piti sen olevan paikallaan.

K e t o n e n :  On paikallaan arvostella Toveritarta ja 
tietystikin on siinä arvostelemista. Mutta kuitenkin on se 
tyydyttänyt sitä tarvetta ja  sitä joukkoa, jolle se on 
aijottukln.

S a a r i n e n :  Naisten lehden suhteen yhtyi niihin, 
jotka haluavat sitä kehittää edelleen.

H e d m a n :  Toverlttarelta on tullut jo useita hyviä 
numerolta esiin. Se, Jossa selvitettiin vaikosta orjakauppaa. 
Ja  nykyinen toimitus ansaitsee tunnustuksen selvästä kan
nastaan. Säkenlen suhteen yhdyn Bissaseen ja  toivoisin, 
e ttä sellaiset henkilöt kuten Laukkl ja  Rissanen ja  Sirola 
kirjottaisivat Säkeniin. (Hyvä).

H u t t u n e n :  Thtyl Rissaseen Säkenlen suhteen. 
Toverlttaren suhteen vaati uutiset poistettaviksi, enem
män agitationla sijalle.

(M a 1 o : On moitittu, että Toverittaressa on oilut pit
kiä jä  huonosti kokoonpantuja palkkakuntakirjeitä ja  ettei 
lehdessä saisi harjotella, mutta kyllä tässä kai täytyy 
myöntää, että lehdissä täytyy antaa heikompienkin voi
main harjotella. En tiedä, onko Toverittaren toimittaja 
tehnyt mitään selostusta länsipilrin kokoukselle. Säkenlen 
suhteen yhdyn Rissaseen.

V i i t a :  Toverlttarelta emme voi enempää toivoa, 
kuin sillä ei ole enempää voimia. Säkenien suhteen oli 
sitä mieltä, e ttä  sitä on enempi avustettava tieteellisesti. 
Silloin sen sisältö paranee.

J. V ä l i m ä k i :  Säkenistä on tehtävä tieteellinen 
kuukausljulkaisn, jonka kämppäjätkäkin voi ottaa tas
kuunsa metsään lähtiessään. Säkenien tilaajamäärää on 
kohotettava ja  avustettava sitä kaikin tavoin.

R o s a  V ä l i m ä k i :  Meillä ollaan tyytyväisiä, kun 
vaan naisten ammatillista liikettä enemmän selosteitaan.
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Ia a u k k 1: Tähän asti on näyttäytynyt, ettei oila vielä 
kypsytty lukemaan kehitysopillisla kirjotuksia. Otan huo
mioon täällä tehdyt toivomukset.

H a n n u l a :  Meidän paikkakunnallamme ollaan tyy
tyväisiä. Sikäli kuin naiset menevät edelleen kehitykses
sä, kohoo myös lehden kanta.

S i r o l a :  Koetan tästä lähtien kirjoittaa Säkenlln.
A. M ä k i :  Paikkakunnan uutiset piti välttämättö

minä. Tovcrittarcn tilaajain vuoksi.
V i t i k a i n e n :  Toveritarta ei kai olo luettu kol

meen kuukauteen, koska sitä on sauottu uutislehdeksi, sillä 
kolmeen kuukauteen ei siinä ole yleisiä uutisia ollut. Paik- 
kakuntakirjeitä on ollut liian paljon, mutta siihen nähden 
on myös tehty rajotus. Olen koettanut seurata Progressive 
Womania ja  New York Callia. Toveritarta ei ole pe
rustettukaan tietoisten sos. vaatimuksia tyydyttämään, 
vaan herättämään naisia. Olen myöskin käsittänyt, ettei 
mitään erikoista naisliikettä ole, vaan naisten herättämi
nen.

Keskustelu päättyi Ja asia lähetettiin valiokuntaan.
Senraavana työjärjestyksessä oli:

SANOMALEHTIEN KONTROLLI EDUSTAJAKOKOUK
SIEN VÄLIAJOILLA SUUNTAAN Y. M. NÄHDEN.

N u o r t e v a :  Täällä on sanottu, että lehtien yli 
olisi kontrollivalta ja  toisaalta vastustettu. Olen sitä 
mieltä, että ei mikään komitea voi kontrolleerata lehtiä, 
että toimeenpaneva komitea yleisäänestyksen avulla mää
rää lehtien suunnan, jos ilmenee eriäväisyyttä. Sen terve 
järki voi harkita asian ja  asettaa sen äänestykselle.

Kolu otti puheenjohtajan paikan.
B o m a n :  Tätä on nyt vaikea päättää, kun agi- 

tationivaliokunta ei ole vielä tuonut raporttiaan puolueem
me koneiston kokoonpanosta. Jos toimeenpaneva komitea 
valitaan yhtä suppealta alata kuin ennen, voisi se olla 
puolueellinen tällaisissa asioissa. Mutta jos valitaan Jon
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kunlainen yleiskomitea, olisi se pätevämpi ratkaisemaan 
asiaa Ehdotan tällä evästyksellä valiokuntaan.

L a u k k l :  Puoluelehtien päätoimittajat on valittava 
ylelsäänestyksellä. Se antaa toimittajille selkänojaa. Joh
tokunnat lehdille laajemmalta alalta, silloin sillä on suu
rempi vaikutusvalta.

Vastaava toimittaja olkoon vastuunalainen pliriko- 
koukselle.

L i n d s t r ö m :  Tlcisäänestys ei ole käytännöllinen 
tällaisessa asiassa- Ehdottaisin tämän asian Järjestettä
väksi, että kukin piiri pitäisi tällaisista asioista huolen, 
koska lehdet ovat etupäässä piirien äänenkannattajia. (Lä- 
hanuriin ehdotuksessa.)

H e d m a n :  Yhdyn Lindströmiin.
S a n t a n e n :  Raivaajassa on menetelty edellä vaa

dituilla tavoilla. Johtokunta nykyään valitsee päätoimitta
jan. Piti toimeenpanevan komitean hallintovallan vähem
män tarpeellisena johtokuntaan nähden, jos ee vaan pitää 
huolta tehtävästään asettamalla kaikki ehdokkaat äänes
tykselle.

N o k a r  i : El olisi hullumpaa, vaikkapa olisi Jon
kunlainen puolueen komitea, joka kontrolleeralsl toimitta
jia. Yleisäänestystä en katso sopivaksi.

P a s a n e n :  Ei pitänyt tarpeellisena mitään erityistä 
kontrollivallan järjestämistä. Mitä useampi kokki sitä ve- 
telämpi seppä.

J u n t u n e n :  Ehdotti valiokunnan huomioon otetta
vaksi, etteivät toimittajat ja  .palveluksessa olevat henki
löt saa kuulua johtokuntaan. Ja  valittakoon johtokunnat 
laajemmalta alueelta. Tehtäköön myöskin toimittajaeh- 
dokkaat tunnetuiksi ennen valintaa, jotta osastot saavat 
tilaisuuden vaikuttaa valintaan.

E i s s a n e n :  Johtokunta on aina paikallisia olosuh
teita silmällä pitävä laitos. Toimitus yleensä katsoo asioita 
laajemmalla silmällä. Se, mitä johtokunta tahtoo, el aina 
ole sitä, mitä järjestö tahtoo, jonka jälkimäisen tahdon toi
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mitus ollessaan jokapäiväisessä vuorovaikutuksessa koko 
järjestön kanssa, voi saada tietoonsa ja  johtokunta ei sitä 
saa. Tästä syntyy käsitteiden eroavaisuus, joka toisinaan 
johtaa toimituksen ja  johtokunnan ristiriitaan. On sil
loin hyvä, että toimittajalla on tukea järjestössä. Sitä saa, 
jos vastaava toimittaja valitaan yleisäänestyksellä ja  toi
mituksen suunnan kontrolleeraaminen tulee pilrikokouksille. 
Mutta piirikokouskin voi olla "piirihengen”  vallassa Ja 
tehdä suuntaan nähden sellaisia päätöksiä, joita el jär
jestö hyväksy. Täytyy siis olla järjestöllä kokonaisuudes
saan valta sanoa ratkaisevan sanansa kaikista lehdistä. 8e 
tapahtukoon edustajakokouksissa ja  niiden väliaikoina ol
koon järjestömme toimeenpanevalla koneistolla ylin valta. 
Turhaa on pelätä jumalain syntymistä. Ne tipahtavat hy
vin pian alas. Jumalain pelko el saa meitä estää kehit
tämästä uusia muotoja, jotka paraiten kykenevät vastaa
maan järjestömme eheyden tarvetta. Kontrollivallassa ovat 
seuraavat asteet: johtokunta, yhtiökokous, piirikokous, Jär
jestön edustajakokous, ja  sen väliaikoina toimeenpaneva 
komitea.

V i r t a n e n :  Perlaaterlltolhin nähden voisi järjes
tää, että toimittaja voitaisiin valita yleisäänestyksellä. 
Mutta monissa muissa käytännöllisissä seikoissa esiintyy 
asianhaaroja, Jotka puhuvat sitä vastaan. Annettakoon 
johtokunnille pääasiallisin valta. Saakoon toimittaja oi
keuden vedota erikoistapauksissa ylempiin puolueviras- 
töihin.

W. M ä k i :  Käytännölliset seikat näköjään pakotta
vat ratsastamaan kansanvallan kustannuksella. Yhtyi 
Lindströmin ponsiin.

L a u k k i : Ainakin Työmichcssä on jo sellainen tapa, 
ettei johtokuntaan valita liikkeen palveluksessa olevia 
henkilöitä. Pääasia on, että johtokunta valitaan laajem
malta alalta.

H e i  s k e :  En voi yhtyä niihin, jotka puolustavat 
tuomiovaltaa. J a  perustelen sen sillä, e ttä  täällä määrä
tään suunnat ja  niitä on sitten noudatettava, Piirljär-

—  265 —



Jestöille on annettava ehdottomasti määräämisvalta kun
kin piirin lehteen nähden.

Johtokunnat olisi valittava laajemmalta alueelta, ettei
vät paikkakunnalliset pyyteet saisi vaikuttaa.

V ä l i m ä k i :  Täällä yleensä näytään oltavan sitä 
mieltä, että ei ole ollut tarpeeksi kontrollivaltaa ja  sen 
vuoksi halutaan asettaa mahdollisimman paljon. Mutta 
siitä olisi haittaa. Yhdyn Laukklin vastaavan toimittajan 
yleisäänestyksen suhteen. Toimittajan äänestyksellä va
litsemisesta johtuu haittojakin, joista riippuu lehden hy
vyys. Mutta toivon, että toimittajat jäävät yhä edelleen
kin työsuhteissaan johtokunnan kontrollivallan alaisiksi. 
Ehdotan, että vastaava toimittaja valitaan ylelsäänestyk- 
sellä, että esimerkiksi Työmiehen johtokunnan jäsenet va
litaan mahdollisimman laajalta alalta aina Marquette kann
usta  ja  Duluthlsta asti. Sen lisäksi järjestön toimeenpane
valle komitealle ylin kontrollivalta.

V i i t a :  Täällä ei nyt tahdota tietää, kelle uskotte 
lehtiin nähden ylimmän vallan. Teille el kelpaa mikään. 
Hyväksyn Välimäen huomautukset toimittajan ja  johtokun
nan suhteen. En pidä yleisäänestystä tarpeellisena edes 
päätoimittajaan nähden.

A. L e h t o :  Yhdyn Lindströmiin ja  kannatan pää
toimittajan yleisäänestyksellä valitsemista.

B r o m a n :  Olen hyvilläni, että täällä yhdytään Kai- 
vaajan menettelyyn. Vaadin vastaavan toimittajan yleis
äänestyksellä valittavaksi.

Keskustelu lopetettiin ja  lähetettiin asia valiokun
nalle.

PTTOLUELEHDEKSI HYVÄKSYMINEN.

R i s s a n e n :  Ehdotan, että edustajakokouksen vä
liajoilla voi puoluelehdeksi hyväksyä järjestön korkein toi-

Hyväksyttiin keskustelutta.
Kokous loppui kello 6.
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ILTA-ISTUNTO.

Kokous alkoi kello seitsemän. Puhetta johti Partanen. 
Toimitettiin nimien huuto. Kaikki olivat saapuvilla.

Seuraavana kysymyssarjana oli: menettelytapa.
Järjestävän valiokunnan ehdotus, että siinä oleva kohta 

a) keskusteltaisi kaikkein viimeiseksi, hyväksyttiin.
Sihteeri luki sosialistipuolueen tomeenpanevan komi

tean julistuksen Ettorin ja  Glovannittln jutusta. Lähetet
tiin keskustelutta valiokunnalle.

S y r j ä l ä :  Luki agitationivaliokunnan muutosehdo
tuksen järjestön sääntöjen viidenneksi pykäläksi.

Tämän johdosta sukeutui keskustelu.
B o m a n :  Ehdotan yleisen komitean valittavaksi tar

k o is taan  vastaavaksi. Olisi valittava lisäjäsen jokaista 
täy ttä  2000 jäsentä kohden. Pidän tarpeellisena oppia 
kuluttamaan varoja puolueasloissa, sillä siten opimme myös 
säästämään toisissa palkoissa.

Äänestettiin yleisen komitean tarpeellisuudesta. 41 
äänellä 2 vastaan päätettiin se perustaa.

Keskustelu tämän jälkeen suuntautui sen kokoonpa
noon.

23 äänellä 14 vastaan päätettiin rajoittaa puhealka 
minutiksi.

V i i n i k a i n e n :  Minulla olisi kirjallinen ehdotus 
jätettynä valiokunnalle, mutta jos Bomanin ehdotus on 
parempi, voin yhtyä siihen.

E e i v o : Kannatan komitean kokoontumista ker
ran vuodessa ja  silloin valittakoon yksi jäsen piiristä kir
jurin lisäksi.

H u t t u n e n :  Yhdyn Reivoon.
V i i t a :  Yhdyn ag. valiokunnan ehdotukseen.
B o m a n :  Yhdyn Beivon ehdotukseen sillä vaihtoeh

dolla, että komitea kokoontuu vähintäin kenan vuodesa.
B i s s a n e n : Yhdyn Reivoon.
H a u t a n i e m i :  Samoin.
H e l s k e : Belvoon, sillä muutoksella, että piiristä
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kaksi jäsentä tarvitsematta toisen ehdottomasti olla sih
teerin.

S a n t a n e n :  Yhdyn valiokuntaan.
F a l s t r ö m :  Un yhdy kehenkään. Turhaa varojen 

haaskausta.
V i r t a n e n :  Yhdyn valiokuntaan.
K o s k i :  Samoin.
P a s a n e n :  Puolustan kahden jäsenen valitsemista 

ja että yleinen komitea kokoontuu kerran vuodessa.
V e h t  e r 1: Vastustan Bomanin ehdotusta ja  yhdyn 

valiokuntaan.
A. M e r i k a n t o :  Laajennettu toimeenpaneva komi

tea, johon kuuluvat alue- Ja piirisihteerit. Tämä komitea 
ratkaiskoon asiat kirjevalhdon avulla.

S a a r i n e n :  Valiokunnan ehdotukseen.
R y y n ä n e n :  Samoin.
T e n h u n e n :  Kannatan kahden lisäjäsenen valitse

mista piiristä eikä rajoiteta, että toisen täytyy olla piiri
sihteeri.

N o k a r  i : Yhdyn agitationivaliokunnan ehdotuk
seen sillä muutoksella, että komitea kokoontuu kerran vuo
dessa.

F a s t : Kun keskustelimme tästä valiokunnassa, niin 
käsitimme, että kuta laajempi sitä parempi. Mutta va
roja on vähän. Ehdotan äänestystä.

H e l l m a n :  Yhdyn valiokuntaan.
L i n d s t r ö m :  Asiat tulevat paremmin pohdittua

kuta useammin komitea voi kokoontua.
J u n t u n e n :  Yhdyn valiokunnan ehdotukseen.
L e h t o :  Samoin.
H e d m a n :  Kannatan Belvon ehdotusta.
V. M ä k i :  Yhdyn valiokunnan ehdotukseen.
P u h e e n j o h t a j a :  Malo, ole hiljaa.
M a l m :  Raha tietysti määrittelee. Tiedämme, että 

piirisihteerit ovat lähinnä näitä asioita ja  he voivat pa
remmin edustaa Järjestöä.
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S u o m i n e n :  Aikoo puhua, mutta puheenjohtaja kes
keyttää.

Keskustelu loppui tähän.
Toimitettiin äänestys. Toiseksi äänestettäväksi ase

tettiin valiokunnan ehdotus ja  toiseksi kalkki muutoseh
dotukset. Tulos: valiokunnan ehdotus 28 ääntä ja  kalkki 
muutosehdotukset 16 ääntä. Siis valiokunnan ehdotus tuli 
kokouksen päätökseksi.

Työjärjestyksessä oli:

FAHMABI- JA  MAATALOUSKYSYMYS.

Luettiin alustuksia Ja ponsia.
L  a u k k  1 selosti Indlanapolin kokouksen tekemää pää

töstä.
K e I v o :  Esitti asian keskustelutta lähetettäväksi 

valiokuntaan, ja  kun sitä jotkut olivat kannattaneet, hy
väksyttiin Kelvon ehdotus.

OSUUSTOIMINTA.

Sihteeri luki Löljän alustuksen ponnen.
V i i t a :  Osuustoimintaliikettä on liiaksi puhvattu

ottamatta huomioon täkäläisiä oloja. Amerlka on teolli
sesti kehittyneempi maa. Trustit omistavat kaiken, joten 
jos täällä ruvetaan niiden kanssa kilpailemaan, el se me
nesty. Niin kauan kuin osuusliikkeet kilpailevat plkkullik- 
kelden kanssa, eivät trustit niistä väiltä. Mutta niin 
pian kuin osuusliikkeet joutuvat trustien varpaille astu
maan, joutuvat ne häviölle. Polkataloliikkeen eli polka- 
talososlallsmln pidän säästäväisyyspolitiikkana, joka Itse 
asiassa on vanhingolllsta työväestölle, sillä kapitalistit 
maksavat sitä vähemmällä, mitä vähemmällä me tulemme 
toimeen. Perustettakoon osuusliikkeitä niille seuduille, 
missä katsotaan niillä olevan mahdollisuus elää, mutta mi
tään suurempaa agitatlonla niiden edistämiseksi el ole 
edullista tehdä.



K o 1 u : Olen osuusliikkeen kannalla. Viita on kyl
läkin suureksi osaksi oikeassa, mikäli se koskee tämän 
maan oloja. Taloudelliset olot eivät täällä ole suopeat. 
Mutta henkisesti on niillä merkitystä, sillä ne kasvattavat 
yhteenliittymisen merkitystä. Suuremmassa määrin ne, 
kuten sanottiin, eivät voi työväestön asemaa parantaa, 
sillä trustit kontrolleeraavat tavarain välitystä.

Koin otti puheenjohtajan paikan.
V e h t  e r i : Viime vuosien aikana on osastoissa il

mennyt kaksi mielipidettä. Pidän siis tarpeellisena täällä 
lausua ratkaiseva sana osuusliikkeiden suhteen Idässä päin 
on niitä useita Ja niissä kiinni useita tuhansia rahoja. 
Jos nyt täällä el lausuta varmaa kantaa, voi se heikentää 
niiden menestystä, kuten Viidan lausunto. Vaikka olem
mekin Amerikassa, on meillä myös täällä mahdollisuus 
osuustoimintaa edistää. Siitä on monellalsta hyötyä. 
Agitatlonivälineenäkin on se paikallaan. Työväestöä voi
daan sen avulla opettaa käytännölliseen toimintaan. Eh
dotti valiokunnan ottavan huomioon kansainvälisen ko
kouksen päätöksen. Meidän tulee uskaltaa siinä suhteessa 
astua edelle amerikalalsten kokousten päätöstä.

A n n a l a :  Viidalle, joka selosti, että  Amerikassa ei 
ole mahdollisuuksia osuustoiminnalle, tahoisin neuvoa, että 
ostaisi Yhteiskunnallisen käsikirjan, jossa selostetaan Suo
men osuusliikettä. Siitä näkyy, mitä Suomessa on saatu 
sillä. Idässä on huomattu, että  sillä on saavutettu jota
kin. Lakkotilaisuuksissa esim. on nähty, että osuuskaupat 
ovat olleet monasti tarpeellislakln. Kun pikkuporvarit ovat 
kieltäneet ruokatavaran työväestöltä on sitä saatu osuus
kaupoista.

R i s s a n e n :  Meillä aina uusissa kysymyksissä, kun 
ne ilmaantuvat, tahdotaan liioitella. Niin tässäkin. Siellä 
missä ei osuuskaupoilla ole mahdollisuutta menestyä, ei 
tarvitse niitä pumpata esille. Osuuskauppojen käytännöl
lisessä johdossa on tehty virheitä. Ensi Innostuksessa pe
rustetaan ne ilman pääomaa, ja  kun niillä el ole pääomaa, 
ne tulevat ottamaan velkaa ja  myymään velaksi. Se vie
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osuuskaupan nurin, sillä kun osuuskauppa joutuu riippu
maan tukkukauppojen tahdosta, joutuvat ne niinkuin kissa 
hiiren suuhun. Osuuskauppojen hoito palkkatyöläisten 
avulla el voi kilpailla yksityiskauppojcn kanssa.

Kun osuuskauppoja hoidetaan kilpailuperiaatetta nou
dattaen, eivät ne välitä tavaran hyvyydestä, ja  kun ne 
hinnoissaan eivät voi kilpailla yksityisten kauppojen 
kanssa, ei niistä ole jäsenistölle aineellista etua. Mutta 
siellä, missä aineelliset edut puuttuvat, on menestys mahdo
ton. Olen nähnyt useita osuuskauppojen vararikkoja enkä 
siis kehota panemaan erikoista huomiota osuustoiminnan 
edistämiseksi kaupan alalla, vaan päin vastoin kehotan 
tällalsessä toiminnassa mitä suurimpaan varovaisuuteen, 
sillä menestymisen mahdollisuudet ovat sangen pienet. 
Useasti olen nähnyt sosialistien saavan syyn niskoilleen, 
kun osuuskauppa on mennyt nurin. Ja  useasti on syytä 
ohutkin heitä moittia, ei tosin liikkeen kumoon menemi
sestä, sillä he ovat olleet sen uskollisimpia jäseniä, vaan 
ainoastaan sen etuisuuksien llloittelemisesta. Siten muut
tuu osuustoiminnan kasvatuksellinenkin puoli omaksi vasta
kohdakseen. Varovaisuutta siis ennen kaikkea eikä mitään 
kehumista, osuustoimintaan nähden. Idässä otetaan lil
aksi vaikutuksia Suomesta, pikkuporvarillisesta maasta.

M e r i k a n t o :  Yhdyn Annalaan ja  Vehterlln.
Meillä on Glassportissa osuuskauppa ja  se on melkein ainoa, 
joka on pysynyt lakon ajan pystyssä. J a  kasvattava mer
kitys on sillä sangen suuri.

L e h t o :  Osuustoimintaliike on välillisiä parannuksia. 
Meidän on puskettava osuustoimintahenkeä. Silloin se 
menestyy. Hyväksyi kansainvälisen konventionin ponnen.

H e l  s k  e :  Osuustoimintaliike on businessiako, mutta 
me suomalaiset emme ole buslnessmiehiä, koska meillä el 
ole dollareita. Osuuskaupat eivät kykene kilpailemaan 
suurten liikkeitten kanssa. Täytyy ottaa huomioon täkä
läiset olot, sillä täällä hallitsevat trustit markkinoita. 
Osuustoimintaliike supistuu poikataloihin ja  Friscossa 
meillä on sen tilalla, saisinko sanoa, “ piikatalo. (Naurua).
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B r o m a n :  Kulutusosuuskunnat kyllä kannattavat
ja  sillä voi olla mitä muotoja taliansa. Mutta meidän täy
tyy merkitä kantamme, että puoluekanta tulisi esiin.

29 äänellä 6 vastaan päätettiin istunto lopettaa 
kello 9.

Osuustoimintakysymys lähetettiin valiokuntaan.

KAHDEKSAS KOKOUSPÄIVÄ.

Puhetta johti A. J. Partanen.
N i m i h u u t o :  Poissa olivat A. Koski ja S. Nuor- 

teva.
Yleisavain valiokunta esitti ponnen, koskeva kansalli

sen t. p. komitean kirjelmää Ettorin ja  Glovannittin asiassa. 
Ponsi hyväksyttiin.

HAUTAUS- JA APUBENKAAT.

Lykättiin valiokuntaan ilman keskustelua.

KIELTOLAKIKYSYiMYS 

lykättiin valiok. ilman keskustelua.

HAISTEN ÄÄNIOIKEUS.

Lykättiin valiokuntaan ilman keskustelua.

KUINKA HUVETAAN TOIMIMAAN OBJAKONTRAH
TIEN ALLEKIRJOITTAJIIN NÄHDEN.

A  Koski ja  S. Nuorteva saapuivat 9.15.
B o m a n :  Selosti, että on tarpeellista määrätä jär

jestömme kanta heihin, sillä sellaisten kontrahtien alleklr- 
jottajia toisilla paikoilla pidetään rikollisina, toisilla ei.

R i s s a n e n :  Luki Auroran s. s. osaston alustuksen 
asiasta.

Kysymys päätettiin ottaa keskusteltavaksi.
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KESKUSTELU.

H u t t u n e n :  Nevadassa myöskin käytetään n. a. 
orjakontrahtia. Mutta siellä on päästy siihen tulokseen, 
että niitä vastaan on mahdoton taistella. Siellä on tästä 
asiasta keskusteltu s. s. osastossa ja  Lännen Kalsosmieslii- 
ton osastossa. Molemmissa on päästy siihen lopputulok
seen, että niihin on k:rj otattava silloin, kun vaaditaan, 
Jos kerran aikoo saada työtä, tahi pitää työpaikkansa.

B e 1 v o : Siinä muodossa kuin esitetty, on kysymys 
vaikeaa laatua. Mo voisimme keskustella kontrahdeista, 
mutta emme niinkään paljon voi tehdä määrityksiä enna
kolta, missä tapauksessa henkilö tekee puoluerikoksen. 
Esitti, että osastoille jätetään valta kussakin eri tapauk
sessa tutkia asia ensin ja  harkinnan mukaan tehdä pää
tös.

J u n t u n e n :  Yhtyi Beivoon, että kysymys on val
kea ratkaista. Buttessa ei ele vielä tähän saakka tietty 
niistä mitään, vaan nykyään jo vaaditaan sielläkin kirjolt- 
tr.maan. Jos ei kirjoita, niin ei saa työtä.

Mielestäni olisi parasta antaa valta paikallisille osas
toille, jotka voivat erottaa, jos huomaavat, että on syytä 
erottaa.

P a s a n e n :  Ehdotan valiokuntaan, että saadaan
jonkunlainen ponsi.

T e n h u n e n :  Asia periaatteessa on selvä, ettei nii
hin saa kirjoittaa. Mutta pulmallisin kysymys on se, 
miten suhtaudutaan niihin kirjoittajiin nähden. Kertoi 
esimerkkejä, miten muutamissa paikoin on pakko kirjoit
taa, Oli sitä mieltä, että  suomalaiset yhtenä kansalli
suutena eivät voi tälle asialle mitään. Jos suomalaiset 
kieltäytyvät kirjoittamasta, niin he eroltetaan työstä ja 
slaavilaisia on kyllin astumaan sijaan.

Selitti miten en mahdotonta saada työtä, jos joutuu 
tämän listan kautta pois työstä. Oli sitä mieltä, ettei 
asiasta voida antaa mitään sitovaa määräystä.

V i i n i k a i n e n :  Yhtyi Tenhuseen, huomauttaen
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orjakontrahtlen pääpainona olevan sen, että työn etsijä 
vapauttaa työnantajan kaikesta vastuunalaisuudesta hen
keänsä ja  turvallisuuteensa nähden. Lausui, että ei pidet
täisi puoluerikoksena, jos joissakin erikoistapauksissa hen
kilö on pakoltettu orjakontrahtl allekirjoittamaan.

S a a r i n e n .  On sanottu, että sellainen tapa on 
käytännössä jo melkein kaikkialla. Mahdoton on saada 
työtä, jos kieltäytyy klrjottamasta, ainakin niillä paikoin, 
missä minä olen ollut. Olen sitä mieltä, ettei voida tehdä 
varmaa määräystä asian suhteen. Ei kuitenkaan anneta 
suoraa lupaa kirjoittamaan.

N o r t h :  Selosti, kuten Tenhunen, Viinikainen ja
Saarinen, lisäten vielä, että yhtiöt kätyrlensä avulla otta
vat selvän miehistään urkinnalla. Silloin, kun se tapah
tuu työläisen tietämättä, minä en sano sitä puoluerikok
seksi. Minä neuvoisin, että toverit, kun heille tarjotaan 
orjakontrahteja allekirjoitettaviksi, ilmoittaisivat kussakin 
tapauksessa osastolleen Ja se harkitsee kulloinkin erikseen, 
onko työhön pyrkivän toverin tarve saada työ niin huutava, 
että on pakotettu allekirjoittamaan.

M e r i k a n t o :  Niitä el voi kaikkialla vastustaa.
Meillä tarjottiin myöskin orjakontrahteja, joissa kiellet
tiin kuulumasta mihinkään yhdistyksiin. Pidän rikoksena, 
jos yksityisenä kirjoittaa nimensä, mutta missä se tapahtuu 
joukkojen suostumuksella, niin silloin se voitaisiin tehdä, 
jos asema on sellainen, että el voida muuten tehdä.

B i s s a n e n : Voidaan kai turvautua oikeuslaitok
seen? Plirikomltea ja  toimeenpaneva komitea voivat ottaa 
puolustaakseen kussakin tapauksessa.

C o r h y : Ehdotti hyväksyttäväksi ponnen, jossa eh
dotetaan, ettei järjestö anna lupaa kirjoittamaan nimeään, 
vaan annettakoon yksityisille osastoille oikeus ratkaista 
asia paikkakunnan olojen mukaan.

N o k a r i : En yhdy mihinkään edellisistä ehdotuk
sista. Orjakontrahdit ovat tulleet käytäntöön salaa, vähän 
kerrallaan. Monessa tapauksessa on mahdoton välttää 
työnsaannin ehtona. Emme voi laatia jyrkkää sääntöä.
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Koetetaan pitää kiinni siitä periaatteesta, että kaikin 
muodoin vältetään etsimästä työtä sellaisitta paikoista 
ja  toiseksi koetetaan olla klrjottamatta orjakontrahtien 
alle, jos on pakotettukin sellaisista paikoista työtä kysy
mään.

O. L a h t i .  Minun mielestäni olisi järjestön jotain 
lausuttava tästä asiasta. Minun mielestäni olisi järjestön 
ja  osastojen kaikkialla ruvettava ankarasti aglteeraamaan 
näitä orjakontrahteja vastaan.

A n t t i  M ä k i :  Siellä paikkakunnalla Josta olen, 
on tehtaissa vallalla kontrahtisysteeml. Keinoja en mi
näkään voi erikoisemmin esittää.

V i i t a :  Olen Joutunut Joskus näiden kontrahtien 
kanssa tekemisiin. Kiistä näyttävät monetkin vaaratto
milta, mutta siltikin ne ovat monestikin hyvin vaarall.sia. 
Ehdotan ponnen. (Katso ponsiehdotusta).

L a u k k 1: Esitti, e ttä  orjakontrahtien merkitystä 
on selostettava, allekirjoituksia vastustettava Ja yksityis
tapauksissa yhteisesti neuvoteltava. Esitti lähetettäväksi 
valiokuntaan näillä katsomuksilla.

J. V ä l i m ä k i :  Tässä orjakontrahtlkysym. on kaksi 
puolta. Ensimmäinen on se, että tahdotaan estää työläi
nen saamasta vahingonkorvausta loukkauksen sattuessa. 
Tähän mennessä en ole vielä tavannut yhtään Juttua, jossa 
näitä kontrahteja olisi käytetty työläistä vastaan. On 
Lännen kalvosmlesllltossa ajateltu, että  Jos huomataan, 
että sellainen juttu  ilmaantuu niin asetetaan koko Järjestön 
kannatus tuon jutun taakse. Toinen puoli on se, että sen 
avulla saatetaan työmies mustalle listalle. Yksi asia on 
varma, ettemme me suomalaisen järjestön päätöksellä voi 
tä tä  asiaa parantaa. Komppaniat tyrkyttävät niitä edel
leen. Tietysti niitä on vastustettava. Ainoa keino niitä 
vastaan on työläisten joukkoliike.

F a l l s t r ö m :  Kontrahdit alkoivat luullakseni Ne- 
gauneesta, aina muutellen siellä muotoa. Yhtiö nykyisin 
lupaa määrätyn summan tapaturma- ja  kuoleman tapauk
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sessa. Kannattaisin sitä puolta, että annetaan osastoille 
▼apaat kädet.

K  M ä k i : Yhdyn Tenhuseen.
S y r j ä l ä :  Ehdottaisin, että järjestön kokous ei 

lausu osastoille mitään, (jätti esityksensä, katso.).
H e 1 s k e : Yhtyi niihin, Jotka ovat sitä mieltä, ettei 

tehdä jyrkkää päätöstä asian suhteen. Oli sitä mieltä, että 
asia kuuluu oikeestaan ammattiyhdistyksille ja  yleensä 
taloudellisille järjestöUle.

B o m a n :  Vielä eräs puoli. Esim. Pennsylvaniassa 
määrätään ostamaan Jonkun vissin summan edestä teräs- 
trustin osakkeita vuodessa, tietysti siksi, että  työläiset ei
vät saisi taistelurahastoa.

Olen sillä kaunalla, että ei anneta lupaa orjakontrah- 
tlen allekirjoittamiseen. Koetetaan muuten tehdä tasapuo
linen päätös.

H e d m a n :  Tässä asiassa el olisi vedottava suom. 
s. järjestöön, sillä tämä on polittlnen. Olisi ainoastaan 
painostettava sitä seikkaa, että tässä tapauksessa olisi 
turvaannuttava taloudellisiin järjestöihin.

Keskustelu päättyi ja  ponnen tekeminen jätettiin  me- 
nettelytapavallokunnalle.

SANOMALEHTIEN ARVOSTELU.

N u o r t e v a :  luki sanomalehtivaliokunnan lausun
non puoluelehdlstämme. Hyväksyttiin keskustelutta ja  
äänestyksettä.

Seuraavana kysymyksenä oli:

SUHTEEMME TALOUDELLISIIN JÄRJESTÖIHIN.

Rissanen luki ponsiehdotuksensa. Ehdotti, että kokous 
keskustelutta hyväksyy industriallstisen unionismin periaat
teen.

B o m a n :  Täällä on esitetty tämä asia lähetettä
väksi valiokuntaan ilman keskustelua. Se olisi hutUol-
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mistä, sillä tämä asia on yksi tämän kokouksen tärkeim
piä. Siksipä siitä onkin tehtävä täällä selvä vaikkapa 
menisi aikaakin.

Koko kokouksen ajin, aina sopivassa tilaisuudessa, 
0 :1  täällä m. m. minua syytetty, että en hyväksy keski
tettyä teoUisuusunionismia, n. k. industrialismia, kun en 
ole osottanut hyväksymistä I. W. W. liitolle ja  sen hui- 
tomisopellle. Asia nyt kuitenkin on siten, että minä olen 
ollut Industri alisti ennen kuin tämän kokouksen kiivaat 
I. W. W.:läls industriallstlt Laukit, Sirolat y. m. Industria
lismin hyväksyin jo ennen Hibbingin edustajakokousta ja 
hyväksyn sen edelleenkin. Hyväksyinpä I. W. W. liiton
kin silloin. Se uutuudellaan hurmasi meidät. Mutta sit
temmin Hibbingin edustajakokouksen jälkeen ollessani ti
laisuudessa tutustumaan I. W. W. liittoon, sen periaattei
siin ja  toimintaan, tulin huomaamaan, että se el olekaan 
todellista industrialismia, vaan ainoastaan sen nimen tur
vissa anarkosyndikalistiset ainekset työväen liikkeelle 
vaarallista hajotustyötään tekevät. Silloin luovuin kan
nattamasta I. W. W. liittoa.

Tämän kokouksen alussa oli edustajien joukossa san
gen paljo I. W. W. liiton kannattajia. He ovat toisten 
asioiden yhteydessä tulkinneet Indianapolin kokouksen 
päätöstä puolueemme suhteesta taloudellisiin järjestöihin 
siten, että kokous on sillä päätöksellä hyväksynyt I. W. 
W. liiton. Se tulkinta on väärä. Sellainen tulkitseminen 
johtuu siitä, kun kaikki eivät kulje selvillä vesiUä. E ttä 
tämän kokouksen jälkeen el sellainen voisi uusiintua ja  
että sellaisella harhaan johtavalla tulkinnalla ei hajotet
taisi järjestömme tulevaa toimintaa, on tämän kokouksen 
annettava selvä ja suora lausunto tästä kysymyksestä. 
Kuitenkin, vaikka tässä kokouksessa kuinka selvä lausunto 
asioista annettaisiinkin, jota niinä puolestani hartaasti toi
von, ei sillä lausunnolla voida poistaa kaikkea erimieli
syyttä tässä asiassa järjestömme keskuudessa, sillä siksi 
erilaisia ja  erilaisissa oloissa eläviä aineksia Järjestömme 
sisältää. Suomesta siirtyy tänne kahtalaista joukkoa, toiset
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jo siellä palkkatyöläisen asemaan joutuneita kaupunkilais- 
ja  tehdastyöläisiä, toiset lähtevät maalais, pikkuomistuk- 
sellisista, taikka virkamiesoloista, jotka olot ovat syn
nyttäneet porvarillisyksilöllisen katsomuksen. Kun edel
liset joutuvat työvoimaansa kaupitessaan suuriin teollisuus- 
keskustoihin, niin selviää heille entistä paremmin nykyinen 
yhteiskunnallinen kehitys. Ja  se selventää heille sitä 
käsitystä, e ttä  he tulevat olemaan palkkatyöläisinä siksi, 
kunnes nykyinen yhteiskuntajärjestelmä muuttuu sosialis
tiseksi. Sitävastoin jälkimäiset joutuvat kaivanto-, met
sä- y. m. vähemmän ammattitaitoa kysyville alueille työ
hön. Kun he pitävät palkkatyöläisenä oloa vaan “ yli
menevänä”  Ja kun olot eivät ole kovinkaan miellyttäviä, 
alkaa mielissä kangastella kotia paluu rahapussin kanssa, 
jolloinka voitaisiin Jatkaa pikkuomistuksellista elämää ko
timaassa.

(Mutta olot kiristyvät niin teollisuuskeskuksissa kuin 
näillä toisillakin alueilla. Tämä puristus opettaa luokka- 
tletolset teolllsuustyöläiset turvautumaan entistä kiinte
ämmin työväen puhtaaseen luokkataisteluun, joka on tosin 
pitkää ja  sltkeätä, mutta sitä varmempia tuloksia tuotta
vaa, jota vastoin toiset puristuksen vaikutuksesta menet
täessään yksilöllisen kohoamismahdollisuutensa joutuvat 
toivottomiksi. Heidän keskuudessaan saa jalansijaa “ äkkl 
rysäys”  Ja kaikenlaiset “ huitomisopit” . Tällaisia “ op
peja”  omaksuva I. W. W. liitto saa näin ollen otollisen 
maaperän näiden joukkojen keskuudessa. Vieläkin sotku- 
sommaksi muodostuvat asiat, kun I. W. W. liitto kieltää 
säännöissään poliittisen toiminnan sekä tappelee anka
rasti toisia ammattijärjestöjä vastaan. Täällä erään toi
sen asian yhteydessä Sirola mainitsi minun, Syrjälän ynnä 
ltäläisten toimintaa lahkotoiminnaksl. Kumpiko on lahko- 
toimintaa: itäläistenkö, jotka hyväksyvät niin poliittisen 
kuin taloudellisenkin taistelun, valko I. W. W. liittolaisten, 
Joihin Sirolakin kuulunee, jotka hylkäävät poliittisen toi
minnan ja  joiden taloudellinenkin taistelu on kysymyksen 
alaista?
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Edellämainituista seikoista johtuu se horjuvaisuus, mikä 
on havaittavissa I. W. W. liiton kannattajien keskuu
dessa. Yhdellä kertaa he ovat (niinkuin tämän kokouk
sen alussa) lujia sen kannattajia, taas toisella kertaa 
Jouduttuaan ahtaalle (niinkuin tämän kokouksen kulues
sa) selittävät he, etteivät I- W. W. liittoa ole tarkoittaneet 
vaan industrialismia. Heittäkää hiiteen moinen kaksinaa
maisuus. Olkaa selvästi I. W. W.:läisiä, taikka hyljätkää 
se. Juuri tästä kaksinaamaisuudesta se johtuu Bekin, kun 
yhden kerran väitetään Indianapolin kokouksen hyväksy
neen I. W. W. liiton Ja toisen kerran selitetään, että se 
hyväksyi industrialistlsen unlonismin periaatteet. Minun 
kästyksenl mukaan Indianapolin kokous el ole hyväksy
nyt I. W. W. liittoa, mutta kyllä keskitetyn teollisuus- 
unlonismin periaatteet ja  näillä on suuri ero. Kokous ei 
ole voinutkaan hyväksyä I. W. W. liittoa, kun se on 
pikkuporvarillinen (huutoja pötyä) ja anarkistinen. Saat
topa nähdä onko pötyä.

Minkätähden I. W. W. liiton toiminta on huonoa? 
Minkä tähden se hylkää politiikan? Minkä tähden sen 
taloudellinen taistelu on hosumista? Sen tähden kun sen 
periaatteet, ollen pikkuporvarilliset, ovat väärät ja  huo
not. Mutta tä tä  el ensi silmäyksellä nähdä. Sen peittää 
se suuremmolnen huuto Ja hoilaaminen suuresta järjestäy
tymisestä, “ vallankumouksesta” , y. m. Siksipä I. W. W. 
liitto muodostuukin jonkinlaiseksi “ hollituvaksi” , jonne 
ajaa karauttavat Laukit ja  Sirolat. Sinne olen minäkin 
aikoinani ajanut. Sinne ajavat vielä työläisjoukot toi
sensa perään. Mutta pysyvätkö ne siellä? Eivät! Kun 
toisia tulee, ovat jo edelliset pois lähdössä. Miksi? Siksi 
kun se liitto ei pysty mitään todellisia etuja työläisille 
hankkimaan. Ainaisessa ‘ * vallankumouksellisuudessaan ’ ’ 
se ei jouda e i k ä  h a l u a  huolehtimaan hetken paran
nuksista, n. s. välillisistä parannuksista. El se perusta 
työpäivän lyhennyksistä, palkkojen korotuksista y. m. 
Mutta toisinhan oli Eawrencessa, sanotaan. Siellähän se 
taisteli juuri näiden välillisten parannusten puolesta.
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Niin täällä on Eaukki y. m. kertoneet. Asian todellinen 
laita oli se, että olot pakottivat työväestön lakkoon ja  
sitten vasta tulivat I. W. W.:läiset lakkoa johtamaan, 
mutta heidän johdollaan vailla lakkorahastoa y. m. lak- 
kotaistelussa tarvittavia voimia olisivat I. W. W.:Iäiset 
surkeasti hävinneet, elleivät sosialistit, Idän ammatilli
sesti järjestyneet, sanomalehdistö ja  Berger kongressin vä
lityksellä olisi auttaneet.

En myöskään hyväksy A. F. of L. liittoa, sillä se 
on myös pikkuporvarillisilla periaatteilla varustettu, n. s. 
revisionistinen liitto, (huutoja, etkö sinä hyväksy mitään 
liittoa?- En mitään vanhoja liittoja. A. F. of E. liitosta 
tullenevat sanomaan toiset enemmän, Joten sen sivuutan. 
Sancn vaan, että sen liiton nykyiset periaatteet eivät tule 
kauan seisomaan. Siitä on jo merkkejä näkymässä. Yksi 
Ja toinen ammattiliitto sen sisällä on muuttunut sosialisti
semmaksi. Ennen pitkää muuttuvat kalkki ammattiliitot 
A. F. of L. sisällä sosialistisiksi ja  samalla todellisiksi teol- 
lisuusjärjestöiksi. Kun tämä muutos tapahtuu, niin silloin 
siltä muodostuu se usein mainittu “ Big Union” .

Miten meidän on suhtauduttava siihen mennessä y- 
leensä kaikkiin unloihin? Asettuako niitä hylkivälle kan
nalle? Se ei hyödytä. Meidän päinvastoin tulee määri
tellä, millä tavoin voimme parhaiden vallotustyötä tehdä 
niiden sisällä. Minun mielestäni on paras menettelytapa 
se, että ei asetuta enemmän A. F. of E. kuin I. W. W. lii
tonkaan kannalle. Emme hyväksy kumpaakaan, vaan toi
mimme siten niiden sisällä, että ennen pitkää ne hylkäävät 
nykyiset väärät periaatteensa, omaksuvat uudet todelliset 
luokkataisteluperiaatteet ja yhdistyvät yhdeksi koko maata 
käsittäväksi teollisuusjärjestöksl taistellen taloudellisen 
taistelunsa ohella myös työväenluokan poliittista taistelua. 
Se on mielestäni todellista industrialismia. Täten muodos
tuneen union minä vasta hyväksyn.

Edellä mainittuun suuntaan on kokouksen viitattava 
tie, jos mielitään osaksikaan päästä siltä sekasotkusta, 
jossa on ennen oltu. Silloin eivät voi W. Riston y. m.

—  280 —



tavalla puolueen puhujat puhua yhden kerran yhtä toisen 
kerran toista järjestöllemme haitallista oppia.

J u n t u n e n :  Ehdotti luettavaksi asiasta löytyvät 
alustukset ja  piirikokousten päätökset.

H u t t u n e n :  Luetaan myöskin Indlanapolin konven- 
tionin päätökset.

R l s s a n o n :  Luki Butten s. s. osaston ponnen kos
keva indnstriaalista unionismia yleensä ja  toisessa oasssa 
I. W. W. liittoa. Luki Länsipiirin edustajakokouksen laa
timan ponnen.

S y r j ä l ä  : Pyysi saada lukea oman ponsiehdotuk
sensa.

L a u k k i :  Pyysi vuoroa selostan, miten Indlanapo- 
Iisaa asiasta syntyi päätös.

Päätettiin lukea kaikki kirjalliset ponnet ja  samalla 
kertaa käyttää puheenvuoroja selityksenä 29 äänellä 9 ään
tä  vastaan.

L a u k k i :  Luki Indlanapolin konventioissa tehdyt 
päätökset sosialistipuolueen suhteesta unlsnistiseen liik
keeseen. Luuli että järjestökokeus ei voi muuta kuin hy
väksyä Indlanapolin konventionin päätökset. Mutta kun 
samoja päätöksiä voidaan monella tavalla tulkita, ehdotti, 
että järjestömme kokous hyväksyisi Butten osaston hyväk
symän ponnen, jättämällä pois kohdan, mikä koskee I. W. 
W. liittoa. Porotettava mieliin, että sosialistit liittyessään 
Untoihin, eivät anna unioiden johtaa itseään harhaan, anti- 
parlamentarismiin ta i revisionismiin. Kehotti järjestön 
kokouksessa laadittavaksi ponnen jossa juuri mieliin tero- 
fcetaan olemaan varovaisia, että ei poiketa unionismissa pois 
sosialismista.

S i r o l a :  Luulisin, että esitettyihin ponsiin olisi vii
sasta lisätä yksi lisäpiirre jossa painostettaisiin taloudel
listen järjestöjen perusmerkitykscllisyyttä luokkataiste
lussa. Luki näytteeksi erään Intemationalen pon
nen. — Lnkl laatimansa ponnen perustellen, että jos I. W. 
W.:ssä tai syndikallstlsessa järjestössä on pikkuporvaril
lista epätoivoa on niissä muutakin. Huomauttaen Boma-
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Hillo, e tu  I. W. W. kuten A. F. of L. on kehityksen alai
nen, e tu  nälsU eri menettelytapoja omaavien unlolden yh- 
telsesU liitosta tulee se mahtava järjestö, joka on poliitti
sen toimensa ohella vältUmätön kapitalismia kukistamaan.

Kiisteltiin, lähetetäänkö asia valiokuntaan, käyttä- 
mätU enemmän puheenvuoroja. Päätettiin, e tu  pyydetyt 
puheenvuorot käytetöän.

E e i v o : Minä niiden kokemusten perusteella, miU 
itse olen ottanut osaa vanhojen ammattijärjestöjen toimin
taan, sanon jotain. Olen pannut merkille sen, e tu  ne, 
jotka eivät halua yhtyä mihinkään unioon, ne myöskin 
vastustavat vanhoja ammattiunioita. Selitteli U. M. W. 
toimintaa, miten se on hyväksynyt periaatteellisesti sos. 
puolueen ja  miten sen monet paikallisosastot ovat toimi
neet sos. osastojen kanssa. Kalkki merkit, sanoi puhuja, 
viittaavat siihen, e tu  liitto kulkee industrialistista unio
nisin ia kohti. Siellä kaikista enimmän nähdään industria- 
llstisen unlonismin välttämättömyys. Myöskin sanoi pu
huja, e tu  vanhoilliset järjestöt eivät kiellä poliittista toi. 
mintaa. Sitä sanoi hän todistavan senkin, että S. Qom- 
pers kulkee porvaripuolueiden konventioneissa pyytämässä 
armopaloja työläisille. Vielä myöskin sanoi vanhoillisten 
Järjestöjen olevan kansainvälisiä, sitä todistavat ne kan
sainväliset kokoukset, joita ne pitävät. Myöskin sanoi Har- 
rimanin rautateiden lakon syntyneen siitä, kun työläiset 
tahtoivat järjestyä teollisuuksittani.

H u t t u n e n :  Tietysti periaatteessa ollaan yhU 
mieltä. Eräs seikka: NälsU päätöksistä kielenkääntäjän 
viraston kautta on annettava tieto amerikalaiselle järjes
tölle. (Huomautettiin hänelle, että  Indianapolissa on jo 
päätetty kehoittaa kaikkia sosialisteja liittymään ammat- 
tiunioihln.) Lisäsi evästyksenä, e tu  puolueeseen yhtymi
sen yhtenä ehtona olisi jäsenkortti Jostakin uniosta.

M a r t t i l a :  Turhaa väitellään, mistä industrialiset 
unlot muodostuvat. On myöskin otettava huomioon, ettei
vät kalkki kuulu unioon. I. W. W. liitto järjestöä sellai- 
siakin, jotka eivät ole tilaisuudessa muihin unioihin yhty
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mään. Sanoi sen Bomanin väittteen olevan valeen, että 
I. W. W. liitto olisi muljahtanut pikkuporvareista, sillä sa
noi huomanneensa sen jäsenistön olevan enimmäkseen köy- 
hintä osaa työväestöstä. Muutoin yhtyi Laukln ponteen.

V i r t a n e n :  Yhtyi Lankin ponsiin. Piti Huttusen 
ehdotusta epäkäytännöllisenä, sillä ojankalvajan on mah
doton yhtyä maalarien unioon.

V i i t a :  Täällä el voida teollisuusunionismia tunnus
taa, sillä se on jo tunnustettu. On vain määriteltävä, mi
ten me suhtaudumme siihen. On kysymys, josko me ase
tumme industrialistisen unlonismin taakse, kun se taiste
lee työväen oikeuksien puolesta, vai taistelemmeko sitä 
vastaan. Muuten yhdyn Laukin ponsiin.

N o k a r i : Vastasi Huttuselle, että hän kai tarkotti 
järjestyneitä ammattilaisia. Arveli sen lyövän aika lo
ven sosialistien riveihin. Ei luullut olevan syytä vieroa 
mitään uniota, radikaalisia eikä vanhoillisia. Kertoi koke
muksistaan vanhoissa unioissa. Alussa niissä el suvaittu 
uudlstushenkiä, mutta lopulta sama unio tuli radikallsem- 
maksl. Sanoi, että vanhoja ammattiunioita tulee kehittää 
.industrialiselle pohjalle, samoin kuin liikalnnostusta lai
mentaa I. W. W.:sta. Laukln Ja Sirolan ponnet olivat aivan 
palkallaan. Keskitie on, että kalkki unlot kehitetään In
dustrialiselle pohjalle.

N u o r t e v a :  Sanoi suuntariidan johtuvan kokouk
sessa siitä, että tahallaan halutaan antaa päätöksille eri 
merkitys, kuin niillä todellisesti on, vaikka periaatteessa, 
kuten ponsista näkyy, kaikki ovat yhtä mieltä. Huo
mautti “ itäläisiUe” , että keskimaan Ja lännen työläisillä 
on vanhempi unlonlstinen liike kuin Idässä. Sanoi län
nellä sellaisenaan I. W. W .:tä ei kannatetun, vaan koetetun 
karsia liikanaisuuksia pois sanotusta liitosta. — Sanoi eri
mielisyyksiä jatkuvan sanoista, ilman että paljoakaan oltai
siin erimieltä. — Osottl kokoukselle, että kukin kokee ho
sua puoleen ja  toiseen, ymmärtämättä, että itse asiassa, 
jos tyynesti ja  järkevästi määrittelee unlonistisen liikkeen 
suhteen sos. liikkeeseen, kaikki ovat aivan samaa mieltä.



— Moitti siitä Työmiestä, että se olisi asettunut puollus- 
tamasn jonkun union erityisiä virkailija ehdokkaita. — 
Ei hyväksynyt sitäkään, että Syrjälän esityksen mukaan 
yksinkertaisesti hyväksyttäisiin Indianapoliksen konventsi- 
oonin päätös. Sanoi, että kullakin pienemmällä järjestöllä 
on yhteisestä ohjelmasta oikeus aidata itselleen joku tar
kemmin määritelty Ja rajotettu ala. Sanoi, jos ala aida
taan, vältetään kukkotappelut tulevaisuudessa, että Indla- 
napolin konventsloonin päätöstä unioniamista el Jokainen 
ainakaan järjestössämme voi mielinmäärin tulkita.

J u n t u n e n :  Annetaan kaksi puheenvuoroa jokaisel
le tässä kysymyksessä.

Päätös: vasta sitten toisen kerran kun kukin on ker
ran puhunut

C o r h y : Väitti puhujien olevan vanhoillisten unlo- 
nistien kannalla ja vanhat uniot vastustavat industrlallsta 
järjestäytymistä. Puolusti I. W. W :tä koska se kokoo 
siipiensä suojaan kaikki työtätekevät ja  työttömät. (Puhe- 
vuoro keskeytyi).

Otettiin pälvällisloma.

ILTAPÄIVÄ.

Puhetta johti Koin.
Sihteeri ilmoitti, että järjestävä valiokunta on myön

tänyt Ojalalle oikeuden poistua kokouksesta.
Sihteeri luki valiokuntien päätösehdotukset koskien 

nuorisoliikettä, suhtautumistamme englanninkielisten toi
mintaan, haalirakennuksla, lasten opetusta. Kaikki hyväk
syttiin se minoisinaan.

C o r b y :  (jatkaa) Kantani tai. järj. on se, ettei mei
dän ole vastustettava vanhojakaan unloita, vaan on niitä 
kehitettävä industrialistisiksi. Minulla on aina varma kan
ta. (Huutoja: Mikä Korven kanta on?)

V i i n i k a i n e n :  Industrialismi on ehdottomasti par
hain järjestysmuoto. Piti edullisena Järjestäytyä, mitenkä 
paikalliset olosuhteet määräävät.

J u n t u n e n :  Täällä el näytä olevan erimielisyyttä
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industrialistisen unionismin tarpeellisuudesta. Päinvastoin 
oli 3—4 vuotta sitten. SiUoin vielä väitettiin, ettei Ameri
lta ole kypsynyt sitä vastaan ottamaan. Mooses Hahl m. 
m. väitti Hancokissa Wage filaven toimittajaa Sirtonla 
vastaan ja  sanoi lukeneensa 6 kertaa Marxin Kapltolin eikä 
ole nähnyt siinä mitään industrialismista. 1902 hyväksyi 
L. K. L. sosialistipuolueen, joka parina seuraavana vuonna 
toistettiin. Mutta jo 1905 (puheenjohtaja huomauttaa asiaan 
palaamisesta), alettiin tinkiä siitä, mitä ennen oli päätetty 
sen tähden, että muutamat henkilöt, kuten Mahoney y. m. 
olivat demokrateja. Kertoi I. W. W. perustamisesta ja  sen 
suhteista L. K. Liiton kanssa, selostaen, mitenkä L. K. Lii
ton johtajat Juoniensa avulla erottivat L. K. Liiton I. W. 
W:stä. Moitti Välimäkeä siitä, että hän puolustaa näitä L. 
K. Liiton vanhoillisia johtajia. Nämä äärimmäiset vanhol- 
liset toimenpiteet synnyttivät äärimmäisyyttä I. W. W:ssä 
siten, että se tuomitsee poliitisen toiminnan ja  vanhat uni- 
ot kokonaan hajotettaviksi. Viime kesänä ammattluniolden 
kansainvälisestä kongressista tuleva I. W. W. edustaja sa
noi, että rae olemme tehneet väärin tuomitessarame poliit
tista toimintaa. Ja  niin on siellä mielipiteet kypsymässä 
selviöönsä. Siksi Butten osasto kehoittikin kaikkialla mis
sä el ole ennestään unlota, perustamaan I. W. W:n osastoja. 
I. W .W. säännöt ovat lähempänä sosialismia kuin vanhain 
unioiden. Esim Duluth on sellainen paikka, jossa on tilai
suus perustaa I. W. W:n osastoja. J a  silloin kuin pohja- 
joukkoja aletaan Järjestämään, niin me sosialistit sanomme, 
että  se on hyvä juttu. Puolue jo monta kertaa on yrittä
nyt määritellä kantaansa unioitten suhteen, mutta ei ole 
uskaltanut sanoa sitä suoraan. (Huutoja Itälälsiltä: Mene 
pyytämään Trautmanilta jobia).

H e 1 s k e : Kuulun vanhoilliseen unioon, mutta vallan
kumouksellisessa tarkoituksessa. Pidän sen parempana kuin 
suorastaan poikoteerata, kuten Butten edustaja Jun
tunen tahtoo. Kuvasi I. W. W. ja ammatti liitto
jen välisiä kohtauksia San Diegossa ja  kysyi, missä olivat 
buttelaiset silloin, kun eivät rientäneet avuksi, vaan Juuri 
polden vanhojen unioiden tehtäväksi jäi puhevapaustals-
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tclun tukeminen. Callfornian valtio on parhaiden järjes
tynyt Ja niiden vanhojen unioiden voima se siellä kontrol- 
leeraa ja  sitä täytyy porvarien pelätä. On puhuttu että 
A. F. L. ei järjestä metsätyölälslä. Se on vale. Califor- 
nlassa se järjestää. Me hyväksymme valtiollisen toimin
nan ja  annamme kättä sille unlolle, joka on meitä valtlolli- 
sestl lähempänä. J a  Californlassa ovat vanhat uniot meitä 
lähempänä. Californlassa me edistämme sosiallstipuolueen 
ja  taloudelliset järjestöt ja  niitten avulla me voitamme. 
Eivät meidän lehtemme ja  puhujamme saa haukkua van
hoja unioita. (puheenjohtaja: asiaan) Kaikki tämä on asi
aa. (ääniä: jatka vaan). Sitähän minäkin Meillä oli 
lakko leipureilla Friscossa. Mitä tekivät uniot. Tukivat 
kaikki leipureja. Se on Industrialismia. Ja  mikä helvetti 
voisi olla industrialismia, jollei tämä, e ttä  uniot tukevat 
toisiaan. Meidän on siis kannatettava niitä.

H a u t a n i e m i :  Laukin esittämässä ponnessa on mi
nun mielipiteeni hyvin tulkittuna.

W. M ä k i :  Yhtyi edelliseen. Meidän joukossamme 
puhutaan niin paljon olemattomasta I. W. W. Liitosta. 
Vanhoissa unioissa on voima takana. Indianapolisin pää
tös on paikallaan. Meidän osastomme myös sitä kannattaa. 
Kai saivartelemien halusta täällä on sitä tahdottu 
muuttaa. Kuulun karpenterien unioon, joka on vanhoilli
nen, ja  olen huomannut sen muuttuvan sosialistiseksi. Epäi
li Juntusen todistusten pätevyyttä.

M e r i k a t o :  On todellakin metka kanta I. W. W:Uä. 
Käyttää, että he ovat repimässä suuria unioita. Yhdyn 
Laukin ja  Syrjälän ponsiin. A. F. Lahor liiton organlsee- 
raajat, mikäli tunnen heitä, ovat järjestään industrlallstl- 
sen unionismin kannalla. Näyttää että I. W. W: Iäiset 
tosiaankin tahtovat hajoittaa ja  sellaiselleko meidän pitäisi 
antaa tunnustuksemme.

H e d m a n :  Meidän järjestönä täytyy hyväksyä In
dianapolisin konventslonln päätökset. Halusi nähdä I. W. 
W. liiton säännöt, jotka nähtyään sanoi Juntusen valttien 
menneen sekaisin. Eihän niissä hyväksytä valtiollista 
toimintaa. Nuorteva paheksui puolueettomuutta, mutta
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lopulta hän oli sitä mieltä, että on oltava puolueettomana, 
on asetuttava Indianapolln päätösten kannalle. I. W. W.:n 
miehet on aina sotkemassa valtiollista toimintaa. Lwrencen 
lakko voitettiin sosialistien avulla Ja A. F. L. antoi avus
tusta.

L a u k k i :  Luki laatimansa ponnen Nuortevan ja
Helskeen ajatuksista.

L i n d s t r ö m :  Butten jutuille on Juntunen tyypilli
nen edustaja niin täydellisesti, että soveltuu Emma Gold- 
manin kanssa yhteen. (Huuto: naimisiin). I. W. W. liitto 
saastuttaa koko seudun haisevilla, mädänneillä säännöil
lään. Hyväksyi Indianapolisin päätöksen seikkaperäisillä 
selityksellä. Piti selityksen välttämättömänä. Meillä täy
tyy olla piirikomiteain puolesta vanna selvittely, ettei sa
tu sellaisia selkkauksia kuin ennen. Juntusen voisi repiä 
pieniksi palatsiksi mielipiteensä vuoksi (ääniä: on niitä 
toisiakin) mutta ne paskahousut eivät uskalla niitä tuoda 
esille, en mä paremmin sano.

M a 1 o: Lindströmin puheessa on Jonkun verran pe
rää. Jos minä suosin vanhoillista uniota, niin sanotaan, 
että minä naukun Idästä leipää Ja Bomannln sanotaan pu
huvan sen tähden, että hän saa 4 dollaria päivältä. Mutta 
Hlbbingin kokouksen päätöksistä on minulla jonkun verran 
katkeria kokemuksia. Kertoi, että Martin Hendrickson 
heidän Wyomingia Järjestäessään tuli ja haukkui heidät 
sUU, etU  he järjestivät työläisiä United Mine Workersiin. 
Kertoi I. W. W:n toiminnasta länneUä ja  moitti sitä seka- 
melskaiseksl ja  hajanaiseksi. Toivoi, että kokous päättäisi 
jotakin, ettei jouduttaisi ristiriitaisuuksiin.

V i t i k a i n e n :  Yhtyi Laukin ponteen. I. W. W. lii
tosta, hyväksyi sen, mikä siinä on hyvää. SeUtcttäköön 
myös vanhoillisten unioiden suuruutta Ja yleensä telikään)- 
me siU, mikä köyhälistön JärjcsUytymiselle on tarpeellista 
ja jätämme lehdille oikeuden tulkita.

A n n a l a :  Kun ButtesU ehdotettiin ponnet tälle ko
koukselle, arvelin että siellä en jäsenistö alaikäistä, taik
ka ottei sinne tule postia ensinkään. SiUä sosialisteina olisi 
heidän pitänyt tuntea näitten ponsien mahdottomuuden.
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Moitti keskipilriläisiä ..tuplajuulaisuudesU”  Ja etteivät ne 
ole ensinkään tutustuneet vanhojen unioiden Järjestämi
seen. Idässä, jota te sanotte vanhoilliseksi, on vanhoissa 
Untoissa pyrkimys industrialistiseen unionismiin. Kantam
me on ettemme hyväksy mitään erikoista uniota yksistään. 
Eelvo täällä Jo todisti, että on parempia toiveita muualta 
kuin I. W. W:n taholta. Vitikainen tahtoi jättää avonai
seksi tämän sanomalehtien toimittajien tulkittavaksi. Minä 
tahdon kuitenkin, että täällä pannaan siihen tulppa.

S a a r i n e n :  Yhtyi Matoon ja Luukkiin.
B r o m a n :  Täällä ollaan erinomaisessa kelkassa. 

Juntusen suhteen voitaisi tehdä niin, että ollessa ankaroita 
voitaisi erottaa pois puolueesta. Syndikalistit ovat hypän
neet Sociallst Labor Partyu syliin. Syndikalistit ovat kie
roa väkeä eivätkä perkele vie tunnusta omaa kantaansa Ja 
tuppautuvat sosialistien joukkoon. I. W. W. on tnlipalo- 
väkeä. Hutsi, hutsl ne sanovat. Ne ovat explooslväkeä, ne 
exploosaavat meitä innostumaan hihuli-innostukseen. Säde
kehillä on vaikea ymmärtää työväestöä. Ei tarvitse selit
tää niitä kysymyksiä, minkä rattaan tulisi särkeä. I. W. 
W. kanssa ei voi ryhtyä mitenkään yhteen S. järjestö. 26 
kertaa Joka puheessaan sanovat I. W. W.liittolalset ja  So- 
clalist-I<aborpartylaiset, että sosialismi on no good.

Myrskyisiin I. W. W:leisiin ei pysty mikään. Yhtyi 
Syrjälän ponsiin.

A. M ä k i :  Annala sanoi jo minun ajatukseni. Tääl
lä on jo selitetty, mitä I. W. W-laiset ajavat ja  he teke
vät sen sen tähden, etteivät he tiedä paremmin .Mainitsi 
esim. Grays Harborista, jossa I. W. W. on johtanut tais
telua. Mato puhui ettoi täällä voida antaa sotatakkia 
päälle, mntta minä kuitenkin olen tullut tänne, sitä varten. 
Yhdyn Laukin ja  Nuortevan ponsiin.

Puheenvuorot raj otettiin.
F a s t :  On rajoitettava varmasti suunta, ettei se jää 

avonaiseksi. On välttämätöntä määrätä täällä suunta. Pu
hu] ain suhteenkin on ristiriita, sillä ne eivät nyt tiedä, 
mitä esittävät, kun heidän mielipidettään kysytään. I. W. 
W. liitto on sellaista hutiloimista. A. F. L. liittoa on



moitittu. Minä pidän sitä edullisempana meille. Paljon 
parempi se on kuin I. W. W. Syrjälän ponsi on lilaksi 
avonainen. Se täytyy tarkistaa.

H l i b a c k a :  On puhuttu, että  pitäisi saada arvos
tella vanhojen unioiden toimintaa. Se kernaasti myönnet
täköön. Mutta yksistään arvostelu ei niitä paranna, Joskin 
se voi innostuttaa jossain määrin joitakin union jäseniä. 
Vanhat säännöt heitetään syrjään vasta silloin, kun ne 
tulevat joukkoliikkeen esteeksi. Mainitsi esim., että 
Wyomlngissa vanhat uniot ovat ottaneet jo aasialaisiakin 
liittoihinsa. Union paikallinen hallinto johtaisi harhaan, 
niitä on laajennettava. Kun kerran puhutaan suurista työ
väen unioista, niin pitäisi olla johdonmukainen Ja ymmär
tää, mitä tietä siihen päästään. On tahdottu, että sos. 
puolue hyväksyisi yhden union( mutta se olisi Marxin op
pia vastaan ja  meidän periaatettamme vastaan.

(Kahviloina.)

Keskustelua jatkuu ja  puhetta johtaa A. J. Partanen.
H l i b a c k a :  (jatkaa) Olisihan sanottava niistä uu

sista menettelytavoista, mutta Jääköön.
T a i p a l e :  Olen sitä mieltä, että Hancockln edus

tajakokous on tehnyt erehdyttävän päätöksen tuomitessaan 
I. W. W:n ja  minä tahdon, ettei siihen nähden asetuta 
poikkeusasemaan. Sama oli länsipiirin kokouksen mieli
pide. Meidän täytyy kuitenkin monessa suhteessa yhtyä 
heihin ja  avustaa heitä.

H e l lm a n :  .yhtyi Indianapolin konventlonln pää
tökseen.

F a l l s t r ö m :  Olen industriallsti, mutta en ikinä ai- 
jo luopua sosialistipuolueesta. Emme saa asettaa kapulaa 
neljäksi vuodeksi sanomalehtien suuhun. Yhdyn Lankin ja 
Sirolan ponsiin.

S a n d b e r g :  Hyväksyn täydellisesti lndustrlallsti-
sen järjestymisen. Nykyisistä taloudellisista järjestöistä 
pidän I. W. W. liiton käytännöllisempänä, koska se hy
väksyy ammattitaidottomankin joukkoonsa, jota vanhoilll-
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set nnlot eivät tee. Sitäpaitsi on se kehittyvä Uitto, jonka 
jäsenet voivat yhtä hyvin kuin toistenkin littojen, muo
dostaa säännöt sosialististen periaatteiden mukaan. Yhdyn 
Laukln ponteen Sirolan selityksenä. Länslpiirln edustaja
kokous vaatii Hancockin edustajakokouksen päätöksen pe
ruuttamista, mikäli päätös koskee I. W. W:tä, ja  kun Syr- 
jäläkin sitä nyt tahtoo, ei minuuskaan ole mitään sitä 
vastaan, koska se on jo ennen oUut vaatimukseni.

R i s s a n e n :  Kun minulta on kysytty, mihin talou
delliseen järjestöön olisi paras yhtyä, olen empimättä vas
tannut, että on yhdyttävä A. F. of Laboriin. Ja  miksikä 
olen vastannut niin. Siksi että se on suuri unio. Sillä on 
jäsenmäärä ja  siUä on varoja tukea työläisten taistelua. 
Miksi en ole kehoittanut ryhtymään I. W. W:hen. Siksi 
että sillä el ole jäsenistöä eikä rahoja, joten se ei kykene 
tukemaan työväestön taloudellisia taisteluja. Eikäpä se 
voi samasta syystä käyttää edes boikotausta, Jota A. F. 
L. niin monessa tapauksessa menestykseUisesti käyttää ja 
joka mielestäni on askel industriallstiscon järjestysmuo
toon. Luulen että I. W. W:llä el ole kehittymisen mah
dollisuuttakaan Se voi kylläkin saada Innostusta (Ja rä
hinää) syntymään, mutta kun se ei kykene takaamaan ta 
loudellisia etuisuuksia, tippuvat jäsenet pois. Jos me otam
me tarkastaaksemme I. W. W:ta, niin helposti näemme, et
tä  se ei ole industrlalistinen taistelutavoissaan, vaan sen 
täydellinen irvikuva. Industrialistisen järjestäytymisen 
ja  taistelemisen tarpeen on synnyttänyt tuotantovälineiden 
keskittyminen. Jokainen lakko onnistuakseen vaatii u- 
eeimmissa tapauksissa koko teollisuusalan käsittämisen. 
Mutta minkälaisia — ja  jäsenmäärän pienuuden, oike
astaan olemattomuuden vuoksi — täytyvät olla I. W. W:n 
lakot Paikallisia, muutaman kymmenen tai sadan, jois
sain tapauksissa jonkun tuhannen, käsittäviä lakkoja. Pie
nempiä siis kuin A. F. L:n lakot ja  siis vähemmän indust- 
rialistisia. Mc säännöllisesti hävitään. Oman tehottomuu
tensa taloudellisena järjestönä käsittää itse I. W. W:kin. 
Siitä johtuvat sen puhevapaustaistelut, jotka ovat poliitti-
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ala, vaikkakin liitto periaatteissaan antaa politiikalle palt
tua. Joissain tapauksessa on I. W. W:llä oUut kerättävä 
merkitys, mutta kalkkein vähemmän kannatan minä sen 
viennistä niille aloille, Joissa on jo olemassa entisiä järjes
töjä. Sk olisi suurten unioiden rikkomista, industrialis
mille vastaista. Siellä taas, missä I. W. W:n ehkä tulee 
syntymään, minä kehottaa työväestöä toimimaan kaikella 
tarmolla I. W. W:n ja  A. F. L:n yhtymiseksi. On puhuttu 
A. F. L:n huonoista säännöistä. Kuka ne laatii? Jäsenis
tö. Siis jäsenistö voi ne muuttaa kk in. Se muuttaa, kun 
taloudelliset olot, pääoman ylivoima, osottaa hajallisen jär
jestäytymisen tuhoisuuden. Niiden, jotka tämän näkevät, 
velvollisuus ennen kaikkea on mennä Juuri näihin vanhoi
hin toimiviksi jäseniksi ja  muuttaa säännöt. £1 repiä 
vaan rakentaa, koota kalkki työläiset yhdeksi kokonai
suudeksi taloudellisella alalla. Se on pääoman trustiutu- 
misen vaatimaa industrialismia. Sinne pyrittäköön ja  si
ten tämä uudella tavalla toimiva yhtenäinen taloudelli
nen järjestö ja  polltiilinen järjestö tekemään yhteiskun
nallisen vallankumouksen, joka on sangen likellä, likempä- 
nä kuin luulettekaan.

R y y n ä n e n :  Yhtyi Intlanapolisin päätökseen.
Vastusti jyrkkää määritelmää, ettei saa kuulua muihin 
Untoihin kuin A. F. L.:n. On lilaksi sulkeva, sillä eivät 
ne kaikkia hyväksy Jäsenikseen. On otettava huomioon 
paikalliset olosuhteet.

M a t t i l a :  Minusta tässä on Jonkun verran poikettu 
pois asian periaatteellisesta puolesta. Turhaan on ha
kemalla haettu mitä voitaisiin lisätä Indianapolisin kon- 
ventionln ponsiin. £1 kuitenkaan ole löydetty mitään
uutta. Ehdotan asian valiokuntaan lähetettäväksi.

V e h t e r i :  Kehoittl hylkäämään, että I. W. W on 
yksin puhvattava. Sen vaikutus työväestöön on turmiol
linen, Joten on vahingollista sitä suuntaa edustaa. On yh
distettävä valtiollinen toiminta taloudelliseen toimintaan. 
Amerlfian työväestö on ollut kaikenlaisten rimpuilljolden
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kilhoitettavana ja  suomalaisia työläisiä on myös yhtynyt 
samaan rlmpuilijain joukkoon.

Ponsiin on saatava tarkat rajat, mitä puhujat puhuvat. 
Erityinen puskeminen on tarpeeton.

K o lu :  Tässä kokouksessa näyttää olevan erityinen
I. W. W:n kauhu. Kaikki ne joita on epäilty „tuplajuu- 
laisiksl”  ovat ottaneet osaa ponsien laatimiseen, Ja te 
olette yhtyneet niihin. Kaikki se agitationi, jota on har- 
jotettu Ohiosta itään, on nyt näyttänyt karvansa Jos tässä 
nyt vain päästäisiin siitä kauhusta, niin oltaisiin koko lailla 
lähellä. Boman koetti iskeä minua, mutta el se sattunut. 
On tuhlattu paljon aikaa tämän kysymyksen kanssa, mutta 
se on kyllä hyvä, sillä ehkäpä sillä jonkin verran selve
nee. Yhdyn kansainvälisen konventsionin, Laukin, Sirolan 
ja  osaksi Bomannin ponsiin ja  kaikkiin, (naurua).

B o m a n :  Kokouksen I. W. W:läinen väki on peliha
luista. He eivät tahdo tuoda kantaansa julki. Juntunen 
yksin on uskaltanut sen tuoda julki ja  se on pahempi, 
että el ole rehellisyyttä toisilla I. W. W:Iäisillä. Yhdyn 
Rissasen Ja Kelvon kantaan, mikäli ne koskivat A. F. L:n 
sisältämiä voimia ja  siellä tapahtuvaa muutosta. On sanot
tu, että I. W. W. ei ole pikkuporvarillinen. Mitä ovat 
lännen I. W. W: Iäiset. Mitä ovat idän I. W. W. liittoon 
järjestävät ainekset. Yksityisessä keskustelussa sanoi Siro
la heidän olevan yksilöllisiä katsantokannaltaan. Eikö se 
toisin sanoen ole samaa kuin pikkuporvarillisella kannalla 
olemista. Sillä mitä muuta yksilölliset katsomukset ovat. 
I. W. W. on pikkunen, jolla el ole mitään tulevaisuutta. 
Se ei voi muodostaa mitään suurta ja  kokonaista liikettä. 
Siksi on meidän tarpeetonta sitä julistaa pannaan. Meidän 
tulee vain tehdä selkoa sen verran, että puhujilta el mene 
sormi suuhun järjestäessään joukkoja. I. W. W. katoo tule
vaisuudessa itsestään. Täällä on yhdytty kaikkiin ponsiin, 
kuten Kolu. Mutta niillä on suuri ero. Ne ovat siksi selvi
tettävät, ettei syntyisi saivartellua kokouksen jälkeen. Tu
len ponslvaliokunnassa ehdottamaan ponnen, että I. W. W. 
ja  A. F. L. liitoissa olevat joukot täytyy yhdistää Jk siten
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muodostaa uusi Uitto, joka pystyy voittamaan kapitalistit. 
Kolu ei viime puheenvuorossaan ollut samalla kannalla kuin 
ennen (kani: niin Bomaninkin). .Ottaen huomioon nämä 
seikat toivon, että tääUä tehdyt päätökset ja  keskustelut 
voivat vaikuttaa niidenkin mieliin, jotka ruikuttavat ko
kousajan pituutta. Toivon, että kun äänostys tulee, Juntu
nen ainakin pysyy kannallaan.

J u n t u n e n :  Täällä Broman meni jo niinkin pitkälle 
että ehdotti minun eroteta vaksi puolueesta sen tähden, 
että minä olen I. W. W:n kannattaja. Muta minua ei 
voida eroittaa puoluueesta, koska minä en ole tehnyt mi
tään rikosta puoluetta vastaan. Puhuja mainitsi esim. van
hojen uniolden toiminnasta todistaakseen, että vanhat uniot 
ovat sulkeneet ovensa. Indlapolisln konventsloni on nyt 
päättänyt, että niitten on avattava ovensa Ja minä vaadin 
myös sitä. (Todistaakseen sen väitteen, ettei I. W. W:ssä 
ole Jäseniä ojensi puhuja I  .W. W. liiton päämajasta 
tulleen kirjeen, jonka sihteeri Rissanen luki kokoukselle. 
Kirjeestä asiaa koskeva kohta kuului:

Vastaukseksi mainitsen, että  I. W. W:n jäsenmäärä 
Yhdysvalloissa on noin 70,000, joista noin 40,000 on lakossa 
tässä osassa maata.)

Syytti Välimäkeä myöskin siitä, että hän kalkin ta
voin on tahtonut painaa alas I. W. W. liittoa ja sen Joh
tamia taistelulta. Helske täällä puhui kauniisti industri- 
alistisesta unlonismista, mutta Califomian valtiokonvent- 
sionlssa äänesti vastaan industrialistisen unlonismin hy
väksymistä samoin hänen toinen suomalainen toverinsa. 
Puhutaan industrialismista, mutta kun tulee tosi, niin vas
tustetaan sitä.

S u o m in e n :  Olemme samassa kuin aamullakin. Pon
net ovat pysyneet samalla kannalla. El ole tuotu yhtään 
lisää. Täydellä syyllä uskon, että näistä valiokunta voi 
tehdä meille ponsiehdotuksen.

B a n k  k i: Pyysi oikaista sitä väärennystä, jonka 
Boman yriti tehdä hänen pontensa loppuosaan. Myönnet
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tiili. Laukki luki uudelleen pontensa ja  selitti sitä läheni-

S y r j ä l ä :  Ehdotti, että siltä, joka kohdistuu sapo- 
teesiln tehtäisi sääntöasU.

Asia siiiTettiin valiokuntaan.
V ä l i m ä k i :  Kysyi onko Butten rettelöt siirretty 

valiokuntaan. Tahtoi vastata solvauksiin, jos annetaan 
hänelle tilaisuus ja  se hänelle myönnettiin. Jos el oltaisi 
annettu kokouksen Jäsenten käyttää solvaavaa kieltä, el 
hän olisi pyytänyt puheenvuoroa. Kun kaksi osastoa rii
telee keskenään, toivoisi järjestön kokouksen lausuvan 
mielipiteensä. Juntusen syytös johtuu siltä että  hän on 
Butten asioista eri mieltä. SieUä on kaksi joukkoa I. W. 
W. Ja joukko joka kannattaa sosialismia. Kolme vuotta 
sitten asetuin kannattamaan el syndikalististen joukkoa. En 
tiedä, onko se rikas tai ei. Kävin Buttessa Ja puhuin siel
lä. Seuraus oli, että osa suomalaisia jä tti kannattamisensa 
I. W. W. liitolta. Joukko sosialisteja ja  I. W. W. Iäisiä 
joutui työstä pois. Unio el ruvennut heitä puoltamaan. 
Ja  nyt minä Jouduin heidän vihoihinsa, kun minä aikc-lnani 
vastustin I. W. W. liittoa. Kätyrisyytös on muualla maa
ilmassa raskas syytös, mutta kun se tulee Buttesta on se 
tavallinen syytös. Siellä ilmennyt mielipide on tavallinen 
ilmiö. Kun asiat on tällä kannalla, olisi lähetettävä kaksi 
miestä Butteen 6 viikoksi kouluuttamaan heitä sosialisteik
si.

J u n t u n e n :  Ilmoitti vastalauseensa pöytäkirjaan
Välimäen lausunnon Johdosta.

Eissanen luki sanomalehtlvaliokunnan ponnen puolue- 
lehtlen kontrolleeraamlsesta. Välimäki pyysi ponnen uu
delleen lukemista. Ponsi hyväksyttiin.

Puheenjohtaja ilmoitti että kokoukseen on saapunut 
eng. tov. Tom Lewis, joka haluaa lausua tervehdyksensä 
kokoukselle, Jonka toveri Nuorteva suomensi.

Toveri Lewis: En voi paljoakaan ymmärtää teitä, 
mutta mikäli saan käsitystä, olette puhuneet taktiikasta. 
Minulla, on kokemusta siitä, sillä olen työskennellyt uni-
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oissa Ja ms. puoloeessa. Sos. puolueeseen kuuluu pappeja 
ja  loljareita ja  työmiehiä Ja koska työmiehet tahtovat tois
ta  kuin loijarlt ja  papit, syntyy kiistaa taktiikasta. Sa
noi Am. työväestön olevan valkean järjestää, koska täällä 
on niin äärettömän monta puoluevivahdusta ja  koska sos. 
puolueessakin on monia* erinäisiä etuja tavottelevla ryh
miä. Ainoana parannuksena työväestön aseman kohotta
miseen sanoi olevan työväen järjestämisen vahvoihin val
lankumouksellisiin luokkajärjestöihin taloudellisesti ja po
liittisesti. Lausui mielihyvänsä suom. työväestön nopeasta 
edistyksestä.

SUOMIKYSYMYS

Blssanen luki Bostonin Suomikomitean alustuksen.
Laukkl selosti näitten kom. toimintaa venäläisten kes

kuudessa ja  kehoitti k ok. ja  piioluelehtiä asettumaan vas
tustavalle kannalle. Asia lähetettiin valiokuntaan.

Istunto lopetettiin klo. 5.

MAANANTAIN AAMUPÄIVÄN ISTUNTO.

Puhetta johti Partanen.
Nimihuuto. Poissa Boman, A. Koski ja  M Mattila.
Tuli esille: Äitiysvakuutus ja  naisten ja  lasten suoje

lus. H. Sandbergin ehdotuksesta lykättiin asia valiokun
taan ilman keskustelua

Luettiin ponsi verotuskysymyksestä, Joka hyväksyttiin 
yksimielisesti.

Myöskin luettiin sääntömääräyksiä, jotka a«. valiokun
ta  kokoukselle esitti. Kalkki hyväksyttiin, (katso sääntö
ehdotuksia). Sääntömuutosehdotus, koskeva sihteerin va
lintaan aiheutti keskustelun.

J. W. B ä r l u n d :  Piti pontta epäkäytännöllisenä. 
Sanoi, että sillä on tahdottu lyödä häntä. Sanoi olleensa 
puoluemies, ja että sitä seikkaa pidetään tästä eteenkin päin 
silmällä.

M a r t t i l a :  Kielenkääntäjäsihteerin tulee olla eng
lanninkielen taitoinen. Hyljätään valiokunnan pykälä.
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R i s s a n e n : Luki uudelleen agitatlonikunnan ehdo
tuksen säännöksi kielenkääntäjäsihteeristä

M a 1 o : Tuo pykälä on aivan paikallaan, sihteerin 
täytyy olla sosialistin.

Puheenvuorot rajotettiin ja  aika rajotettiin yhteen 
mlnuutiin.

R a n t a n e n :  Piti pykälää hyvänä.
K. M ä k i :  Piti entisen päätöksen hyvänä.
S a n d b e r g :  P iti pykälää diplomaattisena ei hyväk

synyt.
S a a r i n e n :  Piti sääntöehdotusta bimphamppuna

ja  tarpettomana entistä sääntöä muuttaa ollenkaan.
R i s s a n e n :  Ihmetteli tämän kokouksen kauhua.

Miksi emme voi laittaa sihteerin tointa sellaiseksi kuin se 
on muissakin maissa. Sihteerin on oltava puolueenmies sii
nä merkityksessä, että hän tuntee sosialismia.

L i n d s t r ö m :  Meidän sihteerimme ovat olleet puo- 
luemiehiä kylläkin siten, että ovat kuuluneet puolueeseen, 
sanoi numeromiehiä kylläkin saatavan ja  arvosteli, että jär
jestön sihteerinä tulee olla sosialistin.

M e r i  k a  to :  Piti pykälää tarpeettomana, el hyväk
synyt sitä.

V i i t a :  Pidän valiokunnan ponnen hyvänä.
W e s 1 e y : P iti pykälän tarkotuksena olevan, että 

sen avulla tahdotaan saada paikka jollekin tolsolle. Ei 
hyväksynyt pykälää.

H e l s k e :  Olen sitä mieltä että  tuo uusi pykälä on 
aivan tarpeeton.

T a i p o l e : .  Pannaan tuo pykälä valiokuntaan takai
sin, en hyväksy sitä.

V i i n i k a i n e n :  En hyväksy pykälää, se haisee Bis. 
maikllle.

F a l l s t r ö m :  Puoluesihteerinä täytyy olla yksi mies, 
ja  hänen täytyy osata englannin kieltä. El hyväksynyt py
kälää.

R e i v o : En hyväksy tuota pykälää tuollaisena. Sii
nä on takaportti ja  sen kautta voitaisiin sihteerille hankkia 
dikta attorivalta.



H i 1 b a c k a: Ehdotti lähetettäväksi valiokuntaan.
F  a s t: Yhdyn Relvoon.
V i r t a n e n :  Lähetetään valiokuntaan, en hyväksy 

ehdotusta.
B o m a n :  Oli sitä mieltä, että ponsi on 9elvä, sillä 

sihteeristöllä on siksi paljon työtä, että siellä tarvitaan 
kaksi miestä.

L a u k k 1: Painosti sitä, että sihteerin täytyy olla 
muutakin kuin numeromies, kuten Vatia, Louko ja  Sarlund 
ovat olleet. Sanoi sen takia suomalaisen järjestön jääneen 
tuntemattomaksi yleispuolueelle.

Ä ä n e s t y s :  Valiokunnan ehdotus sellaisenaan hyv. 
16 ääntä. Palauttaminen uudeUeen valiokuntaan 24 ääntä. 
Palautettiin valiokuntaan.

MENETTELYTAPA VALIOKUNNAN PONNET. 
M a a t a l o u s k y s y m y s :  Laukki luki laaditun ponnen 
maatalouskysymyksestä (huomautti Rissaselle että  tarkas
taa  Indianap. konventsionlssa tehtyä pykälää ja  suomen
noksen).

H u t t u n e n :  Ehdotti että pykälästä muutetaan sa
na ..pakkoluovutus'* — Katsottiin ei antavan aihetta Ja 
ponsi hyväksyttiin.
P u o l u e l e h d e t  j a f a r m a r l k y s y m y s :  Laukki luki 
valiokunnan laatiman ponnen, hyväksyttiin yksimielisesti.

O r j a k o n t r a h d i t :  Luettiin valiokunnan ponsi ja 
hyväksyttiin.

S u o m ia s i  a: Luettiin valiokunnan ponsi ja  hyväk
syttiin ilman keskustelua.

K i e l t o l a k i k y s y m y s :  Luettiin valiokunnan pon
si, ehdottaen hyväksyttäväksi Hancockin kokouksen päätös 
yhtä sanaa muuttamalla. Hyväksyttiin ehdotus, ponsi yk
simielisesti.

N a i s t e n  j ä r  j e s t ä y  ty  m i.s.e.s.tä: Hyväksyttiin 
valiok. ehdotuksesta Hancockin kokouksessa tehty pykälä, 
joka uudelleen yksimielisesti hyväksyttiin.

H a u t a u s a p u r e n k a a t :  Valiokunnan ehdotukses
ta  koko kysymys sivuutettiin.
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B ro m a n : Tahtoi tietää, josko vallok. ponsien alla 
pöytäkirjassa mainitaan kaikkien valiok. jäsenten nimet. 
Sihteeri velvoitettiin kaikki nimet julkaisemaan.

KansaUiskom. pöytäkirjan pääkohtain suomentaminen. 
Tehtävä annettiin toimeenpanevalle komitealle.

S i r o l a :  Huomautti, että kansalllsp. ohjelman ja 
pöytäk. suomentamisessa käytettäisiin enemmän huolta kuin 
ennen. Hyväksyttiin.

P a l o v a k u u t u s k y s y m y s .

S a r 1 u n d : Selosti miten jotkut osastot ovat v e lo t
taneet toimeenpanevan komitean ja  sihteerin ottamaan sel
vää paloyhtiön perustamismahdollisuuksista. Piti yritystä 
mahdottomana. Kysymys esitettiin hylättäväksi. Päätet
tiin kysymys jättää pöydäilc seuraavaan edustajakokouk
seen.

K o m i t e a  v a l v o m a a n  e t t ä  p u o l u e l e h d e t  
t e k e v ä t  s o p i m u k s e n  k o o u k s e n  p ä ä t ö k s e n  
m u k a a n  — siirrettiin järjestön toimeenpanevalle komi
tealle.

S ä m  L a h d e n  ja  I. P u u s t i n  jutut ehdotettiin toi
meenpanevalle komitealle.

B e iv o : Vastusti lähettämistä toimeenpanevalle ko
mitealle.

S i r o l a :  Puolusti sinne lykättäväksi sääntöjen no
jalla, joiden mukaan yksityiset, persoonia koskevat jutut 
eivät kuulu edustajakokoukselle. Lykättiin toimeenpane
valle komitealle.

S e n r a a v a n  e d u s t .  k o k o u k s e n  p a l k a n  n l .  
n i i t t ä m i n e n ,  valmistelu y m. jätettiin ilman keskuste
lua toimeenpanevalle komitealle huomautuksilla, että koet
taa  valita sellaisen ajan, jolloin on alennus rautateillä.

S i h t e e r i :  Luki kirjelmän Toverista Toverittaren 
hyväksymiseksi puoluelehdeksl. Hyväksyttiin yksimielisesti.
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N a i s t e n  n e u v o t t e l u k o k o u k s e n  p ö y t ä 
k i r j a .

Sihteeri luki naisten neuvottelukokouksessa tehdyn 
pöytäkirj anPöytäklrj an. Hyväksyttiin liitettäväksi edusta
jakokouksen pöytäkirjaan.

P o n s i  o s u u s t o i m i n t a l i i k k e e s t ä .

B o m a n : Luki valiokunnan laatiman ponnen. Hy
väksyttiin yksimielisesti.

Koska järjestyksesssä olevat asiat oli menty 
lävitse, paitsi seuraavan kokouksen määrääminen 
päätettiin Istunto selsauttaa siksi, kunnes valio
kunnat saavat työnsä valmiiksi.

Finanssi valiokunnan puolesta kysyttiin, saa
ko edustajille maksaa kyydit makuuvaunutaksan 
mukaan.

L a u k k i :  ehdotti että maksetaan ..turisti1' taksan 
mukaan.

N o k a r i :  Ehdotti että maksetaan $1.00 yöstä.
Päätettiin maksaa yksi dollari yöstä makuurahaa.
Istunto keskeytettiin k:lo 10.10

ILTAPÄIVÄN ISTUNTO.

Istunto alettiin k:lo 2:30 j. p. p.
Puhetta Johti V. Boman.
Järjestävän valiokunnan puolesta luki sihteeri mietin

nön 8anomalehtiemme edustajien matkakulujen suorittami
sesta. Siinä ilmenevät esitykset hyväksyttiin.

AOIT. VALIOKUNNAN PONSIA.

S i h t e e r i n  valinnasta hyväksyttiin yksimielisesti.
J ä s e n y y d e s t ä ,  e ttä  vain 3 kk. saa olla rästinä, 

Hyväksyttiin.
S. S. J ä r j e s t ö n  veromerkeistä tehty ponsi hyväk

syttiin.
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Brocketin osaston ehdotuksesta, että puolueen toimin- 
tahenkilöiltä vaatlttaislln ehdotonta raittiutta, ei tehty mi
tään pontta, koska asiasta on aikaisempia päätöksiä.

Ehdotus että toimeenpaneva komitea Järjestää sään
nöt päätösten mukaisiksi, hyväksyttiin

Imettiin ponsi edustajakokousten pidosta. Hyväksyt
tiin muutoksella, että alustukset täytyy olla toim. p. kom. 
hallussa vähintäin 50 päivää ennen kokousta, paitsi poik
keustapauksissa.

Yleisten asiain valiokunta edustajien pilettikoluista 
y. m. palkasta ehdotti ennen tehdyn päätöksen kuuluvaksi 
siten, että edustajille maksetaan kyydit, $1.00 turistdrahaa 
matkavuorokaudelta ja  $2.50 päivärahaa.

Keskustelu.
L i n d s t r ö m :  Ehdotan hyväksyttäväksi muutoksen
V e h t  e r 1: Ehdotti asiaa alistettavaksi yleisäänestyk- 

selle.
B o m a n :  Huomautti että palkka $2.50 on lilan pieni 

sellaisille, jotka saavat palkkaa tavallisesti $4.00 J. n. e. 
Ehdotti, että maksettaisiin sen mukaan, mitä henkilöt 
muutenkin saavat palkkaa

K o lu :  Tämän kokouksen päätökset menevät kaikki 
yleisäänestykselle.

V i i t a :  Ehdotan että määrätään keskimääräinen
palkka, ehdottaen $3.00 päivältä.

L a u k k l :  Huomautti siitä järjestelmästä mikä on 
v -tynnisg* kansallispuolueessa, jossa palkka maksetaan val
tioittain. Ehdotti otettavaksi sama tapa.

H e l s k e :  En kannata nostaa palkkaa korkealle,
yhdyn ponteen.

J u n t u n e n :  Hyväksyn komitean ponnen.
K o lu :  Kannatan pontta, el sovi valtioittain maksaa 

edustajia. Siitä tulee selkkauksia joka tap au k sessa .
K e l v  o: Hyväksyn komitean ponnen.
S a n d b e r g :  Hyväksyi ponnen sillä lisäyksellä, että 

kehoitetaan osastojen korvaamaan lisämaksulla.
W e h t e r i :  Yhtyi Sandbergiin
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P a s a n e n :  Olen valiokunnan ponnen kannalla; se on 
keskimääräinen. — valiokunnan ponsi hyväksyttiin yksimie
lisesti.

P o n s i

N a i s t e n  n e u v o t t e l u k o k o u k s e s t a  Luettiin 
la  hyväksyttiin.

P o n s i

Ä i t i y s v a k u u t u k s e s t a :  Luettiin ja  hyväksyt
tiin.

Luettiin ponsi koskeva naisten e d u s t a j a k o k o n k .  
s e s t a .  Hyväksyttiin. Ponsi ä i t i y s v a k u u t u k s e s t a  
hyväksyttiin.

P a r t a n e n :  Ilmoitti, että edustajakokouksen kulut 
nousevat lähemmäs $4,000.00, että parhaiksi riittävät kalk
ki järjestön kassat. Ehdotti 25c. ylimääräistä verotusta 
vuoden kuluessa korvaamaan tappiota.

Ottetlin käsittelyualaiseksi. Hajotettiin puheenvuorot.

KESKUSTELU.

L a u k k I: ehdotti että asia lykätään toimeenpanevalle 
komitealle. Annetaan sille valtuus asettaa kohtuullinen 
ja  tarpeellinen verotus.

V i i t a :  Ehdotti samaa kuin Partanen, sillä perusteel
la kuin muiden tulee saada ag. varoja, kun on vaalivuosi.

H u t t u n e n :  Yhdyn Laukkiin.
H e d m a n :  Olen siä mieltä että kerätään ag. kassan 

nimellä vaan el edustakokouskassan.
L i n d s t r ö m :  Kannatan Hedmania että  kerätään 

agitatlonikassan nimellä.
P a r t a n e n :  Samahan se on, jos toimeenpano jäte

tään komitealle.
A. M ä k  1: Yhtyi Hedmaniin.
Hyväksyttiin ehdotus että toimeenpanevalle komiteal

le annetaan valta asettaa ylimääräinen verotus tarpeen mu
kaan, vailingln korvaukseksi.
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MENETTELYTAPA VALIOKUNNAN PONSIA.

Suhteemme taloudellisiin järjestöihin — P e 
r i a a t t e e l l i n e n  p u o l i .  Indlanopolisin kon- 
ventsionin tekemä ponsi ja  sen lisäksi tehty ta r
kempi määritelmä s- s. järjestön suhteesta taloud. 
järjestöihin otettiin vastaan kätten taputuksilla.

N u o r t e y a :  Älkää nyt hyväksykö tuota pontta um
pimähkään, onhan ponnessa eräskin osa jossa kielletään 
jotakin kohtaa tulkitsemasta muulla kuin yhdellä tavalla; 
vaati — jos kerran viitataan joihinkin unloihln — että 
suoraan sanotaan, miksi niitä el kannateta. “ Suurlakon 
liioitteleva käy ttö"; piti lausetta epäselvänä. Ehdotti li
sättäväksi suhteestamme I  .W .W. liittoon.

L a u k k i :  Huomautti Ind. konvents. määränneen ole
maan puolueeton taloud. järjestöihin. Sanoi että emme saa 
tarkoittaa mitään u n i o 11 a, vaan on kysymyksessä vissien 
periaatteiden hyväksyminen. Pani Jyrkän vastalauseen si
tä  vastaan, että kokous lähtisi tuomitsemaan ta i siunaa
maan jotakin määrättyä liittoa.

E i  s s  a n e  n: Luki uudelleen ponnen.
N u o r t e v a :  Ei se sittenkään ole aivan selvä. Sa

notaan, mitä tarkoitetaan Industrialistisella nnirnifamiiit 
tai otetaan se kohta kokonaan pois. Jos kokous luulee 
pontta selväksi, en minä rupea vastaan rimpuilemaan.

Ehdotettiin mietinnön palauttamista valiokuntaan. El 
saanut kannatusta.

L a u k k i :  Ehdotan että l i i o i t t e l e v a  k ä y t t ö ,
pyhltään pois.

J u n t u n e n :  Ponsi ei ole selvä. Minä merkitsen 
kantani, ettei ole tuomittava I. W. W. Uittoa, sillä tavalla 
kun tuossa ponnessa tulkitaan.

S y r j ä l ä :  Minä hyväksyn pykälän juuri sen tähden 
että se on sen verran sekava kuin asiakin on sekava suoma
laisen sosiallstijärjestön keskuudessa.

Ponsi hyväksyttiin poistamalla sanamuoto »liioitte
leva käyttö” , ilman muita korjauksia.
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b.) K ä y t n n ö l i n e n  p u o l i ;  ta lo u d .  j ä r j e s 
t ö i h i n ,  Butten y. m. rettelöihin. Luettiin valiokunnan 
laatima ponsi.

J u n t u n e n :  Huomaan että se on Välimäen laatima 
ponsi. Siinä on sellaista, jota minä en hyväksy. Siinä ase. 
tetaan L W W. liitto poikkeusasemaan, boikottitilaan. Vas
tustan pontta.

R i s s a n e n :  Viimeinen puheenvuoro oli todistukse
na, että I. W. W. liitto on esiintynyt muiden unlioiden 
särkijänä. Ehdotti pontta hyväksyttäväksi

V ä l i m ä k i :  Kuten Juntunen sanoi, juttelimme asi
asta. Edustajat L. K. L. jäseniä, lausuivat mielipiteensä, 
jotka kokosimme ja  veimme valiokunnalle. Kokous el tee 
rikosta jos se lausuu, e ttä  I. W. W. on kilpailevalla kan
nalla Buttessa L. K. L. kanssa. Huomautan, että  tämä 
rettelö aiheuttaa vahinkoa Michiganissa, ja  päätöksellä mi
kä tehdään, on merkityksensä.

N u o r t e v a :  Hyväksyn ponnesta sen jossa sanotaan, 
että I  W. W. liitto esiintyy kaivoslilton särkijänä. Vaan 
sitä jossa sanotaan, että uskomme liiton hoitavan itse raha
varansa, pidän ponnessa tarpeettomana.

L a u k k i :  selosti pontta uudelleen ..kilpailevista jär
jestöistä.'1 Kannatti Nuortevaa, että lause „L. K. Li on 
kykenevä itse hoitamaan raha-asiansa” , pyhitään pois

Ponsi hyväksyttiin Nuortevan esittämällä korjauk
sella ja  sillä, että koskee vain suomalaisia sosialisteja.

V a s t a l a u s e :  Koska tuossa ponnessa lyödään tulp
pa jollekin uniolle, sen kehitykselle ja  ennemmin jo lausut
tiin puolueettomuus kaikkiin unioihin.

Juntunen Välimäen lausunnon jälkeen.
P u h e e n j o t a j a :  ehdotti järjest. valiokunnan puo

lesta, että edust kok. jäsenet lähettäisivät valokuvansa 
Chicagoon, jossa niistä otettaisiin ryhmäkuva. Hyväksyt
tiin, ja  kuvat valvotettiin lähetettämään K. K. Virastolle 
30 vuorokauden kuluessa.

Partanen huomautti kolmihenkisen kom. valitsemisesta 
sanoin, yhdist. kontrolleeraamaan. Hyväksyttiin jätettä
väksi järjestön toimeenpanevalle vallalle.
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H e l 8 k e: Ehdotti että määrätään milloin pöytäkirjan' 
tulee olla valmis.

R i s s a n e n :  Lupasi sihteerinä toimittaa sen kuukau
den sisällä painokuntoon.

LOPPULAUSUNTOJA.

L a u k k i :  Kokouksessa on asiat käsitelty hyvin tar
kalleen ja  luulen että kokouksen päätökset edustavat sitä 
yhteistä mielialaa, mikä järjestössämme on. — Suhteelli
sesti olemme saaneet paljon enämpi aikaan kun Indianapo
lisin konventsionissa.

P a s a n e n :  Olen iloinen siitä e ttä  tämä kokous on 
naisiinkin nähden ollut aivan toverillinen. Lausui klltok. 
se t

B o m a n : Halusi painettavaksi muistiin, että kokouk
sen ajan tuhlaus, ja  sitä on tapahtunut on seurauksena 
asioiden huonosta järjestämisestä. Olisin suonut e ttä  pii
r it kokonaisuudessaan olisivat yhdessä alustaneet asioita. 
Lausui tyytyväisyytensä siihen, että edustajat — muutamia 
vähäpätöisiä poikkeuksia lukuunottamatta — ovat ahke
rasti ottaneet osaa istuntoihin. — Kolmanneksi sanoi, että 
kaikki edustajat vieläkään eivät ole yksimielisiä menettely
tavoista, vaikka ponsi hyväksyttiinkin, mutta tästä s y 
s ä y k s e s t ä  saavat edustajat ajatuksen aihetta ja  in
nostusta tutustua asioihin perinpohjaisesti. — Ehdotti lau
lettavaksi »kansainvälisen". .

Rissanen huomautti valiokunnille että toisivat hänelle 
kaikki paperinsa.

Puheenjohtaja julisti kokouksen päättyneeksi.

Laulettiin kansainvälinen.
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Päätökset
GLASSPORTIN LASKO.

Kokous lausuu myötätuntonsa Glassportin lakkolaisille 
ja  kcska pitkäaikainen taistelu on vienyt heidät ahtaaseen 
taloudelliseen asemaan, kehoittaa kokous S. S. järjestön 
osastoja pikaisesti tukemaan aineellisilla varoilla heidän 
taisteluaan. Puoluelehdet tuokoot tämän kokouksen toivo
muksen ensitilassa osastojen tietoon.
A. Merikanto, Buusa Välimäki, J. Nokarf, Ingrid Ketonen, 

Annie Byynänen

TYÖVÄENOPISTO.

Katsoen siihen, että Työväen-Opiston päätehtävänä 
on sosialistisen tietoisuuden vahvistaminen oppilaissa ja  
luokkataistelussa tarvittavien tietojen ja  taitojen opetta
minen, tunnustaa Yhdysvaltain suomalaisen sosialistijärjes- 
tön edustajakokous Työväen-Opiston tarpeelliseksi.

Mutta koska on välttämätöntä, että Työväen-Opisto 
täydessä sopusoinnussa Yhdysvaltain suomalaisen sosialisti- 
järjestön kanssa ja  entistä paremmin täyttää tehtävänsä, 
lausuu edustajakokous Työväen-Opiston yhtiökokoukselle 
seuraavaa:

1: että Opistolla edelleen pidetään pääasiana sosialis
min ja  sen ymmärtämiseksi välttämättömäin aineiden opet
taminen, joka tarpeen mukaan Järjertetään asteettain yle
neviksi kursseiksi, joihin osanotto ja  säännöllinen seuraa
minen on pidettävä välttämättömänä Opistolla opiskelun 
edellytyksenä ja  josta helpostusta voidaan antaa v$ln opet
tajiston ja  johtokunnan erikoisella suostumuksella;

2; että Opiston yhtiökokous, johtokunta, opettajisto 
ja  oppilaskunta noudattavat järjestön edustajakokouksen, 
yleisäänestysten ta i toimeenpanevan vallan vaatimuksia 
ollen Opiston taloudesta, hengestä ja  esiintymisestä yleen
sä järjestölle vastuuvelvolliset;
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3: että Opiston opetussuunnitelma Ja vakinaisten opet
tajain vaali alistetaan Järjestön toimeenpanevan vallan hy
väksyttäväksi;

4: että Opistoyhtiössä taataan täysi sanontavalta jär
jestölle vielä lisäksi siten, että sen sääntöihin tehdään muu
tos, jonka kautta yhtiön äänestyksissä tulee vallitsevaksi 
osake ja  ääni;

5: että Opiston oppilaiksi pääsevät vain sosialistipuo- 
lueen jäsenet, ja että opistolla opiskeluun ja  asuntoon näh
den annetaan 7 kohdassa mainittujen jälkeen etusija sel
laisille oppilaille, joiden opiskelusta saadaan järjestölle 
suurin mahdollinen hyöty;

6: että järjestö edellä esitettyjen ehtojen täyttyessä 
Opiston kannattamiseksi verottaa jäseniään, kunnes toisin 
päätetään, 50 sentin vuosittaisella verotuksella, joka kan
netaan kahdessa erässä;

7: että kokous pitää suotavana, että osastot, alue- ja 
piirijärjestöt avustavat stlpentelllä Ja lainoilla Opistolle 
henkilöitä, joista on toivoa kehittyä toimitsijoita joko pal
kallisiin toi ylelsempiin puoluetehtäviln; tällaisille oppi
laille on annettava etuoikeus sekä Opistolle pääsyyn että 
asunto-oloihin nähden;

8: mitä tulee Opiston toiminnan laajentamiseen kir- 
jecnvaihtokoululla y. m., katsoo edustajakokous, että sel
laiseen voidaan tarvittaessa ryhtyä, mutta velvoittaa opisto- 
yhtiötä tarkoin ottamaan siinä huomioon, että el Opistoa 
saateta järjestöllemme rasitukseksi.

Sikäli kun tästä päätöksestä koituu mahdollisia sään
tömuutoksia, ehdottaa valiokunta asian sääntövallokun- 
nalle.

A. F. Heiskanen, J. Hannula, K. Mäki, J . Ojala, Axel 
Santanen.

S. S. JÄRJESTÖN SIHTEERIN KER.TOMESASIA.

Edustajakokous lausuu, että järjestön sihteerin kerto
mus on yksipuolinen, se on kertomusta Järjestön keskustol-
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mlston kautta välitetystä rahallisesti liikkeestä, sisältäen 
sen lisäiisi kylläkin tärkeitä tilastollisia tietoja järjestön 
kehityksestä ja  järjestön nykyisestä asemasta. .Mutta sii
nä cl saatettu tämän edustajakokouksen tietoon mitä ja  
miten toimeenpanevat komiteat ovat toimineet järjestömme 
aatteellisten ja  tarkoltusperälllsten asiain ylempänä val
vojana tämän ja  Hancockin edustajakokouksen väliajalla. 
Edustajakokous käsittää, että se olisi ollut oikeutettu 
saamaan katsauksen siihen työhön mitä toimeenpanevat ko
miteat ovat suorittaneet ylempänä mainitun ajanjakson 
kuluessa.

K. O. Lindström puheenj., F  J. Syrjälä kirjuri, Hellin 
Vitikainen, Olga Fast, Ida Pasanen, J. Malmi ja  J. Malo.

JÄRJESTÖMME EDUSTUS INDIANAPOLISEN 
KONVENTIONI SS A.

Kokous hyväksyi järjestön edustajan Leo Laukin 
kertomuksen kansallispuolueen konventionissa Indianapollssa 
ja  vaikka edustajan vaali tuli sangen puutteellisesti toimi
tettua, tunnustaa edustajakokous vaalin pätevyyden.

K. O. Lindström puheenj., F. J. Syrjälä kirjuri, Ida 
Pasanen, Olga Fast, Hellin Vitikainen, J. Malmi, J. 
Malo.

PIIRUAEJESTÖKYSYMTS.

Katsoen siihen, että Järjestömme kuluneen kolmivuo
tisen ajanjakson kuluessa on kasvanut toisella puolella, pi
tää edustajakokous sitä hyvänä saavutuksena. Se todistaa 
agltatsloonl- Ja järjestämistyen tehokkuutta Joka on suori
tettu piirijärjestöjen keskuskomiteoin ylivalvonnan alai
sena

Edelleen, katsoen siihen, että kun järjestö on kasva
nut Ja edelleen kasvaa ja  kun se alue, jossa suomalaiset 
asustavat jo maantleteelliseetikin katsottuna jakaantuu 
pääasiassa kolmeen alueeseen, joiden olosuhteet eroavat 
enemmän ja  vähemmän toisistaan, käy järjestön tolmeen-
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panevalle komitealle mahdottomaksi nähdä kaikkia tar
peita ja  ymmärtää kaikkia olosuhteita. Sen kotipaikka 
Chicagossa ollen, on liian kaukana järjestömme huomatta
vimmista keskuksista, johtaakseen komiteaa oikein harkit
semaan ja . päättämään alituisesti eslintulevlsta agitatsi- 
oonia ja  järjestämistyötä koskevista selkoista. Sitäpaitsi 
järjestön suuruus, Joka, ollen tuhansien mailien laajuisella 
alueella, tuottaa lilan paljon työtä Toimeenpanevalle ko
mitealle suorittaakseen koko järjestön agitatsioonl- ja  jär. 
jestämlstyön edes välttävästi.

Kokous päättää sen vuoksi, että järjestön agltatsloonl- 
ja  JärJestämistyö edelleen johdetaan kolmen pilrikomitean 
avulla, kuten Hancockin edustajakokouksen päätös edel
lyttää.

Kukin piirikomitea on oikeutettu jakamaan piirinsä 
agitatslonlalueihin ta i valtioliittoihin, ja  johtamaan agltat- 
aionl- ja  järjestämisyötä niiden avulla sikäli kun se on 
välttämätöntä.

K. O. Lindström puheenjohtaja, f . J . Syrjälä kirjuri, 
Olga Fast, J. Malmi, J. Malo, Ida Pasanen, Hellin Viti
kainen.

AOITATSIOONI YLEENSÄ.

Edustajakokous käsittää, että kun agltataloonityön 
järjestäminen kuuluu piirikomiteoille, jonka työn täytyy so
veltua toisistaan eroaviin olosuhteisiin, el edustajako
kouksen tarvitse tässä asiassa yksityiskohtiin käypää pää
töstä tehdä.

Edustajakokous päättää kuitenkin lausua sen yleisen 
periaatteen, että niillä seuduilla, joilla Jo kaivataan pe
rusteellisempaa valistustyötä, pantakoon toimeen agltatsl- 
onikursseja, ja  pllrikomiteat huolehtikoot, että pilrijärjes- 
tä jä t kiinnittävät päähuomion käytännöllisen osastotolmin- 
nan järjestämiseen niillä paikkakunnilla, joilla se on heik
koa.

Järjestömme keskuudessa esiintyväin pnhujain on an
nettava puhujamatkansa pilrlkomltealn, ja  milloin puhuja
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matka ulottuu koko maan ylitse, tolmeenpanevankomltean 
järjestettäväksi siten, että puhujaa haluavat osastot mää- 
räsummalla maksavat puhujalle riittävän palkan, ellei pu
huja suorastaan ole pilrikomitealn ta i tolmeenpanevanko- 
mitean palkkaama.

K. O. Lindström puheenjohtaja, F. J. Syrjälä kirjuri 
Ida Pasanen, Olga Fast, Hellin Vitikainen, J. Haimi, 
John Halo.

S. S. järjestön edustajakokouksessa olevat naiset kes
kustelivat pitämässään neuvottelukokouksessa naisten he
rättämisestä.

Keskustelun tuloksena päätti naisten kokous ehdottaa 
S. S. järjestön edustajakokoukselle seuraavaa:

että S. S. järjestön edustajakokous velvottaa 
osastoja kaikkialla antamaan enemmän huomiota 
naisten herätystyöllo. Samoin velvoitetaan osas
toja terottaraaan naisille kansalaisoikeuksien hank
kimista ja  sen käyttöä työväenluokan eduksi, 

ja että kokous kehoittalsl kaikkialla järjestä
mään 'naisia taloudellisesti.

K. O. Lindström puheenjohtaja, F. J . Syrjälä kirjuri, 
Ida Pasanen, Olga Fast, Hellin Vitikainen, J. Haimi, 
J. Halo.

NUORISOLIIKE.

Edustajakokous katsoo, että sosialistinen nuorisoliike 
sellaisena kuin se toimii useimmissa Europan maissa, muo
dostaa tärkeän tekijän nuorison valistamisessa ja  johtami
sessa kypsyväksi astumaan sosialismin poliittisiin luokka- 
talstelujärjestöihin. Kokous katsoo, että sellainen nuoriso
työ on varsin tarpeellinen myöskin Yhdysvalloissa. Suoma
laiseenkin sosialistiseen liikkeeseen ne voisi vaikuttaa el
vyttävästi, ja  samalla tällaiset nuoriso-osastot kun olisivat 
yhteiset kai kenki piiselle nuorisolle muodostaisi ne varain te
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hokkaan ja  tarpeellisen yhdyssiteen suomalaisen ja  englan
ninkielisen sosialistisen toiminnan välillä.

X. G. Lindström puheenjohtoja, F. J. Syrjälä kirjuri 
Olga Fast, Hellin Vitikainen, Ida Pasanen, J. Malmi, 
J. Malo.

LASTEN VALISTUSTYÖ.
Lasten valistustyöhön nähden velvoittaa edustajako

kous osastoja entistä enemmän järjestämään sunnuntai- ja  
kesäkouluja, joissa sopivassa muodossa, leikkien ja  ruu- 
mllnharjoitusten ohella tehdään luokkatietoisuuteen perus
tuvaa lasten kasvatustyötä. Edustajakokous suosittelee 
havainnollista opetustapaa, ja  vaata toimeenpanevaa komi
teaa ryhtymään toimenpiteisiin tarkoitustaan vastaavien 
opplkirjain aikaansaamiseksi.

K. G. Lindström puheenjohtoja, F. J. Syrjälä kirjuri 
Olg Fast, Ida Pasanen, Hellin Vitikainen John Malo ja 
J. Malmi.

SUOMALAISTEN OSANOTTO VIERASKIELISTEN 
VALISTUSTYÖHÖN.

Kokous vaatU S. S. osastoja pyrkimään mahdollisim
man kiinteään yhteistoimintaan englanninkielisten osasto
jen kanssa kUhoitustyössä, varsingin vaali aikoina.

Tätä tarkoitusta silmällä pitäen on S. S. osastojen va
littava jäseniään palkallisiin vaalikiihoituskomltcoihin, el
leivät kielelliset esteet ole voittamattomat.

Missä ei englanninkielistä osastoa ole, toimikoon S. 
& osasto englanninkielisen osaston aikaansaamiseksi ja  
yleensä vaikuttakoon, mikäli voimia riittää kaikenkielis- 
ten sosiallstiosastojen perustamiseksi.

K. G. Lindström puheenjohtaja, F. J. Syrjälä kirjuri, 
Hellin Vitikainen, Olga Fast, John Malo, J. Malmi, Ida 
Pasanen.

MUUTOKSIA JA LISÄYKSIÄ SÄÄNTÖIHIN.
Pykälä 11 muutos:
Jokaisesta suomalaisesta agitatsloniveromerkistä, jon

ka hinta on Se. lankeaa 4 c. piirlkomltealle ja  le. toimeen
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panevalle komitealle. Länsipiirin hyväksi, paitsi omaa o- 
suuttaan, lankeaa itä- ja  keäkipiirin hyväksi tulevista suo
malaisesta agitatsioniverosta 10 pros.

Uusi pykälä:
S. S. järjestön osastoissa el nauti jäsenoikeutta jäsen, 

jonka jäsenmaksut ovat enemmän kuin kolme kuukautta 
rästissä.

Muutos:
Fyk. 5. Järjestön asioita hoitaa varsinainen toimeen

paneva komitea, johon valitaan viisi jäsentä. Komitean ase
mapaikka on siellä missä Yhdysvaltain sosialistipuolueen 
päämaja kulloinkin sijaitsee. Niin kauvan kuin puolueen 
päämaja sijaitsee Chicagossa, UI. valitaan toimeenpanevan- 
komitean jäsenet Illinoisin valtiosta, Chicagosta ja  Wauke- 
ganista. Lisäjäseninä toimeenpanevaan komiteaan kuuluu 
kunkin piirin piirisihteerit, joiden mielipidettä tämän pykä
län ensimmäisessä osassa mainitun varsinaisen toimeenpane
van komitean tulee, harkintansa mukaau, tärkeimmissä asi
oissa kirjeellisesti kysyä.

Toimeenpaneva komitea kokoontuu kaksi kertaa vuo
dessa, tammi- ja heinäkuussa kokoukseen, joihin piirisih
teerit ovat kutsuttavat, ja  on heillä valta äänestää kah
della äänellä ollessaan toimeenpanevan komitean kokouk
sissa.

Jos kaksi pllrikomiteaa kolmesta vaatii toimeenpane
vaa komiteaa kokoontumaan lisäjäsenilleen, on toimeenpa
nevan komitean kokoonnuttava niin pian kuin se on mah
dollista ja  silloin kutsuttava niihin tämän pykälän toises
sa kohdassa mainitut lisäjäsenet.

Järjestön sihteerillä ei ole äänioikeutta toimeenpar 
nevan komitean kokouksissa

Pykälä 6 muutos.
Varsinainen toimeenpaneva komitea on päätösvaltai

nen kolmen jäsenen läsnäollessa.
Pykälä 20 muutos.
Järjestön sihteerin vaalissa tulee ottaa huomioon, että 

valittava on varma ja  toimelias sosialistinen puoluemies.
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jonka tulee omata myös englanninkielentaito suomenkielen 
ohella.

Uusi pykälä:
Toimeenpanevan komitean on toimintavuotensa päätty

essä valmistettava kertomus toiminnastaan ja  S. S. järjes
tön sihteeri valmistakoon sellaisiin vuosikertomuksiin no
jaten kertomuksen järjestön edustajakokoukselle edustaja
kokousten väliajoilla toimineiden toimeenpanevaln komi
teoin toimista.

K. O. Lindström puheenjohtaja, F. J. Syrjälä kirjuri, 
Olga Fast, Helien Vitikainen, Ida Pasanen, J. Malm, 
J. Malo.

15 pykälä. Edustajille edustajakokoukseen suoritetaan 
pilettikulut turistitaksan mukaan, sekä $2>/2 päivältä palk
kiota, siltä ajalta kuin ovat edustajakokousmatkalla ja  
itse edustajakokouksessa. Edustajat, jotka tavalla tai 
toisella nauttivat juoksevaa palkkaa kokousajalta jär
jestöltä, eivät ole oikeutettuja saamaan edustajapalkklota.

A. Merikanto, Buusa Wälimäki, J. Nokari, Ingrid 
Ketonen, Anni Ryynänen.

VEROITUS KYSYMYS.

Edustajakokous päättää velvoittaa Toimeenpanevan 
komitean tutkimaan järjestön verokysymystä ja  teke
mään yleisäänestysehdotuksen, jossa ehdotuksessa on koe
tettava saada järjestön jäsenten verotus suhteellisemmak
si, siihen suuntaan kuin A. J. Partasen tälle edustajako
koukselle tekemässä alustuksessa ehdotetaan.

K. O- Lindström puheenj. F. J. Syrjälä, kirjuri, Olga 
Fast, Hellin Vitikainen, Ida Pasanen, J. Malmi, J. Malo,

HAALIT JA  KESKINÄINEN AVUSTUS.

Jos joku S. S. järjestöön kuuluva osasto, joka aikoo 
rakentaa talon Itselleen, ei voi siltä suoriutua omilla voi
millaan, vaan on pakotettu kääntymään toisten S. S. 
järjestön osastojen puoleen, tulee osaston pyytää talonra-
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kennuslupaa toimeenpanevalta, komitealta, siinä tapauk
sessa, jos osasto aikoo pyytää apua S. S. Järjestön osas
toilta yli maan ja  piirikomitealta, jos osasto aikoo pyytää 
apua ainoastaan piirinsä osastoilta.

Sellaista lupaa pyytäessään tulee asianomaisen osas
ton tehdä tarkka selostus talon rakentamismahdollisuuk
sista, ja  jos talon mahdollisuudet ovat suotuisat, antaa asi
anomainen komitea pyydetyn luvan, muussa tapauksessa ei.

K. O. Lindström puheenjohtaja, F. J. Syrjälä kirjuri, 
Olga Fast, Hellin Vitikainen, Ida Pasanen, John Malo, 
J .  Malmi.

LEHTIEN YHDISTÄMINEN.

Kokous on sitä miellä, että S. S. järjestön kustanna» 
liikkeitten yhdistäminen yhdeksi järjestön välittömän kont
rollin alla olevaksi liikkeeksi on tarpeellinen ja  järjestöl
le hyödyllinen toimenpide, joka voimistuttaa puoluelehtien 
ja  kirjallisuuden harjoittamaa agitatloni- ja  järjestämis- 
työtä, vähentää tästä työstä johtuvat menot ja  poistaa 
monet nykyisen hajanaisen tilan kautta johtuneet ristirii
taisuudet siten edistäen järjestön eheyttä. Sen vuoksi päät
tää kokous,

että puolueen kustannusyhtiöt on yhdistettävä yhdeksi 
puolueen välittömän kontrollin alaiseksi liikkeeksi.

Mutta siihen nähden että Järjestön kustannusyhtiöt 
vielä ovat alkukehityksessään, että heillä on suuri määrä 
yksityisesti tehtyjä liikcsitoumuksia ja  e ttä  yhtiöiden o- 
sakkeet eivät vielä kaikki ole järjestön osastojen käsissä, 
katsoo kokous, että yhdistäminen on pantava toimeen as- 
teettain ja  siten että se ei järkytä yhtiöitten taloudellista 
vaurastumista. Kuultuaan kustannusyhtiöitten pitämän 
edustajakokouksen lausunnon, lehtien tllapälsjulkaisujen y. 
m. julkaisemisessa, jossa nämä yhtiöt ilmoittavat ryhty
neensä erinäisiin toimenpiteisiin siinä mitassa missä yh
teistyö liikkeiden nykyiseen tilaan nähden on mahdolli
nen, ja  tutustuttuaan lausunnossa esitettyihin toimenpitei
siin, kokous tunnustaa, että nämä toimenpiteet muodosta-
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▼at edellä tarkoitettuja väliasteita, jotka tulevat johtamaan 
täydelliseen yhtymiseen ja  velvoittaen yhtiöitä niihin ryh
tymään kokous luottaa, että ne tulevat edelleen kehittä
mään niitä tarkoitettuun päämäärään.

Valvoakseen tä(ä kehitystä ja  edistääkseen sitä ko
kous asettaa kolmihenkisen toimikunnan, jonka tehtävänä 
on seurata näitten välillisten toimenpiteiden tuloksia, eh
dottaa järjestön orgaaneille siitä mahdollisesti johtuvia 
toimenpiteitä ja  ensi järjestön edustajakokoukselle tahi 
Jos tarpeellista sitä ennen toimeenpanevalle toimikunnalle 
esittää ehdotuksen yhdistymisen täydelliseksi toteuttami
seksi.

Sanamalehtivallokunta: A. J. Partanen puheenjohtaja, 
8. Nuorteva kirjuri( J . Suominen, F. F. Broman, William 
N. Belvo, Axel Santanen, William Marttila.

LAPATOSSUN JA VAKÄLEUVAN VÄLINEN ASIA

Valiokunta ehdottaa kokouksen hyväksyttäväksi seu- 
raavat ponnet:

Kokous katsoo että Työmies oi menetellyt puoluesoli- 
daarisuutta vastaavalla tavalla päättäessään ruveta julkai
semaan pilalehden ilman että sitä ennen neuvotteli Työ
kansan johtokunnan kanssa tiedustellen josko, ja  missä 
määrin sen yritys tulisi tuottamaan vahinkoa Työkansan 
samanlaiselle aikaisemmalle yritykselle, joka tosin kuuluu 
toiseen maahan, mutta Työkansan liikkeen taholta oli tar- 
kotettu tämänkin maan tarvetta tyydyttää, ja  missä mää
rin, sekä miten mahdollisesti syntyvät ristiriidat olisi voitu 
sovittaa; kokous on myös sitä mieltä että Työmiehen 
Johtokunta menetteli järjestöä loukkaavalla tavalla kun se 
el ole tyydyttävästi ryhtynyt tällaiseen sovitteluun sen
kään Jälkeen kun järjestössämme voimakkaasti esiintyi 
mielipide, joka vaati lopullisesti soviteleviin toimenpitei
siin ryhtymistä;

Yllä olevan nojalla kokous velvoittaa Työmiehen kus
tannusyhtiötä sopimaan asiasta Työkansan kustannusyhtiön
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kanssa, ja  valvokoon S. S. järjestön toimeenpaneva toi
mikunta tällaisen sopimuksen syntymistä liikkeiden ja  
puolueen etujen mukaisesti.

Sanomalehtivaliokunta: A. J. Partanen puheenjohtaja, 
S. Nuorteva kirjuri, J. Suominen, F. F. Broman, William N. 
Beivo, Axel Kantanen.

PUOLTJELEHTIEN ARVOSTELU

Arvostellessaan puolueen sanomalehtien kantaa viime 
toimintakauden aikana esiintyviin periaatteellisiin kysy
myksiin nähden ottaa kokous huomioon sen tosiasian, että 
viimeksi kuluneet vuodet ovat maan soslalstipnolneelle 
olleet alkavan järjestymisen ja  vakiintumisen vuosia, sa
malla kun tämä aika on muodostanut murroskauden maan 
taloudellisessa ja  poliltillisessa toiminnassa sekä työläis
joukkojen suhtautumisessa siihen. On luonnollista, että täl
laisena aikana esiintyy erinäisiä toisilleen enemmän tai 
vähemmän vastakkaisia pyrkimyksiä järjestyneitten työ
läisjoukkojen keskuudessa näiden hakiessa varmoja luokka- 
taistelusuuntla. On myöskin luonnollista että  tällaiset 
risti-riitaisuudet heijastuvat suomalaisessakin sosialisti]är- 
jestössä synnyttäen väittelyä kysymyksissä, joihin nähden 
yleispuolueen taholta ei ole vielä lausuttu ratkaisevaa sa
naa. Kokous on sitä mieltä, että määrltellessämme suh
dettamme tällaisiin kysymyksiin asiallinen ja  toverillinen 
väittely niistä on puolueelle hyödyllinen ja  välttämätön 
sikäli kuin sen kautta kysymyksen luonne selviää ja  niiden 
todellinen luokkakanta tulee esiin.

Mutta kokous on sitä mieltä, että viime vuonna etu
päässä Työmiehen ja  Raivaajan välillä käyty välttely eri
näisistä periaatteellisista kysymyksistä kiihtyi kummaltakin 
puolelta liian yksipuoliseksi ja  epätoverllllseksi, synnyttäen 
tarpeetonta katkeruutta ja  hajaannusta, jota p ai tse Työ
mies tässä väittelyssä osotti harkitsemattomuutta esiintuo- 
dessaan väitteitä kysymyksistä, joihin nähden sen olisi 
pitänyt asettua arvostelevalle, eikä edes vBlilllsestikääa
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suosittelemalle kannalle. Myös on kokous sitä mieltä, että 
Työmies menetteli luokkataistelukantamme vastaisella ta 
valla vällllisestikin suositellessaan erästä porvaripuolueen 
ehdokasta puolueemme Jäsenten äänestettäväksi virkaan.

Muuten lausuu kokous, että puoluelehtemme innok
kaasti ja  tuloksellisesti ovat täyttäneet tehtävänsä työvä. 
enluokan aseena sen järjestämis- ja  valistamistyössä.

Sanomalehti valiokunta: A. J. Partanen puheenjohtaja, 
S. Nuorteva sihteeri, J. Suominen, F. F. Broman, William 
N. Beivo, William Marttila, Axel Kantanen.

JÄRJESTÖN KONTBOLLI SANOMALEHTIEN YLI.

Kokous päättää,
1) että puoluelehtien päätoimittajat, jotka henkilö

kohtaisesti ovat järjestölle vastuunalaiset lehtensä sisäl
löstä, valitaan osakasten yleisäänestyksellä, ollen lehtien 
Johtokunnilla kuitenkin valta ja  velvollisuus, Jos puolue
lehden päätoimittaja tekee itsensä syypääksi puoluerikok
seen ta i muuten osottautuu mahdottomaksi Uyttämään teh
tävänsä, pidättämään hänet toimensa toimittamisesta kun
nes asia lopullisesti on ratkaistu yleisäänestyksellä;

2) e tu  lehtien johtokunnat on valittava laajemmalta 
alueelta kuin vaan yhdelU paikkakunnalta, niin e tu  leh
den lukijakunnan katsantokannat siinä tulisivat monipuoli
semmin edustetuiksi;

3) e tu  piirin lehteen nähden lähin kontrollivalta kuu
luu piirikokouksellc, Jossa lehdet arvosteltakoon ja  ohjatta
koon;

4) että ylin kontrollivalta kaikkien puoluelehtien yli 
kuuluu järjestön edustajakokoukselle ja samanlainen valta 
edustajakokousten väliajoilla järjestön yleiselle toimikun
nalle.

Sanomalehtivaliokunta: A. J. Partanen puheenjohtaja. 
S. Nuorteva kirjuri, William k . Beivo, F. F. Broman, Axel 
Santanen, J. Suominen, William Marttila.
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PUOLUELEHDEKSI HYVÄKSYMINEN.

Puoluelehdeksl hyväksyminen kuuluu edustaj akokouk- 
selle ollen järjestön yleisellä toimikunnalla oikeus edusta
jakokousten väliajoilla välillisesti hyväksyä lehtiä puolue- 
lehdiksi, mutta on sellainen hyväksyminen lopullisesti alis
tettava edustajakokoukselle.

Sanomalehtivaliokunta: A. J. Partanen puheenjohtaja, 
S. Nuorteva kirjuri, F. F. Broman, William N. Belvo, 
William Marttila, J. Suominen, Axel Rantanen.

MAATAIiOUSKYSYMYS.

Edustajakokous päättää:
E ttä suomalainen soslalistljärjestö yhä edelleenkin 

harjottaa järjestämis- ja  agitatslonityötään maanviljelys- 
väestön keskuudessa:

E ttä tämän järjestämis- ja  agitatsionityön ohjeena sekä 
periaatteelliseen että käytännölliseen puoleen nähden on 
seurattava:

Puolueemme Indianapolin konventsionin hyväksymän 
puolueohjelman sitä pykälää, joka vaatii maan kollek
tiivista omistusta mikäli sellainen on mahdolista, ja  Joka 
kuuluu:

Maan kollektlvinen omistaminen milloin se on käy
tännöllisesti mahdollista, Ja sellaisissa tapauksissa missä sel
lainen omistusoikeus on epäkäytännöllistä, on kaiken keinot
teluun tai riistämään käytetyn maan, valtion haltuun otta
minen sen vuotuisen vuokra-arvon verottamisella

Ja  edelleen ja  erityisesti puolueemme samoin mainitussa 
konventsionissa hyväksymää maatalousohjelmaa, joka kuu
luu:

1. Soslalistipuolue vaatii, että liikennevälineet ja  va
rastohuoneet ja  tehtaat, joita käytetään maanviljelystuottei- 
den Jalostamiseen ja  maanviljelyskoneiden valmistami
seen täytyvät tulla yhteiskunnallisesti omistetuiksi Ja kan- 
sanvaltaisestl hoidetuiksi, jos sellaisia laitoksia käytetään 
riistämään.
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2. Estääksemme maan pitämistä käyttämättömänä ja 
poistaaksemme vuokraviljelyksen me vaadimme, että kaik
ki maan viljelysmaa, jota eivät sen omistajat viljele} on 
verotettava sen täydestä vuokra-arvosta, ja että todellisen 
käyttämisen ja  asumisen pitää olla ainoana maanomistuk
seen olkeuttajana.

3. Me vaadimme, että liittohallitus, valtioiden ja  pal
kalliset hallitukset pitävät hallussaan kaiken omistamansa 
maan ja  että ne jatkuvasti ottavat haltuunsa muun maan 
palauttamalla, ostamalla, pakkoluovutuksella, verottamalla 
y. m. Sellainen maa pitää järjestää mahdollisimman nope
asti yhteiskunnallisesti hoidetuiksi tiluksiksi kollektiivisten 
maanviljelysyritysten hoitoon.

4 ...Sellaisten tilusten pitäisi olla opetus- Ja kokeilu- 
keskuksia viljan viljelemiseen, lannoitusaineiden ja maan- 
viljelyskoneiden käyttämiseen ja  parannettujen siementen 
ja  paremman siitoskarjan jakopaikkoja.

5. Ko-Operativisten maanviljelysyhdistysten muodos
tamista on autettava.

G. Liitto valtio- ja  paikallishallintojen on annettava 
vakuutuksia eläin- ja  kasvitautien, hyönteisruttojen 
Ja luonnon tuottamien vahinkojen varalta.

7. Me kiinnitämme huomiota siihen tosiasiaan, että 
vuokraviljelyksen poistaminen ja  yhteiskunnallisesti omis
tetun ja hoidetun maanviljelyksen kehittäminen tulee avaa
maan uusia mahdollisuuksia maanvlljelyspalkkatyölälselle 
Ja sikäli vapauttamaan hänet yksityisen työnantajan sorto
vallasta.

8. Sosialistipuolue sitoutuu antamaan kannatuksensa 
vuokraajUle ja  maanvUjelyspalkkatyöläisille heidän yrityk
sissään järjestyä suojellakseen itseään kapitalismin ja  
man n vil: eli j ä-ty ö nantaj a in hyökkäyksiltä.

Samalla kun ylläoleva on tarkotettu yleisenä äärivii
vana sosialistipuolueen kansalliseksi maanvlljelysohjelmak- 
si, me haluamme merkitä, että Yhdysvaltain kaukana toi
sistaan olevilla seuduilla on sellaista olosuhteiden vaihette- 
levaisuutta, että jokaiselle osalle ja  jokaiselle valtiolle täy

—  318 —



tyy Jättää tehtäväksi yksityiskohtien kehittäminen ohjel- 
maan, joka soveltuu heidän valtionsa ta i seutunsa erikoisiin 
maanvlljelysoloihln. ’ ’

Tämän ohjelman perusteluiksi kokous hyväksyy seu- 
raavan puolueen maatalouskomitean laatiman ja  Indiana- 
polin konventslonin hyväksymän objclmaselostuksen:

“ Äsken sivuutettuna kymmenen vuoden aikana maan
viljelys Amerikassa on astunut uudelle kehitysasteelle, jo
ka sekä liikkeen suuntaan että  nopeuteen nähden eroaa 
jyrkästi edellisien vuosien liikkeestä. Tämän muutoksen 
syyt ovat useat:

1. Vapaa maa on loppunut Ja nykyisin viljelyksessä 
olevan maan arvo kasvaa nopeammin kuin koskaan ennen. 
Vuodesta 1900 vuoteen 1910 tämä kasvu nousi yli 100 pro
senttia koko maassa. Ylä-Mississipin laaksosta, sikäli kuin 
tilastoja on saatavissa, käy ilmi, että keskikokoisen maa
tilan arvo on nyt noin $15,000 (Illinoisissa $15,50£; Iowas- 
sa$17,259). Tämä summa on täysin yhtä suuri kuin se, 
joka nyt erottaa tavallisen palkkatyöläisen hänen teolli
suusalallaan käytettyjen työkalujen omistuksesta, ja  osot- 
taa, että  tästä lähtien maattoman maanviljelijän täytyy 
luopua kaikesta toivosta koskaan päästä tilanomistajain 
luokkaan.

2. E ttä  yllä oleva johtopäätös on oikea, osottaa se to
siasia, että kolmessa valtiossa, Indianassa, Iowassa ja Il
linoisissa (tällä alueella ainoat, joista hallituksen tilastoja 
on saatavissa) maatilain kokonaisluku on vähentynyt 
714,670:s*a vuonna 1900 681,410:een 1910. Näiden valtioi
den maanviljelyskauntit osottavat melkein poikkeuksetta 
ehdotonta väkiluvun vähentymistä, joka seikka yhä vain 
todistaa samoja tosiasioita.

Vielä toinen tosiasia, Joka johtaa samaan johtopäätök
seen, että pienten maatilain omistajien luokka on katoo- 
massa, on se tilaston tiedonanto, että näissä kolmessa val
tiossa pinta-alaltaan 20 Ja 100 eekerin välillä olevien maa
tilojen lukumäärä on ehdottomasti vähentynyt, samalla 
kun pinta-alaltaan alle 10 eekeriä ja  yli 175 eekeriä olc-
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▼ien maatilojen lukumäärä osottaa mitä nopeinta kasvua. 
Tämä tosiasia osottaa kahta muotoa, missä maanviljelys- 
keskittyminen on käynnissä: muodostamalla voimaperäi
sesti viljeltyjä, keinotekoisesti lämmitettyjä ja  palkkatyö
läisillä hoidettuja esikaupunkilaisia vihannes-tarhoja ja  suu- 
ria koneilla viljeltyjä maatiloja.

Kenties tärkeämpi kuin mikään ylläolevista tosiasiois
ta  osottamaan maanviljelijän kasvavaa irTOittumista maas
ta nähdään siinä huomattavasti nopeutuvassa tahdissa, jol
la vuokraviljelys edistyy. Tilaston tiedonannot osottavat, 
että näissä kolmessa valtiossa, Indianassa, Iowassa, ja 
Illinoisissa, 30, 38, ja 41 prosenttia kaikista maatiloista on 
nyt vuokralaisten viljelemää. Yksityinen tutkimus osottaa, 
e ttä  puhtaasti maanviljelysseuduissa todellinen keskimäärä 
on näissä valtioissa yli 50 pros. Tila etelässä on vieläkin 
silmiinplstävämpi. Täältä tilaston numerot osottavat, että 
45 prosentista 66 prosenttiin kaikista maatiloista on vuok- 
raajain viljelemää, samalla kun tutkimus puuvillan vilje- 
lemisseuduilta (Joka on valtavasti vallitseva maanvil- 
jolysteollisuus-) osottaa, että kokonaista 80 pros. puuvillati- 
loista on vuokraajaln viljelemää, joiden asema on paljon 
alapuolella keskinkertaisen tehtastyöläisen asemaa.

El ole maanviljelystuotannolle ainoa otollinen väline 
maa, jonka omistaminen tuleo tuottajalle vaikeammaksi. 
Maanviljelyskoneiden ja  viljelykseen tarvittavien eläinten, 
missä eläinvoimaa käytetään, hinta kasvaa myöskin no
peasti. Muun kuin elälnvolman käytäntöön ottamisella, 
joka nyt edistyy mitä vallankumöuksellisimmin tämä hin
ta  tulee pian asettamaan nämä välineet myöskin kauas 
maanvlljelystyöläisen ulottuvilta. Hinnan tämän kanssa 
kasvavat sivuteoUisuudet, jotka suorittavat tehtäviä, joita 
ennen suoritettiin maatilalla, ta i jotka ovat välttämättö
mään oleellisia maanviljelykselle, mutta joissa käytettyjen 
koneiden omistaminen on kokonaan maanviljelijälle mahdo
ton. Sellaisia ovat Juurikassokeritehtaat, kannutuslaitok- 
set, teurastamot, alfalfa-myUyt, puuvillaloukut, rtisimyllyt 
j. n. e.
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Niiden työläisten lukumäärä jolta nämä olosuhteet kos
kevat, nousi kokonaisuudessaan yli kymmenen miljoonan 
vuonna 1910 ja  muodosti suurimman lukumäärän, kuin mitä 
yksikään muu yksityinen teollisuusala käsittää- Tunnus
tautua kykenemättömiksi sisällyttämään nämä sosialismin 
ohjelmaan on samaa kuin luopua asemastamme työväen
luokan valtiollisena edustajana.

Näistä kymmenestä miljoonasta 3,933,705 on vielä ti
lanomistajia ja  huolimatta yllämainituista pyrkimyksistä 
tämä ryhmä kasvol yli neljännesmiljoonalla viimeisen 
kymmenen vuoden aikana, suurempi kasvaminen kuin mitä 
on tavattavissa missään muussa teollisuustyölälsten yksi
tyisessä ryhmässä, paitsi erittäin merkillistä poikkeusta 
vuokraviljelijäin ryhmässä, joka lisääntyi samana aikana 
vähän yli 320,000:11a ja  joka nyt käsittää 2,359,245 työn
tekijää.

Paljoa suurempi kuin kumpikaan näistä jaostoista on 
on maanvlljelyspalkkatyöläisten, jolta vuonna 1910 oli lä
helle neljä miljoonaa. On merkitsevää kuitenkin, että 
nämä maantieteellisesti sijaitsevat seuduissa, jotka ovat 
enimmäkseen kaukana muista luokista. Sikäli kuin tilas
ton numerolta on saatavissa, käy Ilmi, että  pienissä Cook- 
kauntlssa, jossa Chicagon kaupunki sijaitsee, kulutetaan 
maanviljelystyölälslin lähes kaksi kertaa niin paljon rahaa 
kuin misssään muussa Yhdysvaltain kauntissa. Sikäli kuin 
maanviljelyspalkkatyölälsiä pidetään joko korkeasti kapi- 
tallseeratuilla Ja voimaperäisesti viljellyissä puutarhoissa 
ja  vihannestarhoissa tai suurilla kapltalistlsesti järjeste
tyillä tiloilla, hedelmäistutuksilla ja  koneellisesti hoidetuil
la maatiloilla yleensä, heitä koskeva kysymys el sanotta
vasti eroa muita palkkatyöläisiä koskevasta, paitsi että tä 
hän saakka vaikeudet agitationlssa, kasvatuksessa ja  jär
jestämisessä ovat heidän keskuudessaan olleet suuremmat 
kuin muiden palkkatyöläisluokklen keskuudessa. On kui
tenkin muutamia määrätyltä askeleita, (joista muutamia 
mainitaan esitetyssä ohjelmassa) joita sosialistien hoita
mat paikalliset tai valtiohallltukset voivat ottaa Ja jotka 
auttavat heitä heidän taistelussaan.
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Kysymyksen laajuus, asiaan kuuluvien tekijäin moni
mutkaisuus ja  nopeat muutokset, joita nyt tapahtuu maan
viljelyksessä, kaikki nämä osottavat olevan välttämätöntä 
lähemmin tutkia tä tä  kysymystä ja  olevan tarpeellista val
mistaa kirjallisuutta, joka erityisesti soveltuu tälle alalle 
ja  komitea erikoisesti terottaa huutavaa tarvetta valmis
taa kirjallisuutta ja  levittää sitä laajalle” .

Menettelytapa valiokunta:
V. Annala, Vilho Boman, I. Hiibacka,
Vilho Hedman, Toivo Virtanen, K. Vehteri,

Leo Laukki.

MAATALOUSKYSYMTSTÄ VALAISEVA KIRJALLI
SUUS.

Kokous velvoittaa toimeenpanevan komitean Ja piirikö- 
miteat toimittamaan tätä ohjelmaa Ja sen mukaisesti maan
viljely sväestön asemaa valaisevaa erikoista kirjallisuutta, 
lentolehtiä, kirjasia y. m. sekä erikoisesti kehottaa piiri- 
komiteolta kokoomaan tarpeellisia tietoja ja  tilastoja suo
malaisten maanviljelijäin suhteen tällaisten erinäisten agi- 
tatsloniklrjasten julkaisemista varten.

Menettelytapavallokunta:
V. Annala, K. Wehter, Vilho Hedman,
Toivo Virtanen, Wilho Boman, I. Hiibacka,

Leo. Laukki.

PUOLUELEHDET JA MAANVILJELYSVÄESTÖ.

Käsittäen, että puoluelehdet astuisivat ulkopuolelle var
sinaista tehtäväänsä, jos ne ryhtyisivät erityisesti anta
maan maanviljelijöille ohjausta ja  neuvoja erikoisesti hei
dän ammattialallaan.

käsittäen, että lehtien sensijaan työväenluokan luok
kataistelun äänitorvina on oltava maanviljelysväestön 
sosialistiseen luokkataisteluun herättäjinä Ja tämän heidän 
taistelunsa selostajina ja  äänenkannattajina

kokous päättää, että
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Puoluelehtiemme olisi entistä kiinteämmin koetettava 
täy ttää  tämä tärkeä tehtävä selostaen maanviljelijöille 
heidän yhteiskunnallista asemaansa, sen kehitystä sekä hei
dän luokkasuhteitaan, opettaen maanvlljelysväestöä käsit
tämään, että sosialismi on heidänkin ainoa yhteiskunnal
linen pelastuksensa ja soslallstlpuolue se ainoa puolue, joka 
kykenee Ja haluaa heitä edustaa tässä vapautumlstaiste- 
lussa siltä kapitalistisen sorron Ja rllstonalalsuudesta, jossa 
he nykyisessä Järjestelmässä ovat.

Menettelytapavaliokunta:
V. Annala, Leo Lankkl, K. Wehter,
I. Hlibacka, Wilho Boman, Toivo Virtanen, 

Vilho Hedman.

OSUUSTOIMINTA.
1) Kokous hyväksyy osuustoiminnan yhtenä tärkeänä 

vällkeinona sosialistisessa luokkataistelussa, mikäli se ko
hottaa työväenluokan yhtelspyrkimystä käytännöllisesti 
taloudellisella alalla ja  mikäli siinä työväenluokka valistuu 
ko-operatlvlsestl hallitsemaan itse itseään.

2) Kokous hyväksyy kansainvälisen soslallstikongressin 
päätöksen Ja että Amerikassakin kehotetaan sosialisteja toi
mimaan osuustoiminnassa, mikäli se on mahdollista olosuh
teita silmällä pitäen.

3) Samalla kokous velvoittaa järjestön jäsenet toimi
maan osuus-liikkeessä siten, että niiden vuosivoitosta luo
vutetaan varoja myöskin paikkakunnan s. s. osastojen käy
tettäväksi osuustoiminnallista ja  sosialistista valistustyötä 
varten.

Menettelytapavaliokunta:
I. Hlibacka, Leo Leukkl, V. Annala.
K. Wehter, Vilho Hedman, Toivo Viitanen, 

Wilho Boman.

KIELTOLAKIKTSTMTS.
Valiokunta ehdottaa Hancockin kokouksen päätös hy

väksyttäväksi sillä muutoksella, että enslmäiseen kappa
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leeseen sanan “ painamalla" tilalle tulevat sanat “ mikäli 
tämä järjestelmä painaa” .

Menettelytapavallokunta:
Leo Laukki, Wilho Boman, Vilho Hedman,
I. Hiibacka, K. Wehter, Toivo Virtanen,

V. Annala.

NAISKYSYMYS.

Ehdotamme hyväksyttäväksi Hancockin edustajako
kouksen päätöksen.

Menettelytapavallokunta:
Leo Laukki, H. Wehter, Wilho Boman,
I. Hiibacka, Toivo Virtanen, V. Annala, 

Vilho Hedman.

HAUTAUS- JA  SAIBAUSAPURENKAAT.

Ehdotamme kysymyksen hylättäväksi.
Menettelytapavaliokunta:

Leo Laukki, K. Wehter, I. Hiibacka,
V. Annala, Wilho Boman, Toivo Virtanen, 

Vilho Hedman.

OBJ AKONTEAHDIT.

Kokous päättää, että puoluelehtiemme, osastojamme Ja 
yleensä järjestömme Jäsenten velvollisuus on selostaa orja- 
kontrahtien sangen vaarallista merkitystä työväenluokan 
luokkataistelulle Ja eduille ja  agiteerata työväestöä taiste
lemaan niiden Ja niiden yhteydessä mustalnlistain käy- 
täntöönottamlsta vastaan.

Missä milloin työläiset taloudellisina järjestöinä ta i 
muuten nousevat joukkotaisteluun näitä orjakontrahteja 
vastaan, on jokaisen järjestömme jäsenen tinkimätön vel

vollisuus olla siinä joukkojen tai tällaisten taloudellisten
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järjestöjen mukana, joille jo oman luonteensa perusteella 
kuuluu tällaisten taistelujen johto ja  hallitseminen.

Menettelytapavaliokunta:
V. Annala, Vilho Hedman, Toivo Virtanen,
Leo Laukkl, I. Hlibacka. Wilho Boman,

H. Wehter.

SUHTAUTUMINEN TALOUDELLISIIN JÄRJESTÖIHIN.

Katsoen siihen, että suom. sos. järjestöllä, Yhdysvaltain 
Sosialistlpuolueeseen kuuluvana agltatslonljärjestönä el ole 
halua eikä valtaa päättää asiasta, josta se puolue, johon 
se kuuluu, on jo päättänyt, niin tämä kokous kumoo Han- 
cockln edustajakokouksen päätösselityksen ja  päätöspon
net kokskevat taluodellisia järjestöjä.

Kokous tunnustaa s. s. järjestön velvollisuudeksi nou
dattaa Yhdysvaltain Sosialistipuolueen, Indlanapolln kon- 
ventsionissa vahvistamaa päätöstä sosialistipuolueen suh
teesta taloudellisiin järjestöihin, joka päätös ja  päätös- 
selitys kuuluvat:

“ Valtiollinen järjestö ja taloudellinen järjestö ovat 
yhtä välttämättömiä taistelussa työväenluokan vapautumi
seksi. Mitä sopusointuislmpaln suhteiden täytyy vallita näi
den kahden työväenluokan liikkeen voimien — sosialisti- 
puolueen ja  työväenunloiden välillä.

Yhdysvaltain työväenliike on viime vuosina ihmeelli
sesti edistynyt kalkilla tahoilla. Se on alituisesti kasvanut 
jäsenmäärältään ja  on ulottunut ammatteihin ja  teolli
suusaloille, jotka ennen olivat Järjestymättömiä. Se on 
useissa tapauksissa keskittänyt voimaansa ja  lisännyt voi- 
maperälsyyttään sulattamalla sukulaiSammatteja Uitoiksi ja  
teollisuusunloiksl. Monet unlot ovat avanneet kokouksensa 
ja  sanomalehtensä työväenluokan tärkeiden yhteiskunnal
listen ja  valtiollisten kysymysten pohdinnalle ja  ovat hylän
neet National Civic Federationin edustaman turmelevan po
ntikan. Järjestyneissä työläisissä nopeasti kehittyy valis
tunut ja  taisteleva luokkatietoisuus.
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Tämän kehityksen todellisuutta todistaa se kasvava 
katkeruus, jolla järjestyneet kapitalistit käyvät sotaansa 
uniota vastaan. Tämä parannettu taloudellinen järjestö 
el ole abstraktista teoriaa, vaan kasvaa se palkkatyöläis
ten jokapäiväisessä luokkataistelussa saamasta kokemuk
sesta. Ainoastaan nuo, jotka todella ovat taistelussa eri 
ammateissa ja teollisuusaloilla, voivat ratkaista järjesty- 
mlsmuotoa koskevan kysymyksen.

Soslallstlpuolue siis varmentaa sen kannan, joka sillä 
on aina ollut Järjestyneen työväen liikkeeseen nähden:

1. E ttä puolueella el ole oikeutta eikä haluakaan se
kaantua mihinkään riitoihin, joita saattaa olla työväen 
uniolllkkeessä kysymyksistä, jotka koskevat järjestymls- 
muotoa ta i teknillisiä toimintamenetelmiä teollisuustalste- 
lussa, vaan uskoo näiden kysymysten ratkaisun työväen
järjestöille itselleen.

2. E ttä  sosialistit kiinnittävät työväenunlolssa olevien 
veljiensä huomiota järjestymättömien järjestämistehtävän 
erikoiseen tärkeyteen, erittäinkin siirtolaisten Ja ammatti
taidottomien työläisten, jotka ovat suurimmassa järjeste
tyn suojeluksen tarpeessa ja  Jotka tulevat muodostamaan 
suuren vaaran järjestyneen työväen edistykselle ja  hyvin
voinnille, jos he jäävät huomioon ottamattomiksi.

Soslallstlpuolue on aina valmiina yhteistoimintaan työ- 
väenunioltten kanssa järjestymättömien työläisten Järjestä
misessä ja  kehottaa kalkkia niitä työväenjärjestöjä, jotka 
eivät vielä ole toimineet siten, avaamaan ovensa selkoseläl- 
leen ammatti- ja  teollisuusalallensa kuuluville työläisille, 
poistamalla kaikki jäseneksi pääsyä koskevat rasittavat eh
dot Ja keinotekoiset rajoitukset. Katsoen Amerikan kapita
listien suunnattomaan voimaan ja siihen, että he ovat lä
heisesti yhtyneet teollisesti Ja valtiollisestl, tämän maan 
työläiset voivat voittaa taistelunsa ainoastaan vahvalla 
luokkatietoisuudella ja  läheisesti yhtyneillä järjestöillä ta 
loudellisella alalla, voimakkaalla ja  taistelevalla puolueella 
valtiollisella alalla ja  molempien yhteishyökkäyksellä yh
teistä vihollista vastaan.
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3. E ttä puolueen velvollisuus on antaa siveellinen Ja 
aineellinen kannatus työväenjärjestöille niiden kaikissa 
puolustus- ja  hyökkäystalsteluissa kapitalistista sortoa ja  
riistoa vastaan, suojellakseen ja  laajentaakseen plkkatyö- 
lälsten oikeuksia ja  parantaakseen heidän aineellista ja  
yhteiskunnallista asemaansa.

4. E ttä  niiden soslalistipuolueen jäsenten, jotka ovat 
jäsenkelpoisla uniolhin, velvollisuus on yhtyä ja olla toimi
vina jäseninä kukin työväenjärjestöissään'

Kokous käsittäen, että työväen taloudellinen taistelu 
kehittyy yhä kiinteämmin järjestyneiden ja  luokkatietoi- 
slmplen työläisjoukkojen luokkataisteluksi, tunnustaa teol- 
lisuusunionisinln, s. o. niin kutusutun Industrialismin vält
tämättömyyden (tarkottamatta kuitenkaan sillä nykyään 
voimassa olevia taloudellisia järjestöjä, niinkuin I. W. W. 
liittoa y. m.) ja  kehottaa järjestön jäseniä sekä unioissa 
että niiden ulkopuolella työskentelemään kaikella tarmol
laan siihen suuntaan, että mainittu uniomuoto tulisi mahdol
lisimman pian todellisuudeksi.

Mutta samassa kokous myös terottaa järjestön jäsenten 
mieliin, että mikäli he nyt noudattaen näitä Indianapolln 
konventsionln päätöksiä ja  tämän kokouksen selityksiä liit
tyvät taloudellisiin järjestöihin ja  alkavat niissä toimia;

Niin he varovat antamasta näiden järjestöjen, olivatpa 
ne sitten n. k. vanhoillisia ammattluniolta taikka n. k. 
industrialistlsia järjestöjä johtaa Itseään kannattamaan 
näissä järjestöissä ilmeneviä soslalismivastaisia virtauksia: 
erinäisiä periaatteita ja  menettelytapoja, Joista eritoten 
mainittakoon:

Toiseltapuolen anarko-syndikallstinen antiparlamenta 
rlsml, poliittisen toiminnan hylkiminen ja  väheksyminen, 
yksilöllisiin väkivaltaisuuksiin, sabotageen luottaminen ja  
turvautuminen;

Toiseltapuolen revisionistinen, yhteiskunnallisen vallan
kumouksellisen luokkapolltiikan kieltäminen Ja väheksymi
nen, porvarillisiin reformeihin, lainsäädäntöön ja  "hyviin 
miehiin" luottaminen,
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johtuen nämä Ilmiöt yhteisk un taloudellisen kehitystason 
erilaisuudesta eri paikkakunnilla aiheuttaen se pikkuomis- 
tukselllsia tai multa erikoisetuja ja sen mukaista henkeä 
ja pyrkimyksiä.

J a  m uistuttaa. edustajakokous järjestön jäseniä, että 
heidän velvollisuutensa on, samalla kun he tarpeellisella 
vakavuudella, välttäen kaikkea aiheetonta parjausta ja  vää
ristelyä arvostelevat näissä järjestöissä ilmeneviä epäkoh
tia  ja  mitä tarmokkaimmin taistelevat niitä erinäisiä peri
aatteita ja  menettelytapoja vastaan, jotka ovat sosialismi- 
vastaisia, myös ja  ennen kaikkea käsittäisivät että näillä 
järjestöillä on työväenluokan Järjestymiselle ja  luokkatais
telulle seuraavat sangen tärkeät hyvät puolensa:

E ttä  ne ovat koonneet Ja kokoovat työläisiä Järjesty
neeseen jokapäiväiseen taisteluun torjumaan kapitalistiluo- 
kan yrityksiä työväen elinehtojen kurjistamiseksi ja pyrki
vät säilyttämään ja  parantamaan työväenluokan ryhmien 
työ- ja  elinehtoja;

Kun ne täten kokoovat työväkeä näiden välttämättö
mien etujen perustalla, antavat ne siten erinomaisen tilai
suuden harjottaa työväen keskuudessa valistustyötä luokka- 
taisteluperiaatteiden selvittämiseksi ja  kaikenpuolisen luok
kataistelun välttämättömyyden terottamiseksi.

Ollen kokoonpantuja työväestä, Joka on alituisen teol
lisen kehityksen vaikutuksen alaista ja  joka yhä enemmän 
sen takia käytännössä oppii tuntemaan ahtaan ammattiu- 
nlonismin riittämättömyyden ja toiselta puolen antiparla- 
mentarismin y. m. sellaisen turmiollisuuden, ne myös tä 
män kehityksen mukana askel askeleelta kehittyvät ja  ovat 
kehitettävissä uusiaikalsiksl, kaikkien saman alan työläis
ten järjestöiksi sekä yhdistävät ja  ovat yhdistettävissä suu
remmiksi järjestöiksi, jotka oppivat käyttämään yhä tehok
kaampia talstelutapoja taloudellisissa taisteluissa ja  samassa 
tukemaan soslalistlpuolueen polltlsta toimintaa.

S. s. järjestö ei myönnä jäsenilleen, osastoilleen, toi
meenpanevalle komitealle, Työväen Opistolle tai sanoma
lehdistölle, sanalla sanoen millekään sitä edustavalle lal-
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tokselle, toimikunnalle tai henkilölle mitään oikeutta esiin
tyä ylempänä mainitun Indlanapolin konventsionin päätök
sen ynnä tämän kokouksen päätöksen ja selitysten tulkitsi
jana muulla tavalla kuin mitä ne sisältävät.

Menettelytapavaliokunta:
Leo Laukki, E. Wehter, Vilho Hedman,
I. Hiibacka, Victor Annala, Wilho Boman, 

Toivo Virtanen.

BUTTEN RETTELÖT.

Sentähden, että Butten, Mont., kanvantomiesten unlos- 
sa sattuneet rettelöt ovat herättäneet erikoista mielenkiin
toa sosalalistien ja  työläisten keskuudessa, aikaansaaden 
ikäviä häiriöitä soslalistlosastojen ja unioiden jäsenten kes
kuudessa, ja  sentähden että tätä juttua on niin pitkästi kä
sitelty puoluelehtlen palstoilla, päättää edustajakokous seu- 
raavaa:

E ttä lausumme myötätuntoisuutemme niille tovereille 
ja  työläisille, jotka Amalgamated kupariyhtiö palvelukses
taan erotti sosialististen mielipiteidensä tähden.

Edustajakokous lausuu paheksumlsensa sen johdosta, 
että Butten kaivosmiesten unio, jonka jäseniä kaikki nämä 
työstä erotetut toverit olivat, kieltäytyi puolustamasta 
näitä työstä eroitettuja, vaikkakin hyökkäys yhtiön taholta 
oli tehty ilmeisesti tarkoituksella heikontaa järjestyneen 
työväen voimaa:

'Mutta edustajakokous ei voi yhtyä siihen mielipitee
seen, jonka nämä työstä erotetut toverit, katkeran mielen
tilan vallitessa soslalistiosastonsa kautta lausuivat, julis
taen että L. E. Liitto olisi hajotettava, ta i että sitä vas
taan olisi ryhdyttävä taistelemaan jonkun toisen liiton 
eduksi. Eikä se myöskään hyväksy sitä tapaa, millä tä tä  
rettelöä yleensä on sanomalehtikirjoituksissa käsitelty.

Eokous katsoo, että kilpailevan uniojärjestön perusta
minen kaivosseuduille L. E . Liiton vastapainoksi, eli sel
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laisen hengen levittäminen, Jonka tarkotuksena on myö
hemmin aikaansaada kilpailevien järjestöjen syntyminen 
kaivosseuduille on mitä turmiolllsinta kaikille työväen edis- 
tymis- ja vapautumlspyrinnöille.

Lopuksi kokous tahtoo muistuttaa kaikille tähän ret
telöön sekaantuneille Ja siihen kiintyneille, että tämänkin 
rettelön alkusyy on kuparitrustin hyökkäyksessä, hyök
käyksessä, jonka ainoana tarkoituksena on heikontaa sitä 
voimaa minkä työläiset omaavat taloudellisesti Ja poliltilli- 
sestl järjestyneinä. Ja  vaikkakin sen Järjestön Jäsenistö, 
jota vastaan hyökkäys tällä kertaa kohdistettiin cl vielä 
käsittänyt tämän hyökkäyksen todellista merkitystä, uskoo 
edustajajakokous sen päivän nopeasti lähenevän, jolloin työ
väen taloudelliset järjestöt pitävät velvollisuutenaan puo
lustaa poliittisten mielipiteidensä tähden valnonalaisiksi 
Joutuneita jäseniään aivan samoin kun ne ovat tähän 
saakka puolustaneet yksinomaan unlonlstlsen liikkeen täh
den vainottuja jäseniään ja  se keholttaa kaikkia unlojärjes- 
töihln kuuluvia suomalaisia aineksia työskentelmään tämän 
päämäärän saavuttamiseksi. Ja  ettei kuparltrustl saavut
taisi toivomaansa tulosta, ettei taloudellisten järjestöjen 
edistymistä tämän rettelön tähden ehkäistäisi, kehottaa ko
kous kaikkia asianomaisia lopettamaan tämän rettelön jul
kisen käsittelyn niin pian kuin suinkin mahdollista Ja siir
tämään sen L. K. liiton tulevalle vuosikokoukselle sen ra t
kaistavaksi ja  soviteltavaksi.

Saadakseen oikeutta niille tovereille, Jotka tuon ta 
pauksen uhriksi Buttessa joutuivat velvoittaa kokous kaikki 
L. K. Liittoon kuuluvat suomalaiset jäsenet toimimaan si
ten että työstä erotettujen asia saa kaiken mahdollisen huo
mion j a ' kannatuksen tulevissa L. K. Liiton vuosikokouk
sissa.

Tällä päätöksellä kehottaa kokous kaikkia kalvosseu- 
dullia asustavia sosialistisia kaivosmlehtä entistä innok
kaammin toimimaan unlojärjestöjensä volmlstuttamlseksl 
erittäinkin niillä seuduilla, joissa järjestöt ovat nuoria ja
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Joihin tämäntapaiset rettelöt ▼oivat sangen tuhoisasti ▼ui
kuttaa, ellei niiden sattuessa olla riittävän varovaisia.

Menettely tapavallokunta:
I. Hiibacka, K. Wehter, Victor Annrja,

Vilho Hedman, Leo Laukki, Toivo Virtanen, 
Wilho Boman.

ÄITIYSVAKUUTUS.

Kokous hyväksyy asiassa Köpenbaminan kongressin 
laatiman ponnen sekä kehottaa naisia harjoittamaan agi- 
tatslonia yhä edelleen siihen suuntaan, että ponnessa esite
ty t kohdat tulevat kansan keskuudessa yhä yleisemmäksi 
vaatimukseksi.

A. Merikanto, Ruusa Wällmäki, Annie Ryynänen,
J. Nokarl, Ingrid Ketonen.

SUOMI-ASIA.
Kuten kokouksen lähettämässä, suom. sos. dem. puolue

toimikunnalle osoitetussa tervehdyksessä on lausuttu ja  ku
ten tosiasiat osottavat, pitää Yhdysvaltain suom. sosialisti- 
järjestö velvollisuutenaan antaa siveellistä Ja aineellista 
apuaan Suomen luokkataisteluvapauksiensa ja  kotomaamme 
kansan itsemäärämlsolkeukslen puolesta taisteleville tove
reille, mutta kokous ei pidä sallittavana, että erityisiä luok
karajoja sekottavia asianharrastajakomiteolta tä tä  toimin
taa varten perustetaan, erityisestlkin koska ne kaikista va
kuutuksistaan huolimatta, että ne aikovat toimia järjes
tömme määräämäln periaatteiden ja  menettelytapain puit
teissa, sittenkin sekalaisen kokoonpanonsa ja  sen yhteyden 
Johdosta, joka niillä tulisi olemaan samantapaisiin venäläi
siin, sangen epämääräisiin komiteoihin, varmastikin joutu
vat meille vieraaseen ja  vieläpä vastakkaiseen toimintaan
kin, kuten entiset kokemukset ovat selvästi osoittaneet, 
niin kokona katsoo:

E ttä  soslallstiosastot itse ja  tarpeen tullen niiden aset
tamat komiteat ja  toimikunnat voivat suorittaa tässä suh
teessa tarpeelliset alussa mainitut tehtävät.
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Menettelytapavaliokunta:
V. Annala, Leo Laukkl, I. Hiibacka,
Wilho Soman, K. Wehter, Toivo Virtanen, 

Vilho Hedman.

KIRJE SUOMEN SOS.-DEM. PUOLUETOIMIKUNNALLE.
Työväenopistolla, Smlthvillessä, Minn. 5 p. kesäk. 1912.
Sos.-dem. puoluetoimikunta,

Helsinki, Suomi.
Taistelutoverit:

Amerikan Suom. Sos. Järjestön edustajat kokoontu
neina neljänteen edustajakokoukseensa lähettävät veljellisen 
tervehdyksensä Suomen taistelevalle köyhälistölle. Me silr- 
tolaistyöläiset, jotka oloja mullistava kapitalismi on lähet
tänyt tänne suuren maailman markkinoille työvoimaamme 
kauppaamaan, olemme luonnollisestikin ensi kädessä kiin
tyneet asemaamme täällä pyTklen kaikin tarmoin täyttä
mään paikkamme amerlkalaisten ja muiden siirtolalstoveri- 
ryhmien taistelurintamassa tämän maan häikäilemätöntä 
kapitalismia vastaan. Mutta tämän ohella seuraamme me 
mielenkiinnolla sitä taistelua, jota Suomen toverit käyvät 
Ja johon osanotto useillo meistä on vielä tuoreena muis
tona.

Samalla kun yhdymme niihin lukuisiin vastalauseisiin, 
joita kalkkien maiden järjestyneiden työläisten puolelta on 
kohotettu Suomen köyhälistön luokkatalsteluvapaukslen tör
keitä rajotuksia Ja loukkauksia vastaan, halim m e me eri
tyisesti lausua rohkasevan tervehdyksemme teille yhä kär
jistyvässä taistelussanne kapitalismin ja byrokratian yhdis
tynyttä hirmuvaltaa vastaan Ja lupaamme edelleen toverilli
sen tukemme teille, milloin asiat niin vaativat Ja miten 
voimissamme on.

Kestäköön Suomen köyhälistö taistelussa!

ETTORIN JA GIOVANNITTIN JUTTU.

Samalla kuin s. s. järjestön edustajakokous yhtyy so- 
sialistipuolueen Toimeenpanevan Komitean osottamaan kir-
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Jeeseen koskeva Lawrencen lakon johtajien J. Ettorln ja 
Antonio Giovannlttln laitonta vangitsemista sekä heidän 
yhä edelleen vankina pitämistään, kehottaa kokous s. s. 
järjestön osastoja kaikkialla tarmokkaaseen toimintaan 
heidän vakavan asiansa joukoille tunnetuksi tekemisessä: 
järjestämällä mielenosoituksia ja keräämällä aineellista 
avustusta heidän oikeustaistelunsa avustamiseksi.

A. Merikanto, Ruusa Wälimäkl, J. Nokarl, 
Annie Ryynänen, Ingrid Ketonen.

NAISTEN NEUVOTTELUKOKOUKSET.

Kokous hyväksyy naisten neuvottelukokouksen esityk
sen, että ne naiset, jotka tulevat valituiksi yleiseen edus
tajakokoukseen, pitävät neuvottelukokouksensa tämän ko
kouksen yhteydessä ja  maksaa järjestöstä mahdollisesti koi
tuvat kustannukset.

A. Merikanto, Ruusa Wälimäki, J. Nokari, 
Annie Ryynänen, Ingrid Ketonen.

TULEVAT EDUSTAJAKOKOUKSET.

Kokous päättää:
E ttä tulevan edustajakokouksen ajan ja  palkan mää

rääminen jätetään yleisen toimeenpanevan komitean pää
tettäväksi ottaen kuitenkin huomioon, että kokous pide
tään jälkeen puoluekonventlonin sekä että aikaa määrät
täessä otettakoon huomioon rautateiden myöntämä alen- 
nuslippujen aika.

Edustajavaall tulee toimittaa siksi ajoissa, että valta
kirjat kullekin edustajalle joutuvat vähintäin viistoista 
vuorokautta ennen edustajakokousta.

Kokoukselle aijottujen alustusten täytyy olla saapu
neina toimeenpanevalle komitealle vähintäin 60 vuoro
kautta ennen edustajakokousta,

A. Merikanto, Ruusa Wälimähl, J. Nokari, 
Annie Ryynänen, Ingrid Ketonen.
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Sääntöjen määräämä edustajakokouksen edustajain 
matkakuluja koskeva pykälä on laadittu sentapaiseksi, 
että sen mukaan on suoritettava matkakulut kaikille täysi
valtaisille edustajille. Sittemmin se ylelsäänestyksessä muu
tettiin  sellaiseksi, että sanomalehtien ja  Työväen-Opiston 
edustajat maksakoot Itse matkakulunsa.

Otaksumme, että tätä päätöstä tehdessä el ole otettu 
huomioon kaikkia tähän asiaan vaikuttavia seikkoja. Sii
hen asemaan nähden, mikä lehdillä on puolueen yleisessä 
toiminnassa on välttämätöntä, e ttä  lehdet ovat virallisesti 
edustettuna kokouksessa. Tämä edustajakokous on sitä 
paitsi hyväksynyt ponnen, jonka mukaan puoluelehden pää
toimittaja on henkilökohtaisesti vastuunalainen edustaja
kokoukselle lehden toiminnasta ja  tämän mukaan hän on 
siis velvollinen olemaan kokouksessa läsnä. Näin ollen on 
lehtien edustajain suhde kokoukseen samallalnen kuin muit
tenkin edustajain ja  yhtä vähän kuin voidaan vaatia, että 
muu-edustaja joko itse tahi hänen osastonsa kautta korvaa 
matkakulunsa yhtä vähän voidaan vaatia se lehtien edus
ta jilta  ja  yhtiöiltä.

Järjestöllä kokonaisuudessaan el ole mitään eroa siinä 
maksetaanko lehtien edustajain matkakulut puolueen kas
sasta vai muuten, sillä täytyyhän lehden jollakin toisella 
tavalla saada korvatuksi se meno, joka tämän kautta joh
tuu. Mutta kun Jokaisen lehden täytyy Itse huolehtia mat
kakuluista, niin tehdään sillä vääryyttä toisille lehdille ja 
sen kannattajille, sillä pitkämatkainen lehden edustaja 
saa maksaa moninverroin enemmän kuin lähellä olevan 
lehden ja käytännössä merkitsee se sitä, että köyhimmälle 
lehdelle sälytetään suurimmat kustannukset.

Niin on tällä kertaa käynyt Toveri-lehdelle ja  samoin 
Raivaajalle kuin sitä vastoin Työmies pääsee vähimmillä 
menoilla.

Sen vuoksi ehdotamme, että kokous, kun se el voi 
poiketa yleisäänestyksen hyväksymästä päätöksestä sellaise
naan, kuitenkin pättälsl Raivaajan ja  Toverin edustajille

SANOMALEHTEEN E D U ST A JA IN  MATKAKORVAUS.
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tällä kertaa korvata heidän menonsa 50 dollarilla kullekin, 
Joka on vaan osa heidän matkakuluistaan ja  että kokous 
samalla taas muuttaisi sääntöjen yllämainitun pykälän niin 
kuuluvaksi, että lehtien edustajat vastaisuudessa asete
taan matkakorvaukseen nähden samalle kannalle kuin muut. 
Otaksumme, että puolueen jäsenet ylelsäänestyksellä kyllä 
tulevat hyväksymään tämän toimenpiteen kun asian kalkki 
puolet näin esitetään huomioonotettaviksi.

F. J. Syrjälä, S. Nuorteva, J. Suominen.

TOVEBITTABEN PUOLTJELEHDEKSI HYVÄKSY-

Astorla, Oregon, kesäk. 1012,
S. S. Järjestön yleiselle edustajakokoukselle:

Kunnon Toverit:
Tämän kautta alistamme edustajakokouksen puolueleh- 

deksl hyväksyttäväksi kustannuksellamme ilmestyvän Ame
rikan suomalaisten työläisnaisten äänenkannattajan “ Tove
rita r”  ja  sen ohessa ilmestyvän Lasten Lehden.

Western Workmens Co-op. Publishing Co.
K tta Aug. Nikula, taloudenhoitaja.

Pöytäkirjan tarkastanut ja  hyväksynyt Toivo Virtanen.

Edellä olevan lausunnon jälkeen oli liitetty myös minun 
nimeni, mutta en katso tämän pöytäkirjan tarkastusta aivan 
sillä voitavan sivuuttaa.

Pöytäkirjan olen tarkoin läpi käynyt ja  havainnut, että 
kokouksen pöytäkirjurlt ovat unohtaneet Tefereerata kaikkia 
käytettyjä puheenvuoroja. Muiden muassa on tov. Leo Lau- 
kin yksi puheenvuoro kokonaan pois, koskeva piirien Jakoky
symystä, Jossa tov. Laukkl teki selvää, että hän Työmlehes- 
sä aloitti tnon piirien hävittämiskysymyksen, vaan sittem
min oli huomannut tehneensä virheen ja  oli kokouksessa jo 
toisella kannalla. Tällaisia polsjättöjä kalkkia on tarkasta
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jana mahdoton muistaa, kun pöytäkirjan valmistuminen ve
nyi näin pitkälle. En myös ole löytänyt Työväen-Opietoa 
koskevan päätöksen johdosta jätettyä vastalausetta. Sekin 
on hävinnyt jäljettömiin. Nämä ovat seikkoja, Jotka eivät 
tosin kokouksen päätöksiin vaikuta, mutta kun pöytäkirja on 
referaatti-pöytäkirja, niin olisin odottanut, että  mainitsemani 
tapahtumat olisi myös mukaan otettu. Kokouksen osaaotta- 
neitten toverien arvosteltavaksi jätän, onko pöytäkirjasta 
pois jääneet kohdat jätetty  pois tarkoituksella, vai onko se 
pelkän huolimattomuuden tulos? Samoin kuin senkin, ovat
ko pöytäkirjaan merkityt lausunnot puheenvuoron käyttäjien 
lausuntojen mukaiset.

Näillä huomautuksilla katson pöytäkirjan voivani hy
väksyä

Fltchburg, Mass., huhtlk. 25 p:nä 1913.
A. J. Partanen.


